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ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΣΤ'

Κυριακή 18 Οκτωβρίου 2009



Αθήνα, σήµερα στις 18 Οκτωβρίου 2009, ηµέρα Κυριακή και
ώρα 11.02’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία της Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΒΕΡΑΣ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα τα εξής:
Με την υπ’ αριθµόν 11472/8396 από 17.10.2009 απόφαση του

Προέδρου της Βουλής καθορίστηκε η αρµοδιότητα των ∆ιαρκών

Επιτροπών για την επεξεργασία και εξέταση ή τη συζήτηση και
ψήφιση νοµοσχεδίων και προτάσεων νόµων, µετά τη σύσταση,
ανασύσταση και συγχώνευση συγκεκριµένων Υπουργείων.

Η σχετική απόφαση θα καταχωρισθεί στα Πρακτικά της σηµε-
ρινής συνεδρίασης.

(Στο σηµείο αυτό η Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Βέρα Νι-
κολαΐδου καταθέτει για τα Πρακτικά τη σχετική απόφαση η οποία
έχει ως εξής:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΓ’ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟ∆ΟΣ Α’

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΣΤ’

Κυριακή 18 Οκτωβρίου 2009
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι υπεβλήθη-
σαν στον Πρόεδρο της Βουλής επιστολές συναδέλφων σχετικές
µε το επαγγελµατικό ασυµβίβαστο, καθώς και επιστολές συνα-
δέλφων µε τις οποίες δηλώνουν ότι επιλέγουν το Βουλευτικό
αξίωµα, παραιτούµενοι άλλων ιδιοτήτων που είχαν.

Όλες οι επιστολές θα καταχωρισθούν στα Πρακτικά της ση-
µερινής συνεδρίασης.

(Στο σηµείο αυτό’η Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Βέρα Νι-
κολαΐδου καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες επι-
στολές, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ο Βουλευτής κ. Κρεµαστινός, στο διάστηµα από
21/10/2009 έως 23/10/2009 και η κ. Μαρία Γλυκερία (Μάγια) Τσό-
κλη µέχρι τις 30/10/2009 ζητούν άδεια ολιγοήµερης απουσίας
στο εξωτερικό.

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Η Βουλή ενέκρινε.
Κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην

ΕΙ∆ΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ∆ΙΑΤΑΞΗ

Συνέχιση της συζητήσεως επί των Προγραµµατικών ∆ηλώ-
σεων της Κυβερνήσεως και ψηφοφορία για την παροχή ψήφου
εµπιστοσύνης της Βουλής προς την Κυβέρνηση.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Ανδρέας Μακρυπί-
δης.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι πρόσφατες εθνικές εκλογές,

στις 4 του Οκτώβρη, δεν ήταν µια ακόµη εκλογική αναµέτρηση.
Ήταν µία, κατά τη γνώµη µου, κρίσιµη, ουσιαστική πολιτική ανα-
µέτρηση. Σ’ αυτές τις εκλογές κρίθηκε, πέραν των άλλων, το
χθες µε το αύριο, το παρελθόν µε το µέλλον, η στασιµότητα µε
την πρόοδο. Σ’ αυτές τις εκλογές κρίθηκαν δύο διαφορετικές πο-
λιτικές, δύο διαφορετικά προγράµµατα, δύο διαφορετικές πα-
ρατάξεις, δύο διαφορετικές πολιτικές συµπεριφορές. Σ’ αυτές
τις εκλογές κρίθηκαν δύο διαφορετικοί ηγέτες.

Οι Έλληνες πολίτες και ο ελληνικός λαός σ’ αυτές τις εκλογές
και µάλιστα µε συντριπτική πλειοψηφία, αποφάσισε ότι θέλει να
κοιτάξει προς το αύριο, το µέλλον, την πρόοδο. Επέλεξε διαφο-
ρετικές πολιτικές µε ήθος, διαφάνεια και εντιµότητα. Επέλεξε
πρόγραµµα συγκεκριµένο, τεκµηριωµένο, αξιολογηµένο και κο-
στολογηµένο. Επέλεξε πολιτικές για σταθερότητα, ευηµερία,
ανάπτυξη και δικαιοσύνη.

Ψήφισε για Κυβέρνηση το ΠΑΣΟΚ και για Πρωθυπουργό τον
Γιώργο Παπανδρέου. Και αυτό γιατί; Γιατί καταδίκασε συγχρό-
νως µια πολιτική διακυβέρνησης της χώρας για έξι χρόνια από τη
Νέα ∆ηµοκρατία, η οποία ήταν η χειρότερη κυβέρνηση µεταπο-
λιτευτικά, χειρότερη και από την κυβέρνηση Μητσοτάκη 1990-
1993. Γιατί; Γιατί η πολιτική της λιτότητας και της µείωσης των
εισοδηµάτων ονοµάστηκε ως «ήπια προσαρµογή». Οι εργαζόµε-
νοι αντιµετωπίστηκαν ως απασχολήσιµοι και ως συντεχνίες βο-
λεµένων.

Η λεηλασία και η εκποίηση του δηµόσιου πλούτου χαρακτηρί-
στηκε ως αναγκαία µεταρρύθµιση. Η επισφαλής εργασία, τα
γνωστά πλέον «STAGE», καταγράφηκε ως πολιτική απασχόλη-
σης. Η επανίδρυση του κράτους αποτελεί πλέον «το πιο σύντοµο
ανέκδοτο». Το «σεµνά και ταπεινά» αποτέλεσε πλέον αντικείµενο
επιθεώρησης στα θερινά θέατρα.

Η αξιοκρατία εβιάζετο καθηµερινά από τους «ηµέτερους» και
τους «κουµπάρους». Οι γνωστοί πλέον «νταβατζήδες» αποτέλε-
σαν πολύ πρόσφατα –ένα χρόνο µετά τις εκλογές του 2004- συν-
δαιτυµόνες του κ. Καραµανλή και του Μαξίµου. Η Κυβέρνηση της
Νέας ∆ηµοκρατίας για έξι χρόνια ήταν το θερµοκήπιο της δια-
φθοράς, της αδιαφάνειας και των σκανδάλων.

Η οικονοµία πήγε από το κακό στο χειρότερο. Η οικονοµική
πολιτική της Νέας ∆ηµοκρατίας συνολικά εξυπηρέτησε τους λί-
γους και ισχυρούς και επιβάρυνε τους πολλούς και αδύναµους.
Αυτό δεν είναι σύνθηµα του ΠΑΣΟΚ. Είναι µια σκληρή πραγµατι-
κότητα. Την έζησαν οι Έλληνες πολίτες, γι’ αυτό πήραν αυτή την
απόφαση και µε την ετυµηγορία τους τιµώρησαν τη Νέα ∆ηµο-
κρατία και έβαλαν το ΠΑΣΟΚ στη θέση ευθύνης διακυβέρνησης
της χώρας.

Με τρία-τέσσερα στοιχεία θα παρουσιάσω του λόγου το αλη-
θές. Κύριοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, το πρώτο µέτρο που πήρατε
τον Οκτώβριο του 2004 ξέρετε ποιο ήταν; Το ότι µειώσατε κατά
δέκα µονάδες τη φορολογία στις τράπεζες, στις µεγάλες εται-
ρείες πετρελαίου και στις διακόσιες πολυεθνικές. Αυτό έγινε τον
Οκτώβρη του 2004. Συγχρόνως τότε αυξάνατε το συντελεστή
του ΦΠΑ για τα έντεκα εκατοµµύρια Ελλήνων καταναλωτών από
8% σε 9% και από 18% σε 19%. Όταν µειώνατε κατά δέκα µονά-

δες τη φορολογία στα διανεµόµενα κέρδη σε µερικές εκατοντά-
δες µεγαλοµετόχους εξαγγέλλατε την κατάργηση του αφορο-
λογήτου των 10.500 ευρώ στους εκατοντάδες χιλιάδες
µικροµεσαίους. Όταν καταργούσατε το Φόρο Μεγάλης Ακίνητης
Περιουσίας, που αφορούσε µόλις σαράντα χιλιάδες µεγαλοϊδιο-
κτήτες, συγχρόνως επιβάλλατε το ενιαίο τέλος ακίνητης περιου-
σίας στα τέσσερα εκατοµµύρια µικροϊδιοκτήτες.

Ουσιαστικά, καταργήσατε το φόρο µεγαλοκληρονοµιάς. Ακού-
στε, κύριοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, γιατί σας καταδίκασε ο λαός.
∆ιότι καταργήσατε το φόρο κληρονοµιάς σε µεγαλοκληρονό-
µους, σε κάποιους που κληρονοµούσαν και νησιά ολόκληρα,
όταν την ίδια στιγµή επιβάλατε έκτακτη εισφορά στα εισοδήµατα
από µισθωτές υπηρεσίες και από ελεύθερα επαγγέλµατα και δεν
τολµήσατε να βάλετε έκτακτη εισφορά στα υπερκέρδη των τρα-
πεζών. Να γιατί όντως µε τις επιλογές σας κάνατε συγκεκριµένες
πολιτικές. ∆εν ήταν λανθασµένες ούτε του κ. Αλογοσκούφη ούτε
του κ. Παπαθανασίου. Ήταν συνειδητή επιλογή, συνειδητή πολι-
τική της κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας συνολικά, αρχής γε-
νοµένης από τον Πρωθυπουργό και από το σύνολο της
κυβέρνησης.

Η πολιτική της κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας δεν είχε
µόνο έλλειµµα κοινωνικό µε τα θέµατα της άδικης αναδιανοµής
του εισοδήµατος. ∆εν είχε µόνο περιφερειακό έλλειµµα µε την
υστέρηση της ανάπτυξης της υπαίθρου. ∆εν είχε µόνο ηθικό έλ-
λειµµα όσον αφορά τα γνωστά θέµατα διαφθοράς. Είχε και τε-
ράστιο δηµοσιονοµικό έλλειµµα, το οποίο το γνωρίζουν όλοι
πλέον, που ξεπερνάει για το τρέχον έτος το ύψος του 13% µε
14%.

Σε δύο-τρία στοιχεία µόνο θα σταθώ. Σχετικά µε το ΑΕΠ, κα-
τορθώσατε το ακατόρθωτο. Όταν το 2004 ο ρυθµός ανάπτυξης
της χώρας εξελισσόταν µε 5% φθάσατε το 2009 να έχουµε αρ-
νητικό ρυθµό ανάπτυξης, -1% µε -1,5%. Μας γυρίσατε πίσω στο
1992, γιατί από τότε δεν ξαναείχε αρνητικό ρυθµό ανάπτυξης η
χώρα µας.

Και αυτό έρχεται να συνδυαστεί µε το δεύτερο στοιχείο της
ανεργίας, που µας λέγατε για πέντε χρόνια ότι «µειώνεται η ανερ-
γία». Κύριοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, όταν µειώνεται κατά µια µο-
νάδα ο ρυθµός ανάπτυξης, αυτό σηµαίνει µείωση πενήντα
χιλιάδων θέσεων εργασίας. Άρα, όταν έχουµε τέσσερις και πλέον
µονάδες µείωση πώς µπορούµε να έχουµε συγχρόνως µείωση
της ανεργίας; Αυτό µόνο µε τα «βερναδάκεια» τεχνάσµατα του
Προέδρου του ΟΑΕ∆ µπορεί να γίνει!

Σε σχέση µε το δηµόσιο χρέος, επειδή έχουν ακουστεί πολλά
κι έχουν χυθεί κροκοδείλια δάκρυα σ’ αυτή την Αίθουσα, όσον
αφορά το νοικοκύρεµα που ήρθατε να κάνετε θα σας πω δυο
στοιχεία. Το 2003 ήταν 170.000.000.000. Μας παραδίδετε δηµό-
σιο χρέος 290.000.000.000.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Πριν πού ήταν;
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ: Θα σας πω, µην βιάζεστε. Εκατόν

είκοσι εκατοµµύρια αυξήθηκε σε πεντέµισι χρόνια.
Το 1989 ήταν 70% του ΑΕΠ, 20.000.000.000 ευρώ σε σχέση µε

το νόµισµα σήµερα.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Τελειώνω σε ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Συνεχίστε.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ: Το 2009 120.000.000, αυξήθηκε το

δηµόσιο χρέος και 50.000.000 το 1990-1993, που σηµαίνει ότι µε-
ταπολιτευτικά µέσα σε εννιά χρόνια η Νέα ∆ηµοκρατία από τα
290.000.000.000 που είναι τώρα το δηµόσιο χρέος το αύξησε
κατά 170.000.000.000. Αυτό το νοικοκύρεµα κάνατε τόσα χρό-
νια, κύριοι της Νέας ∆ηµοκρατίας!

Και τελειώνω, κυρία Πρόεδρε, λέγοντας κάποια πράγµατα σε
σχέση µε την ύπαιθρο και τους αγρότες. Και οι αγρότες της Αι-
τωλοακαρνανίας, όπως κι όλοι οι αγρότες, για πεντέµισι χρόνια
βρέθηκαν στο έλεος του Θεού, του καιρού, των µεσαζόντων και
των κερδοσκόπων. Αύξηση του κόστους παραγωγής, µείωση της
τιµής των αγροτικών προϊόντων στον παραγωγό. Για δε το περι-
βόητο ζήτηµα των αναδιαρθρώσεων όσον αγορά τους καπνοπα-
ραγωγούς, έξι χρόνια περιµένουν και ακόµη να τους υποδείξετε
αναδιάρθρωση σε σχέση µε µια καλλιέργεια που έκλεισε.
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(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Πρέπει να ολοκληρώ-
σετε, κύριε Μακρυπίδη. Έχει τελειώσει ο χρόνος σας.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε, µε το
εξής. Κύριοι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, το 2004 σ’ αυτή
την Αίθουσα σας είχαµε πει το εξής, ότι όταν θα κληθεί ξανά το
ΠΑΣΟΚ να κυβερνήσει αυτή τη χώρα, αν δεν µπορείτε να κάνετε
την Ελλάδα καλύτερη τουλάχιστον να µας την παραδώσετε όπως
τη βρήκατε. ∆υστυχώς, κατορθώσατε το ακατόρθωτο, να φέρετε
την Ελλάδα, µετά από πεντέµισι χρόνια, δεκαετίες πίσω. Γι’ αυτό
και ο ελληνικός λαός στο σύνολό του έκανε την επιλογή του και
ψήφισε το ΠΑΣΟΚ, το πρόγραµµά του, έβγαλε Πρωθυπουργό το
Γιώργο Παπανδρέου, ακριβώς για να ξαναέρθει το χαµόγελο
στη νεολαία µας…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Μακρυπίδη, µην
µε φέρνετε σε δύσκολη θέση. Έχει τελειώσει ο χρόνος σας.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ:… η αισιοδοξία στους Έλληνες και
η προοπτική στη χώρα µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαϊδου): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Πριν δώσω το λόγο στον επόµενο οµιλητή, υπενθυµίζω ότι ο

χρόνος είναι επτά λεπτά. Παρακαλώ να τηρείται από όλους.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Καµµέ-

νος.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, κατ’ αρχάς, θέλω δηµόσια να ευχαριστήσω τους πο-
λίτες της Β’ Περιφέρειας Αθηνών που µε εµπιστεύθηκαν για έκτη
φορά σαν εκπρόσωπό τους σ’ αυτή εδώ την Αίθουσα. Θα ήταν
σήµερα µία ηµέρα που θα µπορούσαµε να ευχηθούµε καλή επι-
τυχία στην Κυβέρνηση αυτή, µετά την εµπιστοσύνη που της
έδειξε ο ελληνικός λαός, αλλά στον τοµέα δυστυχώς της εµπο-
ρικής ναυτιλίας, του Αιγαίου και της νησιωτικής πολιτικής τέτοια
ευχή δεν µπορούµε να δώσουµε. Και δεν µπορούµε να τη δώ-
σουµε για τον εξής απλούστατο λόγο, διότι αυτή η Κυβέρνηση
είναι η πρώτη Κυβέρνηση που αποφάσισε την κατάργηση του
Υπουργείου Εµπορικής Ναυτιλίας, του Υπουργείου το οποίο εδώ
και πενήντα χρόνια υπηρετεί τη µεγάλη των Ελλήνων ναυτιλία,
την ποντοπόρο ναυτιλία, την πρώτη ναυτιλιακή οικονοµική δύ-
ναµη της Ευρώπης. Και αυτή η ανάγνωση των Προγραµµατικών
∆ηλώσεων απέδειξε ότι σ’ αυτό τον τοµέα ακόµα δεν έχει γίνει
ούτε η παράδοση ούτε η παραλαβή ούτε η κατανοµή των αρµο-
διοτήτων του µεγάλου Υπουργείου που ασχολείται µε την ναυτι-
λία, αλλά και µε τη νησιωτική πολιτική. Ακόµη και σήµερα που
έχει περάσει πάνω από µια βδοµάδα από την ανάληψη της ευ-
θύνης από την Κυβέρνηση δεν έχει γίνει παραλαβή-παράδοση
της Γενικής Γραµµατείας Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής στη
Μυτιλήνη, του πρώην Υπουργείου Αιγαίου, το οποίο ίδρυσε ο Αν-
δρέας Παπανδρέου το 1985. Ακόµη δεν ξέρει κανείς στο Υπουρ-
γείο Εµπορικής Ναυτιλίας πού είναι οι αρµοδιότητες, ποιος έχει
την ευθύνη της ακτοπλοΐας, ποιος έχει την ευθύνη της ποντοπό-
ρου ναυτιλίας, ποιος έχει την ευθύνη της ∆ιεύθυνσης Περιβάλ-
λοντος, ποιος έχει την ευθύνη της ελληνικής εκπροσώπησης στα
διεθνή λιµάνια της χώρας. Υπουργοί έρχονται και φεύγουν από
τον Πειραιά, Υπουργοί και Υφυπουργοί κάνουν δηµόσιες δηλώ-
σεις ότι αυτοί έχουν τον έναν ή τον άλλο κλάδο. Έτσι, λοιπόν, σ’
αυτό το Υπουργείο άνευ αρµοδιοτήτων αναγκάζοµαι να µιλήσω
για τις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις.

Βέβαια, η κατάργηση του Υπουργείου είχε προαναγγελθεί στις
25 Σεπτεµβρίου 2008 όπου ο σηµερινός Αντιπρόεδρος της Κυ-
βερνήσεως κ. Πάγκαλος σε οµιλία του σ’ αυτή εδώ την Αίθουσα
είχε πει ότι δεν έχει καµία δουλειά να υφίσταται Υπουργείο Εµπο-
ρικής Ναυτιλίας, Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής και µάλιστα
είχε πει ότι τα στελέχη του Λιµενικού όταν συνταξιοδοτούνται,
πηγαίνουν κατευθείαν από το γραφείο τους σε διαφόρους εφο-
πλιστικούς οίκους και έχουν προσβάσεις που κανονικά οι συ-
ναλλασσόµενοι µε οποιοδήποτε Υπουργείο δεν έχουν. «Τι τους
θέλουµε όλους αυτούς τους αντιναυάρχους, τους ναυάρχους,
τους υποναυάρχους;». Βέβαια, στον κ. Πάγκαλο, το σηµερινό
Αντιπρόεδρο της Κυβέρνησης, είχε απαντήσει δηµόσια ο τοµέας

ναυτιλίας του ΠΑΣΟΚ λέγοντας ότι όλα αυτά δεν ισχύουν και ότι
αυτές είναι προσωπικές απόψεις του τότε Κοινοβουλευτικού Εκ-
προσώπου και σήµερα Αντιπροέδρου της Κυβερνήσεως.

Καταθέτω στη Βουλή, λοιπόν, τις συνοµιλίες των Πρακτικών,
όπου ο ίδιος ο κ. Λαµπίρης που απαντούσε στην κριτική που του
ασκήσαµε είπε, απαντώντας σε µένα: «Παραποιήσατε, κύριε
Υπουργέ, την άποψη του κ. Πάγκαλου. Μίλησε για κατάργηση;
∆εν είπε κάτι τέτοιο. ∆εν µπορεί κανείς να καταργήσει το Υπουρ-
γείο Εµπορικής Ναυτιλίας».

Το καταθέτω στη Βουλή.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Καµµένος κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):
Ποιος είναι αυτός που αναφέρετε;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ήταν Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):

Α, ο συνάδελφος.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι, ο συνάδελφος. Και µάλιστα,

η υπεύθυνη στον τοµέα ναυτιλίας, Αιγαίου και Νησιωτικής Πολι-
τικής του ΠΑΣΟΚ, η παρούσα κ. Τσουρή, που είχε και την πολι-
τική ευθύνη, έβγαλε δηµόσια ανακοίνωση στο site του ΠΑΣΟΚ.
Είναι χρήσιµο να δείτε την ανακοίνωση στις 30 Σεπτεµβρίου
2008. Και την 1η του µηνός, στις εκλογές, σε συνέντευξή της
στην εφηµερίδα «Η ΝΑΥΤΕΜΠΟΡΙΚΗ», είπε: «Είναι απαραίτητο
να υπάρχει αυτόνοµο Υπουργείο». Η εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ
για τον τοµέα εµπορικής ναυτιλίας, Αιγαίου και Νησιωτικής Πο-
λιτικής τρεις µέρες πριν τις εκλογές ανακοινώνει προς τους αν-
θρώπους της ναυτιλίας, προς τους ανθρώπους των νησιών ότι
είναι αναγκαία η ύπαρξη αυτόνοµου Υπουργείου, του ίδιου
Υπουργείου που τρεις µέρες µετά το ίδιο το ΠΑΣΟΚ το καταργεί.

Το καταθέτω στη Βουλή.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Καµµένος κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):
Κύριε συνάδελφε, άµα είναι στις εφηµερίδες γιατί καταθέτετε τα
δηµοσιεύµατα;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Να µου κρατηθεί ο χρόνος πα-
ρακαλώ, κυρία Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Θέλετε το λόγο κύριε
Υπουργέ;

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):
Όχι. Απλώς λέω: δηµοσιεύµατα εφηµερίδων στα Πρακτικά;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Καταθέτω στη Βουλή δηµοσιεύ-
µατα εφηµερίδων, διότι αν οι υπεύθυνοι του τοµέα του κόµµα-
τός σας δίνουν συνεντεύξεις λέγοντας στους Έλληνες
ναυτικούς, στους Έλληνες που ασχολούνται µε την ακτοπλοΐα,
στους Έλληνες εφοπλιστές, στους Έλληνες που ασχολούνται
µε τα λιµάνια, στους Έλληνες ναυτεργάτες, στους εργάτες της
Ζώνης ότι δεν πρόκειται να καταργηθεί το Υπουργείο, ότι δεν
πρόκειται να αλλάξει η πολιτική που επί χρόνια ακολουθείται και
εν συνεχεία σε τρεις µέρες αλλάζει αυτή η πολιτική, σηµαίνει ότι
υπήρχε ένα σχέδιο το οποίο βρισκόταν µόνο στα δικά σας σχέ-
δια, κύριε Αντιπρόεδρε, και όχι στο ΠΑΣΟΚ. Και µάλιστα, στο
θέµα αυτό δεν υπάρχει αντίδραση µόνο από τη µεριά της Νέας
∆ηµοκρατίας. Το σύνολο του ναυτιλιακού κόσµου έχει ξεσηκω-
θεί!

Πριν από λίγες µέρες ο Γενικός Γραµµατέας του ΙΜΟ, του ∆ιε-
θνούς Ναυτιλιακού Οργανισµού κ. Ευθύµιος Μητρόπουλος, από-
στρατος αξιωµατικός του Λιµενικού Σώµατος, που έφθασε στην
υψηλότερη θέση στην παγκόσµια ναυτιλία, έδωσε µια συνέ-
ντευξη όπου αναφέρει ότι η µεγάλη των Ελλήνων ναυτιλία λει-
τουργεί είκοσι τέσσερις ώρες το εικοσιτετράωρο, επτά ηµέρες
την εβδοµάδα, τριακόσιες εξήντα πέντε µέρες το χρόνο.

Τέτοια, λοιπόν, βιοµηχανία, τόσο απαραίτητη στην εθνική οι-
κονοµία, µόνο ένα όργανο δηµόσιας διοίκησης, όπως το Λιµενικό
Σώµα, µπορεί να την υπηρετεί, όπως µε πολύ υψηλό συναίσθηµα
ευθύνης έκανε για ενενήντα και πλέον χρόνια.
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Καταθέτω για τα Πρακτικά τη σχετική συνέντευξη στην εφη-
µερίδα «ΤΟ ΒΗΜΑ».

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Καµµένος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο Αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτή είναι η αλήθεια. Αυτή είναι η αλήθεια, την οποία γνωρίζει
το σύνολο των ναυτεργατικών σωµατείων, της Πανελλήνιας Ναυ-
τικής Οµοσπονδίας, η Ένωση Πλοιάρχων, η Ένωση Εφοπλιστών,
η Ένωση Ελλήνων Λιµενεργατών.

Όλοι οι ναυτεργάτες, όλοι οι ασχολούµενοι στον κλάδο της
ναυτιλίας θεωρούν έγκληµα την κατάργηση του Υπουργείου, ένα
Υπουργείο το οποίο ακόµα έχει την ευθύνη και της νησιωτικότη-
τος.

Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν σο-
βαρά ερωτήµατα. Αυτή τη στιγµή όλες οι άγονες γραµµές είναι
στον αέρα! ∆εν µπορεί να συνεδριάσει το Συµβούλιο Ακτοπλοϊ-
κών Συγκοινωνιών. ∆εν έχουν προχωρήσει οι διαγωνισµοί για την
υδροδότηση των νησιών. Σε δυο µέρες τα νησιά µένουν από
νερό.

Ποια υπηρεσία θα κάνει τις νηολογήσεις και τις δροµολογή-
σεις; Ποιοι θα εκδίδουν τα πιστοποιητικά αξιοπλοΐας; Ποιοι θα
κάνουν τις έκτακτες επιθεωρήσεις στα νησιά, που σήµερα τις κά-
νουν τα τοπικά κλιµάκια του Λιµενικού Σώµατος; Όταν θα γίνει
ατύχηµα, ποιος θα κάνει την ανάκριση; Ποιοι θα συµµετέχουν
στο Συµβούλιο Ακτοπλοϊκών Συγκοινωνιών; Θα υπάρχει ενιαίο
νηολόγιο; Ποιος θα έχει την αρµοδιότητα των ναυτικών;

Πρόκειται για καίρια ερωτήµατα που αφορούν τη ναυτιλία που
χρηµατοδοτεί την εθνική µας οικονοµία εδώ και πολλές δεκαε-
τίες. Τι θα γίνει µε τα νησιά; Θα διατηρηθεί η εποπτεία των άγο-
νων γραµµών στο Υπουργείο Αιγαίου, στη Γενική Γραµµατεία;
Θα συνεχιστεί η δράση για την υδροδότηση; Θα συνεχίσει το Πα-
ρατηρητήριο του Αιγαίου, το οποίο κι εσείς χειροκροτήσατε; Θα
διατηρηθεί ο τοµέας για την προστασία του περιβάλλοντος; Θα
συνεχιστούν οι δράσεις σε θέµατα πολιτικής προστασίας;

(Στο σηµείο αυτό χτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αυτά είναι ερωτήµατα στα οποία καλείστε να απαντήσετε σή-
µερα, όχι αύριο, διότι ούτε η ναυτιλία ούτε τα νησιά µπορούν να
περιµένουν!

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Το πρώτο δείγµα το είδαµε, όσον
αφορά τα λιµάνια. Η ανεύθυνη πολιτική της ανακοίνωσης της κα-
τάργησης της συµφωνίας για το ΣΕΜΠΟ µε την COSCO είναι µια
πολιτική που οδήγησε στην απεργία που µόλις χθες διεκόπη για
δεκαπέντε µέρες. Και η πολιτική αυτή είναι η πολιτική που είχε
προαναγγείλει το ΠΑΣΟΚ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ολοκληρώθηκε ο χρό-
νος σας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Καταθέτω την οµιλία του σηµε-
ρινού Πρωθυπουργού στις 15 Απριλίου 2008, όταν έλεγε πως ό,τι
πιο προσοδοφόρο, ό,τι πιο στρατηγικό και δηµόσιο η Νέα ∆ηµο-
κρατία το εκποιεί και µάλιστα το εκποιεί «έναντι πινακίου φακής».

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Καµµένος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο Αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και µε αυτό ολοκλη-
ρώσατε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ξέρετε ότι δηµόσιες και διεθνείς
συµβάσεις δεν µπορείτε να τις καταργήσετε. Και αν δεν το ξέ-
ρετε, ρωτήστε τον κ. Παπούκη που γνωρίζει από συµβάσεις σχε-
τικά µε τα λιµάνια.

Θα δείτε ότι ουσιαστικά η κοροϊδία απέναντι στον ελληνικό
λαό, η κοροϊδία απέναντι στους Έλληνες λιµενεργάτες οδήγησε
εσάς πρώτα σε αδιέξοδο. Φοβούµαι να µην οδηγήσει και την ελ-
ληνική ναυτιλία!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το λόγο έχει ο Βου-

λευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Αθανάσιος Παπαγεωργίου.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
η κρίση που µαστίζει τη χώρα µας είναι αναµφίβολα πολυεπίπεδη
και πολύπλευρη. Όµως είναι αδιαµφισβήτητο ότι εντοπίζεται πε-
ρισσότερο στη δηµοσιονοµική κατάσταση, στα µακροοικονοµικά
µεγέθη, στην οικονοµία γενικότερα.

Κοντά 300.000.000.000 είναι το δηµόσιο χρέος της χώρας µας.
Το έλλειµµα υπερβαίνει το 10%. Αν σε αυτό υπολογίσει κανείς
και τις αφανείς οφειλές, τότε τα µεγέθη είναι δυσθεώρητα και
φυσικά η πιστοληπτική ικανότητα της χώρας βρίσκεται στο χει-
ρότερο σηµείο.

Οι ισχυρισµοί της Κυβέρνησης όλα αυτά τα χρόνια που έλε-
γαν ότι η οικονοµία είναι θωρακισµένη, διεψεύσθησαν. ∆εν ισχύ-
ουν. Φαίνεται ότι η δηµοσιονοµική διαχείριση της προηγούµενης
Κυβέρνησης αποδείχθηκε αναποτελεσµατική.

Και το χειρότερο απ’ όλα είναι ότι αυτά συνέβησαν σε µια πε-
ρίοδο, όπου η οικονοµία είχε µεγάλους ρυθµούς ανάπτυξης και
θεωρητικά θα έπρεπε να αντιµετωπισθούν αυτές οι δηµοσιονο-
µικές ανισορροπίες και οι ανισορροπίες στα µακροοικονοµικά
µεγέθη.

Όµως, τι συνέβη; Το ερώτηµα είναι πραγµατικό και φυσικά, η
απάντηση είναι επίσης ευθεία. Τι έγινε µε αυτόν τον πλούτο που
παρήχθη; Ρωτάνε οι πολίτες, ρωτάνε οι οικονοµικοί παρατηρητές
τι έγιναν αυτά τα χρήµατα όλα αυτά τα χρόνια.

Είναι προφανές ότι αυτά δεν οδήγησαν στην εξυγίανση των
δηµοσίων οικονοµικών. Αυτός ο πλούτος που παρήχθη κατα-
σπαταλήθηκε εδώ κι εκεί και δεν διοχετεύθηκε στην οικονοµία,
στις κοινωνικές υποδοµές, δεν συνέβαλε στην καταπολέµηση της
ανεργίας, στην καταπολέµηση της φτώχειας.

Γιατί, δεν είναι δυνατόν να µην αντιλαµβανόµαστε ότι, σύµ-
φωνα µε στοιχεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, έχουµε δύο εκα-
τοµµύρια πολίτες, οι οποίοι ζουν κάτω από τα όρια της φτώχειας.
∆εν µπορεί να µην αντιλαµβανόµαστε ότι είναι επισήµως κατα-
γεγραµµένοι πεντακόσιες χιλιάδες άνεργοι –ανεπισήµως πόσοι
άραγε;- και φυσικά ετεροαπασχολούµενοι, υποαπασχολούµενοι.
∆ηλαδή περίπου η µισή κοινωνία στενάζει, η µισή κοινωνία αγω-
νιά, η µισή κοινωνία ζει συνθήκες αβεβαιότητας και ανασφάλειας
για το αύριο, το µέλλον των οικογενειών, το µέλλον των παιδιών
τους.

Φυσικά, πρέπει να πούµε ότι η νέα Κυβέρνηση παραλαµβάνει
δύο προβλήµατα. Το ένα είναι η κακή δηµοσιονοµική κατάσταση
της χώρας και το δεύτερο είναι η αιµορραγούσα κοινωνία, η κοι-
νωνία που βρίσκεται σε αδιέξοδο.

Κάτω από αυτές τις συνθήκες νοµίζω ότι η Κυβέρνηση τα επό-
µενα τέσσερα χρόνια θα πρέπει να κατευθύνει την πολιτική της
–και ήδη µε τις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις και του Προέδρου και
των κυβερνητικών στελεχών φαίνεται ότι είναι επικεντρωµένη- σ’
αυτά τα δύο ζητήµατα.

Πρέπει να αποκαταστήσουµε τη δηµοσιονοµική ισορροπία της
χώρας µας και τη µακροοικονοµική ισορροπία. Ταυτόχρονα –και
αυτό είναι µεγάλη µας διαφορά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
της Νέας ∆ηµοκρατίας- θα πρέπει να στηρίξουµε τα εισοδήµατα.
Θα πρέπει να ενισχύσουµε τις κοινωνικές υποδοµές, οι οποίες
καταρρέουν. Θα πρέπει να εργαστούµε, για να αντιµετωπίσουµε
το πρόβληµα της φτώχειας, το πρόβληµα των νεόπτωχων, το
πρόβληµα της ανεργίας, το πρόβληµα γενικότερα της αδηµονίας
της κοινωνίας και της αποδυνάµωσης της κοινωνικής αλληλεγ-
γύης και της κοινωνικής συνοχής.

Αγαπητές συναδέλφισσες και συνάδελφοι, εµείς ξέρουµε
πολύ καλά ότι η οικονοµία αν δεν επιστρέψει σε θετικούς ρυθ-
µούς ανάπτυξης, τίποτα δεν µπορεί να γίνει από αυτά. Θα πρέ-
πει να συνειδητοποιήσουµε όλοι ότι σ’ αυτό πρέπει να βοηθηθεί
η πολιτική της Κυβέρνησης, να επιστρέψει σ’ αυτούς τους µεγά-
λους ή λιγότερο µεγάλους ρυθµούς ανάπτυξης, σ’ αυτούς που
ζήσαµε –στο 5%- την περίοδο της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ το
2000-2004 ή της επόµενης περιόδου του 2004-2006/2007, όπου
και τότε µε τη δική σας διακυβέρνηση είχαµε µεγάλους ρυθµούς
ανάπτυξης.

Αν, λοιπόν, δεν γυρίσει η οικονοµία, δεν επιστρέψουµε σε µε-
γάλους ρυθµούς ανάπτυξης, δεν µπορούµε να αντιµετωπίσουµε
αυτά τα δυο µεγάλα προβλήµατα ούτε τα δηµοσιονοµικά που κα-
τέρρευσαν, αλλά ούτε και τα µεγάλα προβλήµατα της κοινωνίας.

100 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κατά τη γνώµη µου, πρέπει –και το κάνει η Κυβέρνηση να κα-
τευθυνθούν οι πόροι στην ανάπτυξη. Είναι µονόδροµος η κατεύ-
θυνση των πόρων στην ανάπτυξη.

Πιστεύω ότι µε τρεις τρόπους µπορούµε να δυναµώσουµε
τους ρυθµούς ανάπτυξης. Πρώτον, µε το ΕΣΠΑ, δεύτερον, µε το
Πρόγραµµα ∆ηµοσίων Επενδύσεων και το τρίτο και πολύ σοβαρό
αφορά την πιστωτική επέκταση. Τι θα συµβεί, αν δεν οδηγηθούµε
σε αύξηση των χρηµατοδοτήσεων για την πραγµατική οικονοµία,
αν δεν πάµε σε µεγάλη πιστωτική επέκταση;

Ο αντίλογος σ’ αυτές τις περιπτώσεις από τους τραπεζίτες ή
τους οικονοµολόγους είναι ότι θα αναθερµανθεί ο πληθωρισµός.
Εδώ όµως σ’ αυτόν τον τύπο της κρίσης, σ’ αυτόν τον τύπο που
δεν είναι κρίση στάσιµου πληθωρισµού, είναι κρίση ύφεσης, χρει-
άζεται πιστωτική επέκταση.

Πρέπει να είναι θαρραλέοι και οι τραπεζίτες. Πρέπει η Τρά-
πεζα της Ελλάδος να ενισχύσει την πιστωτική της επέκταση, για
να πέσει ζεστό χρήµα στην αγορά. ∆ιότι η οικονοµία, οι παρα-
γωγικές δυνάµεις, οι επιχειρήσεις ασφυκτιούν αυτή την ώρα,
αυτή τη στιγµή.

Έτσι, λοιπόν, µε αυτούς τους τρεις τρόπους, νοµίζω ότι µπο-
ρούµε να οδηγήσουµε πια την οικονοµία –όπως στην ανάπτυξη-
σε θετικούς ρυθµούς ανάπτυξης, σ’ έναν ευεργετικό και θετικό
κύκλο και φυσικά να την οδηγήσουµε σε δρόµους ευηµερίας.

Πρέπει να δικαιωθεί η ελπίδα των Ελλήνων πολιτών. Πρέπει να
ξαναζωντανέψει η ελπίδα. Ήδη ξαναζωντάνεψε, αφ’ ης στιγµής
εξελέγη το ΠΑΣΟΚ, αλλά αυτό πρέπει να γίνει µόνιµο και στα-
θερό. Γιατί ο µεγάλος Ανδρέας Παπανδρέου –και γι’ αυτό δια-
κρίθηκε και γι’ αυτό διδάσκεται στα πανεπιστήµια- σας
πληροφορώ ότι είχε παραµετροποιήσει το ρόλο της ψυχολογίας
–θετικό ή αρνητικό- στην οικονοµία. Πρέπει να επανέλθει η θετική
προσέγγιση των επενδυτών στην οικονοµική δράση και σκέψη.

Θα ήθελα να πω και κάτι τελευταίο, κύριοι Υπουργοί. Εκπρο-
σωπώ την Πιερία. Η Πιερία των 50 χιλιοµέτρων έχει τέσσερα διό-
δια, δύο στη µία είσοδο και δύο στην άλλη. Είναι ένας
πολιορκηµένος νοµός. Με τη σύµβαση παραχώρησης κτίζονται
τέσσερα διόδια, όταν –και δεν το βάζω ανταγωνιστικά- διπλανοί
νοµοί µε διπλάσια έκταση έχουν δύο ή άλλοι δεν έχουν καθόλου.

Όταν ένας νοµός στηρίζει την ανάπτυξή του στον τουρισµό
και κύρια στον οδικό, στο βαλκανικό τουρισµό, αυτό και µόνο θα
πρέπει να προβληµατίσει όλους µας. Η Κυβέρνηση δεσµεύτηκε
ότι θα επαναδιαπραγµατευθεί αυτή τη σύµβαση παραχώρησης,
γιατί είναι προκλητική και καταστροφική για το νοµό, αλλά και
για άλλους νοµούς.

Πού θα πάει αυτή η κατάσταση; Ποιος θα έρθει να κάνει του-
ρισµό στην Πιερία, όταν θα αντιµετωπίζει αυτά τα τείχη των διο-
δίων; Είναι άµεση η απαίτηση να λυθεί αυτό το πρόβληµα, κύριοι
Υπουργοί της Κυβέρνησης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Γιαννό-

πουλος.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριοι συνά-

δελφοι, θέλω σήµερα να ευχαριστήσω δηµόσια από το Βήµα της
Βουλής τους αγαπητούς συµπατριώτες µου, που µε τίµησαν µε
την ψήφο τους για έκτη συνεχή φορά και παράλληλα θα ήθελα
ανυπόκριτα να δώσω ευχές στην Κυβέρνηση να πάει καλά στο
έργο της, ιδιαίτερα δε στο χώρο της υγείας, καθώς όπως ξέρετε
µπροστά στον ανθρώπινο πόνο δεν υπάρχει πολιτικό και κοµµα-
τικό πάθος.

Είναι, όµως, πρόκληση πάντοτε στο χώρο της υγείας µε όσο
το δυνατόν λιγότερο κόστος να έχουµε ποιοτικά αναβαθµισµέ-
νες υπηρεσίες υγείας. ∆εν είναι παρούσες οι δύο κυρίες Υπουρ-
γοί, αλλά θα τους έλεγα ότι ο ιδρυτικός νόµος του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας από το µακαρίτη Γεννηµατά και τον Αυγε-
ρινό έλεγε ακριβώς για ποιοτικά αναβαθµισµένες υπηρεσίες
υγείας, ίσες στο κέντρο και στην περιφέρεια. Αυτός πιστεύω ότι
είναι ο στόχος όλων µας.

Επειδή βρισκόµαστε µέσα σε µία οικονοµική κρίση και οι πα-
ρεµβάσεις οι οποίες µπορούν να γίνουν στο χώρο της υγείας θα
δηµιουργήσουν προϋποθέσεις οικονοµίας κλίµακος, γι’ αυτό λοι-

πόν θα προσεγγίσω σήµερα το θέµα ακριβώς τεχνοκρατικά, οι-
κονοµικά, για το πώς θα µπορέσουµε να έχουµε πολλούς πό-
ρους, οι οποίοι θα ανακυκλωθούν µέσα στο χώρο της υγείας.

∆εν είναι δυνατόν να µην µπείτε στον πειρασµό σήµερα, τώρα,
συγχωνεύσεων νοσοκοµειακών µονάδων, οι οποίες δεν προσφέ-
ρουν τίποτα, αλλά δηµιουργούν κατασπατάληση πόρων και πα-
ράλληλα προσωπικού. ∆εν µπορεί επί παραδείγµατι να υπάρχει
ένα νοσοκοµείο, το οποίο δεν προσφέρει τίποτα. Για παρά-
δειγµα, στο νοσοκοµείο στην Κρέστενα έχουµε µία χειρουργική
επέµβαση το χρόνο. Πόσο κοστίζει; Τι πληρώνουµε γι’ αυτό; Βε-
βαίως, συνάδελφοι που είναι εξ Ηλείας µπορεί να διαµαρτυρη-
θούν, αλλά πρέπει να δούµε ότι πρέπει να πρυτανεύσει το θέµα
της ισότιµης πρόσβασης και το θέµα των ίδιων υπηρεσιών υγείας
προς όλους τους Έλληνες.

∆εν µπορεί να έχουµε διοικήσεις νοσοκοµείων που είναι σε συ-
νάφεια και γειτονική σχέση, όπως το «ΣΠΗΛΙΟΠΟΥΛΕΙΟ ΑΓΙΑ
ΕΛΕΝΗ» και το «ΜΑΡΙΚΑ ΗΛΙΑ∆Η». ∆εν µπορεί να θέλει κάποιος
να κάνει µια µαγνητική τοµογραφία στο «ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ» και να
διακοµίζεται µε ασθενοφόρο µέσω του ΕΚΑΒ, για να πάει δίπλα
στο «ΑΡΕΤΑΙΕΙΟ»!

Αναφέρω αυτά τα παραδείγµατα ακριβώς και µόνο για να τα
µελετήσουν οι κυρίες Υπουργοί για να δηµιουργήσουν προϋπο-
θέσεις οικονοµίας κλίµακος.

Όσον αφορά τα διοικητικά συµβούλια, όπως είναι σήµερα, µ’
αυτούς τους µάνατζερ τους οποίους είδαµε, νοµίζω ότι δεν προ-
σφέρουν. Πρέπει να αναδείξουµε µέσα από το διοικητικό, µέσα
από το προσωπικό, µέσα από τους υπαλλήλους τα καλύτερα στε-
λέχη, που έχουµε και µέσω της Σχολής ∆ηµόσιας Υγείας και της
Σχολής ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης, να τους αναβαθµίσουµε, προκει-
µένου να µπορέσουµε να έχουµε πολύ καλούς υπαλλήλους. Και
µέσα στις οικονοµίες τις οποίες µπορούµε να κάνουµε, είναι αυτό
που τολµήσαµε εµείς που καταργήσαµε κάποιες ∆ΥΠΕ και φθά-
σαµε στις επτά ΥΠΕ, γιατί πρέπει να καταργηθούν.

Επίσης, πρέπει τον επιτελικό σχεδιασµό όλου του χώρου της
υγείας να τον έχει το Υπουργείο Υγείας στην Αριστοτέλους. Εί-
µαστε µία µικρή χώρα µε δέκα εκατοµµύρια κατοίκους και δεν
έχουµε ανάγκη απ’ αυτές τις πολυτέλειες του κατακερµατισµού
των υπηρεσιών υγείας, όπως είναι στη Γαλλία, στην Αγγλία και σε
άλλα µέρη.

Όσον αφορά την Πρωτοβάθµια Φροντίδα Υγείας, σχολιάσαµε
κι εµείς και έχω πει κι εγώ ότι δεν µπορούµε στην Ελλάδα να κά-
νουµε το µοντέλο της Πρωτοβάθµιας Φροντίδας Υγείας, όπως
είναι στην Αγγλία, εκτός αν αποφασίσει ο κύριος Πρωθυπουρ-
γός να πάρει είκοσι F16 λιγότερα και εκατό άρµατα λιγότερα,
διότι το κόστος είναι τεράστιο.

Αυτή τη στιγµή υπάρχουν δύο νόµοι, του κ. Γείτονα που βλέπω
µπροστά µου και του κ. Στεφανή, οι οποίοι έµειναν ανενεργοί, µε
εξαγγελίες δικές µας, για την Πρωτοβάθµια Φροντίδα Υγείας.
Πρέπει να καταλάβουµε ότι µε την Πρωτοβάθµια Φροντίδα
Υγείας, η οποία κοστίζει πρέπει να ασχοληθεί απόλυτα η Τοπική
Αυτοδιοίκηση, µε τα µοντέλα τα οποία µπορεί να αναπτύξει, µε
προγραµµατικές συµβάσεις που µπορεί να υπογράψει µε το
Υπουργείο Υγείας.

Για παράδειγµα, στο ∆ήµο Αθηναίων επί Έβερτ είχαµε επτά
διαµερίσµατα, συνεχίστηκαν επί Αβραµόπουλου και Ντόρας
Μπακογιάννη και ενδυναµώνονται τώρα µε Νικήτα Κακλαµάνη.
Με προγραµµατικές συµβάσεις µπορούµε να έχουµε Πρωτο-
βάθµια Φροντίδα Υγείας µε υψηλή ποιότητα παρεχοµένων υπη-
ρεσιών. Όπως επίσης, υπάρχει και το ∆ίκτυο Πρωτοβάθµιας
Φροντίδας Υγείας.

Θα ήθελα να ρωτήσω τις κυρίες που είναι στο Υπουργείο τι
σκέφτονται να κάνουν µε τις Μονάδες Εντατικής Θεραπείας,
διότι το κλάµα και ο πόνος αρχίζουν από αύριο. Τι θα κάνουν
όταν αυτή τη στιγµή έχουµε εκατόν πενήντα κρεβάτια κλειστά
που δεν µπορούν να λειτουργήσουν; ∆εύτερον, τι θα κάνουν µε
το «ΕΡΡΙΚΟΣ ΝΤΥΝΑΝ»; Θα ανανεώσουν τη σύµβαση των τριά-
ντα κλινών Εντατικής Θεραπείας για να µπορέσουµε να εκτονώ-
σουµε την κατάσταση; Και παράλληλα, όταν θα έχουµε την
πολυτέλεια του προσωπικού που θα διοριστεί, µπορούν να σχο-
λιάσουν το τι θα κάνουν µε τις συµβάσεις; Τι θα γίνει;

Έχουν ένα όπλο. Είναι ο ΕΛΑΠΙ, ο οποίος ως ειδικός λογαρια-
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σµός µπήκε στο Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας. Πρέπει να πά-
ρουν τα χρήµατα αυτά. Και υπάρχει νοµοθετική ρύθµιση µε την
οποία µπορούν κάλλιστα να προχωρήσουν σε πρόσληψη προ-
σωπικού και µόνο για τις Μονάδες Εντατικής Θεραπείας αξιο-
ποιώντας το 40% των νοσηλίων.

Πρέπει να υπάρχει διαρκής έλεγχος. Χαίροµαι που είναι εδώ ο
Υπουργός και ο Υφυπουργός Απασχόλησης. Πρέπει να ελέγξετε
τα ασφαλιστικά ταµεία. Εάν δεν σας δώσει τη δυνατότητα ο Πρω-
θυπουργός να έχετε ελεγκτικούς µηχανισµούς, µην κάνετε απο-
λύτως τίποτα, διότι χάνετε πάρα πολλά χρήµατα στις υπηρεσίες
υγείας. Το IKA δεν µπορεί να αναπτύσσει τώρα Πρωτοβάθµια
Υπηρεσία Υγείας. Το IKA αγοράζει υπηρεσίες υγείας και τα
ασφαλιστικά ταµεία από Νοµικά Πρόσωπα ∆ηµοσίου ∆ικαίου και
από Νοµικά Πρόσωπα Ιδιωτικού ∆ικαίου. Εάν δεν κάνετε αυτούς
τους χειρισµούς, για τους οποίους εµάς θα µας βρείτε κοντά
σας, δεν θα πετύχετε απολύτως τίποτα.

Και θα ήθελα να πω κάτι τελευταίο απευθυνόµενος και στον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας. Πρέπει να υπάρξει συνεργασία
Υπουργών Υγείας και Υπουργών Εθνικής Άµυνας. ∆εν µπορούµε
σήµερα να έχουµε κατασπατάληση πόρων και να διατηρούµε
στρατιωτικά νοσοκοµεία, τα οποία δεν προσφέρουν απολύτως
τίποτα. ∆εν µπορούµε να έχουµε νοσοκοµείο στο ∆ιδυµότειχο,
που να είναι δίπλα στο πολιτικό νοσοκοµείο. Έχουµε νοσοκοµείο
στην Αλεξανδρούπολη, στη Μυτιλήνη, στη Χίο, στη Λήµνο, στη
Ρόδο, στην Κω που στοιχίζουν, κοστίζουν και πρέπει να το κατα-
λάβουµε. Εάν γίνει πόλεµος, όλα µετατρέπονται σε στρατιωτικά.

Το «ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΟ 424» στη Θεσσαλονίκη είναι ένα στολίδι.
Εάν δεν µπει µέσα και το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, δεν πρόκειται
να λειτουργήσει. ∆εν υπάρχει παιδιατρικό νοσοκοµείο στη Θεσ-
σαλονίκη. ∆εν πρόκειται να γίνει παιδιατρικό νοσοκοµείο στη
Θεσσαλονίκη µε Σ∆ΙΤ. ∆ώστε τη δυνατότητα –και απευθύνοµαι
προς τον απόντα Υπουργό Εθνικής Άµυνας που πιστεύω ότι θα
τα ακούσει και θα τα µελετήσει- να µπει το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας στο « Νοσοκοµείο 424», για να λειτουργήσει µε πληρό-
τητα και επάρκεια.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Το λόγο έχει τώρα η κ. Νάντια Γιαννακοπούλου, Βουλευτής

του ΠΑΣΟΚ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρία Πρόε-

δρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις 4 Οκτωβρίου γυρίσαµε
σελίδα, στις 4 Οκτωβρίου νίκησε η ελπίδα. Μέσα σε δέκα µέρες
βλέπουµε το κλίµα να αλλάζει και οι προοπτικές να είναι σαφώς
θετικές, γιατί ακριβώς η Κυβέρνηση δεν αφήνει ούτε µέρα ούτε
ώρα για χάσιµο, γιατί η πατρίδα µας δεν αντέχει ούτε µία ακόµα
µέρα χαµένη.

Το ΠΑΣΟΚ έλαβε µία καθαρή εντολή από τον ελληνικό λαό, να
πάει τη χώρα µπροστά, να τη φέρει από την περιφέρεια στην
καρδιά της Ευρώπης, να κάνει την Ελλάδα πιο ανταγωνιστική,
πιο ισχυρή, πιο σύγχρονη. Στόχος µας είναι να πετύχουµε την
εθνική ανάταση και θα το πετύχουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς δεν απαξιώνουµε ό,τι θε-
τικό έχει γίνει, οποτεδήποτε. Οι πολίτες, όµως, εµπιστεύτηκαν το
ΠΑΣΟΚ και το Γιώργο Παπανδρέου, έχοντας κατά νου ότι η Ελ-
λάδα και µπορεί καλύτερα και αξίζει περισσότερα από όσα βίωσε
τα τελευταία χρόνια. Οι πολίτες εµπιστεύτηκαν το ΠΑΣΟΚ, γιατί
κατέθεσε συγκεκριµένο πρόγραµµα, µε σαφείς θέσεις και στόχο
πάντα το όφελος του πολίτη, του εργαζόµενου, του επαγγελµα-
τία, του συνταξιούχου, του νέου, της γυναίκας, του άνεργου, του
αγρότη. Και η ανάγνωση των Προγραµµατικών ∆ηλώσεων από
τον Πρωθυπουργό δικαιώνει την επιστροφή της ελπίδας, γιατί
πρώτη φορά µετά από τόσα χρόνια ακούστηκε τόσο ξεκάθαρα
και τόσο ρεαλιστικά από χείλη κυβερνώντων σ’ αυτό εδώ το
Βήµα η ελπίδα, η ελπίδα που εναγώνια ζητούν οι πολίτες, ότι
αυτή η ελπίδα υπάρχει πραγµατικά. Πρώτη φορά τονίστηκε ότι
υπάρχει άλλος δρόµος, όχι εύκολος, αλλά σίγουρα ούτε και
αδιάβατος. Υπάρχει δρόµος που οδηγεί σε µια άλλη Ελλάδα, σε
µια Ελλάδα που δεν φοβάται, που σέβεται το φυσικό της κεφά-
λαιο, που δηµιουργεί και πετυχαίνει πλούτο και που µοιράζει δί-
καια τον πλούτο αυτό σε όλους τους πολίτες της. Αυτή είναι η
Ελλάδα της πράσινης ανάπτυξης.

Επειδή έρχοµαι από τη Μεσσηνία, ένα νοµό που έχει δοκιµα-
στεί πολύ τα τελευταία χρόνια, ένα νοµό κυρίως αγροτικό, όλα
αυτά τα χρόνια βίωσα πλάι στους αγρότες τα σηµαντικά προ-
βλήµατα που αντιµετωπίζουν. Ακούγοντας τις Προγραµµατικές
∆ηλώσεις του Πρωθυπουργού τις προάλλες, σας διαβεβαιώ ότι
ο κόσµος αυτός στη Μεσσηνία, αλλά και σε ολόκληρη την Ελ-
λάδα αναθάρρησε, όπως αναθάρρησαν όλοι οι πολίτες ακούγο-
ντας τις εξαγγελίες από τον ίδιο τον Πρωθυπουργό για τη
στήριξη στα µικρά και µεσαία εισοδήµατα, για ένα έκτακτο επί-
δοµα αλληλεγγύης στα χαµηλά εισοδήµατα µέσα στο 2009, για
την αναδροµική αύξηση στους συνταξιούχους του ΟΓΑ, για αυ-
ξήσεις σε µισθούς και συντάξεις πάνω από τον πληθωρισµό, για
πάγωµα στα τιµολόγια των ∆ΕΚΟ, για ενίσχυση της υγιούς επι-
χειρηµατικότητας και αλλαγή του ΤΕΜΠΜΕ προς αυτή την κα-
τεύθυνση, καθώς επίσης και για αύξηση της ρευστότητας, για το
σχέδιο νόµου για προστασία των δανειοληπτών και τέλος, για
την αλλαγή του ΤΕΙΡΕΣΙΑ.

Στόχος µας, στο τέλος της τετραετίας, να έχουµε χτίσει µία
κοινωνία πιο δυνατή, πιο αλληλέγγυα, µε πολιτικές για τους πολ-
λούς, µε πραγµατική και δίκαιη αναδιανοµή του εισοδήµατος, µε
ενίσχυση των ασθενέστερων, µ’ ένα δίκαιο κοινωνικό κράτος. ∆εν
υπαναχωρούµε σε τίποτα από όσα έχουµε εξαγγείλει.

Προεκλογικά δεν υποσχεθήκαµε τα πάντα σε όλους, αλλά δη-
λώσαµε µε κατηγορηµατικότητα ότι θα υλοποιήσουµε οπωσδή-
ποτε όλα όσα υποσχεθήκαµε. Και θα το κάνουµε. Θα
υλοποιήσουµε στο ακέραιο όλες τις δεσµεύσεις µας, γιατί αυτό,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σηµαίνει να µπει αξιοπιστία στην
πολιτική, γιατί αυτό έχουν ανάγκη οι Έλληνες πολίτες και ο
τόπος µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύουµε στον πολίτη και
επενδύουµε στον άνθρωπο. Στόχος µας είναι µια οικονοµία πα-
ραγωγική και µια κοινωνία ανθρώπινη, που δε θα αυξάνει τους
ανέργους, αλλά τους ενεργούς πολίτες, που δε θα χάνεται στην
οπισθοδρόµηση, δεν θα διολισθαίνει στην καθυστέρηση, αλλά
θα ανοίγεται στην πρόοδο και θα επιτυγχάνει την ανάπτυξη. Στό-
χος µας είναι µια κοινωνία αισιόδοξη και µε αυτοπεποίθηση, µε
την ελληνική περιφέρεια στο κέντρο του κυβερνητικού σχεδια-
σµού, µε δηµόσιες επενδύσεις στοχευµένες σε έργα υποδοµής,
που θα σέβονται και θα πολλαπλασιάζουν τους πολύτιµους δη-
µόσιους πόρους, σε έργα υποδοµής ικανά να ενεργοποιήσουν
την ανάπτυξη, µε πολίτες που θα τους σέβεται η πολιτεία, αλλά
και αυτοί θα σέβονται το κράτος, µε πολίτες που θα µπορούν να
δηµιουργήσουν ελεύθερα, µε πολίτες που θα απολαµβάνουν δι-
καιώµατα και προνόµια που θα έπρεπε να θεωρούνται αυτονόητα
εδώ και πολύ καιρό, µε πολίτες που θα γνωρίζουν και θα αποδέ-
χονται τις υποχρεώσεις τους, µε πολίτες περήφανους για την Ελ-
λάδα µας που θα παίζει ενεργό ρόλο στα διεθνή δρώµενα και θα
αποτελεί παράδειγµα προς µίµηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζουµε ότι η κατάσταση
δεν είναι εύκολη, γνωρίζουµε ότι τα πράγµατα είναι δύσκολα. Το
γνωρίζουν καλύτερα από όλους εµάς οι Έλληνες πολίτες. Το
γνωρίζει η νέα γενιά, οι νέοι άνθρωποι που, ενώ δεν έχουν ευθύ-
νες για ό,τι έχει συµβεί στο παρελθόν, αγωνιούν για το αβέβαιο
µέλλον τους. Το γνωρίζει η γενιά των 700 ευρώ και η γενιά των
«STAGE».

Πριν κλείσω τη σύντοµη αυτή παρέµβασή µου, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να πω δύο λόγια για τους Μεσ-
σήνιους αγρότες, αλλά και τους αγρότες όλης της χώρας που,
ενώ δουλεύουν νύχτα-µέρα, δεν απολαµβάνουν το µόχθο τους,
γιατί η σοδειά τους εξαρτάται εν πολλοίς και από τις καιρικές
συνθήκες, γιατί οι τιµές στα προϊόντά τους είναι εξευτελιστικές
στο χωράφι και ακριβές στο ράφι, γιατί το κόστος παραγωγής
αυξάνεται σε δυσθεώρητα επίπεδα κάθε χρόνο, γιατί η έλλειψη
υποδοµών στην ύπαιθρο οδηγεί σε µεγαλύτερη συρρίκνωσή της,
σε µεγαλύτερη αστυφιλία, σε περισσότερα ανεργία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να σταθούν οι αγρότες στα
πόδια τους, πρέπει να γίνουν πολλά. Πρωτίστως και εντελώς εν-
δεικτικά, κατά την άποψή µου, πρέπει: Πρώτον, να αποκτήσουµε
εθνική στρατηγική για όλα τα αγροτικά προϊόντα. ∆εύτερον, να
υπάρξει ένας νόµος τύπου Καποδίστρια στο συνεταιριστικό κί-
νηµα, έτσι ώστε από τους συνεταιρισµούς-σφραγίδες που υπάρ-
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χουν σήµερα να δηµιουργηθούν ανταγωνιστικοί, βιώσιµοι και δη-
µιουργικοί συνεταιρισµοί προς όφελος των αγροτών. Αυτό, βε-
βαίως, σε καµία περίπτωση δεν σηµαίνει ότι θα παραµεριστεί η
υγιής ιδιωτική πρωτοβουλία. Τρίτον, ο νόµος για την προστασία
των δανειοληπτών που εξήγγειλε ο Πρωθυπουργός και ανακού-
φισε µεγάλο τµήµα της ελληνικής κοινωνίας, να επιλύει επιτέ-
λους δίκαια το ζήτηµα του βραχνά των τραπεζών για τους
δανειολήπτες. Τέταρτον, να κατοχυρωθεί το αγροτικό επάγ-
γελµα. Πέµπτον, οι επιδοτήσεις να καταβάλλονται στους δικαι-
ούχους µε σωστό, γρήγορο και δίκαιο τρόπο. Και έκτον, να
ληφθεί ειδική µέριµνα για τους νέους αγρότες µας, να ενηµερω-
θούν για τις εξελίξεις, να εκπαιδευτούν και να στηριχθούν γεν-
ναία, ώστε να τολµήσουν ακόµα και νέες καλλιέργειες που θα
τους βοηθήσουν να κάνουν το µεγάλο άλµα, να ανοιχτούν µε την
ποιότητα και την καινοτοµία στις διεθνείς αγορές, να αυξήσουν
το εισόδηµά τους, να δώσουν νέα ζωντάνια και νέα δυναµική
στην ελληνική περιφέρεια που κινδυνεύει σήµερα από το µαρα-
σµό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κυρία Πρόεδρε, τελειώνω. Μισό λεπτό, παρακαλώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Έχει τελειώσει ο χρό-

νος σας. Σας έχω δώσει περισσότερο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ως νεότερη,

ζητώ µισό λεπτάκι παραπάνω.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το έχετε πάρει ήδη,

µην ανησυχείτε. Ολοκληρώστε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, όλοι εµείς στο ΠΑΣΟΚ είµαστε αποφασισµένοι
να παλέψουµε, να αγωνιστούµε, να δώσουµε τον καλύτερο µας
εαυτό και είµαστε πεπεισµένοι ότι µπορούµε να τα καταφέρουµε.
Το ΠΑΣΟΚ τα κατάφερε το 1981, τα κατάφερε το 1993. Θα τα
καταφέρει και σήµερα, µε Πρωθυπουργό το Γιώργο Παπαν-
δρέου. Θα τα καταφέρουµε, γιατί έχουµε µάθει από τα λάθη µας.
Θα τα καταφέρουµε, γιατί ερχόµαστε ανανεωµένοι, γιατί δεν θα
χρησιµοποιήσουµε την εξουσία ως λάφυρο, αλλά ως εργαλείο,
ως το µόνο απαραίτητο εργαλείο για να υλοποιήσουµε το πρό-
γραµµά µας, γιατί αφουγκραζόµαστε καθηµερινά τους πολίτες,
γιατί αγωνιζόµαστε µαζί µε τους πολίτες και για τους πολίτες.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Έχει τελειώσει ο χρό-
νος σας. Παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαρι-
στώ θερµά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ευχαριστώ.
Συνεχίζουµε µε το Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Αυγε-

νάκη.
Έχετε το λόγο, κύριε Αυγενάκη.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κυρία

Πρόεδρε.
Κυρία και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επι-

τρέψτε µου εισαγωγικά να ευχηθώ σε όλους µας καλή αρχή και
καλή δύναµη στη νέα κοινοβουλευτική περίοδο, που µόλις ξεκί-
νησε.

Ωστόσο, επιτρέψτε µου να συγχαρώ από καρδιάς τις εκατο-
ντάδες Ηρακλειώτισσες και Ηρακλειώτες, που µε τίµησαν µε την
εµπιστοσύνη τους και την αγάπη τους στις εκλογές της 4ης
Οκτωβρίου.

Οµολογώ ότι µε πολύ ενδιαφέρον άκουσα τις τοποθετήσεις,
τόσο του Πρωθυπουργού, όσο και των µελών της νέας Κυβέρ-
νησης για τις προτεραιότητες της επόµενης περιόδου. Αναγνω-
ρίζω -και νοµίζω ότι το αναγνωρίζουν και οι πολίτες- ότι η εµµονή
των µελών της νέας Κυβέρνησης να καταγράψουν αναλυτικά τη
νέα κατάσταση στους τοµείς της αρµοδιότητάς τους αποτελεί
απόπειρα να µας πείσουν ότι δεν παραλαµβάνουν τίποτα απο-
λύτως και ότι αντιθέτως παραλαµβάνουν προβληµατικές εκκρε-
µότητες και ότι η οικονοµία καταρρέει και το κράτος βρίσκεται
υπό διάλυση.

∆υστυχώς, από την πρώτη µέρα της διακυβέρνησής σας, αξιό-
τιµοι κύριοι συνάδελφοι, αρχίζετε να µας παρουσιάζετε µία σειρά
δικαιολογιών. Προσπαθείτε να µας πείσετε ότι πρέπει να αντιµε-

τωπίσετε µία δέσµη ανυπέρβλητων προβληµάτων µε ξεκάθαρη
πρόθεση να µεταθέσετε ήδη στην προηγούµενη κυβέρνηση τις
ευθύνες που µπορεί να σας βαρύνουν αύριο. Όµως, έτσι δεν πα-
ράγεται ουσιαστική πολιτική, κάτι που γνωρίζετε καλά. Με υπεκ-
φυγές και δικαιολογίες δεν µπορούµε να λάβουµε µέτρα και να
κοιτάµε µε αισιοδοξία την επόµενη µέρα, όπως ζητάτε από τον
ελληνικό λαό να κάνει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε έκπληξη διαπίστωσα ότι δεν
άκουσα στις τοποθετήσεις των κυβερνητικών στελεχών, που
έχουν γίνει µέχρι ετούτη την ώρα, συγκεκριµένα µέτρα και πολι-
τικές προτεραιότητες για την Κρήτη.

Επιτρέψτε µου, λοιπόν, να σας υπογραµµίσω ότι έχω ενηµε-
ρώσει κάθε έναν από τους Υπουργούς ξεχωριστά εγγράφως, µε
επιστολές που παρέλαβαν ήδη την Πέµπτη, για τις βασικές προ-
τεραιότητες που έχει ανάγκη η Κρήτη και ιδιαιτέρως ο Νοµός
Ηρακλείου. Ως εκ τούτου, επιτρέψτε µου να σταχυολογήσω τις
βασικές προτεραιότητες για την επόµενη µέρα.

Σηµειώνω, λοιπόν, ότι στον τοµέα των υποδοµών αδιαµφισβή-
τητες προτεραιότητες για το Ηράκλειο αποτελούν, η τήρηση του
χρονοδιαγράµµατος για τη σύντοµη κατασκευή του νέου αερο-
δροµίου στο Καστέλι, όπου µε συνέπεια κινήθηκε η κυβέρνησή
µας απέναντι στους φορείς και στους πολίτες του τόπου µας.

Η τήρηση του χρονοδιαγράµµατος για την ολοκλήρωση και
κατασκευή του δρόµου Ηράκλειο-Μεσσαρά και Ηράκλειο-Βιά-
νος, καθώς και των σχετικών κόµβων.

Η ολοκλήρωση και κατασκευή του βόρειου οδικού άξονα µέσω
των Σ∆ΙΤ και του νότιου οδικού άξονα, καθώς και των σχετικών
κόµβων. Κάθε µέρα που περνάει χάνονται ανθρώπινες ζωές.
Οφείλουµε να λάβουµε άµεσα πρωτοβουλίες.

Η επιτάχυνση της απορρόφησης των πόρων από το ΕΣΠΑ
2007-2013 και η ένταξη αναπτυξιακών έργων της Κρήτης σ’ αυτό.

Η σωστή και ολοκληρωµένη διαχείριση των υδάτινων πόρων
και η επιτάχυνση των διαδικασιών για την έναρξη κατασκευής
του φράγµατος του Πλατύ Ποταµού, την ολοκλήρωση του φράγ-
µατος Φανερωµένης, Αµιρών, Αγίου Βασιλείου, του Καλαµίου και
του φράγµατος των Αµουργελών, καθώς και την άµεση εξασφά-
λιση πιστώσεων για τις απαλλοτριώσεις του φράγµατος της Πλα-
κιώτισσας, όπου µετά από πενήντα χρόνια κοροϊδίας
εξασφαλίστηκαν τα χρήµατα και δηµοπρατήθηκε αυτό το έργο,
καθώς και η τήρηση χρονοδιαγράµµατος για την κατασκευή του
φράγµατος Αποσελέµης.

Η προώθηση της κατασκευής του αποχετευτικού δικτύου στη
Σταλίδα, µία άκρως τουριστική περιοχή αναπτυσσόµενη που µε
πολύ κόπο και πολλή δουλειά το εντάξαµε στο ∆’ Κοινοτικό Πλαί-
σιο Στήριξης.

Η προώθηση των έργων του βιολογικού καθαρισµού στις Μοί-
ρες, στις Γούρνες και το ∆ήµο Παλιανής, έργα ώριµα και έτοιµα
για δηµοπράτηση.

Στον τοµέα της παιδείας υπογραµµίζω ότι πρέπει να προχω-
ρήσουµε άµεσα στην αναγνώριση των επαγγελµατικών δικαιω-
µάτων των φοιτητών και αποφοίτων των πανεπιστηµιακών και
τεχνολογικών ιδρυµάτων, όπου ενώ ο Πρωθυπουργός κ. Παπαν-
δρέου µας έδειξε ότι δίνει µεγάλο βάρος στην παιδεία για εκ-
κρεµότητες επαγγελµατικών δικαιωµάτων, που ξεκίνησαν από τη
δική του θητεία ως Υπουργού Παιδείας, δεν ακούσαµε απολύ-
τως τίποτα σχετικά. Παρακαλώ να πάρετε δηµόσια θέση γι’ αυτό.
Χιλιάδες απόφοιτοι σπουδαστές, αλλά και ελεύθεροι επαγγελ-
µατίες περιµένουν µε ανυποµονησία. Πάρτε θέση τώρα!

Προτεραιότητα, επίσης, αποτελεί η ίδρυση και λειτουργία Τµη-
µάτων ΑΤΕΙ Κρήτης στη Μεσσαρά, Τµήµατα Αγροτικής Οικονο-
µίας και Αειφόρου Ανάπτυξης, συντήρηση αρχαιοτήτων και
έργων τέχνης, η εµπορία και ο ποιοτικός έλεγχος αγροτικών
προϊόντων, η βιολογική γεωργία.

Η ίδρυση ινστιτούτων δια βίου εκπαίδευσης στην ενδοχώρα
του νοµού, η επίλυση των σηµαντικών προβληµάτων της σχολι-
κής στέγης και η αναβάθµιση των σχολικών υποδοµών. Παρ’ όλα
τα χρήµατα που δόθηκαν από την κυβέρνησή µας, η ανυπαρξία
πολιτικής πολλών χρόνων από τις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ το
προηγούµενο διάστηµα είχε ως αποτέλεσµα να µην καταφέ-
ρουµε να ολοκληρώσουµε τις µεγάλες ανάγκες που έχει ο
νοµός.
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Προχωρήστε άµεσα στη δηµιουργία νέων σχολικών βιβλιοθη-
κών, κάτι που αποτελεί καθολικό αίτηµα της µαθητικής κοινω-
νίας.

Προχωρήστε στην εφαρµογή προγράµµατος υγιεινής διατρο-
φής των παιδιών της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαί-
δευσης, στην αναβάθµιση των αθλητικών υποδοµών και στην
παροχή κινήτρων για την προώθηση του µαθητικού αθλητισµού,
στη θεσµοθέτηση ειδικού υποχρεωτικού µαθήµατος κυκλοφο-
ριακής αγωγής για όλους τους µαθητές.

Ειδικά για την Εκκλησία της Κρήτης θα ήθελα να αναφέρω ότι
ήδη έχουν προωθηθεί την προηγούµενη περίοδο συγκεκριµένες
ρυθµίσεις για την ικανοποίηση χρόνιων αιτηµάτων της Εκκλησίας
µας. Υπενθυµίζω ότι αναλυτική ενηµέρωση γι’ αυτές έχει ήδη
λάβει η ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας.

Τώρα στον τοµέα της αρµοδιότητας του Υπουργείου ∆ικαιο-
σύνης, υπογραµµίζω την ανάγκη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ίδρυσης Εφετείου Ανατολικής Κρήτης µε έδρα το Ηράκλειο, ταυ-
τόχρονα µε τα τρία Εφετεία στη Χαλκίδα, στο Αγρίνιο και τη Μυ-
τιλήνη. Αρκετά ανεύθυνα χειριστήκατε το θέµα όλη την
προηγούµενη περίοδο. Τώρα πεδίο δράσης λαµπρό! Πάρτε θέση
και πρωτοβουλίες τώρα για την επίσπευση και απλοποίηση των
διαδικασιών υιοθεσίας.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, µε έκπληξη διαπιστώνω τη
συγχώνευση δύο πολύ σηµαντικών Υπουργείων, αυτό του Του-
ρισµού και αυτό του Πολιτισµού. Είναι αδιανόητο κατά τη γνώµη
µου να µην ενισχύσουµε αυτούς τους δύο τοµείς που αποτελούν
και το βασικό συγκριτικό πλεονέκτηµα της χώρας, που αποτε-
λούν το βασικό παράγοντα οικονοµικής ανάπτυξης.

Για µας και πόσο µάλλον για την Κρήτη, το ζήτηµα του τουρι-
σµού αποτελεί αδιαπραγµάτευτη προτεραιότητα. Σηµειώνω, λοι-
πόν, την ανάγκη ίδρυσης Τουριστικού Επιµελητηρίου Ελλάδας,
την ενίσχυση και ενθάρρυνση ίδρυσης Οργανισµού ∆ιαχείρισης
Προορισµού σε επίπεδο περιφερειών, τη δηµιουργία πανεπιστη-
µιακής σχολής τουρισµού στην Κρήτη, δηλαδή στη «ναυαρχίδα
του τουρισµού», όπως συνηθίζεται να λέγεται, την προώθηση,
προβολή και ενίσχυση των δράσεων και των µορφών εναλλακτι-
κού τουρισµού και εξέλιξη του θεσµικού πλαισίου, την εκ νέου
προκήρυξη επιχειρησιακών προγραµµάτων και αναβάθµιση και
εκσυγχρονισµό των τουριστικών υποδοµών.

Όσον αφορά την προώθηση του πολιτισµού στο Νοµό Ηρα-
κλείου, συµπληρώνω ότι προτεραιότητα αποτελεί η ολοκλήρωση
και η τήρηση του χρονοδιαγράµµατος του Αρχαιολογικού Μου-
σείου Ηρακλείου, η ίδρυση του Μουσείου Μεσσαράς άµεσα,
αλλά και ο επανακαθορισµός των αρχαιολογικών ζωνών προ-
στασίας της Κνωσού, χρόνιο αίτηµα των κατοίκων της Φορτέ-
τζας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε ένα λεπτό τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ολοκληρώστε, σας πα-

ρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Επιπροσθέτως, στο πεδίο αρµο-

διότητας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης
ξεκαθαρίζω ως πολύ σηµαντικές αρµοδιότητες τη διατήρηση και
επέκταση των ασφαλιστικών δικαιωµάτων των εργαζοµένων και
την προστασία του πλαισίου λειτουργίας των ασφαλιστικών τα-
µείων, τη µόνιµη εξαίρεση από την υποχρεωτική εισφορά στον
ΟΑΕ των ιδιοκτητών µικρών παραδοσιακών καφενείων και κατα-
στηµάτων ψιλικών στην περιφέρεια, καθώς και των συνταξιού-
χων, που διαθέτουν και λειτουργούν µικρές µονάδες.

Φίλες και φίλοι, κλείνω λέγοντας δύο απλές κουβέντες.
Ελπίζω και εύχοµαι ότι όλα αυτά που ακούστηκαν δια στόµα-

τος Πρωθυπουργού να µη µείνουν απλές εκθέσεις ιδεών. Μας
ενδιαφέρει το καλό της χώρας, το καλό του τόπου µας και γι’
αυτό θα µας βρείτε δίπλα σας ή και µπροστά σας εάν απαιτηθεί
για να πετύχουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Το λόγο έχει τώρα ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης κ. Λοβέρδος.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ∆’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ)

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
θέλω πριν ξεκινήσω την οµιλία µου να ευχαριστήσω τους πολίτες
της Β’ Αθηνών, που µε την ψήφο τους µε έστειλαν και πάλι στη
Βουλή και έτσι είµαι σήµερα µαζί σας.

Ακόµη, θέλω να ευχαριστήσω τον κύριο Πρωθυπουργό που µε
τίµησε µε το να µου αναθέσει αυτόν τον κρίσιµο, σοβαρό και δύ-
σκολο τοµέα της εργασίας και της κοινωνικής ασφάλισης.

Θα κάνουµε ό,τι µπορούµε µε τον Υφυπουργό κ. Γιώργο Κου-
τρουµάνη για να ανταποκριθούµε στις προσδοκίες του ελληνι-
κού λαού και να εκπληρώσουµε, όσο µπορούµε περισσότερο, τις
προεκλογικές µας δεσµεύσεις.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η κατάσταση είναι δραµατική.
Καλούµαστε να αντιµετωπίσουµε µια πραγµατικά δραµατική κα-
τάσταση και δεν θα αφιερώσω χρόνο –τουλάχιστον πολύ- για να
σας την περιγράψω.

Κατά την ανάληψη των καθηκόντων µου στο Υπουργείο είπα –
και θα το τηρήσω απολύτως- ότι δεν θα χάσω χρόνο προσπα-
θώντας να δώσω θέαµα στους Έλληνες πολίτες, µε την
«αποκαθήλωση» της Νέας ∆ηµοκρατίας. Την επιλογή την έκανε
ο ελληνικός λαός και η σελίδα έχει γυρίσει. Ο κόσµος στο δρόµο
µου ζητάει µόνο ένα πράγµα. ∆εν µου ζητάει κοµµατικές αντιδι-
κίες, αλλά µας ζητά να τα καταφέρουµε ως Κυβέρνηση.

Πάµε, λοιπόν, στα προβλήµατα, όχι για να τα αφηγηθούµε,
αλλά για να δούµε πώς µπορούµε να τα λύσουµε. Τα προβλή-
µατα που αφορούν το δικό µου τοµέα είναι πολλά και για λόγους
µεταξύ µας επικοινωνίας, θα τα υποτάξω σε πέντε τίτλους:

Πρώτος τίτλος. Ανεργία. Ο κ. Κοντοπυράκης πριν από λίγες
µέρες έδωσε το ποσοστό του Ιουλίου 2009 για την ανεργία να
χτυπάει το 9,6%, να ανέρχονται οι άνεργοι σε τετρακόσια εβδο-
µήντα έξι χιλιάδες επτακόσια επτά άτοµα, να είναι εκατόν είκοσι
οκτώ χιλιάδες επτακόσιοι εβδοµήντα δύο περισσότεροι σε σχέση
µε τον Ιούλιο του 2008. Και να µην ξεχνάµε, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, ότι στην εργασία και στους αριθµούς αυτούς κατα-
γράφονται και οι ελαστικές µορφές απασχόλησης, δηλαδή η εκ
περιτροπής απασχόληση, η διαθεσιµότητα, τα λεγόµενα
«STAGE», τα µπλοκάκια, η εποχική εργασία κ.λπ..

Συνεπώς, αν στο 9,6% της ανεργίας προσθέσουµε και το πε-
ρίπου 6% -αυτό δίνει ο κ. Κοντοπυράκης και η Εθνική Στατιστική
Υπηρεσία- αυτών που απασχολούνται µε τις µορφές που είπα,
τότε η ουσιαστική ανεργία στον τόπο αγγίζει το 15,5%, αριθµό,
που έδινε εδώ και καιρό η ΓΣΕΕ και κάποιοι τον αµφισβητούσαν.

∆εύτερος τίτλος. Θεσµοί στήριξης του εισοδήµατος και αντι-
µετώπισης της µαζικής ανεργίας. Έχουµε τον ΟΑΕ∆. Αυτός ο θε-
σµός, αντί να είναι κρίσιµο εργαλείο για όλα όσα προανέφερα,
εκπέµπει δύο αρνητικά µηνύµατα σήµερα: Κοµµατισµός και αδια-
φάνεια αφ’ενός, παραπειστική και ενοχλητική διαφήµιση αφ’ετέ-
ρου.

Τρίτος τίτλος. Τα εργατικά ατυχήµατα. Η σύνοψη της αδυνα-
µίας, της αδεξιότητας και της αναλγησίας του ελληνικού κρά-
τους. Ο Συνήγορος του Πολίτη και ειδικά ο βοηθός Συνήγορος,
ο καθηγητής Γιάννης Σακέλλης, για το έτος 2008 καταγράφουν
το πρόβληµα µε πάρα πολύ χαρακτηριστικούς λόγους και, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας συµβουλεύω να αναγνωρίσετε
την έκθεσή τους: «Εδώ πρέπει να γίνουν πολλά. Οι αλλαγές πρέ-
πει να είναι ριζοσπαστικές.»

Τίτλος τέταρτος. Εργασιακές σχέσεις. Η επιτοµή του αυταρ-
χισµού, της βίας και της απορρύθµισης. Σκέφτεσαι φορές αν
είσαι στα τέλη του 19ου αιώνα ή στις αρχές του 21ου.

Πέµπτος και τελευταίος τίτλος: Το ασφαλιστικό. Το ΙΚΑ παρα-
δίδεται το 2004 µε πλεόνασµα 1,3 δισεκατοµµύρια ευρώ και το
παραλαµβάνουµε µε ένα έλλειµµα για το 2009 1,7 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ.

Εµείς δεν είπαµε ποτέ ότι λύσαµε το ασφαλιστικό. Θα ήταν
υπερφίαλος όποιος θα έλεγε κάτι τέτοιο. Είπα, όµως, ότι το πα-
ραδώσαµε σε µια κατάσταση που επιδεχόταν περαιτέρω βελ-
τίωση και αυτή η βελτίωση δεν έχει επέλθει και αυτήν τη
βελτίωση την οφείλουµε εµείς σήµερα.

Κυρίες και κύριοι, επιτρέψτε µου µια παρένθεση για µια σε-
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λίδα από το προσωπικό µου ηµερολόγιο. Το Νοέµβριο του 1993,
ως δικηγόρος, εκπροσωπώντας ένα ασφαλιστικό ταµείο του ιδιω-
τικού τοµέα, επισκέφθηκα τον τότε Υφυπουργό Κοινωνικής
Ασφάλισης κ. Φοίβο Ιωαννίδη να του εκθέσω ένα ζήτηµα. Μου
είπε, σκουπίζοντας το πρόσωπό του και µε τα δύο του χέρια –το
θυµάµαι σαν τώρα- «Τι είναι αυτά που µου λες; Πρόβληµα είναι
αυτό που µου λες; ∆εν έχω να πληρώσω τις συντάξεις ∆εκεµ-
βρίου και το δώρο των εορτών.» Ακριβώς µετά από δεκαέξι χρό-
νια είµαστε στην ίδια κατάσταση, ενώ το 2004 –επαναλαµβάνω-
το ΙΚΑ είχε πλεόνασµα.

Ωστόσο, το ασφαλιστικό, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν
είναι ζήτηµα χρηµατοδότησης και µόνο. Είναι και πρόβληµα κα-
κοδιοίκησης, εισφοροδιαφυγής, σπατάλης και οργίου συναλλα-
γής στην παροχή υπηρεσιών υγείας.

Αυτά είναι τα πράγµατα σήµερα. Πάµε τώρα να δούµε τι µπο-
ρεί να γίνει και ποιες θα είναι οι πολιτικές που πρέπει να εφαρ-
µόσει το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης.

Εδώ υπάρχει µια µόνιµη παρεξήγηση. Η παρεξήγηση γίνεται
και από πολιτικούς φορείς στην Αίθουσα αυτή. Το Υπουργείο Ερ-
γασίας δεν είναι το Υπουργείο που γεννά τα προβλήµατα στην
αγορά εργασίας. Τα προβλήµατα στην αγορά εργασίας τα γεννά
µια συνολική κρατική πολιτική που έχει να κάνει µε την ανάπτυξη
και τη δηµιουργία των θέσεων εργασίας. Το Υπουργείο Εργα-
σίας, αντιθέτως, είναι το Υπουργείο το οποίο υποδέχεται το πρό-
βληµα και µε όρους 2009 είναι το Υπουργείο που υποδέχεται το
πρόβληµα της µαζικής ανεργίας. Το καθήκον µας προσδιορίζεται
όχι από τους νόµους, όχι τόσο από το νοµοθετικό πλαίσιο, αλλά
από αυτό που κάθε φορά µια κυβέρνηση ορίζει ως καθηκοντο-
λόγιό της, ως αυτό που πρέπει να κάνει. Κι εµείς, αυτά που πρέ-
πει να κάνουµε τα ταξινοµούµε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ως
εξής:

Πρέπει να κάνουµε σταδιακή αύξηση του επιδόµατος της
ανεργίας, ώστε να φθάσει το 70% του βασικού µισθού.

∆εσµευόµαστε να αξιοποιήσουµε όλους τους διαθέσιµους πό-
ρους και τα κίνητρα, ώστε να αναπληρώνεται στο µέγιστο βαθµό
το εισόδηµα των εργαζοµένων.

Πρέπει ο ΟΑΕ∆ να αναµορφωθεί. Είναι ένα εργαλείο που σε
βοηθά να βοηθήσεις και εσύ µε τη σειρά σου ανθρώπους να
µπουν στην αγορά εργασίας, επιχειρήσεις να τους υποδεχθούν,
να βοηθήσεις να υπάρξει ένα µικρό «εισόδηµα» σε αυτούς που
αναξιοπαθούν, λόγω ανεργίας. ∆εν πρέπει να είναι ένα σκοτεινό
κοµµατικό µαγαζί. Πρέπει να είναι ένας διαφανής µηχανισµός,
ένα διαφανές εργαλείο, για να µπορούν οι κυβερνήσεις να αντι-
µετωπίσουν τη µάστιγα της ανεργίας.

Για τις πολλές µορφές απασχόλησης έχω µιλήσει ήδη. Πρέ-
πει, όµως, να πω ότι αυτές, παρ’ ότι δεν αφορούν πλήρη εργασία,
συγκροτούν εκεί, που αναπτύσσονται, σχέσεις εργασίας. Αυτές
οι θέσεις εργασίας είναι «ζούγκλα» και πρέπει να διαµορφωθούν
αλλιώς. Όποιος απασχολείται αντί να εργάζεται, εργασία ανα-
ζητά. Κοινωνικό δικαίωµα έχει. Στο χώρο των δικαιωµάτων του
λειτουργούν οι συγκεκριµένες σχέσεις και δεν γίνεται να τις αφή-
σουµε, όπως είναι σήµερα.

Προσωπικά, δεσµευόµαστε εγώ και ο κ. Κουτρουµάνης, δε-
σµεύεται το ΠΑΣΟΚ ότι µέχρι το πρώτο εξάµηνο του 2010 θα
έχουµε αναµορφώσει το θεσµικό πλαίσιο των εργασιακών σχέ-
σεων στους τοµείς αυτής της εναλλακτικής απασχόλησης, όσο
µπορούµε περισσότερο, όσο µπορούµε καλύτερα.

Αυτήν την εβδοµάδα θα καλέσουµε τους κοινωνικούς εταίρους
να ξεκινήσουν σχετικό διάλογο και θα παρακαλέσουµε, αυτός ο
διάλογος να είναι βραχύς, για να µπορέσουµε να νοµοθετήσουµε
το πρώτο εξάµηνο του 2010. Κι εµείς δεν θα επιφυλάξουµε στον
εαυτό µας το ρόλο του διαιτητή, του αµέτοχου τρίτου που θα
ακούει τον κοινωνικό διάλογο και θα δίνει απλώς το λόγο. Θα θέ-
σουµε το πλαίσιο των αλλαγών αυτών και θα προσπαθήσουµε να
βοηθήσουµε, ούτως ώστε το σχετικό σχέδιο νόµου να διατυπω-
θεί το γρηγορότερο δυνατό.

Το ίδιο ισχύει και για τη νοµοθεσία που αφορά την «ενοικίαση»
εργαζοµένων, που θεσπίστηκε τη δεκαετία του 1990 κατ’ εφαρ-
µογήν σχετικού κοινοτικού νοµοθετικού πλαισίου και πρέπει
οπωσδήποτε, όπως αναφέρουµε στο πρόγραµµά µας, να βελ-
τιωθεί.

Σε αυτό το χώρο βρισκόµαστε και για λόγους ύψιστης συµβο-
λικής σηµασίας από πλευράς πολιτικής θα φέρουµε τροπολογία
σε ένα από τα πρώτα σχέδια νόµου που θα έρθει εδώ, ούτως
ώστε να αντιµετωπιστούν συγκεκριµένα και η κοινωνική αναλγη-
σία που επιδεικνύουν οι κρατικοί µηχανισµοί και ορισµένες νο-
µοθετικές δυσχέρειες. Συγκεκριµένα, να αντιµετωπιστεί η
περίπτωση της Κωνσταντίνας Κούνεβα και σε σχέση µε το ότι
αυτό που έπαθε συνιστά εργατικό ατύχηµα -γιατί της το αµφι-
σβητούν- και σε σχέση µε την οικογενειακή της στέγη.

Επιστρέφοντας στον κατάλογο των δεσµεύσεών µας, πρέπει
και θα θεσπίσουµε κίνητρα για την πρόσληψη εργαζοµένων µε
ένα γενναίο πρόγραµµα επιδότησης των σχετικών ασφαλιστικών
εισφορών για τέσσερα χρόνια. Θα ισχυροποιήσουµε τη σύνδεση
των κινήτρων του επενδυτικού νόµου µε τη δηµιουργία των κι-
νήτρων των θέσεων απασχόλησης. Θα επανασχεδιάσουµε τις
δράσεις του ΕΣΠΑ που δεν απαιτούν διαδικασίες αναθέωρησής
του, µε στόχο να ανακατανείµουµε τους πόρους προς τα προ-
γράµµατα κοινωνικής εργασίας. Θα δηµιουργήσουµε, επίσης,
νέες θέσεις εργασίας, µε την ενίσχυση από τον ΟΑΕ∆ επιχειρη-
µατικών πρωτοβουλιών που συνδέονται µε την πράσινη ανά-
πτυξη. Θα αποκαταστήσουµε, επιτέλους, τη συνταγµατική
νοµιµότητα στο ζήτηµα των συνολικών συµβάσεων εργασίας. Κυ-
ρίες και κύριοι της Εθνικής Αντιπροσωπείας, ένας-ένας άνθρω-
πος απέναντι στους οικονοµικά ισχυρούς είναι ανήµπορος. Αυτό
το πρότυπο, που ήταν πρότυπο της προηγούµενης διακυβέρνη-
σης επί πεντέµισι χρόνια, θα καταργηθεί. ∆εν µας εκφράζει. Είναι
το απολύτως αντίθετο από την πολιτική µας προσέγγιση. Οι σχε-
τικές συζητήσεις θα αρχίσουν εντός του µηνός Νοεµβρίου.

Θα θεσπίσουµε ακόµη µέτρα προστασίας των απολυοµένων
σε ώριµη ηλικία. Θα καταργήσουµε τα λεγόµενα «STAGE» στο
δηµόσιο τοµέα και θα τα προσανατολίσουµε αποκλειστικώς στον
ιδιωτικό τοµέα, µε σκοπό να βοηθούνται οι νέοι, αποκτώντας µια
σύντοµη µεν, αλλά ουσιαστική εµπειρία.

Για όλα αυτά, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, και ειδικότερα για
τη διαµόρφωση των πολιτικών µας απέναντι στο δραµατικό φαι-
νόµενο της µαζικής ανεργίας, θα συνεργαστώ µε τους εταίρους
µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, προκειµένου να κάνουµε πράξη τις
δεσµεύσεις µας που προανέφερα και κυρίως την ανάγκη να θε-
σπίσουµε νέες πολιτικές και αποτελεσµατικά µέτρα κατά της
ανεργίας. Προτίθεµαι τις προτάσεις µας αυτές να τις θέσω και
στο επικείµενο Συµβούλιο Υπουργών Απασχόλησης στις 30 Νο-
εµβρίου 2009.

Ο δεύτερος τοµέας µιας δράσης, την οποία δηλώνουµε στην
Εθνική Αντιπροσωπεία ότι θα ασκήσουµε αµέσως αφορά την Επι-
θεώρηση Εργασίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την Τετάρτη ορκιστήκαµε ως
Κυβέρνηση Παπανδρέου και την Παρασκευή µε τον κ. Κουτρου-
µάνη επισκεφθήκαµε το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας, το ΣΕΠΕ.
∆ώσαµε εντολή εγγράφως να υπάρξει επίταση ελέγχων, εκεί
όπου το ίδιο το Σώµα αισθάνεται ότι υπάρχει ένταση κινδύνου.
Υπάρχουν τρία πράγµατα που πρέπει να γίνουν:

Το πρώτο έχει να κάνει µε τους ελέγχους που διενεργεί το
Σώµα αυτό: να γίνουν αποτελεσµατικότεροι για να προλαβαί-
νουµε τα ατυχήµατα και να επιβάλουµε τις κατάλληλες κυρώ-
σεις, όχι απλώς να κοιτάµε το πρόβληµα, συντάσσοντας
σηµειωµατάκια που οι εργοδότες θα πετούν στο καλάθι των
αχρήστων. ∆εύτερον, πρέπει να ελέγχεται η νοµιµότητα στις ερ-
γασιακές σχέσεις. Λόγου χάριν, θα αλλάξουµε το καθεστώς της
λεγόµενης «ενοικίασης». Κάποιος πρέπει να ελέγχει εάν αυτό θα
τηρείται. Η ζούγκλα σήµερα είναι προϊόν ανυπαρξίας ελέγχων
στις εργασιακές σχέσεις. Τρίτον, πρέπει να διαχειριστούµε το
εργατικό ατύχηµα. ∆εν µπορούµε να αφήνουµε κάθε γραφειο-
κράτη να ερµηνεύει το νόµο κατά βούληση, εκεί που ο νόµος του
δίνει τη δυνατότητα και να ταλαιπωρεί ανθρώπους που έχουν
τραυµατιστεί καίρια ή που έχουν πεθάνει. Και ταλαιπωρεί έτσι ο
συγκεκριµένος υπάλληλος τις οικογένειές τους ερµηνεύοντας
όπως θέλει το νόµο. Πρέπει εδώ να κάνουµε παρεµβάσεις. Αντί-
παλός µας είναι η οικονοµική στενότητα. Αλλά εδώ µία κυβέρ-
νηση αποδεικνύει τις δυνατότητές της, να µπορεί, παρ’ ότι οι
συνθήκες είναι δύσκολες και η οικονοµική στενότητα µεγάλη, να
κάνει πολιτικές και να µην κρύβεται πίσω από τις δυσκολίες.
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Και αφού µιλώ γι’ αυτό, συναφές είναι το ζήτηµα της ψήφισης
νόµου σχετικά µε τις επαγγελµατικές ασθένειες.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το είχε ετοιµάσει η κ. Πετραλιά.
Εγώ θα κάνω τον αναγκαίο κοινωνικό διάλογο -γιατί δεν είχε
γίνει- και θα το φέρω αµέσως στη Βουλή. Ήταν για υπογραφή
σε συναρµόδιους Υπουργούς, εξ αντικειµένου επιστρέφει στο
Υπουργείο για λόγους συνταγµατικούς και θα το προχωρήσω
αµέσως µόλις ο κοινωνικός διάλογος µου πει ότι µπορούµε να
ψηφίσουµε το νόµο αυτό. Επίσης, το ίδιο ισχύει µε την κωδικο-
ποίηση της νοµοθεσίας σχετικά µε την εργασία και την υγεία. Και
αυτό το κείµενο είχε ξεκινήσει να υπογράφεται, αλλά σταµάτησε
λόγω κυβερνητικής αλλαγής. Θα το προχωρήσω και εδώ, αφού
γίνει ο κοινωνικός διάλογος που δεν είχε γίνει.

∆εν πρόκειται, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εγώ προσωπικά
και η Κυβέρνηση να κατεδαφίσουµε τίποτε. Εκεί που βρήκαµε
κάτι καλό, θα δηµιουργήσουµε κάτι καλύτερο και εκεί που δεν
υπήρχε τίποτε, όπως στις περιπτώσεις που ανέφερα, θα κάνουµε
ό,τι µπορούµε για να κάνουµε πολιτικές.

Τέλος, στο ασφαλιστικό.
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα δύο λεπτά ακόµη, σας παρακαλώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ναι, αλλά pacta sunt

servanda. Θα έχετε την ανοχή.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Κληρονοµήσαµε, λοιπόν και στο ασφαλιστικό –για
να κλείσω, κυρίες και κύριοι Βουλευτές- ένα τεράστιο πρόβληµα.
Παραδώσαµε το 2004 τα ταµεία του ΟΑΕΕ, το ΤΕΒΕ, το ΤΣΑ, το
ΤΑΕ, µε ένα έλλειµµα 30.000.000 ευρώ το χρόνο και µας παρα-
δόθηκε ο ΟΑΕΕ συνολικά µε ένα έλλειµµα 900.000.000 ευρώ ετη-
σίως. Οι οφειλές του δηµοσίου το 2003 ήταν 2,7 δισεκατοµµύρια
ευρώ και σήµερα αγγίζουν τα 10.000.000.000 ευρώ. Για το ΙΚΑ
αναφέρθηκα στην αρχή της οµιλίας µου. ∆ιαβεβαιώνουµε τους
συνταξιούχους ότι και οι συντάξεις και το δώρο θα καταβληθούν
κανονικά, πρόβληµα δεν θα υπάρξει. Πάµε όµως στα ειδικά θέ-
µατα του ασφαλιστικού εν τάχει.

Έχουµε προεκλογικές δεσµεύσεις. Ισχύουν όλες στο ακέραιο.
Προτάσσουµε την αντιµετώπιση των µεγάλων προβληµάτων της
καθηµερινότητας των ασφαλισµένων, όπως ο σύντοµος χρόνος,
ώστε να τους απονέµεται η σύνταξη. Ο κ. Παπανδρέου έχει θέσει
το σχετικό πλαίσιο, εγώ το αναλαµβάνω προσωπικά. Στη ∆ιεθνή
Έκθεση Θεσσαλονίκης είπε ότι θα ελέγχει τον αρµόδιο Υπουργό
ανά τρεις µήνες, εάν µέχρι τα τέλη του 2010 παραδώσει τη σύ-
νταξη, να δίδεται δηλαδή αυτή στον ασφαλισµένο µέσα σε τρεις
µήνες το αργότερο και ταυτίζοµαι µε τη δέσµευση αυτή. Το ίδιο
και για τη διαδοχική ασφάλιση, τόσο ως προς την ταχύτητα της
απονοµής της, όσο και ως προς το ποσό που δίδεται στον συ-
νταξιούχο. Τριακόσιες χιλιάδες νέοι δικαιούχοι του ΕΚΑΣ, αύ-
ξηση της βασικής σύνταξης του αγρότη και της αγρότισσας και
του ανασφάλιστου, ακριβώς όπως το πρόγραµµά µας αναφέρει:
550 ευρώ για το µεµονωµένο συνταξιούχο, 950 ευρώ για το ζευ-
γάρι έως τα τέλη της τετραετίας. Μηχανοργάνωση των ταµείων,
αποτελεσµατικότητα της λειτουργίας τους.

Κύριε συνάδελφε της Νέας ∆ηµοκρατίας, κύριε Γιαννόπουλε,
όπως το είπατε: έλεγχος του οργίου στη σπατάλη σχετικά µε τις
δαπάνες της υγείας, σύµπραξη των τεσσάρων µεγάλων ασφαλι-
στικών φορέων -του ΙΚΑ, του ΟΓΑ, του ΟΑΕΕ και του ΟΠΑ∆- για
την αντιµετώπιση της εισφοροδιαφυγής και των δαπανών υγείας,
επαναφορά της λίστας φαρµάκων –θα δούµε το θέµα µαζί µε το
Υπουργείο Υγείας- και εξορθολογισµός των διαδικασιών χορή-
γησης αναπηρικών συντάξεων. Τέλος, κατάργηση των ρυθµί-
σεων Πετραλιά, τόσο για την αύξηση του ορίου ηλικίας όσο και
για τη µείωση των συντάξεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχω χρόνο. Θέλω όµως να
πω µια λέξη, αφήνοντας το Βήµα. Θα παλέψουµε για να οµαλο-
ποιήσουµε µία δραµατική κατάσταση, µια δύσκολη κατάσταση.
Θα δώσουµε µε τον κ. Κουτρουµάνη όλες µας τις δυνάµεις.
Έχουµε όµως δύο αντιπάλους: ο ένας είναι δικός µας στο
Υπουργείο Εργασίας και ο έτερος είναι της Κυβέρνησης και όλης
της Εθνικής Αντιπροσωπείας. Για να κάνουµε τις πολιτικές µας
και για να είναι αποτελεσµατικές αυτές απέναντι στη µαζική
ανεργία κυρίως, χρειάζεται να συντρίψουµε τη µαύρη εργασία,
που είναι δικό µας θέµα. Συνολικά όµως το ελληνικό κράτος, Κυ-

βέρνηση και Αντιπολίτευση, οφείλουν να οριοθετήσουν τους στό-
χους τους, όπως το ΠΑΣΟΚ έχει προτείνει, απέναντι στην παρά-
νοµη µετανάστευση, που είναι ο βασικός τροφοδότης της
µαύρης εργασίας.

Θα παλέψουµε. ∆εν θέλουµε να µας στηρίξετε, δεν θέλουµε
την ψήφο σας ως ψήφο εµπιστοσύνης, προκειµένου να εξάρουµε
τα φαινόµενα αλαζονείας ή να κάνουµε άλλα απ’ αυτά που λέµε.
Θέλουµε κριτική στήριξη, για να υλοποιήσουµε ένα πρόγραµµα
που εκτέθηκε στον ελληνικό λαό προεκλογικά και που εγώ και ο
κ. Κουτρουµάνης δεσµευόµαστε, όσο µπορούµε περισσότερο,
να το κάνουµε πράξη.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Κινηθήκατε και λίγο στο χώρο της κατάχρησης. Ελπίζω να µην
συνεχίζεται και στον υπουργικό σας βίο.

ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Αρκεί, κύριε Πρόεδρε, και στον κοι-
νοβουλευτικό να υπάρχει ισότητα των όπλων.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): ∆εκτό, κύριε Πρόεδρε.
Το λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Κοντογιάννης, Βουλευτής της Νέας

∆ηµοκρατίας από το Νοµό Ηλείας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, άκουσα µε προσοχή τον Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης και διαπίστωσα ότι οι προγραµµατικές
δηλώσεις του κινούνται στο πλαίσιο των πολιτικών προτεραιοτή-
των και των πρωτοβουλιών, που και η Νέα ∆ηµοκρατία κατά τη
διάρκεια της διακυβέρνησής της είχε θέσει. Αυτό φαίνεται από
µία σειρά από τις προτεραιότητες που έθεσε. Θα επισηµάνω µία
και από το γεγονός ότι η Κυβέρνησή σας, κύριε Υπουργέ, στα
ασφαλιστικά έχει θέσει ως βασική προτεραιότητα ένα µείζον κοι-
νωνικό ζήτηµα, αυτό της διαδοχικής ασφάλισης, µια κοινωνική
αδικία που µε εντολή του κ. Καραµανλή προσωπικά ασχολήθηκα,
χωρίς τυµπανοκρουσίες. Ελπίζω ότι θα αξιοποιήσετε τις προτά-
σεις των δύο άµισθων επιτροπών που έκαναν τις µελέτες, ώστε
να έχουµε ταχύτερη και δικαιότερη απονοµή σύνταξης και να
λυθεί αυτό το µεγάλο πρόβληµα που αφορά το 50% των Ελλή-
νων ασφαλισµένων.

Στο διάστηµα που κυβερνήσαµε, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, µε συνέπεια υπηρετήσαµε το τρίπτυχο: ανάπτυξη, απασχό-
ληση, κοινωνική συνοχή. Με τις µεταρρυθµίσεις, στις οποίες
προχωρήσαµε, ενισχύσαµε την οικονοµία. Αυτό αποτυπώνεται
και σε αριθµούς:

Παραλάβαµε την ανεργία στο 10,5% το 2004 και τη µειώσαµε
στο 7,6% το 2008. Σήµερα µιλάτε για έκρηξη της ανεργίας, όταν
από την έναρξη της διεθνούς κρίσης έχουµε αύξηση περίπου 2%,
τη στιγµή που σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες, όπως η Ισπανία, η
ανεργία εκτινάχθηκε στο 18%.

Αυξήσαµε τις κοινωνικές µεταβιβάσεις από 15,6% το 2004 σε
17,9% του ΑΕΠ το 2008.

Αυξήσαµε κατά 46% το επίδοµα ανεργίας µέσα σε πέντε χρό-
νια. Ενισχύσαµε τις ενεργητικές πολιτικές απασχόλησης.

Από την επέκταση εφαρµογής του µέτρου της µετατροπής του
επιδόµατος ανεργίας σε επίδοµα απασχόλησης επρόκειτο να
ωφεληθούν περίπου εξήντα χιλιάδες άνεργοι.

Στηρίξαµε δύο χιλιάδες πεντακόσια πενήντα οµαδικά απολυ-
µένους επιχειρήσεων, που έκλεισαν λόγω αναδιαρθρώσεων ή
από τις επιπτώσεις της παγκόσµιας οικονοµικής κρίσης.

Αυξήσαµε το ΕΚΑΣ, το οποίο ήταν στα 111 ευρώ το 2003 και
το υπερδιπλασιάσαµε στα 230 ευρώ από την 1η Ιανουαρίου
2008.

∆ιπλασιάσαµε σχεδόν την αγροτική σύνταξη σε 800.000 συ-
νταξιούχους του ΟΓΑ από 170,8 ευρώ το 2003 στα 330 ευρώ το
2008.

Συγκροτήσαµε το Εθνικό Ταµείο Κοινωνικής Συνοχής, ταµείο
κατά της φτώχιας, µέσω του οποίου χορηγήθηκε τον περασµένο
χειµώνα έκτακτο επίδοµα κοινωνικής συνοχής 100 ευρώ έως 200
ευρώ ανά δικαιούχο, επίδοµα θέρµανσης, συνολικής δαπάνης
πάνω από 171.000.000 ευρώ και έκτακτο επίδοµα στεγαστικού
δανείου 500 ευρώ.

Προχωρήσαµε στον εκσυγχρονισµό του συστήµατος κοινωνι-
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κής ασφάλισης. Οι εκατόν δεκατρείς φορείς και κλάδοι του συ-
στήµατος κοινωνικής ασφάλισης ενοποιήθηκαν σε δεκατρείς.

∆ηµιουργήθηκε ο αριθµός µητρώου κοινωνικής ασφάλισης, ο
ΑΜΚΑ, τον οποίο έχουν αποκτήσει ήδη έξι εκατοµµύρια Έλλη-
νες.

Υιοθετήσαµε νέο θεσµικό πλαίσιο για τη διαχείριση της περι-
ουσίας των ταµείων µε διαφάνεια και µετρήσιµη απόδοση.

Μετά από πενήντα χρόνια τολµήσαµε να προχωρήσουµε στην
αναµόρφωση της λίστας των βαρέων και ανθυγιεινών επαγγελ-
µάτων. Προωθήσαµε λύσεις στο µείζον θέµα, όπως αναφέρατε κι
εσείς, της διαδοχικής ασφάλισης.

Επίσης, για την αντιµετώπιση της διεθνούς οικονοµικής κρί-
σης εφαρµόσαµε δράσεις 3,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ που αφο-
ρούν 1,3 εκατοµµύρια εργαζοµένους και ανέργους.

Θέλω όµως να σταθώ σε τρία σηµεία για τα οποία έχει γίνει
πολύς λόγος το τελευταίο διάστηµα.

Πρώτον, το σύνολο της περιουσίας των ταµείων µε αποτίµηση
που έγινε στις 31.8.2009 έδειξε πως ανέρχεται περίπου στα
31.000.000.000 ευρώ. Σήµερα η περιουσία των ταµείων είναι αυ-
ξηµένη κατά 35% σε σχέση µε το 2003.

∆εύτερον, ως προς τα οικονοµικά στοιχεία των ταµείων, µία
πρώτη ανάγνωση των εσόδων δείχνει µια γενική αύξηση το
πρώτο τρίµηνο του 2009 έναντι του αντιστοίχου τριµήνου του
2008 της τάξης του 5,5%. Παράλληλα, πρέπει να µνηµονευτεί η
σηµαντική συρρίκνωση των λειτουργικών δαπανών. Το ασφαλι-
στικό δεν παρουσιάζει πρόβληµα ταµειακών διαθεσίµων, αφού
το σύστηµα εµφανίζει για το 2008 οργανικό πλεόνασµα 3,6 δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ µετά τη γενναία κρατική επιχορήγησή του.
Το αναλογιστικό έλλειµµα που εµφανίζεται σε µεσοπρόθεσµο
ορίζοντα, οφείλεται εν µέρει στο γεγονός ότι όσοι εισήλθαν στην
αγορά εργασίας προ του 1993 πληρώνουν χαµηλές εισφορές
έναντι των συντάξεων που λαµβάνουν όταν συνταξιοδοτηθούν.
Αυτό το πρόβληµα αντιµετωπίζει ουσιαστικά ο ΟΑΕ.

Στο ΙΚΑ το έλλειµµα προέρχεται από τον κλάδο υγείας και όχι
από τον κλάδο σύνταξης.

Στόχος των µεταρρυθµίσεων που προωθήσαµε ήταν να κατα-
πολεµηθεί το διαφαινόµενο αναλογιστικό έλλειµµα που προκύ-
πτει µετά το 2020. Το ΙΚΑ παρουσιάζει προσωρινό πρόβληµα
ρευστότητας που προέκυψε κυρίως από την έκτακτη ενίσχυση
των 300 ευρώ και 500 ευρώ στους χαµηλόµισθους και στους χα-
µηλοσυνταξιούχους, ενώ παράλληλα φέτος, όπως γνωρίζετε,
δεν λήγουν οµόλογα τα οποία θα µπορούσαν να εξαργυρωθούν.

Σε κάθε περίπτωση πάντως, δεν αρµόζουν σε υπεύθυνα χείλη
Πρωθυπουργού εκφράσεις ότι φτάσαµε στο σηµείο τα ταµεία να
ζητούν χρηµατοδότηση από τον προϋπολογισµό, για να µπορέ-
σουν να πληρώσουν συντάξεις. ∆εν είναι δυνατόν, για λόγους
πολιτικής αντιπαλότητας, να δηµιουργείται κλίµα ανασφάλειας
στους συνταξιούχους, όταν νόµος ορίζει τα της χρηµατοδότη-
σης των ταµείων από τον κρατικό προϋπολογισµό. Και χάρηκα
πολύ που διαβεβαιώσατε τους ασφαλισµένους ότι οι συντάξεις
θα πληρωθούν κανονικά.

Τρίτον, για τα προγράµµατα «STAGE» θέλω να θέσω ορισµένα
ερωτήµατα.

Πρόθεση της Κυβέρνησης, όπως την εκφράσατε κι εσείς, είναι
να τα καταργήσει. ∆ηλαδή θα δηµιουργηθεί µία ακόµη στρατιά
ανέργων; Ποιοι θα τους αντικαταστήσουν; Πώς θα δουλέψουν
αυτές οι υπηρεσίες που τώρα εργάζονται αυτοί οι περίπου είκοσι
χιλιάδες νέοι; Θα πάει χαµένη η εργασιακή τους εµπειρία και η
γνώση αυτών των παιδιών; Ή θα αξιοποιηθεί κάπως αλλιώς; Θα
καταργήσει η Κυβέρνηση τη µοριοδότηση του 50% για όσους
έχουν εικοσιτετράµηνη θητεία;

Κατηγορείτε εµάς για εµπόριο ελπίδας. Τι µπορεί να πει κα-
νείς για εσάς, που αντί να βελτιώσετε αυτό που θεωρείτε λάθος,
ποδοπατάτε και σκοτώνετε την ελπίδα για χιλιάδες νέους;

Κύριε Υπουργέ, προσωπικά θέλω να πιστεύω ότι θα οικοδο-
µήσετε, όπως το είπατε άλλωστε, πάνω στα θετικά που παραλά-
βατε, ότι θα αξιοποιήσετε αυτές τις πρωτοβουλίες που είχαµε
αναλάβει και θα προχωρήσετε ένα βήµα πιο πέρα. Αυτό θα είναι
και το µεγάλο στοίχηµα για τη νέα Κυβέρνηση, να έχετε την πο-
λιτική τόλµη και την ευθύνη απέναντι στον ελληνικό λαό να υπο-
στηρίξετε και να αξιοποιήσετε όσα θετικά του δικού µας σχεδίου.

Να το βελτιώσετε, να το διευρύνετε για να απαντήσετε θετικά
στις προκλήσεις της ανεργίας, του δηµογραφικού, της µετανά-
στευσης, της φτώχιας, του κοινωνικού αποκλεισµού.

Πρέπει να γίνει σαφές ότι οι δείκτες της κρίσης δεν χρεώνο-
νται σε καµία κυβέρνηση. Αποτελούν πραγµατικότητα για όλο
τον κόσµο. Αυτά που χρεώνονται είναι η απραξία, η ανευθυνό-
τητα, ο καιροσκοπισµός, ο λαϊκισµός, οι µικροπολιτικές, η έλ-
λειψη σχεδιασµού και η απροθυµία υλοποίησης. Τότε όµως, θα
µας βρείτε απέναντί σας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Κοντογιάννη.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής Ηλείας επίσης, ο κ. Μιχαήλ Κατρίνης
του ΠΑΣΟΚ.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να εκµεταλλευτώ την παρουσία του συντοπίτη µου

Ολύµπιου του κ. Βύρωνα Πολύδωρα στο Προεδρείο και να αφιε-
ρώσω τη σηµερινή µου οµιλία στους κατοίκους των ∆ήµων Αν-
δρίτσαινας και Φιγαλείας, οι οποίοι µε έκπληξη είδαν δυο
βδοµάδες πριν τις εκλογές µια ανιστόρητη και µια πολιτικά ακα-
τανόητη απόφαση του τέως, ευτυχώς, Υπουργού Πολιτισµού, να
µεταφέρει το ναό του Επικούριου Απόλλωνα από την Ηλεία στη
Μεσσηνία. Και σίγουρα, προκαλείται σε όλους µας θλίψη όταν,
πολιτικοί πρώτης γραµµής που φιλοδοξούν να παίξουν πρωτα-
γωνιστικό ρόλο τη δεύτερη δεκαετία του 21ου αιώνα, συµπερι-
φέρονται σαν πολιτευτές της δεκαετίας του ’50 µε µικροπολιτική
λογική και όρους τοπικού πολιτικού τσαµπουκά. Γι’ αυτό καλούµε
την ηγεσία του Υπουργείου Πολιτισµού και τη νέα Κυβέρνηση να
επαναφέρει την τάξη.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Μη συνεχίζετε κύριε
συνάδελφε, διότι ο ναός δεν µεταφέρεται. Οι άνθρωποι µεταφέ-
ρονται.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Εννοώ στην Εφορία Αρχαιοτήτων, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Οι άνθρωποι ανήκουµε
στο ναό, όλοι.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Εννοώ το ναό στην Εφορία Αρχαιοτήτων.
Προφανώς ο ναός ανήκει στην ιστορία αυτού του τόπου και είναι
παγκόσµιο µνηµείο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Προχωρήστε, παρα-
καλώ.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρ-
νηση του ΠΑΣΟΚ πριν ακόµα πάρει ψήφο εµπιστοσύνης στη
Βουλή, έχει δώσει δείγµατα γραφής. Κινείται µε τόλµη και ταχύ-
τητα. Υλοποιεί αυτά που έστω και αν ήταν αυτονόητα, δεν υλο-
ποιήθηκαν όλα αυτά τα χρόνια. Προχωρά σε τοµές και
µεταρρυθµίσεις. Προετοιµάζει τις µεγάλες αλλαγές που έχει
ανάγκη η ελληνική κοινωνία.

Πολύ φοβάµαι ότι δύο βδοµάδες µετά, κάποιοι δυσκολεύονται
να αποκωδικοποιήσουν το µήνυµα που έστειλαν οι πολίτες στις
4 Οκτωβρίου, το µήνυµα της ελπίδας και της αλλαγής. Γιατί οι
προγραµµατικές δηλώσεις του Πρωθυπουργού και της Κυβέρ-
νησης αυτό ακριβώς το µήνυµα εκφράζουν.

Η χώρα βρισκόταν στη δύνη µιας κρίσης σε πολλά επίπεδα.
Και η οικονοµική κρίση αποτελεί απλώς την κορυφή αυτού του
παγόβουνου. Στο υπόβαθρό της όµως συνυπάρχουν η κρίση του
πολιτικού συστήµατος και η αποδόµηση του κοινωνικού ιστού
µαζί µε την κρίση θεσµών και αξιών.

Απέναντι σε αυτήν τη ζοφερή πραγµατικότητα χρειάζεται µια
άλλη πολιτική. Και αυτή η πολιτική είναι η πολιτική του ΠΑΣΟΚ
και του Γιώργου Παπανδρέου, η πολιτική των µεγάλων αλλαγών,
που απαιτεί και επιβάλλει η ίδια η κοινωνία. Και όσοι αναφέρονται
µε σκωπτικό τρόπο στο πρόγραµµα εκατό ηµερών του ΠΑΣΟΚ,
προφανώς δεν έχουν ακόµα αντιληφθεί τα εκρηκτικά προβλή-
µατα που υπάρχουν. Αυτά τα προβλήµατα αντιµετωπίζει το πρό-
γραµµα του ΠΑΣΟΚ, το οποίο στοχεύει στη βραχυπρόθεσµη
ανακούφιση των χαµηλών και µεσαίων εισοδηµάτων, στην ανα-
θέρµανση της αγοράς και στη σταδιακή ανάκαµψη της οικονο-
µίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ εγ-
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γυάται τη φορολογική δικαιοσύνη. Ενιαία φορολογική κλίµακα
για όλα τα εισοδήµατα. Ενίσχυση των ελεγκτικών µηχανισµών για
την πάταξη της φοροδιαφυγής. Αυτοί είναι οι κύριοι άξονες της
πολιτικής και των δεσµεύσεών µας. Κανένα νέο φορολογικό
βάρος στα µεσαία και χαµηλά εισοδήµατα. Κατάργηση του ΕΤΑΚ
και επιβολή φόρου µεγάλης ακίνητης περιουσίας και φόρου κλη-
ρονοµιάς µε υψηλό όµως αφορολόγητο όριο. Με αυτόν τον
τρόπο προστατεύεται η µικρή ιδιοκτησία. Αυτή είναι η ουσιαστική
πολιτική προστασίας των χαµηλών εισοδηµάτων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα µας έχει το υψηλότερο
ποσοστό ανεργίας στους νέους µέχρι είκοσι πέντε ετών. Και η
ανεργία, βεβαίως, δεν αντιµετωπίζεται µε «STAGE» και ανασφά-
λιστη εργασία. Μια χώρα η οποία αναγκάζει τους νέους ανθρώ-
πους να αναζητούν ανασφάλιστη εργασία σε πολιτικά γραφεία,
να κάνουν εκπτώσεις σε όνειρα και αξιοπρέπεια, είναι µία χώρα
χωρίς µέλλον.

Η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ χαράζει µια πολιτική τόνωσης της
απασχόλησης των νέων ανθρώπων µε τετραετή επιδότηση των
ασφαλιστικών εισφορών, µε κίνητρα στις επιχειρήσεις, µε δανει-
ακές διευκολύνσεις σε όσες από αυτές δηµιουργούν νέες θέσεις
εργασίας. Αυτό σηµαίνει κράτος ευθύνης και κράτος δικαίου.

Το αύριο αυτής της χώρας όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, είναι άµεσα και άρρηκτα συνδεδεµένο µε την παιδεία, µια
δηµόσια και δωρεάν παιδεία µε ποιοτικά χαρακτηριστικά. Μια
παιδεία της γνώσης και της νέας εποχής. Γι’ αυτό µε ορίζοντα
τετραετίας επενδύουµε το 5% του ΑΕΠ στην παιδεία, ενώ προ-
βλέπουµε την παροχή ενός επιπλέον δισεκατοµµυρίου ευρώ στις
δαπάνες για την παιδεία από τον πρώτο προϋπολογισµό που θα
καταθέσουµε.

Γιατί σήµερα κάθε ελληνική οικογένεια ξέρει ότι η παιδεία
είναι κατ’ επίφαση δωρεάν. Γι’ αυτό το ΠΑΣΟΚ επεκτείνει το
θεσµό του ολοήµερου σχολείου παντού, µε εκπαιδευτικό πρό-
γραµµα που θα παρέχει γνώση και ενισχυτική διδασκαλία, για να
µειωθούν οι δαπάνες και τα έξοδα κάθε οικογένειας. Η πιστο-
ποίηση, η εκµάθηση ξένης γλώσσας και πληροφορικής θα γίνε-
ται στην Γ’ Γυµνασίου και το πιο σηµαντικό, θα γίνεται µέσα στο
σχολείο.

Επίσης, προωθούµε µια νέα τεχνολογική επανάσταση στην εκ-
παίδευση. Η παιδεία συνδέεται µε τις νέες τεχνολογίες και αυτό
αφορά κάθε µαθητή, κάθε φοιτητή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι µας στην προηγούµενη
Βουλή αντιληφθήκαµε την έλλειψη πράσινων πολιτικών για την
προστασία του περιβάλλοντος, για τη βιώσιµη και αειφόρο ανά-
πτυξη. Η ίδρυση Υπουργείου Περιβάλλοντος µε αυτόνοµο ρόλο
και διοικητική δοµή, δεν είναι µια συµβολική κίνηση. Είναι µια ου-
σιαστική κίνηση µε τα µάτια στραµµένα στο µέλλον. Συνδέεται
µε πολιτικές για το στόχο της πράσινης ανάπτυξης. Συνδέεται µ’
ένα νέο χωροταξικό σχέδιο που δεν θα βλέπει µόνο τσιµέντο και
παραθεριστικές κατοικίες, αλλά κυρίως το περιβάλλον.

Οι Προγραµµατικές ∆ηλώσεις της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ για
την υγεία, εκφράζουν το ουσιαστικό περιεχόµενο κοινωνικής πο-
λιτικής. Για πρώτη φορά η χώρα αποκτά ένα ολοκληρωµένο σύ-
στηµα πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, που θα προσφέρει
υπηρεσίες στους πολίτες, κάθε ώρα, κάθε µέρα, τριακόσιες εξή-
ντα πέντε µέρες το χρόνο. ∆ωρεάν υπηρεσίες υγείας, ποιοτικές
υπηρεσίες υγείας, υπηρεσίες υγείας για όλους. Πράττουµε το
αυτονόητο και γι’ αυτό εγγυόµαστε τρεις χιλιάδες προσλήψεις
στον τοµέα της υγείας, πρώτα και πάνω από όλα, γιατί είναι ζή-
τηµα πολιτικής και επιλογών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Νοµός Ηλείας, που έχω την
τιµή να εκπροσωπώ, δοκιµάστηκε σκληρά. Υπέστη µια τεράστια
περιβαλλοντική οικονοµική και κοινωνική καταστροφή. Τα δύο
προηγούµενα χρόνια όλοι δώσαµε µάχη στη Βουλή για να γίνουν
τα αυτονόητα, για να µην ξεχαστεί το µέγεθος αυτής της κατα-
στροφής και οι µάχες αυτές δεν πήγαν χαµένες. Μέσα από αυτές
αναδείχθηκε ένα σχέδιο νόµου µε ολοκληρωµένες πολιτικές,
δράσεις, έργα και µέτρα για την ανασυγκρότηση των πυρόπλη-
κτων περιοχών. Ένα χρέος τιµής στην Ηλεία, στους ανθρώπους
που χάθηκαν και στις µελλοντικές γενιές. Ο Πρωθυπουργός επι-
σκέφθηκε πριν από µία βδοµάδα την Ηλεία. Έδειξε και απέδειξε
ότι δεν ξεχνά, ότι έχει σχέδιο, γι’ αυτό και η Ηλεία µετατρέπεται

σε πρότυπο πράσινης ανάπτυξης.
Τελειώνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πατρίδα µας

δείχνει ότι έχει γυρίσει οριστικά σελίδα. Η Κυβέρνηση του Γιώρ-
γου Παπανδρέου, η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ απευθύνεται σε
όλους τους πολίτες, χωρίς αποκλεισµούς. ∆εν ζητά λευκή επι-
ταγή. ∆εν ζητά απλά εµπιστοσύνη ή ανοχή, ζητά συµµετοχή. Και
θέλουµε τη συµµετοχή όλων στη µεγάλη προσπάθεια, που µόλις
ξεκίνησε. Σήµερα η Βουλή δίνει ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυ-
βέρνηση του ΠΑΣΟΚ. Υπάρχει µπροστά µας µία και µοναδική επι-
λογή. Η υλοποίηση των προγραµµατικών µας δεσµεύσεων, οι
αλλαγές, οι γενναίες τοµές και µεταρρυθµίσεις. Αυτή είναι η επι-
λογή και εντολή της κοινωνίας που θα υπερασπιστούµε και θα
ενισχύσουµε, στηρίζοντας την Κυβέρνησή µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
((Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Κατρίνη.

Πριν δώσω το λόγο στον κ. Μαυρίκο, έχω την τιµή να ανακοι-
νώσω στο Σώµα ότι η κυρία Παπαρήγα Γενική Γραµµατέας Κε-
ντρικής Επιτροπής του ΚΚΕ και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΚΚΕ, σύµφωνα µε τον Κανονισµό, ορίζει, ως ανα-
πληρωτές εκπροσώπους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΚΚΕ
τους παρακάτω Βουλευτές:

Τον κ. Χαλβατζή Σπύρο, Βουλευτή Β’ εκλογικής Περιφέρειας
Αθηνών, ως πρώτο Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο και τον κ. Πα-
φίλη Θανάση, Βουλευτή Α’ εκλογικής Περιφέρειας Αθηνών, ως
δεύτερο Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο.

Παρακαλώ, τον κ. Μαυρίκο να λάβει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ: Κύριε Υπουργέ της Εργασίας και της

Κοινωνικής Ασφάλισης, ακούσαµε πριν από λίγο την οµιλία σας,
αλλά οι εργαζόµενοι στα λιπάσµατα της Καβάλας που αγωνιούν
για τη δουλειά τους δεν άκουσαν τίποτα. Οι εκατόν είκοσι απο-
λυµένοι από την Ολυµπιακή µε το γνωστό νόµο του κ. Βερελή,
επίσης δεν άκουσαν τίποτα. Οι απολυµένοι από τον Όµιλο Λα-
ναρά στη Νάουσα και στην Αλεξανδρούπολη, επίσης δεν άκου-
σαν απολύτως τίποτα. Οι εργαζόµενοι στην ΕΛΒΟ της
Θεσσαλονίκης, που και αυτοί αγωνιούν για το τι θα γίνει, σχετικά
µε το παρόν και το µέλλον της δουλειάς τους, οι εργαζόµενοι
στη ζώνη του Περάµατος, στα Ναυπηγεία του Σκαραµαγκά, οι
συνταξιούχοι της Γενικής Τράπεζας, οι εργαζόµενοι στην ΑΣΠΙΣ
ΠΡΟΝΟΙΑ κ.λπ.; Γι’ αυτά τα ζητήµατα δεν είπατε απολύτως τί-
ποτα. Αλλά και για τα ζητήµατα που θίξατε, οι αναφορές σας
ήταν γενικόλογες και χωρίς περιεχόµενο.

Ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα. Αναφέρατε τα εργατικά ατυ-
χήµατα που στην πραγµατικότητα πρόκειται για εγκλήµατα της
εργοδοσίας µέσα στους χώρους δουλειάς. Εκατόν είκοσι έξι ερ-
γαζόµενοι έχασαν τη ζωή τους πέρυσι µέσα στους χώρους της
δουλειάς και ενενήντα επτά µέχρι σήµερα που µιλάµε. Πόσους
θα πάτε στη φυλακή από τους εργοδότες; Αυτά είναι τα ζητή-
µατα για τα οποία οι εργαζόµενοι ζητούν απαντήσεις, την κα-
τάργηση των δουλεµπορικών γραφείων, την κατάργηση όλων
των αντιασφαλιστικών νόµων. Αυτά είναι ζητήµατα που πραγµα-
τικά απασχολούν τους εργαζόµενους, γεννούν βάσανα για τη
ζωή τους, για τις οικογένειές τους και για τους ίδιους.

Ακούσαµε τις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις χθες από τον κύριο
Πρωθυπουργό και νοµίζω ότι σε ό,τι αφορά τους εργαζόµενους,
δύο ζητήµατα ή δύο πλευρές κανένας µπορεί να σηµειώσει. Από
τη µια, η αντίληψη της τροµοκράτησης, του εκφοβισµού, ότι εί-
µαστε σε έκτακτη ανάγκη, άρα «τα κεφάλια µέσα», να σταµατή-
σουν οι διεκδικήσεις, να σταµατήσουν οι απεργίες -έργο που το
είδαµε να παιχθεί χθες στο λιµάνι του Πειραιά- και από την άλλη
µία προσπάθεια παραπλάνησης µε υποσχέσεις ανούσιες, χωρίς
αντίκρισµα. Γιατί σαν παράδειγµα, τι αντίκρισµα έχει η υπόσχεση
για αύξηση ένα ευρώ την ηµέρα στις συντάξεις του ΟΓΑ, σε µία
σύνταξη που σήµερα έχει το ύψος των 360 ευρώ.

Τι αντίκρισµα µπορεί να έχει µία υπόσχεση για κατάργηση των
«STAGE» και τη γενίκευσή τους στον ιδιωτικό τοµέα, εκεί που οι
εργοδότες και το κεφάλαιο απαιτεί τσάµπα φθηνή εργατική δύ-
ναµη. Ποια είναι η πραγµατική αντανάκλαση των τριών χιλιάδων
διορισµών, που θα κάνετε στην υγεία, στα δηµόσια νοσοκοµεία,
όταν οι οργανικές ανάγκες σήµερα είναι είκοσι πέντε χιλιάδες;
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Ή όταν υπόσχεστε τη λίστα στα φάρµακα κ.λπ. και αφήνετε στο
απυρόβλητο την κερδοφορία του µεγάλου κεφαλαίου στο χώρο
του φαρµάκου, όπου χαρακτηριστικά στην περσινή χρονιά ενε-
νήντα τέσσερις φαρµακοβιοµηχανίες στη χώρα εξασφάλισαν 2,1
δισεκατοµµύρια κέρδη. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Ενώ,
όµως, απέναντι στην εργατική τάξη είχε και το καρότο και το µα-
στίγιο, απέναντι στο κεφάλαιο ήταν σαφέστατος, ότι δεν θα αυ-
ξήσει τους συντελεστές φορολόγησης των κερδών. Τσάµπα
εργαζόµενους νέους σε ό,τι αφορά τα ασφάλιστρα, αλλά και µε
τα προγράµµατα θα τους χορηγεί, εφαρµογή των αντιασφαλι-
στικών νόµων της Νέας ∆ηµοκρατίας, σεληνιακές εργασιακές
σχέσεις. Ακούσαµε λίγο πριν τον Υπουργό να λέει ζούγκλα. Θα
τις καταργήσει. Αυτή την κατάσταση της µερικής απασχόλησης,
τη γενίκευση του part time, την παράνοµη απασχόληση των οι-
κονοµικών µεταναστών κ.λπ. θα τα νοµιµοποιήσουν όλα αυτά,
όλη αυτή τη δουλειά αυτών των ανθρώπων; Αλλιώς οι αναφορές
στον ΟΑΕ∆ είναι χωρίς αντίκρισµα. Τον ΟΑΕ∆ κύριε Υπουργέ,
δεν ξέρω εάν εσείς το γνωρίζετε, πάντως να ξέρετε ότι οι προη-
γούµενες κυβερνήσεις οι δικές σας τον είχαν τεµαχιοποιήσει, τον
είχαν µετατρέψει σε ανώνυµη εταιρεία, είχαν γενικεύσει ιδιωτι-
οικονοµικά κριτήρια στον ΟΑΕ∆ και χρησιµοποιούταν από τη Νέα
∆ηµοκρατία και χρησιµοποιείται τώρα από τη Νέα ∆ηµοκρατία
και ενισχύεται αυτή η τάση σαν µηχανισµός από τον οποίο µετα-
κυλύεται δηµόσιο χρήµα στους εργοδότες. Αυτή είναι η κατά-
σταση.

Υπόσχεται επίσης η Κυβέρνηση και ο κύριος Πρωθυπουργός,
αλλαγή του εκλογικού νόµου κ.λπ.. Για να γίνει αντιληπτό, όλο
αυτό το σύστηµα των υποσχέσεων που δίνει ο κύριος Πρωθυ-
πουργός προς το µεγάλο κεφάλαιο, φθάνει να γίνει η εξής ανα-
φορά. Σε ό,τι αφορά το εκλογικό σύστηµα το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας που εξέλεξε µε τις τελευταίες εκλογές είκοσι
ένα Βουλευτές, ενώ µε µία απλή αναλογική θα έπρεπε να έχει εί-
κοσι τέσσερις – είκοσι πέντε, µε το προτεινόµενο σχέδιο και την
αντίληψη που προβάλει ο Πρωθυπουργός, θα εκλέξει επτά Βου-
λευτές. ∆εν είναι και αυτό µια προσφορά στο κεφάλαιο; ∆εν είναι
και αυτό µια προσφορά στο ίδιο το καπιταλιστικό σύστηµα; Άρα,
λοιπόν, τίποτα δεν είναι αθώο, ούτε τυχαίο.

Θεωρούµε, αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, ότι σε συνθήκες οι-
κονοµικής καπιταλιστικής κρίσης, µιας γενικευµένης κρίσης, τα
περιθώρια ελιγµών στη σοσιαλοδηµοκρατία και στη χώρα µας,
αλλά και διεθνώς είναι περιορισµένα. ∆είτε τη γίνεται στη σο-
σιαλοδηµοκρατική κυβέρνηση του Θαπατέρο στη σοσιαλοδηµο-
κρατική κυβέρνηση του κ. Μπράουν, δείτε τι γίνεται στην
νεοσυντηρητική κυβέρνηση του κ. Σαρκοζί ή της κ. Μέρκερ.

Οι στρατηγικές ίδιες, οι πολιτικές αντεργατικές και αντιλαϊκές.
Αυτοί που πληρώνουν τη νύφη είναι οι εργαζόµενοι και τα λαϊκά
στρώµατα και αυτοί που κερδοσκοπούν και πολλαπλασιάζονται
τα αµύθητα πλούτη τους, είναι το κεφάλαιο και τα µονοπώλια.
Αυτή είναι η κατάσταση.

Το ΚΚΕ έλεγε πριν από τις εκλογές ότι τα πράγµατα θα είναι
δύσκολα και αυτό το είδαν οι εργάτες της Ζώνης από την πρώτη
ηµέρα, το είδαν οι εργάτες και οι εργαζόµενοι στο λιµάνι του Πει-
ραιά. Σε αυτές τις συνθήκες για εµάς το ερώτηµα που µπαίνει
προς τους εργαζόµενους είναι το εξής: Ποια πολιτική δύναµη
µπορεί µε έργα και όχι στα λόγια, να κάνει και να οργανώσει τη
λαϊκή αντιπολίτευση;

Η Νέα ∆ηµοκρατία δεν έχει αυτά τα φόντα, επειδή η στρατη-
γική της κινείται στην ίδια κατεύθυνση µε τη στρατηγική του
ΠΑΣΟΚ Και χθες ο κ. Καραµανλής από εδώ υποσχέθηκε στήριξη
στη στρατηγική και στην πολιτική της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός επίσης δεν έχει τη δυνατό-
τητα να κάνει πραγµατική αντιπολίτευση πέρα από το να ασκεί-
ται στο αν ο κ. Παπανδρέου διαβάζει τις οµιλίες του ή τις λέει
απέξω, ή από µέσα και ανακατωτά. Λες και αν τις λέει απέξω ή
από µέσα, οι εργαζόµενοι ξενοδοχοϋπάλληλοι, για παράδειγµα,
στην Κω ή οι κτηνοτρόφοι και οι εργαζόµενοι της Εύβοιας θα
κερδίσουν τίποτα ή θα χάσουν κάτι. Για εµάς σηµασία έχει τι λέει
η Κυβέρνηση, τι λέει ο Πρωθυπουργός και όχι αν το διαβάζει ή το
λέει απέξω.

∆εν µπορεί να κάνει αντιπολίτευση ο ΣΥΡΙΖΑ που τον χαρα-
κτηρίζει αυτό που χαρακτηρίζει όλα τα οπορτουνιστικά σχήµατα

στην Ελλάδα και σε όλο τον κόσµο. Μικροµεγαλισµός, πολυ-
γλωσσία, αφερεγγυότητα και µία διάθεση να διαχειριστεί και να
συγκυβερνήσει, όπως κάνει σε νοµούς, σε δήµους, όπως κάνει
σε µεγάλα συνδικάτα κ.λπ..

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω κύριε Πρόεδρε.
Με βάση όλα αυτά θεωρούµε ότι η ευθύνη στο Κοµµουνιστικό

Κόµµα Ελλάδας είναι µεγάλη. ∆εσµευόµαστε απέναντι στον ελ-
ληνικό λαό ότι θα ανταποκριθούµε σε αυτήν την ευθύνη και αι-
σιοδοξούµε γιατί το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας έχει
ζωντανές, µαχητικές και ετοιµοπόλεµες δυνάµεις µέσα σε όλους
τους κλάδους παραγωγής, µέσα σε όλα τα εργοστάσια, σε όλες
τις εργατογειτονιές, σε όλους τους νοµούς, γιατί έχει συσσω-
ρευµένη πείρα από αγώνες και ταξική πάλη, κυρίως όµως γιατί
έχουµε ξεκάθαρη στρατηγική, ξεκάθαρη τακτική, ξέρουµε από
πού ερχόµαστε και πού πάµε.

Κλείνω λέγοντας ότι εµείς απευθυνόµαστε σε όλους τους ερ-
γαζόµενους, ανεξάρτητα εάν ψήφισαν το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας στις τελευταίες εκλογές ή αν δεν τόλµησαν να κάνουν
το βήµα και τους λέµε να συµπορευτούν µαζί µας γιατί οι αγώνες
είναι η µόνη διέξοδος προκειµένου να αποκρούσουµε αυτή τη
θύελλα που έρχεται σε βάρος µας και να αντεπιτεθούµε, διεκδι-
κώντας έναν διαφορετικό δρόµο ανάπτυξης στην ελληνική κοι-
νωνία.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε κύριε

Μαυρίκο.
Το λόγο έχει η Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-

µατικής Αλλαγής, κυρία Τίνα Μπιρµπίλη, για δεκαπέντε λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΜΠΙΡΜΠΙΛΗ (Υπουργός Περιβάλλοντος,

Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, είναι τιµή µου που βρίσκοµαι σήµερα στο Βήµα αυτό ως εξω-
κοινοβουλευτική Υπουργός στο νέο Υπουργείο Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής. Ένα Υπουργείο που δηµι-
ουργήθηκε για να προχωρήσει τις αλλαγές που χρειάζονται για
τη µετάβαση στην «πράσινη» ανάπτυξη.

«Πράσινη» ανάπτυξη είναι η ανάπτυξη των ανανεώσιµων
πηγών στο Αιγαίο και την ηπειρωτική Ελλάδα που θα δηµιουρ-
γήσει τεχνογνωσία στο εσωτερικό, νέες θέσεις εργασίας και
επενδύσεις δηµόσιου και ιδιωτικού χαρακτήρα.

«Πράσινη» ανάπτυξη είναι η προστασία του Πάρκου της Ζα-
κύνθου από την αυθαίρετη δόµηση, όχι µόνο για την προστασία
της θαλάσσιας χελώνας, αλλά και της Ζακύνθου ως πρότυπο
τουριστικό προορισµό, διασφαλίζοντας υψηλό εισόδηµα για
τους κατοίκους της.

«Πράσινη» ανάπτυξη είναι και η πεζοδρόµηση ενός µικρού
δρόµου που µεγαλώνει το δηµόσιο χώρο.

Υπάρχουν ακόµη πολλά µικρά και µεγάλα παραδείγµατα. Η
«πράσινη» ανάπτυξη δεν είναι θέµα Κυβέρνησης ή Βουλής. Είναι
θέµα όλων µας, είναι θέµα της κοινωνίας. Απαιτείται µια νέα πλα-
τιά συµµαχία των πολιτών, µια συµµαχία που υπερβαίνει τις στε-
νές κοµµατικές γραµµές, δεν αφορά ορισµένες µόνο κοινωνικές
οµάδες, δεν έχει σχέση µε ηλικία, δεν έχει σχέση µε το πού ζεις
και εργάζεσαι.

Ως τόπος έχουµε αποδείξει ότι µπορούµε να συστρατευτούµε
σε µια µεγάλη προσπάθεια, αν πειστούµε ότι υπάρχει αποτέλε-
σµα. Αυτό είναι και το µεγάλο µας στοίχηµα. Θα δουλέψουµε
προς την κατεύθυνση αυτή υποστηρίζοντας τη δηµιουργία ενός
µεγάλου εθελοντικού κινήµατος, µιας συµµαχίας γύρω από τους
στόχους που θέλουµε να πετύχουµε.

Τέσσερις είναι οι µεγάλες µας προτεραιότητες.
Προτεραιότητα πρώτη: Κλιµατική αλλαγή. Ξεκινάµε άµεσα συ-

ναντήσεις µε όλους τους κοινωνικούς φορείς και εταίρους για
την προετοιµασία µας προς την Κοπεγχάγη.

Η Ελλάδα οφείλει να επιστρέψει ξανά στα ευρωπαϊκά και διε-
θνή φόρα, συµµετέχοντας άµεσα και ουσιαστικά στη διαµόρ-
φωση πολιτικών για το περιβάλλον και την κλιµατική αλλαγή.
Μετά την Κοπεγχάγη θα πάρουµε πρωτοβουλίες για τη διαµόρ-
φωση από κοινού µε τις λοιπές µεσογειακές χώρες των απαι-
τούµενων πολιτικών προσαρµογής για τις περιοχές που θα
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πληγούν περισσότερο ίσως απ’ όλες από την κλιµατική αλλαγή.
Προτεραιότητα δεύτερη: Ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και

εξοικονόµηση. Η χώρα µας θα ανταποκριθεί στο στόχο παρα-
γωγής, 20% της ενέργειας, από ΑΠΕ.

Έχουµε ήδη επεξεργαστεί και µέσα στο Νοέµβριο θα θέσουµε
σε δηµόσια διαβούλευση νέο νοµοσχέδιο για τις ανανεώσιµες
πηγές µε τους εξής άξονες: Ριζική αναδιοργάνωση του ρυθµι-
στικού πλαισίου αδειοδότησης των έργων ΑΠΕ. Υλοποίηση των
αναγκαίων έργων υποδοµής στις περιοχές υψηλού δυναµικού.
Βελτίωση του υφιστάµενου ειδικού χωροταξικού πλαισίου για τις
ΑΠΕ. Εφαρµογή ολοκληρωµένου πλέγµατος αναπτυξιακών κινή-
τρων στον τοµέα των ανανεώσιµων πηγών. Προώθηση εφαρµο-
γών µεγάλης κλίµακας. Ενίσχυση της έρευνας.

Πρώτες µας κινήσεις η υπογραφή του υποθαλάσσιου καλω-
δίου που θα συνδέσει την Εύβοια µε την Αττική. Οι πετρελαϊκές
µονάδες στα νησιά θα κλείσουν και οι Κυκλάδες θα διασυνδε-
θούν µε την ηπειρωτική χώρα. Θα δούµε µία προς µία τις αιτή-
σεις που σήµερα λιµνάζουν, αιτήσεις που αφορούν σε επτά
χιλιάδες περίπου MW, για να δώσουµε λύσεις.

Στον τοµέα της εξοικονόµησης στα κτήρια, θα µελετήσουµε
την πρόταση της προηγούµενης κυβέρνησης προσπαθώντας να
διασφαλίσουµε τους απαιτούµενους πόρους, ώστε το πρό-
γραµµα να γίνει. Θα πρέπει όµως να θωρακίσουµε και τα νέα κτή-
ρια µε τη διαµόρφωση ενός εύχρηστου και άµεσα εφαρµόσιµου
κανονισµού ενεργειακής απόδοσης κτηρίων, µε σαφείς οδηγίες
και κατευθύνσεις που θα επιτρέψει την απλή, ουσιαστική, γρή-
γορη και µη δαπανηρή επιθεώρηση των κτηρίων. Κάθε δηµόσιο
έργο αστικής ανάπλασης θα έχει σαφείς ποσοτικούς στόχους
για τη θερµική, ενεργειακή και περιβαλλοντική του απόδοση.

Το εκτεταµένο πρόγραµµα εξοικονόµησης σε κτήρια και αστι-
κές περιοχές µπορεί να δηµιουργήσει δεκάδες χιλιάδες πρό-
σθετες εργατοηµέρες στον κατασκευαστικό τοµέα, µε
σηµαντικούς πόρους για την εγχώρια βιοµηχανία.

Προτεραιότητα τρίτη: ∆άση και προστατευόµενες περιοχές.
Το Κτηµατολόγιο στηριγµένο σε εφαρµογές σύγχρονων αυτο-
µατοποιηµένων πληροφοριακών συστηµάτων θα αναλάβει άµεσα
στη σύνταξη των δασικών χαρτών για το σύνολο της χώρας, για
να µην υπάρχουν κίνητρα για καταπατήσεις και αλλαγές χρήσης.

Ως πρώτο δείγµα γραφής καταθέτουµε την επόµενη εβδο-
µάδα νοµοσχέδιο για τα καµένα της Αττικής, προστατεύοντας
τις καµένες εκτάσεις από καταπατήσεις και διασφαλίζοντάς τες
προς αναδάσωση για να µην αλλάξουν χαρακτήρα.

Το σηµαντικότερο όµως όλων είναι ότι αναστέλλουµε την
εφαρµογή της διάταξης του άρθρου 1 του ν.3208/2003 για τον
ορισµό των δασών, αντικαθιστώντας τη µε το παλαιότερο άρθρο
3 του ν.998/1979 και επαναφέρουµε την αντίστοιχη διάταξη του
ν.1892/1990 που αφορά στα πρόστιµα αυτών που καταπατούν
δασικές εκτάσεις.

Τέταρτη προτεραιότητα: Αστική αναγέννηση, αυθαίρετη δό-
µηση. Η ζωή στις πόλεις είναι πρώτιστη σηµασία για εµάς. Θέ-
λουµε να µπορούµε να περπατάµε στις πόλεις µας.

Στην Αθήνα θα συνεχίσουµε το πρόγραµµα της ενοποίησης
Εθνικός Κήπος-Ζάππειο-Βασιλίσσης Όλγας-Ολυµπίο. Οι διαφη-
µιστικές πινακίδες θα κατέβουν, όπως έγινε και στους Ολυµπια-
κούς Αγώνες. ∆εν υπάρχουν σε καµµία άλλη ευρωπαϊκή πόλη.

Θα αξιολογήσουµε ξανά όλες τις προτάσεις που έγιναν για το
παραλιακό µέτωπο. Η Αθήνα θα ανοίξει στη θάλασσά της και θα
δηµιουργήσουµε, σε συνεργασία µε τους δήµους, βελτιωµένους
δρόµους ήπιας κυκλοφορίας και διαδροµές ποδηλάτων και
πεζών.

Θα αναθεωρήσουµε το ρυθµιστικό της Αθήνας. Ορίζουµε
οµάδα δουλειάς που θα ξαναδεί το σχέδιο από την αρχή, στην
κατεύθυνση του περιορισµού των νέων τµηµάτων της πόλης
καθώς και των νέων αυτοκινητοδρόµων.

Οι κύριες επιδιώξεις µας στη χωροταξία και τις αστικές ανα-
πλάσεις είναι: Επικαιροποίηση των περιφερειακών χωροταξικών
πλαισίων, ώστε όλες οι περιφέρειες και οι νοµοί της χώρας να
αποκτήσουν σύγχρονο, ολοκληρωµένο πλαίσιο ανάπτυξης, στη-
ριγµένο στις αρχές της πράσινης ανάπτυξης και της περιφερει-
ακής χωρικής συνοχής.

Ιδιαίτερο βάρος θα ρίξουµε στα νησιά µας. ∆εν µπορεί ούτε

σπίτια να κτίζονται δίπλα στο κύµα ούτε να υπάρχουν διάσπαρτα
σπίτια στα νησιά ξεπερνώντας κάθε έννοια οικισµού και φέρου-
σας ικανότητας.

Θα θεσπίσουµε την αστική ανανέωση, µε την απόσυρση ακα-
τάλληλων γηρασµένων κτηρίων που θα δηµιουργήσουν νέους
χώρους πρασίνου κυρίως στις υποβαθµισµένες και τις πυκνοδο-
µηµένες γειτονιές της πρωτεύουσας.

Καµµία εξαγγελία για πάταξη της αυθαιρεσίας στο µέλλον δεν
θα έχει αποτέλεσµα αν δεν προβλέπει την αναθεώρηση της πο-
λεοδοµικής νοµοθεσίας και του τρόπου έκδοσης των οικοδοµι-
κών αδειών, ώστε να αντιµετωπιστεί ριζικά η ένοχη σχέση
κράτους-πολίτη, αν δεν αντιµετωπίζει τις σοβαρές εκκρεµότητες
που χρονίζουν, τη µεταφορά συντελεστή δόµησης, τις απαλλο-
τριώσεις, την εκτός σχεδίου δόµηση.

∆εν µπορεί το κράτος να επιζητά πόρους από την αυθαιρεσία
χωρίς να θωρακίζει το σήµερα και το αύριο. Μία διακοµµατική
αντιµετώπιση του φαινοµένου θα έθετε τις βάσεις για µία λύση
που θα άντεχε στο χρόνο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κατάσταση µε τα απορρίµ-
µατα σε όλη την Ελλάδα αλλά κυρίως στην Αττική είναι εκρη-
κτική. Ποια είναι τα δεδοµένα; Καθυστερήσαµε την ανακύκλωση.
Αποφύγαµε να ενηµερώσουµε τους πολίτες για το διακύβευµα
και τις πιθανές λύσεις. Καλυφθήκαµε πίσω από τη µόνιµη διέ-
ξοδο της δυτικής Αττικής, ανακυκλώνοντας µία κοινωνική αδικία
σε βάρος των συµπολιτών µας.

Και βέβαια το κλείσιµο όλων των ανεξέλεγκτων χωµατερών,
όπως δήλωνε η προηγούµενη κυβέρνηση, άφησε πολλές απέξω,
µε αποτέλεσµα σήµερα να βρισκόµαστε µπροστά στην επιβολή
υπέρογκου προστίµου από την Ευρωπαϊκή Ένωση αλλά και στο
οριστικό χάσιµο χρηµάτων. Θα αναγκαστούµε ως κοινωνία να δί-
νουµε δισεκατοµµύρια σε πρόστιµα αντί να κτίζουµε σχολεία και
νοσοκοµεία.

Αυτό δεν µπορεί να συνεχιστεί άλλο. Χρειάζονται άµεσα µέτρα
που θα αντιµετωπίσουν συνολικά το πρόβληµα και στην Αττική
αλλά και σε όλη την Ελλάδα, νέα έργα που θα µας επιτρέψουν να
απορροφήσουµε πόρους και να αποφύγουµε τα πρόστιµα που
θα κληθούµε να πληρώσουµε.

Εδώ θέλω να είµαι σαφής. Θα ξαναδούµε το θέµα της ανακύ-
κλωσης από την αρχή µε ποσοτικούς, δεσµευτικούς στόχους
τους οποίους και θα ελέγξουµε, ενώ θα θεσµοθετήσουµε σχέδια
µείωσης των αποβλήτων σε εθνικό και περιφερειακό επίπεδο. Ο
ρόλος της Τοπικής Αυτοδιοίκησης θα είναι κρίσιµος σ’ αυτό.

Θα αγγίξω επιγραµµατικά τώρα κάποια θέµατα που έχει γεω-
γραφική αναφορά σε όλη την Ελλάδα. Θα παρουσιάσουµε σύ-
ντοµα ως Υπουργείο τις πρωτοβουλίες µας για όλη την
περιφέρεια. Ψυτάλλεια: Ένα εκατοµµύριο κυβικά νερό µπορεί να
ποτίζει το Ποικίλο όρος στο Αιγάλεω καθώς και να χρησιµοποι-
είται από την πυρόσβεση. Ασωπός: Αυτοί που ρυπαίνουν θα στα-
µατήσουν και θα πληρώσουν την απορρύπανσή του. Εθνικό
πρόγραµµα εξοικονόµησης του νερού. Μπορούµε και πρέπει να
πετύχουµε µεγάλη εξοικονόµηση του νερού ειδικά στις αγροτι-
κές περιοχές αλλάζοντας µόνο τον τρόπο και την ώρα του ποτί-
σµατος.

Καϊάφας: Θα κοστίσει πιο ακριβά µια άλλη χάραξη του τµήµα-
τος Τσακώνας-Πύργου. ∆εν µπορεί, όµως, να θυσιαστεί ένας από
τους οµορφότερους οικότοπους εξαιτίας του αυτοκινητόδροµου
που περνάει από µέσα του.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Πρέσπες: Θα πάρουµε πρωτοβουλία και θα δείξουµε έµπρα-

κτα ότι συµµετέχουµε στις Πρέσπες. Η Ελλάδα είναι απούσα από
µία παραδειγµατική τριµερή συνεργασία µε τεράστιο περιβαλ-
λοντικό και πολιτικό όφελος. Στις 2 Φεβρουαρίου θα υπογρά-
ψουµε από κοινού µε την Αλβανία και τη Fyrom την τριµερή
συµφωνία.

Άµεσες θεσµικές κινήσεις. Το «ΕΤΕΡΠΣ» θα πάψει να λειτουρ-
γεί όπως λειτουργούσε. Θα ενσωµατωθεί στο πράσινο ταµείο
µαζί µε το ταµείο των δασών και θα λειτουργήσει µε διοικητικό
συµβούλιο που θα αποφασίζει και θα λογοδοτεί για το πού πη-
γαίνουν τα χρήµατά του. Τα χρήµατα του «ΕΤΕΡΠΣ», χρήµατα
που η βασική τους πηγή είναι ο φόρος της βενζίνης, θα πρέπει να
πηγαίνουν µόνο για περιβαλλοντικές δράσεις.
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Περιβαλλοντική πληροφόρηση και πρόσβαση στην περιβαλ-
λοντική ενηµέρωση, που είναι και υποχρέωσή µας βάσει της συµ-
φωνίας του Aarhus. Πρόγραµµα πράσινων προµηθειών για το
δηµόσιο σε συνεργασία µε το Υπουργείο ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης.
Αξιοποίηση της Επιτροπής Περιβάλλοντος της Βουλής.

Βασικό εργαλείο στην παρακολούθηση της περιβαλλοντικής
µας πολιτικής είναι οι επιθεωρητές περιβάλλοντος, άνθρωποι
ταγµένοι στην προστασία του. Αναβαθµίζουµε το έργο του δηµι-
ουργώντας µία ειδική γραµµατεία στο νέο Υπουργείο. Η πολιτεία
θα τους δώσει την πλήρη κάλυψη για να κάνουν σωστά τη δου-
λειά τους.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, βασικός στόχος και δέσµευση
του νέου Υπουργείου αποτελεί ο σχεδιασµός και η υλοποίηση
µίας µακροχρόνιας ενεργειακής στρατηγικής που θα στοχεύει
στην ασφάλεια ενεργειακού εφοδιασµού, το σταδιακό περιορι-
σµό της ενεργειακής εξάρτησης από τρίτες χώρες και τη µετά-
δοση στην εποχή της ενέργειας χαµηλών ή και µηδενικών
εκποµπών διοξειδίου του άνθρακα, χωρίς η πυρηνική ενέργεια
να συµπεριλαµβάνεται στις αποδεκτές από εµάς λύσεις.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ)

Στην κατεύθυνση αυτή σχεδιάζουµε εγκατάσταση νέων σύγ-
χρονων µονάδων ηλεκτροπαραγωγής σε συνδυασµό µε την από-
συρση και τον απαραίτητο εκσυγχρονισµό των παλαιών µονάδων
παραγωγής που έχουν χαµηλό βαθµό απόδοσης και υψηλές εκ-
ποµπές. Επαναβεβαιώνουµε ότι ο λιθάνθρακας δεν έχει θέση στο
ενεργειακό µείγµα της χώρας.

Ανάπτυξη του ∆ΕΣΜΗΕ έτσι ώστε να διευκολυνθούν τα έργα
σύνδεσης των εγκαταστάσεων ΑΠΕ και παράλληλα προώθηση
των διασυνδέσεών του µε τα συστήµατα των γειτονικών χωρών.
Αντιµετώπιση των στρεβλώσεων του υφιστάµενου θεσµικού
πλαισίου και της λειτουργίας της εγχώριας αγοράς ηλεκτρικής
ενέργειας, ώστε να υπάρχει διαφάνεια και συνεχής έλεγχος της
τήρησης των κανόνων του υγιούς ανταγωνισµού.

Η Κυβέρνηση έχει διαµορφώσει µια ολοκληρωµένη στρατη-
γική για τον τοµέα του φυσικού αερίου. Στο πλαίσιο αυτό προω-
θούµε την κατασκευή του ελληνο-ιταλικού αγωγού ITGI και
παράλληλα υποστηρίζουµε όλους τους αγωγούς του λεγόµενου
νότιου διαδρόµου, ενώ ενισχύουµε συστηµατικά τις διασυνδέ-
σεις του ΕΣΦΑ µε τα αντίστοιχα συστήµατα της Ιταλίας και των
άλλων Βαλκανικών χωρών.

Για τον Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη, η όποια επαναδια-
πραγµάτευση των όρων συµµετοχής µας δεν πρόκειται να επι-
φέρει δυσάρεστες εκπλήξεις στους εταίρους µας. Ειδικά, όµως,
σε σχέση µε τους περιβαλλοντικούς όρους θα προτείνουµε στη
Βουλγαρία τη σύσταση κοινής επιτροπής για να εξεταστούν τα
περιβαλλοντικά, διασυνοριακά προβλήµατα σε συµφωνία µε τη
Συνθήκη του ESPOO.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η «πράσινη» ανάπτυξη είναι
στρατηγική, στρατηγική επιλογή της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ.
Σας ανέπτυξα µόνο τις βασικές µας προτεραιότητες. Σε σαρά-
ντα πέντε µέρες περίπου θα παρουσιάσουµε µαζί µε τους δύο
Υφυπουργούς, τον Γιάννη Μανιάτη και τον Θάνο Μωραΐτη, το
σχέδιο δράσης του Υπουργείου για το 2010 σε κάθε τοµέα πολι-
τικής.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Βου-

λευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Κυριάκος Μητσοτάκης.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ότι δεν είναι δόκιµο να

ασκήσει κανείς πολύ αυστηρή κριτική στις προγραµµατικές θέ-
σεις µιας κυβέρνησης η οποία ήρθε στην εξουσία µόλις πριν από
δεκαπέντε µέρες και µάλιστα µε µια ισχυρή λαϊκή εντολή και
αυτό για δύο λόγους.

Ο πρώτος είναι ότι κανείς δεν αµφισβητεί τις καλές προθέσεις
της Κυβέρνησης. Οι Προγραµµατικές ∆ηλώσεις του Πρωθυ-
πουργού εξάλλου, όπως τις ακούσαµε, ήταν περισσότερο µία εκ-
δήλωση καλών προθέσεων και πολύ λιγότερο µία καταγραφή
συγκεκριµένων πολιτικών δεσµεύσεων.

Ο δεύτερος λόγος, που πιστεύω ότι δεν δικαιούµαστε σήµερα
να ασκήσουµε πολύ σκληρή κριτική στην Κυβέρνηση, είναι διότι

πραγµατικά πιστεύω ότι ο πολιτικός λόγος της Αντιπολίτευσης
θα πρέπει πια να διέπεται από µία διαφορετική πολιτική φιλοσο-
φία. Νοµίζω ότι έχει περάσει ανεπιστρεπτί η εποχή όπου η Αντι-
πολίτευση ασκεί στείρα αρνητική κριτική σε οτιδήποτε προτείνει
η Κυβέρνηση. Η κοινωνία πια έχει αποδείξει ότι απεχθάνεται τους
στείρους κοµµατικούς µονολόγους.

Όπως εµείς ζητούσαµε πολλές φορές συναίνεση για δύσκο-
λες πολιτικές αποφάσεις τις οποίες θέλαµε να πάρουµε όταν
ήµασταν στην Κυβέρνηση, µια συναίνεση την οποία σχεδόν ποτέ
δεν λάβαµε, έτσι και εµείς όµως οφείλουµε να προσφέρουµε
αυτή τη συναίνεση όταν –και το τονίζω- η Κυβέρνηση κινείται στη
σωστή κατεύθυνση. Γιατί το χρέος µιας υπεύθυνης Αντιπολίτευ-
σης δεν είναι µόνο να βρίσκεται απέναντι στην Κυβέρνηση, αλλά
πολύ συχνά να βρίσκεται και ένα βήµα µπροστά από την Κυβέρ-
νηση. Ας µην το ξεχνάµε αυτό σε µία εποχή που και εµείς ως Νέα
∆ηµοκρατία ψάχνουµε το δικό µας δρόµο.

Υπάρχουν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πεδία στα οποία µπο-
ρούµε να συµφωνήσουµε µε την Κυβέρνηση. Άκουσα µε πολύ
προσοχή την οµιλία της νέας Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής, η οποία παρουσίασε τις θέσεις
της Κυβέρνησης για το ζήτηµα της «πράσινης» ανάπτυξης.

Πιστεύω –και το πιστεύει και η παράταξή µας- ότι η «πράσινη»
ανάπτυξη µπορεί πραγµατικά να αποτελέσει µία εναλλακτική
αναπτυξιακή διέξοδο για τη χώρα µας. Πιστεύουµε και εµείς ότι
το µοντέλο ανάπτυξης στη χώρα µας, έτσι όπως δροµολογήθηκε
τα τελευταία είκοσι µε τριάντα χρόνια, αρχίζει να φθάνει στο
τέλος του. Η χώρα µας θα πρέπει να αξιοποιήσει σηµαντικά συ-
γκριτικά πλεονεκτήµατα τα οποία διαθέτει, προκειµένου να µπο-
ρέσει να ανταποκριθεί επί ίσοις όροις σε ένα διεθνή ανταγωνισµό
ο οποίος γίνεται ολοένα και πιο αδυσώπητος. Η προστασία του
περιβάλλοντος αποτελεί ένα σηµαντικό συγκριτικό πλεονέκτηµα
αυτής της χώρας.

Όµως επιτρέψτε µου να σας πω, κυρία Υπουργέ, ότι πίσω από
τις ωραίες και σωστές κεντρικές διακηρύξεις, τις οποίες παρου-
σιάσατε, κρύβονται δύσκολα προβλήµατα. Προβλήµατα τα οποία
θα απαιτήσουν να πάρετε θέση και ενδεχοµένως να συγκρου-
στείτε και µε συντεχνίες και µε οργανωµένα συµφέροντα προ-
κειµένου να προχωρήσετε και εσείς το δικό σας πρόγραµµα.

Ένα τέτοιο παράδειγµα είναι το ζήτηµα της διαχείρισης των
απορριµµάτων, στο οποίο αναφερθήκατε. Κάνατε ορισµένες γε-
νικές διαπιστώσεις, µε τις οποίες κανείς δεν θα διαφωνήσει. Το
ακανθώδες πρόβληµα όµως της διαχείρισης των απορριµµάτων
στο Λεκανοπέδιο σήµερα έχει να κάνει µε το πόσο γρήγορα θα
εφαρµόσουµε έναν περιφερειακό σχεδιασµό, ο οποίος δυστυ-
χώς έχει µείνει πίσω λόγω αντιδράσεων των τοπικών κοινωνιών.
Κι εκεί θα πρέπει κι εσείς να πάρετε θέση και θα πρέπει να πά-
ρετε αυτές τις δύσκολες αποφάσεις, οι οποίες θα σας φέρουν
απέναντι και σε οργανωµένα συµφέροντα αλλά και σε τοπικές
αντιδράσεις.

Άκουσα και προσυπογράφω την άποψή σας σχετικά µε τη δι-
είσδυση των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας κι είναι κάτι το οποίο
το θέλουµε όλοι. Όµως κι εκεί θα πρέπει όλοι µας και ως πολιτικό
σύστηµα να πάρουµε θέση απέναντι σ’ αυτές τις τοπικές κοινω-
νίες, οι οποίες επικαλούµενες επιχειρήµατα αµφίβολης, αν θέ-
λετε, πειστικότητας βάζουν αντιστάσεις και αναχώµατα,
παραδείγµατος χάριν, στην εγκατάσταση ανεµογεννητριών στην
περιοχή του Αιγαίου. Γιατί εκεί θα µπουν οι ανεµογεννήτριες, δεν
µπορούν να µπουν πουθενά αλλού. Στο Αιγαίο θα µπουν.

Κατά συνέπεια αυτές είναι αποφάσεις οι οποίες είναι δύσκο-
λες. Εµείς όταν θα κινηθείτε στη σωστή κατεύθυνση θα σας πα-
ρέχουµε τη στήριξη την οποία χρειάζεται η χώρα και εσείς για
να προχωρήσετε. Κατανοώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί
ο Πρωθυπουργός επέµενε αρκετά στην οµιλία του στο να εστιά-
σει, θα έλεγα, το κύριο αντικείµενο των πρωτοβουλιών του σε ζη-
τήµατα που έχουν να κάνουν µε τη διαφάνεια και τον
εκσυγχρονισµό του κράτους. Και δεν αµφιβάλλω ότι αυτά είναι
ζητήµατα τα οποία είναι εξαιρετικά σηµαντικά. Πλην όµως δεν
υπάρχει καµµιά αµφιβολία ότι η «µητέρα όλων των µαχών» θα
είναι και πάλι η οικονοµία. Και εκεί πολύ φοβάµαι ότι τα πρώτα
µηνύµατα τα οποία ακούσαµε και από τις Προγραµµατικές ∆η-
λώσεις αλλά και από τα πρώτα δείγµατα γραφής, τα οποία
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έδωσε η Κυβέρνηση, δεν είναι ενθαρρυντικά. Υπάρχει µια πολύ
κεντρική αντίφαση σ’ αυτά τα οποία ακούσαµε και από τον Πρω-
θυπουργό αλλά και από τους αρµόδιους Υπουργούς και Βου-
λευτές της Κυβέρνησης και η αντίφαση αυτή έχει να κάνει µε το
γεγονός ότι από τη µία φαίνεται να υπάρχει µια διαπίστωση ότι
τα δηµόσια οικονοµικά είναι σε πολύ κακή κατάσταση και από
την άλλη δεν έχουµε ακούσει ακόµα κανένα συγκροτηµένο πρό-
γραµµα για το πώς θα µειωθούν τα ελλείµµατα, πώς θα πείσετε
τις διεθνείς αγορές και τις Βρυξέλλες ότι έχετε ένα συγκεκρι-
µένο, εφαρµόσιµο και ρεαλιστικό σχέδιο, το οποίο θα βάλει σε
τάξη τα δηµόσια οικονοµικά.

Κι εδώ έχετε να διαλέξετε ανάµεσα σε δύο δρόµους: Ή θα επι-
λέξετε να επιµείνετε σε προεκλογικές δεσµεύσεις, τις οποίες
αναλάβατε και για τις οποίες µέσα σας γνωρίζετε ότι δεν είναι
εφαρµόσιµες. Και αν το κάνετε αυτό θα αναγκαστείτε ή να δα-
νειστείτε περισσότερο ή να αυξήσετε τους φόρους -κάτι για το
οποίο ακόµη δεν µας έχετε πει πολλά πράγµατα- ή θα αναγκα-
στείτε να ανακαλέσετε κάποιες απ’ αυτές τις δεσµεύσεις και να
προσαρµοστείτε σε µια πραγµατικότητα η οποία δυστυχώς είναι
δυσάρεστη και πολύ πιο γρήγορα απ’ ό,τι φαντάζεστε οι οραµα-
τικές διακηρύξεις, τις οποίες ακούσαµε, θα συγκρουστούν µε τη
σκληρή πραγµατικότητα. Όπως είπα, δεν αµφιβάλλω για την
καλή σας πρόθεση, αλλά αµφισβητώ ότι θα είσαστε εσείς αυτοί
που θα τετραγωνίσετε τον κύκλο και θα καταφέρετε να δώσετε
µία λύση σ’ ένα πρόβληµα το οποίο είναι χρόνιο και το οποίο τε-
λικά θα απαιτήσει τολµηρές µεταρρυθµίσεις και ουσιαστικές συ-
γκρούσεις.

Το δείγµα γραφής το οποίο δώσατε στην περίπτωση του λι-
µένα του Πειραιά δεν ήταν ενθαρρυντικό. Στείλατε ένα µήνυµα
στους διεθνείς επενδυτές ότι είστε διατεθειµένοι να επαναδια-
πραγµατευθείτε συµφωνίες οι οποίες κυρώθηκαν από την Ελλη-
νική Βουλή και σε µία εποχή όπου είναι εξαιρετικά δύσκολο να
προσελκύσουµε διεθνείς επενδυτές. Το µήνυµα αυτό είναι το
λανθασµένο µήνυµα, το οποίο δεν πρέπει να στέλνετε.

Στείλατε επίσης ένα µήνυµα σε οργανωµένες συντεχνίες ότι
είστε ανοιχτοί να συζητήσετε µαζί τους και να αµφισβητήσετε
αποφάσεις που πάρθηκαν από την προηγούµενη κυβέρνηση κι
ελπίζω ότι το ίδιο σφάλµα δεν θα το επαναλάβετε σε άλλες πε-
ριπτώσεις επιχειρήσεων, τις οποίες η Κυβέρνηση της Νέας ∆η-
µοκρατίας ιδιωτικοποίησε, όπως είναι η περίπτωση του ΟΤΕ.

Κλείνω λέγοντας το εξής. Συναίνεση στο λαϊκισµό δεν θα έχετε
, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Κυβέρνησης. Συναίνεση στα
δύσκολα, σε πραγµατικές τοµές, τις οποίες θα θέλετε να κάνετε,
αυτήν θα την έχετε. Τολµήστε να συγκρουστείτε και εµείς θα βά-
λουµε πλάτη. Όµως αν επιµένετε να χαϊδεύετε αυτιά και να συ-
ντάσσεστε µε το «βαθύ ΠΑΣΟΚ» των κρατικοδίαιτων συντεχνιών,
εκεί θα µας βρείτε απέναντι!

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Βου-
λευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Παναγιώτης Ρήγας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτέ-
λους η χώρα έχει Κυβέρνηση! Μετά από µια παρατεταµένη πε-
ρίοδο ακυβερνησίας, ακινησίας, αναβλητικότητας, αναποτελε-
σµατικότητας, αδιαφάνειας και φαυλότητας, η χώρα έχει
Κυβέρνηση, µια Κυβέρνηση που µε την εντολή του ελληνικού
λαού, µε όραµα, σχέδιο και πολιτική βούληση είναι αποφασι-
σµένη να βγάλει τη χώρα από την κρίση και να πάει την Ελλάδα
µπροστά, στο δρόµο της ανάπτυξης, της προόδου, σ’ ένα ελπι-
δοφόρο µέλλον.

Και µια δεύτερη παραδοχή είναι ότι αυτές τις µέρες η ελλη-
νική κοινωνία ξαναέστρεψε τα µάτια της εδώ, σ’ αυτόν το χώρο,
έναν χώρο περιθωριοποιηµένο, ξεχασµένο, αδιάφορο, ένα χώρο
που σήµερα ξαναποκτά ένα ξεχωριστό ενδιαφέρον, γιατί µετά
από πολύ καιρό σ’ αυτόν εδώ το χώρο ξαναλέγονται ενδιαφέρο-
ντα πράγµατα, ξανακούγονται ενδιαφέρουσες απόψεις, όπως
διατυπώθηκαν µέσα από τις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις του
Πρωθυπουργού και των στελεχών του ΠΑΣΟΚ.

Από την άλλη πλευρά µια τρίτη παραδοχή: Έχουµε µία Αντι-
πολίτευση η οποία εµφανίζεται µε διπλό πρόσωπο. Ο κ. Καρα-
µανλής –είναι γεγονός µε µετριοπάθεια κι έχοντας µία ύστερη

αυτογνωσία- µίλησε για στήριξη στις θετικές προσπάθειες του
ΠΑΣΟΚ. Όµως ανέφερε και πάλι την υπευθυνότητα, την οποία
αντιπαρέθεσε µε την ανευθυνότητα του ΠΑΣΟΚ. Μου θύµισε
αυτόν που ναρκοθετεί το πεδίο και η πράξη ευθύνης του είναι να
βάζει µετά τα ταµπελάκια «Προσοχή! Νάρκες». Γιατί αυτό που
βιώνουµε σήµερα, η ναρκοθέτηση δηλαδή της οικονοµίας, είναι
αποτέλεσµα των πολιτικών της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Από την άλλη πλευρά έχουµε αυτές τις ελεγχόµενου χιούµορ
επιθεωρησιακές ατάκες του ΛΑΟΣ που θεωρεί ότι θα κάνει αντι-
πολίτευση µ’ αυτό τον τρόπο και τις ιδεοληψίες και τους ανιστό-
ρητους δογµατισµούς του ΚΚΕ που απευθύνονται σε ένα όλο και
πιο συρρικνούµενο ακροατήριο.

Η αντιπολίτευση για το ΠΑΣΟΚ είναι φανερή. Είναι τα προ-
βλήµατα του ελληνικού λαού και πιθανόν ο κακός µας εαυτός.
Όµως αυτόν έχουµε αποφασίσει να υπερβούµε.

Καταγόµενος από µια νησιώτικη περιφέρεια διαπίστωσα ότι
µέσα στις στρατηγικές προτεραιότητες του ΠΑΣΟΚ είναι οι νη-
σιώτικες πολιτικές, ο νησιώτικος χώρος, όχι οι ψευδεπίγραφες
νησιώτικες πολιτικές της Νέας ∆ηµοκρατίας, όχι οι πολιτικές-
«ετικέτες», αλλά πολιτικές ουσίας, µε περιεχόµενο, που θα µε-
τατρέψουν τη νησιωτικότητα από µειονέκτηµα και καχεξία σ’ ένα
συγκριτικό πλεονέκτηµα. Αλλαγή λοιπόν όλων των δηµόσιων πο-
λιτικών στο νησιώτικο χώρο: στον τοµέα της υγείας, στον τοµέα
της εκπαίδευσης, στον τοµέα των µεταφορών, στον τοµέα των
υποδοµών! Οφείλουµε λοιπόν σ’ αυτόν το ζωτικό για την Ελλάδα
χώρο να υιοθετήσουµε αυτό το µοντέλο ανάπτυξης, το οποίο
ήδη προεβλήθη, µε την αξιοποίηση των περιβαλλοντικών, πολι-
τισµικών αλλά και ανθρώπινων πόρων του νησιώτικου χώρου.

Οφείλουµε επίσης να κάνουµε σηµαντικές παρεµβάσεις στον
τοµέα των µεταφορών και της ακτοπλοΐας, υιοθετώντας την
αρχή του µεταφορικού ισοδύναµου, δηλαδή της δυνατότητας
των νησιωτών να απολαµβάνουν ακτοπλοϊκές υπηρεσίες ίδιας
ποιότητας και κόστους µε αυτές που απολαµβάνουν οι κάτοικοι
στη στεριανή Ελλάδα.

Αλλαγή λοιπόν και στον τοµέα της υγείας. Το νησιώτικο Εθνικό
Σύστηµα Υγείας οφείλει να προβλέπει τη δηµιουργία υγειονοµι-
κών µονάδων υγείας προσαρµοσµένων στις απαιτήσεις ειδικό-
τερα του νησιώτικου χώρου.

Σήµερα οι µονάδες υγείας του νησιώτικου χώρου είναι σε κα-
τάσταση διάλυσης είτε από έλλειψη προσωπικού, είτε από υπο-
βαθµισµένες υποδοµές, είτε λόγω χαµηλής ποιότητας
τεχνολογικό εξοπλισµό και κυρίως εξαιτίας των ασυνεπειών της
Κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας απέναντι στις υποχρεώσεις
της στους γιατρούς, µε το γνωστό θέµα των εφηµεριών και ένα
εντελώς απαξιωµένο εθνικό σύστηµα διακοµιδών, το οποίο πρέ-
πει να αναθεωρηθεί εκ βάθρων και στη θέση του να ιδρυθεί και
να λειτουργήσει ένα σύγχρονο, αξιόπιστο και ασφαλές σύστηµα
αεροδιακοµιδών. Αυτές όλες οι παρεµβάσεις είναι παρεµβάσεις
άµεσης προτεραιότητας που οφείλουµε να κάνουµε στο νησιώ-
τικο χώρο.

Όµως, ο χώρος των νησιών απαιτεί σήµερα και καινούργιες
παρεµβάσεις. Οφείλουµε να δώσουµε έµφαση στην ηλεκτρονική
διακυβέρνηση. Πρέπει µέσα στη νέα αρχιτεκτονική της αυτοδι-
οίκησης να προβλεφθούν αυτοδιοικητικές δοµές ευέλικτες που
θα λειτουργούν σε όσο γίνεται περισσότερο τοπικό επίπεδο, για
να παρέχουν στο επίπεδο του νησιού καθολικές υπηρεσίες στους
πολίτες. Η ηλεκτρονική διακυβέρνηση και η ευρυζωνικότητα είναι
τοµείς, οι οποίοι θα πρέπει να βρουν την εφαρµογή τους από-
λυτα στο νησιώτικο χώρο.

Ο χώρος των νησιών χρειάζεται επίσης και αναβάθµιση στις
υποδοµές του. Έχουν υπάρξει σηµαντικές καθυστερήσεις. Θα
πρέπει να αναθεωρηθεί το ΕΣΠΑ, να υπάρξει αλλαγή προτεραι-
οτήτων, έτσι ώστε να δοθεί έµφαση σε τοµείς που σήµερα εµ-
φανίζουν υστέρηση, για να στηριχθεί η κύρια οικονοµική
δραστηριότητα του νησιώτικού χώρου, δηλαδή ο τουρισµός.

Ενίσχυση, λοιπόν, στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, ενίσχυση
στον τοµέα των υπηρεσιών, έτσι ώστε να επιτύχουµε το ζητού-
µενο που είναι η αναβάθµιση και η ανταγωνιστικότητα του του-
ριστικού προϊόντος του νησιώτικου χώρου.

Φίλες και φίλοι, εµείς ξεκινάµε ευρισκόµενοι σε µια εντελώς
καινούργια αφετηρία. Έχουµε σχέδιο και όραµα για το µέλλον
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και σ’ αυτό ζητούµε τη συναίνεση και τη σύµπραξη όλων. Ζη-
τούµε να κάνουµε αυτό το βήµα µαζί µε την ελληνική κοινωνία.
Ζητούµε σ’ αυτήν την πορεία να έχουµε συµπαραστάτες τον ελ-
ληνικό λαό.

Μαζί θα προχωρήσουµε, µαζί µε τον ελληνικό λαό που µας
έδωσε αυτή τη δυνατή εντολή θα κάνουµε την πατρίδα µας κα-
λύτερη, για ένα µέλλον που το θέλουµε, το µπορούµε και µας
αξίζει.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο κ. Ιω-
άννης Πλακιωτάκης, Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο απαιτητικό περιβάλλον της

Νοτιοανατολικής Ευρώπης η Ελλάδα είναι ένας διαχρονικός
πρωταγωνιστής σε όλα τα ιστορικά γεγονότα. Παρακολουθούµε
µε συνέπεια τις εξελίξεις, αλλά και τις διαδικασίες στην περιοχή
και εµπλεκόµαστε όχι αντανακλαστικά, αλλά ενεργά, µε ακριβή
προγραµµατισµό, σχεδιασµό και υλοποίηση, όπως επιβάλλει η
γεωπολιτική και γεωστρατηγική θέση της χώρας µας.

Στο πλαίσιο αυτό καθοριστική είναι η συµβολή των Ενόπλων
µας ∆υνάµεων που αποτελούν ένα ιδιαίτερα δυναµικό, αλλά και
ευέλικτο µηχανισµό, µε προσωπικό και µέσα που αφ’ ενός υπε-
ρασπίζονται τα εθνικά δίκαια και συµφέροντα της χώρας µας και
αφ’ ετέρου εφαρµόζουν πολιτικές και συνεργασίες τόσο σε διε-
θνές όσο και σε συµµαχικό επίπεδο.

Αυτόν, λοιπόν, τον τόσο ζωτικό για την πατρίδα µας τοµέα είχα
την τιµή να υπηρετήσω τα τελευταία δύο χρόνια. Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, καθ’ όλη τη διάρκεια της θητείας µας προσπα-
θήσαµε να ανταποκριθούµε µε επάρκεια στις υποχρεώσεις µας
και βεβαίως να φανούµε χρήσιµοι χωρίς πολλά λόγια, όπως άλ-
λωστε οφείλουµε ως πολιτικοί.

Σε αυτό, λοιπόν, το πλαίσιο ενδεικτικά σας αναφέρω ότι κα-
θορίστηκε κοινή διαδικασία για τις προµήθειες και παροχή υπη-
ρεσιών και για τους τρεις κλάδους των Ενόπλων µας ∆υνάµεων.

Υιοθετήθηκαν εναλλακτικοί τρόποι χρηµατοδότησης, όπως για
παράδειγµα οι Συµπράξεις ∆ηµόσιου και Ιδιωτικού Τοµέα για την
υλοποίηση έργων και την επιτάχυνση διαδικασιών που αφορούν
την ολοκλήρωση-βελτίωση συνθηκών.

Ολοκληρώθηκαν οι µελέτες του ΝΑΤΟ, µε αποτέλεσµα να οδη-
γήσει σε αρχική αύξηση της απορροφητικότητας κατά 10% και
αναµένεται για το διάστηµα 2009-2010 να υπάρχει ακόµα µεγα-
λύτερη απορρόφηση.

Επανασχεδιάστηκε και ενισχύθηκε η λειτουργία των υπηρε-
σιών της Μετεωρολογικής Υπηρεσίας. Μάλιστα, εξετάστηκε η
δυνατότητα για την εγκατάσταση αυτόµατων µετεωρολογικών
σταθµών στα πλοία, σε συνεργασία πάντα µε το Υπουργείο
Εµπορικής Ναυτιλίας, κάτι το οποίο γίνεται σε ολόκληρο τον
κόσµο και θα βελτιώσει την αποδοτικότητα της ναυσιπλοΐας µας.

Αναδιοργανώθηκε το πολυεθνικό συντονιστικό κέντρο στρα-
τηγικών θαλασσίων µεταφορών, του οποίου η συνεργασία διευ-
ρύνθηκε µε άλλες χώρες στο πλαίσιο του στρατηγικού ρόλου ως
συντονιστικού Κέντρου Θαλασσίων Μεταφορών και ενεργοποιή-
σαµε το Κέντρο Ναυτικής Αποτροπής στα Χανιά της Κρήτης ως
διεθνούς στρατιωτικού οργανισµού.

Ξεκίνησε άµεσα πρόγραµµα αναβάθµισης πέτρινων φάρων µε-
γάλης ιστορικής σηµασίας σε ολόκληρη την επικράτεια.

Προχωρήσαµε την πρωτοβουλία αναβάθµισης και αδειοδότη-
σης δεκατεσσάρων ελικοδροµίων σε ολόκληρη την επικράτεια,
µε το συντονισµό δράσης όλων των συναρµοδίων φορέων. Μόνο
για το 2008 έγιναν χίλιες τριακόσιες εξήντα πέντε επιτυχείς αε-
ροδιακοµιδές. Μεταφέρθηκαν χίλιοι πεντακόσιοι τριάντα ένας
ασθενείς από την Πολεµική µας Αεροπορία, γεγονός που απο-
δεικνύει τη χρησιµότητα και την αναγκαιότητα της παραπάνω κί-
νησης.

Επίσης, δόθηκε ιδιαίτερη έµφαση στη βελτίωση των συνθηκών
της καθηµερινότητας των µελών των Ενόπλων ∆υνάµεων, όχι
µόνο επειδή θεωρούµε ότι ο ανθρώπινος παράγοντας είναι ο βα-
σικός πολλαπλασιαστής της ισχύος µας, αλλά γιατί ήταν κυρίως
λόγος αρχής για εµάς.

Προς αυτήν την κατεύθυνση ενδεικτικά σας αναφέρω ότι ανα-

βαθµίστηκαν οι συνθήκες διαβίωσης αλλά και οι χώροι παρα-
σκευής τροφίµων στα κέντρα εκπαίδευσης Τριπόλεως και Αυ-
λώνας, ενώ δροµολογήθηκαν οι διαδικασίες για τη δηµιουργία
του πρώτου πράσινου οικολογικού στρατοπέδου στη Λήµνο.

Ολοκληρώθηκαν ήδη οι µελέτες, σε συνεργασία µε τη ΡΑΕ και
το ΚΑΠΕ, ενώ αποτελεί µια πρωτοβουλία που µπορεί να αποδει-
χθεί πρότυπη για το µέλλον, ιδιαίτερα για τις Μονάδες µας στο
νοτιοανατολικό Αιγαίο. Η πρόνοια για το περιβάλλον είναι ανα-
γκαιότητα και οι Ένοπλες ∆υνάµεις έχουν πολλά να προσφέρουν
και προς αυτήν την κατεύθυνση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι Ένοπλες ∆υνάµεις αποτε-
λούν εγγύηση των συµφερόντων άµυνας και ασφάλειας της
χώρας, τα οποία υπηρετούν µε πειθαρχία και αφοσίωση, µε απο-
τελεσµατικότητα και µε σεβασµό στους κανόνες του διεθνούς
δικαίου, το Σύνταγµα και τους νόµους του κράτους.

Ταυτόχρονα, σε πλήρη, ισότιµη και ενεργό συµµετοχή και συ-
νεργασία µε τους συµµάχους µας, αποτελούν ισχυρό παράγο-
ντα σταθερότητας αλλά και ειρήνης στην ευρύτερη περιοχή.

Στο σηµείο αυτό πρέπει να σηµειώσω ότι η ελληνική πολιτεία
δαπανά αρκετά χρήµατα για τις Ένοπλες ∆υνάµεις, οι οποίες κα-
τοχυρώνουν το απαιτούµενο ασφαλές περιβάλλον, ώστε να δια-
σφαλίζεται η απρόσκοπτη ανάπτυξη όλων των παραγωγικών
τοµέων, ενώ ταυτόχρονα η επιχειρησιακή τους ετοιµότητα επι-
τρέπει την καθοριστική τους παρέµβαση στην αντιµετώπιση
έκτακτων καταστροφών.

Έµπρακτη απόδειξη της συνεχούς προσπάθειας που κατέβαλε
το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας αποτελεί το γεγονός ότι οι αµυ-
ντικές στρατιωτικές δαπάνες από το 4,1% του ΑΕΠ, που ήταν ο
µέσος όρος της τετραετίας 1999-2003, διαµορφώθηκαν σε πο-
σοστό κάτω του 3%, ενώ την ίδια στιγµή οι εξοπλιστικές δαπάνες
περιορίστηκαν κατά µέσο όρο σε ποσοστό κάτω του 1% του
ΑΕΠ.

Επίσης αξίζει να σηµειωθεί ότι οι συµβατικές υποχρεώσεις του
παρελθόντος που ανέλαβε η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας
να αποπληρώσει ανέρχονταν στο ποσό των 9.500.000.000 ευρώ
µε το ΕΜΠΑΕ να ανέρχεται στα 11.700.000.000 ευρώ.

Πέραν των προσπαθειών αυτών, οι παρούσες δηµοσιονοµικές
συνθήκες επέβαλαν τη λήψη πρόσθετων µέτρων προς την κα-
τεύθυνση περαιτέρω µείωσης των δαπανών αυτών.

Με οδηγό, λοιπόν, τις νέες συνθήκες προχωρήσαµε στη µεί-
ωση των οροφών για εξοπλισµούς κατά 15% το 2010 και κατά
10% για τα έτη 2011 και 2015, µε επιδίωξη τη συνεχή διατήρηση
των εξοπλιστικών δαπανών κατά µέσο όρο κάτω του 1% του
ΑΕΠ, εξοικονοµώντας µε αυτό τον τρόπο περίπου 2.000.000.000
ευρώ.

Τελειώνοντας, θα ήθελα να αναφέρω ότι σίγουρα οι πρωτο-
βουλίες της σηµερινής Κυβέρνησης στην κατεύθυνση διατήρη-
σης του αξιόµαχου των Ενόπλων ∆υνάµεων θα µας βρίσκουν
σύµφωνους. Από την άλλη, βεβαίως, θα κάνουµε τη δική µας
Αντιπολίτευση στα σηµεία που βρίσκουµε ότι ενδεχοµένως δη-
µιουργείται πρόβληµα.

Εν πάση περιπτώσει, πιστεύω ότι ο χώρος των Ενόπλων ∆υ-
νάµεων είναι ένας χώρος πέρα και πάνω από κοµµατικές αντι-
παραθέσεις, είναι ένας ζωτικός χώρος που οφείλουµε όλοι οι
Έλληνες να τον στηρίξουµε.

Ευχαριστώ πολύ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Καλείται στο Βήµα η
Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ Αφροδίτη Παπαθανάση.

ΑΦΡΟ∆ΙΤΗ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
επιτρέψτε µου από το Βήµα αυτό να ευχαριστήσω τους πολίτες
της Φωκίδας, σε µια µονοεδρική περιφέρεια, που µου έδωσαν
την τιµή να υπηρετήσω τον τόπο µου από τη θέση αυτή.

Σε µια από τις πιο δύσκολες στιγµές στην ιστορία της χώρας
µας και λόγω της οικονοµικής συγκυρίας ο ελληνικός λαός
έδωσε ψήφο ελπίδας, ψήφο εµπιστοσύνης στο ΠΑΣΟΚ. Η κρίση
που βιώνουµε έχει πολύπλευρα και δοµικά χαρακτηριστικά. Είναι
κρίση θεσµών, κρίση αξιών, κρίση εµπιστοσύνης του κόσµου στο
πολιτικό σύστηµα, είναι κρίση οικονοµική και κοινωνική. Η κοι-
νωνία εισπράττει τα αποτελέσµατα των πολιτικών επιλογών στην
άσκηση της οικονοµικής πολιτικής της Νέας ∆ηµοκρατίας, αλλά
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και της πολιτικής διαχείρισης - του ύφους της εξουσίας από την
κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας. Η κρίση που βιώνουµε οδη-
γεί τις γενιές να βαδίζουν µε διαφορετικές ταχύτητες, να έχουν
διαφορετικά δικαιώµατα και ευκαιρίες, για παράδειγµα, στο
ασφαλιστικό, στην αγορά εργασίας, το δικαίωµα των νέων αν-
θρώπων στο περιβάλλον, το δικαίωµα των νέων ανθρώπων στην
παιδεία και τον πολιτισµό. Όλοι, λοιπόν, συµφωνούµε ότι η κα-
τάσταση δεν πάει άλλο

Ο ελληνικός λαός µέσα στην κρίση αυτή µας τίµησε και µας
δέσµευσε µε την ψήφο του για αλλαγές και ανατροπές. Στον ελ-
ληνικό λαό είπαµε την αλήθεια, είπαµε πως η έξοδος από την
κρίση απαιτεί να δεις κατάµατα όλες τις αλήθειες του συστήµα-
τος, τις στρεβλώσεις, τα συµφέροντα και τις αδυναµίες. Η έξο-
δος από την κρίση απαιτεί ευρύτερη κοινωνική συµµαχία και
συµφωνία και τέλος, η έξοδος από την κρίση απαιτεί ουσιαστικές
ανατροπές του µέχρι σήµερα οικονοµικού και διοικητικού µοντέ-
λου. Γνωρίζουµε ότι τίποτα δεν µπορεί να είναι το ίδιο και γνω-
ρίζουµε ότι µε ηµίµετρα και χωρίς τη στήριξη των νοικοκυριών
και των εργαζοµένων δε µπορούµε να ξεφύγουµε από την οικο-
νοµική κρίση. ∆ε µπορούµε µε ηµίµετρα να θεραπεύσουµε τη
χρόνια και δοµική κρίση του παραγωγικού µας µοντέλου. Χρεια-
ζόµαστε νέο πρότυπο παραγωγικού µοντέλου. Τέλος, δε µπο-
ρούµε µε ηµίµετρα και συµβιβασµούς να χτίσουµε ένα σύγχρονο,
λειτουργικό και φιλικό προς τον πολίτη δηµόσιο τοµέα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ελληνικός λαός µάς ζήτησε
να πούµε αλήθειες, µας ζήτησε να τολµήσουµε ανατροπές. Οι
Έλληνες πολίτες ζητούν από εµάς να διασφαλίσουµε το κράτος
πρόνοιας, την παροχή δηµόσιας υγείας, την παροχή δηµόσιας
παιδείας. ∆ε µπορούµε να συνεχίσουµε ως κοινωνία χωρίς την
ουσιαστική στήριξη της αγοράς εργασίας και του ασφαλιστικού
συστήµατος. Πρέπει και οφείλουµε να προστατεύσουµε τις
υπάρχουσες θέσεις εργασίας µέσα από τα µέτρα των πρώτων
εκατό ηµερών, τα πέντε νοµοσχέδια που θα κατατεθούν. Πρέπει
και οφείλουµε να δώσουµε κίνητρα για την είσοδο των νέων αν-
θρώπων στην αγορά εργασίας µε το νοµοσχέδιο που θα δίνει τη
δυνατότητα για τη στήριξη των ασφαλιστικών εισφορών για τέσ-
σερα χρόνια. Και τέλος, έχουµε υποχρέωση να δηµιουργήσουµε
νέες, µόνιµες θέσεις εργασίας µε την αλλαγή του παραγωγικού
µας µοντέλου και την αξιοποίηση των χρηµατοδοτικών εργα-
λείων για νέες επενδύσεις και την αύξηση του Προγράµµατος
∆ηµοσίων Επενδύσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ελληνική περιφέρεια επί των
ηµερών διακυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας εγκαταλείφθηκε.
Παντού γυρίστε να δείτε, υπάρχουν ηµιτελή και εγκαταλειµµένα
δηµόσια έργα. Παντού εξαγγελίες κενού περιεχοµένου. Παντού
νοσοκοµεία σε κατάρρευση. Αγρότες και κτηνοτρόφοι αντιµέ-
τωποι µε χρέη, αντιµέτωποι µε µία δαιδαλώδη δηµόσια διοίκηση
που δεν εξυπηρετεί κανέναν. Η ελληνική περιφέρεια επί των ηµε-
ρών διακυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας αντιµετωπίστηκε µε
ψηφοθηρικές λογικές, χωρίς ουσιαστικό σχέδιο ανάπτυξης.

Θα σας πω δύο χαρακτηριστικά παραδείγµατα. Παραµονές
Νοµαρχιακών Εκλογών του 2006 στη Φωκίδα εξαγγέλθηκε από
τον τότε Υπουργό Οικονοµίας κ. Αλογοσκούφη πρόγραµµα
120.000.000 ευρώ µε εθνικούς πόρους. Σήµερα, το πρόγραµµα
αυτό αδυνατεί να πληρώσει τις ήδη υπάρχουσες εργολαβίες και
οι εργολάβοι εγκαταλείπουν τα έργα.

∆εύτερο παράδειγµα. Παραµονή ευρωεκλογών στο Γαλαξίδι -
ήταν ο κ. Καµµένος νωρίτερα εδώ- έγινε τελετή µε αγήµατα, µπά-
ντες, Υπουργούς για υπολιµεναρχείο στο Γαλαξίδι. Ξέρετε πόσα
πλωτά µέσα υπάρχουν; Κανένα. Κανένα ακόµη και µέχρι την
ηµέρα που έφυγαν από την Κυβέρνηση.

Η ανάπτυξη, λοιπόν, της περιφέρειας οφείλει να ακουµπά σε
περιφερειακό σχέδιο ανάπτυξης και όχι στην καλή θέληση ή φι-
λανθρωπία ή απόφαση της στιγµής του κάθε Υπουργού που
έλκει ή όχι καταγωγή από κάθε τόπο.

∆ιαφέρουµε σε αυτό. Οφείλουµε και θα το κάνουµε, να δούµε
την ανάπτυξη της περιφέρειας µε οριζόντιες, αλλά και εξειδι-
κευµένες ανά περιοχή δράσεις, κάτω από την οµπρέλα της µε-
γάλης διοικητικής µεταρρύθµισης και κάτω από την αλλαγή
κουλτούρας που θέλει κέντρο και περιφέρεια να έχουν ίση πολι-
τική µεταχείριση.

Η προστασία του περιβάλλοντος θα γίνει η ασπίδα των δικαι-
ωµάτων της γενιάς που έρχεται, θα γίνει µοχλός ανάπτυξης και
δε θα επιτρέψουµε στο όνοµα καµµίας κρίσης τη ληστρική εκ-
µετάλλευση των παραγωγικών πόρων. Σήµερα, η µείωση του
Προγράµµατος ∆ηµοσίων Επενδύσεων και η στασιµότητα στο
ΕΣΠΑ αδυνατούν να αντιµετωπίσουν ζητήµατα περιβαλλοντολο-
γικά, ζητήµατα ανάπτυξης, ζητήµατα ουσιαστικής προστασίας
της φυσικής και πολιτιστικής κληρονοµιάς.

Πρώτο παράδειγµα. Στη Στερεά Ελλάδα, στο ΕΣΠΑ, 8.000.000
ευρώ για την προστασία των αρχαιολογικών χώρων και ιστορι-
κών µνηµείων. Σε µια περιοχή όπου υπάρχουν οι ∆ελφοί και µόνο
για το Αρχαίο Στάδιο και για το Αρχαίο Θέατρο δεν έχει γίνει η
παραµικρή κίνηση. Και δε µιλώ καθόλου, βέβαια, για τη µελλο-
ντική δραστηριότητα, την ενοποίηση του αρχαιολογικού χώρου.
Μόλις 8.000.000 ευρώ για όλη την περιφέρεια, να κάνεις τι;

∆εύτερο παράδειγµα. Η Στερεά Ελλάδα, λόγω της περιοχής
των Οινοφύτων, έχει εξαιρεθεί από τον Στόχο Ι. Στο ΕΣΠΑ αυτήν
τη στιγµή υπάρχουν 120.000.000 ευρώ για προσπελασιµότητα
για πέντε νοµούς. Φυσικά τα χρήµατα δεν αρκούν κι η αδικία
αυτή πρέπει να αρθεί µε ειδικό σχέδιο από το Πρόγραµµα ∆η-
µοσίων Επενδύσεων.

Τρίτο παράδειγµα. Στη Φωκίδα υπάρχει ο ταµιευτήρας του
Μόρνου απ’ όπου εξυπηρετούνται οι ανάγκες του Λεκανοπεδίου.
Και όµως, εµείς στη Φωκίδα, αυτή τη στιγµή έχουµε περιοχές
ολόκληρες χωρίς νερό.

Τέταρτο παράδειγµα. Στη Φωκίδα υπάρχουν οι ορεινοί όγκοι.
Μπορεί µε πολύ δυναµικό τρόπο να ενισχυθεί η τουριστική ανά-
πτυξη. Χρειαζόµαστε, όµως, κανόνες και οι κανόνες αυτοί έχουν
να κάνουν µε τους δασικούς χάρτες και τα Μεταλλεία Βωξίτη.
∆εν µπορούµε να στερήσουµε θέσεις εργασίας ούτε από τη
ΛΑΡΚΟ, ούτε από το Αλουµίνιο, ούτε από τα Μεταλλεία Βωξίτη.
Χρειαζόµαστε κανόνες και κανόνες σαφείς για να µπορέσουµε
να συµπορευθούµε µε τις δράσεις αυτές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα δουλέψουµε µε λογοδοσία
και διαφάνεια προς όφελος όλων των πολιτών για κοινωνική δι-
καιοσύνη, για µια χώρα που δίνει ίσες ευκαιρίες στους πολίτες
της. ∆ική µας ευθύνη είναι να υπηρετήσουµε τον τόπο µας κά-
θετα απέναντι σε µικρά ή µεγάλα συµφέροντα και ενάντια σε
κάθε είδους διαπλοκή. ∆ίνουµε ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυ-
βέρνηση του Γιώργου Παπανδρέου και υπηρετούµε την εντολή
των πολιτών.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ευχαριστούµε τη συ-
νάδελφο κύριε Παπαθανάση για τον χρόνο.

Καλείται στο Βήµα η Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ.
Όλγα Κεφαλογιάννη.

ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις
εκλογές της 4ης Οκτωβρίου οι πολίτες επέλεξαν νέα Κυβέρνηση
για τον τόπο. Η κάλπη έκρυβε ένα ηχηρό µήνυµα, µήνυµα που
δεν το προσπερνάµε και δεν το υποβαθµίζουµε. Οφείλουµε να
το ερµηνεύσουµε και να αντλήσουµε χρήσιµα συµπεράσµατα
που θα συµβάλλουν στη γρήγορη και αποτελεσµατική µας επα-
νάκαµψη. Αυτό οφείλουµε στους πολίτες που µας στηρίζουν και
περιµένουν πολλά από εµάς. Αυτό οφείλουµε στην παράταξή
µας που αξίζει και θα έχει µία νέα ελπιδοφόρα προοπτική για το
µέλλον.

Σε αυτήν τη διαδικασία στην οποία βρισκόµαστε σήµερα είναι
χρήσιµο να δούµε τι δεν κάναµε κατά τις προσδοκίες των πολι-
τών. Παράλληλα, όµως, οφείλουµε να υπερασπιστούµε µε όλες
µας τις δυνάµεις όσα σηµαντικά και κρίσιµα κάναµε. ∆εν πρέπει
να ξεχνάµε ότι η κυβέρνησή µας τα τελευταία πεντέµισι χρόνια
έκανε ριζικές µεταρρυθµίσεις σε τοµείς που οι προηγούµενες κυ-
βερνήσεις του ΠΑΣΟΚ ούτε που τόλµησαν να αγγίξουν. ∆εν πρέ-
πει να ξεχνάµε ότι η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας έδωσε
µεγάλες µάχες για τα κρίσιµα εθνικά ζητήµατα. Έπεισε για τις
θέσεις της, κέρδισε πρωταγωνιστικό ρόλο στις διεθνείς εξελί-
ξεις. ∆εν πρέπει να ξεχνάµε ότι καταφέραµε να δώσουµε νέα
πνοή στην περιφέρεια. Και µπορώ χωρίς κανέναν δισταγµό να
αναφέρω ως παράδειγµα τον τόπο µου, το Ρέθυµνο, όπου από το
2004 έως σήµερα έγιναν µεγάλα, ουσιαστικά βήµατα προόδου,
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βελτιώθηκαν οι υποδοµές, αναπτύχθηκε η τοπική οικονοµία, δό-
θηκε έµπρακτα ξεχωριστή έµφαση στο περιβάλλον, την παιδεία,
τον τουρισµό, τον αγροτικό τοµέα και την απασχόληση.

Όλα αυτά η νέα Κυβέρνηση οφείλει να τα σεβαστεί και να τα
συνεχίσει, να χτίσει επάνω σε µία βάση που δηµιούργησαν οι
υπεύθυνες στρατηγικές επιλογές της τελευταίας πενταετίας. Και
δεν το οφείλει σ’ εµάς, αλλά αποκλειστικά και µόνο στους πολί-
τες που δικαιούνται να µη στερηθούν τίποτε απ’ αυτά που σή-
µερα κάνουν τη ζωή τους καλύτερη.

Αυτό είναι τώρα το ζητούµενο για την Ελλάδα που δεν αντέχει
καµµία οπισθοχώρηση, δεν αντέχει µηδενικό άθροισµα στην πρό-
οδο, δεν αντέχει να αρχίσει από την αρχή. Τις ωφέλιµες πολιτι-
κές µας, η νέα Κυβέρνηση είναι ανάγκη να τις προφυλάξει.
Οποιαδήποτε άλλη στάση θα ήταν ανεύθυνη, ιδιοτελής και εκδι-
κητική. Θα ήταν επώδυνη για το σύνολο, καταδικαστική για τη
χώρα.

Από τη δική µας πλευρά, χρέος µας είναι να ανταποκριθούµε
σωστά και υπεύθυνα στο έργο που µας ανέθεσαν οι πολίτες, να
ασκήσουµε δυναµική αντιπολίτευση και αυτό σηµαίνει να µη χα-
ριστούµε σε κανέναν, να συνεχίσουµε να υπηρετούµε το κοινό
συµφέρον, να συνεχίσουµε να παλεύουµε για τα εθνικά ζητή-
µατα. Σηµαίνει ότι όσον αφορά τις στρατηγικές ενεργειακές συµ-
φωνίες που ενισχύουν το γεωπολιτικό ρόλο της Ελλάδας, δεν
πρόκειται να δεχθούµε καµµία αναίτια, επιπόλαιη οπισθοχώρηση.

Όσον αφορά στις θέσεις µας για την ονοµασία της FYROM και
τις σχέσεις µας µε την Τουρκία, δεν θα ανεχθούµε να αλλοιω-
θούν οι «κόκκινες γραµµές» που οριοθετούν την ασφάλεια της
χώρας µας και προστατεύουν την περιφερειακή ειρήνη. Το υπο-
γραµµίζω: Τα εθνικά συµφέροντα δεν γίνονται αντικείµενο δια-
πραγµάτευσης. Αυτή ήταν και αυτή είναι η θέση της Νέας
∆ηµοκρατίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η νέα Κυβέρνηση έχει να αντι-
µετωπίσει µεγάλες προκλήσεις, τις οποίες, δυστυχώς, φαίνεται
να αγνοεί. Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι το αδιέξοδο που δη-
µιούργησε µε την ανεύθυνη τακτική της στο λιµάνι του Πειραιά.
Η ανάκαµψη της οικονοµίας και οι µεταρρυθµίσεις είναι τα δύο
πιο κρίσιµα πεδία για το αµέσως επόµενο διάστηµα. Οφείλει, λοι-
πόν, το ΠΑΣΟΚ να ξεπεράσει τον εαυτό του και να δει πιο µα-
κριά, να πράξει το συµφέρον για όλους τους Έλληνες.

Ξέρουµε όλοι ότι στο παρελθόν δεν το έκανε. Το ΠΑΣΟΚ προ
ολίγων µηνών απείχε από κάθε διάλογο για την οικονοµία. ∆εν
συναινούσε σε καµµία πρωτοβουλία µας για έξοδο από την
κρίση. ∆εν αναγνώριζε καν ότι υπάρχει κρίση, όταν η Κυβέρνησή
µας είχε ήδη καταθέσει µέτρα για την εγγύηση των καταθέσεων.
Παρά την κρισιµότητα της συγκυρίας, το ΠΑΣΟΚ δεν έµπαινε σε
κανένα διάλογο. Αντιθέτως, υποκινούσε την κοινωνική ένταση,
χειραγωγούσε τα συνδικάτα, υποδαύλιζε κάθε προσπάθεια από
την πλευρά µας.

Θυµίζω ότι το ΠΑΣΟΚ αντιδρούσε στις πολιτικές µας για ένα
νέο βιώσιµο ασφαλιστικό, για σύγχρονη και ανταγωνιστική τρι-
τοβάθµια εκπαίδευση, για εθνικό χωροταξικό σχέδιο, για ορι-
στική λύση στο πρόβληµα της ζηµιογόνου Ολυµπιακής.
Αντιτάχθηκε αδικαιολόγητα στην πρωτοβουλία µας για παραχώ-
ρηση ψήφου στους οµογενείς. Πρότεινε δηµοψήφισµα για τη
Συνθήκη της Λισαβόνας, τη στιγµή που ήταν η µόνη αξιόπιστη
προοπτική θεσµικής προσαρµογής της Ευρωπαϊκής Ένωσης στα
νέα δεδοµένα. ∆εν έκρινε καµµία µεταρρύθµιση αναγκαία ή
ορθή. Και µιλάµε για το ίδιο κόµµα που λέει σήµερα πως θα αλ-
λάξει την Ελλάδα.

Μένει, λοιπόν, να µας δείξει πώς θα πετύχει το στόχο του.
Μένει να µας πει τώρα πώς θα αλλάξει την Ελλάδα, χωρίς να
εκτεθεί για την αντιπολίτευση που µας άσκησε τα τελευταία πε-
ντέµισι χρόνια. Η οµιλία του κ. Παπανδρέου δεν έπεισε κανέναν.
Με γενικόλογες εξαγγελίες δεν µπορείς να λύσεις κανένα πρό-
βληµα.

Σε κάθε περίπτωση θα πρέπει να ξεκαθαρίσουµε ότι δεν αντι-
πολιτευόµαστε για την αντιπολίτευση. ∆εν µας ενδιαφέρει η πό-
λωση και ο φανατισµός. Έχουµε ευθύνη απέναντι στον ελληνικό
λαό και αυτήν την ευθύνη την αναγνωρίζουµε και την τιµάµε στο
ακέραιο. Είµαστε εδώ παρόντες, ενωµένοι και αλληλέγγυοι. Η
πορεία της Νέας ∆ηµοκρατίας δεν ανακόπτεται και αυτό ας το

εµπεδώσουν καλά όσοι καταστροφολογούν και µεµψιµοιρούν. Ο
στόχος της παράταξής µας είναι να υπηρετεί το κοινό συµφέρον
και αυτό θα κάνουµε. Αυτό κάναµε ως Κυβέρνηση, αυτό συνεχί-
ζουµε ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση.

Σήµερα λέµε ένα ηχηρό και δυνατό «όχι» στην Κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ που από τις πρώτες κιόλας µέρες της διακυβέρνησής
της αποδεικνύει ότι δεν έχει κανένα στρατηγικό σχέδιο για να
αντιµετωπίσει τα µεγάλα προβλήµατα της χώρας. ∆εν µας πείθει
ότι µπορεί να υλοποιήσει τις καλές προθέσεις. ∆εν µας πείθει ότι
µπορεί να αντιπολιτευθεί τον παλαιό εσωστρεφή και κλειστοφο-
βικό εαυτό του. Γι’ αυτό, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν µπορούµε
να δώσουµε ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Το λόγο έχει η Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης
κ. Μαριλίζα Ξενογιαννακοπούλου.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Υγείας και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα κατ’ αρχάς να ευχαριστήσω τους πολίτες της Β’ Πε-
ριφέρειας της Αθήνας που µε τίµησαν για άλλη µια φορά την
ψήφο και την εµπιστοσύνη τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ελληνικός λαός στις 4 Οκτω-
βρίου έδωσε ισχυρή εντολή στο Γιώργο Παπανδρέου και στο
ΠΑΣΟΚ. Έδωσε ισχυρή εντολή για µία νέα δηµοκρατική και κοι-
νωνική αλλαγή. Εξέφρασε την εµπιστοσύνη του στο κυβερνητικό
πρόγραµµα του ΠΑΣΟΚ. Και, έχει ιδιαίτερα συµβολική και πολι-
τική σηµασία σήµερα, 18 Οκτωβρίου, που είναι µία µέρα ορό-
σηµο καθώς έχει συνδεθεί µε την αλλαγή του 1981 τον Ανδρέα
Παπανδρέου και το ΠΑΣΟΚ, ότι ολοκληρώνεται η συζήτηση για
τις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις, και µε τη ψήφο εµπιστοσύνης η
Βουλή θα δώσει τη δύναµη στο Γιώργο Παπανδρέου και την κυ-
βέρνηση του ΠΑΣΟΚ να προχωρήσει σ’ αυτήν τη νέα φάση της
αλλαγής στη χώρα µας.

Στην καρδιά του προγράµµατός µας και των προγραµµατικών
µας θέσεων βρίσκεται ένα ισχυρό, δίκαιο και αποτελεσµατικό κοι-
νωνικό κράτος και ένα ισχυρό, σύγχρονο και αποτελεσµατικό
Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Στην καρδιά του προγράµµατός µας βρί-
σκεται το κοινωνικό κράτος που εµείς οραµατιζόµαστε και δε-
σµευόµαστε να υλοποιήσουµε µε την εµπιστοσύνη του ελληνικού
λαού.

Ο Πρωθυπουργός Γιώργος Παπανδρέου κατά την παρου-
σίαση των Προγραµµατικών ∆ηλώσεων της Κυβέρνησης υπήρξε
σαφής, κατηγορηµατικός και απόλυτα συνεπής µε τις δεσµεύ-
σεις που είχαµε αναλάβει πριν από τις εκλογές όσον αφορά την
αναβάθµιση της υγείας και της κοινωνικής αλληλεγγύης.

Η βασική µας κατεύθυνση που αφορά όλη την Κυβέρνηση και
όλες µας τις προτεραιότητες, δηλαδή το «πρώτα ο πολίτης», βρί-
σκει το κατ’ εξοχήν νόηµα και την απεικόνισή του στις προτεραι-
ότητές µας για την υγεία και την κοινωνική αλληλεγγύη. Αφορά
τη µεγάλη απαίτηση σήµερα των πολιτών για ένα σύστηµα
υγείας που να τους σέβεται, να καλύπτει τις ανάγκες τους και να
τις καλύπτει µε αξιοπρέπεια. Για ένα σύστηµα υγείας που να µπο-
ρούν οι πολίτες να το εµπιστεύονται και να δηµιουργεί αίσθηµα
ασφάλειας στην κοινωνία.

Η υγεία αφορά όλους, αλλά οι ανισότητες στον τοµέα της
υγείας αποτυπώνονται σήµερα µε δραµατικό τρόπο. Είναι κοι-
νωνικές ανισότητες, εισοδηµατικές ανισότητες, περιφερειακές
ανισότητες –και ιδιαίτερα για τις πιο αποµακρυσµένες περιοχές
και τα νησιά µας- ανισότητες πρόσβασης που αφορούν τις πιο
ευπαθείς και ευάλωτες οµάδες, τα άτοµα µε αναπηρία, τους ηλι-
κιωµένους, τους ανέργους, τους συµπολίτες µας που αντιµετω-
πίζουν τη φτώχεια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα η κατάσταση στο χώρο
της υγείας και της πρόνοιας είναι κυριολεκτικά δραµατική. Οι επι-
λογές και οι πολιτικές της προηγούµενης κυβέρνησης τα τελευ-
ταία έξι χρόνια απαξίωσαν συστηµατικά το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας. Υπάρχουν τεράστιες ελλείψεις σε προσωπικό. Η χώρα
µας είναι στην κατώτερη βαθµίδα των ευρωπαϊκών χωρών του
ΟΟΣΑ όσον αφορά το νοσηλευτικό προσωπικό. Σήµερα, τα κενά
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αγγίζουν τις δεκαπέντε χιλιάδες. Υπάρχουν τεράστια χρέη στα
νοσοκοµεία. Παρά τη ρύθµιση χρεών που έκανε η προηγούµενη
κυβέρνηση, από το 2005 µέχρι σήµερα τα χρέη των νοσοκοµείων
ξεπερνούν τα 6.000.000.000 ευρώ, από τα οποία µάλιστα τα
2.500.000.000 ευρώ είναι χρέη των ταµείων προς τα δηµόσια νο-
σοκοµεία.

Το περίφηµο νέο σύστηµα προµηθειών το οποίο θεσπίστηκε
το 2007, στην πραγµατικότητα δεν µπόρεσε να λειτουργήσει. Οι
προµήθειες στο χώρο της υγείας συνέχισαν να γίνονται κατ’ εξαί-
ρεση του κανόνα και το αποτέλεσµα ήταν η αδιαφάνεια, η σπα-
τάλη, οι παρατυπίες, οι «γκρίζες ζώνες» που αποτελούν εστία
διαφθοράς. Τεράστια οικονοµικά προβλήµατα και υποχρηµατο-
δότηση, τροµακτικές ελλείψεις προσωπικού στις προνοιακές
δοµές και στον ΟΚΑΝΑ έχουν αδρανοποιήσει κάθε λειτουργία
στις δοµές κοινωνικής αλληλεγγύης και πρόληψης.

Αυτή η απεικόνιση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι
υπερβολική. Είναι η καθηµερινότητα που ζούµε και που ει-
σπράττουµε όλοι µας στην επαφή µας µε τους πολίτες.

Το µεγάλο ερώτηµα είναι τι πρέπει να γίνει. Πώς µπορούµε σή-
µερα να «σπάσουµε» αυτό το φαύλο κύκλο στο χώρο της υγείας;
Πώς µπορούµε να δώσουµε µία νέα πνοή στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας; Η απάντηση είναι ότι χρειάζεται σχέδιο, χρειάζεται απο-
φασιστικότητα και πάνω απ’ όλα, χρειάζεται δέσµευση και πολι-
τική βούληση.

Η οµιλία του Πρωθυπουργού έδειξε ότι η κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ έχει σαφείς προτεραιότητες, ισχυρή πολιτική βούληση
και σχέδιο άµεσων πρωτοβουλιών από τις πρώτες εκατό µέρες
στο χώρο της υγείας και της πρόνοιας.

∆εν υποτιµούµε τις δυσκολίες και ούτε θέλουµε να ισοπεδώ-
σουµε. ∆εν λέµε ότι υπάρχουν µαγικές συνταγές. Και θα µου
πείτε, τότε ποια είναι η διαφορά; Τότε γιατί λέτε και δεσµεύεστε
ότι µπορείτε;

Η µεγάλη διαφορά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι
εµείς έχουµε διαφορετική πολιτική προσέγγιση για τα θέµατα
της υγείας, της κοινωνικής αλληλεγγύης και της πρόνοιας. ∆ιότι
εµείς έχουµε την ισχυρή πολιτική βούληση να στηρίξουµε το δη-
µόσιο σύστηµα υγείας. Έχουµε την ισχυρή βούληση, επειδή θε-
ωρούµε ότι η υγεία είναι δικαίωµα για τον πολίτη και υποχρέωση
για ένα κράτος δικαίου και για την πολιτεία.

Για να το πετύχουµε, όµως, αυτό χρειαζόµαστε σίγουρα την
εµπιστοσύνη και τη συµµετοχή των πολιτών. Χρειαζόµαστε µία
ισχυρή κοινωνική συµµαχία για την υγεία. Και σ’ αυτή την κοινω-
νική συµµαχία καλούµε -και από κοινού θα δώσουµε τον αγώνα-
όλους τους γιατρούς, το νοσηλευτικό προσωπικό, τους εργαζό-
µενους στο χώρο της υγείας, οι οποίοι –και πρέπει να το ανα-
γνωρίσουµε αυτό- µε θυσία και πατριωτισµό κρατούν ζωντανά
τα δηµόσια νοσοκοµεία και τις δοµές πρόνοιας. Αυτή, λοιπόν,
είναι η δέσµευσή µας για ένα Εθνικό Σύστηµα Υγείας µε δηµόσιο
χαρακτήρα, ενιαία δοµή, δωρεάν υψηλού επιπέδου υπηρεσίες,
προσβασιµότητα σε όλους, αναβαθµισµένη πρόληψη, διαφάνεια
και λογοδοσία παντού.

Σ’ αυτήν την κατεύθυνση θέτουµε δέκα µεγάλες προτεραιό-
τητες.

Προτεραιότητα πρώτη. Σύγχρονα δηµόσια νοσοκοµεία που
σέβονται τον πολίτη και υπηρετούν τις ανάγκες του. Ξεκινάµε
ήδη από την επόµενη χρονιά µε την προϋπολογισµό που θα κα-
τατεθεί σε λίγες ηµέρες για το 2010, όπως δεσµεύθηκε ο Πρω-
θυπουργός, µε προσλήψεις νέου προσωπικού, τρείς χιλιάδες
θέσεις πέραν των συνταξιοδοτήσεων. Μόνο έτσι θα µπορέσουµε
να αξιοποιήσουµε τις υποδοµές και τις νέες τεχνολογίες. Μόνο
έτσι θα σταµατήσουν οι Μονάδες Εντατικής Θεραπείας να είναι
αραχνιασµένες αποθήκες στα νοσοκοµεία.

∆εύτερη προτεραιότητα. Αναβάθµιση, επέκταση και πανελλα-
δική ανάπτυξη των υπηρεσιών του ΕΚΑΒ. ∆εν µπορεί να συνεχί-
ζουν να χάνονται ζωές. Την προηγούµενη εβδοµάδα χάθηκε ένα
παλικάρι σε αυτοκινητιστικό δυστύχηµα στην Κεφαλλονιά, επειδή
µισή ώρα έπαιρναν οι συγγενείς στο ΕΚΑΒ και δεν απαντούσε.

Τρίτον, ολοκληρωµένο σύστηµα πρωτοβάθµιας φροντίδας
υγείας σε κάθε δήµο. Η µεγάλη µας δέσµευση, η µεγάλη µας
προτεραιότητα µε τη σύσταση µονάδων οικογενειακής ιατρικής
µε εικοσιτετράωρη λειτουργία σε κάθε δήµο και αξιοποίηση φυ-

σικά όλων των σηµερινών υπηρεσιών παροχής πρωτοβάθµιας
φροντίδας υγείας.

Επίσης, µε τη θέσπιση οικογενειακού γιατρού και παιδιάτρου
που θα επιλέγεται ελεύθερα από τις οικογένειες σε κάθε γειτο-
νιά και σε κάθε δήµο. Με ηλεκτρονική κάρτα υγείας -όπως ανέ-
φερε και ο Πρωθυπουργός- που θα εξασφαλίζει άµεση
πρόσβαση στον οικογενειακό γιατρό, στη µονάδα οικογενειακής
ιατρικής, στο φαρµακείο, µε ηλεκτρονικό φάκελο ασθενούς που
θα ενσωµατώνεται και θα παρακολουθεί την κάρτα υγείας. Εξα-
σφάλιση βασικού πακέτου παροχών υγείας µε χρηµατοδότηση
από το δηµόσιο που θα καλύπτει όλους τους πολίτες, όλες τις οι-
κογένειες.

Προτεραιότητα τέταρτη. Ενιαίοι κανόνες για όλες τις µονάδες
παροχής υπηρεσιών υγείας και του δηµόσιου και του ιδιωτικού
τοµέα. Αλλά ταυτόχρονα, αποτελεσµατική εποπτεία, έλεγχος και
κοινωνική λογοδοσία.

Προτεραιότητα πέµπτη. Χρηµατοδότηση επιτέλους του Εθνι-
κού Συστήµατος Υγείας, σύγχρονη και αποτελεσµατική διοίκηση.
∆ιότι δεν αρκεί να χρηµατοδοτήσουµε, αλλά θα πρέπει να
έχουµε διαφάνεια και αποτελεσµατική διαχείριση των δηµοσίων
πόρων. Η δέσµευση που επανέλαβε ο Πρωθυπουργός ξεκάθαρα
είναι η αύξηση στο 1% του Α.Ε.Π. για τις δηµόσιες δαπάνες
υγείας στην τετραετία. Και αυτό θα σηµατοδοτηθεί από τον επό-
µενο προϋπολογισµό. Και δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι η χώρα µας
σήµερα έχει το θλιβερό προνόµιο να έχει τις υψηλότερες ιδιωτι-
κές δαπάνες υγείας απ’ όλες τις ευρωπαϊκές χώρες του ΟΟΣΑ
και φυσικά µε συνεχή συρρίκνωση των δηµοσίων δαπανών.

Ταυτόχρονα, όµως, δεσµευόµαστε να καταπολεµήσουµε τη
σπατάλη, τη διαφθορά, να µπορούµε πραγµατικά να έχουµε ένα
σύστηµα προµηθειών µε διαφάνεια, αποτελεσµατικότητα µε βα-
σικές αρχές που θα εξασφαλίζουν αυτή την κατεύθυνση, µε απο-
κέντρωση του συστήµατος, αλλά ταυτόχρονα µε ενιαίες
προδιαγραφές, µε ενιαία κωδικοποίηση των ειδών, µε καθιέρωση
ανοικτών ηλεκτρονικών διαγωνισµών -όπως είναι και η συνολική
µας δέσµευση εξάλλου, για όλες τις δράσεις των κρατικών προ-
µηθειών- και φυσικά, ολοκλήρωση και εφαρµογή του διπλογρα-
φικού συστήµατος.

Προωθούµε την ηλεκτρονική διακυβέρνηση σε όλους τους το-
µείς της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης, αλλά επιτέλους και στο χώρο της
υγείας. Και µέσα απ’ όλες αυτές τις πολιτικές πρωτοβουλίες
υπάρχει η εκτίµηση ότι θα µπορέσουµε όχι απλά να κάνουµε
εξοικονόµηση, αλλά να εξοικονοµήσουµε επιπλέον 1% του ΑΕΠ
για την ανάπτυξη της δηµόσιας υγείας.

Προτεραιότητα έκτη. Οι υγειονοµικές περιφέρειες θα συµπί-
πτουν µε τις διοικητικές περιφέρειες της χώρας. Και φυσικά, σε
πλήρη εναρµόνιση µε τη συνολική διοικητική µεταρρύθµιση της
χώρας, θα ενταχθούν στην αιρετή περιφέρεια ως αυτοτελείς
υπηρεσίες υγείας και πρόνοιας.

Προτεραιότητα έβδοµη και ιδιαίτερα κρίσιµη είναι η πολιτική
για το φάρµακο. Οι επιπτώσεις στα ασφαλιστικά ταµεία, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, από τις επιλογές της προηγούµενης κυ-
βέρνησης εδώ υπήρξαν δραµατικές. Η κατάργηση της λίστας
φαρµάκων -κάτι που το έχουµε επανειληµµένα στηλιτεύσει- η αλ-
λαγή του τρόπου τιµολόγησης του φαρµάκου, η απουσία ελέγ-
χου δαπανών γύρω από το φάρµακο εκτόξευσε την τιµή του
φαρµάκου και επιβάρυνε τα ασφαλιστικά ταµεία. Το επιπλέον κό-
στος αγγίζει τα 2.000.000.000 το χρόνο! Αυτές είναι οι συνέπειες
από τις συγκεκριµένες επιλογές.

Επιπλέον, θα πρέπει να αναφέρουµε ότι ποτέ δεν εφαρµό-
στηκε βέβαια η επιστροφή του 4% στα ασφαλιστικά ταµεία, το
οποίο είχαµε κατά κόρον τότε αναδείξει όταν συζητούσαµε για
την περίφηµη ασφαλιστική αντιµεταρρύθµιση της προηγούµενης
κυβέρνησης- κάτι που, όπως έχει υπολογισθεί, είχε κόστος για
τα Ταµεία πάνω από 300.000.000 ευρώ στα ταµεία τα τελευταία
δυόµισι χρόνια.

Οι προτεραιότητές µας, λοιπόν, στο φάρµακο είναι σαφείς. Κα-
θιέρωση της λίστας φαρµάκου µε ευρωπαϊκά πρότυπα και σύµ-
φωνα µε τις ευρωπαϊκές προδιαγραφές και φυσικά εξασφάλιση
της φαρµακευτικής περίθαλψης του πολίτη, εξορθολογισµός και
εξοικονόµηση πόρων µέσα από όλο αυτό το σύστηµα. Και εδώ
θα έχουµε πλήρη συνεργασία µε το Υπουργείο Εργασίας, προ-
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κειµένου να αναπτυχθεί και το σύστηµα της ηλεκτρονικής συ-
νταγογράφησης.

Προτεραιότητα όγδοη. Μία νέα σχέση των πολιτών µε τις υπη-
ρεσίες υγείας. Η έµφαση στην πρόληψη και στη σωστή ενηµέ-
ρωση του πολίτη είναι η µεγάλη µας προτεραιότητα. Και σαν ένα
πρώτο δείγµα γραφής σε συνεργασία µε τους γιατρούς στα δη-
µόσια νοσοκοµεία, µε την ΠΟΕ∆ΥΝ, µε τους εργαζόµενους θα
πάρουµε µέτρα από κοινού, προκειµένου να βελτιωθεί η υπο-
δοχή των ασθενών στα δηµόσια νοσοκοµεία. Αυτό θα είναι ένα
µέτρο για το οποίο θα δεσµευθούµε να το βάλουµε άµεσα µπρο-
στά. Ο πολίτης όταν έρχεται σε επαφή µε το δηµόσιο νοσοκο-
µείο, µε τις δηµόσιες υπηρεσίες υγείας πρέπει να νιώθει ότι
µπαίνει σε ένα περιβάλλον που πάνω απ’ όλα τον σέβονται.

Προτεραιότητα ένατη. Ψυχική υγεία και εξαρτήσεις. Πρόκειται
για έναν τοµέα στον οποίον υπάρχουν τροµακτικά προβλήµατα.
Μάλιστα, θέλω να είµαι δίκαιη και να πω ότι υπάρχουν διαχρονικά
προβλήµατα στον τοµέα της ψυχικής υγείας. Η αλήθεια είναι ότι
πρόκειται για εικόνες που αµαυρώνουν τη χώρα µας. Χρειάζεται,
λοιπόν, να επιταχύνουµε τους ρυθµούς. Χρειάζεται να δώσουµε
ιδιαίτερη έµφαση στην προληπτική δράση, στην ολοκλήρωση της
αποασυλοποίησης, στην υποστήριξη των ατόµων µε προβλήµατα
ψυχικής υγείας και στις οικογένειές τους που σηκώνουν ένα
πολύ µεγάλο βάρος, στην καταπολέµηση του στίγµατος, των δια-
κρίσεων και του κοινωνικού αποκλεισµού. Θα δώσουµε ιδιαίτερο
βάρος όσον αφορά τα ζητήµατα της ψυχικής υγείας.

Και βέβαια, άλλο µεγάλο πρόβληµα είναι το θέµα των ναρκω-
τικών, αυτή η µεγάλη κοινωνική µάστιγα στην οποία αναφέρθηκε
και ο Πρωθυπουργός και στην οποία δεν χωράει µικροπολιτική.
Εδώ χρειάζεται ευρύτερη πολιτική και κοινωνική συναίνεση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό τελειώνω.
Απαιτείται βούληση, απαιτείται να αντιµετωπίσουµε πραγµα-

τικά τις προκαταλήψεις, αλλά απαιτούνται και οι πόροι, η χρη-
µατοδότηση, η στήριξη των κέντρων πρόληψης που είναι στον
αέρα και των εργαζοµένων που δεν πληρώνονται.

Επιτέλους, πρέπει και δεσµευόµαστε προς αυτήν την κατεύ-
θυνση. ∆εσµευόµαστε να ενισχυθούν τα κέντρα πρόληψης, να
εξασφαλιστούν τα δικαιώµατα του κάθε χρήστη για θεραπεία, να
εκσυγχρονιστεί επιτέλους η νοµοθεσία για τα ναρκωτικά, να
υπάρχει η αντίστοιχη ενηµέρωση και συµµετοχή µε τους κοινω-
νικούς φορείς και η αντίστοιχη συνεργασία µε την Τοπική Αυτο-
διοίκηση.

Προτεραιότητα δέκατη. Αποτελεσµατικό δίκτυο κοινωνικής
προστασίας και αλληλεγγύης. Αντιµετώπιση του κοινωνικού απο-
κλεισµού. Πολιτικές ένταξης των µεταναστών, πολιτικές για τους
πρόσφυγες, για τις ειδικές ευπαθείς πολιτισµικές οµάδες. Ανα-
βάθµιση –και αυτό είναι δέσµευσή µας- χρηµατοδότηση και στε-
λέχωση των προνοιακών δοµών, σε συνεργασία µε την Τοπική
Αυτοδιοίκηση.

Ειδική αναφορά επιτρέψτε µου να κάνω στα άτοµα µε αναπη-
ρία. Αποτελεί µεγάλη µας δέσµευση και, φυσικά, είναι µια οριζό-
ντια πολιτική που δεν εξαντλείται στο Υπουργείο Υγείας και
Κοινωνικής Αλληλεγγύη, σε συνεργασία µε όλα τα άλλα Υπουρ-
γεία. Σε συνεργασία µε την Εθνική Συνοµοσπονδία και µε όλες
τις οργανώσεις των ατόµων µε αναπηρία θα προχωρήσουµε µε
πρώτη προτεραιότητα να µπορούµε να δηµιουργήσουµε υπηρε-
σίες ηµερήσιας φροντίδας και να δώσουµε µια νέα πνοή στα κέ-
ντρα κοινωνικής υποστήριξης και κατάρτισης των Α.Μ.Ε.Α.

Μια πολύ σύντοµη αναφορά για την πανδηµία. Με πολύ µε-
γάλο αίσθηµα ευθύνης από την πρώτη µέρα που αναλάβαµε αντι-
µετωπίζουµε το θέµα της θωράκισης και της επαγρύπνησης της
χώρας µας. ∆εν κάναµε και δεν χωρεί µικροπολιτική. Συνεχώς
αξιολογούµε το εθνικό σχέδιο για την αντιµετώπιση της πανδη-
µίας, ταυτόχρονα, βέβαια, µέσα απ’ αυτήν την αξιολόγηση εντεί-
νουµε την επαγρύπνηση και την ετοιµότητα και, φυσικά,
αναπτύσσουµε την απαραίτητη διατοµεακή συνεργασία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε σχέδιο και αποφασιστικό-
τητα προχωρούµε. Κάνουµε πράξεις τις δεσµεύσεις µας ήδη από
τις πρώτες εκατό µέρες. ∆εσµευόµαστε απέναντι στη Βουλή,
απέναντι στον ελληνικό λαό ότι θα κάνουµε πράξη τη µεγάλη αλ-

λαγή στην υγεία και την κοινωνική αλληλεγγύη που τόσο έχει
ανάγκη σήµερα ο ελληνικός λαός.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο τώρα έχει ο
Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. ∆ηµήτριος Αβραµόπουλος.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Πρω-
θυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρώτα απ’ όλα θα
ήθελα να συγχαρώ τον κύριο Πρωθυπουργό και την Κυβέρνησή
του γι’ αυτήν την εκλογική νίκη και να ευχηθώ από καρδιάς καλή
επιτυχία για το καλό του τόπου πάνω απ’ όλα.

Πιστεύω ακράδαντα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η κυ-
βέρνησή µας, η κυβέρνηση του Κώστα Καραµανλή προσέφερε
ουσιαστικό και πολύτιµο έργο στον τόπο µας, µία κληρονοµιά
που δίνεται σήµερα στη νέα Κυβέρνηση, για να συνεχίσει.

Τολµήσαµε να συγκρουστούµε µε πραγµατικά προβλήµατα
της χώρας µας, αντικρίσαµε µε θάρρος την πραγµατικότητα της
οικονοµικής κρίσης και προσφέραµε στον ελληνικό λαό ένα ρε-
αλιστικό σχέδιο για την έξοδο απ’ αυτήν.

Ο ελληνικός, όµως, λαός επέλεξε µια άλλη κατεύθυνση, µια
κατεύθυνση διαφορετική για την πατρίδα µας. Την σεβόµαστε
και την καταγράφουµε για το αύριο της Ελλάδας, για το αύριο
της µεγάλης µας παράταξης. Απ’ αυτήν την ετυµηγορία αναδει-
κνύεται για µια ακόµη φορά µία πρόκληση, συνάµα δε και µία ευ-
καιρία που πρέπει να αξιοποιήσουµε όλοι µαζί στην κίνησή µας
προς τα εµπρός. Η πρόκληση αφορά στην νέα Κυβέρνηση, που
αναλαµβάνει τη διακυβέρνηση της Ελλάδας σε ιδιαίτερα δύσκο-
λες παγκόσµιες συνθήκες και που ελπίζουµε, όπως είπα στην
αρχή, όλοι για το καλό της χώρας να µετατρέψει τις Προγραµ-
µατικές της ∆ηλώσεις σε υπεύθυνες πολιτικές αποφάσεις και σε
πρακτικές λύσεις.

Η πρόκληση αυτή αφορά, επίσης, και στο σύνολο της Αντιπο-
λίτευσης, γιατί ο ανέξοδος αντιπολιτευτικός λόγος είναι τόσο κα-
ταστροφικός όσο και ο κυβερνητισµός που αποµακρύνεται από
τις ανάγκες των πολιτών. Σε αυτόν τον ιερό χώρο της δηµοκρα-
τίας έχουµε όλοι υποχρέωση να συµβάλουµε στο συλλογικό
καλό και ο µόνος τρόπος για να υπηρετήσουµε την ελληνική κοι-
νωνία είναι να συνοδεύσουµε το κάθε µας «όχι» µε µία δηµιουρ-
γική και εφαρµόσιµη πρόταση.

Ας καταλάβουµε ότι σε µία σύγχρονη και ώριµη δηµοκρατία η
δύσκολη συναίνεση και όχι η εύκολη και ανέξοδη σύγκρουση
οδηγεί στη λύση των προβληµάτων. Αν η νέα Κυβέρνηση θέλει
πραγµατικά να αλλάξει σελίδα στην ιστορία του τόπου, το πρώτο
πράγµα που πρέπει να κάνει είναι να αρνηθεί τον εαυτό της ως
Αντιπολίτευση. Να ξεχάσει την αποχώρησή της από τη συνταγ-
µατική αναθεώρηση, την αδιέξοδη αντιπολίτευσή της για τη µε-
ταρρύθµιση του ασφαλιστικού, το ολοκληρωτικό της «όχι»,
ακόµη και για ζητήµατα που χρήζουν εθνικής συνεννόησης και
συναίνεσης. Αυτή είναι η αληθινή επανάσταση, που ώριµα πλέον
έρχεται για όλους µας, για το πολιτικό µας σύστηµα και τη µε-
ταρρύθµιση του κράτους µας. ∆εν είναι σίγουρα η συγκέντρωση
βιογραφικών στο διαδίκτυο για το διορισµό των γενικών γραµ-
µατέων. Επανάσταση περιµένει από εµάς ο ελληνικός λαός και
αυτή είναι η επανάσταση στη συµπεριφορά και στον πολιτικό πο-
λιτισµό. Μόνο όταν µπορέσουµε να συνεννοηθούµε για τα αυτο-
νόητα και επιδείξουµε όλοι πνεύµα δηµιουργικής συνεργασίας
για το κοινό καλό, µόνο τότε η πολιτική θα ξανακερδίσει την αυ-
τονοµία της και οι πολιτικοί την αξιοπιστία τους.

Αγαπητοί συνάδελφοι, θα σας παρακολουθούµε από κοντά
στα θέµατα της οικονοµίας. Αυτά ήταν στο επίκεντρο του προε-
κλογικού διαλόγου και γι’ αυτό, κυρίως, οι πολίτες σας έδωσαν
την εµπιστοσύνη τους, µε ποσοστό που δεν αντιστοιχεί στις
πραγµατικές δυνάµεις σας ως χώρος και ως κόµµα και οποια-
δήποτε στιγµή µπορείτε να χάσετε την εµπιστοσύνη αυτή. Το
γνωρίζετε αυτό. Πάνω απ’ όλα, όµως, η Ελλάδα και οι Έλληνες.

Όπως ανέφερα και πριν, θα ακολουθήσουµε µια ιδιαίτερα προ-
σεκτική και εποικοδοµητική προσέγγιση στα θέµατα της οικονο-
µίας και του προϋπολογισµού και ως κόµµα, αλλά και εγώ
προσωπικά, ανεξάρτητα από την οποιαδήποτε θέση και αξίωµα
µε τάξουν οι οπαδοί, οι φίλοι και ο κόσµος της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας. Σας εφιστώ, όµως, την προσοχή: ∆εν έχετε χρόνο!

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΣΤ’ - 18 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2009 117



Τέλος του 2010 θα υπάρξει ένα αδιαπέραστο τείχος. Όσοι
ασχολούνται µε την ελληνική οικονοµία στην Ευρώπη και στον
κόσµο το θεωρούν πλέον βέβαιο. Η χώρα µας κινδυνεύει να µπει
σε αναγκαστική διαχείριση. Ο προϋπολογισµός του 2011 και οι
δηµόσιες δαπάνες κινδυνεύουν να τεθούν σε προληπτικό έλεγχο.
Κάθε ευρώ που θα ξοδεύεται πρώτα θα εγκρίνεται από την Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή και το ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο. Θα χρει-
αστεί περιστολή δαπανών ύψους 25.000.000.000 ευρώ,
δανεισµός πάνω από 70.000.000.000.

Τι πρέπει να κάνετε; Το γνωρίζετε. Αυτό που είχαµε εµείς ως
Κυβέρνηση προεκλογικά προτείνει: Ριζική αναδιάρθρωση του
κράτους. Πρέπει να αντιληφθούµε ότι το κράτος που µας κλη-
ροδότησε η Μεταπολίτευση, ενώ παράλληλα εµπεδώσαµε τη δη-
µοκρατία, κτίστηκε σε λάθος πυλώνες. Έχετε µπροστά σας,
κύριε Πρωθυπουργέ, τρεις ισχυρούς αντιπάλους: τη γραφειο-
κρατία, την κοµµατοκρατία και τις οργανωµένες συντεχνίες.
Βγείτε ανοικτά στον αγώνα εναντίον τους και θα είµαστε µαζί
σας. Γιατί αυτό το κράτος, κύριε Πρωθυπουργέ, τίθεται στην
υπηρεσία σας και αυτό το κράτος, αν δεν το αλλάξετε, θα σας
υπονοµεύσει. Άλλο κράτος, άλλο Κυβέρνηση.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

Έρχοµαι, λοιπόν, και στην υγεία. Άκουσα µε πολλή προσοχή
την κυρία Υπουργό.

Κυρία Υπουργέ, ειλικρινά σας λέω πως αν ήµουν στη θέση
σας, τα ίδια θα έλεγα. Τα ίδια ακριβώς. Συµφωνώ απόλυτα µαζί
σας. Εκεί που διαφωνώ είναι στην αυστηρή κριτική που µας κά-
νατε. Περίµενα από εσάς να πείτε ότι, όπως και η προηγούµενη,
δηλαδή η δική σας κυβέρνηση, πριν από εµάς –το έχω πει απ’
αυτό το Βήµα- έκανε σηµαντικά βήµατα προς τα εµπρός και ότι
θα συνεχίσετε εσείς, πηγαίνοντας ακόµη βαθύτερα, ακόµη πα-
ραπέρα και θα µας έχετε συµµάχους. Το έζησα το πρόβληµα από
µέσα. Βρήκαµε ένα κατακερµατισµένο, άναρχο και αµαρτωλό πε-
ριβάλλον. Προχωρήσαµε σε βαθιές τοµές. ∆εν θα τις απαριθ-
µήσω τώρα. Είναι αυτά ακριβώς που είπατε και πρέπει να πω ότι
προχθές ο Πρωθυπουργός στην τοποθέτησή του κάλυψε πλή-
ρως το φάσµα της πολιτικής που θα ακολουθήσετε, αλλά και της
πολιτικής που θα ασκήσετε.

Η υπόθεση της υγείας είναι εθνική. ∆εν υπάρχουν περιθώρια
για µικρές ή µεγάλες διαφορές. Εµείς θα µας βρείτε συµµάχους,
αν προχωρήσετε βαθύτερα στο χτύπηµα της αδιαφάνειας και
της διαφθοράς -βάλαµε τα θεµέλια. Συνεχίστε και εµείς µαζί σας.
Ο κόσµος περιµένει την υπόθεση της υγείας να την αφήσουµε
έξω από τις όποιες δικές µας αντιπαραθέσεις. Το λέω αυτό, γιατί
δεν θα ήθελα να υπεισέλθω σε λεπτοµέρειες. Το ότι, όµως, σας
στέλνω ένα τέτοιο σήµα να το πάρετε –σας παρακαλώ, κυρία
Υπουργέ- σοβαρά υπ’όψιν, διότι θα µε έχετε σύµµαχό σας. Πριν
ξεκινήσω, τα ίδια έλεγα και εγώ. Τώρα, όµως, σας µιλάω σε
αυτόν τον τόνο, διότι αυτό εκπροσωπεί την συντριπτική πλειο-
ψηφία των Ελλήνων πολιτών.

∆υστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο χρόνος είναι λίγος
και δεν µπορώ να προχωρήσω σε άλλα θέµατα. Ένα πράγµα
θέλω να πω: Πρώτα απ’ όλα να ευχηθώ «καλή επιτυχία» στην Κυ-
βέρνηση. Θα είµαστε εδώ µε ένα σύγχρονο τρόπο αντιπολίτευ-
σής της. ∆εν πρόκειται να προχωρήσουµε σε ανέξοδες
συγκρούσεις. ∆εν πρόκειται να υποτιµήσουµε τον δηµοκρατικό
και πολιτικό πολιτισµό, που όλοι µαζί έχουµε κατακτήσει. Πι-
στεύω ότι µας δίνεται η ευκαιρία να ανοίξουµε µία νέα σελίδα για
την ελληνική πολιτική ιστορία και να καταγράψουµε όλοι µαζί ένα
θετικό έργο σε δύσκολες στιγµές για την πατρίδα µας.

Με αυτές τις σκέψεις πραγµατικά πιστεύω ότι θα κινηθούµε
προς τα εµπρός. Και όσο για τη Νέα ∆ηµοκρατία δεν υπάρχει
αµφιβολία ότι και ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση θα ακολουθήσει
το δρόµο της υπευθυνότητας, προσβλέποντας πάντοτε σε έναν
και µόνο σκοπό: Να ανταποκριθεί στην προσδοκία των πολιτών
που την στήριξαν και να αναδείξει και πάλι µέσα από την πολιτική
της πρόταση αυτό το ελκυστικό πρόσωπο που θα την καταστή-
σει κυρίαρχη δύναµη στην ελληνική πολιτική ζωή.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κύριο

συνάδελφο.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορ-

θόδοξου Συναγερµού κ. Ροντούλης.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Μίλησε χθες ο κ. Ροντούλης, κυρία

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Θέλει να εξαντλήσει τα

τρία λεπτά που του αποµένουν.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κυρία Υπουργέ, χειρίζεστε τα ζητή-

µατα του Υπουργείου Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης. Εµείς
να σας ευχηθούµε το καλύτερο, γιατί πράγµατι είναι ένα κρίσιµο
Υπουργείο.

∆εν θα συµφωνήσουµε σε όλα όµως. Πρέπει να πω ότι η οµι-
λία σας µε κατέπληξε ως προς το εξής σηµείο: Τα θέµατα των
πολυτέκνων και των τριτέκνων, της ενίσχυσης των ευπαθών
αυτών κοινωνικών οµάδων, εντάσσονται στην αρµοδιότητα του
δικού σας Υπουργείου. Οι άνθρωποι αυτοί σήµερα περίµεναν
από την αρµόδια Υπουργό να τοποθετηθεί επί αυτού του σοβα-
ρότατου ζητήµατος, όπως είναι το δηµογραφικό ζήτηµα της
χώρας. Περιττό να σας θυµίσω ότι ο δείκτης γεννήσεως στην Ελ-
λάδα αυτή τη στιγµή είναι στο 0,9%, πράγµα που σηµαίνει ότι η
Ελληνίδα δεν γεννάει ούτε ένα παιδί. Ένα τεράστιο πρόβληµα,
για να µην σας πω το υπ’ αριθµόν ένα κοινωνικό και εθνικό πρό-
βληµα, το δηµογραφικό ζήτηµα της χώρας, το ξεχάσατε παντε-
λώς από τις Προγραµµατικές σας ∆ηλώσεις. ∆εν είπατε
κουβέντα. Αλλά και ο εξαίρετος κ. Αβραµόπουλος, που θέλει να
γίνει και Αρχηγός της Νέας ∆ηµοκρατίας –και του ευχόµεθα το
καλύτερο – και που την προηγούµενη περίοδο διαχειριζόταν τα
ζητήµατα αυτά, επίσης ξέχασε παντελώς, κατά προκλητικό -επι-
τρέψτε µου να πω- τρόπο, να κάνει µιαν αναφορά σε αυτό το τε-
ράστιο ζήτηµα, στο δηµογραφικό ζήτηµα της χώρας.

Και σας ερωτώ, κυρία Υπουργέ: Πώς θα κάνετε µια νέα οικο-
νοµία, την οποίαν ευαγγελίζεσθε; Με ένα έθνος γερόντων; Πώς
θα στελεχωθούν οι Ένοπλες ∆υνάµεις, προκειµένου να υπάρξει
αυτή η περιβόητος αµυντική επάρκεια; Με τους γέροντες; Πώς
θα ενισχύσετε τα ασφαλιστικά ταµεία, όταν έχει αλλάξει στην ερ-
γασιακή πυραµίδα η αναλογία µεταξύ συνταξιούχων και εργαζο-
µένων; Πώς θα γίνουν αυτές οι τοµές; Με τους γέροντες θα
γίνουν; Εµείς λοιπόν θεωρούµε ότι πρέπει να ληφθούν µέτρα από
τη νέα Κυβέρνηση, από την Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ όπως, πα-
ραδείγµατος χάριν, η ισόβια τιµητική σύνταξη στην τρίτεκνη µη-
τέρα ή η αλλαγή του φορολογικού καθεστώτος, που αφορά τις
πολύτεκνες οικογένειες.

Ακούστε, αγαπητοί συνάδελφοι: Μία τρίτεκνη οικογένεια έχει
αφορολόγητο 22.000 ευρώ. Μία οικογένεια πολύτεκνη, υπερπο-
λύτεκνη, µε έξι παιδιά, έχει αφορολόγητο 25.000 ευρώ. Αυτό
είναι φορολογική δικαιοσύνη, κυρία Υπουργέ, την οποίαν επαγ-
γελθήκατε από του Βήµατος της Βουλής;

Εµείς, λοιπόν, ζητάµε από τον Πρόεδρο της Κυβέρνησης, από
τον κ. Παπανδρέου, στη δευτερολογία του να πει πράγµατα σο-
βαρά, τα οποία περιµένουν να ακούσουν οι τρίτεκνοι και οι πο-
λύτεκνοι, αλλά περιµένει να ακούσει και όλος ο ελληνικός λαός,
διότι το δηµογραφικό πρόβληµα είναι το υπ’ αριθµόν ένα εθνικό
πρόβληµα της χώρας. Εκτός αν θέλετε µε τη λαθροµετανά-
στευση να κλείσετε τα κενά πληθυσµού που εµφανίζει το ελλη-
νικό έθνος.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Τελείωσε ο χρόνος σας.

Ευχαριστώ.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Νικόλαος Σαλαγιάν-

νης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΑΛΑΓΙΑΝΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, ο κ. Αβραµόπουλος µε λίγες κουβέντες κατεδάφισε
κυριολεκτικά τη θητεία της Νέας ∆ηµοκρατίας. Ήταν καταπέλ-
της. Μας περιέγραψε µε λίγα λόγια σε τι κατάσταση παραδίδουν
την οικονοµία της χώρας το κράτος, οι θεσµοί, η ∆ηµόσια ∆ιοί-
κηση. Αυτή η αλήθεια µας έφερε εδώ. Πού εδώ; Στο δρόµο της
ελπίδας. Αν ήθελα να περιγράψω µε δυο κουβέντες τι έγινε µέχρι
σήµερα από προχθές, θα έλεγα ότι ο Πρωθυπουργός της χώρας
και οι Υπουργοί περιέγραψαν, σηµατοδότησαν αυτό τον άλλο
δρόµο που λέγαµε προεκλογικά, που εγώ τον ονοµάζω δρόµο
της ελπίδας. Ένα βασικό στοιχείο του είναι η αλήθεια και η άλλη
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αντίληψη στο πώς ασκείται η πολιτική. Και για να µην είµαι γενι-
κόλογος θα αναφέρω ένα θέµα µόνο, για να είµαι συγκεκριµέ-
νος και για να φανώ χρήσιµος: τον αγροτικό τοµέα.

Πρέπει να παραδεχθούµε ότι ο αγροτικός τοµέας είναι σε
κρίση, σε κατάρρευση. Και είναι σε κατάρρευση εδώ και δεκα-
πέντε χρόνια συνεχώς. Φτάσαµε ως εδώ, δεν πάει παρακάτω.
Πρέπει να το παραδεχθούµε, να το αφοµοιώσουµε, να το οµο-
λογήσουµε, για να το αλλάξουµε. Και για να µην είµαι πάλι γενι-
κόλογος, θα αναφερθώ συγκεκριµένα. Εµείς στον άλλο δρόµο,
στην άλλη αντίληψη, πρέπει να σπάσουµε όλα τα στερεότυπα,
να µπούµε µέσα από τις λέξεις, µέσα από την κρούστα, µέσα από
τα συνθήµατα και τις διακηρύξεις των προγραµµάτων µας. Τι
εννοώ; Θα πάρω σαν παράδειγµα τα προϊόντα στις µεγάλες πε-
διάδες, για παράδειγµα, τη Θεσσαλική πεδιάδα. Εκεί είναι κυ-
ρίως η κρίση.

Λέµε ότι θέλουµε ποιοτική και ανταγωνιστική γεωργία. Ρωτάω
τους συναδέλφους µου: Πιστεύει κανείς ότι δεν έχουµε καλής
ποιότητας καλαµπόκι, καλής ποιότητας σιτάρι και καλής ποιότη-
τας βαµβάκι και γι’ αυτό δεν πάµε καλά; Πιστεύει έστω και ένας
ότι υπάρχει ανταγωνιστική γεωργία στους τοµείς αυτούς, χωρίς
σοβαρή ενίσχυση; Όποιος το πιστεύει είναι σε άλλον πλανήτη.
∆εν πρόκειται να υπάρξει στις µεγάλες πεδιάδες αγροτική πα-
ραγωγή, χωρίς σοβαρή ενίσχυση. Γι’ αυτό κυρίαρχο θέµα είναι ο
Πρωθυπουργός της χώρας, που έχει εξαιρετικό πλεονέκτηµα απ’
όλους τους πολιτικούς σήµερα, να διαπραγµατευθεί στη νέα
ΚΑΠ µε τα νέα δεδοµένα. Έχει εξαιρετικό πλεονέκτηµα και πρέ-
πει να το κάνει.

Λένε πολλοί: «Να φύγουµε από εκεί, να πάµε σε αναδιαρθρώ-
σεις». Στερεότυπο. Γυµνή λέξη. ∆εκαπέντε χρόνια ακούω για
αναδιαρθρώσεις. Τι σηµαίνει αναδιάρθρωση; Σηµαίνει ότι τα εκα-
τοµµύρια στρέµµατα στις µεγάλες πεδιάδες θα αλλάξουν καλ-
λιέργεια. Μα, δεκαπέντε χρόνια υπήρξε έστω κι ένας Υπουργός
που να µας το υποδείξει; Λένε οι Υπουργοί µας: «Εµείς θα σας
δείξουµε τι θα καλλιεργήσετε»; Είναι απάντηση διαφυγής, επειδή
δεν έχουµε κάτι να πούµε. Μα, αν δεν µας πει η πολιτεία, η οποία
έχει τις γεωπονικές σχολές, τα ινστιτούτα, την πληροφόρηση,
τους οικονοµολόγους, τους επιστήµονες, πού πάνε τα πράγµατα,
ποια κατεύθυνση ακολουθούν τα πράγµατα στην παγκόσµια οι-
κονοµία, στην παγκόσµια αγροτική παραγωγή, να µας υποδείξει
ένα δρόµο, θα µπορέσει µόνος του ο αγρότης, ταλαιπωρηµένος,
µόνος, χρεωµένος, χωρίς συνεταιρισµούς παρακαλώ, να κάνει
αναδιάρθρωση στον κάµπο της Θεσσαλίας, για παράδειγµα;

Και γιατί; Η πολιτεία είναι αµέτοχη; ∆ηλαδή, µόνο παρακο-
λουθεί; ∆εν µπορεί το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, η περι-
φέρεια, ένα ελάχιστο από αυτά που ξοδεύει, να ξοδέψει για να
χρηµατοδοτήσει πιλοτικά προγράµµατα, να πάει σε πενήντα
χωριά της Θεσσαλίας και να πει: «Να τι µου λένε οι γεωπόνοι
µου, να τα ενεργειακά φυτά που θα µπορούσαν να αντικαταστή-
σουν το σιτάρι, το βαµβάκι, το καλαµπόκι». Για να δούµε, παρά-
γει το χωράφι µας, µε τι κόστος παράγει, τι ποιότητα παράγει,
µε τι τιµή θα πουλήσουµε; Υπάρχει λοιπόν η δυνατότητα εναλ-
λακτικής καλλιέργειας; Εάν υπάρχει, θα δουν και οι αγρότες. Με
παραδείγµατα ζει η κοινωνία σήµερα. Θα το δουν και οι αγρότες
και άµα το δούνε, θα φτιάξουν µια οµάδα παραγωγών, θα κάνουν
µε συµβόλαιο µια µεγάλη εταιρεία και να η αναδιάρθρωση. Πώς
αλλιώς δηλαδή περιµένουµε να γίνει η αναδιάρθρωση, µε το κρά-
τος απόν, µακριά, µόνο να παρακολουθεί τις εξελίξεις;

Να λοιπόν γιατί δεν έχει γίνει καµµία αναδιάρθρωση µέχρι σή-
µερα. Λένε και λέµε και εµείς ως ΠΑΣΟΚ να πάµε προς τον αγρο-
τοδιατροφικό τοµέα. Πολύ σωστά. Άριστα. Πιστεύει όµως
κανένας εδώ µέσα ότι η Θεσσαλική πεδιάδα θα γίνει ένα απέρα-
ντο θερµοκήπιο για να παράγει ζαρζαβατικά; Τότε θα πρέπει ολό-
κληρη η Ευρώπη να έχει αγκαζαριστεί από εµάς και να τρώει τα
ελληνικά ζαρζαβατικά. Για να είµαστε ειλικρινείς και να µπαί-
νουµε στην ουσία. Και µια νέα Κυβέρνηση, η δική µας Κυβέρ-
νηση, δεν µπορεί να λειτουργεί µε στερεότυπα και δεν θα
λειτουργήσει. Κάτω από τις λέξεις, κάτω από τα συνθήµατα πρέ-
πει να δούµε την αλήθεια των πραγµάτων.

Αγαπητοί φίλοι, δεν µπορεί να κάνει σήµερα τίποτα η πολιτεία
για τα προϊόντα αυτά και για τα υπόλοιπα προϊόντα; ∆εν µπορεί,
για παράδειγµα, να δει ότι το κόστος του δανεισµού είναι τρι-

πλάσιο για τον Έλληνα αγρότη απ’ ό,τι είναι για τον µέσο Ευρω-
παίο; ∆εν µπορεί να δει ότι τα εφόδια, τα λιπάσµατα, τα φυτο-
φάρµακα έχουν διπλάσια τιµή απ’ ό,τι έχουν για τον µέσο
Ευρωπαίο; ∆εν µπορεί να κάνει τίποτα για τα καρτέλ, τα οποία
αλωνίζουν;

Γιατί αλωνίζουν; ∆εν έχουµε νόµους; ∆εν έχουµε ικανούς
Υπουργούς; Τι δεν έχουµε αγαπητοί φίλοι και αλωνίζουν; Είναι
αυτό που λέει ο Πρωθυπουργός της χώρας, µια από τις αιτίες
είναι το πολιτικό χρήµα. Γιατί κι αυτοί είναι χορηγοί.

∆εν µπορούµε να κάνουµε επενδύσεις στις πεδιάδες; Ποιος
φαντάζεται δηλαδή ότι θα έχουµε αναδιάρθρωση και θα έχουµε
µέλλον στην αγροτική οικονοµία χωρίς επενδύσεις;

Είναι δυνατόν να µιλάµε για προστασία του περιβάλλοντος,
για «πράσινη» ανάπτυξη χωρίς να έχουµε δίκτυα άρδευσης στο
κάµπο της Θεσσαλίας; Να η «πράσινη» ανάπτυξη, να η ποιότητα
του περιβάλλοντος, να το κόστος παραγωγής. Αυτή είναι η πο-
λιτική, στην πράξη. Τόσα έργα γίνονται, δεν θεωρούµε ότι είναι
άµεσης σηµασίας και άµεσης απόδοσης τα αρδευτικά δίκτυα
στους µεγάλους κάµπους; Πώς γίνονται οι επιλογές των έργων;
Με ποια προτεραιότητα γίνονται οι επιλογές των έργων;

Τέλος, αγαπητοί φίλοι, πρέπει να πούµε στους αγρότες µας
ότι έχουν µεγάλες ευθύνες. Είναι επαγγελµατίες; Να ζήσουν ως
επαγγελµατίες. Ένα παράδειγµα µόνο. Ποιος υπουργός σήµερα,
αύριο, θα διαπραγµατευθεί µε δεκαπέντε οπλαρχηγούς στηµέ-
νους στην εθνική οδό και µε διαφορετικά αιτήµατα ο καθένας.
Που είναι οι υπουργοί του αγροτικού κινήµατος; Που είναι η ηγε-
σία; Η ηγεσία που είναι σήµερα, δεν εκπροσωπεί κανέναν.

Άρα, αγαπητοί συνάδελφοι του Υπουργείου Γεωργίας, σαρω-
τική κίνηση, θεσµική για να δούµε τι σηµαίνει νέοι συνεταιρισµοί,
τι σηµαίνουν αγροτικοί σύλλογοι. Να υπάρξει ηγεσία που θα κου-
βεντιάζει µε την πολιτεία, για να βάλουµε τα πράγµατα σε µια
σειρά. Αλλιώς οδηγούµαστε σε αφανισµό.

Θα έχετε την πλήρη στήριξή µας, γιατί πιστεύουµε ότι τα
πράγµατα δεν πάνε παρακάτω.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Στο Βήµα καλείται ο Βου-
λευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Παπαδηµούλης.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Επειδή είναι η πρώτη µου οµιλία από το Βήµα, θα ήθελα και

την επιείκειά σας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρίες και κύριοι Υπουργοί,

διαδέχεστε µια αποτυχηµένη κυβέρνηση και πολιτική και σας συ-
νοδεύουν προσδοκίες, προσδοκίες και πολιτών που δεν σας ψή-
φισαν. Αλλά σας συνοδεύει και µια απαίτηση, απαίτηση κι αυτών
που σας ψήφισαν: να αλλάξει όχι µόνο η Κυβέρνηση αλλά και η
ουσία της ασκούµενης πολιτικής; Και θα κριθείτε στο τέλος της
τετραετίας από τα έργα σας και όχι από τα λόγια σας. Και θα κρι-
θείτε µε στόχους µετρήσιµους σε όλους τους τοµείς.

Ο Συνασπισµός της Ριζοσπαστικής Αριστεράς θα είναι σε όλη
τη διάρκεια αυτής της θητείας µέσα και έξω από τη Βουλή µια
δύναµη θετικών προοδευτικών αλλαγών και διεκδικήσεων. Όπως
είπε χθες και ο Αλέξης ο Τσίπρας, θα ασκήσουµε αριστερή προ-
γραµµατική αντιπολίτευση. Προγραµµατική και όχι καιροσκο-
πική. Προγραµµατική και όχι µηδενιστική. Κι αυτό σηµαίνει όχι
µόνο αναµονή για να κριτικάρουµε τις πράξεις µας, αλλά και
πρωτοβουλία. Θα σας βοµβαρδίσουµε µε προτάσεις. Θα σας
µαρκάρουµε µε διαρκή έλεγχο και όσα λένε οι Υπουργοί σας και
στις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις και στη συνέχεια, θα τα ελέγ-
χουµε βήµα-βήµα, βδοµάδα-βδοµάδα, για να κρίνουµε την αξιο-
πιστία των λόγων συγκρίνοντάς τα µε τα έργα σας.

Είπατε για παράδειγµα και ο Πρωθυπουργός και ο Πρόεδρος
της Βουλής ότι θέλετε να ενισχυθεί ο ρόλος της Βουλής και των
Βουλευτών.

Ερωτώ: Θα αλλάξει αυτή η αναχρονιστική και αντιδηµοκρατική
διαδικασία ψήφισης του Προϋπολογισµού από τη Βουλή; Και οι
τριακόσιοι Βουλευτές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να συµφω-
νήσουµε ότι πρέπει να µειωθεί ένα κονδύλι για τους εξοπλισµούς
για να αυξηθεί ένα κονδύλι για την εκπαίδευση ή για τη δηµόσια
υγεία, είναι αδύνατον να γίνει. Θα αλλάξει αυτό; Ή θα συνεχίσει
να έρχεται, όπως έρχεται για δεκαετίες, ένα πακέτο το οποίο δεν
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µπορεί να το αλλάξει η Βουλή και είναι υποχρεωµένος ο Βου-
λευτής να λέει ναι» ή «όχι» µόνο;

Αυτή η αλλαγή, η ψηφοφορία γραµµή-γραµµή, γίνεται και στο
Ευρωκοινοβούλιο και στη συντριπτική πλειοψηφία των εθνικών
κοινοβουλίων. Θα απαλλάξετε; «Ιδού η Ρόδος, ιδού και το πή-
δηµα».

Μας είπε ο Πρωθυπουργός στις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις
του ότι το έλλειµµα για το 2009 θα είναι ίσως διπλάσιο απ’ αυτό
που έλεγε η απελθούσα κυβέρνηση, δηλαδή 12% και παρακο-
λουθήσαµε µε έκπληξη τον κ. Προβόπουλο αµέσως µετά τις
εκλογές, να λέει πότε κοντά στο 10%, πότε 10%, πότε 12% και το
ίδιο και οι διαρροές από τα υπουργικά γραφεία.

Ερώτηση-πρόκληση και πρόσκληση: Πότε θα φτιάξετε µε πρό-
ταση του Προέδρου της Βουλής ένα γραφείο στελεχωµένο από
ανεξάρτητους επιστήµονες, παρακολούθησης του προϋπολογι-
σµού από τη Βουλή και της εκτέλεσής του για να µη µπορούν να
γίνονται κόλπα από τον κ. Κοντοπυράκη ή από το διάδοχό του ή
από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους;

Είπατε «όχι» στους αιφνιδιασµούς στην οικονοµική πολιτική.
Σωστό.

Ερώτηση: Θα πάρετε έκτακτα φορολογικά µέτρα µέσα στο
2009 για να συµµαζέψετε το έλλειµµα που λέτε ότι έχει φτάσει σε
σηµεία εκτροχιασµού; Ναι ή όχι; Θέλουµε µια σαφή απάντηση σ’
αυτό. και ελπίζω ο Υπουργός Οικονοµικών και ο Πρωθυπουργός
στις οµιλίες τους σήµερα να πάρουν µια θέση σ’ αυτό.

∆εσµεύεστε ότι το Πρόγραµµα Σταθερότητας που θα υπο-
βάλλετε στην κοµισιόν για διαπραγµάτευση, θα συζητηθεί πριν
υποβληθεί στην Ελληνική Βουλή όπως ζητούσατε και σωστά, από
την Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας;

Μιλήσατε για δικαιοσύνη στην οικονοµία, για δίκαιη κατανοµή
των βαρών και για δίκαιη µοιρασιά των οφελών.

Ερώτηση: Θα επιβάλλετε έκτακτη εισφορά στα κέρδη των τρα-
πεζών και των µεγάλων επιχειρήσεων όπως ζητούσατε και
σωστά, να κάνει η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας πριν ένα
χρόνο;

Αν φορολογηθούν αυτά τα κέρδη των διακοσίων µεγάλων επι-
χειρήσεων του 2008, τα δηµοσιευµένα, τα επίσηµα, µε 10%, αυτό
σηµαίνει 1.000.000.000 ευρώ πρόσθετα φορολογικά έσοδα, δι-
πλάσια απ’ όσα απέδωσε το πάγωµα µισθών και συντάξεων που
αποφάσισε ο κ. Καραµανλής για το 2009.

Τι θα κάνετε µε τον ΟΤΕ; Θα τηρήσετε όσα λέγατε ως αντιπο-
λίτευση; Ή θα κάντε άλλα; Σ’ αυτό οι Προγραµµατικές ∆ηλώσεις
του Πρωθυπουργού δεν είπαν τίποτα.

Τι θα κάνετε µε την Ολυµπιακή;
Μας είπατε ωραία πράγµατα για την ανεργία, αλλά πολύ γε-

νικά. Πώς θα τα κάνετε όταν ο Προϋπολογισµός δίνει τέσσερις
φορές λιγότερα για τη στήριξη των ανέργων και τη δηµιουργία
θέσεων εργασίας απ’ ό,τι ο ευρωπαϊκός µέσος όρος; Θα το αλ-
λάξετε αυτό;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)

Εκλογικός νόµος. Μιλήσατε για ενίσχυση της δηµοκρατίας.
Γιατί νοθεύετε την αναλογικότητα του γερµανικού µοντέλου; Το
γερµανικό µοντέλο προβλέπει πλήρη αντιστοιχία ψήφων και
εδρών. Εσείς λέτε, µπόνους σαράντα έδρες, σύµφωνα µε τις
διαρροές και είστε έτοιµοι, κλείνοντας το µάτι προς τη Νέα ∆η-
µοκρατία, να πάτε και στις πενήντα έδρες µπόνους. Τι σχέση έχει
αυτό µε τη συνταγµατική επιταγή περί ισότητας της ψήφου όλων
των πολιτών και ακόµη µε δεδοµένο τον αρχηγικό χαρακτήρα
των δυο µεγαλύτερων κοµµάτων; Γιατί οι µισοί Βουλευτές να
είναι διορισµένοι από τους Αρχηγούς στις περιφέρειες µε λίστα
και όχι εκλεγµένοι από τους πολίτες;

Υπάρχει µια δέσµευση προτάσεων για τη διάκριση ρόλων Εκ-
κλησίας και Κράτους που είναι δυνατόν να εφαρµοστεί άµεσα
και µε το υπάρχον Σύνταγµα, η γνωστή δέσµη προτάσεων Αλιβι-
ζάτου. Ο Πρωθυπουργός δεν µας είπε λέξη γι’ αυτά τα θέµατα.
Τι θα κάνετε; Περιµένω από την Υπουργό Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων να µας πει στην οµιλία της.

Τι θα κάνετε µε τα καρτέλ που ροκανίζουν και το λαϊκό εισό-
δηµα και την ανταγωνιστικότητα προϊόντων και υπηρεσιών;

Τι θα κάνετε µε την αδειοδότηση των καναλιών;

Καταλήγοντας, µια λέξη για τη νέα Υπουργό Περιβάλλοντος.
Είναι θετικό βήµα η δηµιουργία του Υπουργείου Περιβάλλοντος.
Το ζητούσαµε εδώ και χρόνια. Περιµένουµε, όταν αποσαφηνι-
στούν επιτέλους οι αρµοδιότητες του Υπουργείου, να είναι και
ένα ισχυρό Υπουργείο Περιβάλλοντος.

Ακούσαµε σήµερα θετικές εξαγγελίες. Το ζητούµενο είναι να
γίνουν πράξη. Σ’ αυτή την προσπάθεια και θα σας ελέγχουµε και
θα σας πιέζουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Στο σηµείο αυτό, το
λόγο έχει ζητήσει η Υπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων, κυρία ∆ιαµαντοπούλου, αλλά πριν έλθει στο
Βήµα η κ. ∆ιαµαντοπούλου, θα ήθελα, πρώτον, να επαναλάβω
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι θα συνεχίσουµε χωρίς διακοπή
τη συνεδρίαση, για να υπάρξει η δυνατότητα όσο το δυνατόν µε-
γαλύτερου αριθµού Βουλευτών να τοποθετηθούν και δεύτερον,
κάνω την πρόταση προς το Σώµα να εφαρµόσουµε αυτό που και
στο παρελθόν έχει εφαρµοστεί, από εδώ και πέρα το επτάλεπτο
να γίνει πεντάλεπτο, για να κερδίσουµε περισσότερο αριθµό
Βουλευτών να τοποθετηθούν.

Συµφωνείτε για να υπάρξει η δυνατότητα και δια αυτού του
τρόπου µεγαλύτερου αριθµού Βουλευτών; Γιατί µε το πεντάλε-
πτο και µε τη µικρή ανοχή …

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε, εγώ διαφωνώ.
∆εν µπορεί ένα δικαίωµα διά πλειοψηφίας να καταργηθεί.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Η άποψη ενός συνα-
δέλφου είναι διαφορετική.

Συµφωνείτε, λοιπόν, να πάµε στα πέντε λεπτά;
ΕΛΙΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕΜΠΕΡΓΚ: Εις βάρος των καινούρ-

γιων Βουλευτών.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Θα είναι σε βάρος πολ-

λών συναδέλφων ,κυρία συνάδελφε, που δεν θα µπορέσουν να
οµιλήσουν.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, να πάµε σε εξάλε-
πτο.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Είναι µία καλή πρό-
ταση τα έξι λεπτά. Στα έξι λεπτά, λοιπόν, για να υπάρξει η δυ-
νατότητα στους συναδέλφους να οµιλήσουν.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν µπορεί να
απεµπολείται ατοµικό δικαίωµα δια πλειοψηφίας. Είναι βασική
αρχή του δικαίου αυτό.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): ∆εν είναι θέµα απε-
µπόλησης.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Εγώ διαφωνώ στα έξι λεπτά και
θέλω επτά λεπτά, όπως λέει ο Κανονισµός.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σας θυµίζω ότι επί των
ηµερών σας όταν προεδρεύατε εδώ αυτήν την πρακτική την ακο-
λουθούσαµε µετά από δική σας εισήγηση.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Όταν, όµως, υπάρχει οµοφωνία.
Τώρα δεν υπάρχει οµοφωνία.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Λέω ότι και επί των
ηµερών σας δεν συµφωνούσαµε όλοι, κύριε συνάδελφε και η
πρότασή µου είναι για να δοθεί η δυνατότητα …

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Απεµπολείται δικό µου δικαίωµα ….
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Εγώ αντιγράφω την

πρακτική που ακολουθούσατε και εσείς.
Πηγαίνουµε, λοιπόν, στα έξι λεπτά για να υπάρξει η δυνατό-

τητα κάποιου µεγαλύτερου αριθµού Βουλευτών.
Καταγράφεται η διαφωνία σας, αλλά λέω ότι εγώ επαναλαµ-

βάνω την πρακτική που και επί των ηµερών σας ως Α’ Αντιπροέ-
δρου εδώ, εφηρµόζετο.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Κόψτε από τους Υπουργούς εάν θέ-
λετε.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Έχουµε µειώσει από
τους Υπουργούς. Μάλλον δεν ήσασταν στην Αίθουσα όταν ανα-
κοίνωσα ότι αντί των δεκαοκτώ λεπτών που δικαιούνται οι Υπουρ-
γοί, θα οµιλούν µόνο δεκαπέντε λεπτά. Σας το υπενθυµίζω. Από
την πρώτη µέρα.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Εάν θέλετε να κάνετε οικονοµία
χρόνου, κόψτε από τους Υπουργούς, όχι από τους Βουλευτές.
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Άκουσα µε σεβασµό
την άποψή σας. Επαναλαµβάνω ότι εσείς ως Α’ Αντιπρόεδρος εί-
χατε κάνει την εισήγηση αυτή τότε και ορθώς την κάνατε, για να
δοθεί η δυνατότητα σε περισσότερους συναδέλφους να οµιλή-
σουν.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Σας απάντησα σ’ αυτό, αλλά πη-
γαίνετε παρακάτω..

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε συνάδελφε, δεν
έχετε το λόγο, σας παρακαλώ και λυπάµαι τώρα που αναγκάζο-
µαι να πω ότι δεν έχετε το λόγο.

Ορίστε, κυρία ∆ιαµαντοπούλου, έχετε το λόγο.
ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, σαν σήµερα πριν είκοσι οκτώ χρόνια, στις 18
Οκτώβρη του 1981 άνοιγε ο δρόµος για τη µεγάλη αλλαγή του
ΠΑΣΟΚ. Σήµερα, µετά από µια µεγάλη πάλι νίκη του ΠΑΣΟΚ στις
4 του Οκτώβρη, η Βουλή µας δίνει την εµπιστοσύνη της για τη
νέα διακυβέρνηση της χώρας. Σε µια περίοδο εξαιρετικά κρίσιµη,
η δηµοσιονοµική κρίση, η διάλυση του κράτους σε όλα τα επί-
πεδα, η κρίση πολιτικής, απαιτούν όραµα και αγώνα µε αυτα-
πάρνηση σε όλους τους τοµείς.

Υπάρχουν στιγµές στην πολιτική διαδροµή του καθένα και της
καθεµιάς από εµάς που το αίσθηµα της ευθύνης µας κατακλύζει
µε απόλυτο και δεσµευτικό τρόπο. Αυτό είναι που νιώθω απένα-
ντι στον ελληνικό λαό, µετά την εξαιρετικά, τιµητική για εµένα
απόφαση, του Πρωθυπουργού της χώρας να µου αναθέσει τα
καθήκοντα της Υπουργού Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρη-
σκευµάτων.

Η ενοποιηµένη πολιτική αυτού του Υπουργείου που αφορά την
παιδεία την έρευνα, την τεχνολογία, την καινοτοµία, την εκπαί-
δευση και την κατάρτιση, καλείται να υλοποιηθεί και δεν αφορά
απλά ένα συγκεκριµένο τοµέα δράσης. Εντάσσεται σε µία δια-
φορετική συνολική προσέγγιση που θέλει τη γνώση σαν κινητή-
ρια δύναµη του αναπτυξιακού µοντέλου, του νέου µοντέλου που
ευαγγελιζόµεθα, αλλά και ως κινητήρια δύναµη της κοινωνικής
συνοχής.

Το εγχείρηµα είναι µείζον. Στο ΠΑΣΟΚ έχουµε επιλέξει ως σύν-
θηµά µας, το «πρώτα ο πολίτης». Στο χώρο της παιδείας το σύν-
θηµα γίνεται, «πρώτα ο µαθητής» και αυτό επισύρει πίσω του
πολύ συγκεκριµένες πολιτικές. Πρώτα ο µαθητής, γιατί για τη
δική του µόρφωση, για τη δική του πνευµατική ανέλιξη, για τη
δική του προοπτική ζωής, για το δικό του αγώνα παλεύουµε όλοι
εµείς, οι πολιτικοί, οι εκπαιδευτικοί, οι γονείς και ζητάµε «αλλαγή
τώρα».

Το ΠΑΣΟΚ έχει ξεκαθαρίσει πως η παιδεία από το νηπιαγωγείο
µέχρι την τρίτη ηλικία είναι η στρατηγική επιλογή. Είναι η βάση
πάνω στην οποία θα χτίσουµε την Ελλάδα του 21ου αιώνα. Με πο-
λιτικές που δίνουν ποιοτική εκπαίδευση στους νέους, που ανα-
βαθµίζουν τους εκπαιδευτικούς, που δίνουν ρόλο στους γονείς,
που κάνουν για τον κάθε εργαζόµενο, δικαίωµα αδιαπραγµά-
τευτο τη ∆ιά Βίου Εκπαίδευση, που κάνουν τους εργοδότες να
κατανοήσουν ότι η εκπαίδευση στην έρευνα και στην κατάρτιση
των εργαζοµένων, είναι προϋπόθεση για επιβίωση στον σκληρό
κόσµο του ανταγωνισµού και της παγκοσµιοποίησης.

Στη στρατηγική µας αυτή επιλογή για την παιδεία υπάρχει
ένας σαφής διακηρυγµένος στόχος. ∆ηµόσια δωρεάν υψηλής
ποιότητας παιδείας για όλους. Πίσω από αυτές τις λέξεις υπάρ-
χουν αξίες και πολιτικές. Επιτρέψτε µου να µείνω λίγο στο θέµα
των αξιών, γιατί αυτό είναι που έχει πάνω από όλα ανάγκη η παι-
δεία µας.

∆ηµόσια παιδεία. Πρώτα και πάνω από όλα η παιδεία είναι δη-
µόσιο αγαθό. Αγαθό που ανήκει µε τον ίδιο τρόπο σε όλους και
πρέπει να είναι εγγυηµένη η ισότητα στην πρόσβαση, στις δυ-
νατότητες και στις ευκαιρίες.

Είναι άλλωστε αποδεδειγµένο. Είναι πολλές οι µελέτες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης που αποδεικνύουν ότι η αναπαραγωγή της
φτώχειας οφείλεται κυρίως στη φτώχεια δυνατοτήτων και ευκαι-
ριών.

Η δηµόσια παιδεία είναι δωρεάν παιδεία. Είναι σαφές ότι κάθε
αναφορά στην δωρεάν παιδεία σήµερα προκαλεί πικρά χαµό-
γελα σε γονείς που δαπανούν όλο και περισσότερα για τη µόρ-

φωση των παιδιών τους. Τα φροντιστήρια, η εκµάθηση ξένων
γλωσσών, οι αθλητικές δραστηριότητες, οι καλλιτεχνικές, η αι-
µορραγία του οικογενειακού εισοδήµατος, κυρίως για την προε-
τοιµασία για την εισαγωγή στα πανεπιστήµια και τα ΤΕΙ είναι η
σηµερινή πραγµατικότητα. Μόνο πέρυσι το κόστος της ιδιωτικής
παιδείας ήταν 4.000.000.000 ευρώ. Είναι πρωταρχικός στόχος να
σταµατήσει αυτή η αιµορραγία. Ξέρουµε, όµως, καλά ότι απαι-
τούνται συστηµατικές και καλά µελετηµένες παρεµβάσεις, στις
οποίες και θα αναφερθώ. ∆ηµόσια δωρεάν, αλλά και για όλους.
∆εν µπορεί να υπάρχει διάκριση σε κανένα παιδί, λόγω φυλετικής
προέλευσης, λόγω φύλλου, λόγω περιοχής στην οποία µένει, ή
λόγω αναπηρίας.

Ξεκινάµε την πιλοτική εφαρµογή ζωνών εκπαιδευτικής προ-
τεραιότητας σε περιπτώσεις σχολείων που παρουσιάζουν µε-
γάλο εκπαιδευτικό έλλειµµα, είτε λόγω γεωγραφικής
αποµόνωσης, είτε λόγω κοινωνικοοικονοµικής κατάστασης των
µαθητών. Ο Γιάννης, ο Κώστας, η Μαρία, η Αργυρούλα που έχει
αναπηρία, ο Αµπντέλ και η Λουντµίλα, όλα τα παιδιά πρέπει µέσα
στο ελληνικό εκπαιδευτικό σύστηµα να εφοδιαστούν µε εκείνο
το «χαρτοφυλάκιο, δεξιοτήτων» και ικανοτήτων που θα τους επι-
τρέψει να έχουν ένα σχέδιο ζωής. Θα µπορέσουν να το εκπλη-
ρώσουν µε επιτυχία.

Θα δώσουµε τη µάχη για το σχολείο της προσπάθειας, το σχο-
λείο της αξιολόγησης, το σχολείο της επιβράβευσης, το σχολείο
που είναι πεδίο άσκησης δικαιωµάτων, αλλά και ανάληψης υπο-
χρεώσεων. Το ανοικτό σχολείο που πρέπει να είναι πηγή προ-
σφοράς για όλα τα Ελληνόπουλα, αλλά και για όλα τα παιδιά που
είναι εδώ και θέλουν να κάνουν την πατρίδα µας δικιά τους πα-
τρίδα. ∆ηµόσια δωρεάν για όλους, αλλά δεν αρκεί πια στην
εποχή µας η πρόσβαση, απαιτείται και η ποιότητα στην παιδεία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βασική προϋπόθεση για την
υψηλής ποιότητας παιδεία είναι το ανοικτό σχολείο, µεταφορικά
και κυριολεκτικά. Ανοικτό στην κοινωνία, µε συµµετοχή εκπαι-
δευτικών, γονέων και τοπικών φορέων, µε συγκεκριµένους στό-
χους ανά σχολείο εκπαιδευτικού έργου, µε αξιολόγηση και
λογοδοσία. Ανοικτό στις εξελίξεις της παγκόσµιας γνώσης, σχο-
λείο που κινείται στο διαδίκτυο µε ικανούς δασκάλους και µα-
θητές που έχουν τις ευκαιρίες και τις δυνατότητες. Ανοικτό
σχολείο ασφαλώς και στην καθηµερινή του λειτουργία, χωρίς
κενά, χωρίς ελλείψεις, χωρίς χαµένες διδακτικές ώρες. Ο εκπαι-
δευτικός χρόνος που χάνεται θα αναπληρώνεται σε κάθε περί-
πτωση.

Η ποιότητα στην εκπαίδευση, δεν µπορεί παρά να ξεκινά και
από τη διοικητική δοµή του Υπουργείου Παιδείας. Απόφασή µας
είναι να σταµατήσει επιτέλους η κακοδαιµονία των χιλιάδων απο-
σπάσεων που εκτιµάται –δεν έχουµε ακόµα τα ακριβή στοιχεία-
ότι ξεπερνούν τις δέκα χιλιάδες οι αποσπασµένοι εκπαιδευτικοί,
όταν σήµερα υπάρχουν πέντε χιλιάδες κενά.

Είναι Οκτώβρης. Οι δύο συνάδελφοί µου, οι δύο Υφυπουργοί,
η κ. Χριστοφιλοπούλου , ο κ. Πανάρετος και εγώ, από την πρώτη
ηµέρα παλεύουµε και θα προσπαθήσουµε, όσο γίνεται πιο γρή-
γορα να αντιµετωπίσουµε αυτό το τεράστιο θέµα των κενών σε
όλη τη χώρα.

Την ίδια στιγµή να πω ότι στο Υπουργείο Παιδείας είναι απο-
σπασµένοι τριακόσιοι εκπαιδευτικοί από νησιά και παραµεθόριες
περιοχές. Στη βόλτα µου, την πρώτη ηµέρα, στις υπηρεσίες του
Υπουργείου είδα νεαρές καθηγήτριες της δευτεροβάθµιας, να
βγάζουν φωτοτυπίες στο Γραφείο Τύπου του Υπουργού, ενώ
στους Παξούς και στη Νίσυρο υπάρχουν κενά. Είναι µόνο ένα
χαρακτηριστικό δείγµα. Πρόκειται για µία άνιση και προνοµιακή
µεταχείριση που προκαλεί αδικίες, ενισχύει πελατειακές σχέσεις
και σε κάθε περίπτωση πάει κόντρα στο δηµόσιο συµφέρον και
στην κοινή λογική.

Εδώ πρέπει όλοι να πούµε ένα ευχαριστώ στους δασκάλους
µας και στους καθηγητές µας, στους ανθρώπους οι οποίοι δια-
χρονικά µόρφωσαν γενιές Ελλήνων στα ορεινά και δύσβατα
χωριά, στα σύνορα και στα νησιά µας. Αυτό είναι το µεγαλείο του
εκπαιδευτικού. Ο εκπαιδευτικός καταξιώνεται στο σχολείο του.
Εκεί είναι η θέση του και αυτή του την προσφορά οφείλει να αµεί-
βει και να τιµά η πολιτεία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλώς ή κακώς, υποχρεούµα-

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΣΤ’ - 18 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2009 121



στε να ξεκινήσουµε από τα πολύ βασικά και αυτονόητα. Αυτές
τις πρώτες ηµέρες στην Κυβέρνηση δώσαµε δείγµατα µίας νέας
αντίληψης που υπερασπίζεται τη διαφάνεια και την αξιοκρατία,
τελικά την αξιοπρέπεια του εκπαιδευτικού και του εκπαιδευτικού
συστήµατος.

Με ολιγοήµερη αναστολή ανατρέψαµε µία απολύτως υποκει-
µενική, χωρίς κριτήρια, επιλογή των καθηγητών για την πρόσθετη
διδακτική στήριξη, επιβάλλοντας για φέτος τα κριτήρια της από-
κτησης πτυχίου και το βαθµό. Από αύριο, 19 Οκτωβρίου, αρχί-
ζουν τα µαθήµατα, αλλά στόχος µας είναι η αναζήτηση ενός
διαφανούς, δίκαιου, αξιοκρατικού πλαισίου το οποίο θα λαµβά-
νει υπ’όψιν του την ανάγκη για ποιότητα, αλλά και κοινωνικά κρι-
τήρια για την επόµενη χρονιά.

Ξεκαθαρίσαµε επίσης ότι θα επανεξεταστούν από την αρχή
όλοι οι φάκελοι για τη χορήγηση αδειών λειτουργίας στα λεγό-
µενα κολλέγια. Αναφέροµαι στις άδειες που δόθηκαν τρεις ηµέ-
ρες πριν από τις εκλογές σε όλους όσους υπέβαλαν αίτηση
χωρίς κανένα έλεγχο και χωρίς καµµία αξιολόγηση.

Ταυτόχρονα, σε εθνικό επίπεδο θα προχωρήσουµε σε µία ολο-
κληρωµένη και συνεκτική πολιτική που θα θέτει κριτήρια και δια-
δικασίες για την πιστοποίηση όλων των δοµών της
δευτεροβάθµιας µεταλυκειακής εκπαίδευσης, στην οποία ανή-
κουν και τα Κέντρα Ελευθέρων Σπουδών και τα Κολλέγια. Σε ευ-
ρωπαϊκό επίπεδο είχα ήδη τις πρώτες επαφές για ένα διάλογο
όπου καταθέτουµε άποψη και θέση για ένα κοινό πλαίσιο.

Στο ίδιο πάντα αξιακό πλαίσιο για την παιδεία, εντάσσεται και
η προσήλωση µας για την ανάγκη του διαλόγου. Ο σηµερινός
Πρωθυπουργός είναι αυτός που ως Υπουργός Παιδείας θεσµο-
θέτησε τον εθνικό διάλογο για την παιδεία. Έκτοτε το ΠΑΣΟΚ,
είτε στην Κυβέρνηση είτε στην Αντιπολίτευση, συµµετέχει στα-
θερά σε κάθε προσπάθεια εθνικού διαλόγου. Τους τελευταίους
οκτώ µήνες µε συγκεκριµένες προτάσεις, οι οποίες έγιναν απο-
δεκτές από µεγάλο µέρος των εκπαιδευτικών φορέων, συµµε-
τείχαµε στον εθνικό διάλογο. Ως Κυβέρνηση συνεχίζουµε τον
εθνικό διάλογο µε ανοικτή πρόκληση συµµετοχής. Η πρώτη
φάση του εθνικού διαλόγου θα ολοκληρωθεί στο τέλος Νοεµ-
βρίου. Ταυτόχρονα, ως µία από τις πρώτες επιλογές µας είναι η
αναβάθµιση του Εθνικού Συµβουλίου Παιδείας σε δηµόσια αρχή
για την πιο αποτελεσµατική και πιο δηµιουργική λειτουργία του.

Την Παρασκευή στις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις ο Πρωθυ-
πουργός επανέλαβε τη δέσµευσή µας ώστε να επιταχυνθεί ο
στόχος του 5%. Παρά τη δραµατική δηµοσιονοµική κατάσταση
της χώρας ο Γιώργος Παπανδρέου επανέλαβε τη δέσµευσή µας
για επιπλέον 1.000.000.000 ευρώ για την παιδεία από τον πρώτο
προϋπολογισµό και αυτό γιατί όχι µόνο το όραµά µας για την Ελ-
λάδα που θέλουµε, αλλά και η αντιµετώπιση της οικονοµικής κρί-
σης βασίζεται στην επένδυση στην παιδεία.

Η προγραµµατική δέσµευση του ΠΑΣΟΚ από σήµερα γίνεται
απόφαση και δράση µε ένα συγκροτηµένο σχέδιο υλοποίησης
πάνω σε δώδεκα βασικούς άξονες που ο καθένας υπηρετεί το
στόχο για δηµόσια, δωρεάν, υψηλής ποιότητας παιδεία. Ένα
σχέδιο το οποίο συζητήσαµε επί δύο χρόνια µε εκπαιδευτικούς,
γονείς, Τοπική Αυτοδιοίκηση, σε κάθε γωνιά της Ελλάδας.

Προσχολική εκπαίδευση για όλα τα παιδιά άνω των τριών ετών.
Προετοιµάζουµε τις υποδοµές για διετή προσχολική αγωγή όλων
των παιδιών. Από το σχολείο – αγγαρεία, στο σχολείο – εργα-
στήριο και σκέψης – γνώσης. Νέο αναλυτικό πρόγραµµα, νέα
σχολικά βιβλία, νέα εκπαιδευτικά εργαλεία συµβατικά, αλλά και
ηλεκτρονικά. Ο κόσµος αλλάζει και εµείς πρέπει να τον προλά-
βουµε. Σχολείο που επανασυνδέεται µε τον πολιτισµό, µε βάση
το Πρόγραµµα «Μελίνα», που ήταν από τα πρώτα που κατάργησε
η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας και επένδυση µε βάση τις
επιλογές στα ιδιαίτερα ταλέντα των παιδιών. Η τσάντα του µα-
θητή µένει στο ολοήµερο σχολείο.

Θα µου επιτρέψετε εδώ να κάνω µία µικρή αναφορά, γιατί πολ-
λές φορές µία εικόνα, µία απλή σκηνή της καθηµερινότητας απο-
τυπώνει ένα τεράστιο πρόβληµα. Την προηγούµενη Κυριακή,
δέχτηκα στο πολιτικό µου γραφείο τους ανθρώπους της Α’ Αθή-
νας, τους οποίους και ευχαριστώ για τη στήριξή τους. Ήρθε ένας
γονιός µε τρία παιδάκια, δευτέρα, τρίτη και τετάρτη δηµοτικού.
Τα έφερε κουβαλώντας µαζί τις τσάντες τους. Η κάθε τσάντα

ήταν περίπου επτά µε οκτώ κιλά.
Το σύνθηµα «η τσάντα στο σχολείο» κρύβει πίσω του µεγάλες

πολιτικές επιλογές. Η απόλυτη δέσµευσή µας για να µείνει η τσά-
ντα στο σχολείο, είναι το ολοήµερο σχολείο. Είναι το σχολείο που
θα ξεκινά το πρωί και θα φτάνει µέχρι τις 16.30’ το απόγευµα, µε
ενιαίο πρόγραµµα, µε µόνιµο προσωπικό για όλα τα βασικά µα-
θήµατα. Από την επόµενη χρονιά ξεκινά η πιλοτική δράση σε
όλους τους νοµούς µε ενιαίο πρόγραµµα, το οποίο θα παρου-
σιαστεί µέχρι τον Ιούνιο.

∆ιαδίκτυο και ξένες γλώσσες για το µαθητή. Τελειώνοντας το
Γυµνάσιο, ο κάθε µαθητής, πρέπει να έχει πιστοποίηση ξένης
γλώσσας που θα επιλέξει, αλλά και πιστοποίηση στην πληροφο-
ρική.

Στόχος µας, από την εικοστή πέµπτη θέση στις είκοσι επτά που
είναι σήµερα η χώρα µας, να µπει µέσα στις πρώτες θέσεις της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, σε µία τετραετία.

Ειδική αγωγή και ειδικές δεξιότητες. Οικοδοµούµε νέο δηµό-
σιο σύστηµα ειδικής αγωγής που ενσωµατώνεται στο εκπαιδευ-
τικό σύστηµα αξιοποιώντας µεθόδους συνεκπαίδευσης, αλλά και
τις νέες τεχνολογίες.

Στόχος, στα παιδιά που µπορούν, να έχουν τη δυνατότητα
επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης ώστε να εντάσσο-
νται στην οικονοµία και στην κοινωνία. ∆ιαπολιτισµική εκπαί-
δευση για όλους, οµαλή ένταξη των µαθητών που έχουν
εθνοπολιτισµικές διαφορές, νέα βάση για την εκπαίδευση των
Αποδήµων Ελληνοπαίδων.

Γενικό Λύκειο µε ταυτότητα. Πιστοποιείται το εθνικό απολυτή-
ριο, µετά από γενικές και αντικειµενικές εξετάσεις, ενώ πάµε σε
συνολικές αλλαγές στη Β’ και Γ’ Λυκείου.

Τεχνολογικό και Επαγγελµατικό Λύκειο, ως κυρίαρχη προτε-
ραιότητα. Τίποτε δεν θα αλλάξει εάν δεν αναβαθµίσουµε την Τε-
χνολογική Εκπαίδευση. Έχουµε δεσµευτεί για ένα νέο σύστηµα
µε επιλογές, µε προγράµµατα, µε εκπαιδευτικές διαδροµές,
ώστε τα παιδιά να έχουν πολλές επιλογές και επαγγελµατικά δι-
καιώµατα.

Σύστηµα πρόσβασης στην Τριτοβάθµια Εκπαίδευση, µε βάση
το εθνικό απολυτήριο σε συνεργασία µε τα Ανώτατα Εκπαιδευ-
τικά Ιδρύµατα.

Φυσικοί σύµµαχοι σε όλα αυτά είναι οι εκπαιδευτικοί. Αξιολό-
γηση, επιβράβευση, επιµόρφωση των εκπαιδευτικών, ένα τρί-
πτυχο που διέπει τη σχέση µας µαζί τους. Και βεβαίως
αξιοπρεπής αµοιβή και κίνητρα στους εκπαιδευτικούς, είναι το
κοµβικό στοιχείο της πολιτικής µας.

∆ηµόσιο Πανεπιστήµιο και Τεχνολογικό Ίδρυµα µε αριστεία
για την κοινωνία και την οικονοµία. Προωθούµε σαφή, λιτό νόµο
– πλαίσιο για την οικονοµική και διοικητική αυτοτέλεια των Πα-
νεπιστηµίων και των ΤΕΙ. Ξεκινάµε τη µελέτη ενός νέου εθνικού
χωροταξικού σχεδιασµού των ανωτάτων ιδρυµάτων στη χώρα.
Βασικός στόχος µας η εξωστρέφεια, η προσέλκυση φοιτητών
από άλλες χώρες, αλλά και ο επαναπατρισµός των λαµπρών επι-
στηµόνων της διασποράς.

Ξεκινάµε αµέσως το θέµα της αντιµετώπισης των επαγγελµα-
τικών δικαιωµάτων των αποφοίτων Πανεπιστηµίων και ΤΕΙ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Παρακαλώ, δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ολοκληρώστε, σας πα-

ρακαλώ.
ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, ∆ια Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ποτέ δεν είναι αργά για µά-
θηση. Το «∆ιά Βίου Μάθηση» στον τίτλο του Υπουργείου, σηµα-
τοδοτεί τη νέα προσέγγιση. Προχωράµε σε ένα ολοκληρωµένο
εθνικό σύστηµα δια βίου µάθησης και κατάρτισης.

∆ύο πολύ σύντοµα λόγια για την έρευνα και την τεχνολογία.
Είναι ο πιο κρίσιµος τοµέας για την αλλαγή του αναπτυξιακού
µοντέλου. Στόχος µας να βάλουµε την καινοτοµία παντού.
Έχουµε δεσµευτεί να φτάσει η δηµόσια και ιδιωτική χρηµατοδό-
τηση στον τοµέα της έρευνας και των νέων τεχνολογιών στο 2%.

Η έρευνα προέρχεται από τρεις πηγές, τον παραγωγικό τοµέα,
την ευρύτερη κοινωνία, τα µείζονα κοινωνικά αγαθά, αλλά και τον
ίδιο τον ερευνητή και την ερευνήτρια.
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Έχουµε ένα συγκροτηµένο πρόγραµµα που έχει τέσσερις επι-
µέρους στρατηγικές, έρευνα και καινοτοµία για το δηµόσιο
τοµέα και τη διοίκηση, έρευνα και καινοτοµία για τη στρατηγική
των επιχειρήσεων, προώθηση συνεργασίας δηµόσιου και ιδιωτι-
κού τοµέα και στρατηγική για αυτόνοµα ισχυρά δηµόσια ερευ-
νητικά κέντρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ να κλείσω την οµιλία
µου χωρίς να αναφερθώ στο τρίτο κοµµάτι των αρµοδιοτήτων
µου, στο οποίο είχε την καλοσύνη να αναφερθεί και ο κ. Παπα-
δηµούλης. Θα περιοριστώ σε µία απλή και σαφή τοποθέτηση
γιατί το ζήτηµα είναι µεγάλο.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ολοκληρώστε, κυρία
∆ιαµαντοπούλου.

ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Προσβλέπουµε σ’ έναν ειλικρινή
και νηφάλιο διάλογο µε την ηγεσία της Εκκλησίας για να βρούµε
απαντήσεις σε χρονίζουσες εκκρεµότητες, αλλά και να προχω-
ρήσουµε και σε ριζικές αλλαγές που επιβάλλει η εποχή και η κοι-
νωνία.

Την ίδια εποχή µε παλαιούς και κυρίως νέους πολίτες αυτής
της χώρας που ασπάζονται διάφορα θρησκεύµατα, έχουν τις
δικές τους δοξασίες, τις δικές τους θρησκευτικές ανάγκες, πρέ-
πει επίσης να δώσουµε τις ενδεδειγµένες απαντήσεις ως υπεύ-
θυνη πολιτεία στο πλαίσιο του Συντάγµατος και της χώρας. Είναι
δε η στιγµή που θα πρέπει να υποστηρίξουµε το διαθρησκευτικό
διάλογο και στην Ελλάδα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνω µε το εξής. Τόσο οι
δύο Υφυπουργοί όσο και εγώ αρνούµεθα την αντιπολίτευση στην
Αντιπολίτευση. Οι προκλήσεις είναι µπροστά µας. Όλοι ξέρουµε
ότι τίποτα δεν µπορεί να αλλάξει σε ένα βράδυ, ιδιαίτερα στην
παιδεία. Όλοι ξέρουµε ότι αν θέλουµε, µπορούµε. Όλοι ξέρουµε
ότι αυτό που είπε ο ποιητής, ο Σικελιανός: «Βοηθάτε να σηκω-
θεί, να γίνει ο ήλιος πνεύµα» πρέπει να το κάνουµε εµείς, γιατί αν
δεν το κάνουµε εµείς δεν θα το κάνει κανένας για λογαριασµό
µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γνωρίζω ότι έχετε εκφράσει διαµαρτυρίες –και συνά-
δελφοι από τη Νέα ∆ηµοκρατία- για τη συνεχή αλλαγή του
καταλόγου. Πρέπει να σας γνωρίσω ότι αυτό δεν οφείλεται ούτε
στο Προεδρείο ούτε στην κατάρτιση του καταλόγου που έχουν
κάνει οι συνεργάτες µας της Βουλής. Οφείλεται στο γεγονός ότι
από πλευράς του Γραµµατέα της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Νέας ∆ηµοκρατίας έρχονται συνεχώς προτάσεις αλλαγής του
καταλόγου, τουλάχιστον οµιλητών της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Στην προσπάθειά µου να διευκολύνω την Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση στη συζήτηση αυτή, απεδέχθην µέχρι τώρα αυτές τις αλ-
λαγές. Οι αλλαγές όµως συνεχίζονται. Θεωρώ ότι δεν µπορούµε
να συνεχίσουµε έτσι, γιατί πράγµατι οι συνάδελφοι της Νέας ∆η-
µοκρατίας δεν µπορούν να γνωρίζουν πλέον τη σειρά τους.

Για παράδειγµα τώρα ήταν η σειρά του κ. ∆ένδια να µιλήσει,
αλλά ειδοποίησαν από τα γραφεία της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νέας ∆ηµοκρατίας ότι προκρίνουν να µιλήσει ο κ. Χα-
τζηγάκης. Εποµένως, θα δώσουµε το λόγο στον κ. Χατζηγάκη.
Θα γίνει αµοιβαία µετάθεση στη σειρά µε εσάς, κύριε ∆ένδια και
θα µιλήσετε µετά από δύο-τρεις οµιλητές.

Επαναλαµβάνω ότι αυτή η διαδικασία δεν µπορεί να συνεχι-
στεί. Γι’ αυτό λέω και δηµόσια στο Γραµµατέα της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας της Νέας ∆ηµοκρατίας –του το είχα εξηγήσει πριν
από τρεις ώρες επίσης κατ’ ιδίαν- ότι θα πρέπει να οριστικοποι-
ηθεί ο κατάλογός σας, ο κατάλογος δηλαδή από την πλευρά του,
γιατί δικαιολογηµένα οι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας δια-
µαρτύρονται.

Κύριε Χατζηγάκη, έχετε το λόγο.
ΕΥΤΥΧΙΟΣ ∆ΑΜΙΑΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι ευχερές να

δούµε τους πέντε επόµενους οµιλητές;
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’

αρχάς αισθάνοµαι την ανάγκη να συγχαρώ όλες και όλους για
την εκλογή σας και να ευχηθώ σε όλους µας να έχουµε επιτυχία,
παραγωγικό έργο, δηµιουργικό έργο επ’ αγαθώ της πατρίδος και

επ’ αγαθώ της δηµοκρατίας µας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει ευθύς εξ αρχής να σας

πω ότι είµαι από εκείνους που πιστεύουν ότι η συναίνεση όπως
και η αλήθεια αποτελούν ακρογωνιαίους λίθους της λειτουργίας
του πολιτεύµατός µας, αλλά και της λειτουργίας του κοινοβου-
λευτισµού µας.

Φοβάµαι όµως ότι η έννοια της συναίνεσης σήµερα δυναµιτί-
στηκε µε την αυθαίρετη και παράνοµη απόφαση του Προέδρου
του Ελληνικού Κοινοβουλίου, ο οποίος χρησιµοποιώντας τη δύ-
ναµη των αριθµών της κοµµατικής Πλειοψηφίας, αφαίρεσε ατο-
µικό δικαίωµα, απορρέον από τον Κανονισµό της Βουλής, από
Βουλευτές που δεν έστεργαν στον περιορισµό του χρόνου.

Αυτό είναι –και επειδή απευθύνοµαι σε νοµικό και σε νοµικούς-
γνωστό από τον Χάµπερµας µέχρι τον Ρόουλς. Είναι µια ανα-
φαίρετη αρχή του δικαίου, µία αρχή του δικαιώµατος και εποµέ-
νως, κύριε Πρόεδρε, αυθαιρετείτε, παρανοµείτε και το γεγονός
αυτό το καταγγέλλω.

Έρχοµαι τώρα στο θέµα των Προγραµµατικών ∆ηλώσεων. Κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα καταψηφίσω και µε το νου και µε
το χέρι στην καρδιά τις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις. Θα τις κα-
ταψηφίσω διότι αν θέλει κανείς να τις χαρακτηρίσει, θα έλεγε ότι
είναι ένα σύνολο συµπιληµάτων, ένα σύνολο αοριστολογιών, ένα
σύνολο γενικοτήτων, οι οποίες κάθε άλλο παρά Προγραµµατι-
κές ∆ηλώσεις συνθέτουν, αλλά κυριότατα αποτελούν γενικές
ιδέες περί πολιτικής και τέτοιες ιδέες περί πολιτικής δεν µπο-
ρούν να συστήσουν Προγραµµατικές ∆ηλώσεις. Γι’ αυτό τις κα-
ταψηφίζουµε.

Πέραν όµως αυτού, πριν αναφερθώ σ’ ένα συγκεκριµένο θέµα,
όπως είναι η γεωργία, θα ήθελα να κάνω δύο παρατηρήσεις. Η
πρώτη παρατήρηση αφορά την αλλαγή των Υπουργείων, όπου
αφαιρέθηκαν έννοιες, όπως «Μακεδονία», «Θράκη», «Εθνικό» –
αναφορικά µε την παιδεία- που σηµαίνει κατά επιεική έκφραση
έναν άκρατο και άκριτο λαϊκισµό, ο οποίος δεν δικαιολογείται µε
τίποτα.

Εγώ δεν συµµερίζοµαι τις δεξιόστροφες και εθνικιστικές κο-
ρώνες του Αρχηγού του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού. ∆εν
είναι θέµα εθνικιστικό…

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ποιες είναι οι κορώνες;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σας παρακαλώ, κύριε

Ροντούλη.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Να ανακαλέσει, κύριε Πρόεδρε.
Ο Πρόεδρός µας είναι απών και δεν µπορεί να λέει τέτοιες εκ-

φράσεις.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Ροντούλη, θα

υπάρξει δυνατότητα να µιλήσετε. Θα έλθει ο κ. Καρατζαφέρης
και αν κρίνει ότι είναι σηµαντικά αυτά τα οποία λέει ο κ. Χατζη-
γάκης, θα απαντήσει. Αν θεωρεί ότι δεν χρήζουν απαντήσεως,
δεν θα απαντήσει.

Σας παρακαλώ, κύριε Ροντούλη.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Είναι απαράδεκτο. Να ανακαλέσετε!
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, περιµένω ο κ. Ρο-

ντούλης να µου δώσει σηµείωµα για να πω ό,τι θέλει να πω, για
να περάσει από λογοκρισία! Αν ο Πρόεδρος…

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Να τα αφήσετε αυτά περί λαϊκισµού
και για κορώνες…

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Αν ο Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού …

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Ροντούλη, σας
παρακαλώ.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: ∆εν αρµόζουν ούτε στην ηλικία σας,
ούτε στον κοινοβουλευτικό σας βίο αυτές οι εκφράσεις!

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Ροντούλη, ο κα-
θένας έχει την ελευθερία να πει αυτά τα οποία θέλει και όλοι κρι-
νόµαστε. Έτσι γίνεται. Και ο οµιλών κρίνεται.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Αν ο Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού είναι απών, αυτό δεν είναι γεγονός για το
οποίο έχουµε εµείς ευθύνη. Έχει εκπροσώπους οι οποίοι µπο-
ρούν να τον υπερασπιστούν.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Να κοιτάξετε τα χάλια σας και να
αφήσετε το Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό!

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν µπορεί να συ-
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νεχιστεί αυτό.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Βλέπουµε τον Πρόεδρο της Νέας

∆ηµοκρατίας που είναι παρών!
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Ροντούλη, σας

παρακαλώ. Αφήστε να ολοκληρώσει ο κ. Χατζηγάκης.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Να ανακαλέσετε!
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Τι να ανακαλέσω, κύριε Ροντούλη;
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Είδατε κανέναν να λαϊκίζει στην Αί-

θουσα; Να τα αφήσετε αυτά.
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Τι να ανακαλέσω, σας παρακαλώ;
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κριθήκατε από τον ελληνικό λαό…
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Ροντούλη, σας

παρακαλώ! Αφήστε τον να ολοκληρώσει.
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Λέω ότι ο Πρόεδρος του Λαϊκού

Ορθόδοξου Συναγερµού χρησιµοποίησε λαϊκισµό και εθνικισµό,
που σηµαίνει ότι αυτό είναι κακό, διότι και ο λαϊκισµός και ο εθνι-
κισµός σηµαίνουν µίσος, αντίθεση απέναντι σε τρίτους και εµείς
δεν υιοθετούµε αυτή την τακτική.

Όσον αφορά όµως αυτό που προείπα και αφορά την Κυβέρ-
νηση, είναι κάτι τελείως διαφορετικό ως προς την κριτική µας. Η
δική µας κριτική, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αφορά …

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα αφαιρέσετε το χρόνο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): ∆εν έχει λήξει ακόµα ο

χρόνος σας κύριε Χατζηγάκη. Μην προτρέχετε.
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ:…αφορά τα εθνοτικά στοιχεία τα

οποία αφαιρούνται από ορισµένες έννοιες και αυτό αποτελεί ιδι-
αίτερα επικίνδυνο φαινόµενο. Αποτελεί ιδιαίτερα επικίνδυνο φαι-
νόµενο σήµερα που βρισκόµαστε σε µία εποχή παγκοσµιοποίη-
σης και οι λαοί χρειάζονται ιδιαίτερα ορισµένα συνεκτικά στοιχεία
τα οποία συνθέτουν την ιδιοπροσωπεία και την ταυτότητά τους.

Με την αφαίρεση την οποία κάνετε, κύριοι της Κυβέρνησης,
νοµίζω ότι δηµιουργείτε ένα µεγάλο πλήγµα στην ελληνική ταυ-
τότητα, ένα πλήγµα το οποίο ακόµα και οι γκουρού της παγκο-
σµιοποίησης, όπως είναι ο Τόµας Φρίντµαν και άλλοι, δεν θα το
επέτρεπαν και µάλιστα θα υποστήριζαν ότι πραγµατικά δια-
πράττεται ένα µεγάλο σφάλµα.

Ήθελα επίσης να κάνω δύο παρατηρήσεις σε σχέση µε αυτά
που ακούστηκαν. Ακούστηκε από πολλούς, πάρα πολλούς Βου-
λευτάς, ίσως και από Υπουργούς της Κυβέρνησης, ότι η «κακή»
κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας επί έξι χρόνια χρησιµοποίησε
µεθόδους νεοφιλελευθερισµού και αντικοινωνισµού. Κυρίες και
κύριοι, ξέρετε πολύ καλά –οι περισσότεροι τουλάχιστον- ότι τους
κανόνες του νεοφιλελευθερισµού -και ίσως και καλώς, κατά την
άποψή µου- τους εφήρµοσαν οι εκσυγχρονιστικές κυβερνήσεις
της κεντροαριστεράς της δεκαετίας του ’90: ο Σρέντερ, ο Μπλερ,
ο Ζοσπέν, ο Ντ’ Αλέµα και η Ελληνική Κυβέρνηση του κ. Σηµίτη.
Εποµένως µην κάνετε ότι δεν καταλαβαίνετε και χρησιµοποιείτε
αποστροφικά τη λέξη «νεοφιλελευθερισµός».

∆εύτερον, ως προς το κοινωνικό στοιχείο συνήθως εσείς είστε
οι κοινωνικοί και εµείς είµαστε εκείνοι οι οποίοι δεν εφαρµόζουµε
τους κανόνες τους κοινωνικούς. Είναι µέγα, παµµέγιστο λάθος,
παµµέγιστο σφάλµα. ∆ιότι αν ανατρέξει κανείς στη δική σας πε-
ρίοδο θα δει ότι την ανεργία είχατε την πρώτη στην Ευρώπη, ότι
ελλείµµατα είχατε τα πρώτα στην Ευρώπη, φτώχεια είχατε την
πρώτη στην Ευρώπη, από τις φτωχές περιφέρειες των δεκαπέντε
χωρών στην Ευρώπη οι έξι ήταν ελληνικές και γενικότερα η έν-
νοια της φτώχειας στην Ελλάδα ήταν η πρώτη από το τέλος.
Αυτό, λοιπόν, ήταν το κοινωνικό κράτος το οποίο παραδώσατε!
Εποµένως µην ψάχνετε να βρείτε σκοινί στην πλάτη του κρεµα-
σµένου!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τέσσερα από τα δέκα αγροτικά
νοικοκυριά µέχρι το 2004 ήταν κάτω από το όριο της φτώχειας.
Εποµένως όταν µιλάτε για γενικότερη αγροτική πολιτική και για
εισόδηµα θα πρέπει κάπου κάπου να σας έρχεται αυτό στο
µυαλό. Επίσης θα πρέπει να σας έρχεται στο µυαλό το γεγονός
ότι η Ελληνική Κυβέρνηση του Κώστα Καραµανλή στην εξαετία
στην οποία διακυβέρνησε, κυβέρνησε µε κοινωνική ευαισθησία
και µε προσέγγιση κοινωνική…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Χατζηγάκη, σας
παρακαλώ τώρα να ολοκληρώσετε. Έχουµε φθάσει στο όγδοο
λεπτό.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: ∆ώστε µου ένα λεπτό κύριε Πρόε-
δρε, γιατί τρία λεπτά ήταν οι καθυστερήσεις από τις διακοπές.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σας έχω δώσει δύο
λεπτά. Οι διακοπές διήρκησαν σαράντα δευτερόλεπτα ακριβώς.
Έχουµε υπερβεί το όγδοο λεπτό. Ολοκληρώστε, σας παρακαλώ.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Πεντακόσια εκατοµµύρια εδόθησαν
για τους αγρότες, ασκώντας ένα πραγµατικά κοινωνικό δικαίωµα,
ενώ παράλληλα έγινε ένα τεράστιο έργο στην ύπαιθρο, ένα έργο
το οποίο σήµερα καλύπτει σαράντα πέντε περιφέρειες…

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Χατζηγάκη, αυτά
έπρεπε να τα πείτε στην αρχή. Αν τα είχατε πει στην αρχή τι
ωραία που θα είχατε κάνει τον απολογισµό σας! Τώρα έχετε
υπερβεί το χρόνο.

Σας παρακαλώ, ολοκληρώστε. Φθάνουµε στο ένατο λεπτό.
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Φθάνετε στο ένατο λεπτό όταν τα

τρία λεπτά µού τα φάγανε οι κεκράκτες.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Όχι, τριάντα πέντε µε

σαράντα δευτερόλεπτα ήταν οι διακοπές.
Ολοκληρώστε σας παρακαλώ, κύριε Χατχζηγάκη.
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Λέω λοιπόν ότι η Νέα ∆ηµοκρατία

στην περίοδο αυτή ήσκησε µια πραγµατικά φιλολαϊκή πολιτική,
µια κοινωνική πολιτική και µία πολιτική η οποία είναι κοντά στην
ύπαιθρο.

∆εν θέλω να κάνω κατάχρηση. Έχω πολύ περισσότερα να πω.
Καταψηφίζουµε πάντως τις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις, οι οποίες
στην πραγµατικότητα είναι µη Προγραµµατικές ∆ηλώσεις.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, οφείλω µία διευκρίνιση. ∆εν θέλω πράγµατι µε τις πα-
ρεµβάσεις µου να παίρνω χρόνο, αλλά ο κ. Χατζηγάκης, παλαιός
και έµπειρος Βουλευτής, µε την εµπειρία και του Υπουργού αλλά
και του επί τρεισήµισι χρόνια του Α’ Αντιπροέδρου της Βουλής,
είπε νωρίτερα βαριές εκφράσεις απευθυνόµενος προς το Προε-
δρείο, ότι το Προεδρείο αυθαιρετεί και παρανοµεί. Είπατε: «αυ-
θαιρετείτε και παρανοµείτε». Κανένα Προεδρείο…

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Και το ξαναλέω, κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): ∆ικαίωµά σας να το ξα-

ναλέτε, αλλά θα µας κρίνει και η Αίθουσα και οι πολίτες που πα-
ρακολουθούν.

Σας θυµίζω κύριε Χατζηγάκη ότι αποτελεί πάγια πρακτική όταν
ο αριθµός των εγγεγραµµένων είναι πάρα πολύ µεγάλος να δι-
ευκολύνουµε τους συναδέλφους, για να µπορέσουν να µιλήσουν
περισσότεροι. Και αυτή την πρακτική της µείωσης του επταλέ-
πτου σε πεντάλεπτο –εδώ συµφωνήσαµε σε εξάλεπτο τελικά,
µετά από τη συµβιβαστική πρόταση- την έχουµε ακολουθήσει και
στο παρελθόν και ενθυµούµαι ότι επί δικιάς σας Προεδρίας
ορθώς είχατε κάνει την πρόταση αυτή τη δεύτερη ηµέρα της συ-
ζήτησης των Προγραµµατικών ∆ηλώσεων της τότε κυβέρνησης
κι εγώ που ήµουν στον κατάλογο πιο κάτω, παρά το ότι αφαι-
ρούνταν τότε ένα ή δυο λεπτά, απεδέχθην την πρόταση αυτή για
να διευκολύνουµε και τους νέους συναδέλφους να µιλήσουν.
Αυτό µου φαίνεται ότι το λησµονείτε.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Όχι, δεν έχετε το λόγο

τώρα και δεν θα σας δώσω το λόγο. ∆εν προβλέπεται από τον
Κανονισµό της Βουλής να ξαναπάρετε το λόγο.

∆εύτερον, νωρίτερα, ενώ ήσασταν εγγεγραµµένος µετά από
δυο οµιλητές είπα ότι για να διευκολύνω την Αντιπολίτευση απε-
δέχθην αυτές τις προτάσεις αλλαγής της σειράς των οµιλητών,
ειδικά της Νέας ∆ηµοκρατίας, που κάνει ο Γραµµατέας της Κοι-
νοβουλευτικής σας Οµάδας, και παρακάλεσα τον κ. ∆ένδια να
πάει στη δική σας θέση και εσείς να προηγηθείτε. Και ασµένως
το αποδεχθήκατε και αυτό, χωρίς να πείτε ότι εδώ υπάρχει κα-
ταστρατήγηση του Κανονισµού. Τα λέω όλα αυτά και ιδιαίτερα
προς τους νέους συναδέλφους, για να αντιληφθούν ότι όταν γί-
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νεται µια ευρύτερη ερµηνεία του Κανονισµού και µάλιστα στην
κατεύθυνση της καλής θέλησης διευκόλυνσης των συναδέλφων
σε µια τόσο κορυφαία κοινοβουλευτική διαδικασία να µπορέ-
σουν να πάρουν το λόγο, τότε σαφώς δεν υπάρχει ούτε πρό-
θεση ούτε στην πράξη αυθαιρεσία ή παρανοµία. Είναι βαριές
εκφράσεις. Εγώ δεν στέκοµαι σ’ αυτές τις εκφράσεις. Λυπάµαι
µόνο γιατί επαναλαµβάνω ότι αν τις άκουγα από ένα νέο συνά-
δελφο θα τις απέδιδα στην απειρία του. Σ’ εσάς όµως δεν υπάρ-
χει ούτε το ελαφρυντικό της απειρίας. Ο επόµενος οµιλητής είναι
ο κ. Ιωάννης Αµοιρίδης.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο
επί προσωπικού.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): ∆εν υπάρχει προσω-
πικό κύριε Χατζηγάκη.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Να σας εξηγήσω…
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): ∆εν υπάρχει προσω-

πικό, σας παρακαλώ. ∆εν έχετε το λόγο.
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: ∆εν εφαρµόζετε τον Κανονισµό. Ο

Κανονισµός λέει...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σε σχέση µε τον Κανο-

νισµό, αν επικαλείστε παραβίαση του Κανονισµού θα πρέπει να
έρθετε µε την υπογραφή δύο συναδέλφων.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Όχι κύριε Πρόεδρε, κάνετε λάθος.
Ζητώ το λόγο επί της διαδικασίας. Κάνετε καταστρατήγηση…

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σας παρακαλώ. Το
λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Αµοιρίδης.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: ∆εν χρειάζονται υπογραφές...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Χατζηγάκη, σας

παρακαλώ καθίστε στη θέση σας. Μην τρώτε περισσότερο χρόνο
από τους συναδέλφους που περιµένουν εδώ για να τοποθετη-
θούν. Σας µεταχειρίστηκα επίσης µε ιδιαίτερη ευµένεια, αφήνο-
ντας να υπερβείτε και το όγδοο λεπτό.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Υπογραφές χρειάζονται µόνο όταν
υπάρχει καταστρατήγηση…

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Χατζηγάκη, σας
παρακαλώ καθίστε κάτω! ∆εν έχετε το λόγο.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Εγώ σας παρακαλώ! Το λόγο επί
προσωπικού.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο κ. Αµοι-
ρίδης.

Ξεκινήστε, κύριε Αµοιρίδη.
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Αυθαιρετείτε και παρανοµείτε,

κύριε Πρόεδρε και δεν ξέρετε και τον Κανονισµό!
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Έχετε το λόγο, κύριε

Αµοιρίδη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Ραγκούσης φαί-

νεται ότι έκανε κακώς που είπε ότι θα γίνει ενιαία περιφέρεια η
Θεσσαλία και απ’ ό,τι φαίνεται οι συνάδελφοι διεκδικούν την αι-
ρετή περιφέρεια. ∆εν δικαιολογείται αλλιώς. Εκτός κι αν πω κι
εγώ «ΛΑΟΣ» αντί «ΛΑΟΣ», να πάρω κι εγώ τρία λεπτά παραπάνω
να µιλήσω, να εκνευριστεί ο κ. Ροντούλης και να µιλήσω κι εγώ
λίγο παραπάνω.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Αµοιρίδη, ελάτε
στο θέµα τώρα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ: Εγώ θέλω να συγχαρώ κι εσάς κύριε
Πρόεδρε και τους Αντιπροέδρους και βέβαια τους Υπουργούς
και όλες τις συναδέλφους και τους συναδέλφους για την εκλογή
τους και να ευχαριστήσω τους πολίτες της Πιερίας που µε τίµη-
σαν να τους εκπροσωπήσω µε τους τρεις εξαίρετους συναδέλ-
φους από την Πιερία για τα επόµενα χρόνια στο Ελληνικό
Κοινοβούλιο.

Αγαπητές κυρίες και κύριοι συνάδελφοι άκουσα χθες τον τέως
Πρωθυπουργό και τον κ. Χατζηγάκη. Ο τέως Πρωθυπουργός
είπε ότι µικρή σηµασία έχει τι έχει γίνει µέχρι σήµερα. Ο κ. Χα-
τζηγάκης είπε ότι έχει γίνει ένα µεγάλο έργο, ο κ. Καραµανλής
είπε ότι έχει µικρή σηµασία. Αλλά για µας δεν έχει καθόλου µικρή
σηµασία η κατάρρευση της οικονοµίας, η κατάρρευση των θε-
σµών και βέβαια δεν έχει καθόλου µικρή σηµασία και για τους
Έλληνες να νιώθουν απαισιόδοξοι. Είναι ο τελευταίος λαός της
Ευρώπης, 75% απαισιόδοξοι οι Έλληνες, όταν το 2004 παραλά-
βατε κύριοι συνάδελφοι περήφανη την Ελλάδα, µια Ελλάδα φω-

τεινή, να λάµπει, µια Ελλάδα που όλοι λέγανε ότι δεν θα κερδί-
σει τα τρία στοιχήµατα: των Ολυµπιακών Αγώνων, της ένταξης
της Κύπρου και της Ζώνης του Ευρώ και τα κέρδισε όλα. Άρα οι
δυνάµεις των Ελλήνων είναι αστείρευτες. Απλά θα πρέπει να
συµµετέχουν σ’ αυτό το όραµα που αυτός που κυβερνά τους
εµπνέει. Και νοµίζω ότι θα γίνει παράδειγµα προς αποφυγήν όλη
αυτή η πενταετία, τα πεντέµισι χρόνια, σε µαθήµατα πολιτικής
οικονοµίας, διπλωµατίας σε όλα τα πανεπιστήµια του κόσµου.
Άνετα µπορεί να γίνει ένα µάθηµα, παράδειγµα προς αποφυγήν
αυτής της πενταετίας, για το πώς καταρρέει µια οικονοµία, πώς
καταρρέει ένα κράτος. Και βέβαια αυτό που µε έκπληξη παρα-
τηρήσαµε είναι πώς βίαια, για πρώτη φορά στην ιστορία του Ελ-
ληνικού Έθνους µε νόµο µεταφέρθηκαν οι φόροι από τους
λίγους στους πολλούς και τα έσοδα από τους πολλούς στους λί-
γους. ∆εν δικαιολογείται το ΕΤΑΚ. Αν ήταν εδώ ο κ. Αλογοσκού-
φης θα του έλεγα ότι είναι επαίσχυντος νόµος. ∆εν µπορεί ένα
µαντρί, ένα ποιµνιοστάσιο να πληρώνει 1 ευρώ το τετραγωνικό
και µια βίλα στην Κηφισιά 1 ευρώ το τετραγωνικό…

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Ποιος τον έκανε το νόµο;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ: Εσείς τον κάνατε το νόµο! Και τα ποι-

µνιοστάσια το 2008 τα αφαιρέσατε και τις αγροτικές αποθήκες,
αλλά αφήσατε τους αγρότες µε µια κατοικία στην ύπαιθρο να
έχουν ίδιο τίµηµα -να πληρώνουν κάθε χρόνο- µε τη βίλα στην
Κηφισιά.

Και βέβαια δεν µιλώ για τα τέλη κυκλοφορίας, για το «πρά-
σινο» τέλος.

∆ηλαδή για ένα αγροτικό αυτοκίνητο, του οποίου έχουν
«πέσει» οι πινακίδες –παραδείγµατος χάριν, στη δική σας περι-
φέρεια την Καρδίτσα, αφού ο αγρότης πάει από το χωράφι στο
σπίτι, δεν πάει πουθενά – ο αγρότης θα πληρώσει επιπλέον 150
ευρώ και µόλις τα πληρώσει, καθάρισε το περιβάλλον στο χωριό!

Αυτό προτείνατε και αυτό ψηφίσατε. Ενώ κάποιος που παίρνει
µε leasing από εταιρεία ένα αυτοκίνητο κάθε πέντε χρόνια δεν
θα πληρώσει πράσινο τέλος. ∆ηλαδή θα καθαρίσει το περιβάλ-
λον στα χωριά –παραδείγµατος χάριν- της Καρδίτσας, µόλις πλη-
ρώσουν οι αγρότες 150 ευρώ παραπάνω τέλη κυκλοφορίας!

Αφήστε τι έγινε µε το φόρο κληρονοµιάς! ∆ηλαδή εκεί που δεν
πληρώναµε καθόλου εµείς που είχαµε αφορολόγητο, που είχαµε
περιουσίες των 100.000 και δυο παιδιά να τα µεταβιβάσουµε,
πληρώνουµε και 2000 ευρώ! Ενώ αυτός που είχε 1.000.000.000
περιουσία και θα πλήρωνε 110.000.000, πλήρωσε 10.000.000 και
γλίτωσε τα 100.000.000.

Από είκοσι τέτοιους, 1.000.000.000 ευρώ θα πήγαινε στην παι-
δεία και 1.000.000.000 στην έρευνα. ∆υο δισεκατοµµύρια θα κερ-
δίζατε. Είναι σαν το «µαύρο» χρήµα που κάνατε το 2004, όταν
αναλάβατε, που το φέρατε στην Ελλάδα για να το επενδύσουν
κάποιοι και δεν το φορολογήσατε. Το θυµόσαστε.

Βέβαια, υπηρετήσατε πολύ σωστά αυτούς τους λίγους. Όµως,
την απάντηση την πήρατε από τους πολλούς. Αυτό δεν το φα-
νταστήκατε, ότι δηλαδή έρχεται η ώρα που θα απαντήσουν οι
πολλοί, οι οποίοι αντιλαµβάνονται τι σηµαίνει.

Έτσι, λοιπόν, καταργούµε εµείς αυτούς τους νόµους που
πραγµατικά ήταν σε βάρος όλων των Ελλήνων. Άντε για εκατό
χιλιάδες άτοµα δούλεψε µια ολόκληρη Κυβέρνηση!

Έχουµε µια χώρα, στην οποία πέρα από το έλλειµµα, πέρα
από το χρέος, πέρα από την καταρράκωση της οικονοµίας που
χρειάζεται ανάταση, όλοι οι Υπουργοί και ο Πρωθυπουργός πρό-
τειναν εδώ τη χρηµατοδότηση της αγοράς –σε εκείνες όµως τις
επιχειρήσεις που έχουν προβλήµατα, όχι σ’ αυτές που θα βάλουν
τα λεφτά στην τράπεζα και να παίρνουν τον τόκο- όπως επίσης
και αύξηση των µισθών.

Η αύξηση των µισθών και των συντάξεων σε ένα χρόνο είναι
500.000.000 ευρώ. Σας είπα 5.000.000 ευρώ από το ΕΤΑΚ και
5.000.000 ευρώ από το φόρο κληρονοµιάς να γλιτώνατε, τα
500.000.000 ευρώ που ήθελαν αυξήσεις 2% πάνω από τον πλη-
θωρισµό και οι συντάξεις θα τα είχατε δώσει. Όµως, τάξατε και
στους αγρότες αύξηση 20 ευρώ στη σύνταξη, έφθασαν στον
Οκτώβρη-Νοέµβρη και δεν πήραν τίποτα! Βέβαια, λέτε ότι αυτά
είναι ψίχουλα και βεβαίως δεν είναι ψίχουλα. Όµως, όταν κρα-
τάς το λόγο σου και έχεις πολιτικό λόγο, τότε σε εµπιστεύονται
οι πολίτες.
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∆εν µιλάµε για τους αγρότες που ήταν στους δρόµους, οι φοι-
τητές στους δρόµους, οι απολυµένοι στους δρόµους. Τους δώ-
σατε 500.000.000 ευρώ να τους βάλετε µέσα. Τους απολυµένους
τους περιορίσατε, τους άλλους τους αγρότες τους στείλατε τα
ΜΑΤ, στους φοιτητές στείλατε τα ΜΑΤ, βάλατε κάµερες, ποινι-
κοποιήσατε τις κουκούλες.

Κάµερες, πάει η δηµοκρατία, πάνε οι θεσµοί, κατάρρευσαν
όλα! Σ’ αυτό το κράτος ζούµε, ένα κράτος που είναι στην Ευρω-
παϊκή Ένωση.

∆εν µιλάµε για την παιδεία. Πώς θελήσατε να λύσετε το πρό-
βληµα; Μοιράζοντας συγγράµµατα µια µέρα πριν δώσουν τα παι-
διά εξετάσεις στο πανεπιστήµιο. Μετά απ’ ένα χρόνο, δύο µέρες
πριν τις εξετάσεις, µοιράσατε στα πανεπιστήµια χαρτάκια να
πάνε να βρουν τα βιβλιοπωλεία να πάρουν συγγράµµατα. Αυτή
την παιδεία µας παραδώσατε!

∆εν µιλάµε για την υγεία, αφήστε το! Στους οικοδόµους που
είχαν εξήντα ένσηµα για να έχουν ασφάλεια υγείας, τα κάνατε
εκατόν είκοσι, σε µια περίοδο που έπεφτε η οικοδοµή. Και ένας
οικοδόµος πού να βρει επτά µήνες δουλειά σήµερα; Έπρεπε να
πάει στο νοµάρχη να τον παρακαλέσει να του δώσει βιβλιάριο
πρόνοιας, για να µπορεί να έχει ασφάλεια στην υγεία του. Αυτός
είναι ο περήφανος οικοδόµος, ο περήφανος Έλληνας και έτσι
τον καταντήσατε. Και βέβαια, πήρατε την απάντηση.

Για τους θεσµούς –το ξέρετε κι εσείς- µόλις ο Ζορµπάς ανα-
κάλυψε κάτι, πάει το κεφάλι του Ζορµπά! Στο σπίτι του ο Ζορ-
µπάς! Θυµάστε τον Ψωµιάδη. Όταν ήταν ο «κουµπάρος», ο
Πρωθυπουργός ήταν απέναντι! Την άλλη χρονιά που δεν υπήρχε
κουµπάρος, τον είχε κολλητά!

Σε ένα κράτος, λοιπόν, που έχουν καταρρεύσει ηθικά ζητή-
µατα, έχουν καταρρεύσει οι θεσµοί, υπάρχει αδιαφάνεια, η οι-
κονοµική κρίση όχι µόνο το επηρεάζει –και λέµε ότι όντως το
επηρεάζει όπως σε όλες τις χώρες- αλλά επιπλέον όταν δεν
υπάρχουν οι κοινωνικοί θεσµοί, τότε πραγµατικά η κατάρρευση
είναι τεράστια και φάνηκε το κατρακύλισµα και της οικονοµίας,
αλλά και κάθε µέτρο που πήρατε δεν µπόρεσε να ανακάµψει
αυτή την πορεία του κατήφορου που είχατε πάρει.

Να σας πω και κάτι ακόµα, επειδή είµαι από την περιφέρεια.
∆εν έγινε ούτε ένα περιφερειακό συµβούλιο πεντέµισι χρόνια.
Πώς θα κατανείµετε τα χρήµατα του ∆’ Κοινοτικού Πλαισίου Στή-
ριξης που απορροφήσατε µόνο 200.000.000 ευρώ, δηλαδή το
0,8%; Εδώ είναι ο κ. Παυλόπουλος.

∆εν έγινε ένα περιφερειακό συµβούλιο! Ένας περιφερειάρχης,
τον οποίο δεν τον είδαµε ποτέ πεντέµισι χρόνια. ∆εν έγινε δηµο-
κρατικός προγραµµατισµός. Πώς θα περπατήσει αυτή η περιφέ-
ρεια; Ποιος ορθολογισµός έργων θα γίνει σε επίπεδο
νοµαρχιακό, σε επίπεδο περιφέρειας;

(Στο σηµείο αυτό χτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η Πιερία, απ’ όπου κατάγοµαι, είναι τέταρτη από το τέλος σε
ύψος ΑΕΠ. Η Πέλλα είναι η τελευταία. Υπάρχει κάπου εσωτερική
ανακατανοµή πλούτου ή είναι δυο πόλεις, οι οποίες παράγουν
το 70% του ΑΕΠ στην Ελλάδα; Υπάρχει ενδοπεριφερειακή άρση
των ανισοτήτων;

Άρα, υπάρχει πρόταση για αιρετή περιφέρεια και θα πρέπει
εδώ να δούµε µέσα από δηµιουργικό προγραµµατισµό ποια έργα
θα προταθούν. Μιλάµε για Πιερία που έχει δίκτυα, ΠΑΘΕ, Εγνα-
τία, σιδηρόδροµο, προαστιακό, φυσικό αέριο και για να πάρεις
σήµερα άδεια γεώτρησης πας στην Κοζάνη, για φορολογικό δι-
καστήριο πας στη Λάρισα, για διοικητικό δικαστήριο πας στη Θεσ-
σαλονίκη, για άδεια αερίου πας στο Κιλκίς! Αυτή είναι η Πιερία.

Και τέσσερα διόδια έβαλε ο κ. Σουφλιάς για να αποφύγει τα
διόδια στη Λάρισα. Για να πας από τον Πλαταµώνα στη Θεσσα-
λονίκη, θες 15 ευρώ! Για να πας από τη Λάρισα, θες 20 ευρώ! Ο
Πλαταµώνας τελείωσε από το χάρτη!

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Αµοιρίδη, ολο-
κληρώστε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Έχουµε την Πιερία, έχουµε τον Όλυµπο. Όµως, ο Όλυµπος

δεν υπάρχει πουθενά, όπως το Λιτόχωρο, ο Πλαταµώνας. Προ-
τείνω, λοιπόν, πιλοτική «πράσινη» ανάπτυξη µε τη µυθολογία, µε
τον τουρισµό –δεν είναι εδώ ο Υπουργός Πολιτισµού, είναι η

κυρία Υφυπουργός- να δείτε τον Όλυµπο, που είναι παγκόσµιο
µνηµείο της φύσης.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι η οικονοµική κρίση
είναι σαν ένα µεγάλο πόλεµο. Για να τον κερδίσεις, χρειάζεσαι
όραµα, χρειάζεσαι σχέδιο, χρειάζεσαι µάχιµο στρατό, χρειάζε-
σαι ηγέτη. Το ΠΑΣΟΚ τα διαθέτει όλα. Την εµπιστοσύνη πρώτα-
πρώτα του ελληνικού λαού, εµπιστοσύνη στις αστείρευτες
δυνάµεις του ελληνικού λαού, στο σχέδιό του, στους νέους πο-
λιτικούς και στις νέες πολιτικές, τον ηγέτη, το Γιώργο Παπαν-
δρέου, αλλά και τις αξίες του Ανδρέα Παπανδρέου όπως αυτή
της δικαιοσύνης.

Με αυτές τις αρχές κερδίζουµε το στοίχηµα και κάνουµε
πράξη το όραµα σ’ αυτόν τον τόπο. Πάµε όλοι µαζί και χρειάζε-
ται όλοι µας να στηρίξουµε αυτή την προσπάθεια. Το είπε και ο
πρώην Πρωθυπουργός, να στηρίξουµε µια νέα προσπάθεια, να
ξαναέλθει το χαµόγελο και η αισιοδοξία στην Ελλάδα. Το οφεί-
λουµε στα παιδιά µας, το οφείλουµε και στον εαυτό µας!

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Βου-
λευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Σταύρος Καλαφάτης.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, θα ήθελα ξεκινώντας να ευχηθώ «καλή επιτυχία» στο
έργο της Κυβέρνησης και να ενισχύσει ό,τι εποικοδοµητικό έχει
προχωρήσει η κυβέρνηση Καραµανλή.

Βρίσκοµαι σήµερα στο Βήµα αυτό, προκειµένου να τοποθε-
τηθώ επί των Προγραµµατικών ∆ηλώσεων της Κυβέρνησης για
τη βόρειο Ελλάδα, ως Υπουργός ενός τέως Υπουργείου, αυτό
της Μακεδονίας-Θράκης.

Τα λόγια των Υπουργών και των Υφυπουργών της νέας Κυ-
βέρνησης του ΠΑΣΟΚ για περιφερειακή ανάπτυξη, για αποκέ-
ντρωση, ήταν θετικά. Ωστόσο, πολιτική µε περιγραφές γενικών
προθέσεων δεν γίνεται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε σε µια εποχή εντε-
λώς διαφορετική από αυτή που υπήρχε µόλις πριν από λίγα χρό-
νια. Βρισκόµαστε στην εποχή του ειδικού, του εξειδικευµένου,
στην εποχή του «διά ταύτα». Και αυτή η Κυβέρνηση έρχεται,
όπως και κάθε νέα κυβέρνηση, να δώσει λύσεις και να απαντήσει
σε ερωτήµατα. Ωστόσο, δεν µπορώ να αποφύγω να πω ότι τε-
λικά γεννώνται περισσότερα ερωτήµατα, παρά δίνονται απαντή-
σεις στα υφιστάµενα.

Βεβαίως, εκτός από τα ερωτηµατικά υπάρχουν και σηµαντικές
αντιφάσεις. Είµαι πολύ συγκεκριµένος, όσον αφορά το Υπουρ-
γείο Μακεδονίας - Θράκης, την κατάργησή του και τη θεωρητική
ενίσχυση που ευελπιστώ ότι αυτό θα γίνει πραγµατικότητα.
Όµως, σε κάθε περίπτωση η κατάργηση του Υπουργείου Μακε-
δονίας-Θράκης είναι γεγονός.

Ερωτώ, λοιπόν, την Κυβέρνηση και το κόµµα του ΠΑΣΟΚ, τα
εξής:

Πρώτον, πώς µπορεί να εξηγηθεί η τοποθέτηση των νέων
Υπουργών πώς το Μακεδονίας-Θράκης δεν καταργείται, την ίδια
στιγµή που µε προεδρικό διάταγµα είχε ήδη καταργηθεί;

∆εύτερον, αποκηρύσσετε τη συνειδητή επιλογή του ιδρυτή
σας, του Ανδρέα Παπανδρέου, να υπηρετήσει το Υπουργείο Μα-
κεδονίας-Θράκης το 1985 και να αναγνωρίσει αυτή ακριβώς τη
διάσταση του ρόλου του;

Τρίτον, έπαψαν να υφίστανται οι εθνικοί λόγοι της έξωθεν από-
πειρας σφετερισµού του ονόµατος της Μακεδονίας που υπαγό-
ρευσαν τη µετατροπή του Υπουργείου Βορείου Ελλάδος σε
Υπουργείο Μακεδονίας-Θράκης;

Γιατί δεν ενηµερώσατε τα δυόµισι εκατοµµύρια των Βορειο-
ελλαδιτών αλλά και όλους τους Έλληνες σχετικά µε την πρόθεσή
σας να καταργήσετε το Υπουργείο Μακεδονίας-Θράκης; Αµφι-
σβητείτε τον εθνικό ρόλο που διαδραµάτισε το Υπουργείο Μα-
κεδονίας-Θράκης τα προηγούµενα έτη; Θεωρείτε ότι δεν έχει
τέτοιο ρόλο πλέον να διαδραµατίσει στις ηµέρες µας; Γιατί από
τις πρώτες προτεραιότητές σας ήταν να διαγράψετε τους όρους
«Μακεδονία» και «Θράκη» από το Υπουργικό σας Συµβούλιο;

Ας πάµε όµως και στο θέµα της αποκέντρωσης, γιατί και στον
τοµέα αυτό φοβάµαι ότι ο εντυπωσιασµός υπερισχύει της ου-
σίας.

126 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ερώτηµα πρώτο. Ποιες είναι οι αρµοδιότητες της εναποµεί-
νασας Γενικής Γραµµατείας Μακεδονίας-Θράκης για την ίδια τη
Μακεδονία και τη Θράκη; Και το κυριότερο, από τι πόρους και
προϋπολογισµό συνοδεύεται, ώστε να είναι πραγµατικά παρα-
γωγική αυτή η Γραµµατεία, έστω για την περιοχή της βορείου
Ελλάδας;

Βέβαια δεν νοµίζω να είναι αποδεκτή µια απάντηση, σύµφωνα
µε την οποία το επιχείρηµα πώς η ένταξή της στο Υπουργείο
Εσωτερικών συνεπάγεται τη στήριξη των δράσεών της αόριστα
από τον προϋπολογισµό του Υπουργείου αυτού.

Ερώτηµα δεύτερο. Τι προϋπολογισµό θα έχουν στη διάθεσή
τους ειδικά για τη Μακεδονία και τη Θράκη οι δυο Υφυπουργοί
που έχουν ως έδρα το ∆ιοικητήριο της Θεσσαλονίκης; Και το
χρησιµότερο, πόσο αυξηµένος θα είναι σε σχέση µε το άθροι-
σµα των πόρων που διέθεταν συνολικά έως τώρα στη βόρεια Ελ-
λάδα το Υπουργείο Εσωτερικών, το Υπουργείο Οικονοµίας και
το Υπουργείο Μακεδονίας-Θράκης;

Ερώτηµα τρίτο. Τι εµπόδιζε την Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ να
ακούσει και το αίτηµα των ίδιων των στελεχών του από τη βόρεια
Ελλάδα για περαιτέρω ουσιαστική ενίσχυση του Υπουργείου Μα-
κεδονίας-Θράκης, εφόσον πραγµατικά υπήρχε η δυνατότητα για
ακόµα µεγαλύτερη ενίσχυση σε επίπεδο πόρων, αλλά και αρµο-
διοτήτων; Τι εµπόδιζε το ΠΑΣΟΚ να προβεί στην εγκατάσταση
των Υφυπουργών στη Θεσσαλονίκη, µε παράλληλη ενίσχυση
ενός Υπουργείου που θα είχε ανεξαρτησία άσκησης πολιτικής
στο χώρο ευθύνης του;

Άλλωστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την ανησυχία πως η
Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ δείχνει διάθεση αφαίρεσης και όχι πρό-
σθεσης πόρων και δράσης για τη Θεσσαλονίκη και τη βόρεια Ελ-
λάδα εντείνουν και άλλα σηµεία που παραµένουν αδιευκρίνιστα
µετά τις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις. Ακούσαµε τον κύριο Πρω-
θυπουργό να ανακοινώνει ότι θα αναθεωρηθεί το «ΕΣΠΑ 2007-
2013» που η Νέα ∆ηµοκρατία µε εντολή Κώστα Καραµανλή είχε
ήδη κατανείµει σε ποσοστό 80% στην ελληνική περιφέρεια. Ανα-
ρωτιόµαστε, προς ποια κατεύθυνση θα γίνει αυτή η αναθεώρηση;
Τι υποκρύπτει αυτή η εξαγγελθείσα αναθεώρηση από πλευράς
ανακατανοµής των κονδυλίων; Και ως Θεσσαλονικιός και Βορει-
οελλαδίτης Βουλευτής, ρωτώ. Πόσα κονδύλια θα χάσουν η Μα-
κεδονία και η Θράκη από αυτή την αναθεώρηση; Ούτε αυτό
απαντάται από τις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις της Κυβέρνησης.
Προφανώς, θα το διαπιστώσουµε στην πορεία.

Οµιχλώδες, επίσης, παραµένει και το τοπίο για τις διεθνείς
ενεργειακές συµφωνίες στη Θράκη. Θα τις αναθεωρήσετε; Θα
τις επανεξετάσετε; Θα τις επαναδιαπραγµατευτείτε; Πώς δε-
σµεύεστε ότι τα οφέλη για την Ελλάδα θα είναι µεγαλύτερα από
αυτά τα οποία είχαν εξασφαλιστεί από την κυβέρνηση Καρα-
µανλή;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Όµως και τα δείγµατα για τη Θεσσαλονίκη δεν είναι καθησυ-
χαστικά. Χαρακτηριστικό παράδειγµα αποτελεί το ζήτηµα της κα-
τασκευής του νέου διεθνούς εκθεσιακού και συνεδριακού
κέντρου στη Θεσσαλονίκη. Στο αχρείαστο, κατά τον Πρωθυ-
πουργό και κατηργηµένο πλέον, Υπουργείο Μακεδονίας-Θράκης
καταφέραµε τους προηγούµενους µήνες να συγκεράσουµε θέ-
σεις και απόψεις, καταφέραµε να συνενώσουµε τους φορείς της
πόλης της Θεσσαλονίκης και καταλήξαµε οµόφωνα στις προτά-
σεις που οδήγησαν στην απόφαση να προωθηθεί το νέο εκθε-
σιακό και συνεδριακό κέντρο στη δυτική Θεσσαλονίκη, στη
Σίνδο, στο χώρο του ΤΕΙ, που και το ΠΑΣΟΚ χαρακτήριζε ως κα-
ταλληλότερο, µε επίσηµη δέσµευσή του.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόρης Νιώτης): Παρακαλώ, ολοκληρώ-
στε.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Τρία δευτερόλεπτα, σας παρακαλώ,
κύριε Πρόεδρε.

Ποια είναι η πρόθεση της Κυβέρνησης, µε βάση όσα γνωρί-
ζουµε. Επανεξέταση, ακύρωση της απόφασης, που µέχρι πρότι-
νος ακόµη και το ΠΑΣΟΚ υποστήριζε ή παραποµπή της
µετεγκατάστασης της ∆ΕΘ στις καλένδες αντί για επιτάχυνσή

της;
Πρέπει να γνωρίζουµε ξεκάθαρα ποιες είναι οι προθέσεις σας.

Τι θα γίνει µε το µητροπολιτικό πάρκο στο κέντρο της πόλης στη
σηµερινή έκταση της ∆ΕΘ; Θα γίνει, ναι ή όχι; Και τι σηµαίνει η
προσφυγή σε ειδικούς από το εξωτερικό που θα αποφανθούν για
την ταυτότητα της Θεσσαλονίκης ερήµην των φορέων και των
αρχών της Θεσσαλονίκης;

Το Υπουργείο Μακεδονίας-Θράκης που καταργήσατε ως
αχρείαστο κατάφερε να τρέξει το εγχείρηµα της Ζώνης Καινο-
τοµίας, φθάνοντάς το στη χωροθέτησή του σε συγκεκριµένη δια-
θέσιµη έκταση. Θα κάνετε πίσω και σ’ αυτό; Και αυτό θα πάει
στις καλένδες;

Όµως, υπάρχουν και µία σειρά άλλων ερωτηµάτων και
κλείνω…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόρης Νιώτης): Παρακαλώ, κύριε συνά-
δελφε, όχι άλλα ερωτήµατα. Κλείστε.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα
ήθελα πραγµατικά να είµαι αρωγός σε οποιαδήποτε θετική προ-
σπάθεια εκπονηθεί από την Κυβέρνηση. Για τη βόρεια Ελλάδα
εύχοµαι µέσα από την ψυχή µου πραγµατικά να µην έχουµε ανα-
κυκλώσεις παλαιών ιδεών και προτάσεων που ταλαιπώρησαν για
δεκαετίες επί κυβερνήσεων ΠΑ.ΣΟ.Κ. τη βόρεια Ελλάδα, αλλά να
υπάρχουν απτές οι πολιτικές που θα δώσουν δύναµη…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόρης Νιώτης): Κύριε Καλαφάτη.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: …και λύση στα ουσιαστικά προβλή-

µατα της Θεσσαλονίκης. Όταν υπάρχει ουσιαστική και ειλικρινής
πρόθεση από την πλευρά της Κυβέρνησης, θα είµαστε δίπλα. Σε
αντίθετη περίπτωση, θα είµαστε και εµείς απέναντι.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόρης Νιώτης): Το λόγο έχει ο Βουλευ-
τής του ΠΑΣΟΚ κ. Ευτύχιος ∆αµιανάκης.

ΕΥΤΥΧΙΟΣ ∆ΑΜΙΑΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αγαπητές και αγα-
πητοί συνάδελφοι, αυτονόητο χρέος ένα µεγάλο «ευχαριστώ» σε
όλους εκείνους που µε την ψήφο τους µας έδωσαν την εντολή να
τους εκπροσωπήσουµε στο Ελληνικό Κοινοβούλιο.

Στις 4 Οκτώβρη δόθηκε µια καθαρή εντολή στο ΠΑΣΟΚ και
στον Πρόεδρό του, το Γιώργο Παπανδρέου, για αλλαγή σελίδας
στη χώρας, µια αλλαγή που την έχει ανάγκη η χώρα. Και ο Πρό-
εδρός µας -εντός εισαγωγικών η έκφραση- είναι «καταδικασµέ-
νος» να επιτύχει. Είναι, όµως, µόνος του;

Νοµίζω, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, ότι όλοι έχουµε
αυτό το µεγάλο στοίχηµα. Και δεν το έχουµε µόνο το στοίχηµα
εµείς στο ΠΑΣΟΚ. Είναι στοίχηµα και ευθύνη όλων µας να ανα-
τάξουµε τη χώρα από την παρακµή στην οποία έχει περιέλθει, ει-
δικότερα τα τελευταία πεντέµισι χρόνια. ∆ιότι νοµίζω ότι δεν
αµφισβητεί κανείς -το ζείτε, το ζούµε όλοι, το ζει ο κάθε Έλλη-
νας- ότι δεν λειτουργεί τίποτα σ’ αυτό τον τόπο, ότι δεν υπάρχει
αξιακό σύστηµα, ότι δεν υπάρχει αξιοκρατία, ότι δεν υπάρχει δια-
φάνεια, ότι δεν υπάρχουν όροι υγιούς ανταγωνισµού, ότι δεν
υπάρχει άµιλλα, ότι δεν υπάρχει τίποτα που να δώσει ερέθισµα
στους πολίτες προκειµένου και αυτοί να συνεισφέρουν και να
συνδράµουν στην επίτευξη των µεγάλων εθνικών στόχων για τη
χώρα.

Η υγεία «καρκινοβατεί». Το νοσοκοµείο Χανίων χρωστάει σή-
µερα 55.000.000 ευρώ στους προµηθευτές του. ∆εν υπάρχει
στοιχειώδες υγειονοµικό υλικό. Αυτή είναι µια µικρογραφία τού
τι γίνεται σε όλη τη χώρα.

Η παιδεία, τα σχολεία υπολειτουργούν και οι γονείς αναγκά-
ζονται να δίνουν δύο και τρεις µισθούς για να µπουν σ’ αυτό τον
αθέµιτο ανταγωνισµό της βαθµοθηρίας και όχι της ουσιαστικής
γνώσης και των προσόντων που απαιτούνται για την αντιµετώ-
πιση των σύγχρονων αναγκών της χώρας και των πολιτών της.

Για την οικονοµία να µην µιλήσω. Την ξέρετε, την ξέρουµε. Τη
ζει ο κάθε Έλληνας πολίτης και ξέρουµε πολύ καλά πόσο δύ-
σκολο θα είναι το έργο της ανάταξής της, γι’ αυτό και ο Γεώργιος
Παπανδρέου µε τις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις, συνάδελφοι,
έδωσε το στίγµα των πολιτικών του. Τι είπε; Εθνική οµοψυχία.

Η Ελλάδα, φίλες και φίλοι, δεν ανήκει στους µισούς Έλληνες,
όπως τους κατέταξε η Νέα ∆ηµοκρατία τα πεντέµισι χρόνια που
διακυβέρνησε τη χώρα. Εθνική οµοψυχία σηµαίνει ότι δουλεύ-
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ουµε όλοι οι Έλληνες για µια Ελλάδα. Αυτό είναι το µήνυµα και
το σύνθηµα. Αυτό είναι που πρέπει να εµπνεύσει και εµάς σε
κάθε πεδίο κυβερνητικής δράσης. Αυτό είναι το µήνυµα που πρέ-
πει να ακολουθήσουν και οι Υπουργοί µας κατά την περίοδο της
κυβερνητικής τους θητείας.

Ο κόσµος θέλει πρότυπα. ∆ε θέλει πια «ξύλινα» λόγια. Θέλει
αξίες και τα πρότυπα ξεκινάνε από τον Πρωθυπουργό της
χώρας, ξεκινάνε από τους Υπουργούς της Κυβέρνησης, φθάνουν
σε εµάς τους Βουλευτές, πάνε σε όλα τα επίπεδα της διοίκησης
και µόνο τότε είναι και θα είναι υποχρεωµένοι να υποβάλουν και
τους εαυτούς τους σε θυσίες προκειµένου να ανατάξουµε τη
χώρα.

Άκουσα τον κ. Χατζηγάκη να λέει ότι καταψηφίζει τις Προ-
γραµµατικές ∆ηλώσεις της Κυβέρνησης.

Κύριε Χατζηγάκη, απουσιάζετε και δε θέλω να το πω, αλλά αν
εσείς τόσο εύκολα καταψηφίζετε τις κυβερνητικές θέσεις, εγώ
καταδικάζω την πολιτική σας στον αγροτικό χώρο πεντέµισι χρό-
νια τώρα που τον οδηγήσατε στην αθλιότητα, που δεν υπάρχει τί-
ποτα σ’ αυτόν τον τόπο, που δεν υπάρχουν προγράµµατα νέων
αγροτών, που τους αφήσατε ανυπεράσπιστους, που έγιναν άνι-
σες κατανοµές ανάλογα µε την εκλογική τους περιφέρεια.

Σ’ αυτά, κύριοι συνάδελφοι, θα πρέπει εµείς να «βάλουµε»
πλάτη. Και πρέπει µέσα από τα όπλα που έχουµε, του κοινοβου-
λευτικού ελέγχου, µέσα από συγκεκριµένα επιχειρήµατα να ανα-
δείξουµε τι έγινε στο παρελθόν και πού πρέπει να πάει το καράβι.
Και νοµίζω ότι όλοι µας έχουµε πλέον ένα πρότυπο. Το πρότυπο
το έδωσε ο Πρόεδρός µας: «∆εν χρωστάω σε κανένα». Αυτό
εµένα και νοµίζω και όλους µας µάς εµπνέει και µας οδηγεί για
όλη την περίοδο της κυβερνητικής µας θητείας. Γιατί έτσι µόνο
θα αποκαταστήσουµε στη χώρα τις αξίες που έχει, που τις ανή-
κουν και που, δυστυχώς, κάποιοι θεώρησαν ότι η Ελλάδα ανήκει
σε λίγους και όχι σε όλους.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόρης Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, θέλω να σας ενηµερώσω ότι αµέσως µετά τον επόµενο
οµιλητή, που θα είναι Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας, θα
πάρει το λόγο ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και επ’ αυτού ερωτώ τον
κ. ∆ένδια: Θέλετε να πάρετε το λόγο τώρα;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ∆ΕΝ∆ΙΑΣ: Μετά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόρης Νιώτης): Ωραία.
Καλείται στο Βήµα η Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κυρία

Βόζεµπεργκ Ελισάβετ.
ΕΛΙΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕΜΠΕΡΓΚ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, είναι η πρώτη φορά που λαµβάνω το λόγο
σ’ αυτό το Βήµα και σας διαβεβαιώνω ότι αισθάνοµαι και δέος
και σεβασµό, διότι όση εµπειρία και να έχει κανείς από τα ποι-
νικά και τα πολιτικά ακροατήρια, τα δικαστήρια, δεν έχει καµµία
σχέση αυτή η Αίθουσα, είναι πραγµατικά ο ναός της ∆ηµοκρα-
τίας.

Θα πω τις σκέψεις µου στο χρόνο που έχει περιοριστεί από το
Προεδρείο ως απλή Ελληνίδα πολίτης και όχι ως πολιτικός κα-
ριέρας, διότι δεν είµαι, καθώς είναι η πρώτη φορά που εκλέγο-
µαι.

Επιθυµώ στην αρχή να ευχαριστήσω όλους όσοι µε ενέταξαν
ως µέλος της Εθνικής Αντιπροσωπείας, να συγχαρώ όλους εσάς
που βρισκόµαστε µαζί για µία παραγωγική δουλειά στα χρόνια
που έρχονται, να συγχαρώ την Κυβέρνηση για την πολύ ισχυρή
εντολή που πήρε και να ευχηθώ από καρδιάς σε όλους µας υγεία
και µακροηµέρευση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε πάρα πολύ µεγάλη προσοχή
άκουσα τις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις του Πρωθυπουργού και
τις αναλυτικές τοποθετήσεις των καθ’ ύλην Υπουργών, όσων είχα
την τιµή να ακούσω και όσων έχουν προλαλήσει. Αυτό το οποίο
διαπίστωσα είναι ότι υπήρξε µία επανάληψη των προεκλογικών
εξαγγελιών σε µεγάλο βαθµό µε ελάχιστες αποκλίσεις ως προς
την υλοποίηση, υπήρξε µία τεράστια υποσχεσιολογία, πολύ ση-
µαντικοί επιθετικοί προσδιορισµοί, ωραία λόγια, ένα περίβληµα
κυβερνητικής πολιτικής σε επίπεδο µη υλοποιήσιµο –και θα εξη-
γήσω γιατί- και σε κάθε περίπτωση µία ελκυστική πρόταση, ολο-
κληρωµένη σε πολλά επίπεδα, ανολοκλήρωτη σε άλλα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το να ασκεί κανείς κριτική όταν
λαµβάνει το πρώτον το λόγο δεν είναι ούτε πολιτικά ευπρεπές
και δεν θα το κάνω. ∆εν θα το κάνω πρώτον διότι αυτό δεν µπο-
ρεί να είναι εφικτό σε µία Κυβέρνηση η οποία σε προγραµµατικό
επίπεδο εξαγγέλλει µέτρα και για τα οποία µέλλει να κριθεί και
οπωσδήποτε σ’ αυτή τη χρονική στιγµή η αντιπολίτευση δεν µπο-
ρεί παρά να είναι γενικόλογη.

Όµως, οι παρατηρήσεις που έχω να κάνω αφορούν στις γενι-
κόλογες και αόριστες προγραµµατικές δηλώσεις-προεξαγγελίες,
οι οποίες δεν προοιωνίζονται υλοποίηση και εφαρµογή. Για πα-
ράδειγµα, ακόµα και σήµερα δεν έχουµε πληροφορηθεί για κάτι
που ζητούσαµε να πληροφορηθούµε και προεκλογικά, δηλαδή
για το πώς θα εξοικονοµηθούν οι πόροι της υλοποίησης ενός τέ-
τοιου µεγαλεπήβολου προγράµµατος που αφορά στην ανά-
καµψη της οικονοµίας. ∆εν έχει εξηγηθεί αν η Κυβέρνηση θα
προβεί σ’ ένα σκληρό ή οποιασδήποτε άλλης µορφής εξωτερικό
δανεισµό και µε ποιους όρους. ∆εν έχει εξηγηθεί πώς για ένα δί-
καιο, όπως εξαγγέλλεται, φορολογικό σύστηµα δεν έχει τεθεί σε
γνώση µας ούτε η κλίµακα ή οι κλίµακες µε τις οποίες θα γίνει.
Και τούτο το λέω γιατί δανείζοµαι ακριβώς τη διατύπωση του
Πρωθυπουργού ο οποίος είπε επί λέξει ότι το σχέδιο νόµου που
αφορά στη φορολογία θα εκπονηθεί µετά από τρεις µήνες. ∆η-
λαδή, αυτή τη στιγµή δεν υπάρχει ούτε έτοιµο.

Και βέβαια, όταν µιλάµε για φορολογία, θα έπρεπε να έχει
εξηγηθεί τι εννοούµε ότι λέµε για µεγάλη ακίνητη περιουσία, πώς
γίνεται να φορολογούνται τα κέρδη από κάποιες επιχειρήσεις και
να µη φορολογείται ο τζίρος, σε ποια περίπτωση καταργούµε το
φόρο κληρονοµιάς και το φόρο γονικών παροχών. Και το λέω
διότι ως µάχιµη δικηγόρος µπορώ να σας διαβεβαιώσω ότι αυτό
το µέτρο που ήταν πρωτοβουλία της Νέας ∆ηµοκρατίας, ανα-
κούφισε τα µεσαία και κατώτερα νοικοκυριά, διότι αντιλαµβάνε-
στε ότι οι µεγάλες κληρονοµίες δεν έχουν κανένα πρόβληµα να
πληρώσουν και µεγάλο φόρο. Αυτό το λέω σαν ένα απλό παρά-
δειγµα.

Και η µεγάλη αοριστία έγκειται στο ότι για να είναι υλοποιή-
σιµη η ανάπτυξη σε επίπεδο ανάκαµψης της οικονοµίας, θα πρέ-
πει στην ανάπτυξη τουλάχιστον κατά τα χρόνια που το ΠΑΣΟΚ
ήταν αντιπολίτευση να µην έχει πει «όχι» σ’ έναν βασικό πυλώνα,
δηλαδή στις πρωταρχικές ξένες επενδύσεις. Σας θυµίζω ότι το
ΠΑΣΟΚ είπε «όχι» στα ρωσικά κεφάλαια για τους αγωγούς, είπε
«όχι» στα γερµανικά κεφάλαια στον ΟΤΕ, είπε «όχι» στα εβραιο-
ελληνικά κεφάλαια στην επένδυση της Ολυµπιακής, είπε «όχι» σε
όλες τις ιδιωτικοποιήσεις και αντίθετα εξήγγειλε επανεξέταση
συµβάσεων που έχουν διεθνή χαρακτήρα.

∆ιερωτώµαι για το εξής: Εάν, λοιπόν, από τώρα έχουµε ένα
εµπόδιο στις ξένες επενδύσεις, πώς θα προχωρήσει η ανάπτυξη
ούτως ώστε να ανασάνει η οικονοµία;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Είναι πολύ λίγος ο χρόνος και θα ζητήσω την ανοχή σας, κύριε
Πρόεδρε, καθώς θα είµαι πάρα πολύ σύντοµη µιλώντας για µία
παράµετρο στην παιδεία, διότι θα ήθελα να επισηµάνω ότι αυτή
η νέα Κυβέρνηση –που από την καρδιά µου ειλικρινά εύχοµαι να
επιτύχει για το καλό του τόπου- θα έπρεπε στο µεγαλεπήβολο
σχέδιο της παιδείας που πολύ αναλυτικά αναπτύχθηκε από την
ικανότητα κυρία ∆ιαµαντοπούλου, να έχει έναν αναθεωρητικό χα-
ρακτήρα για τα ιδιωτικά πανεπιστήµια. Και το λέω διότι όταν
έχουµε ιδιωτική περίθαλψη, ιδιωτικά νηπιαγωγεία, ιδιωτικά σχο-
λεία, δεν µπορεί να υπάρχει µία ανισότητα στα πανεπιστήµια,
διότι αυτό βλάπτει όταν αναβαθµίζουµε τον Έλληνα µαθητή, τον
Έλληνα φοιτητή και δεν µπορεί σε καµµία περίπτωση να οδηγή-
σει προς τη σύγκλιση στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κυρίες και κύριοι, αγαπητοί συνάδελφοι, η Νέα ∆ηµοκρατία
θα σταθεί απέναντι στην Κυβέρνηση. Αρωγός της θα είναι σ’ εκεί-
νες τις πρωτοβουλίες που είναι υλοποιήσιµες και µπορούν πραγ-
µατικά να εφαρµόσουν ένα πρόγραµµα µε ανθρώπινο πρόσωπο
και µε οπτική την Ελλάδα του αύριο. Αλλά, η Ελλάδα του αύριο
χωρίς επενδύσεις, χωρίς προοπτικές και χωρίς διευκρινισµένα
κεφάλαια για µία υλοποίηση, θα βρει τη Νέα ∆ηµοκρατία απένα-
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ντι στο θεσµικό ρόλο της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, όπως ετά-
χθη από την εντολή του λαού.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόρης Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αµέσως τώρα θα λάβει το λόγο ο Υπουργός ∆ικαιοσύ-
νης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων κ. Χάρης
Καστανίδης.

Θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι αµέσως µετά θα έχουν το
λόγο ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Νικόλαος ∆ένδιας,
ο Βουλευτής κ. Γιώργος Ντόλιος από το ΠΑ.ΣΟ.Κ., ο Βουλευτής
κ. Κώστας Τσιάρας από τη Νέα ∆ηµοκρατία, ο Βουλευτής κ. Χρή-
στος Πρωτόπαπας από το ΠΑ.ΣΟ.Κ. και ο Βουλευτής κ. Αθανά-
σιος Παφίλης από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, θέλω να καλωσορίσω στο Ελληνικό Κοινοβούλιο τους
συναδέλφους και τις συναδέλφους που για πρώτη φορά εκλέ-
γονται και να τους ευχηθώ καλό και δηµιουργικό έργο.

Στους παλαιότερους που επανεκλέχτηκαν, µε την εµπειρία και
τη σοφία τους εύχοµαι να συµβάλουν σ’ ένα γόνιµο και δηµι-
ουργικό κοινοβουλευτικό διάλογο και στην αναβάθµιση του
έργου της Κυβέρνησης.

Επιτρέψτε µου να εκφράσω από το Βήµα αυτό την οφειλόµενη
από εµένα προς τους πολίτες της Θεσσαλονίκης βαθειά ευγνω-
µοσύνη, γιατί χρόνια τώρα εκφράζουν τη στήριξή τους στο πρό-
σωπό µου.

Θέλω να σας ευχαριστήσω, κύριε Πρόεδρε, γιατί µε τη συνεν-
νόησή µας ζητήσατε από τον κ. ∆ένδια, αν ήθελε, να οµιλήσει
µετά. Είναι οφειλόµενο χρέος της Συµπολίτευσης προς την Αντι-
πολίτευση ώστε να µπορεί να απαντά στο χρόνο που πρέπει, µε
τα στελέχη εκείνα που έχουν τη δυνατότητα, λόγω των θέσεων
που κατείχαν, να µιλήσουν ειδικότερα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζετε ότι το Υπουργείο ∆ι-
καιοσύνης µετονοµάστηκε σε Υπουργείο ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφά-
νειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων. Είναι προφανές ότι
µετατρέπεται στο φορέα της εκτελεστικής εξουσίας που, πέραν
των παραδοσιακών αρµοδιοτήτων του σχετικά µε τη δικαιοσύνη
και όσους υπηρετούν τη δικαιοσύνη, αναλαµβάνει και αρµοδιό-
τητες σχετικές µε τη διαφάνεια.

Η ευθύνη µας είναι να οργανώσουµε και να εποπτεύσουµε όλο
το θεσµικό πλαίσιο για την εγκαθίδρυση κανόνων διαφάνειας στη
δηµόσια ζωή. Πρόσθετη ευθύνη µας είναι να διευρύνουµε και να
προστατεύσουµε µε τρόπο αποτελεσµατικό τα ανθρώπινα δικαι-
ώµατα και τις ατοµικές ελευθερίες. Όσο το πράττουµε, δηλαδή
όσο διευρύνουµε τα ατοµικά δικαιώµατα και τις ελευθερίες, τόσο
περισσότερο εµβαθύνουµε τη ∆ηµοκρατία και ενισχύουµε την
ποιότητά της υπέρ των πολιτών.

Σχετικά µε τη δικαιοσύνη, τρεις είναι οι βασικές αρχές µας.
Θέλουµε να της αποδώσουµε το κύρος που της αναλογεί. Θέ-
λουµε να της προσδώσουµε την πραγµατική ανεξαρτησία που
της αναγνωρίζει η ίδια η συνταγµατική διάκριση των εξουσιών.
Και το σκέλος της ανεξαρτησίας δεν είναι απλώς µία τυπική δια-
κήρυξη Υπουργού ∆ικαιοσύνης τυπική διακήρυξη της Κυβέρνη-
σης, αλλά ουσιαστική διακήρυξη που θα υποστηριχθεί µε
συγκεκριµένα µέτρα, όπως αυτά που αµέσως θα ανακοινώσω.

Πρώτον, θέλουµε να αλλάξουµε τον τρόπο επιλογής της ηγε-
σίας των Ανωτάτων ∆ικαστηρίων της χώρας. Ήδη το ανακοίνωσε
ο Πρωθυπουργός κατά την ανάγνωση των Προγραµµατικών ∆η-
λώσεων. Θα ήταν ευχής έργον εάν όλοι µαζί µπορούσαµε αυτό
να το συµφωνήσουµε στο πλαίσιο της αναθεώρησης του Συ-
ντάγµατος. Όµως, η αναθεώρηση του Συντάγµατος το νωρίτερο
που µπορεί να εκκινήσει ως διαδικασία είναι το 2013. Μπορούµε,
όµως, υπό το ισχύον συνταγµατικό καθεστώς να κάνουµε σοβα-
ρές µεταβολές, παρ’ότι στο τέλος το δικαίωµα θα είναι, τη προ-
τάσει του Υπουργού ∆ικαιοσύνης, δικαίωµα του Υπουργικού
Συµβουλίου.

Ωστόσο, µπορούµε να προκαλέσουµε σοβαρές µεταβολές στο
στάδιο πριν από την απόφαση του Υπουργικού Συµβουλίου, µε
την εµπλοκή της Βουλής και µάλιστα µε τρόπο ο οποίος να εξα-

σφαλίζει κατά το δυνατόν τη µεγαλύτερη διακοµµατική συνεν-
νόηση και συναίνεση.

Άρα, λοιπόν, η εµπλοκή της Βουλής πριν από την επιλογή των
ανωτάτων δικαστικών λειτουργών που θα καταλάβουν θέσεις στα
Ανώτατα ∆ικαστήρια της χώρας, σε ένα πλαίσιο κατά το δυνα-
τόν µεγαλύτερης διακοµµατικής συνεννόησης, είναι µία τοµή
που επιχειρεί να αποσυνδέσει τη δικαιοσύνη -κυρίως την ηγεσία
της δικαιοσύνης- από τον ασφυκτικό έλεγχο της εκάστοτε κυ-
βέρνησης.

∆εύτερον, η ενίσχυση της ανεξαρτησίας της δικαιοσύνης έχει
ακόµα µεγαλύτερη σηµασία, όταν προστατεύουµε και διασφαλί-
ζουµε αυτό που εµείς οι νοµικοί ονοµάζουµε εσωτερική ανεξαρ-
τησία της δικαιοσύνης.

Η εσωτερική ανεξαρτησία της δικαιοσύνης µπορεί να επιτευ-
χθεί –και αυτό θα το επιδιώξουµε µε κάθε τρόπο- αν εξασφαλί-
σουµε µε τις ανάλογες νοµοθετικές προβλέψεις κανονικά,
σταθερά, µόνιµα και αντικειµενικά κριτήρια που θα χρησιµοποι-
ούνται για κάθε υπηρεσιακή µεταβολή των δικαστικών λειτουρ-
γών. Επιπροσθέτως, όταν θα αποφασίζονται οι υπηρεσιακές
µεταβολές, θα επιβάλλεται η ειδικώς αιτιολογηµένη απόφαση
των Ανωτάτων ∆ικαστικών Συµβουλίων.

Τρίτον, θα επιστρέψουµε στο καθεστώς του αυτοδιοίκητου
των δικαστηρίων. ∆εν είναι δυνατόν, όταν οµιλούµε για την ανε-
ξαρτησία, να µην επιλέγουν στην ολοµέλειά τους οι δικαστές αυ-
τούς που θα ηγηθούν και θα προΐστανται του δικαστηρίου στο
οποίο ανήκουν.

Πολύ σύντοµα, λοιπόν και µετά από διάλογο τόσο µε την ηγε-
σία των Ανωτάτων ∆ικαστηρίων όσο και µε τις διάφορες Ενώσεις
των ∆ικαστικών Λειτουργών –προσθέτω σε συνεργασία και µε
τους ∆ικηγορικούς Συλλόγους της χώρας- θα ανακοινώσουµε
συγκεκριµένα πώς θα επανέλθει το αυτοδιοίκητο. ∆ιότι µαζί µε
την επαναφορά του αυτοδιοίκητου, θέλουµε να αποτρέψουµε
κάθε πιθανότητα «παραταξιοποίησης» στις εκλογές για την ανά-
δειξη προϊσταµένων σε κάθε δικαστήριο.

Τέταρτον, πολύ σηµαντικό για εµάς είναι να επαναθεωρή-
σουµε, για την ανεξαρτησία της δικαιοσύνης συνολικά, για την
εσωτερική ανεξαρτησία των δικαστικών λειτουργών, τον τρόπο
µε τον οποίο διδάσκονται οι σπουδαστές στην Εθνική Σχολή ∆ι-
καστών.

Άρα, λοιπόν, µία από τις βασικές µας προτεραιότητες θα είναι
η αναδιοργάνωση του τρόπου διοίκησης και του περιεχοµένου
της διδασκαλίας στην Εθνική Σχολή ∆ικαστών.

Και για να το κάνω σαφέστερο αυτό, θα ήθελα να σας περι-
γράψω το σήµερα, συγκριτικά µ’ αυτό που θέλουµε να επιτύ-
χουµε αύριο. Οι φοιτώντες στην Εθνική Σχολή ∆ικαστών
διδάσκονται κυρίως το πνεύµα της απόλυτης αφοσίωσης στη νο-
µολογία του Αρείου Πάγου. Οι δικαστές οφείλουν να διδάσκο-
νται το πνεύµα της απόλυτης αφοσίωσης στη συνείδησή τους
και στο νόµο.

Ο δεύτερος άξονας δράσης για τη δικαιοσύνη είναι η βελτίωση
των όρων απονοµής της δικαιοσύνης. Κυρίως µας ενδιαφέρει η
ταχύτητα στην απονοµή της δικαιοσύνης. Οι πολίτες ταλαιπω-
ρούνται σ’ ένα καθεστώς ουσιαστικά αρνησιδικίας. Η δικαιοσύνη
είναι «πνιγµένη» σε υπερφορτωµένα πινάκια. Προσθέστε, σας
παρακαλώ, ότι η χώρα µας έχει συνεχείς καταδίκες από το Ευ-
ρωπαϊκό ∆ικαστήριο Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων για υπερβολικές
καθυστερήσεις στις διεξαγόµενες δίκες, στην έκδοση τελικού δι-
καστικού αποτελέσµατος. Αντιλαµβάνεστε ότι αυτό δεν µπορεί
να συνεχιστεί. Γι’ αυτό ακριβώς, υπηρετώντας την αρχή ότι η δι-
καιοσύνη πρέπει να απονέµεται ταχέως, υπηρετώντας την αρχή
ότι πρέπει να βελτιωθούν οι όροι απονοµής της δικαιοσύνης, η
Κυβέρνηση θα επιχειρήσει πρώτον, να δηµιουργήσει σταδιακά,
µε προγραµµατισµό, αλλά σε ένα χρόνο εύλογο, δικαστική αστυ-
νοµία σε όλες τις µεγάλες εισαγγελίες της χώρας. Έχει σηµασία
η ποιότητα της προκαταρκτικής εξέτασης, ακόµα και της προα-
νάκρισης, και αυτό βεβαίως θα διευκολύνει και αστυνοµικούς
υπαλλήλους να ασχοληθούν µε τα πραγµατικά τους καθήκοντα.

∆εύτερον, θα προχωρήσουµε -το ανακοίνωσε και ο Πρωθυ-
πουργός- στην ευρεία αποποινικοποίηση αδικηµάτων ήσσονος
σηµασίας που σήµερα απασχολούν υπερφορτωµένα πινάκια.

Επίσης, θα πρέπει να ενισχύσουµε τους θεσµούς εξωδικαστι-
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κού συµβιβασµού, όπως γίνεται σε όλες τις χώρες της Ευρώπης
και στους προηγµένους νοµικούς πολιτισµούς. Είναι αλήθεια ότι
στον τόπο µας επικρατεί συνείδηση δικοµανίας, αλλά θα χρεια-
στεί υπερπροσπάθεια από όλους µας και κυρίως από το Υπουρ-
γείο ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων,
ώστε να καταστεί σαφές ότι µία από τις βασικές αρχές αποσυµ-
φόρησης των πινακίων, µία από τις βασικές αρχές που µπορεί να
διευκολύνει την ταχεία απονοµή της δικαιοσύνης είναι η διαµόρ-
φωση αξιόπιστων θεσµών εξωδικαστικού συµβιβασµού.

Προσθέτω ότι θα κινηθούµε ταχέως προς την κάλυψη των
κενών οργανικών θέσεων των δικαστικών λειτουργών και, σε συν-
δυασµό µε τα δηµοσιονοµικά µεγέθη, θα δούµε µία σταδιακή στο
µέλλον αύξηση των οργανικών θέσεων, όχι µόνο των δικαστικών
ή των εισαγγελικών λειτουργών, αλλά και των θέσεων των γραµ-
µατειών, διότι είναι σαφές ότι αυτό επιβάλλει η ενασχόληση µε το
µεγάλο όγκο των δικογραφιών που έχουν να διεκπεραιώσουν τα
δικαστήριά µας.

Η τρίτη βασική αρχή της Κυβερνήσεως είναι ότι θα δώσουµε
ξανά τη δέουσα σηµασία στις ανεξάρτητες αρχές, αρχή την
οποία ανακοίνωσε κατά την ανάγνωση των Προγραµµατικών ∆η-
λώσεων ο Πρωθυπουργός.

Όπως γνωρίζετε, τα τελευταία χρόνια οι ανεξάρτητες αρχές
ταλαιπωρήθηκαν στη σχέση τους µε την εκτελεστική εξουσία και
ορισµένες από αυτές αµφισβητήθηκαν. Γι’ αυτόν ακριβώς το
λόγο, σε µία τουλάχιστον περίπτωση, είχαµε λόγω της συ-
γκρούσεως µε την Κυβέρνηση και παραίτηση. Μιλάω για την Ανε-
ξάρτητη Αρχή Προστασίας Προσωπικών ∆εδοµένων.

Η Κυβέρνηση θα αποδώσει τη σηµασία που πρέπει, ενισχύο-
ντας το ρόλο των ανεξάρτητων αρχών, διότι οι ανεξάρτητες
αρχές αποτελούν βασικό εγγυητή των ατοµικών ελευθεριών και
των δικαιωµάτων των πολιτών. Αυτό δεν σηµαίνει εκχώρηση κυ-
βερνητικής ευθύνης, όπως ισχυρίζονται ορισµένοι. Η Κυβέρνηση
έχει ισχυρή εντολή, γνωρίζει τα καθήκοντά της, λειτουργεί και
θα λειτουργήσει σύµφωνα µε το νόµο υπέρ των πολιτών και της
δηµοκρατίας, αλλά οι ανεξάρτητες αρχές και ο αναβαθµισµένος
ρόλος τους είναι περαιτέρω εγγύηση για την προστασία των δι-
καιωµάτων των πολιτών.

Επ’ ευκαιρία της γενικής διατύπωσης, ειδικότερα θα ενισχυθεί
από την ηγεσία του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης τόσο ο ρόλος της
Ανεξάρτητης Αρχής ∆ιασφάλισης του Απορρήτου των Επικοινω-
νιών όσο και ο ρόλος της Ανεξάρτητης Αρχής Προστασίας Προ-
σωπικών ∆εδοµένων. Στην Ανεξάρτητη Αρχή Προστασίας
Προσωπικών ∆εδοµένων θα επανέλθει η συλλογή και η επεξερ-
γασία πλήρως, στο σύνολό τους, των στοιχείων που αφορούν τα
προσωπικά δεδοµένα και απ’ αυτόν τον έλεγχο της ανεξάρτητης
αρχής δεν µπορούν να εκφύγουν ούτε οι κάµερες κατά τη διάρ-
κεια των διαδηλώσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν και άλλες ειδικότε-
ρες πρωτοβουλίες τις οποίες θα αναλάβουµε. Ένας σοβαρός πα-
ράγοντας προβληµάτων είναι η καταθλιπτική κατάσταση των
καταστηµάτων κράτησης σε όλη τη χώρα, ένας απίστευτος υπερ-
πληθυσµός, δυσανάλογα µεγάλος για τις δυνατότητες των κα-
ταστηµάτων κράτησης, µε συνθήκες εξαθλίωσης των
κρατουµένων, µε όρους διαβίωσης που δεν ταιριάζουν στα αν-
θρώπινα δικαιώµατα και στην ανθρώπινη υπόσταση.

Κατά καιρούς -όχι µόνο από την τελευταία κυβέρνηση, αλλά
και από προηγούµενες κυβερνήσεις- ανακοινώθηκαν και ελή-
φθησαν µέτρα αποσυµφόρησης των φυλακών, αλλά ήταν πά-
ντοτε µέτρα προσωρινά, χωρίς διαρκές αποτέλεσµα. Τα
αποτελέσµατα ήταν µόνο περιστασιακά.

Παραδείγµατος χάριν, ένα µεγάλο πρόβληµα είναι ότι περίπου
το 30%, ίσως και λίγο παραπάνω, των κρατουµένων στα διάφορα
καταστήµατα κράτησης, όπως και στα αστυνοµικά κρατητήρια,
είναι υπόδικοι. Ο καθηγητής Κουράκης µόλις προχθές κατέθεσε
µερικά ενδιαφέροντα στοιχεία.

Το πρώτο στοιχείο που κατέθεσε είναι ότι το 30% των όρων
προσωρινής κράτησης µετατρέπεται σε περιοριστικούς, τελικά,
όρους και ότι το 20% των κατηγοριών µετατρέπεται από κα-
κούργηµα σε πληµµέληµα. Και όµως, φανταστείτε ότι το 30%-
40% -είναι κάπου στη µέση- αυτών που γεµίζουν τις φυλακές
είναι υπόδικοι και όχι κατάδικοι.

Θα χρειαστούµε -και θα ανακοινώσουµε τις επόµενες µέρες-
την ίδρυση µιας επιτροπής νοµικών υψηλότατου κύρους, οι
οποίοι θα µας υποδείξουν τον τρόπο –θέλουµε να έχουµε διά-
λογο- µε τον οποίο θα αλλάξει το άρθρο 282 του Κώδικα Ποινι-
κής ∆ικονοµίας. Θα προβλεφθούν διαφορετικοί όροι για την
προσωρινή κράτηση, για την υποδικία, προκειµένου να υπάρξει
ένα µόνιµο µέτρο αποσυµφόρησης των φυλακών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Άρα, το καθεστώς προσωρινής κράτησης θα αναθεωρηθεί µε

προτάσεις που θα διατυπώσει επιτροπή νοµικών υψηλού κύρους.
Επίσης, θα δώσουµε µεγάλη έµφαση στην εφαρµογή των

εναλλακτικών ποινών. Εναλλακτική ποινή είναι παραδείγµατος
χάρη η προσφορά κοινωφελούς εργασίας. Παρ’ότι σταδιακά και
από την προηγούµενη κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ εισήχθησαν µέτρα
εναλλακτικών ποινών, δεν εφαρµόστηκαν.

Οι στερητικές της ελευθερίας ποινές, οι οποίες είναι µικρές,
οδηγούν, όµως, ανθρώπους στις φυλακές, µπορεί να µετατρα-
πούν σε ποινές εναλλακτικές, όπως η προσφορά κοινωφελούς
εργασίας κάτω από συγκεκριµένες εγγυήσεις. Και αυτό θα βοη-
θήσει και στη βελτίωση του ποινικού δικονοµικού µας συστήµα-
τος, στον εξανθρωπισµό, κυρίως, του σωφρονιστικού µας
συστήµατος.

Τέλος, κύριε Πρόεδρε –και µε αυτό θα κλείσω- θα αποδώ-
σουµε πολύ µεγάλη σηµασία στη θεσµική θωράκιση του πολιτι-
κού µας συστήµατος και της δηµόσιας ζωής µε µέτρα
διαφάνειας. Από το νόµο περί ευθύνης Υπουργών µέχρι την αλ-
λαγή του συστήµατος προµηθειών και έργων στο δηµόσιο τοµέα.
Χαρακτηριστικά µόνο θα αναφέρω ότι υπάρχουν κοινοβουλευτι-
κές διαδικασίες, αλλά και στοιχεία του νόµου περί ευθύνης
Υπουργών που µπορεί να αλλάξουν µετά από δηµόσιο διάλογο.
Θα επιδιώξουµε το διάλογο µε το σύνολο της Αντιπολίτευσης,
προκειµένου να βρούµε τις λύσεις εκείνες, ώστε να αποκατα-
σταθεί η σχέση εµπιστοσύνης των πολιτών προς την πολιτική και
προς το Ελληνικό Κοινοβούλιο. Για να µην έχει την αίσθηση ο
Έλληνας πολίτης ότι οι Υπουργοί ή οι Υφυπουργοί διαφεύγουν
οποιουδήποτε ελέγχου.

Επίσης, θα υπάρξουν ρυθµίσεις για τη θεσµική θωράκιση της
ίδιας της πολιτικής ζωής σε ό,τι αφορά τις χρηµατοδοτήσεις, δη-
λαδή τον έλεγχο του «µαύρου» πολιτικού χρήµατος, τη διαφά-
νεια στην χρηµατοδότηση των πολιτικών κοµµάτων και, όπως
σας είπα, τον έλεγχο των δηµοσίων έργων και προµηθειών.

Κατά το Σύνταγµα, όπως ξέρετε, το Ελεγκτικό Συνέδριο, µετά
την τροποποίηση του 2001, είναι το Ανώτατο ∆ικαστήριο που έχει
την ευθύνη του ελέγχου των µεγάλων συµβάσεων προµηθειών ή
άλλων αναθέσεων. Παρά το γεγονός ότι προβλέπεται από το Σύ-
νταγµα, ουδέποτε µέχρι τώρα κατέστη υποχρεωτικός ο έλεγχος
των µεγάλων συµβάσεων προµηθειών. Ανήκε στη διακριτική ευ-
χέρεια κάποιου Υπουργού το αν θα απέστελνε στο Ελεγκτικό Συ-
νέδριο τον έλεγχο των µεγάλων συµβάσεων.

Εµείς, λοιπόν, θα αποδώσουµε υποχρεωτικά όλες τις µεγάλες
συµβάσεις στον έλεγχο του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Μάλιστα, µε
διεύρυνση του αντικειµένου –και όχι µόνο στον προληπτικό
έλεγχο νοµιµότητας. Θα δηµοσιοποιούµε τις πράξεις αναθέ-
σεων, συµβάσεων είτε στο τελικό στάδιο είτε στη φάση της προ-
δικασίας στο διαδίκτυο, ώστε να µπορεί οποιοσδήποτε πολίτης
ή φορέας να ελέγχει και θα θεσµοθετήσουµε, επίσης, στάδιο δη-
µόσιας διαβούλευσης ενώπιον της αναθέτουσας αρχής, όταν
πρόκειται να γίνει µια προκήρυξη προµήθειας, ανάθεσης ή χρη-
µατοδότησης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα εργαστούµε σκληρά, θα ερ-
γαστώ µαζί µε τον συνεργάτη µου κ. Κατσιφάρα, τον Υφυ-
πουργό, πολύ σκληρά, όχι µόνο για την ανασυγκρότηση της
δικαιοσύνης, αλλά και για την αποκατάσταση της εµπιστοσύνης
µεταξύ πολιτικής και πολιτών.

Ζητούµε να µας κρίνετε σε κάθε µας βήµα. Σας παρακαλώ να
γνωρίζετε ότι δεν δεσµευόµαστε από τίποτε άλλο, παρά µόνο
από τη συνείδησή µας και από το προγραµµατικό πλαίσιο του
ΠΑΣΟΚ, το οποίο ο ελληνικός λαός ενέκρινε.

Σας παρακαλώ, δεχθείτε τη διαβεβαίωσή µου όλα τα Κόµµατα
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της Αντιπολίτευσης και εσείς συνάδελφοι, ότι θέλουµε να επι-
διώξουµε τη µεγαλύτερη δυνατή συναίνεση σε κάθε µας βήµα.
∆εν θα αγνοήσουµε τις υποδείξεις σας. Αντιθέτως, θα επιδιώ-
ξουµε τις γόνιµες παρατηρήσεις σας. Κάθε πρόταση που αφορά,
είτε την ανεξαρτησία και την ενίσχυση της δικαιοσύνης είτε την
ενίσχυση της διαφάνειας, θα την υιοθετήσουµε, γιατί πιστεύουµε
ότι αλλάζει καλύτερα ο τόπος, όταν είναι πολυσύνθετη η δυνα-
µική των αλλαγών.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόρης Νιώτης): Στο Βήµα τώρα καλείται
ο κ. Νικόλαος ∆ένδιας, Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Έχω ανακοινώσει πως µετά έχουν σειρά ο κ. Ντόλιος, ο κ.
Τσιάρας, ο κ. Πρωτόπαπας, ο κ. Παφίλης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ∆ΕΝ∆ΙΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχήν, είναι προφανές ότι κανείς δεν µπορεί να είναι ιδι-

αίτερα σκληρός και επικριτικός απέναντι σε µια Κυβέρνηση που
µόλις έχει πετύχει να έχει νωπή λαϊκή εντολή. Άλλωστε αυτό είναι
το σαφές και πρωτοποριακό πνεύµα που εξέπνευσε µέσα στην
Αίθουσα αυτή ο Αρχηγός µας κ. Κώστας Καραµανλής.

Υπάρχουν, όµως, µερικά πράγµατα που πρέπει να λεχθούν.
Πρέπει να λεχθούν ξεκάθαρα και από την αρχή. Ποια είναι τα
πράγµατα αυτά;

Πρώτον, ακούγοντας µε προσοχή τις Προγραµµατικές ∆ηλώ-
σεις των περισσοτέρων Υπουργών της Κυβέρνησης θα µου επι-
τραπεί ένα µικρό κοµµάτι της οµιλίας µου να το αφιερώσω ειδικά
στα θέµατα που έθιξε ο Υπουργός κ. Καστανίδης για τη δικαιο-
σύνη, αλλά και στα ευρύτερα θέµατα που τέθηκαν από τους συ-
ναδέλφους Υπουργούς. Οφείλω να πω ότι αυτά τα οποία άκουσα
εκινούντο µεταξύ ωραίων ιδεών, που θα µπορούσε να προσυπο-
γράψει οποιοσδήποτε, αυτονόητων απόψεων, που περίπου πε-
ριµέναµε να ακούσουµε, ωραιοποιηµένων εκφράσεων και –θα
µου επιτρέψετε να πω σε µερικά όρια- ακόµη και βουκολικών δια-
τυπώσεων, που θα µπορούσε να βρει κανείς ή στον Κώστα Κρυ-
στάλλη ή στον Παύλο Νιρβάνα. Αναφέροµαι παραδείγµατος
χάριν σε όσα ελέχθησαν για τον τουρισµό και τον πολιτισµό σε
αυτήν την Αίθουσα.

Όταν µιλάµε για Προγραµµατικές ∆ηλώσεις, θα µου επιτρέ-
ψετε να πω ότι εγώ το αντιλαµβάνοµαι ως σειρά συγκεκριµένων
µέτρων. Μόνον έτσι µπορούν να απαντηθούν. Μόνο έτσι µπο-
ρούµε να υποβάλουµε και εµείς µε τη σειρά µας βελτιωτικές δια-
τυπώσεις σκέψεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα ∆ηµοκρατία έχασε τις
εκλογές, τις οποίες προκάλεσε η ίδια.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ)

Και τις προκάλεσε η ίδια διότι υπήρξε σαφής η αίσθηση ότι
βρισκόµαστε µπροστά σε µια πάρα πολύ µεγάλη κρίση, απέναντι
στην οποία πρέπει να ληφθούν έκτακτα µέτρα. Και απέναντι σ’
αυτά τα έκτακτα µέτρα ζητήθηκε να τοποθετηθεί ο ελληνικός
λαός, η ελληνική κοινωνία. Και είναι σεβαστή απόλυτα η άποψη
της ελληνικής κοινωνίας ότι ο καταλληλότερος για να οδηγήσει
τη χώρα έξω από αυτή την κρίση είναι η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ.

Το ΠΑΣΟΚ έχει ένα επιπλέον µεγάλο πλεονέκτηµα, τη δική µας
συναίνεση διατυπωθείσα από τον Αρχηγό µας απέναντι στα
µέτρα που χρειάζεται να βγει η κοινωνία και ο τόπος από την
κρίση. Και πρέπει να εκµεταλλευτεί αυτή τη συναίνεση και πρέ-
πει να εκµεταλλευτεί και τον δικό µας προγραµµατικό λόγο, την
ειλικρίνεια µε την οποία µιλήσαµε στο εκλογικό σώµα.

Υπάρχουν δύο τεράστια κεφάλαια, δύο τεράστιες µάχες οι
οποίες πρέπει να δοθούν. Η µία αφορά την οικονοµία και η άλλη
αφορά τη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση.

Λυπάµαι να πω ότι δεν άκουσα να υπάρχει αντίληψη αυτών των
µεγάλων µαχών στη Κυβέρνηση. ∆εν αντελήφθην ποια είναι αυτά
τα µέτρα τα οποία θα ληφθούν για να µπορέσουν να βγάλουν την
οικονοµία από την κρίση. Και κυρίως και αυτό είναι ίσως πάρα
πολύ επικίνδυνο, δεν κατάλαβα να υπάρχει αντίληψη του τερά-
στιου προβλήµατος που συνιστά πλέον η ∆ηµόσια ∆ιοίκηση για
την ελληνική οικονοµία και την ελληνική κοινωνία.

∆ιότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ∆ηµόσια ∆ιοίκηση στην
Ελλάδα δεν είναι ένα απλό πρόβληµα, είναι το πρόβληµα. Ο δη-

µόσιος τοµέας στην Ελλάδα είναι αυτός ο οποίος πλέον έχει οδη-
γήσει σε ασφυξία και τον ιδιωτικό τοµέα και µε την τακτική την
οποία ακολουθεί, την απίστευτη γραφειοκρατία και την απόλυτα
εκτεταµένη και γενικευµένη, οφείλω να πω, διαφθορά, δηµιουρ-
γεί µείζονα προβλήµατα στη λειτουργία και της οικονοµίας.

Απέναντι σε αυτές, λοιπόν, τις προκλήσεις των καιρών δεν
άκουσα τον προγραµµατικό, ευθύ και καθαρό λόγο που ανέµενα
από την Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ. Μια Κυβέρνηση, που ξαναλέω,
έχει τόσο πρόσφατη λαϊκή εντολή και δεδοµένη τη δική µας συ-
ναίνεση στο να αντιµετωπίσει αυτά τα προβλήµατα.

Και θα µου επιτρέψετε να πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
του ΠΑΣΟΚ, ότι αν τώρα δεν έχετε τη δυνατότητα να δείτε κα-
θαρά το πού είναι το πρόβληµα και να λάβετε τώρα, άµεσα όσο
έχετε πολιτικό κεφάλαιο, τα µέτρα αυτά τα οποία θα βοηθήσουν
τη χώρα να βγει από την κρίση, δεν θα το έχετε ποτέ µετά.

Και επειδή ίσως προκαταλαµβάνω τα πράγµατα θα µου επι-
τρέψετε να πω το εξής και δεν θέλω να γίνω µάντης κακών, αλλά
είµαι περίπου βέβαιος. ∆εν έχει καµµία σηµασία πόσο καιρό θα
µείνετε στη Κυβέρνηση. Εάν δεν αλλάξετε προγραµµατικό λόγο
και αν δεν δείτε γρήγορα, µε σαφήνεια τα προβλήµατα, εάν πο-
ρευτείτε στην κατεύθυνση στην οποία σας οδηγεί η προγραµ-
µατική διατύπωση σκέψεων που εδώ ακούσαµε, ξαναλέω,
αδιάφορο όντως του πόσο θα µείνετε στην εξουσία, όµως η πα-
ραµονή σας δεν θα έχει σηµασία για την ελληνική κοινωνία, δεν
θα έχει σηµασία για τον ελληνικό λαό.

Έρχοµαι τώρα στα θέµατα της δικαιοσύνης. Τα περισσότερα
από όσα είπε ο αγαπητός Υπουργός κ. Καστανίδης περίπου θα
τα προσυπέγραφα και εγώ.

Η δικαιοσύνη στην Ελλάδα έχει δύο κεφαλαιώδη προβλήµατα.
Πρώτον, η καθυστέρηση στην απονοµή της δικαιοσύνης η οποία
είναι τεράστια και δεύτερον το σωφρονιστικό σύστηµα.

Ως προς το αυτοδιοίκητο το οποίο έθεσε, ευχαρίστως να το
ξαναφέρει να το συζητήσουµε. ∆εν υπάρχει κανένα θέµα σ’ αυτό.
Όµως, η καθυστέρηση της απονοµής της δικαιοσύνης δεν µπο-
ρεί να αντιµετωπιστεί µόνο µε την αποποινικοποίηση ορισµένων
αδικηµάτων. Και το λέω εγώ εν επιγνώσει ότι υπάρχει πολιτικό
κόστος γι’ αυτό και το λέω για να διευκολύνω.

Θα πρέπει να αυξηθεί δραµατικά το κόστος της υποβολής µή-
νυσης. Επτακόσιες τόσες χιλιάδες µηνύσεις υποβάλλονται κάθε
χρόνο µεταξύ Ελλήνων πολιτών από και κατά. Περίπου το σύ-
νολο του πληθυσµού της χώρας στα τρία χρόνια έχει αλληλοµη-
νυθεί. Θα πρέπει να ανέβει δραµατικά το κόστος. Και θα πρέπει
να αυτοχρηµατοδοτηθεί ο µηχανισµός απονοµής της δικαιοσύ-
νης.

Από κει και πέρα στο νόµο περί ευθύνης Υπουργών, στα ζητή-
µατα που αφορούν τη διαφάνεια, βεβαίως, ευχαρίστως, θα µας
βρείτε συµµέτοχους, άλλωστε στα αρχεία του Υπουργείου θα
βρείτε ήδη δικές µας ρυθµίσεις, οι οποίες πολλές ήδη έφεραν
την υπογραφή µου και ήταν στη διαδικασία να µετατραπούν σε
νόµους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξαναλέω η Κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ έχει µία µοναδική ευκαιρία, να εκµεταλλευτεί τη δική µας
συναίνεση για να φέρει τις αλλαγές αυτές που είναι απολύτως
απαραίτητες στην ελληνική κοινωνία. ∆εν υπάρχει όµως χρόνος.
Και λυπάµαι να πω ότι µέχρι στιγµής σε αυτή την Αίθουσα δεν
άκουσα αυτό τον προγραµµατικό λόγο τον οποίο ανέµενα δεδο-
µένης της κρισιµότητας των συνθηκών.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. ∆ένδια.

Το λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Ντόλιος από το ΠΑΣΟΚ για έξι
λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ: Είναι φανερή νοµίζω, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, µια διαφορά στη ποιότητα της συζήτησης σε αυτές
τις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις σε σχέση µε προηγούµενες προ-
γραµµατικές δηλώσεις. Ο κ. ∆ένδιας που µας έκανε αρκετές νου-
θεσίες για το πώς πρέπει να προχωρήσουµε, το απέδωσε στο ότι
δεν υπήρξαν οι αντιπολιτευτικές κορώνες από τη Νέα ∆ηµοκρα-
τία. Εγώ θα έλεγα ότι δεν υπήρχε η γνωστή αντιπολίτευση της
Κυβέρνησης στην Αντιπολίτευση που έγινε κατά κόρον επί πε-
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ντέµισι-έξι χρόνια. Αυτό βοήθησε στο να µην υπάρξει όξυνση.
Βοήθησε επίσης ο προγραµµατικός λόγος και του Πρωθυπουρ-
γού και των Υπουργών.

Λέµε συγκεκριµένα πράγµατα. Ακούγονται συγκεκριµένες
προτάσεις και επ’ αυτών των προτάσεων διεξάγεται η συζήτηση.
Ένας προγραµµατικός λόγος που διακρίνεται από συνέπεια, από
αίσθηµα ευθύνης, από πίστη στην Ελλάδα και τους Έλληνες.
Ένας προγραµµατικός λόγος που δείχνει τις καθαρές προθέσεις
αυτής της Κυβέρνησης για το πού θέλει να πάει τη χώρα, για το
πώς θα την πάει και µε ποιους θα την πάει.

Νοµίζω ότι έγινε αντιληπτό σε αυτή την Αίθουσα ότι σε πρώτο
χρόνο αυτό το οποίο οφείλουµε να κάνουµε για να µπορέσουµε
να καλέσουµε όλους τους Έλληνες να συνδράµουν σε αυτή την
προσπάθεια της Κυβέρνησης για την έξοδο της χώρας από την
κρίση, θα πρέπει όλοι οι Έλληνες, όλες οι ελληνικές οικογένειες,
όλοι οι πολίτες, να νοιώσουν µέλη της ίδιας κοινωνίας, να νοιώ-
σουν µέλη της ίδιας πατρίδας. Αναφέροµαι στους περιθωριο-
ποιηµένους και στους σχεδόν περιθωριοποιηµένους, σε αυτούς
που έχουν προβλήµατα επιβίωσης, σε αυτούς που δεν µπορούν
να σπουδάσουν τα παιδιά τους. Και η Κυβέρνηση µε τις Προ-
γραµµατικές ∆ηλώσεις σε πρώτο χρόνο επιχειρεί µία στοιχειώδη
αποκατάσταση της διαρραγείσας κοινωνικής συνοχής.

Έτσι, λοιπόν, εξαγγέλθηκε, παρά τη δραµατική κατάσταση της
οικονοµίας, η έναρξη των αυξήσεων στον ΟΓΑ έτσι ώστε στο
τέλος της τετραετίας να πιάσουµε τον προγραµµατικό στόχο του
ΠΑΣΟΚ. Εξαγγέλθηκε η έναρξη της καταβολής του επιδόµατος
της αλληλεγγύης. Εξαγγέλθηκε η εκλογίκευση στην αποπλη-
ρωµή των υπερχρεωµένων νοικοκυριών, τα οποία δεν µπορούν
να αφεθούν έτσι αβασάνιστα στον κυνισµό του τραπεζικού µας
συστήµατος.

Επιδιώκεται µ’ αυτό τον τρόπο να αποκατασταθεί, επαναλαµ-
βάνω, µία στοιχειώδη κοινωνική συνοχή για να µπορέσουµε να
καλέσουµε όλους τους Έλληνες να συνδράµουν τη µεγάλη προ-
σπάθεια της εξόδου από την κρίση.

∆εν φθάνει όµως µόνο αυτό. Χρειάζεται να αποκατασταθεί και
η εµπιστοσύνη των πολιτών προς την πολιτική και τους πολιτι-
κούς. Και αυτό δεν γίνεται µε εκκλήσεις, δεν γίνεται προπάντων
µε ηθικοπλαστικές προσεγγίσεις. Ήδη υπήρξαν συγκεκριµένες
συµβολικές κινήσεις και µε περιεχόµενο, από την πλευρά της
νέας Κυβέρνησης. Η πρώτη συνεδρίαση του Υπουργικού Συµ-
βουλίου µε την παρουσία του Συνηγόρου του Πολίτη, άλλες
εξαγγελίες από κάποιους Υπουργούς. Αλλά δεν γίνεται µόνο µ’
αυτό τον τρόπο.

Απαιτείται µία θεσµική µεταρρύθµιση, η οποία θα έχει ακριβώς
αυτό το στόχο. Και εξαγγέλθηκαν συγκεκριµένα πράγµατα. Γιατί
για να αλλάξει η λειτουργία του πολιτικού συστήµατος πρέπει να
γίνουν συγκεκριµένες επιλογές, συγκεκριµένες παρεµβάσεις.

Η αλλαγή του εκλογικού νόµου που έχει έναν κεντρικό στόχο
να µην επιτρέπει πλέον στο πολιτικό χρήµα να απαξιώνει την πο-
λιτική και τους πολιτικούς, δεν γίνεται µε εκκλήσεις, αυτό γίνεται
µε συγκεκριµένους τρόπους, µε το σπάσιµο παραδείγµατος
χάριν των αχανών εκλογικών περιφερειών.

Η διοικητική µεταρρύθµιση της χώρας. Εδώ θέλω να κάνω µία
παρένθεση. Ένα µεγάλο ζήτηµα, ένα κολοσσιαίο ζήτηµα, ένα
ώριµο ζήτηµα, το οποίο απασχολεί την ελληνική κοινωνία, ένα ζή-
τηµα µε το οποίο έχουν συµφωνήσει τα συνέδρια της ΚΕ∆ΚΕ και
της ΕΝΑΕ, ένα ζήτηµα µε το οποίο έχουν συµφωνήσει οι δήµαρ-
χοι και οι νοµάρχες της χώρας και συµφώνησαν οι δήµαρχοι πε-
ρίπου να υποδιπλασιαστούν, συµφώνησαν οι νοµάρχες περίπου
να καταργηθούν, ένα ζήτηµα υπερώριµο σ’ αυτήν την Αίθουσα
δεν συζητήθηκε.

Αναφέροµαι στην Αντιπολίτευση. Άκουσα πάρα πολλούς οµι-
λητές. ∆εν αντιλήφθηκα να κάνουν κάποιες αναφορές στη διοι-
κητική µεταρρύθµιση της χώρας, ούτε από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα ούτε από τον ΣΥΡΙΖΑ και αν θυµάµαι καλά ούτε από το
ΛΑΟΣ.

Λέω, λοιπόν ότι είναι ζητήµατα πολύ σηµαντικά που έχουν
στόχο την αποκατάσταση, την αλλαγή της λειτουργίας του πολι-
τικού συστήµατος, την αποκατάσταση της εµπιστοσύνης των πο-
λιτών προς την πολιτική και δεν απασχόλησαν κατά τη συζήτηση
για τις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις, τη συζήτησή µας. Το επιση-

µαίνω και ίσως χρειαστεί να επανέλθουµε σ’ αυτό αργότερα.
Πριν ολοκληρώσω, θέλω να κάνω µία αναφορά στο θέµα του

πετρελαιαγωγού. Όπως ξέρετε είµαι από το Νοµό Έβρου.
Υπήρχε µία απρέπεια πολιτική από τον κ. Καραµανλή, κατά τη
διάρκεια της προεκλογικής περιόδου, την οποία την απέδωσα
στο προεκλογικό κλίµα. ∆υστυχώς, η απρέπεια επαναλήφθηκε.
Το επανέλαβε και χθες ο κ. Καραµανλής. Το έκανε µε χειρότερο
τρόπο ο Πρόεδρος του ΛΑΟΣ, ο κ. Καρατζαφέρης. Και οι δύο
Αρχηγοί της ∆εξιάς κάνουν το ίδιο λάθος. Υπαινίσσονται πράγ-
µατα για τους αρχηγούς, για τους επικεφαλείς της δηµοκρατι-
κής παράταξης. Θέλουν να µας πείσουν να ξεχάσουµε ότι όλες
οι εθνικές τραγωδίες σ’ αυτή τη χώρα έγιναν επί ηµερών των κυ-
βερνήσεων της ∆εξιάς παράταξης.

Θέλω δε να πω για τον πετρελαιαγωγό, επειδή υπήρξε µία µυ-
θολογία, το εξής: Κατ’ αρχήν η πρώτη µυθολογία ήταν ότι απε-
γκλώβισε το ζήτηµα ο κ. Καραµανλής. ∆εν είναι έτσι. Οι
διαπραγµατεύσεις γινόντουσαν επί δεκατέσσερα χρόνια γιατί η
Ρωσία δεν είχε πετρέλαιο να βάλει στον αγωγό. Μόλις αποφά-
σισε να κινηθεί ο κ. Πούτιν, έσπευσε ο κ. Καραµανλής, όχι να δια-
πραγµατευθεί στη βάση µιας κοινής πολιτικής και στρατηγικού
χαρακτήρα επιλογής, αλλά έσπευσε να προσφέρει «γη και
ύδωρ», τη γη του Έβρου και το νερό της Αλεξανδρούπολης.
Εµείς τα επισηµάναµε στη Βουλή. Είπαµε συγκεκριµένα πράγ-
µατα. Και τότε στη Βουλή, όταν ψηφίσαµε τη διακρατική συµ-
φωνία, είπαµε ότι όταν θα έρθει η συµφωνία διέλευσης, θα
επιχειρήσουµε να θεραπεύσουµε συγκεκριµένες αδυναµίες.
Αυτό είπε ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ στην Αλεξανδρούπολη, αυτό
επανέλαβαν οι Υπουργοί της Κυβέρνησης, αυτό θα κάνουµε και
αυτό το οποίο επιχειρείται να εκπεµφθεί από τη σηµερινή Αντι-
πολίτευση, ότι υπάρχει η πιθανότητα να αλλάξουν στρατηγικές
επιλογές της χώρας και επιλέγεται ένας τέτοιος υπόγειος τρό-
πος, είναι πράγµατα τα οποία δεν χρήζουν πιστεύω καµµιάς απά-
ντησης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Ντόλιο.

Το λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Τσιάρας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να κάνω ένα µικρό σχόλιο

στα όσα είπε ο εκλεκτός συνάδελφος κ. Ντόλιος, ο οποίος µόλις
κατήλθε του Βήµατος.

Η ποιοτική διαφορά που υπάρχει σ’ αυτή τη συζήτηση που γί-
νεται για τις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις σήµερα, ουσιαστικά
οφείλεται σε µία εντελώς διαφορετική στάση της σηµερινής
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Οποιοσδήποτε άλλος ισχυρισµός,
νοµίζω ότι προφανώς εκπίπτει στα µάτια των πολιτών. Βεβαίως,
βρισκόµαστε σε µια κυρίαρχη κοινοβουλευτική διαδικασία, κατά
την οποία γίνεται η συζήτηση για τις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις
της Κυβέρνησης. Και είναι αλήθεια ότι µία κυβέρνηση η οποία
έχει νωπή, ισχυρή λαϊκή εντολή δύσκολα θα µπορούσε να κριθεί
µόνο από τις Προγραµµατικές της ∆ηλώσεις. Σίγουρα χρειάζεται
χρόνος για να αποδείξει στην κοινωνία και στους πολίτες ότι είναι
συνεπής απέναντι, τόσο στις προεκλογικές της δεσµεύσεις, όσο
και στις προγραµµατικές της δηλώσεις.

Ωστόσο, όλοι εµείς οι Βουλευτές της Νέας ∆ηµοκρατίας, οι
Βουλευτές της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, είµαστε υποχρεω-
µένοι µέσα από το θεσµικό µας ρόλο να κρίνουµε αφ’ ενός µεν
τις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις της Κυβέρνησης, αλλά κυρίως να
δούµε αφ’ ετέρου αν όλα αυτά, όπως έχουν αποτυπωθεί κατά
την προεκλογική περίοδο µπορούν να έχουν αναφορά ή συνέ-
πεια, απέναντι στα όσα σήµερα η Κυβέρνηση υλοποιεί.

Άκουσα µε µεγάλη προσοχή τις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις
από τον αξιότιµο κύριο Πρωθυπουργό. Θα σας πω τι αισθάνοµαι
προσωπικά. Αισθάνοµαι ότι άκουσα ένα πραγµατικά ευχάριστο
παραµύθι. Είναι αυτό το οποίο πολύ εύκολα προσλαµβάνει κάθε
Έλληνας πολίτης. Εκτιµώ ότι το σύνολο των πτερύγων του Ελ-
ληνικού Κοινοβουλίου, άκουσε όσα είπε ο Πρωθυπουργός µε µε-
γάλη ευχαρίστηση, αν θέλετε και µε ένα πολύ µεγάλο βαθµό
αποδοχής. Βεβαίως, σ’ αυτές τις περιπτώσεις γνωρίζετε πως
όλοι περιµένουν το λεγόµενο «happy end», δηλαδή το ευχάριστο
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τέλος. Θα υπάρχει, όµως, ευχάριστο τέλος µέσα από την πραγ-
µατικότητα, όπως αυτή καταγράφεται; Γιατί µία παράµετρος, η
οποία ξεφεύγει της προσοχής, µία παράµετρος η οποία φαίνε-
ται ότι δεν λαµβάνεται σοβαρά υπ’ όψιν από τους περισσότερους
Υπουργούς, από τα περισσότερα στελέχη της Κυβέρνησης,
όσων εξέφρασαν τη θέση τους απ’ αυτό το Βήµα, είναι το γεγο-
νός ότι όλος ο κόσµος ζει κάτω από τη σκιά µιας παγκόσµιας οι-
κονοµικής κρίσης και εδώ στην Ελλάδα συνεχίζουµε να
λειτουργούµε σαν να αγνοούµε παντελώς ότι υπάρχει κρίση, σαν
να µην πιστεύουµε ότι αυτή η κρίση µπορεί να επηρεάζει, έστω
και στο ελάχιστο, όσα συµβαίνουν στη χώρα µας.

Περίµενα, λοιπόν –και ουσιαστικά αυτή η άποψη έχει ακουστεί
και νωρίτερα- από τον κύριο Πρωθυπουργό να πει συγκεκριµένα
πράγµατα. Να πει πώς προτίθεται να αλλάξει το ελληνικό κρά-
τος, πώς προτίθεται να το αναδιοργανώσει και κυρίως πώς προ-
τίθεται να αντιµετωπίσει αυτή την οικονοµική κρίση. Αντί αυτών,
στην πραγµατικότητα ακούσαµε µία προεκλογική οµιλία και όχι
Προγραµµατικές ∆ηλώσεις, χωρίς να αναφερθεί απολύτως τί-
ποτα συγκεκριµένο.

Είναι γεγονός ότι λείπει το οργανωµένο σχέδιο εφαρµογής και
προγράµµατος από την πλευρά της Κυβέρνησης. Προσωπικά
εκτιµώ ότι απουσιάζει παντελώς κάποιο συγκεκριµένο χρονοδιά-
γραµµα. Ειπώθηκαν πράγµατα τα οποία είναι εξαιρετικά ενδια-
φέροντα και επαναλαµβάνω για άλλη µια φορά, στα οποία θα
συµφωνούσαν οι περισσότεροι εκ των συναδέλφων στο Ελλη-
νικό Κοινοβούλιο. Όταν, όµως, όλα αυτά τα πράγµατα λέγονται,
χωρίς να υπάρχει ένα χρονοδιάγραµµα υλοποίησης τους, χωρίς
να υπάρχει µία κοστολογηµένη προτεραιότητα και κυρίως χωρίς
να φαίνεται ότι όλα αυτά τα οποία λέµε µπορούν να τύχουν συ-
γκεκριµένης εφαρµογής, αντιλαµβάνεστε ότι οι αµφιβολίες που
µπορεί να προκύπτουν είναι πολλές. Αυτό δε που διαγράφεται
δεν είναι τόσο αισιόδοξο όσο φαίνεται.

Άκουσα τον κύριο Πρωθυπουργό να µιλάει για το έκτακτο επί-
δοµα κοινωνικής αλληλεγγύης. ∆εν αναφέρθηκε στο ποσό. Μί-
λησε πότε θα δοθεί η πρώτη δόση, χωρίς να αναφέρεται πότε θα
δοθεί η δεύτερη. Μίλησε για αλλαγές στη φορολόγηση των επι-
χειρήσεων. Υπάρχει µία πρακτική της πολιτικής, την οποία και
εγώ προσωπικά και κατά τις προηγούµενες θητείες µου όσο
ήµουν κυβερνητικός Βουλευτής την είχα καταγγείλει και την είχα
στηλιτεύσει. Πρέπει κάποια στιγµή η πολιτική να σταµατήσει να
λειτουργεί µε τη λογική των διαρροών. Είχαµε επανάληψη του
ιδίου φαινοµένου, διαρροή ότι πρόκειται να φορολογηθούν εκ
νέου οι επιχειρήσεις. Αντιλαµβάνεστε ότι αυτό δεν υπήρχε στην
προεκλογική σας ατζέντα, αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι του
ΠΑΣΟΚ και είναι µία καινούργια ουσιαστικά θέση, την οποία πρέ-
πει να τη δικαιολογήσετε επαρκώς στους Έλληνες πολίτες. Βε-
βαίως, η σταθερή θέση του Πρωθυπουργού για την «πράσινη»
ανάπτυξη, θα έλεγα ότι στην ουσία της δεν βρίσκει κανένα δια-
φωνούντα. Όµως, τι είναι τελικά αυτή η «πράσινη» ανάπτυξη; ∆η-
λώνω αδυναµία να κατανοήσω αν αυτή η ζητούµενη ανάπτυξη,
την οποία και πολλοί εκ των Βουλευτών της Συµπολίτευσης
έχουν θα έλεγα προτείνει, έχουν διατρανώσει ως µέγα ζητού-
µενο, είναι αυτό το οποίο περιγράφει ο Πρωθυπουργός, ή αυτό
το οποίο περιέγραψε η Υπουργός Περιβάλλοντος νωρίτερα στην
οµιλία της. Μπορεί η «πράσινη» ανάπτυξη να ολοκληρώνεται είτε
στις Ανανεώσιµες Πηγές Ενέργειας, είτε στα έργα για τη διαφύ-
λαξη του περιβάλλοντός µας; Προς Θεού! Αν είναι δυνατόν να πι-
στέψει ο κάθε Έλληνας πολίτης ότι αυτό θα σηµατοδοτήσει σε
κάθε περίπτωση τη λύση σε όλα τα προβλήµατα της ελληνικής
κοινωνίας. Για την ανάπτυξη που προσδοκούµε να έχει η χώρα
µας.

Προεκλογικά ο κύριος Πρωθυπουργός είδε τον κ. Προβό-
πουλο. Μίλησε τότε ότι υπάρχει ένα έλλειµµα περίπου 8%. Αµέ-
σως µετά τις εκλογές αυτό το έλλειµµα έγινε 10%. Πριν από
λίγες ηµέρες νοµίζω ότι στάθηκε περίπου στο 12%. Εκτιµώ ότι
µέχρι τη συζήτηση του προϋπολογισµού θα µιλάµε για ένα έλ-
λειµµα 14% έως 15%. Σταθεροποιείστε τη θέση σας. Σταµατή-
στε την «ταρίφα» που συνεχώς αυξάνετε και αντιµετωπίστε
ουσιαστικά τις επιπτώσεις της παγκόσµιας κρίσης.

Ο κύριος Πρωθυπουργός είπε ότι δεν θα υπάρξει ρεβανσι-
σµός. ∆εν είναι ρεβανσισµός όταν δύο ηµέρες από την ανάληψη

των καθηκόντων της νέας Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης καταφθάνουν τρεις διαδοχικές οδηγίες για την παύση
των υπηρεσιακών συµβουλίων, και των ∆ιοικητικών Συµβουλίων.
Μπορούν τα νοσοκοµεία της Χώρας να συνεχίσουν να λειτουρ-
γούν χωρίς τις αποφάσεις των συλλογικών τους οργάνων; ∆εν
είναι ρεβανσισµός, όταν µόλις πριν από δυο, τρεις ηµέρες µετα-
θέσεις απλών στρατιωτών οι οποίοι υπηρετούσαν την παραµε-
θόριο και βρέθηκαν κοντά στον τόπο τους, αναγκάστηκαν να
φύγουν πάλι µακριά και να βρεθούν πάλι στην παραµεθόριο;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και σε προηγούµενες οµιλίες
µου έχω πει ότι υπάρχει µια πολύ µεγάλη κρίση στην πολιτική. Η
πολιτική απέχει πολύ από την κοινωνία. ∆εν βλέπουµε αυτό το
οποίο συµβαίνει στην κοινωνία. Το έλεγα και επί των κυβερνή-
σεων της Νέας ∆ηµοκρατίας που την υποστήριζα κοινοβουλευ-
τικά. Φαίνεται ότι και τώρα εξακολουθεί να υπάρχει το ίδιο
φαινόµενο. Είναι ένα µήνυµα το οποίο στέλνουν οι πολίτες και
φαίνεται ότι δυστυχώς δεν µπορούµε να κατανοήσουµε έγκαιρα
και δεν µπορούµε σε καµµία περίπτωση να προλάβουµε.

Λέω µία σκέψη και κλείνω µε αυτή, γι’ αυτούς που αγωνιούν
για το µέλλον της Νέας ∆ηµοκρατίας, θα σας πω ότι η Νέα ∆η-
µοκρατία θα ξαναβρεί το δρόµο της. Η ιδεολογία της έχει επιβε-
βαιωθεί παντού. Ο κοινωνικός φιλελευθερισµός είναι το µόνο
πολιτικό σύστηµα που έχει κυριαρχήσει παγκόσµια, γι’ αυτό και
σύντοµα θα ξαναβρεί το δρόµο της ανακτώντας τον πρωταγωνι-
στικό ρόλο στο πολιτικό σύστηµα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Τσιάρα.

Ο κ. Χρήστος Πρωτόπαπας, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ, έχει το
λόγο για έξι λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Παίρνω το λόγο µετά από δύο χρόνια στη Βουλή και οφείλω να

οµολογήσω ότι µε την εκλογή της νέας Κυβέρνησης και τις Προ-
γραµµατικές ∆ηλώσεις του Πρωθυπουργού, του Γιώργου Πα-
πανδρέου, έχουµε ένα διαφορετικό κλίµα στην κοινωνία. ∆εν
ξέρω αν το έχουν προσέξει οι αγαπητοί συνάδελφοι, αλλά υπάρ-
χει µία διάχυτη αισιοδοξία στον πολίτη. Ο πολίτης έχει βγει από
το σπίτι του, ο πολίτης κουβεντιάζει, ο πολίτης απαιτεί. Ακόµη
και πολίτες που δεν µας έχουν ψηφίσει, µας δηλώνουν ότι απαι-
τούν από εµάς, περιµένουν, προσδοκούν, διεκδικούν αυτά τα
οποία και προεκλογικά και τώρα έχουµε πει να γίνουν πράξη.
Αυτό το κλίµα αισιοδοξίας οφείλουµε να το εµπεδώσουµε, να το
κάνουµε πράξη µε τις πολιτικές µας, την πρακτική µας, τις πρω-
τοβουλίες µας.

Χαίρω για την ενωτική στάση του τέως Πρωθυπουργού κ. Κα-
ραµανλή, θα ήταν όµως καλύτερο αυτή η ενωτική στάση για κοι-
νές πρωτοβουλίες στα µεγάλα προβλήµατα αν είχε αναληφθεί
και πάνω σε συγκεκριµένα προβλήµατα, την προηγούµενη πε-
ρίοδο.

Θέλω να θυµίσω ότι ο Γιώργος Παπανδρέου είχε προτείνει να
κάνουµε από κοινού την απογραφή. ∆εν εισακούστηκε. Είχε προ-
τείνει να πάρουµε µαζί, τα µεγάλα κόµµατα, αλλά και τα υπό-
λοιπα κόµµατα, µέτρα για την καταπολέµηση της διαφθοράς,
από το ∆εκέµβριο του 2004. ∆εν εισακούστηκε. Είχε ζητήσει να
γίνουν από κοινού πρωτοβουλίες για την εκκαθάριση του άγους
των σκανδάλων. ∆εν εισακούστηκε. Αντ’ αυτού έκλεισε η Βουλή.
Αντιθέτως, όταν ο τέως Πρωθυπουργός και ο τότε Υπουργός
Παιδείας ζήτησαν να συµµετάσχουµε στο διάλογο για την παι-
δεία, το δεχθήκαµε. Πήραµε τις ευθύνες µας και µε συγκεκριµέ-
νες προτάσεις που καταθέσαµε προσπαθήσαµε, ανεξάρτητα αν
δεν πρόλαβε να ολοκληρωθεί, να συµβάλλουµε σε µία βαθιά αλ-
λαγή στο χώρο αυτό. Ίσως έτσι φαίνεται έµπρακτα ποιος θέλει
τις συµφωνίες και τις συναινέσεις εκεί που χρειάζονται και ποιος
όχι.

Οφείλω επίσης να τονίσω ότι και στην οικονοµία δεν ήταν µόνο
η κρίση. Ξέχασε ο κ. Καραµανλής ότι σήµερα µιλάµε για ένα έλ-
λειµµα που δεν ξέρω πόσο φτάνει πραγµατικά, αν είναι κάτω από
δέκα ή πάνω από δέκα. Φοβάµαι ότι είναι πάνω και αυτό δεν απο-
τελεί στοιχείο για γέλια. Ότι η ανταγωνιστικότητα της χώρας µας
είναι κατώτερη από πολλών αφρικανικών χωρών ή τριτοκοσµι-
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κών χωρών και ότι υπάρχει µία συνολική απογοήτευση στην
αγορά και ιδίως στους ανθρώπους τους µικροµεσαίους, στους
εργαζόµενους, εκείνους που προσπαθούν να τα βγάλουν πέρα.

Πρέπει λοιπόν, αυτήν την αλλαγή του κλίµατος να την εκµε-
ταλλευτούµε, για να µπορέσουµε µε συγκεκριµένες πολιτικές να
αλλάξουµε τα πράγµατα. Θα µου πείτε ότι τα πράγµατα δεν είναι
καλά. Ναι, έτσι είναι. Χαίροµαι όµως, διότι ο Γιώργος Παπαν-
δρέου στην οµιλία του επέµενε –και αυτό είναι στοιχείο αξιοπι-
στίας πια του πολιτικού µας συστήµατος- ότι θα εφαρµοστούν
στο σύνολό τους τα όσα είπαµε για τις πρώτες εκατό ηµέρες.

Λένε µερικοί: «Θα βρείτε τα λεφτά;». Θα τα βρούµε. Αλλά-
ζουµε τις προτεραιότητες. Ορισµένα γίνονται και µε ανακατα-
νοµή κονδυλίων µέσα από τον ίδιο τον προϋπολογισµό. Για
παράδειγµα, δεν θα εφαρµοστεί –γίνεται σαφές αυτό- ο νόµος
Πετραλιά-Βερναδάκη που προέβλεπε τριάντα χιλιάδες ρουσφέ-
τια στην Τοπική Αυτοδιοίκηση. Με τα ίδια λεφτά, τα λεφτά που θα
πήγαιναν για συµβάσεις, τα λεφτά που θα πήγαιναν για ρου-
σφέτι, τα λεφτά που θα πήγαιναν για πελατειακές σχέσεις και
οµηρία για νέους ανθρώπους, θα εφαρµοστεί ο νόµος που εξήγ-
γειλε και ο Πρωθυπουργός και ο κ. Λοβέρδος σήµερα για την
επιδότηση της εργοδοτικής εισφοράς για την πρόσληψη νέων
ανέργων, νέων παιδιών που είναι άνεργα στον ιδιωτικό τοµέα.
Βεβαίως, στη συνέχεια θα χρειαστεί να τραβήξουµε την ανηφόρα
και κανείς δεν έχει αυταπάτες ότι θα είναι ανηφόρα στην οικο-
νοµία.

Θέλω να σηµειώσω ότι εδώ θα χρειαστεί και εµείς να πείσουµε
για την κατανοµή των βαρών. Η κατανοµή των βαρών αυτής της
προσπάθειας θα πρέπει να γίνει µε πρωτοστάτες εκείνους που
έχουν τη δυνατότητα, εκείνους που µπορούν, είτε είναι αυτοί που
έχουν τις off shore είτε είναι η Εκκλησία της Ελλάδος είτε είναι οι
µεγάλες επιχειρήσεις που παρουσιάζουν τα µεγάλα κέρδη. Έτσι,
µπορείς να πείσεις τον πολίτη ότι και αυτός αξίζει τον κόπο να
συµµετέχει, να προσδοκά, να ελπίζει, να παρεµβαίνει στο και-
νούργιο που χρειάζεται να κτίσουµε.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ)

Επίσης, θα χρειαστούν σαφώς και διαρθρωτικές αλλαγές. ∆εν
µπορεί να περιµένεις ότι θα αντιµετωπίσεις µία τόσο δύσκολη
κατάσταση αν δεν αλλάξεις πράγµατα και αυτό προϋποθέτει συ-
γκρούσεις. Ιδού πεδίον δόξης λαµπρό για την Αντιπολίτευση.
Εµείς θα είµαστε έτοιµοι να συγκρουστούµε µε τη σπατάλη και
τη διαφθορά στα δηµόσια νοσοκοµεία, µε µία µεγάλη παρέµ-
βαση στο θέµα των προµηθειών. Θα περιµένουµε όµως τη στή-
ριξή σας. Εµείς θα είµαστε έτοιµοι να συγκρουστούµε –όπως
ακούσαµε και σήµερα από τους αρµόδιους Υπουργούς- για να
αλλάξει η ασυδοσία και η σπατάλη στους κλάδους υγείας των
ασφαλιστικών ταµείων όπου κανείς δεν ξέρει γιατί πληρώνουµε,
τι πληρώνουµε, τι γίνεται µε τα φάρµακα, τι γίνεται µε τις δια-
γνώσεις και σε τι επίπεδο αυτά εξυπηρετούν.

Για να µπει µία τάξη λοιπόν, θα χρειαστεί να συγκρουστούµε.
Ελπίζω ότι θα έχουµε πλάι και τις άλλες πολιτικές δυνάµεις και
όχι µόνο στα λόγια, όπως γίνεται µέχρι στιγµής σε αυτές τις συ-
γκρούσεις. Γιατί, για να αλλάξουµε τα πράγµατα πρέπει και πρω-
τοβουλίες να πάρουµε και να κτυπηθούµε µε κλασικές και
παραδοσιακές αντιλήψεις και να µατώσουµε, όταν αυτό χρεια-
στεί. Εκεί όµως θα πρέπει σε αυτήν την προσπάθεια να καταθέ-
σουµε όλοι τη συµβολή µας.

Κλείνω τον τοµέα των οικονοµικών µε µία επισήµανση. Ο χει-
ρισµός στα λιµάνια απέδειξε, πιστεύω, ότι υπάρχει τρόπος, µε
το διάλογο πάντα, να ξεπερνάς δύσκολες καταστάσεις. Χρειά-
ζεται να γίνει και ένας ανάλογος χειρισµός σε ένα µεγάλο θέµα
µιας µεγάλης ελληνικής επιχείρησης του Λεκανοπεδίου, το Ναυ-
πηγείο Σκαραµαγκά, κύριοι Υπουργοί. Είτε στο πλαίσιο του ενι-
αίου φορέα είτε µε άλλες πρωτοβουλίες θα πρέπει να
αναληφθούν όλες εκείνες οι κινήσεις, τώρα που φεύγουν οι Γερ-
µανοί απ’ ό,τι φαίνεται, προκειµένου αυτή η µεγάλη βιοµηχανία
µε τις πολλές εκατοντάδες εργαζοµένους και τη µεγάλη δυνα-
τότητα προσφοράς στη χώρα, να συνεχίσει να λειτουργεί.

Από εκεί και πέρα θα κριθούµε και όλοι σε σχέση µε τις προ-
θέσεις µας και αυτά που διακηρύσσουµε εδώ και σε µία σειρά
µεγάλες αλλαγές που θα έχουν θεσµικό χαρακτήρα και θα

κλείσω µε αυτή. Για παράδειγµα, στην αλλαγή του εκλογικού
νόµου. Όλοι όσοι βιώνουµε χρόνια τη Β’ Αθηνών, καταλαβαί-
νουµε ότι πρέπει να αλλάξει. Πρέπει να αλλάξει; Ναι. Οφείλουµε
να αποδείξουµε ότι είµαστε υπέρ του να αλλάξει, για να υπάρχει
τελικά και µία σταθερή διακυβέρνηση µε το νέο εκλογικό νόµο,
αλλά και να υπάρχουν Βουλευτές που δεν πρέπει να δίνουν εξε-
τάσεις στη διαπλοκή, που δεν χρειάζονται να µην πηγαίνουν
στους χώρους, αλλά να βγαίνουν µόνο στην τηλεόραση ή να γί-
νονται γνωστοί µε άλλους τρόπους.

Επειδή θέλω να πιστεύω ότι αυτό το θέλουµε όλοι, σηµαίνει
πρακτικά ότι θα πρέπει να καταθέσουµε τη συµβολή µας και σε
αυτές τις αλλαγές που θα προταθούν, όπως ακούσαµε και από
τους Υπουργούς σήµερα.

Είναι σαφές ότι στηρίζω την Κυβέρνηση και τις Προγραµµατι-
κές ∆ηλώσεις, γιατί νοµίζω, πέραν του ότι είµαι κυβερνητικός
Βουλευτής, ότι πραγµατικά και από το κλίµα που βγαίνει από τη
Βουλή σήµερα, δηµιουργούν την προοπτική µίας νέας σελίδας
και µίας νέας πορείας για το λαό και τον τόπο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
το συνάδελφο κ. Χρήστο Πρωτόπαπα. Καλή επιστροφή.

Ακολουθεί ο συνάδελφος από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλά-
δας κ. Αθανάσιος Παφίλης.

Έχετε το λόγο για έξι λεπτά, κύριε Παφίλη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ένα πράγµα είναι βέβαιο και από

τις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις που παρουσίασε ο Πρωθυπουρ-
γός, ότι παρά τις όποιες φραστικές κορώνες και λεκτικές πα-
ραλλαγές, η πολιτική της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ θα κινηθεί
στην ίδια στρατηγική που ακολουθήθηκε όλα τα τελευταία χρό-
νια είτε µε τις κυβερνήσεις της Νέας ∆ηµοκρατίας, είτε µε τις κυ-
βερνήσεις του ΠΑΣΟΚ.

Παρά τις φιλότιµες και τεράστιες, ασύλληπτες θα έλεγα, προ-
σπάθειες της κυρίαρχης τάξης, των επιχειρηµατικών κύκλων, των
µαζικών µέσων ενηµέρωσης να δηµιουργήσουν πολιτικές παραι-
σθήσεις στον ελληνικό λαό πως τάχα όλα θα αλλάξουν, πολύ
γρήγορα η εργατική τάξη, οι εργαζόµενοι, τα λαϊκά στρώµατα
θα βρεθούν µπροστά σε µία νέα επίθεση που έχει στόχο το ξε-
πέρασµα της καπιταλιστικής κρίσης σε βάρος τους, για να εξα-
σφαλιστεί η νέα κερδοφορία του κεφαλαίου.

Επειδή ο κ. Πρωτόπαπας µίλησε για πολλές συγκρούσεις, η
πρώτη σύγκρουση και το «καληµέρα» του ΠΑΣΟΚ ήταν να χτυ-
πήσουν τα ΜΑΤ τους εργάτες της Ζώνης και να τους πετάξει και
χηµικά.

Το πρόγραµµα του ΠΑΣΟΚ και οι Προγραµµατικές του ∆ηλώ-
σεις είναι πλήρως ευθυγραµµισµένες µε την πολιτική της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και ιδιαίτερα µε το σχέδιο ανάκαµψης της
οικονοµίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Αν διαβάσει κάποιος κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τα κείµενα
των συµπερασµάτων του Συµβουλίου Κορυφής της Ευρωπαϊκής
Ένωσης 18 και 19 Ιουνίου και αν διαβάσει και την οµιλία του
Μπαρόσο στο Ευρωκοινοβούλιο, θα διαπιστώσει µία πλήρη ιδε-
ολογική και στρατηγική ταύτιση µε τις Προγραµµατικές ∆ηλώ-
σεις του Πρωθυπουργού και το πρόγραµµα του ΠΑΣΟΚ.

Οι δύο κατευθύνσεις και οι αποφάσεις της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης για την κρίση είναι η ενίσχυση του κεφαλαίου µε όλους τους
τρόπους. Έχουν δοθεί 3,7 δισεκατοµµύρια ευρώ στις χώρες
µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στο µεγάλο κεφάλαιο. Να πού
πάνε τα λεφτά, να ποια είναι η πρώτη πολιτική επιλογή και του
ΠΑΣΟΚ και η δεύτερη γενικευµένη επίθεση στα εργατικά δικαι-
ώµατα, η οποία αποφασίστηκε πιο συγκεκριµένα στη Σύνοδο της
Πράγας στις 7 του Μάη και περιλαµβάνει δέκα αντεργατικές
αποφάσεις.

Με αυτές τις αποφάσεις έχουν συµφωνήσει και οι σοσιαλιστές
και τις έχουν ψηφίσει και Ευρωβουλευτές της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας και Ευρωβουλευτές του ΠΑΣΟΚ στο Ευρωκοινοβούλιο. Άλ-
λωστε ο κ. Καραµανλής πολύ καθαρά έδωσε τη συναίνεσή του.

Θα ήθελα να αναφερθώ σε ορισµένες πλευρές της εξωτερι-
κής πολιτικής. Όλα αυτά τα χρόνια είτε µε κυβερνήσεις του
ΠΑΣΟΚ είτε µε κυβερνήσεις της Νέας ∆ηµοκρατίας εφαρµόζεται
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η ίδια εξωτερική πολιτική και αποτελεί συνέχεια και προέκταση
της εσωτερικής. Ποτέ δεν άλλαξε η κατεύθυνση της εξωτερικής
πολιτικής της Ελλάδας.

Μέσα από ιµπεριαλιστικούς οργανισµούς, ΝΑΤΟ, Ευρωπαϊκή
Ένωση, όλες οι µέχρι τώρα κυβερνήσεις προσπάθησαν να δια-
σφαλίσουν τα συµφέροντα του ελληνικού κεφαλαίου και ακο-
λούθησαν τον διεθνή ιµπεριαλισµό σε όλη την πολιτική του. Το
σύνθηµα του ΠΑΣΟΚ για την εξωτερική πολιτική είναι να απο-
κτήσει η Ελλάδα ξανά φωνή στα διεθνή ζητήµατα. Όπως χαρα-
κτηριστικά είπε ο κύριος Πρωθυπουργός, η Ελλάδα κερδίζει όταν
είναι η Ελλάδα των αξιών.

Θέλουµε να ξεκαθαρίσουµε τη θέση µας. Πάντα η Ελλάδα είχε
δύο φωνές στα διεθνή ζητήµατα. Είχε διαφορετικές αξίες εκ δια-
µέτρου αντίθετες. Σε όλη τη σύγχρονη ιστορία της Ελλάδας συ-
γκρούονταν δύο πολιτικές γραµµές και δύο στρατηγικές, η µία
που υπηρετούσε τα συµφέροντα µιας χούφτας ολιγαρχίας, της
πλουτοκρατίας και η άλλη τα συµφέροντα του λαού.

Παράδειγµα, η φωνή του ελληνικού λαού έλεγε «όχι» στον πό-
λεµο κατά της Γιουγκοσλαβίας, καµµία συµµετοχή, σε ποσοστό
90%. Η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ όµως τότε έδωσε γην, αέρα και
θάλασσα και συµµετείχε στο βρώµικο πόλεµο κατά της Γιουγκο-
σλαβίας. Τα ίδια έγιναν και µε το Ιράκ. Και η κυβέρνηση της Νέας
∆ηµοκρατίας και η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, ενώ ο ελληνικός λαός
έλεγε «όχι», έδωσαν πάλι γη και αέρα στις Ηνωµένες Πολιτείες
και τους συµµάχους της. Κανένας φαντάρος στη Γιουγκοσλαβία
και σε άλλες χώρες απαιτούσε ο ελληνικός λαός, αλλά οι κυ-
βερνήσεις της Νέας ∆ηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ είχαν και έχουν
ελληνικό στρατό και σε δυνάµεις κατοχής του ΝΑΤΟ στη Βοσ-
νία, στο Κόσοβο, στο Αφγανιστάν και αλλού.

Είναι αλήθεια πράγµατι ότι υπάρχουν διαφορετικές αξίες.
Εµείς συµφωνούµε, δύο τελείως διαφορετικές και εκ διαµέτρου
αντίθετες αξίες και στην εξωτερική πολιτική. Η µία είναι η αντί-
ληψη της ειρήνης και φιλίας µε τους λαούς, των αµοιβαίων επω-
φελών σχέσεων έξω από τους ιµπεριαλιστικούς επιθετικούς
οργανισµούς. Αυτή είναι η πολιτική του ΚΚΕ.

Η άλλη ήταν της συµµετοχής και του πολέµου, των επεµβά-
σεων, της ληστρικής εκµετάλλευσης των λαών που ακολούθη-
σαν οι κυβερνήσεις της Νέας ∆ηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ µαζί
µε την Ευρωπαϊκή Ένωση, τις Ηνωµένες Πολιτείες και το ΝΑΤΟ.
Εµείς δεν συµφωνούµε µε όλη αυτή την πολιτική. Θα την αντι-
παλέψουµε µε όλους τους τρόπους και θα κινητοποιήσουµε το
λαό στους δρόµους κατά αυτής της ιµπεριαλιστικής βαρβαρό-
τητας.

Θέλουµε να υπογραµµίσουµε ότι οι διεθνείς εξελίξεις και εν
όψει της οικονοµικής κρίσης οξύνουν τους ανταγωνισµούς και
γνωρίζουµε πολύ καλά ότι η Ελλάδα βρίσκεται σε µια περιοχή
που είναι στο µάτι του κυκλώνα. Ήδη άλλαξαν και υπάρχουν σχε-
διασµοί για αλλαγή συνόρων. Γίνονται γενικότερες ανακατατά-
ξεις.

Εµείς είµαστε αντίθετοι στην αλλαγή των συνόρων. Θεωρούµε
ότι έχει επιβεβαιωθεί και από την ίδια την πραγµατικότητα και τις
εξελίξεις ότι το ΝΑΤΟ και η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν προστατεύ-
ουν, αλλά υπονοµεύουν ακόµα και τα κυριαρχικά δικαιώµατα της
χώρας.

Η Κυβέρνηση χάραξε µια στρατηγική που τη λέει «επιθετική»
πολιτική στα Βαλκάνια και έχει στόχο να διασφαλίσει µέσα από
αυτήν την κατάσταση τα συµφέροντα του ελληνικού κεφαλαίου.
Θα θέσουµε ορισµένα ερωτήµατα για τα συγκεκριµένα θέµατα.

Κυπριακό. Ακούµε µονότονα ότι θα κινηθεί µε πράξεις και όχι
λόγια. Ρωτάµε λοιπόν, τι λέει σήµερα ο Πρωθυπουργός και η Κυ-
βέρνηση για τη θέση που είχε υπέρ του Σχεδίου Ανάν; Ήταν
σωστή ή λάθος; ∆εν έχουµε ακούσει να πει ότι ήταν λάθος. Στη-
ρίζει τη θέση του Προέδρου της Κύπρου για µη ένταξη της Κύ-
πρου στο ΝΑΤΟ και τον ονοµαζόµενο συνεταιρισµό για την
ειρήνη, ναι ή όχι;

Ελληνοτουρκικά. Ανακαλεί ή όχι η Κυβέρνηση τη συµφωνία
της Μαδρίτης του 1998 που αναγνωρίζει ζωτικά συµφέροντα της
Τουρκίας στο Αιγαίο και υποθάλπει την αστάθεια στην περιοχή;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.

Εξακολουθεί να θεωρεί επιτυχία το Ελσίνκι που για πρώτη
φορά στην ιστορία αναγνωρίζει συνοριακές διαφορές Ελλάδος
Τουρκίας και τις παραπέµπει στο ∆ικαστήριο της Χάγης; Τέλος,
για το Κόσοβο δεν ακούσαµε καµµία κουβέντα. Επιµένει στη µη
αναγνώριση;

Μια και µιλάµε για ∆ιεθνές ∆ίκαιο, ποιο ∆ιεθνές ∆ίκαιο αλή-
θεια; Τι συνέβη; Σήµερα έγινε η συµφωνία για τα σύνορα ενός
κράτους το οποίο έχει αναγνωριστεί εδώ και περίπου δύο χρόνια.
Ποια είναι η θέση της Κυβέρνησης;

Εµείς θέλουµε να πούµε ότι µπροστά σε όλη αυτή την κατά-
σταση θα συµβάλλουµε στο δυνάµωµα του αγώνα του λαού µας
κατά του ιµπεριαλισµού. ∆ύο λύσεις υπάρχουν. Ή υποταγή ή
αντίσταση και αντεπίθεση. Εµείς είµαστε µε την δεύτερη πολι-
τική και θα µας βρείτε µπροστά σας, θα αντιπαλέψουµε µε όλες
µας τις δυνάµεις, χθες, σήµερα και αύριο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Το λόγο έχει ο κ. Λε-
ωνίδας Γρηγοράκος από το ΠΑΣΟΚ.

ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να σας ευχηθώ καλή επιτυχία στο έργο σας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Και σε εσάς το ίδιο.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Στους Υπουργούς του ΠΑΣΟΚ στο

ΠΑΣΟΚ και τον Γιώργο Παπανδρέου να ευχηθώ καλή και δηµι-
ουργική θητεία για το καλό του ελληνικού λαού και σε όλους
τους Βουλευτές να έχουν προσωπική υγεία και ευτυχία και εποι-
κοδοµητικό έργο στη Βουλή των Ελλήνων.

Θα ήθελα να ξεκινήσω την οµιλία µου µε µία παραίνεση του
Πατριάρχη Φώτιου σε έναν από τους ηγεµόνες της Βουλγαρίας,
όταν ο Χριστιανισµός µεταδόθηκε στη Βουλγαρία. Εκχριστιανί-
στηκε, λοιπόν, η Βουλγαρία και ο Φώτιος έκανε κάποιες παραι-
νέσεις. Όπως ελέγχουµε τη γνησιότητα του Χριστού σε πέτρινα
ακόνια, µε τον ίδιο τρόπο και ο ανθρώπινος νους κρίνεται από
τον τρόπο άσκησης της εξουσίας και από τη γνώµη των αρχο-
µένων.

Όλα τα µάτια αυτές τις ηµέρες όχι µόνο της Ελλάδας, αλλά
και της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του δυτικού κόσµου είναι
στραµµένα στην Ελλάδα. Είναι στραµµένα στο µεγάλο άθλο που
πέτυχε το ΠΑΣΟΚ. Έτσι λοιπόν, σήµερα είναι πολύ επίκαιρη η
ρήση του Ανδρέα Παπανδρέου ότι δεν έχουµε δικαίωµα καν να
αποτύχουµε.

∆εν µπορούµε να αποτύχουµε, γιατί κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχουµε ανθρώπους µε ικανότητες, όνειρα. Έχουµε µία
φρέσκια Κυβέρνηση. Έχουµε ψηλά τις ελληνικές αξίες και µπο-
ρούµε να αναστήσουµε τη χώρα, να τη στήσουµε στα πόδια της
και να γεµίσουµε τους συµπατριώτες µας µε ελπίδες και όνειρα.
Να πούµε στους νέους ότι εµείς είµαστε εδώ για να προσφέ-
ρουµε καλύτερες συνθήκες ζωής, αξιοπρέπειας και καλύτερη
ποιότητα ζωής και να τους εµφυσήσουµε εµπιστοσύνη στην πο-
λιτική που τόσο απαξιώθηκε τα τελευταία χρόνια.

Το κυβερνητικό σχέδιο ανάτασης του ΠΑΣΟΚ αποτυπώνει το
σύγχρονο λαϊκό αίτηµα για την ανόρθωση του καταρρακωµένου
κύρους και ήθους του ελληνικού κράτους, της µειωµένης δια-
πραγµατευτικής ικανότητας στους διεθνείς οργανισµούς, της κα-
τακόρυφης πτώσης της ανταγωνιστικότητας της χώρας και των
ρυθµών ανάπτυξης, για τους οποίους τόσο µόχθησαν οι Έλληνες
και οι Ελληνίδες τα τελευταία χρόνια.

Η στιγµή που το ΠΑΣΟΚ αναλαµβάνει την τύχη της χώρας είναι
πολύ κρίσιµη. Είναι ιστορικής πραγµατικά αξίας. Τώρα είναι η
ώρα για µια νέα ενότητα των Ελλήνων, για µια εθνική προσπά-
θεια, η εντολή του ελληνικού λαού στο Γιώργο Παπανδρέου και
το ΠΑΣΟΚ ήταν ξεκάθαρη, ήταν ψήφος εµπιστοσύνης της Κυ-
βέρνησης της εθνικής ανάτασης, στην αυτοδύναµη Κυβέρνηση
µιας ισχυρής και περήφανης Ελλάδας. Η ψήφος εµπιστοσύνης
του ελληνικού λαού στις εκλογές της 4ης Οκτωβρίου πρέπει σή-
µερα να τη διαδεχθεί η ψήφος εµπιστοσύνης του Ελληνικού Κοι-
νοβουλίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σύνθηµα που έδωσε ο Γιώρ-
γος Παπανδρέου για την οικοδόµηση µιας σχέσης ειλικρίνειας,
µιας νέας σχέσης εµπιστοσύνης µε τον Έλληνα πολίτη, το σύν-
θηµα της ελπίδας και η υπόσχεση για την αποκατάσταση της αυ-
τοπεποίθησης των Ελλήνων συµπυκνώνει το διακύβευµα για την
επιβίωση µιας ελληνικής κοινωνίας που έχει εγκαταλειφθεί τα τε-
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λευταία χρόνια.
Το σύνθηµα αυτό είναι η υπόσχεση για προσφορά και όχι για

λαφυραγώγηση. Είναι προτροπή για ανάληψη µιας ιστορικής ευ-
θύνης και όχι για ασυδοσία σε δικαιώµατα και προνόµια. Είναι
δέσµευση για δίκαιη αναδιανοµή του πλούτου σε όλους και όχι
για µοιρασιά των λεηλατηµένων στους ολίγους και ηµέτερους.

Γιατί; Γιατί πέρα από το τεράστιο και κρυφό έλλειµµα στα δη-
µόσια οικονοµικά, που διαγούµισε βίαια η προηγούµενη κυβέρ-
νηση, πέρα από το έλλειµµα στον προϋπολογισµό των ελληνικών
νοικοκυριών, υπάρχει και το µεγαλύτερο έλλειµµα, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, της χρηστής διακυβέρνησης, των θεσµών και
των αρχών, ένα έλλειµµα εµπιστοσύνης απέναντι στην πολιτική.

Κάποιοι σε αυτή τη χώρα κατέλαβαν µε ρεσάλτο την εξουσία,
απογύµνωσαν κάθε θεσµό και ανεξάρτητη αρχή του κράτους.
Λεηλάτησαν και εκποίησαν το δηµόσιο πλούτο, εγκλωβίστηκαν
στην πλησµονή, την τρυφηλότητα και τη νωθρότητα, κλείνοντας
πόρτες και γυρνώντας πλάτες στον πολίτη.

Η νέα ηθική που διακήρυτταν µε µανία αποδείχθηκε γρήγορα
µια τεράστια φενάκη, ένα επικοινωνιακό υποµόχλιο για την υφαρ-
παγή της εξουσίας. Η κατάδυση στη φαυλότητα και η ατιµωρη-
σία των φαύλων ισοπέδωσε κάθε αξία και πλήγωσε το ήδη
καταρρακωµένο ελληνικό ήθος. Η παρακµή και η σήψη πρόδω-
σαν την εµπιστοσύνη των Ελλήνων, που πλέον είναι όχι µόνον
υποψιασµένοι αλλά είναι κι εντόνως καχύποπτοι και µε το δίκιο
τους βέβαια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπαίνοντας στο κύριο µέρος
της οµιλίας µου θα ήθελα να πω ότι η Υγεία είναι το καύσιµο µιας
κοινωνίας και η παιδεία είναι το µέλλον της, ιδιαίτερα σε µια γη-
ράσκουσα ελληνική κοινωνία. Από εκεί και πέρα πρέπει να ξεκινά
το έργο κάθε κυβέρνησης που διαθέτει ένα ρεαλιστικό σχέδιο
για το µέλλον. Στηρίζουµε τις προτάσεις και την οµιλία της
Υπουργού Υγείας κ. Ξενογιαννακοπούλου. Πρέπει να δούµε ότι
τα νοσοκοµεία µας πια βρίσκονται στο απροχώρητο. Υπάρχει έλ-
λειψη στρατηγικής. Είναι γερασµένο το προσωπικό. ∆εν υπάρ-
χει κανένα σχέδιο για το µέλλον. Οι γιατροί δεν είναι σε καλή
κατάσταση, εννοώντας ότι δεν πληρώνονται καλά. Το προσωπικό
δεν πληρώνεται καλά. Υπάρχει µεγάλη διαφθορά στο σύστηµα.
Όλα γίνονται τα τελευταία χρόνια µε δυνάµεις αδρανείας. ∆εν
λειτούργησε κανένας θεσµός στα νοσοκοµεία.

Η κινητήριος δύναµη µιας χώρας είναι οι άνθρωποί της. Εύ-
ρωστο κράτος σηµαίνει υγιείς πολίτες, υγιής κοινωνία, µε ισχυρή
ατζέντα για την υγεία. ∆εν µπορούµε να προχωρήσουµε άλλο
όταν σήµερα στα ελληνικά νοσοκοµεία ο Έλληνας πολίτης για
να βρει την υγειά του πληρώνει, δίνει αυτό το περίφηµο «φακε-
λάκι».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Τα τελευταία µάλιστα χρόνια είναι ιδιαίτερα ισχυρές οι φυγό-

κεντρες δυνάµεις για να φύγουν αξιόλογα στελέχη από το ΕΣΥ
και να πάνε στον ιδιωτικό τοµέα. Θα πρέπει να βρούµε την ισορ-
ροπία µας µεταξύ του δηµόσιου και του ιδιωτικού τοµέα. Πρέπει
να κάνουµε πάρα πολλά. Πάνω απ’ όλα όµως, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, θα πρέπει να δούµε τι γίνεται µε τη διαφθορά του
Εθνικού Συστήµατος Υγείας και η Υπουργός και η Κυβέρνηση
έχουν να κάνουν πολλά γι’ αυτό. Αναλυτικά σας αναφέρω τα χρή-
µατα που ξοδεύονται για τα ογκολογικά φάρµακα που φθάνουν
τα 4.000.000.000 ευρώ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Τελειώστε, κύριε συ-
νάδελφε.

ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Τελειώνω αµέσως, κύριε Πρόε-
δρε.

Για τους βηµατοδότες 300.000.000 ευρώ, για τους απινιδωτές
200.000.000 ευρώ, για ειδικά φάρµακα, τα αντι-TNF, 300.000.000.
∆εν θα σας πω τίποτα για τα stent και τις στεφανιογραφίες. Θα
πρέπει κάποια στιγµή να δούµε πού πάνε όλα αυτά τα χρήµατα.

Τελειώνοντας θέλω να πω για την αγρότισσα και τον Έλληνα
αγρότη ότι κάποια στιγµή θα πρέπει να γίνει ισονοµία, να υπάρ-
ξει ισοπολιτεία, ούτως ώστε ο αγρότης και η αγρότισσα να παίρ-

νουν σύνταξη στα τριάντα επτά χρόνια πραγµατικής υπηρεσίας.
Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Γρηγοράκο. Ακολουθεί ο συνάδελφος από την Νέα ∆ηµο-
κρατία κ. Χρήστος Ζώης. Κύριε Ζώη, όπως γνωρίζετε, έχετε το
λόγο για έξι λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Καλώς, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να ξεκινήσω ευχόµενος

σε όλους µας να έχουµε µια παραγωγική και εποικοδοµητική κοι-
νοβουλευτική περίοδο. Στην Κυβέρνηση θέλω να ευχηθώ να πε-
τύχει στο έργο της, διότι από την επιτυχία της εξαρτώνται πολλά,
πάνω απ’ όλα η επιβεβαίωση του ελληνικού λαού. Είναι παρά-
δοξο να ακούγεται από Βουλευτή της Αντιπολίτευσης να εύχεται
στην Κυβέρνηση επιτυχία, αλλά πρέπει όλοι να συνειδητοποιή-
σουµε ότι οι δύο πρόσφατες εκλογικές αναµετρήσεις έστειλαν
στο σύνολο του πολιτικού συστήµατος και στο σύνολο του πολι-
τικού κόσµου ένα ισχυρό, σαφές µήνυµα το οποίο οφείλουµε
όλοι να αποκωδικοποιήσουµε και τάχιστα µάλιστα, ότι στο σύ-
νολό µας κρινόµαστε και στο σύνολό µας θα κριθούµε για τις επι-
τυχίες ή για τις αποτυχίες του κυβερνώντος κόµµατος, του
τρόπου µε τον οποίο στέκεται η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, του
τρόπου µε τον οποίο στέκεται η Ελάσσων Αντιπολίτευση.

Θέλω επίσης να ευχαριστήσω από του Βήµατος αυτού τους
Λαρισαίους συµπολίτες µου γιατί ακόµη µια φορά, για τέταρτη
συνεχή, µε τίµησαν µε την εµπιστοσύνη τους και µε εξουσιοδό-
τησαν να τους εκπροσωπήσω στην Ελληνική Βουλή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα µπω σε κριτική επί των
Προγραµµατικών ∆ηλώσεων της Κυβερνήσεως, διότι αναγνω-
ρίζω προσωπικώς το δικαίωµα στην προσφάτως εκλεγείσα Κυ-
βέρνηση ακόµη και αορίστως να καταθέτει το σχεδιασµό της για
τα µελλούµενα. Εδώ εξάλλου θα είµαστε για µια ολόκληρη κοι-
νοβουλευτική περίοδο να δούµε πώς εξειδικεύεται το σχέδιο
αυτό, να δούµε µε ποιους τρόπους σκέπτεται να το υλοποιήσει,
πώς αξιοποιώντας το δυναµικό που έχει στη διάθεσή της, χρησι-
µοποιώντας ποια εργαλεία, αξιοποιώντας τους πόρους του ελ-
ληνικού λαού. Και θα είµαστε και σκληροί και δίκαιοι αλλά κι
εποικοδοµητικοί στον αντιπολιτευτικό µας λόγο. Θα συµπαρα-
σταθούµε όπου χρειάζεστε τη βοήθειά µας, θα υψώσουµε πα-
ράλληλα τον πήχη ψηλότερα από εκεί που προσδοκείτε να
αποδεχθεί το σύνολο του πολιτικού κόσµου ότι µπορεί να τεθεί
ο πήχης, ακριβώς διότι µόνο µ’ αυτόν τον τρόπο θεωρούµε ότι
µπορούµε να πετύχουµε να πάµε βήµατα µπροστά και τον τόπο
µας αλλά και το πολιτικό σύστηµα.

Θα σταθώ όµως σ’ αυτό που έλειψε από τη συζήτηση των
Προγραµµατικών ∆ηλώσεων µέχρι σήµερα, κυρίως εκ µέρους
των µελών της Κυβερνήσεως, διότι δεν έχω τέτοιου είδους απαι-
τήσεις από τους αγορητές, απλούς συναδέλφους. Αυτό λοιπόν
που έλειψε -και δυστυχώς δεν σηµατοδοτεί εκ µέρους της Κυ-
βερνήσεως κατανόηση αυτής της νέας σελίδας την οποία πρέπει
όλοι να διαβάσουµε, µια σελίδα που έγραψε ο ελληνικός λαός
σε δυο συνεχείς, αλλεπάλληλες εκλογικές αναµετρήσεις- είναι η
αναγνώριση αυτού που παρέλαβε. ∆εν µπορεί, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, πεντέµισι χρόνια να µην έχει γίνει τίποτα. ∆εν µπο-
ρεί να περνάνε από το Βήµα αυτό, κυρίες και κύριοι Υπουργοί,
και να µη βρίσκουν τίποτα να επισηµάνουν ως θετικό στα όσα
έχουν προηγηθεί τα τελευταία πεντέµισι χρόνια. ∆εν µπορεί κα-
νένας κακόπιστος, κι ο πιο κακόπιστος οπαδός σας, φίλος σας,
ψηφοφόρος σας –αναφέροµαι τώρα κυρίως στους συναδέλφους
της κυβερνητικής πλειοψηφίας- να µην αναγνωρίζει, να µην
κρατά έστω και βαθιά κρυµµένο µέσα του το αποδεκτό, ότι αυτή
η Κυβέρνηση που προηγήθηκε και είχε δυο φορές την έγκριση
του ελληνικού λαού έκανε καλά πράγµατα, έκανε και κάποια θε-
τικά πράγµατα. Πώς αλλιώς πορευθήκαµε αυτά τα χρόνια; Και
νοµίζω ότι φράσεις, όπως αυτές που ακούστηκαν µόλις προη-
γουµένως για ρεσάλτο, για λεηλασία, για φαυλότητα, δεν κάνουν
τίποτα άλλο παρά να βαθαίνουν ακόµη περισσότερο την τρύπα
µέσα στην οποία κινδυνεύουµε να πέσουµε όλοι µας, αυτοϋπο-
νοµευόµενοι µε τον τρόπο µε τον οποίο χειριζόµαστε το πολιτικό
σύστηµα και διαχειριζόµαστε το δηµόσιο πολιτικό µας λόγο.

Εγώ, λοιπόν, θέλω να αναρωτηθώ δηµοσίως και περιµένω και
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κάποιες απαντήσεις από µέλη της Κυβερνήσεως σε ό,τι αφορά
αυτά που εγώ γνωρίζω ότι κάναµε στο Υπουργείο Εσωτερικών,
στο χώρο της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και της Ηλεκτρονικής ∆ιακυ-
βέρνησης. ∆εν σώσαµε τα ΚΕΠ; ∆εν διασώσαµε έναν θεσµό τον
οποίο βρήκαµε απαξιωµένο, εγκαταλελειµµένο, χωρίς καν να
γνωρίζουν οι εργαζόµενοί του πού πατούν και ποιο είναι το µέλ-
λον τους και παραδώσαµε ΚΕΠ τέτοιου κύρους, αξιοπιστίας και
δυνατοτήτων, ώστε σήµερα ο Πρωθυπουργός να αναγνωρίζει ότι
µέσω των ΚΕΠ θα διεκπεραιώνονται στο προσεχές µέλλον όλες
οι συναλλαγές των Ελλήνων πολιτών; Εµείς δεν παραδώσαµε
διακόσια έργα Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης από τη µία γωνιά
της χώρας ως την άλλη, την ώρα που όταν πήγαµε στο Υπουρ-
γείο Εσωτερικών το µόνο που µαρτυρούσε ότι υπήρχε Ηλεκτρο-
νική ∆ιακυβέρνηση στη χώρα ήταν απλώς και µόνο η ταµπέλα
«Ηλεκτρονική ∆ιακυβέρνηση» στο Υπουργείο; Μπορεί κανείς να
αµφισβητήσει ότι δεν χάθηκε ούτε 1 ευρώ από τα ευρωπαϊκά
προγράµµατα;

Εµείς δεν παραδώσαµε τον οδικό χάρτη για την ψηφιακή Ελ-
λάδα από το 2008 και µε βάση αυτό τον οδικό χάρτη για τη ψη-
φιακή Ελλάδα εργάζονται συντονισµένα όλες οι Υπηρεσίες πλέον
σε διάφορα έργα, εκατοντάδες έργα Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνη-
σης;

Εµείς δεν συστήσαµε την Κεντρική Επιτροπή Απλούστευσης
∆ιαδικασιών µε την οποία έχουµε παρέµβει σε έντεκα πολύπλο-
κες, δύσκολες διαδικασίες καθηµερινής συναλλαγής και κορυ-
φαίου ενδιαφέροντος για τους πολίτες, από τα ασφαλιστικά
ταµεία ως την αναγνώριση τίτλων από πανεπιστήµια της αλλο-
δαπής;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μόνο για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ την ανοχή
σας.

Εµείς δεν προωθήσαµε την αυτεπάγγελτη αναζήτηση διακο-
σίων έντεκα δικαιολογητικών και πιστοποιητικών σ’ όλες τις δη-
µόσιες Υπηρεσίες για να µην ταλαιπωρούνται οι πολίτες; Αν
σήµερα οι πολίτες µπορούν να αναζητούν, χωρίς καν την αίτησή
τους, τη φορολογική και ασφαλιστική τους ενηµερότητα από τις
δηµόσιες Υπηρεσίες αυτό οφείλεται στο ότι ελήφθησαν αυτές οι
αποφάσεις. Εµείς δεν χρησιµοποιήσαµε το Κοινό Πλαίσιο Αξιο-
λόγησης ως εργαλείο αυτοέκθεσης, αυτοβαθµολόγησης όλων
των δηµοσίων υπηρεσιών;

Θυµάµαι ακόµη το ∆ήµαρχο Ηρακλείου, υψηλόβαθµο στέλε-
χος της σηµερινής πλειοψηφίας, τον κ. Κουράκη να χαίρεται σαν
µικρό παιδί –και µε το δίκιο του- γιατί οι υπηρεσίες του δήµου
του βραβεύτηκαν πριν από έξι µήνες, χρησιµοποιώντας αυτό το
εργαλείο του Κοινού Πλαισίου Αξιολόγησης.

Εµείς δεν συστήσαµε σε όλες τις Περιφέρειες της χώρας τα
Περιφερειακά Ινστιτούτα Επιµόρφωσης, για να προσφέρουµε σε
χαµηλό κόστος και σε πολύ άνετο χρόνο εκπαίδευση και επι-
µόρφωση στους δηµοσίους υπαλλήλους που αποτελούν πραγ-
µατικά τη ραχοκοκαλιά, αλλά και το κυριότερο κεφάλαιο που έχει
η ∆ηµόσια διοίκηση, για να πάµε στο µέλλον;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω κύριε Πρόεδρε.
Εµείς δεν αλλάξαµε το ∆ηµοσιοϋπαλληλικό Κώδικα µε την επί-

νευση της Α∆Ε∆Υ και έχουµε ένα σύγχρονο εργαλείο που καθο-
ρίζει τις σχέσεις των δηµοσίων υπαλλήλων µε τη διοίκηση αλλά
και µεταξύ τους;

Εµείς δεν εισαγάγαµε τη λέξη «στοχοθεσία» για το ∆ηµόσιο,
για να κριθεί βάσει της στοχοθεσίας η αποτελεσµατικότητα και η
ποιότητα των υπηρεσιών, τα κριτήρια µε τα οποία αύριο-µεθαύ-
ριο θα αξιολογούνται οι υπηρεσίες και κάπως έτσι θα χρηµατο-
δοτούνται κιόλας;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η απαξίωση και ο λαϊκισµός
έχουν –αν θέλετε- την αξία τους σε επίπεδο εντυπώσεων, αλλά
σε επίπεδο παραγωγής πραγµατικής πολιτικής χρειάζεται να
πάµε πολλά βήµατα παραπέρα.

Λυπάµαι, αλλά θα κληθείτε τους επόµενους µήνες να απαντή-
σετε πρώτα απ’ όλα στους ψηφοφόρους σας, στους πολίτες της
πλειοψηφίας, γιατί θα πρέπει να αποδείξετε πού πήγαν οι πε-

ντακόσιες χιλιάδες γαλάζιες προσλήψεις στο δηµόσιο τα τελευ-
ταία πέντε χρόνια, αυτές που επικαλούσασταν κατ’ επανάληψη
ασκώντας τον κοινοβουλευτικό σας έλεγχο.

Θα πρέπει στους επόµενους µήνες να µας αποδείξετε πού
έχετε κατανείµει τις είκοσι χιλιάδες κρατικές λιµουζίνες που ισχυ-
ρίζεστε ότι βρήκατε. Και εγώ βεβαιώνω ότι δεν ξεπερνούν τα εκα-
τόν πενήντα στο Υπουργείο Εσωτερικών.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Πρέπει να ολοκλη-
ρώσετε τώρα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Θα κληθείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
να πληρώσετε τους επόµενους µήνες το στοίχηµα των εντυπώ-
σεων, στο οποίο έχετε επενδύσει αυτές τις πρώτες µέρες, ξε-
χνώντας δυστυχώς ότι έτσι δεν υπονοµεύετε τον αντίπαλό σας,
αλλά πάνω απ’ όλα τον εαυτό σας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και για την ανοχή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ο συνάδελφος από
το ΠΑΣΟΚ στο Νοµό ∆ωδεκανήσου κ. Ζωίδης έχει το λόγο για
έξι λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΖΩΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Ο µόλις κατελθών του Βήµατος πρώην Υφυπουργός Εσωτερι-

κών ξεκίνησε µε συναινετική διάθεση και κατέληξε µε πολιτικές
απειλές.

Το ίδιο πράγµα γίνεται συνέχεια τις τρεις τελευταίες ηµέρες.
Η Νέα ∆ηµοκρατία µε καρότο και µαστίγιο προσεγγίζει το θέµα
των Προγραµµατικών ∆ηλώσεων της Κυβέρνησης.

Ο απελθών Πρωθυπουργός και απερχόµενος από την αρχη-
γία της, Κώστας Καραµανλής, συναινετικός, καθώς και ο φιλο-
δοξών να καταλάβει την αρχηγία κ. Αβραµόπουλος και ορισµένοι
άλλοι µε απειλές και µε κριτική, η οποία δεν έχει καν λογικό έρει-
σµα για όποιον την εκφράζει. Ας είναι.

Το βέβαιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι η χώρα έχει
αλλάξει σελίδα. Το βέβαιο είναι ότι ο ελληνικός λαός έδωσε στο
Γιώργο Παπανδρέου και στην Κυβέρνηση, που ο ίδιος σχηµά-
τισε, την εντολή να φτιάξει τα κακώς κείµενα σ’ αυτή τη χώρα.

Και αν όλα ήσαν τόσο καλά, κύριε συνάδελφε, προφανώς το
αποτέλεσµα της 4ης Οκτωβρίου δεν ήταν αυτό που όλοι ξέ-
ρουµε, ότι έφερε το ΠΑΣΟΚ στην εξουσία µε ρητή εντολή για
ορισµένα πράγµατα.

Από εκεί και πέρα, µας κατηγορούν κάποιοι συνάδελφοι της
Αντιπολίτευσης ότι στη διαδικασία των Προγραµµατικών ∆ηλώ-
σεων ακούν το προεκλογικό πρόγραµµα του ΠΑΣΟΚ, λες και
αυτό είναι ψόγος, λες και το ότι να είσαι συνεπής και να κάνεις
πράξη αυτά που και προεκλογικά έλεγες είναι κάτι έξω από τη
λογική, έξω από την πολιτική δεοντολογία που πρέπει να χαρα-
κτηρίζει τις συµπεριφορές των πολιτικών οργανισµών!

Έξω από αυτά όµως, µε αταλάντευτες διαδικασίες που έχουν
να κάνουν µε ένα πλαίσιο αρχών, όπου ο πολίτης είναι στο προ-
σκήνιο, όπου υπάρχει αξεπέραστη διαδικασία, όσον αφορά τη
διαφάνεια, την εντιµότητα, τη λειτουργία του κράτους.

Με νέους δρόµους, όσον αφορά την αναπτυξιακή διαδικασία
που έχουν να κάνουν µε την πράσινη ανάπτυξη και την ποιότητα
και µε στόχο την εθνική υπερηφάνεια ξανά στα εξωτερικά θέ-
µατα, ο Πρωθυπουργός της χώρας και οι Υπουργοί αναλύουν το
τι θα γίνει στην Ελλάδα από εδώ και για τα επόµενα τέσσερα
χρόνια. Όποιος το καταλάβει, έχει καλώς. Όποιος δεν το κατα-
λάβει, θα µείνει πίσω από τις εξελίξεις.

Μας ελέγχουν ότι τάχα καταργήσαµε τα χωρικά Υπουργεία και
έρχεται η καταστροφή, ότι τάχα ξεπουλάµε, επειδή δεν υπάρχει
ο όρος «Υπουργείο Αιγαίου» και ο όρος «Υπουργείο Μακεδονίας-
Θράκης», λες και η εξωτερική πολιτική γίνεται µε ταµπέλες.

Η εξωτερική πολιτική σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
γίνεται µε ευφυείς πολιτικές κινήσεις, µε συµµαχίες, µέσα στις
οποίες βρισκόµαστε µε την Ευρωπαϊκή Ένωση, µε την Ατλαντική
Συµµαχία, µε τις διακρατικές συµφωνίες που µπορούµε να κά-
νουµε για να επιτύχουµε συµφωνίες συµφέρουσες για τη χώρα
µας.

Μας κατηγορούν γιατί το Υπουργείο Τουρισµού ενσωµατώ-
θηκε στο Υπουργείο Πολιτισµού, λες και δεν µπορεί κανένας µας
να καταλάβει ότι πλέον σε ένα ανταγωνιστικό τουριστικό περι-
βάλλον το µόνο όπλο που έχουµε είναι να βγάλουµε µπροστά το
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µοναδικό πολιτισµό µας µε όλες τους τις εκφάνσεις!
Μόνο τότε µπορούµε να έχουµε τύχη σε ένα περιβάλλον που

ο ένας οικονοµικά βγάζει τα µάτια τού άλλου, που οι καινούργιες
αγορές που έχουν ανοίξει µας αντιστρατεύονται και στον οικο-
νοµικό τοµέα και στις προσφορές και ξεπερνούν ακόµη και τα
κόστη που εµείς έχουµε.

Μας κατηγορούν ακόµη γιατί το Υπουργείο Εµπορικής Ναυτι-
λίας έπαψε να υπάρχει. Υπουργείο Εµπορικής Ναυτιλίας. Και δεν
µπόρεσα ποτέ µου να καταλάβω γιατί ένα Υπουργείο που είναι
καθαρά παραγωγικό Υπουργείο, ένα Υπουργείο που καλύπτει
έναν από τους µεγαλύτερους πυλώνες της οικονοµίας µας θα
πρέπει να έχει στρατοκρατούµενη πολιτική ηγεσία! Μέγας ο
ρόλος του Λιµενικού Σώµατος και όσον αφορά την ασφάλεια της
χώρας και όσον αφορά τη διαχείριση των λιµενικών µας υποδο-
µών.

Από εκεί και πέρα, όµως, το Υπουργείο Εµπορικής Ναυτιλίας
είναι ένα παραγωγικό Υπουργείο και η σύνδεσή του µε την εθνική
µας οικονοµία είναι πέραν πάσης αµφιβολίας, πέραν πάσης λο-
γικής.

Μας κατηγορούν ακόµη ότι εµείς φταίµε για τα θλιβερά γεγο-
νότα στο λιµάνι. Αλλά εδώ σ’ αυτή την Αίθουσα, απ’ αυτό το Βήµα
ο οµιλών, µαζί µε συναδέλφους της άλλης Αριστεράς, έδωσε τη
µάχη να µην περάσει µια συµφωνία, την οποία εµείς κρίναµε επα-
χθή για τα εθνικά µας δίκαια.

Εδώ σ’ αυτό το Βήµα, που ακόµα υπάρχουν συνάδελφοι, µαζί
µε τους οποίους περπατήσαµε στους δρόµους του Πειραιά δια-
δηλώνοντας κατά της συµφωνίας, βροντοφωνάξαµε την άρνησή
µας έξω από το Μέγαρο της Βουλής.

Ο Αρχηγός µας –τότε Αρχηγός της αξιωµατικής αντιπολίτευ-
σης- κάλεσε τον Κινέζο Αντιπρόεδρο και του είπε ότι δεν συµ-
φωνεί µε τη συµφωνία. Και όµως η Κυβέρνηση, ως είχε δικαίωµα,
την έκαµε και τη θωράκισε και της έδωσε µορφή σχεδίου νόµου.

Κι εµείς τι είπαµε και τότε; Ό,τι λέµε και τώρα. Θα σώσουµε
ό,τι µπορούµε. Θα ξανασυζητήσουµε και νυχθηµερόν η Υπουρ-
γός Οικονοµίας έχει επιδοθεί σ’ αυτόν τον αγώνα και φαίνεται
ότι κάτι καταφέρνει. Εκεί που δεν συζήταγαν οι Κινέζοι, τώρα συ-
ζητούν. Κι εκεί που ήταν άτεγκτοι οι λιµενεργάτες, που θίγονται
τα δικαιώµατά τους, τώρα ανέστειλαν και περιµένουν. ∆εν κά-
ναµε τίποτα παραπάνω από το να επιβεβαιώσουµε αυτά που και
προεκλογικά λέγαµε.

Από εκεί και πέρα, βεβαίως το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας
έχει µια άλλη λογική, την ασπάζοµαι και την καταλαβαίνω. Ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ όµως που θέλει να λέει ότι είναι ένα κόµµα ενταγµένο στο
ευρωπαϊκό κεκτηµένο, δεν έχει κανένα δικαίωµα να µην µπορεί
να αναγνωρίσει ότι ορισµένα πράγµατα έχουν όρια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χάρηκα ιδιαίτερα γιατί και ο
Πρωθυπουργός και οι Υπουργοί αναφέρθηκαν σε νησιωτικές πο-
λιτικές. Υπενθυµίζω την παράγραφο 4 του άρθρου 101, κύριοι
συνάδελφοι: Υποχρεούται ο κοινός νοµοθέτης να παίρνει µέτρα
που έχουν να κάνουν µε την ανάπτυξη των νησιωτικών και ορει-
νών περιοχών.

Είναι βήµατα αυτά και οι ειδικές µορφές τουρισµού που είναι
γάντι, είναι σφραγίδα για κάθε νησί και το µεταφορικό ισοδύ-
ναµο. ∆εν θα πάψουµε όµως, έστω κι αν είµαστε στη Συµπολί-
τευση αυτή τη φορά, να θυµίζουµε, κύριοι, αγαπητοί συνάδελφοι
της Κυβέρνησης, ότι η παράγραφος 4 του άρθρου 101 είναι δε-
σµευτική για κάθε νοµοθετική πρωτοβουλία.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Ζωίδη.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας από το Νοµό
Μαγνησίας κ. Αθανάσιος Νάκος.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διατύ-
πωση τόσο από τον κύριο Πρωθυπουργό όσο και από τους αρ-
µόδιους Υπουργούς γενικόλογων εξαγγελιών και διαπιστώσεων,
χωρίς εξειδίκευση των µέτρων που η Κυβέρνηση προτίθεται να
λάβει, σηµαίνει ότι το πρόγραµµα των εκατό ηµερών είναι
γράµµα κενό και ότι τώρα ψάχνει η Κυβέρνηση να προσαρµόσει
πολιτικές που να µοιάζουν µε τις εξαγγελίες.

Για παράδειγµα, η εξαγγελία του κυρίου Πρωθυπουργού για

τη διοικητική µεταρρύθµιση της χώρας περισσότερα ερωτηµα-
τικά δηµιούργησε παρά απαντήσεις έδωσε. Αν κατενόησα
καλώς, ισχυρότεροι δήµοι σηµαίνει συνένωση δήµων. Με ποιους,
όµως, όρους και προϋποθέσεις; Χωρίς να διευκρινίζεται ο νέος
τους ρόλος; Με ποιες κρίσιµες µάζες πληθυσµιακές ή έκτασης
και µε ποια κίνητρα;

«Β’ βαθµός Τοπικής Αυτοδιοίκησης ή Περιφέρειας», είπε. ∆η-
λαδή, κατάργηση των Νοµαρχιών και αντικατάσταση του Γενι-
κού Γραµµατέα της Περιφέρειας από τον εκλεγµένο
Περιφερειάρχη; Με ποιες αρµοδιότητες; Του Γενικού Γραµµα-
τέα της Περιφέρειας, του σηµερινού Νοµάρχη ή και των δύο;

Οι αποκεντρωµένες υπηρεσίες του κεντρικού κράτους µε
ποιον τρόπο θα ασκούνται ή δεν θα ασκούνται και θα αντικατα-
σταθούν από υπηρεσίες σε επίπεδο περιφέρειας που θα αυτο-
νοµηθούν; Αυτό, όµως, σηµαίνει καντόνια. Σηµαίνει µια άλλη
Ελλάδα την οποία, πιστεύω, κανείς δεν θέλει.

Οφείλετε, κύριε Υπουργέ των Εσωτερικών, να δώσετε εσείς
τις απαραίτητες διευκρινίσεις και επεξηγήσεις. Να σταµατήσετε
να ψαρεύετε σε θολά νερά. Η προεκλογική περίοδος, αν δεν το
καταλάβατε, τέλειωσε. Ήρθε η ώρα της αλήθειας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο χώρος της Αυτοδιοίκησης
είναι ένας χώρος ευαίσθητος και σηµαντικός, γιατί είναι η µορφή
της εξουσίας που αφορά περισσότερο από οποιαδήποτε άλλη
την καθηµερινότητα του πολίτη. Εµείς µε την αυτοδιοίκηση οι-
κοδοµήσαµε σχέση εµπιστοσύνης, ξεπερνώντας πρακτικές και
αντιπαραθέσεις του παρελθόντος. Αποτέλεσµα αυτής της πολι-
τικής µας ήταν τα θετικά, µετρήσιµα αποτελέσµατα προς όφε-
λος της χώρας και των πολιτών.

∆ώσαµε προτεραιότητα στην επίλυση του επείγοντος οικονο-
µικού προβλήµατος των ΟΤΑ µέσα από ευνοϊκούς όρους για τη
ρύθµιση των χρεών τους. Απαλλάξαµε τις νοµαρχίες από το
βάρος των προνοιακών επιδοµάτων και τις εφοδιάσαµε µε στα-
θερούς πόρους για την κάλυψη των λειτουργικών τους εξόδων
και για πρώτη φορά στην ιστορία τους, µε πόρους για επενδύ-
σεις και για τη συντήρηση του οδικού δικτύου. Αποδώσαµε µε
νόµο που ψηφίσαµε 1.711 εκατοµµύρια στους ΟΤΑ. Είναι αυτά
που οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ παρακράτησαν από την Τοπική
Αυτοδιοίκηση. Μεταβιβάσαµε το υπόλοιπο του 40% των τελών
κυκλοφορίας -500.000.000 περίπου φέτος- για την κάλυψη µε-
ταφερθεισών αρµοδιοτήτων στους ΟΤΑ που οι κυβερνήσεις του
ΠΑΣΟΚ ουδέποτε αναγνώρισαν. Ανοίξαµε το µέλλον της αυτοδι-
οίκησης µέσα από τους θεσµούς του νέου ∆ηµοτικού και Κοινο-
τικού Κώδικα.

Ολοκληρώνεται το Εθνικό ∆ηµοτολόγιο. ∆ηµιουργήσαµε πε-
ρισσότερες από δέκα χιλιάδες θέσεις µερικής απασχόλησης, επι-
τυχηµένο θεσµό. Τα σχολεία µας, εκεί που υπάρχει δίκτυο,
συνδέθηκαν µε το φυσικό αέριο. Για τους τσιγγάνους συµπολίτες
µας εξασφαλίσαµε απαραίτητες υποδοµές και δάνεια µέσα από
αδιάβλητες διαφανείς διαδικασίες, σε αντίθεση µε την απαρά-
δεκτη κατάσταση του παρελθόντος.

Η αυτοδιοίκηση διαθέτει πλέον σύγχρονο µηχανολογικό εξο-
πλισµό. Το αναπτυξιακό πρόγραµµα «ΘΗΣΕΑΣ» αναµόρφωσε το
σύστηµα χρηµατοδότησης των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοί-
κησης, υπερδιπλασίασε τους πόρους των δήµων. Πριν από όλα,
όµως, ενίσχυσε τη διαφάνεια και τη ροή των χρηµατοδοτήσεων
και αυτά σε συνδυασµό µε την εύκολη διαχείριση, κατέστησαν
το πρόγραµµα «ΘΗΣΕΑΣ» κύριο µοχλό ανάπτυξης της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης.

Πάνω από είκοσι χιλιάδες έργα έχουν ενταχθεί στο πρό-
γραµµα αυτό. Περισσότερα από επτά χιλιάδες έργα έχουν ήδη
παραδοθεί στους πολίτες σε όλη την Ελλάδα, έργα που δίνουν
νέα πνοή στις τοπικές κοινωνίες, δηµιουργούν νέες υποδοµές,
διασφαλίζουν ανάπτυξη, συµβάλλουν στην ανταγωνιστικότητα.
Το πρόγραµµα «ΘΗΣΕΑΣ» προώθησε καινοτόµες δράσεις, προ-
ώθησε διαδηµοτικές συνεργασίες, υποστήριξε τη συµµετοχή των
ΟΤΑ σε συγχρηµατοδοτούµενα έργα.

Η ισχύς του προγράµµατος «ΘΗΣΕΑΣ», κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, τελειώνει στο τέλος αυτής της χρονιάς. Έγκαιρα κα-
ταρτίσαµε και καταθέσαµε τόσο στην κοινωνία όσο και στην
Τοπική Αυτοδιοίκηση το πρόγραµµα «ΘΗΣΕΑΣ ΙΙ», το οποίο απο-
τελεί τη συνέχεια. Στις 9 Σεπτεµβρίου, πριν από λίγες µέρες, η

138 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΚΕ∆ΚΕ οµόφωνα ενέκρινε το πρόγραµµα. Το σχετικό σχέδιο
νόµου είναι πλήρως έτοιµο στο Υπουργείο Εσωτερικών. Ο προ-
ϋπολογισµός είναι 3,7 δισεκατοµµύρια ευρώ για την ερχόµενη
πενταετία και προβλέπεται να τρέξει παράλληλα και συµπληρω-
µατικά προς το υπάρχον πρόγραµµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θέλω ένα λεπτό επιπλέον, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι, πέρα από τη µεταναστευτική πολιτική που

ακολουθήσαµε, µε συντονισµένες προσπάθειες διαδραµατίσαµε
πρωταγωνιστικό ρόλο στην υπογραφή του Ευρωπαϊκού Συµφώ-
νου για τη Μετανάστευση και το Άσυλο. Υιοθετήθηκαν οι θέσεις
µας, ανατέθηκε στη χώρα µας και βρίσκετε έτοιµη τη διοργά-
νωση σε λίγες µέρες του Γ’ Παγκόσµιου Φόρουµ για τη Μετανά-
στευση και την Ανάπτυξη στη χώρα µας. Θα φιλοξενηθούν εδώ
αντιπρόσωποι από περισσότερες από εκατόν εξήντα χώρες-µέλη
του ΟΗΕ και περισσότερες από διακόσιες πενήντα µη κυβερνη-
τικές οργανώσεις.

Μεγάλη έµφαση έδωσε ο κύριος Πρωθυπουργός, κυρίες και
κύριοι, και οι άλλοι Υπουργοί σε θέµατα περιβάλλοντος. Παρέ-
λειψε, όµως και αυτός και η Υπουργός, η κ. Μπιρµπίλη να ανα-
φέρει ότι µας κληροδότησαν περισσότερες από τρεις χιλιάδες
εκατό παράνοµες χωµατερές και τους περιφερειακούς σχεδια-
σµούς για την κατασκευή των απαραίτητων έργων διαχείρισης
των στερεών αποβλήτων είτε ηµιτελείς είτε σε εγκατάλειψη.

Θέσαµε στόχο να εξυγιάνουµε την απαράδεκτη κατάσταση
που, πέραν της ζηµιάς στο περιβάλλον, µας εξέθετε διεθνώς ως
χώρα. Ο κίνδυνος επιβολής τεράστιων προστίµων από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση ήταν περισσότερο ορατός από ποτέ.

Πετύχαµε να ξεπεράσουµε τον πρώτο στόχο που θέσαµε. Πε-
τύχαµε να αποκαταστήσουµε το 87% των παράνοµων χωµατε-
ρών, να προωθήσουµε την κατασκευή έργων υγειονοµικής
ταφής και των απαραίτητων συνοδών έργων, να ολοκληρώσουµε
σε όλη τη χώρα τους περιφερειακούς σχεδιασµούς, δίνοντας λύ-
σεις εκεί που δεν διαφαίνονταν.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Νάκο, ολο-
κληρώστε σε δέκα δεύτερα, παρακαλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ: Ένα δευτερόλεπτο, κύριε Πρόεδρε.
Αυτό το µεγάλο έργο, δυστυχώς, το µηδένισαν οι προλαλή-

σαντες. Ούτε µια λέξη δεν είπαν γι’ αυτά.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς, µέχρι στιγµής για

όλα αυτά δεν ακούσαµε τίποτα το συγκεκριµένο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Νάκο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ: Εµείς θα είµαστε εδώ και θα σας ανα-

γκάσουµε να αποκαλυφθείτε. Η ώρα της αλήθειας έφθασε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον

κ. Νάκο.
Η συνάδελφος από το ΠΑΣΟΚ από το Νοµό Κορινθίας, η κ. Αι-

κατερίνη Φαρµάκη-Γκέκη έχει το λόγο.
Καλώς ήρθατε στο Βήµα. Έχετε και εσείς έξι λεπτά, όπως οι

προλαλήσαντες.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΦΑΡΜΑΚΗ-ΓΚΕΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Αντιπρόεδροι και µέλη της Κυβέρνη-

σης, έχετε τα συγχαρητήριά µου και τις ευχές µου για καλή επι-
τυχία στο έργο σας.

Επειδή είναι η πρώτη οµιλία από το Εθνικό Κοινοβούλιο, θέλω
να ευχαριστήσω όλους τους Κορίνθιους και όλες τις Κορίνθιες
που µε τίµησαν µε την εµπιστοσύνη τους και µου ανέθεσαν να
εκπροσωπήσω το Νοµό Κορινθίας τα επόµενα χρόνια στο Εθνικό
Κοινοβούλιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εντολή του ελληνικού λαού
ήταν ξεκάθαρη στις 4 Οκτωβρίου: ∆εν πάει άλλο. Μετά από έξι
χρόνια, όπου την ελπίδα διαδέχθηκε η απογοήτευση και η απαι-
σιοδοξία, όπου την προοπτική διαδέχθηκε η απραξία, ο φόβος
και ο συντηρητισµός, ήρθε η ώρα η χώρα να µπει και πάλι στις
ράγες της υπευθυνότητας, στις ράγες της προόδου και της ανά-
πτυξης. Ήρθε η ώρα το όραµα για µία Ελλάδα καλύτερη για
όλους εµάς και τους Έλληνες πολίτες να µετουσιωθεί σε πραγ-
µατικότητα.

Η βούληση του Πρωθυπουργού Γιώργου Παπανδρέου είναι,

επίσης, ξεκάθαρη: Αφήνουµε πίσω µια διακυβέρνηση που µας
πλήγωσε και προχωράµε µπροστά, για να δηµιουργήσουµε όλοι
µαζί την Ελλάδα της δηµιουργίας, της πίστης, της ελπίδας, της
εµπιστοσύνης στις δικές µας δυνατότητες, στις δυνατότητες των
Ελλήνων πολιτών.

Οι Προγραµµατικές ∆ηλώσεις του Πρωθυπουργού της χώρας,
του Γιώργου Παπανδρέου, αποτελούν δέσµευση όλων των στε-
λεχών του ΠΑΣΟΚ για αλλαγή ύφους και ήθους στη διακυβέρ-
νηση της χώρας. Τέλος στις πελατειακές σχέσεις. Τέρµα στην
αναξιοκρατία και στο βόλεµα των ηµετέρων. Τέρµα στη συγκά-
λυψη της αυθαιρεσίας, της ανοµίας και της διαφθοράς. Τέρµα
στις θεσµικές εκτροπές. Τέλος στην οµηρία των πολιτών, των ερ-
γαζοµένων, των νέων µε τριτοκοσµικές και µικροκοµµατικές πρα-
κτικές. Τέρµα στους επικοινωνιακούς χειρισµούς από µία
κυβέρνηση µόνο και µόνο για να κρύβει την ουσία των θεµάτων
και να παραδίδει τη χώρα ουσιαστικά στα συµφέροντα και στους
µεγάλους οµίλους.

Ο Γιώργος Παπανδρέου και όλοι εµείς θέλουµε να είµαστε ξε-
κάθαροι µε τη σειρά µας όσον αφορά τα προβλήµατα της χώρας,
τα οποία είναι µεγάλα, σηµαντικά και πάρα πολύ δύσκολα. Γι’
αυτό, όµως, καλούµαστε να βρούµε λύσεις και µάλιστα λύσεις
µε επείγοντα χαρακτήρα. Από µας δεν θα ακουστούν ευχολόγια.
Σηκώνουµε τα µανίκια και θέτουµε τους στόχους, δηλαδή θε-
σµική σταθερότητα και σεβασµό στο δηµοκρατικό πολίτευµα µε
στήριξη του Κάρολου Παπούλια στη θέση του Προέδρου της ∆η-
µοκρατίας, τοµές στη λειτουργία του Κοινοβουλίου µε στόχο τη
θωράκιση της διαφάνειας και της δηµοκρατίας, θωράκιση της
αξιοκρατίας στις προσλήψεις µέσω ΑΣΕΠ, τέρµα στην ατιµωρη-
σία και στην ανευθυνότητα στο δηµόσιο τοµέα µέσω της ανα-
σύνθεσης των Πειθαρχικών Συµβουλίων, έµπρακτη και άµεση
στήριξη των χαµηλών εισοδηµάτων, των µισθωτών, των συνταξι-
ούχων και των αγροτών, προστασία των δανειοληπτών από την
τραπεζική ολιγαρχία, φορολογική ισότητα και συµµετοχή όλων
στα οικονοµικά βάρη της χώρας, τέλος στα «παραθυράκια» των
οικονοµικών «παραδείσων» και στην απέραντη σπατάλη στο δη-
µόσιο τοµέα. Αντίθετα, έµφαση στη δηµόσια παιδεία, στη δηµό-
σια υγεία, ίσες ευκαιρίες για όλους.

Επιτρέψτε µου, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µία προ-
σωπική εκτίµηση. Πέρα και πάνω από όποια µέτρα πάρει η Κυ-
βέρνηση του ΠΑΣΟΚ και ο Πρωθυπουργός Γιώργος Παπανδρέου
για να κάνει αναδιανοµή του πλούτου και να µπορέσει να απο-
καταστήσει και πάλι την εµπιστοσύνη των Ελλήνων πολιτών ως
προς τη διακυβέρνηση της χώρας, πέρα και πάνω από όλα αυτά,
στέκεται η αταλάντευτη βούληση του Γιώργου Παπανδρέου για
αλλαγή νοοτροπίας που θα διαπνέει όλο το φάσµα της ελληνικής
κοινωνίας.

Πρόκειται για µία αλλαγή νοοτροπίας που ενστερνιζόµαστε
όλοι εµείς οι νέοι άνθρωποι που δεσµευτήκαµε µαζί µε το
Γιώργο Παπανδρέου σ’ αυτήν την κρίσιµη εκλογική αναµέτρηση
της 4ης Οκτωβρίου. Η αλλαγή νοοτροπίας στην οποία πιστεύ-
ουµε και για την οποία θα παλέψουµε, αφορά την τοποθέτηση
του «εµείς» πριν από το «εγώ». Αφορά το πρόταγµα του συλλο-
γικού συµφέροντος σε σχέση µε το ατοµικό, στην κοινωνική προ-
σφορά, στην ισονοµία, στη δηµιουργία ενός κράτους δικαίου και
ίσων ευκαιριών. Στο νου όλων των στελεχών του ΠΑΣΟΚ εντός
και εκτός Κοινοβουλίου πρέπει να βρίσκεται χαραγµένη η δέ-
σµευση του Γιώργου Παπανδρέου «πρώτα ο πολίτης».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να διαβεβαιώσω
όλους τους πολίτες και ιδίως τους πολίτες του Νοµού Κορινθίας
ότι αποτελεί και δικό µου σύνθηµα το «πρώτα ο πολίτης». Μετά
από ένα µακρύ χρονικό διάστηµα όπου όλα τα σηµαντικά έργα
για το Νοµό Κορινθίας πάγωσαν ή οπισθοχώρησαν λόγω έλλει-
ψης πίστωσης, είναι καιρός µε πράξεις και µε πολιτική βούληση
να τα θέσουµε άµεσα σε τροχιά υλοποίησης και να µπορέσουµε
να αλλάξουµε τη µορφή της Κορινθίας τις επόµενες δεκαετίες.

Στο πλαίσιο της εφαρµογής πολιτικών για την «πράσινη» ανά-
πτυξη πρέπει να διασφαλιστεί η χρηµατοδότη και η ολοκλήρωση
του φράγµατος του Ασωπού που θα επιλύσει το πρόβληµα
ύδρευσης και άρδευσης της πεδινής Κορινθίας. Οφείλουµε να
θέσουµε σε προτεραιότητα την προστασία του περιβάλλοντος...

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
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λίας της κυρίας Βουλευτού)
Κύριε Πρόεδρε, ζητώ ακόµα ένα λεπτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαϊτσης Αποστολάτος): Κυρία συνάδελφε,

επειδή δεν το ξέρετε, προσπαθήστε να κλείσετε σε λιγότερο από
ένα λεπτό.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΦΑΡΜΑΚΗ-ΓΚΕΚΗ: ...και να διασφαλίσουµε την
ποιότητα ζωής στους κατοίκους όλης της χώρας και του Νοµού
Κορινθίας, µε την ένταξη και την εκπόνηση ολοκληρωµένης πα-
ρέµβασης για την προστασία της διάβρωσης των ακτών, για την
προστασία του Κορινθιακού Κόλπου, για την εφαρµογή ολοκλη-
ρωµένου σχεδιασµού, για τη διαχείριση των αποβλήτων γενικά,
αλλά και τη διαχείριση των αποβλήτων των ελαιοτριβείων, καθώς
και για την αποπεράτωση των αντιπληµµυρικών έργων του Ξυδιά,
διότι είναι αδιανόητο εν έτει 2009 µία υπερχείλιση να δηµιουρ-
γήσει απέραντες καταστροφές και ίσως να θρηνήσουµε και αν-
θρώπινες ζωές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Πρέπει να αντιµετωπίσουµε και να βοηθήσουµε τους αγρότες
της Κορινθίας που είδαν φέτος το εισόδηµά τους και το βιος
τους να χάνεται από τις επανειληµµένες βροχοπτώσεις. Πρέπει,
επιτέλους, να αναµορφώσουµε τον ΕΛΓΑ και να προχωρήσουµε
άµεσα σε δίκαιες και αντικειµενικές εκτιµήσεις. Πρέπει να ενι-
σχύσουµε την Τοπική Αυτοδιοίκηση...

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαϊτσης Αποστολάτος): Όχι, κυρία συνά-

δελφε. Πρέπει να ολοκληρώσετε τώρα.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΦΑΡΜΑΚΗ-ΓΚΕΚΗ: Στο πλαίσιο αυτό δεσµεύο-

µαι ότι θα συµβάλω µε όλες µου τις δυνάµεις ώστε να γίνει έργο
ουσίας και να αναληφθούν άµεσες πρωτοβουλίες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σ’ αυτό το έργο, σ’ αυτήν την
πορεία, έχουµε συµµάχους τους ενηµερωµένους και συνειδητο-
ποιηµένους πολίτες και είµαστε αποφασισµένοι όλοι εµείς στο
ΠΑ.ΣΟ.Κ. ...

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαϊτσης Αποστολάτος): Κυρία συνάδελφε,
δεν έχετε καταλάβει.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΦΑΡΜΑΚΗ-ΓΚΕΚΗ: ...να εµπνεύσουµε την αυ-
τοπεποίθηση των Ελλήνων πολιτών και να δώσουµε ένα ηχηρό
µήνυµα και στις γειτονικές χώρες και στην Ευρωπαϊκή Ένωση: Η
Ελλάδα µπορεί καλύτερα.

Ευχαριστώ θερµά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαϊτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Φαρµάκη-Γκέκη.
Ο συνάδελφος της Νέας ∆ηµοκρατίας από τη Β’ Αθηνών κ. Ευ-

άγγελος Μεϊµαράκης έχει το λόγο για έξι λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόε-

δρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα πάρα πολλούς συνα-

δέλφους, κυρίως από την πλευρά του ΠΑΣΟΚ, να λένε ότι έγιναν
οι εκλογές διότι η Νέα ∆ηµοκρατία δεν ήθελε να αντιµετωπίσει τα
προβλήµατα και ήθελε να παραδώσει την εξουσία και όλα τα σχε-
τικά.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Ε’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ)

Θέλω να σας πω ότι η θητεία της προηγούµενης κυβέρνησης
έληγε το 2011 και ήµασταν αποφασισµένοι να αντιµετωπίσουµε
τα προβλήµατα. Όµως, το ΠΑΣΟΚ, µε µία κίνηση εκβιαστικά πο-
λιτική κατά τη γνώµη µου, µας είπε ότι δεν θα ψηφίσει Πρόεδρο
∆ηµοκρατίας το Μάρτιο του 2010. ∆ηµιούργησε, λοιπόν, ένα νο-
σηρό κλίµα –από την ηµέρα που ο Γεώργιος Παπανδρέου το
είπε, γιατί µέχρι τότε κάποια άλλα στελέχη το ψέλλιζαν- ένα κλίµα
µέσα από το οποίο κατά τη γνώµη µου ήθελε ακριβώς να εκβιά-
σει, για να οδηγηθεί η χώρα σε εκλογές σε µία περίοδο κρίσης,
όπου απαιτείτο εκείνη την ώρα εθνική ενότητα, οµαλότητα και
σταθερότητα για να µπορέσουµε να αντιµετωπίσουµε τα κρίσιµα
προβλήµατα.

Και κατά τη γνώµη µου, επιτρέψτε µου να σας πω ότι επειδή το

ΠΑΣΟΚ έβλεπε ότι η Νέα ∆ηµοκρατία θα ξεπεράσει την κρίση
και θα κάνει τα σωστά και θα επιτύχει µέχρι το 2011 στο έργο
της και επειδή ακριβώς ζητούσε συνεχώς εκλογές αλλά δεν µπο-
ρούσε να τις επιβάλει και ο µόνος λόγος για τον οποίο µπορού-
σαν να επιβληθούν ήταν ακριβώς η ψήφος στον Πρόεδρο της
∆ηµοκρατίας και επειδή ακριβώς φοβόταν ότι το 2011 θα κρινό-
µασταν συνολικά και θετικά, θέλησε να εκβιάσει και να πάει τη
χώρα σε εκλογές.

Και γι’ αυτό, ο Κώστας Καραµανλής εκείνη την ώρα έχοντας
υπ’ όψιν του µόνο το εθνικό συµφέρον, διότι απαιτούντο δύσκο-
λες αποφάσεις και γνωρίζαµε ότι θα υπάρχει κοινωνική ένταση
και ότι το ΠΑΣΟΚ. θα προσπαθούσε να ωφεληθεί απ’ αυτήν την
κοινωνική ένταση, µε µόνο λοιπόν το εθνικό συµφέρον και την
αντιµετώπιση της δύσκολης κρίσης προσέφυγε στον ελληνικό
λαό.

Ξεκάθαρη θέση, ξεκάθαρη άποψη και κανένα άλλο ζήτηµα δεν
χωρά να θολώσει τη συγκεκριµένη πολιτική άποψη και θέση που
υπηρετούσε το εθνικό συµφέρον. Να, λοιπόν, γιατί έγιναν οι
εκλογές.

Και εγώ θέλω, κύριοι συνάδελφοι, να σας πω το εξής: Παρα-
καλώ τον Πρωθυπουργό, επειδή στις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις
άκουσα ότι θα προτείνουν τον κ. Παπούλια εφόσον το επιθυµεί
και εµείς είπαµε ότι θα ψηφίσουµε τον κ. Παπούλια, να κλείσει
το θέµα. Ξεκαθαρίστε το! Εγώ πιστεύω ότι το επιθυµεί. Γιατί το
αφήνετε ανοιχτό; Γιατί δεν πάτε αύριο το πρωί στον κ. Παπούλια
να του πείτε ότι θα τον προτείνετε να είναι υποψήφιος, να το δε-
χτούµε και εµείς και να προχωρήσετε απρόσκοπτα; ∆ιότι το ερώ-
τηµα δεν είναι πού πλανάται και τι θα κάνει η Νέα ∆ηµοκρατία µε
την εκλογή Προέδρου, εάν προτείνετε τον κ. Παπούλια. Το ερώ-
τηµα είναι το εξής: Θα προτείνει το ΠΑΣΟΚ τον κ. Παπούλια; Και
επειδή δεν σας έχουµε καµµία εµπιστοσύνη στο συγκεκριµένο
ζήτηµα και επειδή εγώ πιστεύω ότι ο κ. Παπούλιας θα αποδεχθεί
και πάλι την πρόσκληση και το στοίχηµα που είναι µπροστά του
από τα δύο µεγάλα κόµµατα, είµαι σίγουρος ότι θα το δεχθεί.

Γιατί το αφήνετε ανοιχτό; Γιατί δεν πήγατε να το κλείσετε; Ο
Πρωθυπουργός, αν θέλει να υπάρχει σταθερότητα στη χώρα,
οφείλει να επισκεφθεί αύριο το πρωί τον Πρόεδρο της ∆ηµο-
κρατίας, να του πει την επιθυµία του να τον προτείνει ως Πρόε-
δρο το Μάρτιο του 2010 –η δική µας συµφωνία υπάρχει, γιατί
σεβόµαστε τους θεσµούς- και το ζήτηµα αυτό να κλείσει, προ-
κειµένου να µπούµε απρόσκοπτα στη συνέχεια της πολιτικής
ζωής του τόπου.

∆εν µπορεί αυτό να πλανάται και να υπάρχει το «εφόσον» στην
πρόθεση του Πρωθυπουργού.

Οι πολίτες αποφάσισαν στις 4 Οκτωβρίου το ποιος θα έχει τις
τύχες της διακυβέρνησης της χώρας και εµείς σεβόµαστε την
απόφασή τους και λάβαµε και το µήνυµά τους.

Όµως, κύριοι, πολλά έγιναν και το έργο αυτής της Κυβέρνη-
σης δεν µπορεί να αµφισβητηθεί. Πολλά βεβαίως δεν έγιναν ή
πολλά δεν έγιναν όπως τα θέλαµε ή πολλά δεν έγιναν όπως τα
ήθελαν οι πολίτες. Και λάθη µπορεί να έγιναν. Όµως, αυτή τη
στιγµή η χώρα αναζητεί διέξοδο από την κρίση και διεκδικεί ανα-
πτυξιακές προοπτικές.

Το πρόγραµµά σας, κύριοι της Κυβέρνησης, δεν τολµήσατε να
το παρουσιάσετε στον ελληνικό λαό όσο κι αν προκληθήκατε από
τη Νέα ∆ηµοκρατία.

Οφείλετε, λοιπόν, στις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις αντί να
έχετε µια ωραιοποίηση, να µας πείτε από την αρχή τι θα κάνετε
κυρίως στην οικονοµική πολιτική.

Ακούσαµε µε ενδιαφέρον αυτές τις Προγραµµατικές ∆ηλώ-
σεις. Εγώ διαπιστώνω ότι είναι ένα καλό µίγµα από προθέσεις,
δανεισµένες πολιτικές θέσεις της Νέας ∆ηµοκρατίας, αλλά και
κάποιους επικίνδυνους ακροβατισµούς που ήδη φάνηκαν. ∆ια-
τυπώνουµε τη δική µας ξεκάθαρη αντιπολιτευτική θέση, τη δική
µας υπεύθυνη θέση, τη δική µας ανιδιοτελή και ρεαλιστική θέση,
διότι εµείς, κύριοι συνάδελφοι, τα λάθη του ΠΑΣΟΚ που ήταν
στην αντιπολίτευση δεν θα τα κάνουµε. Η αντιπολίτευση για την
αντιπολίτευση δεν µας αφορά. Το δόγµα της ισοπέδωσης των
πάντων δεν µας εκφράζει. Η άρνηση του διαλόγου δεν ταιριάζει
στην αντίληψή µας. ∆εν έχουµε καιροσκοπική διάθεση και πι-
στέψτε µας –και θα το δείτε- δικό µας µέληµα είναι να συµµετέ-
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χουµε για να πάµε µπροστά.
Και εγώ θέλω να σας διαβεβαιώσω, όπως όλοι µας, ότι τις

καλές προθέσεις της Κυβέρνησης θα τις στηρίξουµε αν γίνονται
πράξη. Τις δανεισµένες από τη Νέα ∆ηµοκρατία θέσεις επίσης
θα τις στηρίξουµε. Στους επικίνδυνους ακροβατισµούς, όµως,
τους οποίους δεν έχετε ακόµα ξεκαθαρίσει, σας λέµε ότι θα µας
βρείτε µπροστά σας. ∆εν θα συναινέσουµε, λοιπόν, σ’ αυτά τα
ζητήµατα.

Όταν, λοιπόν, αµφισβητείτε στρατηγικές συµµαχίες της
χώρας, όπως αυτή του Πειραιά, θα µας βρίσκετε απέναντί σας.
Όταν αµφισβητείτε στρατηγικές συµµαχίες της χώρας, όπως
αυτή Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη πάλι θα είµαστε απέναντί
σας. Εάν διανοηθείτε να περάσετε τις «κόκκινες γραµµές» στα
εθνικά θέµατα, θα είµαστε απέναντί σας.

Και αλήθεια, καταργήσατε το Υπουργείο Μακεδονίας-Θράκης
και το Υπουργείο Αιγαίου. Και εγώ συµφωνώ ότι δεν πρέπει να
υπάρχει γεωγραφικός προσδιορισµός στα Υπουργεία. Όµως,
αυτά υπηρετούσαν εθνικούς σκοπούς. Θα µπορούσατε, αν θέ-
λετε, να θέσετε το ζήτηµα στα Σκόπια και να το καταργήσετε
µετά, όταν και αυτοί θα καταργούσαν κάτι άλλο. Γιατί, λοιπόν,
πήρατε µονοµερώς µια τέτοια απόφαση και κάνατε πίσω; Γιατί
δεν θέσατε το θέµα στους Τούρκους λέγοντάς τους ότι θα κα-
ταργήσουµε το Υπουργείο Αιγαίου, εάν εσείς σταµατήσετε να
κάνετε παραβιάσεις;

Γιατί µονοµερώς πήρατε µία τέτοια επικίνδυνη απόφαση, κά-
νατε πίσω και αφαιρέσατε ένα πλεονέκτηµα από τη χώρα; Θα
έπρεπε να πείτε στα Σκόπια ότι θα το καταργήσουµε υπό την
προϋπόθεση ότι και εσείς θα αλλάξετε την ονοµασία στους δρό-
µους, θα κάνετε το ένα, θα κάνετε το άλλο. Από πού κι ως πού
επιτρέπεται σε εσάς, κύριοι συνάδελφοι, να κάνετε τέτοια πράγ-
µατα;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και µην αισθάνεστε ότι η Νέα ∆ηµοκρατία έχει εσωστρέφεια
και µην προσπαθήσετε να µας την καλλιεργήσετε, γιατί εµείς
ήµασταν και είµαι εδώ! Η Νέα ∆ηµοκρατία δεν φοβάται τις αλ-
λαγές, αλλά τις τολµάει. Η Νέα ∆ηµοκρατία δεν απειλείται από
τις αλλαγές, αλλά τις επιδιώκει. Η παράταξη έχει σθένος. Η Νέα
∆ηµοκρατία είναι η παράταξη των αρχών, των αξιών και των µε-
γάλων ιστορικών αλλαγών. Είναι το κόµµα που έβαλε την Ελλάδα
στην ΕΟΚ, το κόµµα που σφράγισε εθνικές επιτυχίες.

Αυτή είναι η Νέα ∆ηµοκρατία και είµαστε υπερήφανοι για την
ιστορία της Νέας ∆ηµοκρατίας και για το έργο που επιτελέσαµε
αυτά τα πεντέµισι χρόνια.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Μεϊµαράκη, πρέ-
πει να ολοκληρώσετε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Και να ξέρετε ότι σταθήκαµε όρ-
θιοι σε µεγαλύτερες ίσως συζητήσεις, διαβουλεύσεις και εντά-
σεις µεταξύ µας. Άρα, µην ποντάρετε στην εσωστρέφεια της
Νέας ∆ηµοκρατίας. Μπορούµε και πρέπει να την ξεπεράσουµε.
Αντέχουµε τους κραδασµούς.

Και να ξέρετε ότι θα υπάρχει δυναµική επανεκκίνηση, συλλο-
γική ευθύνη, θετικότητα, όραµα που κάνει µόνο εµάς υπερήφα-
νους. Γι’ αυτό σας λέω ένα µεγάλο, δυνατό και βροντερό «όχι»!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ: Ούτε ο Μεταξάς δεν το είπε τόσο

δυνατά το «ΟΧΙ»!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Αυτός ήταν Γιάννης!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Συνεχίζουµε µε το Βου-

λευτή του ΠΑΣΟΚ κ. Ιωάννη Κουτσούκο.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διαδέχοµαι στο Βήµα ένα δια-

κεκριµένο στέλεχος της Νέας ∆ηµοκρατίας, τον κ. Μεϊµαράκη,
και αντιλαµβάνοµαι την κριτική που άσκησε στο ΠΑΣΟΚ σε σχέση
µε την τακτική του για το χρόνο των εκλογών ως κριτική στον κ.
Καραµανλή. Πρόκειται για µία κριτική την οποία, όπως έχουµε
µάθει τού την έχει πει και προσωπικά, αλλά ήθελε να την πει και
µε άλλον τρόπο σ’ αυτόν εδώ το χώρο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και κύριε Μεϊµαράκη, πράγµατι
ο κ. Καραµανλής προσέφερε στο έθνος. Η µόνη προσφορά στο
έθνος ήταν ότι προκήρυξε τις εκλογές. ∆ιότι αντιλαµβάνεστε και

εσείς ότι η χώρα δεν άντεχε άλλο τη διακυβέρνηση τύπου Κα-
ραµανλή.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Εθνικός γνώµονας, εθνικό συµ-
φέρον.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακρι-
βώς πριν από µία εβδοµάδα, την προηγούµενη Κυριακή, ο Πρω-
θυπουργός της χώρας, ο Γιώργος Παπανδρέου,
πραγµατοποίησε την πρώτη του επίσκεψη στην περιφέρεια της
χώρας, στην Αρχαία Ολυµπία, στις πυρόπληκτες περιοχές της
Ηλείας, στην πολύπαθη Ηλεία, στην πυρόπληκτη και σεισµόπλη-
κτη Ηλεία.

Από το χώρο που εκπέµπει παγκόσµια µε ιστορικούς, πολιτι-
σµικούς συµβολισµούς και ένα τεράστιο φορτίο, την Αρχαία Ολυ-
µπία, ο Πρωθυπουργός της χώρας, ο Γιώργος Παπανδρέου,
επανέλαβε τις δεσµεύσεις του για την ανασυγκρότηση των πυ-
ρόπληκτων περιοχών. Έδωσε το στίγµα των προθέσεών του σε
σχέση µε τις δεσµεύσεις που έχει αναλάβει, έδωσε ένα πρώτο
δείγµα γραφής.

Τα τοπικά Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης µε ρώτησαν πώς κρί-
νουµε αυτήν την επίσκεψη του Πρωθυπουργού στην Ηλεία και
απάντησα ότι: «η ελπίδα γεννιέται ξανά στην Ηλεία.» Με αυτόν
τον τίτλο θα µπορούσα να χαρακτηρίσω και το περιεχόµενο των
Προγραµµατικών ∆ηλώσεων της Κυβέρνησης, γιατί, αγαπητές
συναδέλφισσες και συνάδελφοι, αυτό είναι το πραγµατικό νόηµα
που συµπυκνώνουν οι Προγραµµατικές ∆ηλώσεις του Πρωθυ-
πουργού της χώρας, του Γιώργου Παπανδρέου.

Ο Πρωθυπουργός της χώρας ανέλαβε µε τις Προγραµµατικές
∆ηλώσεις συγκεκριµένες δεσµεύσεις έναντι του ελληνικού λαού
και κυρίως έναντι όλων αυτών που πλήρωσαν τα βάρη της κρίσης
και στους οποίους η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας «φόρ-
τωσε» τα αδιέξοδα της κυβερνητικής της πολιτικής, έναντι όλων
αυτών που είδαν να χάνεται το µέλλον και η προοπτική τους έχο-
ντας να αντιµετωπίσουν µία πολιτική η οποία τους έκανε φτωχό-
τερους, που τους φόρτωνε τα βάρη της κρίσης και ευνοούσε
συγκεκριµένες κοινωνικές οµάδες, τα «γραµµάτια», δηλαδή που
εξαργύρωνε η Νέα ∆ηµοκρατία έναντι όλων αυτών που την είχαν
στηρίξει για να έρθει στην εξουσία.

Πράγµατι µε τις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις ο Γιώργος Πα-
πανδρέου ανέλαβε την ευθύνη να επαναφέρει µε συγκεκριµένα
µέτρα στην πολιτική τη χαµένη της αξιοπιστία ανοίγοντας µέ-
τωπα µε τη διαφθορά και δεσµευόµενος να επαναφέρει τους κα-
νόνες αξιοκρατίας και διαφάνειας στο δηµόσιο βίο και να
καταπολεµήσει τα φαινόµενα του σφετερισµού και «ηµετερι-
σµού» της εξουσίας και του δηµόσιου πλούτου για ίδιον όφελος.

Ο Γιώργος Παπανδρέου ανέλαβε µε συγκεκριµένες τοµές, αλ-
λαγές και θεσµικές παρεµβάσεις να κάνει πράξη αυτές τις δε-
σµεύσεις και να αποκαταστήσει το κύρος και την ηθική της
πολιτικής.

Έτσι, ο Γιώργος Παπανδρέου δηµιούργησε µια νέα ελπίδα
στους απογοητευµένους και απελπισµένους πολίτες ότι τα πράγ-
µατα µπορούν να αλλάξουν και ότι θα αλλάξουν, επειδή υπάρχει
πολιτική βούληση και σχέδιο και έτσι τους καλεί να συστρατευ-
θούν σ’ αυτή τη νέα µεγάλη προσπάθεια για να πάει και πάλι η
Ελλάδα µπροστά.

Ταυτόχρονα, µε τις δεσµεύσεις που ανέλαβε έναντι όλων
αυτών στους οποίους η κυβέρνηση φόρτωσε τα βάρη της πολι-
τικής της δίνει το στίγµα των πολιτικών προτεραιοτήτων του
ΠΑΣΟΚ για ενίσχυση των αδύναµων κοινωνικών οµάδων, ώστε
να ανταποκριθούν στις δυσκολίες της συγκυρίας και να µπορέ-
σουν από καλύτερη οικονοµική θέση να συµµετάσχουν στη νέα
δηµιουργική πορεία της χώρας.

Οι δεσµεύσεις αυτές και το χρονοδιάγραµµα της υλοποίησής
τους είναι συνεπείς µε τις προεκλογικές δεσµεύσεις που αναλά-
βαµε έναντι των µισθωτών, έναντι των συνταξιούχων, έναντι των
αγροτών, έναντι των αδύναµων, αυτών που θα λάβουν το επί-
δοµα της κοινωνικής αλληλεγγύης, έναντι των δανειοληπτών,
έναντι της αγοράς που είδε η κρίση να µειώνει τον τζίρο και να
βάζει µια θηλιά, ένα βρόγχο πάνω στη λειτουργία των επιχειρή-
σεών τους.

Παράλληλα, µε τις δεσµεύσεις για την υγεία, για την παιδεία,
για την υποστήριξη της κοινωνικής ασφάλισης, ο Γιώργος Πα-
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πανδρέου έδωσε το κοινωνικό στίγµα της πολιτικής του ΠΑΣΟΚ
και ιδίως απέναντι στις δυνάµεις της εργασίας που είδαν να µε-
τατοπίζεται η κοινωνική ισορροπία από τις νεοφιλελεύθερες και
συντηρητικές πολιτικές της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Η ελληνική ύπαιθρος και ο αγροτικός τοµέας που βιώνει µία
πρωτοφανή κρίση είδε µέσα από τις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις
του Γιώργου Παπανδρέου ότι µπορεί να ξαναγεννηθεί µία ελ-
πίδα, ότι µπορεί να σταµατήσει αυτός ο καταστροφικός κατήφο-
ρος που δηµιούργησε αυτή την τεράστια κρίση στον αγροτικό
τοµέα µε µείωση των εισοδηµάτων, µείωση της παραγωγής, ερή-
µωση της υπαίθρου και ότι οι καινούργιες ελπιδοφόρες πολιτικές
που περιγράφονται κάτω από τον τίτλο της «πράσινης ανάπτυ-
ξης» µπορούν µε καινοτόµες δράσεις να δώσουν νέα εισοδή-
µατα, νέα απασχόληση, µπορούν να αναδείξουν τα συγκριτικά
πλεονεκτήµατα της υπαίθρου και κυρίως να κατοχυρώσουν το
δικαίωµα στην ευηµερία για όλους τους πολίτες.

Ακόµη η αναφορά στην Αρχαία Ολυµπία, στη Νέα Ολυµπία και
στο φιλόδοξο σχέδιο για τις πυρόπληκτες περιοχές είναι αυτό,
αγαπητές συναδέλφισσες και αγαπητοί συνάδελφοι, που δείχνει
την αξιοπιστία της νέας Κυβέρνησης.

Θέλω από τούτο το Βήµα να χαιρετίσω τη δήλωση της νέας
Υπουργού Περιβάλλοντος της κ. Μπιρµπίλη για τη χάραξη της
λεγόµενης «Ιονίας Οδού» εκτός της πανέµορφης περιοχής της
λίµνης Καϊάφα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζουµε καλά τα προβλή-
µατα και τις δυσκολίες, γνωρίζουµε ότι ο λαός µας έδωσε την
εντολή να αντιµετωπίσουµε αυτές τις δυσκολίες και είµαι από-
λυτα βέβαιος ότι, όπως το πετύχαµε το 1981, όπως το πετύχαµε
το 1993, θα το πετύχουµε και τώρα. Γιατί ο Οκτώβρης είναι ο
µήνας που συµπυκνώνει και συµβολίζει τις µεγάλες ανατροπές,
τις µεγάλες αλλαγές, που ταυτίστηκαν µε την ιστορία του
ΠΑΣΟΚ.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Το λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ.
Κωνσταντίνος Κόλλιας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις εκλογές της 4ης Οκτω-

βρίου η λαϊκή ετυµηγορία µάς ανέθεσε το ρόλο της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, ένα ρόλο που όχι µόνο δεν µας καθηλώνει, αλλά
απεναντίας µας δίνει ώθηση, µάς υποχρεώνει να συνεχίσουµε να
διεκδικούµε, να επαγρυπνούµε, να σας ελέγχουµε. Και απ’ ό,τι
φάνηκε, ήδη προβλέπεται να έχουµε πολλή δουλειά. Το ΠΑΣΟΚ
προεκλογικά χάιδεψε τα αφτιά των πολιτών µε παροχές και υπο-
σχέσεις, τάζοντας λαγούς µε πετραχήλια, χωρίς να κάνει καµµία
αναφορά στη µεγάλη διεθνή οικονοµική κρίση, µια κρίση που έχει
επηρεάσει βαθιά ισχυρές οικονοµίες της Ευρωζώνης και που, βε-
βαίως, δεν θα µπορούσε να αφήσει ανεπηρέαστη και τη χώρα
µας.

Στη συνέχεια και σταδιακά άρχισε να ψελλίζει µισόλογα για τη
διεθνή οικονοµική συγκυρία. Έπειτα άρχισε να ανοίγει τα χαρτιά
του, οµολογώντας ότι ενδεχοµένως να χρειαστεί δανεισµός, εν-
δεχοµένως να χρειαστούν µέτρα. Ότι ίσως οι παροχές να µην
είναι εν τέλει εκείνες που υποσχέθηκε προεκλογικά.

Βέβαια, αυτές τις τρεις µέρες των Προγραµµατικών ∆ηλώ-
σεων ακούµε καθαρά µόνο ωραία λόγια. Τις πράξεις που θα ανα-
τρέψουν τις προεκλογικές και προγραµµατικές σας δεσµεύσεις
θα τις δούµε αργότερα.

Τώρα ακόµη, όταν ερωτώνται στελέχη του οικονοµικού επιτε-
λείου τι προτάσεις έχουν για την έξοδο από την κρίση, η απά-
ντηση είναι ότι πρώτα πρέπει να ενηµερωθούµε. Γνωρίζουµε,
όµως, πολύ καλά ότι όλα όσα έχουν υποσχεθεί, τα δισεκατοµ-
µύρια που µοίρασαν προεκλογικώς, θα τα πάρουν πίσω.

Είναι βέβαιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, ότι το
ΠΑΣΟΚ αναζητεί άλλοθι για τα µελλοντικά µέτρα, για τα οδυνηρά
µέτρα που θα λάβει. Και στην προσπάθειά του να βρει άλλοθι αρ-
χίζει πάλι, κατά την παλιά προσφιλή του µέθοδο, τα µαγειρέµατα
µε τα οικονοµικά µεγέθη και τους δείκτες.

Μας είπε ότι το δηµόσιο έλλειµµα είναι 8%, στη συνέχεια το

ανέβασε στο 10%, το πήγε στο 12%, ενδεχοµένως στο 20% µε-
θαύριο, ανάλογα πώς το βολεύει. Όµως, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι του ΠΑΣΟΚ, θα πρέπει να βγείτε και να πείτε την αλήθεια
στον ελληνικό λαό. ∆εν µπορεί από τη µια πλευρά να λέτε ότι
χρειάζονται άµεσα 10.000.000.000 και από την άλλη να υπόσχε-
στε ότι δεν θα πάρετε µέτρα.

Παράλληλα, όµως, ανακοινώνετε τη φορολόγηση των κερδών
των επιχειρήσεων και των µερισµάτων και χωρίς, βεβαίως, να
προσδιορίζετε σε ποια φορολογική κλίµακα και µε ποιον τρόπο
θα πληρώσουν οι µέτοχοι, αν δηλαδή θα είναι σαν φυσικά πρό-
σωπα ή σαν εταιρείας, που αυτό σηµαίνει ότι τη φορολογία µπο-
ρεί να την πάτε και στο 35% και στο 40%.

Με αυτήν την πολιτική στο παρελθόν χάθηκαν διακόσιες πε-
νήντα χιλιάδες θέσεις εργασίας στη βόρειο Ελλάδα, όταν πολ-
λές επιχειρήσεις κάτω από το δυσβάστακτο φορολογικό
καθεστώς που υπήρχε τότε χρειάστηκε να µετεγκατασταθούν σε
χώρες των Βαλκανίων.

Το ΠΑΣΟΚ επαναφέρει το φόρο κληρονοµιάς και γονικής πα-
ροχής. Όλα αυτά δεν συνιστούν µέτρα;

Το ΠΑΣΟΚ λέει ότι θα δώσει αυξήσεις πάνω από τον πληθωρι-
σµό. Όλοι γνωρίζουµε ότι ο πληθωρισµός τρέχει σε ετήσια βάση
στο επίπεδο του 1,3%. Αυτό τι σηµαίνει; Ότι θα δώσετε αυξήσεις
1,4%, 1,5%, 1,6%; Να απαντήσετε. Εκτός, βέβαια, αν σκοπεύετε
να κάνετε µε τους µισθούς ό,τι κάνατε µε τις αγροτικές συντά-
ξεις.

Προεκλογικά τάξατε 550 ευρώ. Τώρα µεγαλόψυχα δίνετε µόνο
τα 30 ευρώ, όσα δηλαδή είχε δεσµευθεί να δώσει η προηγού-
µενη κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας από 1.1.2010.

Και αν πραγµατικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Πλειο-
ψηφίας, κόπτεστε για τους αγρότες, γιατί δεν λέτε τίποτα για τη
γυναίκα αγρότισσα; Γιατί δεν λέτε τίποτα για τη µεγάλη κοινω-
νική αδικία που υφίστανται οι αγρότισσες που θα πρέπει να πλη-
ρώνουν από τα δεκαοκτώ µέχρι τα εξήντα πέντε; Είναι ένα δίκαιο,
ένα κοινωνικό αίτηµα, που σε αυτήν εδώ την Αίθουσα το έχουν
θέσει Βουλευτές από όλες τις πτέρυγες.

Το ΠΑΣΟΚ λέει ότι θα ενισχύσει την οικονοµική διπλωµατία,
ενώ προεκλογικά µιλούσε για επαναδιαπραγµάτευση όλων των
στρατηγικών συµφωνιών της Ολυµπιακής, των λιµανιών, των
ενεργειακών αγωγών.

Προτείνετε την αλλαγή του εκλογικού νόµου, µε πρόσχηµα να
καταπολεµηθεί δήθεν το «µαύρο» πολιτικό χρήµα. Σας θυµίζω
ότι αποχωρήσατε από τη συνταγµατική αναθεώρηση για τα οι-
κονοµικά των κοµµάτων.

Σας θυµίζω ότι στο δικό σας κοµµατικό ταµείο εισέρρευσε
µαύρο χρήµα από τη «SIEMENS». Καταργήσατε το Υπουργείο
Μακεδονίας Θράκης, στερώντας τη βόρειο Ελλάδα από κυβερ-
νητική παρουσία σε επίπεδο Υπουργού, αλλά και από ένα συµ-
βολικό θεσµό, και µάλιστα σε µια στιγµή που η FYROM δεν χάνει
την ευκαιρία να παραχαράσσει την ιστορία µας, ονοµάζοντας τον
ένα µετά τον άλλο τους δηµόσιους χώρους ως Μακεδονία, Μέγα
Αλέξανδρο, Φίλιππο κ.ο.κ.

∆ικαιούµαστε να αναρωτιόµαστε, κύριοι της Συµπολίτευσης,
αν αυτή η κατάργηση εντάσσεται απλώς σε ένα πρόγραµµα ανα-
διάρθρωσης των Υπουργείων ή σηµατοδοτεί υποχωρητικότητα
στην εξωτερική πολιτική.

∆εν ξεχνάµε ότι σπεύσατε να υιοθετήσετε το Σχέδιο Ανάν, ένα
σχέδιο αντιδηµοκρατικό, που ήθελε να καταστήσει την Κυπριακή
∆ηµοκρατία διεθνές προτεκτοράτο, χωρίς καν να περιµένετε την
κρίση του κυπριακού λαού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αλήθεια έχει κόστος. Στη
Νέα ∆ηµοκρατία µιλούσαµε πάντα µε τη γλώσσα της αλήθειας
και το πληρώσαµε ακριβά στις εκλογές. Το ΠΑΣΟΚ ακολούθησε
την πολιτική της δηµαγωγίας και του λαϊκισµού. Εµείς θα ασκή-
σουµε αυστηρή, υπεύθυνη και εποικοδοµητική αντιπολίτευση. Το
«όχι» σε όλα και η στείρα άρνηση δεν ταιριάζει σε εµάς. Σας δια-
θέτουµε περιθώρια ανοχής. Όχι ψήφο εµπιστοσύνης.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Κωνσταντίνος Σκαν-

δαλίδης.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Σε ήχο πλάγιο, Κώστα!
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝ∆ΑΛΙ∆ΗΣ: Πλάγιο δεύτερο!
Καλή επιτυχία, σύντροφοι!
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα ξαφνικά τον κ. Μεϊµα-

ράκη και µπαίνω στον πειρασµό, πριν ξεκινήσω την τοποθέτησή
µου, να κάνω ένα µικρό σχόλιο.

Παιχνίδι µε τους θεσµούς δεν έκανε ποτέ το ΠΑΣΟΚ σε αυτήν
την περίοδο και ο Γιώργος Παπανδρέου. Με µια υπεύθυνη στάση
σταµάτησε τον κατήφορο της χώρας έγκαιρα, προτού κατα-
στραφεί τελείως. Αυτό που υπαγόρευε το εθνικό συµφέρον και
συνταγµατικά ήταν νόµιµο να το κάνει και του υπαγόρευε ο πα-
τριωτισµός των Ελλήνων και η επιταγή του Συντάγµατος, που
αποτελεί υπέρτατο νόµο για τους πολιτικούς και τη δηµοκρατία,
είναι αυτό που τελικά πέτυχε και η αυτοκριτική της Νέας ∆ηµο-
κρατίας δεν µπορεί να οδηγήσει πουθενά.

Επίσης, τώρα διαβλέπω ένα εσωτερικό παιχνίδι της Νέας ∆η-
µοκρατίας µε τους θεσµούς. Νοµίζω ότι η κατάσταση είναι πολύ
απλή: θα ψηφίσουµε όλοι µαζί τον Πρόεδρο της ∆ηµοκρατίας
και τελείωσε αυτό. ∆εν έχει αντικείµενο το παίγνιο!

Και µάλιστα αυτό δεν θα το έλεγα, γιατί ακούγοντας τους συ-
ναδέλφους της Νέας ∆ηµοκρατίας, τους χωρίζω σε κάποιες κα-
τηγορίες. Άλλοι είναι συµπαραστάτες στην πολιτική µας, άλλοι
είναι οιωνοσκόποι και άλλοι γίνονται από τώρα µάντεις κακών.
Είναι µακριά από το κλίµα των ηµερών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις 4 Οκτωβρίου οι Ελληνίδες
και οι Έλληνες άρχισαν ξανά να ονειρεύονται και να ελπίζουν.
Προσδοκούν κάτι καινούργιο και σηµαντικό να συµβεί στη ζωή
τους, στη δίκαιη αξίωσή τους για ευηµερία.

Ξέρετε, στο µεταίχµιο των ιστορικών κύκλων, στην αλληλου-
χία των εποχών, στην πορεία ενός έθνους, υπάρχει πάντα µία
προϋπόθεση: να υπάρχει όνειρο, να υπάρχει κινούσα ιδέα, να
υπάρχει πίστη ότι µπορούν να αλλάξουν τα πράγµατα.

Ο Γιώργος Παπανδρέου και το ΠΑΣΟΚ διατύπωσαν και προε-
κλογικά και στις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις µε σαφήνεια την
ατζέντα µιας νέας µεταπολίτευσης. Για να ακριβολογήσω, δια-
τύπωσαν τους όρους, τις προϋποθέσεις και τις ανατροπές που
απαιτούνται για την επανίδρυση της µεταπολιτευτικής µας δη-
µοκρατίας.

Θα έλεγα ότι µόλις τώρα, µε καθυστέρηση πολλών ετών, η
χώρα εισέρχεται στη µετά ΟΝΕ εποχή.

Η Νέα ∆ηµοκρατία ήρθε µε κύριο αίτηµα την επανίδρυση του
κράτους και τη νέα διακυβέρνηση. Ηττήθηκε κάτω από το βάρος
της κατάρρευσης της πολιτικής της, της προσδοκίας. Η ανοχύ-
ρωτη χώρα, η ακυβέρνητη πολιτεία, το κράτος το πελατειακό, το
παράλυτο και συναλλασσόµενο και κυρίως η ολιγαρχική και ατε-
λέσφορη δηµοκρατία µας, που έφεραν τον πολίτη έρµαιο απέ-
ναντι σε ένα κράτος συµφερόντων που το δυναστεύουν,
απέναντι σε γραφειοκράτες και διαµεσολαβητές που το στηρί-
ζουν, απέναντι σε µία ασύδοτη αγορά, σε µία φθηνή και ανα-
σφάλιστη εργασία και µια ακριβή διαβίωση, απέναντι σε µία
∆ηµόσια ∆ιοίκηση, µια Αστυνοµία και µια ∆ικαιοσύνη, συντεταγ-
µένους θεσµούς της πολιτείας, σε πλήρη κατάρρευση και πα-
ρακµή, απέναντι ακόµη και στους αντιπροσωπευτικούς θεσµούς,
τη Βουλή, τα συνδικάτα και την αυτοδιοίκηση και όλους τους άλ-
λους αντιπροσωπευτικούς θεσµούς, ακόµα και τα κόµµατα, που
µέσα από την κρίση της πολιτικής υποβίβασαν την αξία της, τη
θέση της, την προοπτική και τη ζωογονητική της δύναµη.

Σήµερα µας ζητάνε να συνεχίσουµε στον ίδιο δρόµο. Αυτό είπε
ο πρώην Πρωθυπουργός. Μας είπατε ότι θα µας κρίνετε εάν θα
εφαρµόσουµε την πολιτική σας. Μας είπατε ότι θα καθηλωθούµε
στις επιλογές σας αλλιώς δεν έχει µέλλον η χώρα και ότι αυτό θα
είναι το σηµείο της κριτικής που θα ασκήσετε στη νέα εξουσία.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι από χθες ξαναγυρίζετε στον κλασικό σας
εαυτό: την κινδυνολογία, την καταστροφολογία του ’81, του ’93,
την κάθε φορά που η ∆εξιά έφευγε από την εξουσία και τι πρό-
κειται να συµβεί αν δεν ακολουθήσουµε το δρόµο της.

Όλες όµως οι µεγάλες αλλαγές που έγιναν σ’ αυτήν τη χώρα,
έγιναν µε άλλο δρόµο απ’ αυτόν που επέλεξε η ∆εξιά, τουλάχι-
στον σε όλη τη µεταπολιτευτική περίοδο.

Ας αφήσουµε, όµως, το παρελθόν, γιατί όπως λέει και ο ποιη-
τής, πρέπει να λογαριάσουµε πώς προχωρούµε.

Υπάρχουν τρεις πυλώνες ανατροπών για την ατζέντα της νέας

µεταπολίτευσης, όπως τις έθεσε ο Γιώργος Παπανδρέου.
Η πρώτη είναι ένα άλλο αναπτυξιακό και παραγωγικό πρότυπο

για τη δηµιουργία κοινωνικού πλούτου και πλεονάσµατος της
ανάπτυξης µε επίκεντρο την πράσινη ανάπτυξη σε µια ανταγω-
νιστική οικονοµία, βασισµένο στην Ελλάδα των περιφερειών και
τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα της χώρας και µε θεµελιακή προ-
ϋπόθεση την επένδυση στον άνθρωπο, την εργασία, την ταυτό-
τητα, την ποιότητα.

Ο δεύτερος είναι µια άλλη δικαιότερη κατανοµή του εισοδή-
µατος και του πλούτου µε επίκεντρο το σύγχρονο κοινωνικό κρά-
τος και το κράτος στην υπηρεσία του πολίτη, µε θεµελιακή
προϋπόθεση τον επανακαθορισµό του δηµόσιου συµφέροντος
και τη ριζική αλλαγή στις σχέσεις κράτους και αγοράς, µε κανό-
νες παντού, σε µια κοινωνία ίσων δυνατοτήτων και αξιοκρατικών
επιλογών.

Ο τρίτος είναι µια άλλη θεσµική συγκρότηση της δηµοκρατίας
µε επίκεντρο τη ριζική αλλαγή του πολιτικού συστήµατος την επι-
τελική κυβέρνηση, την περιφερειακή ανασυγκρότηση της χώρας,
τη διαβουλευτική δηµοκρατία και µε θεµελιακή προϋπόθεση την
εγγύτητα στον πολίτη για τις αποφάσεις, την αναλογικότητα των
ευθυνών, τη διαφάνεια των λειτουργιών και την κοινωνική λογο-
δοσία.

Είναι τρεις δέσµες ανατροπών, που θα οριοθετήσουν µια επα-
νίδρυση της µεταπολιτευτικής µας δηµοκρατίας. Και αυτό ασφα-
λώς απαιτεί και συνταγµατικές αλλαγές, που στην επόµενη φάση
που θα µπορέσει η Κυβέρνησή µας να τις πραγµατώσει, µέσα
από τις συνταγµατικές προθεσµίες και διαδικασίες, θα τις κάνει
µε ολοκληρωµένο τρόπο, όπως τις παρουσίασε ο Πρόεδρός µας
πριν από αρκετό καιρό, πριν από τη συνταγµατική Αναθεώρηση
της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Θα κλείσω µε δύο ερωτήµατα:
Το πρώτο είναι το κλασικό ερώτηµα κάθε µεγάλης αλλαγής.

Πρώτα σταθεροποίηση και µετά ανάπτυξη; Πρώτα έξοδος από
την κρίση και µετά δοµικές αλλαγές; Τα προτσές και τα στάδια
είναι µεταφυσικές ουτοπίες στην εποχή της ηλεκτρονικής διακυ-
βέρνησης και της ύστερης παγκοσµιοποίησης.

Η επανεκκίνηση της χώρας και η έξοδος από την κρίση απαι-
τεί παράλληλα και τις ανατροπές. Αν δεν σπάσουµε αυγά, η
χώρα δεν βγαίνει από την κρίση. Και δεν διασφαλιστούν οι επι-
λογές που οδηγούν στην έξοδο από την κρίση σε µια οικονοµία
διασυνδεµένη, σε ένα κόσµο ανοικτών συνόρων, ούτε οι ανα-
τροπές που πρόκειται να απαιτηθούν, που απαιτούν και ευρύτε-
ρες συµµαχίες και σε ευρωπαϊκό επίπεδο, είναι δυνατές.

Άρα, διαλεκτική σχέση, γρήγορες δοµικές αλλαγές και έξοδος
από την κρίση µε σταθερές επιλογές, σταθερές πολιτικές.

Και το δεύτερο, στην άσκηση της εξουσίας. Έτσι χάσαµε, από
την άσκηση της εξουσίας, το 2004. Με την άσκηση της εξουσίας
τώρα θα κερδίσουµε το 2010.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε συναίσθηση της ευθύ-
νης, έχουµε επίγνωση του χρέους, έχουµε ισχυρή πεποίθηση ότι
θα πετύχουµε στη δύσκολη αποστολή µας. Ο Πρωθυπουργός
και η Κυβέρνηση έχουν την πρωτοβουλία. Και εµείς µε µεγάλη
προσπάθεια θα κτίσουµε µια ευηµερούσα πατρίδα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ευχαριστώ.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Αναστά-

σιος Νεράντζης.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Κύριε Σκανδαλίδη, είπαµε ήχο

πλάγιο δεύτερο, αλλά δεν είπαµε ήχο πλάγιο, ο οποίος να υπερ-
βαίνει κατά δύο λεπτά το χρόνο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να καλωσορίσω τους
νέους συναδέλφους, θέλω να εκφράσω τη χαρά µου που ξανα-
συναντώ τους παλιούς, θέλω να συγχαρώ την Κυβέρνηση και να
της ευχηθώ να πετύχει. Ανάµεσά τους υπάρχουν και πρόσωπα
µε τα οποία έχω συνεργαστεί και έχω την καλύτερη γνώµη. Μα-
κάρι για το καλό του τόπου να πετύχει.

Μετά απ’ αυτά τα προεισαγωγικά, να µου επιτρέψετε να απευ-
θυνθώ στους συναδέλφους που συγκροτούν την κυβερνητική
πλειοψηφία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, επιχειρήσατε µία
θαυµαστή πτήση. Και µάλιστα µία πτήση, η οποία ανταποκρίθηκε
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στο προαναγγελθέν µετεωρολογικό πολιτικό δελτίο. Ακολούθησε
η προσγείωση. ∆εν ήταν ανώµαλη, όπως έσπευσαν πολλοί από
µας να της αποδώσουν. Ανώµαλο ήταν το έδαφος, επί του
οποίου έγινε η προσγείωση, το έδαφος της σκληρής πραγµατι-
κότητας. Ιδού, λοιπόν, τώρα η πραγµατική κατάσταση. «Παντί
πράγµατι καιρός εστί και κρίσις.»

Είµαι πολύ παλιός Βουλευτής. Από το 1974 µόνο τρεις σχεδόν
έχουµε παραµείνει, ο Πρόεδρος Κακλαµάνης, ο Χατζηγάκης,
εγώ, ίσως µου διαφεύγει και κάποιος άλλος. Ο τρόπος, µε τον
οποίον προσεγγίζουµε σήµερα τις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις,
είναι εντελώς διαφορετικός από κάθε άλλη φορά, από κάθε άλλη
κυβέρνηση, από κάθε άλλη εποχή.

∆ύο είναι οι συντεταγµένες εκείνες, εντός των οποίων πρέπει
να κινηθεί νοµίζω η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, σ’ αυτή τη συζή-
τηση.

Το πρώτο στοιχείο είναι ότι, στο µέσον µιας πρωτοφανούς, σε
έκταση και ένταση, εµµένουσας δε κρίσεως, οι Προγραµµατικές
∆ηλώσεις αποδίδουν αµνησία και αµεριµνησία. Πουθενά δεν
έγινε κουβέντα για κρίση, λες και δεν συµβαίνει. Και αναδίδουν
ένα άρωµα αµελούς και αφελούς υπερβολής.

Όµως, για να ικανοποιήσω το φίλο µου κ. Ροντούλη, ο Αρι-
στοτέλης λέει «Πάσα υπερβάλλουσα και αφροσύνη και δειλία και
ακολασία, αι µέν θηριώδεις αι δε νοσηµατώδεις εισίν». Και µου
θυµίζουν αυτές οι δηλώσεις τη φράση, που είπε ο Φωκίωνας στο
Λεωσθένη: «Τα λόγια σου µοιάζουν µε κυπαρίσσι, είναι µεγάλα
και ψηλά, αλλά δεν παράγουν καρπό», θα έλεγα εγώ, καρπό χρη-
στικό και εύγευστο.

Το πρώτο, λοιπόν, στοιχείο των δηλώσεων, όπως εγώ το προ-
σεγγίζω, είναι η υπερβολή. Το δεύτερο, όµως, αφορά την Αντι-
πολίτευση και κυρίως την Αξιωµατική Αντιπολίτευση.
Μεµψιµοιρίες δεν χωρούν. Την εποµένη ηµέρα από µία θριαµ-
βευτική επικράτηση του ΠΑΣΟΚ δεν δικαιούµαστε να είµαστε
µεµψίµοιροι, δεν δικαιούµαστε να κάνουµε δηµόσιους λιθοβολι-
σµούς, δεν δικαιούµεθα διά µαγείας να αξιώνουµε να επιλυθούν
ή να αναµένουµε να επιλυθούν τα πάντα. Αυτό είναι ένα στοιχείο.
∆ιότι πάλι, φίλε κ. Ροντούλη, ο Αριστοτέλης λέει: «Τη µικροψυχία
ακολουθεί µικρολογία, µεµψιµοιρία, δυσελπιστία».

Εµείς, λοιπόν, στην ουσία, δεν πρόκειται να σας καταψηφί-
σουµε, πρόκειται να καταθέσουµε τους φόβους µας, τους οποί-
ους ανδρώνει, αν δεν γεννά, κιόλας, η δική σας πρότερη
πολιτεία. Φοβούµεθα µήπως δούµε εκείνους τους διασυρµούς.
∆ιασυρµούς όσων δεν υιοθέτησαν τους δικούς σας συρµούς.
Φοβούµεθα µήπως δούµε εκείνες τις αποβολές, όσων αντιστά-
θηκαν στις δικές σας επιβολές. Φοβούµεθα τις δηµόσιες καταγ-
γελίες σας για τις µεγάλες συµβάσεις.

Αλήθεια, µια που είναι εδώ και ο φίλος µου ο κ. Πεταλωτής.
Εσείς ξεπεράσατε και τον αρχαίο θεό των Ρωµαίων, τον Ιανό. Ο
Ιανός είχε δύο πρόσωπα. Εσείς στο θέµα του λιµανιού, φίλε κύριε
Σκανδαλίδη, έχετε τρία πρόσωπα.

Το πρώτο πρόσωπο µιλούσε κατά κόρον, προεκλογικά, για
«επαναδιαπραγµάτευση προς βελτίωση». Επαναδιαπραγµά-
τευση, όµως, για εµάς τους νοµικούς –και το ξέρουν πολλοί από
τα κυβερνητικά εδώλια- σηµαίνει απενεργοποίηση, καταγγελία,
αποδυνάµωση της συµβάσεως και επανασυζήτηση. Μια δεύτερη,
ύστερη άποψη, τωρινή της κ. Κατσέλη και των λοιπών, µιλάει για
«διάλογο». ∆ιάλογος, όµως, σηµαίνει το ακριβώς αντίθετο. Εµ-
µονή στη σύµβαση. Θεωρούµε ενεργό τη σύµβαση, παράγουσα
πλήρη αποτελέσµατα, αλλά συζητάµε µήπως µπορούµε και να
τη βελτιώσουµε. Έχουµε, όµως και τους πραιτωριανούς του Πει-
ραιά. Τους ξέρει ο αγαπηµένος µου φίλος κ. Μπετενιώτης, οι
οποίοι κορυβαντιούν, οι οποίοι λένε µε δικαστικό και εξώδικο
τρόπο, όχι στην παράδοση της χρήσεως, περί αυτής πρόκειται
και όχι της κυριότητος του λιµανιού. ∆ηλαδή, ενεργό σύµβαση
έχουµε, αλλά µην την εκτελείτε. Να, λοιπόν, ποια είναι εκείνα που
φοβόµαστε. Φοβόµαστε το πάγωµα της εξυγίανσης του ΟΣΕ. ∆η-
λαδή τα χρέη αυτού, ενώ έχουν φθάσει τα 9.000.000.000, εσείς
παγώνετε ακριβώς αυτό το πρόγραµµα εξυγιάνσεως. Και ξέρετε
ότι µόνο 38% είναι τα έσοδά του. Φοβόµαστε για την τύχη του
ΟΤΕ, του οποίου αφού εσείς οι ίδιοι εκποιήσατε το 66%, τώρα
ενδιαφέρεστε να επανέλθει κάπως το δηµόσιο. Φοβούµαστε για
την Ολυµπιακή, στην οποία τώρα που βλέπετε ότι πάει καλά το

πείραµα της αποκρατικοποιήσεως, εσείς µας µιλάτε για µειοψη-
φικό πακέτο του δηµοσίου. Έ, λοιπόν, αυτά είναι που φοβόµα-
στε. Γι’ αυτό και άλλα καταθέτουµε την επιφύλαξή µας και τους
φόβους µας. ∆εν καταθέτουµε την εµπιστοσύνη µας. Αυτή θα
την αποκτήσετε, όταν και εάν προσπαθήσετε και κινηθείτε
σωστά. Και, κάτι τελευταίο.

Στην αρχαία Ρώµη υπήρξε ένας θεσµός ο οποίος λεγόταν Pol-
licitetio «ευχωλής», που σηµαίνει ότι, όταν ένας δηµόσιος άνδρας
υπέσχετο, έπρεπε οπωσδήποτε να εκτελέσει και να εκπληρώσει
αυτά που υπεσχέθη. Έ, λοιπόν, εµείς σας καλούµε να πράξετε
αυτά που υποσχεθήκατε. Αν δεν το κάνετε, σηµαίνει ότι υφαρ-
πάξατε την ψήφο του λαού. Εάν το κάνετε, εµείς θα σας επαινέ-
σουµε. Σας παρακολουθούµε, θα ασκήσουµε υπεύθυνη και
δηµιουργική Αντιπολίτευση. Ευχόµαστε να πετύχετε. Επιφυλασ-
σόµαστε γιατί η πρότερη πολιτεία σας, σας εµποδίζει. Μακάρι
όµως να το κάνετε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαίδου): Το λόγο έχει ο κ. Αλέ-
ξανδρος Χρυσανθακόπουλος.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ζήσαµε τον τελευταίο καιρό την επιταχυµένη παρά-
δοση εξουσίας από τον κ. Καραµανλή στον κ. Παπανδρέου, µέσα
από µια πολιτική συµφωνία. Θα έλεγε κανείς και από την παρου-
σία της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης στη Βουλή, ότι µάλλον υπο-
βαθµίστηκε σε «υπαξιωµατική» Αντιπολίτευση, λειτουργώντας ως
«µαλακό µαξιλάρι» για την πρωθυπουργία του κ. Παπανδρέου
και λειτουργεί υπό καθεστώς πραγµατικά µυστικής συµφωνίας,
που πρώτο και κύριο θέµα έχει την ατιµωρησία. Είδαµε τα µε-
γάλα σκάνδαλα να αποσιωπούνται. ∆εν εξαγγέλθηκε καµµία
πρωτοβουλία για την υπόθεση «SIEMENS», για το Βατοπέδιο, για
τα οµόλογα. Κοινοί γαρ οι ένοχοι, κοινή απαλλαγή. Αυτή η υπεκ-
φυγή, σαφώς δεν µπορεί να καλύψει την άλλη πλευρά, ότι αυτή
η εσκεµµένη παράδοση της εξουσίας δηµιούργησε και κατα-
σκεύασε µία συλλογική ψευδαίσθηση και πλασµατικές προσδο-
κίες. Αυτή η τυφλή προσµονή για το κάτι καλύτερο, η γνωστή
ρήση του σηµερινού Πρωθυπουργού, «θα δούµε», µετατρέπεται
σε λαϊκή εντολή και απαίτηση «να δούµε»! Το τι συγκεκριµένα,
όµως, σε ποια κατεύθυνση.

Πριν από λίγο καιρό έγινε ένα µυστικό δείπνο του κ. Παπαν-
δρέου µε επιχειρηµατίες και µέσα από αυτό βγήκε σήµερα να
µας πει «∆εν χρωστάω σε κανέναν». Να δούµε. Εµείς να το πι-
στέψουµε. Χρωστάνε όλοι βέβαια στον ελληνικό λαό, γιατί η αχα-
ριστία απέναντι στον ελληνικό λαό τιµωρείται και τιµωρείται
σκληρά. Και, βέβαια, χρωστάµε όλοι µας. Χρωστάµε την αλήθεια
και την ειλικρίνεια. ∆εν µπορούµε να κινούµαστε στη λογική δεν
χρωστάµε, απευθυνόµενοι στα επιχειρηµατικά συµφέροντα της
χώρας, γιατί πρέπει να πούµε και δεν χρωστάµε στα ξένα επι-
χειρηµατικά συµφέροντα, τα οποία καραδοκούν. ∆εν χρωστάω
στους εθνικούς εργολάβους και στους εθνικούς προµηθευτές,
είναι µία κουβέντα. Χρωστάω όµως στο διεθνές τραστ της «πρά-
σινης» ανάπτυξης του κ. Γκόρν και του κ. Σόρος. Αυτό είναι µία
άλλη απάντηση και πρέπει να ξεκαθαρίσουµε σε ποια κατεύ-
θυνση πηγαίνουµε. Γιατί όλα αυτά έχουν να κάνουν µε ακριβό
χρήµα. Οι ήπιες µορφές ενέργειας που πρέπει να είναι προτε-
ραιότητά µας, δεν µπορούν να αποτελέσουν µοχλό ανάπτυξης,
εγκαταλείποντας παραδοσιακούς κλάδους που κινδυνεύουν να
µαραζώσουν και η χώρα να καταρρεύσει.

Απάντησαν εκ µέρους της Κυβέρνησης ο Πρωθυπουργός στη
λογική ότι εµείς θα εφαρµόσουµε µια νέα µεταναστευτική πολι-
τική. Γρήγορα να νοµιµοποιήσουµε διακόσιες χιλιάδες παιδιά µε-
ταναστών, κάτι που µε βάση την ισχύουσα νοµοθεσία στα
δεκαοκτώ τους αποφασίζουν και τα ίδια εάν θέλουν να είναι Έλ-
ληνες ή όχι, εάν θέλουν να πάνε στρατιώτες ή όχι. Εδώ υπάρχει
ένα θέµα γιατί δεν υπάρχει παραµικρή αναφορά στη δηµογρα-
φική πολιτική. Γιατί τελικά το πρότυπο του πολυπολιτισµού που
ακούγεται πολύ ωραία αλλά δεν είναι πολύς πολιτισµός, είναι
πολλοί ανταγωνιζόµενοι πολιτισµοί. ∆ιότι, εάν σήµερα θέλουν
τζαµί αύριο θα θέλουν και δικό τους δικαστήριο. Εξάλλου στο
σχέδιο Ανάν περιλαµβάνεται η εξής πτυχή. Έλληνας δικαστής,
Τούρκος δικαστής, δηλαδή Μουσουλµάνος δικαστής και εφέτης
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Άγγλος. Αυτή είναι µία νέα µορφή συνοµοσπονδίας, η οποία επι-
χειρείται να επιβληθεί στην Κυπριακή ∆ηµοκρατία. Και βέβαια,
είναι ένα µεγάλο ζήτηµα τι γίνεται στα υπόλοιπα και για τη χώρα
µας. Εδώ εφαρµόζεται το σχέδιο της διπλής εξαπάτησης των Ελ-
λήνων. Οι εισαγόµενες µειονότητες, εισαγόµενοι έποικοι, τα ανοι-
κτά σύνορα που είναι επιταγή της παγκοσµιοποίησης και
συγκεκριµένων κύκλων, για τη βαβυλωνοποίηση της χώρας και
του δυτικού κόσµου, περιλαµβάνουν για µεν τους εισαγόµενους
εθνικιστική συνείδηση, για εµάς τους Έλληνες απάτριδα συνεί-
δηση και κοσµοπολιτισµό. Εµείς πρέπει να είµαστε παράλυτοι σε
αυτή την εισβολή που θα µετατραπεί το συντοµότερο σε αθροι-
στική δύναµη µειονοτικού χαρακτήρα. Και το ξέρουν πολύ καλά,
ότι αυτές οι νοµιµοποιήσεις περιλαµβάνουν µειονοτικά κόµµατα.
Ξέρουν πολύ καλά τι σηµαίνει αυτό στην πράξη. Ο ελληνικός
λαός δεν µαθαίνει την αλήθεια.

Πρώτη κίνηση. Ταξίδι στην Τουρκία. Τέθηκε το ζήτηµα του πα-
γώµατος της διαδικασίας διαπραγµάτευσης µε την Ευρωπαϊκή
Ένωση εάν δεν σταµατήσουν τις παραβιάσεις στο Αιγαίο; Όχι.
Τέθηκε το ζήτηµα του παγώµατος της διαδικασίας διαπραγµά-
τευσης εάν δεν αναγνωριστεί η Κυπριακή ∆ηµοκρατία και δεν
ανοίξουν τα λιµάνια; Αυτό τέθηκε θεωρητικά σαν οδικός χάρτης.
∆εν τέθηκε ζήτηµα βέβαια, να αναγνωρίσουν, να παραδεχθούν,
να τιµωρήσουν και τους δικούς τους και να αποζηµιώσουν τους
χίλιους εξακόσιους Έλληνες που δολοφονήθηκαν εν ψυχρώ ως
αιχµάλωτοι πολέµου και είναι έγκληµα κατά της ανθρωπότητας
από τον Αττίλα. Καµµία λέξη. Γιατί εδώ δεν υπάρχει ενδιαφέρον
όπως αντίστοιχο υπήρξε για το ολοκαύτωµα. Καµµία απαίτηση
αναγνώρισης της γενοκτονίας των Ποντίων, καµµία λέξη. Καµ-
µία πίεση και κανένα µέτρο παγώµατος χρηµατοδοτήσεων, εάν
δεν σταµατήσει να µας ξεφορτώνει η Τουρκία λαθροµετανάστες.
Καµµία λέξη.

Βλέπουµε ότι ακόµη και στη Θράκη επικροτήθηκε η στάση του
κ. Μαντατζή που ζητούσε παρέµβαση της Τουρκίας και ξανα-
µπήκε υποψήφιος Βουλευτής, προσβάλλοντας και τον Απόστολο
Κακλαµάνη και όλους µας όταν αµφισβητεί τη Συνθήκη της Λο-
ζάνης. Και ποια είναι η κόκκινη γραµµή στα Σκόπια; Αυτό είναι το
µεγάλο ερώτηµα. Η κόκκινη γραµµή µέσα από την άσπρη
γραµµή του τέρµατος στα δίχτυα της Ελλάδας που είναι η κα-
τάρρευση της εθνικής γραµµής, της αντίστασης που χάραξε ο
Ανδρέας Παπανδρέου και ο αείµνηστος Κωνσταντίνος Καρα-
µανλής, αυτή η γραµµή της ήττας, της υποχώρησης, της ενδοτι-
κότητας, της υποτέλειας, της µειοδοσίας, δεν µπορεί να περάσει
υπό κανένα πρόσχηµα και καµµία λογική ότι αυτή είναι σώφρων
πολιτική γιατί το απαιτούν οι Αµερικάνοι. Καµµία πράξη δεν έγινε,
καµµία δράση δεν έγινε να αντισταθούµε. Τι πάει να πει ο προσ-
διορισµός «Βόρεια Μακεδονία»; Μόνιµο θέµα αλυτρωτισµού για
τη «Νότια Μακεδονία»; Αµφισβήτηση της εδαφικής ακεραιότη-
τας στο µέλλον; Μετεγκατάσταση πληθυσµών και µελλοντική εν-
σωµάτωση στη χώρα µας; Πού πηγαίνουµε; Η Τουρκία δεν
πρέπει να µπει στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Θα µας καταλάβει πλη-
θυσµιακά. Και ο κ. Σηµίτης αναθεώρησε τη γραµµή, να αναθεω-
ρήσει και το σηµερινό ΠΑΣΟΚ αν θέλει να είναι µαζί µε τον
ελληνικό λαό και όχι εναντίον του.

Και κλείνω ακριβώς πάνω σε αυτά τα ζητήµατα. Ζούµε το τε-
λευταίο διάστηµα µε Τούρκο στρατηγό στη Λάρισα. Ενάντια στη
γραµµή του Ανδρέα Παπανδρέου, δεν θα ιδρύσουµε ποτέ στρα-
τηγείο στη Λάρισα δίχως όρια ευθύνης σε ολόκληρο το Αιγαίο.
Ιδρύθηκε από το ΠΑΣΟΚ, συνεχίστηκε από τη Νέα ∆ηµοκρατία
και ολοκληρώθηκε σήµερα µε την παρουσία Τούρκου στρατη-
γού.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Έχει τελειώσει ο χρό-
νος σας. Παρακαλώ ολοκληρώστε µε µία φράση.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω µε µία
φράση.

Το σηµερινό βιβλίο της Ιστορίας –γιατί έχουµε εσωτερικό
εχθρό και διάβρωση- το οποίο ορίζει και διατυπώνει ότι η Ελλάδα
το 1912 προσάρτησε τη Μακεδονία είναι ντροπή. Καλώ την Κυ-
βέρνηση να διορθωθούν όλα τα βιβλία της Ιστορίας που λένε ότι
η Ελλάδα δεν απελευθέρωσε, αλλά ότι η Ελλάδα προσάρτησε
τη Μακεδονία το 1912.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Έχετε τελειώσει, σας

ευχαριστώ.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Για να δούµε ποια

είναι η πατριωτική πολιτική και πού οδηγεί!
Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ο κ. Χρήστος Μα-

γκούφης, Βουλευτής του ΠΑ.ΣΟ.Κ. έχει το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΓΚΟΥΦΗΣ: Να µη φοβάστε, κύριε Νεράντζη,

γιατί το ΠΑΣΟΚ αυτοκριτικά επαναπροσδιόρισε το ιδεολογικό και
πολιτικό του προσανατολισµό, που συνοψίζεται στο σύνθηµα
«επιστροφή στις ρίζες, επιστροφή στο µέλλον». Και είναι αυτό η
βάση, µαζί µε τον ηγέτη µας, για να έχουµε πάντα νίκες. Ας έλ-
θουµε όµως στα υπόλοιπα ζητήµατα.

Αγαπητοί συνάδελφοι, όλων των πτερύγων, τα θερµά µου συγ-
χαρητήρια για την εκλογή σας.

Κυρία Πρόεδρε, επιτρέψτε µου να ευχαριστήσω και από το
Βήµα της Βουλής τους πολίτες του Νοµού Τρικάλων που µε τί-
µησαν µε την ψήφο τους, αναθέτοντάς µου την ύψιστη ευθύνη να
τους εκπροσωπώ. Προπαντός όµως θα ήθελα να ευχαριστήσω
τις Ελληνίδες και τους Έλληνες για την εµπιστοσύνη που έδειξαν
στο πρόσωπο του Γιώργου Παπανδρέου και την ανάδειξή του σε
Πρωθυπουργό, ώστε να θέτει σε εφαρµογή το πρόγραµµα του
ΠΑΣΟΚ για την υπέρβαση της κρίσης και την ευηµερία της
χώρας µας σε όλους τους τοµείς, αλλά και την επαναφορά της
στο κέντρο των διεθνών εξελίξεων.

Τους διαβεβαιώνω ότι ο ηγέτης µας αφουγκράστηκε σε βάθος
τις αγωνίες των Ελλήνων και τις ελπίδες τους για ένα καλύτερο
µέλλον και προχωράει ήδη µε σηµαία την ηθική, τολµηρός και
άτεγκτος, στη διαµόρφωση της Ελλάδας των αξιών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ελληνικός λαός άκουσε µε
προσοχή τις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις. Με υπερβατική ευγέ-
νεια ο κ. Παπανδρέου απέφυγε να στηλιτεύσει την παταγώδη
αποτυχία της απελθούσης Κυβέρνησης σε όλους τους τοµείς.
Εντοπίζουµε όµως, προς διδαχή, ότι απήλθαν γιατί δεν είχαν
όραµα, δεν γνώριζαν την τέχνη του «διοικείν». Επέµεναν να κά-
νουν αντιπολίτευση στο ΠΑΣΟΚ, αντί να κυβερνήσουν. Μας έλε-
γαν ότι για όλα φταίει η παγκόσµια οικονοµική κρίση, όµως όλοι
γνώριζαν ότι η κρίση στον τόπο µας ήταν παράγωγο κυρίως της
δικής τους πολιτικής που ανέβασε το δηµόσιο χρέος και το έλ-
λειµµα σε δυσθεώρητα ύψη. ∆υστυχώς, όµως, η κρίση δεν ήταν
µόνο οικονοµική, αλλά πολυεπίπεδη. Και βέβαια δεν φταίνε µόνο
οι Υπουργοί. Η χώρα δεν είχε καπετάνιο και το καράβι οδηγή-
θηκε στην ξέρα. Αυτά όµως αφορούν το παρελθόν.

Με την εντολή του λαού της 4ης Οκτώβρη ο Γιώργος Παπαν-
δρέου και το ΠΑΣΟΚ ανέλαβε την ευθύνη να γυρίσει σελίδα. Εί-
µαστε έτοιµοι και αποφασισµένοι να νικήσουµε τα προβλήµατα.
Έχουµε όραµα, αρχές, αξίες, πολιτικό σχέδιο και στόχους, κυ-
βερνητικό πρόγραµµα και στελέχη.

Σήµερα η παράταξη µας καλεί όλους να χτίσουµε µαζί την Ελ-
λάδα της δηµιουργίας, της ανάπτυξης και της ελπίδας. Απευθυ-
νόµαστε σε όλους τους Έλληνες, ζητάµε τη συµπαράσταση
όλων. Για µία Ελλάδα της ηθικής, της διαφάνειας και της δηµι-
ουργίας τους χρειαζόµαστε όλους. Όπλα µας σε αυτήν την προ-
σπάθεια είναι το όνειρο και ο ρεαλισµός, το ΠΑΣΟΚ και ο
Γιώργος Παπανδρέου. Γνωρίζουµε ότι ο δρόµος είναι δύσκολος,
γεµάτος αγκάθια, όµως θα τον διαβούµε και θα κάνουµε τα αγκά-
θια να ανθίσουν για να ευωδιάσει ο τόπος, ∆ηµοκρατία και Κοι-
νωνική ∆ικαιοσύνη.

∆εσµευτήκαµε για όλα εκείνα που θα κάνουν την Ελλάδα ξανά
χώρα της ανάπτυξης και της κοινωνικής αλληλεγγύης και τους
Έλληνες περήφανους, αισιόδοξους και δυνατούς. Έχουµε τη
γνώση, την εµπειρία, τη θέληση και τους ανθρώπους που θα δου-
λέψουν σκληρά για να ανατείλει ο ήλιος πάνω από την Ελλάδα.
Έχουµε χρέος να πετύχουµε. Η Ελλάδα δεν έχει άλλη επιλογή.

Μπορεί το οικονοµικό τοπίο να είναι θολό και γκρίζο, το πολι-
τικό όµως είναι ξεκάθαρο και φάνηκε ήδη από την αποφασιστι-
κότητα και τις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις του Πρωθυπουργού.
Μαζί µε τον Πρωθυπουργό, τα στελέχη της Κυβέρνησης, οι Βου-
λευτές και σύσσωµο το ΠΑΣΟΚ, προχωρούµε άµεσα στην αντι-
µετώπιση των προβληµάτων, γιατί «καιροί ου µενετοί».

Η Ελλάδα έχει ανάγκη «εδώ και τώρα» από µία ανάταξη σε
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πολλά επίπεδα. Πρώτον, ανάταξη ιδεολογική. Ως λαός και ως
χώρα χρειαζόµαστε µία ιδεολογία µε όραµα και ρεαλισµό. Οι ιδε-
ολογίες βοηθούν στην εµψύχωση των πολιτών, δείχνοντας το
στόχο. Το ΠΑΣΟΚ διατύπωσε το ιδεολογικό του στίγµα και ο
λαός το ασπάστηκε.

Ανάταξη πολιτική. Να ξανακάνουµε τον Έλληνα πολίτη. Με
ισχυρούς και διαφανείς θεσµούς εξασφαλίζουµε τη δυνατότητα
του πολίτη να κρίνει, να συναποφασίζει, να διαφωνεί, να δηµι-
ουργεί. Η δηµοκρατία µας χρειάζεται όλους. Χρειάζεται προπα-
ντός τη δηµοκρατική και αποτελεσµατική λειτουργία των
κοµµάτων εντός και εκτός Βουλής.

Εύχοµαι στο ΣΥΡΙΖΑ επιτυχία στους στόχους του, µε περισ-
σότερο ρεαλισµό που δεν αναιρεί την ονειρική ουτοπία.

Εύχοµαι στον ΛΑΟΣ καλό δρόµο, µε παράλληλη συνεκτίµηση
ότι όλοι είµαστε Έλληνες και νοιαζόµαστε για την πατρίδα και το
έθνος, δίχως να αναιρούµε την αξία της πολυχρωµίας, των δια-
φορετικών πολιτισµών και θρησκειών.

Εύχοµαι στο τιµηµένο ΚΚΕ, στους καθηµερινούς αγώνες του,
να τους συνδυάζει µε την αντίληψη ότι το πράσινο είναι ελπίδα
για την ουσία του κόκκινου.

Εύχοµαι στη Νέα ∆ηµοκρατία γρήγορη υπέρβαση της εσω-
κοµµατικής κρίσης, γιατί εµείς στο ΠΑΣΟΚ, νοιαζόµενοι περισ-
σότερο για την Ελλάδα απ’ ό,τι για την παράταξή µας, σας
θέλουµε δυνατή Αξιωµατική Αντιπολίτευση, χάριν της δηµοκρα-
τίας.

Τέλος, εύχοµαι στο ΠΑΣΟΚ να γιγαντωθεί ως κίνηµα λαού, κα-
ταξιωµένο στη συνείδηση των πολιτών, τους οποίους θέλουµε
ενεργούς και συµµέτοχους στις αποφάσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ανάταξη οικονοµική. Η χώρα µας έχει ανάγκη από την ενερ-
γοποίηση των παραγωγικών δυνάµεων. Χρειάζονται κίνητρα και
ευκαιρίες για εργασία και επενδύσεις και προπαντός ανάπτυξη
της εµπιστοσύνης µε καθαρούς κανόνες του παιχνιδιού και στην
αγορά. Έχουµε τη βούληση και τους τρόπους.

Σύντοµα η ψήφιση των εξαγγελθέντων οικονοµικών νοµοσχε-
δίων θα αποτελεί γεγονός. Πολλά θα αλλάξουν στο τραπεζικό
σύστηµα. Τα επιτόκια, ο τρόπος διάθεσης επιταγών, ο «ΤΕΙΡΕ-
ΣΙΑΣ» και άλλα, γιατί οι τράπεζες πρέπει να είναι εργαλείο ανά-
πτυξης.

Ανάταξη κυβερνητική. Η Ελλάδα χρειαζόταν Κυβέρνηση, τώρα
την έχει, µε νέα δοµή, σύγχρονη και αποτελεσµατική, δοµή που
προσωπικά µε δικαιώνει στις πεποιθήσεις και προτάσεις µου. Μία
Κυβέρνηση µε ικανότατα στελέχη που αφουγκράζεται, αναλύει,
συνθέτει και αποφασίζει χωρίς παλινωδίες, µε παραγωγή έργου,
µε γνώµονα το εθνικό συµφέρον.

Ανάταξη κρατική, διοικητική. Έχουµε ένα κράτος τέρας, που
φοβίζει τον πολίτη και τον ταλαιπωρεί. Έχουµε τη θέληση να
φτιάξουµε ένα κράτος υπηρέτη του πολίτη και µία διοίκηση αν-
θρώπινη και φιλική. Στην κατεύθυνση αυτή η ηλεκτρονική διακυ-
βέρνηση κατοχυρώνει την αµφίδροµη σχέση µεταξύ του κράτους
και των πολιτών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επαναληπτικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό την ανοχή σας κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε συνάδελφε, ολο-

κληρώστε παρακαλώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΓΚΟΥΦΗΣ: Ανάταξη ασφάλειας. Ο Έλληνας

εδώ και χρόνια αισθάνεται ανασφαλής. Μπορούµε και πρέπει ως
πολίτες αυτής της χώρας, να ξανανιώσουµε ασφαλείς στον τόπο
µας. Ο φοβισµένος άνθρωπος, ντόπιος ή µετανάστης, είναι
κακός πολίτης. Θέλουµε ασφάλεια παντού. ∆ιεκδικούµε τη χαρά
και την ελπίδα στη ζωή χωρίς φόβο. Είµαστε ήδη στο δρόµο για
να πετύχουµε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Έχει τελειώσει ο χρό-
νος σας, παρακαλώ να τελειώσετε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΓΚΟΥΦΗΣ: Ανάταξη ηθική. Πρέπει το πολιτικό
σύστηµα να προσδιορίζει µε σαφήνεια τα όρια της πολιτικής και
ηθικής. Η πολιτική δεν πρέπει και δεν µπορεί να αναιρεί την
ηθική. Η διαφθορά και τα σκάνδαλα θα εκλείψουν µόνο όταν η
πολιτική υπηρετεί την ηθική, µόνο όταν το νόµιµο εµπλουτιστεί

µε το ηθικό, µε τα µέτρα για τη διαφάνεια και την κατάργηση των
τροπολογιών και την αλλαγή στον τρόπο επιλογής …

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Μαγκούφη, πρέ-
πει να καταλάβετε ότι τελείωσε ο χρόνος σας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΓΚΟΥΦΗΣ: Μισό λεπτό, κυρία Πρόεδρε. Και σε
άλλους συναδέλφους δώσατε το λόγο για δύο και τρία λεπτά πα-
ραπάνω. Σας παρακαλώ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): ∆εν υπάρχει χρόνος.
Μιλάτε σε βάρος των υπολοίπων συναδέλφων. Σας παρακαλώ.
∆εν θα µιλήσετε όσο θέλετε εσείς.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΓΚΟΥΦΗΣ: Σας παρακαλώ θερµά. Μην παίρνετε
δύο µέτρα και δύο σταθµά.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): ∆εν παίρνουµε δύο
µέτρα και δύο σταθµά. Ολοκληρώστε παρακαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΓΚΟΥΦΗΣ: Και σε άλλους συναδέλφους δώ-
σατε δύο και τρία και τέσσερα λεπτά. Και εγώ σας παρακαλώ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας παρακαλώ ολο-
κληρώστε, εκτός αν θέλετε να έλθετε να προεδρεύσετε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΓΚΟΥΦΗΣ: Σε ένα λεπτό ολοκληρώνω.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Όχι σε ένα λεπτό. Ολο-

κληρώστε παρακαλώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΓΚΟΥΦΗΣ: Εθνική ανάταξη. Πρέπει να κατα-

νοήσουµε ότι πρέπει να αποκτήσουµε την εθνική αυτοπεποίθηση
και υπερηφάνεια. ∆εν αρκεί όµως αυτό. Πρέπει και οι ξένοι να το
πιστέψουν. Επιβάλλεται να πείσουµε ότι είµαστε δυνατοί και απο-
φασισµένοι για κάτι υψηλότερο. Απαιτούµε το σεβασµό της Ελ-
λάδας από τους µεγάλους του πλανήτη και από τους µικρούς. Η
Ελλάδα έχει παρελθόν, παρόν και µέλλον. Ως Έλληνες είµαστε
ιστορικά για κάτι καλύτερο, για κάτι υψηλότερο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ∆’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ)

Τέλος, η Ελλάδα µας έχει ανάγκη από µία ανάταξη προσωπική
και κοινωνική. Χρειαζόµαστε άτοµα µε συνείδηση και πολιτική
αυτογνωσία, πολίτες που συνδυάζουν τη σκέψη, τη δράση, τη
συµµετοχή. Μόνο έτσι η κοινωνία µας θα ξαναβρεί την ισορροπία
της, την ταυτότητα, τον προοδευτικό βηµατισµό. Πρέπει να κτί-
σουµε µία κοινωνία χαρούµενη, να ξανανιώσουµε άνθρωποι, γιατί
αυτά που µας ενώνουν είναι πολλά.

Πολλά µας ενώνουν και µέσα στη Βουλή και δεν βλέπω το
λόγο γιατί να µην υιοθετούµε κάθε τι το θετικό που προέρχεται
από την Αντιπολίτευση. Απαιτείται υπέρβαση των ταµπού. Προ-
σωπικά θα επικροτώ κάθε τι θετικό που προέρχεται από την Αντι-
πολίτευση για το δηµόσιο συµφέρον και την πατρίδα, όπως
έκανα και µε την πρόταση του κ. Καραµανλή για τον Πρόεδρο
της ∆ηµοκρατίας.

Κλείνοντας, αγαπητοί συνάδελφοι, επιθυµώ να σας γνωρίσω
ότι ακούγοντας τον Πρόεδρό µας στη συνεδρίαση της Κοινο-
βουλευτικής µας Οµάδας αλλά και προχθές ως Πρωθυπουργό
στις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις, ένιωσα ότι άκουγα τη συνεί-
δησή µου να εκφράζεται διά στόµατος του Γιώργου Παπαν-
δρέου.

∆εν µου µένει, λοιπόν, παρα όχι µόνο να δώσω ψήφο εµπιστο-
σύνης στην Κυβέρνηση, αλλά και να παλέψω για την υλοποίηση
των στόχων της.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Θα ήθελα να σας πα-
ρακαλέσω, κύριοι συνάδελφοι, κατά συµφωνία και κατά αµοιβαίο
σεβασµό µεταξύ των συναδέλφων να µη γίνονται καταχρήσεις
στο χρόνο.

Θέλω τώρα να παρακαλέσω τον κ. Κιλτίδη της Νέας ∆ηµο-
κρατίας να λάβει το λόγο πεπεισµένος και για τη διάθεσή του να
είναι εντός των ορίων.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΙΛΤΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να χαιρετήσω εξ
ονόµατος και όλων των παρευρισκοµένων συναδέλφων τους συ-
ναδέλφους που ανταµώνουµε ξανά και µε τους καινούργιους σε
αυτήν την Αίθουσα.

Και ειλικρινά πιστεύω, ευρισκόµενος κατά την επιλογή των Ελ-
λήνων συµπολιτών µας στη θέση της Αξιωµατικής Αντιπολιτεύ-
σεως, ότι πρέπει κανένας σε ορισµένα απλά ζητήµατα να θυµίσει
σε αυτην την Αίθουσα κανόνες και αρχές που πρέπει να επικρα-
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τούν και να µην εκλαµβάνονται ότι έρχονται να παρουσιαστούν
εδώ µε την όποια µορφή µαταιότητος. Και το ξεκαθαρίζω αυτό
γιατί εξ αρχής κατά τον θεσµικό µας ρόλο, των Ελλήνων Βου-
λευτών και δη της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης είµαστε υποχρε-
ωµένοι εκ του Συντάγµατος και του πολιτεύµατος να
υπερασπιστούµε τη θέση της Αξιωµατικής Αντιπολιτεύσεως.
Εποµένως εφόσον είναι οι πρώτες Προγραµµατικές ∆ηλώσεις,
εξ αντικειµένου είµαστε αρνητικοί στην ψήφο µας για τις προ-
γραµµατικές εξαγγελίες που ανέγνωσε ο Πρωθυπουργός της
Κυβέρνησης που επέλεξε ο ελληνικός λαός, οι Έλληνες πολίτες
στις εκλογές αυτές. Και πιστεύω ότι αυτό είναι αυτονόητο και
δεν χρειάζεται κανένας µας για να φανεί πιο αρεστός ή δήθεν ή
ουσία ότι υπηρετεί κατά το περιεχόµενο της πολιτικής και των
Βουλευτών το καθήκον του, πρέπει να αλλοτριώνει έννοιες και
περιεχόµενα. Είναι οι πρώτες Προγραµµατικές ∆ηλώσεις. Εµείς
είχαµε άλλη κατάθεση στον ελληνικό λαό. Ο ελληνικός λαός κατά
το πολίτευµα επέλεξε να κυβερνηθεί η χώρα αυτά τα τέσσερα
χρόνια από το κόµµα του ΠΑΣΟΚ που προφανώς ανεδείχθη αυ-
τοµάτως και ως Πρωθυπουργός ο κ. Γεώργιος Παπανδρέου.

Έτσι ξεκαθαρίζουµε εξ αρχής αυτήν τη θέση γιατί γίνεται αρ-
κετή συζήτηση πιστεύω κατά πόσο η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
ή ο πρώην Πρωθυπουργός και σήµερα Πρόεδρός µας έπρεπε να
έχουµε στάση εποικοδοµητική ή αρνητική. Θα έχουµε τη στάση
της Αξιωµατικής Αντιπολιτεύσεως και προφανώς στο σύνολο των
προγραµµατικών εξαγγελιών είµαστε αρνητικοί, γιατί άλλα κα-
ταθέσαµε εµείς στον ελληνικό λαό. Και όταν θα έρθει το πλή-
ρωµα του χρόνου και θα υπάρχουν ενέργειες και δράσεις που
θα πρέπει να επικροτηθούν κατά τον κοινό τόπο που διέπει τους
Έλληνες πολίτες κατά τη συµπόρευσή µας σ’ αυτήν τη δηµιουρ-
γική ζωή, τότε και προφανώς θα πρέπει να υποστηριχθούν τέ-
τοιου είδους επιλογές και δράσεις.

Και επειδή στις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις δεν υπήρχε κάτι το
πολύ συγκροτηµένο για να τεκµηριώσει κάποιος και αντίρρηση,
εγώ θα σταθώ σ’ αυτά τα οποία ήρθαν και είδαν ήδη όχι µόνο το
φως της δηµοσιότητος, αλλά ήρθαν στο προσκήνιο της πολιτικής
µας ζωής.

Και τι είδαµε, αγαπητοί συνάδελφοι; Ένα εγχείρηµα µιας
άλλης κυβερνητικής έκφρασης. Και επειδή είµαι λάτρης, όχι τυ-
πολάτρης στην εφαρµογή του Συντάγµατος, της συνταγµατικής
επιταγής, αλλά και εφαρµογής του κοινοβουλευτικού δηµοκρα-
τικού µας πολιτεύµατος, θέλω να θυµίσω ότι το εγχείρηµα αυτό
που είδαµε να εξελίσσεται -και δεν ακυρώνω σε τίποτα τους επι-
στήµονες τους άξιους ή οποιασδήποτε άλλης, ξέρετε, θεώρη-
σης, πολίτες που βλέπω να κάθονται στα έδρανα τα κυβερνητικά-
πρέπει να θυµίσω ότι ο κοινοβουλευτισµός επιτάσσει και επι-
βάλλει άνδρες πολιτικοί να αναλαµβάνουν την ευθύνη και προ-
φανώς να υποστηρίζονται από τεχνοκράτες και οποιουσδήποτε
άλλους επιστήµονες.

Βλέπουµε ένα εγχείρηµα αυτή τη στιγµή, το οποίο για το καλό
της πατρίδας όλοι ευχόµαστε να πετύχει, αλλά τη νοµοτέλεια ου-
δείς, αγαπητοί συνάδελφοι, µπόρεσε να την παραβλέψει σ’ αυτή
τη ζωή. Και αν άργησε να τη δει µπροστά, τη βλέπουµε µετά από
µερικά χρόνια και τότε οι δεύτερες σκέψεις ή οι σκέψεις αναίρε-
σης δεν διορθώνουν το όποιο κακό έχει συµβεί. Εάν αλλάξει το
περιεχόµενο του πολιτεύµατος, προφανώς πρέπει να αλλάξουν
και τα δεδοµένα της σύνθεσης µιας κυβερνήσεως. Αυτό ως µια
πρώτη παρατήρηση.

Μια δεύτερη παρατήρηση. Είθισται στην πατρίδα µας να γίνο-
νται νέα Υπουργεία, προεδρικά διατάγµατα για το περιεχόµενο
των αρµοδιοτήτων. Και βλέπουµε πάλι ένα εγχείρηµα.

Καταργείται ποιο Υπουργείο, αγαπητοί συνάδελφοι; Το Υπουρ-
γείο Τουρισµού. Ποιο άλλο Υπουργείο; Το Υπουργείο Ναυτιλίας.
Σ’ αυτήν την παγκόσµια οικονοµική κρίση η πατρίδα µας εκτός
από τις όποιες εξαγωγές µικρές ή µεγάλες, τι άλλο προσδοκά,
εκτός από τη ναυτιλία και τον τουρισµό για να συµπληρώσει ό,τι
κενό παρατηρείται, όχι µε κανόνες και συνθήκες παγκόσµιας οι-
κονοµικής κρίσης, αλλά στη συνήθη πεπατηµένη της χώρας µας;
Και έρχονται αυτές οι δύο παραγωγικές δράσεις της χώρας µας
και ακυρώνονται στη σηµατοδότησή τους. ∆εν χρειαζόταν ούτε
ο Ουµπέρτο Έκο να εµφανιστεί στο προσκήνιο ούτε κανένας
άλλος περί σηµειολογίας. Η σηµειολογία έχει αξία όταν ανταπο-

κρίνεται στο περιεχόµενο και φοβούµαι πάρα πολύ ότι σ’ αυτό
ατύχησε ο Πρωθυπουργός της χώρας, αλλά και σε ένα άλλο καί-
ριο σηµείο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)

Προερχόµενος και µη µονοπωλώντας τους αγώνες για το ιστο-
ρικό δίκαιο της Μακεδονίας, θέλω να πω ότι ούτε υπερπατριώτης
υπήρξα ούτε λαϊκιστής. Υπήρξα ουσία πατριώτης και υπερασπι-
στής εθνικών δικαίων και γεννηµένος λαϊκός έζησα ως λαϊκός.
Αλλά, αγαπητοί συνάδελφοι, πάει πολύ όποια φωνή ακούγεται
για την αρνητική σηµατοδότηση της κατάργησης του Υπουρ-
γείου Μακεδονίας-Θράκης να έχει να κάνει µε έναν δήθεν υπερ-
βολικό υπερπατριωτισµό. Όχι. Φοβούµαι πάρα πολύ ότι θα είναι
αργά πάλι όταν κάποια στιγµή πάλι εν έτι ’84-’85 κάποιος Πρόε-
δρος της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας σε µια µακρινή χώρα εδέχθη
ό,τι εδέχθη -για όσους γνωρίζετε τη σύγχρονη ιστορία- και τότε
ξανά να λέµε µα, τι λάθος κάναµε. Εύχοµαι ειλικρινά να µην το
πληρώσει η πατρίδα µας. Αλλά οι πανηγυρισµοί των Σκοπίων δεν
δείχνουν κάτι τέτοιο. Η δικαίωση της Μακεδονίας δεν έχει να
κάνει µόνο κατά την αρχαιότητα. Έχει να κάνει κατά τη σύγχρονη
ιστορία την τεκµηρίωση των ελληνικών δικαίων. Και αυτό δεν
υπερασπίζεται µε την κατάργηση του Υπουργείου Μακεδονίας-
Θράκης. Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Βου-

λευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Γεώργιος Φλωρίδης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, επιτρέψτε µου πριν από όλα από αυτό το Βήµα να ευ-
χαριστήσω τους συµπολίτες µου στο Κιλκίς, γιατί µε την ψήφο
τους βρίσκοµαι για πέµπτη συνεχόµενη φορά στο Ελληνικό Κοι-
νοβούλιο.

Θέλω, επίσης, να επισηµάνω το γεγονός ότι χάρις σ’ αυτούς
τους πολίτες και στην ψήφο τους στο Νοµό Κιλκίς για πρώτη
φορά στην ιστορία του ήρθε πρώτο το ΠΑΣΟΚ και αυτό λέει κάτι
µε τη σειρά του µε την έννοια ότι οι άνθρωποι που αποτελούν
την κοινωνική δοµή στο νοµό µου είναι άνθρωπο απλοί, εργαζό-
µενοι, µικροί, µεσαίοι, αγρότες, βιοµηχανικοί εργάτες και αυτοί
εξέφρασαν µε την ψήφο τους τη µεγάλη διάθεση για αλλαγή, αλ-
λαγή στην Ελλάδα.

Η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανα-
λαµβάνει σε περίοδο πολιτικής και κοινωνικής καµπής της µετα-
πολιτευτικής µας δηµοκρατίας. Η κυβερνητική περίοδος που
έκλεισε δυστυχώς έφερε στην επιφάνεια και ταυτόχρονα όξυνε
περισσότερο τις πολιτικές αδυναµίες και τις κοινωνικές αντιφά-
σεις της σύγχρονης ελληνικής πραγµατικότητας.

Το ΠΑΣΟΚ βρίσκεται ξανά µπροστά στο ιστορικό καθήκον να
οδηγήσει σε µια νέα ποιοτική φάση τη σύγχρονη ελληνική πολι-
τική ζωή. Ξεκινάµε να υλοποιήσουµε ένα σχέδιο σηµαντικών
τοµών και ανατροπών στα χρόνια προβλήµατα του πολιτικού µας
συστήµατος και τις παθογένειές του επίσης, που µπλοκάρει το
σύνολο σχεδόν των δηµιουργικών δυνάµεων της ελληνικής κοι-
νωνίας.

Αισθανόµαστε όλοι ότι η ελληνική κοινωνία είναι ώριµη και δια-
τιθέµενη για σοβαρές αλλαγές και µετατοπίσεις. Αναζητά υπο-
δείγµατα και παραδείγµατα. Αισθανόµαστε πιστεύω ταυτόχρονα
όλοι ότι υπάρχει –και αυτό συµβαίνει σπάνια- µια τάση συγχρο-
νισµού της κοινωνικής διαθεσιµότητας µε την πολιτική πρωτο-
βουλία. Τίποτα δεν είναι εύκολο. Πολλά µπορούν να γίνουν και θα
γίνουν.

Έχουµε αυτή τη στιγµή µια πολύ µεγάλη ευκαιρία ως πολιτικό
σύστηµα για µια νέα συµµαχία εµπιστοσύνης της πολιτικής µε
την κοινωνία που θα πάει την Ελλάδα µπροστά. Αλλιώς –και ση-
µειώστε αυτό- ελλοχεύει ο κίνδυνος της µεταπολιτικής. Ήδη η
νέα Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ αλλάζει την πολιτική ατµόσφαιρα,
ανατρέπει την πολιτική στασιµότητα και παράγει κοινωνική προσ-
δοκία και αισιοδοξία. Και αυτές είναι απαραίτητες προϋποθέσεις
για µια οποιαδήποτε πολιτική πρωτοβουλία και κοινωνική πα-
ρέµβαση.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ∆’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ)

Οι στρατηγικοί άξονες της προγραµµατικής µας δέσµευσης
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είναι απολύτως ξεκάθαροι και σαφείς: αξιοπιστία, αξιοκρατία,
αποτελεσµατικότητα. Αξιπιστία µε την έντιµη διαχείριση της δη-
µόσιας περιουσίας. Αξιοκρατία µε την ισότιµη αντιµετώπιση όλων
των Ελλήνων. Αποτελεσµατικότητα µε τη συστηµατική εργασία
και τη σχεδιασµένη δράση.

Ο δεύτερος στόχος, η αναθέρµανση της οικονοµίας ως µονα-
δικός δρόµος για τη δηµοσιονοµική εξυγίανση και την οικονο-
µική ανάκαµψη αλλά δηµοσιονοµική εξυγίανση και οικονοµική
ανάκαµψη που εντάσσονται σε ένα καινούργιο παραγωγικό µο-
ντέλο, πράσινο µοντέλο ανάπτυξης, ένα µοντέλο που αρνείται
τον παρασιτισµό και την ανάπτυξη µε δανεικά.

Ο τρίτος στόχος, αναβάθµιση των δηµόσιων κοινωνικών αγα-
θών, της παιδείας, της υγείας, της κοινωνικής ασφάλισης, της
πρόνοιας µε τη σταδιακή οικοδόµηση ενός νέου κοινωνικού κρά-
τους. Με άλλα λόγια, να νοιαστούµε επιτέλους για τις µεσαίες
και φτωχότερες κοινωνικές οµάδες που υποφέρουν. Να εργα-
στούµε για τους πολλούς και όχι για τους λίγους αντιστρέφο-
ντας µε αυτόν τον τρόπο το κοινωνικά επώδυνο κυβερνητικό
παράδειγµα της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Και βεβαίως ως τέταρτος στόχος είναι η επανεκκίνηση και επα-
ναδραστηριοποίηση και ενεργητική συµµετοχή της χώρας στο
σύστηµα των διεθνών σχέσεων.

Ο Πρωθυπουργός και οι Υπουργοί της Κυβέρνησης σε αδρές
γραµµές αυτές τις µέρες περιέγραψαν και συνεχίζουν να περι-
γράφουν πώς θα γίνουν όλα αυτά. Όµως είναι πάρα πολύ ση-
µαντικό για όλους εµάς να συνειδητοποιήσουµε ότι έχουµε την
µεγάλη ευκαιρία όλοι εδώ να ανοίξουµε ένα νέο κύκλο πολιτικής
και κοινωνικής αναγέννησης της Ελλάδας.

Το νέο εγχείρηµα του ΠΑΣΟΚ έχει σηµαντική κοινωνική στή-
ριξη, έχει πολιτικό απόθεµα και επάρκεια. Όλοι πρέπει να συµ-
βάλουµε και να αναλάβουµε τις ευθύνες. Γιατί επισηµαίνω για
µια ακόµη φορά, δεν πρόκειται για κοµµατικό στοίχηµα αλλά για
ένα σηµαντικό διακύβευµα της πολιτικής και της χώρας για το
µέλλον.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν αξίζει κανείς να περιγράφει
ή να επιµένει τόσο πολύ σε µια κατάσταση που έχει παραληφθεί
από την προηγούµενη διακυβέρνηση. Ο ελληνικός λαός το γνω-
ρίζει πάρα πολύ καλά τι συνέβη στη χώρα αυτά τα προηγούµενα
πεντέµισι χρόνια και η πολιτική του επιλογή ήταν απολύτως
σαφής, ότι πρέπει η χώρα να αλλάξει κατεύθυνση, πρέπει να αλ-
λάξει το υπόδειγµα και το παράδειγµα. Και οι προγραµµατικές
δεσµεύσεις της Κυβέρνησης όπως τις ανέγνωσε ο Πρωθυπουρ-
γός και όπως τις εξειδικεύουν οι Υπουργοί κινούνται ακριβώς σε
αυτήν την κατεύθυνση, να περιγράψουν όχι απλώς την ανάγκη
αλλαγής πορείας της χώρας αλλά πώς, µε ποιον τρόπο, µε ποια
µέσα, µε ποιες συµµαχίες θα γίνει αυτή η αλλαγή της κατεύθυν-
σης η οποία είναι απαραίτητη για να µπορέσει η χώρα να ξανα-
βρεί τη θέση της στο διεθνές στερέωµα και ο ελληνικός λαός να
ξαναβρεί τη χαµένη του αισιοδοξία, αυτήν που παρέλαβε η Νέα
∆ηµοκρατία το 2004 και την µετέτρεψε σε µια κατήφεια και απαι-
σιοδοξία. Είµαι βέβαιος ότι θα πετύχουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Φλωρίδη.

Καλείται ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας ο κ. Τζίµας να
έρθει στο Βήµα.

ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα
µε ιδιαίτερη προσοχή τις προγραµµατικές δηλώσεις της Κυβέρ-
νησης. Θα µου επιτρέψετε όµως να σηµειώσω στον ελάχιστο
χρόνο που έχω το τι δεν άκουσε ο ελληνικός λαός και φυσικά δεν
ακούστηκε στην Αίθουσα αυτή από τις προγραµµατικές δηλώ-
σεις του κυρίου Πρωθυπουργού.

Σε όλη τη διάρκεια της προεκλογικής περιόδου το ΠΑΣΟΚ µε
µεγάλη επιτυχία πέρασε στον ελληνικό λαό πως είναι το κόµµα
που διοχετεύει όραµα στην ελληνική κοινωνία. Ακούσαµε, λοι-
πόν, από τον κ. Πρωθυπουργό µια οραµατική εξαγγελία, πολι-
τική µε επιδόµατα. Επίδοµα κοινωνικής αλληλεγγύης το οποίο
όταν η Νέα ∆ηµοκρατία το έδινε πριν από µερικούς µήνες µας
κατηγορούσε η τότε αξιωµατική αντιπολίτευση ότι κάνουµε επι-
δοµατική πολιτική.

Μέσα στην οραµατική πρόταση του ΠΑΣΟΚ ακούσαµε για αύ-
ξηση στα όρια του πληθωρισµού, δηλαδή µισό ευρώ την ηµέρα
στον χαµηλοσυνταξιούχο και στον υπάλληλο των επτακοσίων
ευρώ. Στα όρια του πληθωρισµού, λοιπόν, οι αυξήσεις είναι 14 µε
15 ευρώ το µήνα. Αυτό είναι το καινούργιο που έρχεται στην ελ-
ληνική κοινωνία.

Το πρόβληµα της Ελλάδος όπως το ακούσαµε από τον κύριο
Πρωθυπουργό είναι 2.000.000.000 ευρώ, 1.000.000.000 για την
υγεία και 1.000.000.000 για την παιδεία και τελειώσαµε µε τους
δυο αυτούς κορυφαίους θεσµούς και πόρους µε τους οποίους
συναλλάσσεται η πλειονότητα του ελληνικού λαού.

∆εν ακούσαµε απολύτως τίποτα. Μέσα στην πολιτική του
ΠΑΣΟΚ θα γίνει αναδιανοµή του πλούτου στις χαµηλόµισθες τά-
ξεις και στους χαµηλοσυνταξιούχους; Πώς θα γίνει η αναδιανοµή
του πλούτου; Πώς θα γίνει η αναδιανοµή επιχειρηµατικών ευκαι-
ριών; ∆εν ακούσαµε τίποτα για την γενιά των 700 ευρώ. Περιµέ-
νουν οι νέοι, αυτοί που µας κατηγορούσατε ότι τους είχαµε
εγκλωβισµένους. Την γενιά των 700 ευρώ, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, πότε θα την κάνετε γενιά των 1.400 ευρώ; Σε πόσο
χρόνο θα διπλασιάσετε τον κατώτερο µισθό;

Θα καταργήσετε την βαθµολογική βάση του δέκα; Τώρα είστε
στο πρακτέον. Είστε Κυβέρνηση. Η βαθµολογική βάση του δέκα
την οποία εφαρµόσαµε εµείς –καλώς ή κακώς, κριθήκαµε- θα κα-
ταργηθεί από τη δική σας Κυβέρνηση µε την εφαρµογή της
οποίας ερήµωσαν τα πανεπιστήµια στην ελληνική περιφέρεια;
Πρέπει να το πείτε αυτό στον κόσµο.

Τρίτον, θα διπλασιάσετε την αγροτική σύνταξη και το ΕΚΑΣ
όπως έκανε η δική µας κυβέρνηση και πότε, µε τι χρονοδιά-
γραµµα; Η αγροτική σύνταξη των 330 ευρώ που διπλασιάστηκε
από τη Νέα ∆ηµοκρατία θα διπλασιαστεί επί των ηµερών σας;

Τέταρτον, θα καταργήσετε το ΦΠΑ και τον Ειδικό Φόρο Κατα-
νάλωσης στα καύσιµα και το πετρέλαιο για αγροτική κίνηση; Εί-
πατε ότι δεν θα αυξήσετε το ΦΠΑ. Ωραία. Γιατί δεν καταργείτε το
ΦΠΑ, λοιπόν, στο πετρέλαιο και τον Ειδικό Φόρο Κατανάλωσης
όταν αυτό χρησιµοποιείται για αγροτική κίνηση; Θα καταργήσετε
το ΦΠΑ από είδη ευρείας λαϊκής κατανάλωσης, από τρόφιµα;
Αυτή είναι φιλολαϊκή πολιτική. Αν θέλετε δηλαδή να ακουµπή-
σετε τα οξυµένα προβλήµατα της ελληνικής κοινωνίας, την κοι-
νωνία των 2/3 και να προσεγγίσετε τη νέα φτώχεια, καταργήστε
το ΦΠΑ στα προϊόντα και στα είδη διατροφής. ∆εν το κάναµε.
Κριθήκαµε γι’ αυτό όµως. Θα δώσετε δωρεάν φάρµακα σε όλους
τους Έλληνες που έχουν χαµηλό εισόδηµα κάτω από 500 ευρώ;
∆εν ακούσαµε µια αντίστοιχη πολιτική εξαγγελία από εσάς.

Θα εξακολουθεί η χώρα µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της
Κυβέρνησης, να µαστίζεται από την µετανάστευση των νέων στο
εξωτερικό γιατί εµείς δεν θέλουµε να λειτουργήσουµε στην Ελ-
λάδα µη κρατικά πανεπιστήµια, που είµαστε η µοναδική χώρα
στον κόσµο χωρίς µη κρατικά πανεπιστήµια;

Θα αφήσουµε αυτήν την πληθυσµιακή και πνευµατική αιµορ-
ραγία να την υφίσταται ακόµα η πατρίδα µας; Θα κάνετε, ναι ή
όχι, ιδιωτικά πανεπιστήµια; Ξέρετε τι περιµένει η ελληνική κοι-
νωνία, οι άνεργοι; Οι πεντακόσιες χιλιάδες άνεργοι περιµένουν
να τους πείτε σε πόσο χρόνο θα βρουν δουλειά. Στους έξι χιλιά-
δες ανέργους που έχουµε στο νοµό της ∆ράµας σε πόσο χρόνο
θα τους δώσετε δουλειά; Είστε Κυβέρνηση τώρα! Εµείς δεν το
κάναµε, δηµιουργήσαµε στρατιές ανέργων, όπως λέτε και κρι-
θήκαµε γι’ αυτό.

Θα ανοίξετε τα εργοστάσια που έκλεισαν ακόµα επί των ηµε-
ρών σας και δεν τα ανοίξαµε εµείς, όπως η Ελληνική Χαρτοποιία;
Πότε θα τα ανοίξετε τα εργοστάσια, πότε θα επαναφέρετε το
φασόν, το έτοιµο ένδυµα, που ερήµωσε ολόκληρη η Μακεδονία
και η Θράκη επί των ηµερών σας; Πότε θα δώσετε κίνητρα για
επαναπατρισµό αυτών των επιχειρήσεων;

Τέλος, θα καταργήσετε τα όρια ηλικίας για συνταξιοδότηση
που καθιέρωσε αυτή η Κυβέρνηση και πότε θα γίνει αυτό; Πότε
θα φέρετε καινούργιο νόµο που να καταργείτε σύµφωνα µε δέ-
σµευσή σας τα όρια συνταξιοδότησης των γυναικών;

Τέλος, θα µειώσετε το κόστος παραγωγής των αγροτικών
προϊόντων και πώς; Θα µειώσετε τις τιµές των φυτοφαρµάκων κι
πώς και πότε;

Είναι ζητήµατα τα οποία, κύριοι της Κυβέρνησης, ο ελληνικός
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λαός και ιδιαίτερα οι ευαίσθητες κοινωνικές οµάδες περιµένουν
απάντηση και υλοποίηση των προεκλογικών σας δεσµεύσεων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ο κ. Παντούλας, Βου-

λευτής του ΠΑΣΟΚ, έχει το λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΠΑΝΤΟΥΛΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το απο-

τέλεσµα των εκλογών της 4ης Οκτωβρίου είναι ταυτόσηµο µε τη
συλλογική ελπίδα όλων των Ελλήνων να σταµατήσουµε την πα-
ρακµή, να µιλήσουµε για αρχές και αξίες για το δηµόσιο και πο-
λιτικό ήθος που απαιτούν οι πολίτες από την ηγεσία τους, να
πρωτοπορήσουµε και να καινοτοµήσουµε ως χώρα, να επιδεί-
ξουµε σεβασµό στον πολίτη, στη νέα γενιά, κυρίως στον αδύ-
ναµο άνθρωπο, να αναµετρηθούµε όλοι µε τις ευθύνες µας, εν
τέλει να γυρίσουµε σελίδα.

Το κείµενο των Προγραµµατικών ∆ηλώσεων του κύριου Πρω-
θυπουργού µε το οραµατικό και ταυτοχρόνως ρεαλιστικό του
χαρακτήρα καθόρισε µε σαφήνεια το πνεύµα και την πολιτική της
νέας Κυβέρνησης στο σύνολο των τοµέων του δηµόσιου βίου,
στην οικονοµία, στην εξωτερική πολιτική, στο σύστηµα διακυ-
βέρνησης, στο κοινωνικό κράτος.

Η ελληνική κοινωνία είναι αλήθεια ότι παρακολουθεί µε ενδια-
φέρον τα πρώτα βήµατα της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ. Είναι φα-
νερό ότι στην περίοδο που προηγήθηκε αισθάνθηκε ασφυξία και
τώρα αναζητεί προοπτική, αισιοδοξία, ελπίδα. Θέλει να συ-
γκρουστεί µε κατεστηµένα που κρατούν τη χώρα καθηλωµένη,
να σαρώσει τη διαφθορά και να χτίσει ένα πολιτικό σύστηµα δια-
φάνειας και εµπιστοσύνης, να σπάσει αγκυλώσεις και γραφειο-
κρατίες, να ανοίξει µέτωπα µε τους αετονύχηδες της
φοροδιαφυγής και τους επίορκους δηµόσιους λειτουργούς. Να
αντιπαλέψει την κοινωνική ανισότητα, να γκρεµίσει τις αναχρονι-
στικές και κρατικοδίαιτες ολιγαρχικές δοµές, να απελευθερώσει
τις παραγωγικές δυνάµεις του τόπου και να τους δώσει νέο προ-
σανατολισµό. Έχοντας απόλυτη επίγνωση των δυσκολιών δια-
κατέχεται ταυτοχρόνως από την ελπίδα και την προσδοκία ότι
κάτι αλλάζει επιτέλους σε αυτήν τη χώρα.

Ο Γιώργος Παπανδρέου και το ΠΑΣΟΚ είναι έτοιµοι να αντα-
ποκριθούν στις προσδοκίες του ελληνικού λαού και να τιµήσουν
την εµπιστοσύνη του!

Για πρακτικούς αλλά και για λόγους οικονοµίας του χρόνου θα
περιορίσω την παρέµβασή µου σε ένα και µόνο σηµείο των Προ-
γραµµατικών ∆ηλώσεων της Κυβέρνησης, αυτό της Παιδείας.

Ο Πρωθυπουργός της χώρας µίλησε για τολµηρό ποιοτικό
άλµα στο εκπαιδευτικό σύστηµα εξαγγέλλοντας τη συνεχή αύ-
ξηση της χρηµατοδότησης, ώστε να επιτευχθεί το 5% επί του
ΑΕΠ. Στο πλαίσιο αυτό ανακοίνωσε ότι στον Προϋπολογισµό του
2010 τα κονδύλια για την εκπαίδευση θα αυξηθούν κατά 1 δισε-
κατοµµύριο ευρώ για να υλοποιηθούν σταδιακά. Στόχοι όπως η
διετής προσχολική αγωγή, η καθιέρωση του ανοιχτού και ολοή-
µερου σχολείου σε όλη τη χώρα, οι ζώνες εκπαιδευτικής δρα-
στηριότητας, η εισαγωγή στην τριτοβάθµια εκπαίδευση µε τρόπο
που να αποφορτίζει την πίεση από τους µαθητές και το κόστος
από την οικογένεια, η ενίσχυση του εισοδήµατος των εκπαιδευ-
τικών και η εφαρµογή ενός νέου απλού θεσµικού πλαισίου για
την ανώτατη εκπαίδευση.

Η νέα πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας, στην οποία
εύχοµαι τα βέλτιστα στην άσκηση του έργου της όπως και σε
όλους τους Υπουργούς και Υφυπουργούς της Κυβέρνησης του
ΠΑΣΟΚ, καλείται να διαχειριστεί µία κατάσταση ήκιστα κολακευ-
τική για το δηµόσιο εκπαιδευτικό σύστηµα.

Η ουσιαστική αναζήτηση των αιτιών της πολιτικής της Νέας
∆ηµοκρατίας οδηγεί στο συµπέρασµα ότι η υποβάθµιση της δη-
µόσιας εκπαίδευσης υπάκουε στην ιδεολογική της εµµονή ότι η
παιδεία δεν αποτελεί αξία αλλά εµπορικό αγαθό.

Είναι χαρακτηριστικό ότι οι δαπάνες για την παιδεία από το
3,61% επί του ΑΕΠ που ήταν το 2004 µειώθηκαν στο 3,056% το
2009. Το γεγονός αυτό σε συνδυασµό µε την ασφυκτική συρρί-
κνωση του προγράµµατος δηµοσίων επενδύσεων, την κατασπα-
τάληση του δηµόσιου χρήµατος για εξωφρενικές αµοιβές του
κοµµατικού στρατού που επέλασε στο Υπουργείο Παιδείας εν
είδει «φουσάτων» και την απίστευτη, ταυτοχρόνως, προχειρό-

τητα γεµάτη από επιπολαιότητες, αντιφάσεις και σκοπιµότητες
στην άσκηση του νοµοθετικού της έργου επιδείνωσαν µε δρα-
µατικό τρόπο την κατάσταση σε όλες τις εκπαιδευτικές βαθµί-
δες.

Ο Οργανισµός Σχολικών Κτηρίων, για παράδειγµα, απαξιώ-
θηκε συνειδητά για να ικανοποιηθούν τα αδηφάγα οικονοµικά
συµφέροντα εργολάβου. Η τεχνική εκπαίδευση που είναι πυλώ-
νας για την ανάπτυξη της χώρας έχει καταρρεύσει κυριολεκτι-
κώς. Η αναξιοκρατία έγινε ο κανόνας στη στελέχωση της
εκπαίδευσης. Το κύρος των Πανελληνίων Εξετάσεων επλήγη
ακόµα και αυτό βάναυσα και αντί της τιµωρίας οι υπεύθυνοι επι-
βραβεύτηκαν µε προαγωγές. Η διαχείριση του εκπαιδευτικού
προσωπικού έγινε µε όρους άθλιας συναλλαγής, τη στιγµή που
για την επιµόρφωση των εκπαιδευτικών το ποσό που προέβλεψε
η Νέα ∆ηµοκρατία στον προϋπολογισµό που τώρα υλοποιείται
αντιστοιχεί σε 2,5 ευρώ για κάθε εκπαιδευτικό για όλη τη χρο-
νική περίοδο. Το διοικητικό προσωπικό της εκπαίδευσης κεντρικά
και περιφερειακά αφέθηκε στην τύχη του.

Στην τριτοβάθµια εκπαίδευση η Νέα ∆ηµοκρατία επικεντρώ-
θηκε σε γραφειοκρατικού τύπου παρεµβάσεις, ενώ η εν γένει συ-
µπεριφορά της ακύρωσε ακόµα και τις ελάχιστες θετικές
πλευρές του νόµου που η ίδια ψήφισε.

Το Γ’ Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης µνηµονεύεται από την απελ-
θούσα ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας σε σχέση µε το ποσο-
στό απορρόφησης και όχι µε τα ποιοτικά χαρακτηριστικά του. Τα
κονδύλια του ΕΣΠΑ τρία χρόνια από την έναρξή του, µένουν
ακόµα στα συρτάρια του Υπουργείου. Η ανερµάτιστη εκπαιδευ-
τική πολιτική της Νέας ∆ηµοκρατίας συµπυκνώνεται στην εφαρ-
µογή της σταθερής βάσης του 10 που µίλησε ο προηγούµενος
οµιλητής για την εισαγωγή στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, µέτρο
καθαρά διοικητικό µε επικοινωνιακά χαρακτηριστικά. Όµως, οι
αλλαγές στην εκπαίδευση πρέπει να υπακούουν αποκλειστικά και
µόνο σε επιστηµονικούς, εκπαιδευτικούς και παιδαγωγικούς κα-
νόνες. Γι’ αυτό και το πρακτικό αποτέλεσµα από την εφαρµογή
του µέτρου δεν ήταν η ποιοτική αναβάθµιση του λυκείου αλλά
µόνο ο αποκλεισµός χιλιάδων υποψηφίων φοιτητών από τα δη-
µόσια ΑΕΙ της χώρας.

Το απολύτως, δε, παράδοξο της ρύθµισης αυτής συνίσταται
στο γεγονός ότι οι ακατάλληλοι για τα δηµόσια ΑΕΙ είναι κατάλ-
ληλοι ως πελάτες για τα αντίστοιχα της αλλοδαπής ή τα κάθε εί-
δους ποικιλώνυµα κολλέγια και τα άλλα περίεργα κέντρα
ελευθέρων σπουδών της ηµεδαπής.

(Στο σηµείο αυτό χτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Τελειώνετε, κύριε Πα-
ντούλα.

ΜΙΧΑΗΛ ΠΑΝΤΟΥΛΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω την παρέµβασή µου µε

µία επισήµανση που έχει τη σηµειολογία και τη σηµασία της. Στα
χρόνια που Πρωθυπουργός ήταν ο κ. Καραµανλής δεν αισθάν-
θηκε ούτε µία φορά την ανάγκη να συγκαλέσει το Υπουργικό
Συµβούλιο για να συγκαλέσει τα θέµατα της παιδείας. Tabula
rasa όνοµα και πράγµα για τη Νέα ∆ηµοκρατία η εκπαίδευση.

Στο ΠΑΣΟΚ ξέρουµε πολύ καλά ότι οι πολιτικές που στοχεύουν
στο µέλλον, στοιχηµατίζουν στη γνώση. Ο Πρωθυπουργός έχει
πει πολλές φορές ότι η επένδυση στη γνώση, στους νέους, στο
ανθρώπινο κεφάλαιο αποτελεί εθνική αναγκαιότητα. Οι Προ-
γραµµατικές ∆ηλώσεις του Πρωθυπουργού και η εξειδίκευσή
τους από την Υπουργό Παιδείας, την κ. ∆ιαµαντοπούλου, προσ-
διόρισαν αυτόν το στόχο µε απόλυτη σαφήνεια.

Με την κατάθεση της ευγνωµοσύνης µου προς τους Γιαννιώ-
τες που µε ψήφισαν για µία ακόµα φορά να τους εκπροσωπώ στο
Ελληνικό Κοινοβούλιο σας καλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
να υπερψηφίσετε τις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις της Κυβέρνη-
σης.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ο κ. Άρης Σπηλιωτό-
πουλος έχει το λόγο.

ΑΡΙΣΤΟΒΟΥΛΟΣ ΣΠΗΛΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, η συζήτηση για τις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις πι-
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στεύουµε ότι θα ήταν µία σηµαντικότατη ευκαιρία για να µπορέ-
σει η Κυβέρνηση να εξηγήσει όλους τους προγραµµατικούς της
στόχους που δεν κατάφερε να εξηγήσει κατά την προεκλογική
περίοδο. Όµως, µε πολλή προσοχή παρακολουθήσαµε όλους
τους συναδέλφους που πήραν το λόγο και βεβαίως καταλάβαµε
για άλλη µια φορά ότι η Κυβέρνηση προσεγγίζει σωστά, αναλύει
τα προβλήµατα, δεν ακούσαµε όµως ούτε λύσεις ούτε συγκε-
κριµένα χρονοδιαγράµµατα για την επίλυση των λύσεων αυτών.
Και βεβαίως, εκείνο που δεν ακούσαµε εκτός από τις αναλύσεις
είναι συγκεκριµένες δεσµεύσεις, συγκεκριµένους στόχους, συ-
γκεκριµένους τρόπους µε τους οποίους όλα αυτά τα ωραία που
µας αναλύσατε θα µπορούσαν να υλοποιηθούν.

Έτσι, λοιπόν, θα έλεγα ότι είναι λίγες οι οµιλίες των Υπουργών
εκείνων που εν πάση περιπτώσει προσπάθησαν να προσεγγίσουν
τα πράγµατα. Οι περισσότερες δυστυχώς δεν προσοµοίαζαν µε
τις απαιτήσεις που υπάρχουν για συγκεκριµένες προγραµµατι-
κές δηλώσεις. Περισσότερο για άλλη µια φορά ακούστηκαν προ-
εκλογικές εξαγγελίες µε ασάφειες, αοριστολογίες και φυσικά µία
συγκεκριµένη ροπή, η οποία εκδηλώνεται τα τελευταία εικοσιτε-
τράωρα προς το λαϊκισµό. Οι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ από τις
πρώτες κιόλας µέρες της διακυβέρνησης, πριν ακόµα ενηµερω-
θούν σε βάθος, κατά τη δική µου εκτίµηση, άρχισαν ήδη το γκρέ-
µισµα. Πιστεύαµε ότι αυτή η Κυβέρνηση ήλθε να προσθέσει και
να πολλαπλασιάσει, δυστυχώς έχει αρχίσει να αφαιρεί και να δι-
αιρεί. Άρχισαν τα παγώµατα, άρχισαν τις επαναδιαπραγµατεύ-
σεις και φυσικά ξέχασαν ότι το κράτος για να λειτουργήσει,
πρέπει να έχει συνέπεια αλλά πάνω απ’ όλα να έχει συνέχεια.

Ξεκινήσαµε µε την κατάργηση, την απαράδεκτη κατάργηση
του Υπουργείου Εµπορικής Ναυτιλίας, προχωρήσαµε µε τη συµ-
βολική κατάργηση του Υπουργείου Μακεδονίας-Θράκης, προ-
χωρήσαµε σε ένα εκπληκτικό σόου στην Ηλεία µε τον Ισπανό
αρχιτέκτονα που όµως πίσω από αυτό το επικοινωνιακό σόου
κρύβεται µια βαθιά υποτίµηση της επιστηµονικής κοινότητας
στην Ελλάδα και κυρίως των αρχιτεκτόνων και βεβαίως προχω-
ρήσαµε µε όλα τα όσα συνοδεύτηκαν έξω από το Υπουργείο Ερ-
γασίας µε τα ΜΑΤ. Και φυσικά προχωρήσαµε µε τα γνωστά
«µέτρα» ασάφειας γύρω από το λιµάνι του Πειραιά τα οποία φυ-
σικά έπληξαν την αξιοπιστία και το διεθνές κύρος της χώρας. Και
βέβαια ακούσαµε και τον προλαλήσαντα, αλλά και το µεσηµέρι,
να µιλούν πάρα πολύ για τα ζητήµατα της παιδείας. Και επειδή το
τελευταίο Υπουργείο το οποίο είχα την τιµή να υπηρετήσω, είναι
το Υπουργείο Παιδείας, επιτρέψτε µου να πω ότι εκεί τα πράγ-
µατα είναι τελείως διαφορετικά από αυτά που επιχείρησαν οι οµι-
λητές να παρουσιάσουν.

Εµείς από την πρώτη στιγµή είχαµε ξεκινήσει µια προσπάθεια
µε χαµηλούς τόνους και µε διάθεση διαλόγου να προχωρήσουµε
σε σύνθεση και να αναζητήσουµε την απαιτούµενη συνεννόηση
µε κουλτούρα διαλόγου γιατί για εµάς η παιδεία ήταν, είναι και
θα είναι πάνω και πέρα από κοµµατικές σκοπιµότητες. Ήταν,
είναι και θα είναι εθνική υπόθεση. Και το «εθνική» για εµάς έχει
µεγάλη σηµασία γιατί βλέπω ότι στον καινούργιο τίτλο του
Υπουργείου, παραλείψατε τον επιθετικό προσδιορισµό «εθνική».
Είναι µόνο Παιδείας και Θρησκευµάτων και διά βίου εκπαίδευ-
σης και µάθησης. Το «εθνικής παιδείας» πια δεν υπάρχει. ∆εν
ξέρω γιατί υπήρξε αυτή από τη δική σας πλευρά η επιλογή.

Αλλά εν πάση περιπτώσει πιστεύω ότι θα συµφωνήσετε και
εσείς µαζί µου ότι η παιδεία έχει και πρέπει να έχει εθνικό περιε-
χόµενο. Είναι και πρέπει να παραµείνει ως εθνική υπόθεση. Γι’
αυτό και από την πρώτη στιγµή στην προσπάθειά µας ξεκινήσαµε
πάνω απ’ όλα να αποκαταστήσουµε το κλίµα εµπιστοσύνης που
θα έπρεπε να υπήρχε, µε όλους τους φορείς της εκπαιδευτικής
κοινότητας. Επιδιώξαµε να λειτουργήσουµε µε συνθήκες εκπαι-
δευτικής ειρήνης και κυρίως να προχωρήσουµε µε κάποια ση-
µαντικά βήµατα, προσεκτικά αλλά σηµαντικά βήµατα, στον
πολύπαθο χώρο της εθνικής παιδείας στη χώρα µας.

Όλο αυτό το διάστηµα καταφέραµε και κατακτήσαµε µία
έντιµη και καθαρή σχέση µεταξύ της πολιτείας αλλά και όλων
των φορέων που υπηρετούν την εκπαιδευτική κοινότητα. Και
αυτό βασίστηκε σε µια διαρκή και ουσιαστική σχέση αµφίδρο-
µης εµπιστοσύνης, ισοτιµίας, συνεργασίας αλλά πάνω απ’ όλα
βασίστηκε σε ουσιαστικό διάλογο που ξεκινήσαµε από την

πρώτη στιγµή. ∆ιάλογο για να αφουγκραστούµε, για να ακού-
σουµε και όχι φυσικά διάλογο παραλλήλων µονολόγων.

Έτσι, λοιπόν, πιστεύουµε ότι η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµο-
κρατίας έχει αποδείξει ότι πιστεύει στο διάλογο. Και βεβαίως,
από την πρώτη στιγµή δεν διστάξαµε να υποστηρίξουµε πως οι
µεγάλες αλλαγές στο χώρο της παιδείας δεν µπορούν να επι-
συµβούν χωρίς τις αναγκαίες ουσιαστικές, πολιτικές και κοινω-
νικές συναινέσεις. Γι’ αυτό και εµείς θέλουµε από τη δική σας
πλευρά να δεσµευτείτε και κατηγορηµατικά ότι θα αφήσετε τα
κοµµατικά καπέλα έξω από τον ευαίσθητο χώρο της παιδείας και
θα επιδιώξετε και εσείς µε τη δική σας σειρά, να προχωρήσουµε
µε κουλτούρα διαλόγου σε αυτή τη βαθιά πολιτική και κοινωνική
συναίνεση, που θα µας επιτρέψει να ολοκληρώσουµε τη µεγάλη
µεταρρύθµιση που έχουµε ξεκινήσει στο χώρο της εκπαίδευσης.
Και από αυτή τη στάση και µόνο θα κριθείτε.

Βέβαια, από τις πρώτες ηµέρες πιστεύουµε ότι το ΠΑΣΟΚ δεν
κατάφερε να αξιολογήσει σωστά τα προβλήµατα. Και αυτό το
λέω γιατί δυστυχώς για εµάς, η πρώτη πρωτοβουλία, που εξήγ-
γειλε η νέα πολιτική ηγεσία, ήταν η κατάργηση της πρόσθετης δι-
δακτικής στήριξης, η κατάργηση δηλαδή του δηµοσίου δωρεάν
φροντιστηρίου. Και βέβαια, για να γίνω πιο κατανοητός, όταν
ήρθε αντιµέτωπος µε το σύνολο της εκπαιδευτικής κοινότητας,
δηλαδή µε τις αντιδράσεις γονέων και εκπαιδευτικών, αναγκά-
στηκε η σηµερινή πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας να
υπαναχωρήσει και να αναθεωρήσει την αρχική στάση και συ-
µπεριφορά της.

∆εύτερη απόφαση ήταν η περικοπή των προσλήψεων των εκ-
παιδευτικών σε όλη τη χώρα. Και βέβαια φοβούµαι ότι πίσω από
αυτήν την περικοπή στις προσλήψεις φαίνεται η αδυναµία της
πολιτικής ηγεσίας να διεκδικήσει τις απαιτούµενες πιστώσεις
από το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας προκειµένου να µην υπάρ-
χουν κενά στην παιδεία, να µην υπάρχουν κενά στα σχολειά της
χώρας. Και φυσικά να πούµε ότι αν εν πάση περιπτώσει το
ΠΑΣΟΚ βλέπει πια την πραγµατικότητα ως έχει και αναγνωρίζει
ότι πρέπει να προχωρήσει σε περιστολή δαπανών και αφήνει
πίσω τις προεκλογικές εξαγγελίες, γιατί είδε σήµερα ότι αυτές
είναι ανεφάρµοστες, τουλάχιστον να καταλάβει ότι άλλο περι-
στολή δαπανών στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα και άλλο φυσικά
να κόβουµε κονδύλια για την εκπαίδευση για να κάνουµε περι-
στολή δαπανών στον τοµέα των προσλήψεων των εκπαιδευτικών
για να αντιµετωπίσουµε τα κενά, γιατί κάτι τέτοιο θα ήταν όχι
απλώς τραγικό, θα ήταν εγκληµατικό.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)

Βέβαια, θεωρώ πως δεσµεύεται το ΠΑΣΟΚ ότι θα συνεχίσει
τον εθνικό διάλογο για την παιδεία µε γνώµονα το εθνικό συµ-
φέρον. Είµαι βέβαιος ότι εκεί ο εθνικός διάλογος που εµείς ξεκι-
νήσαµε και σχεδόν έχει ολοκληρωθεί, θα προχωρήσει στο
επόµενο διάστηµα έτσι ώστε, από κοινού, να προχωρήσουµε στις
αναγκαίες αποφάσεις, προκειµένου να έχουµε µια ριζική ανα-
µόρφωση του σχολειού και την αποσύνδεση του σχολειού από
τον τρόπο εισαγωγής των παιδιών στα Πανεπιστήµια. Κυρίως να
προχωρήσουµε µε µία προοπτική ρεαλιστική που θα στηρίζεται
στην ευρύτατη δυνατή πολιτική και κοινωνική συναίνεση την
οποία από την πρώτη στιγµή εµείς δείξαµε και θέλω να πιστεύω
ότι και αυτή θα ολοκληρωθεί.

Τουλάχιστον, όσο µας αφορά εµείς προσωπικά είµαστε από
την πρώτη στιγµή αυτοί που έχουµε πει, ότι θα εγγυηθούµε την
ολοκλήρωση του εθνικού διαλόγου γιατί αποτελεί κατάκτηση όχι
της δικής µας παράταξης ούτε προσωπική κατάκτηση αλλά κα-
τάκτηση της ελληνικής κοινωνίας. Βέβαια, θέλω να πιστεύω ότι
θα συνεχιστεί η αναβάθµιση που, ήδη, ξεκίνησε στα πανεπιστή-
µια µε τους τετραετείς προγραµµατισµούς που σηµαίνει το µε-
γάλο και ουσιαστικό βήµα για την αυτοτέλεια των πανεπιστηµίων.

Θα συνεχίσετε την ίδια προσπάθεια που εµείς κάναµε για να
µπορέσουµε να δούµε σε ανώτατη βαθµίδα τα τεχνολογικά ιδρύ-
µατα της χώρας. Και φυσικά είµαι βέβαιος ότι µε αυτόν τον
τρόπο θα προχωρήσετε και το συνολικό καινούργιο χωροταξικό
σχεδιασµό που εµείς ξεκινήσαµε, έτσι ώστε να µην φυτρώνουν
άναρχα καινούργια τµήµατα πανεπιστηµίων και ΤΕΙ σε όλη τη
χώρα αλλά όλα αυτά να γίνουν συντονισµένα και να εξυπηρετούν

150 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τις ανάγκες της τοπικής κοινωνίας, τις ανάγκες της αγοράς ερ-
γασίας και κυρίως τις σύγχρονες κοινωνικές ανάγκες.

Είµαι βέβαιος, επειδή πολύ λόγο κάνατε, ότι πια θα αφήσετε τη
λογική της απαξίωσης του εκπαιδευτικού συστήµατος και θα
αντιληφθείτε…

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Σπηλιωτόπουλε,
σας παρακαλώ να ολοκληρώνετε όµως. Έχουµε υπερβεί κατά
πολύ το χρόνο.

ΑΡΙΣΤΟΒΟΥΛΟΣ ΣΠΗΛΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: …και θα αντιληφθείτε
ότι το µεγαλύτερο όπλο που έχει αυτή η χώρα είναι, πράγµατι, το
εκπαιδευτικό προσωπικό της. Το µεγάλο µας όπλο είναι οι εκ-
παιδευτικοί φορείς. Είναι όλοι αυτοί οι δάσκαλοι, όλοι αυτοί οι
καθηγητές οι οποίοι, πράγµατι, κάτω από αντίξοες συνθήκες συ-
νεχίζουν και προσφέρουν ό,τι σηµαντικότερο υπάρχει, που είναι
η προσφορά τους στο µέλλον της πατρίδας, γιατί αναλαµβάνουν
τη νέα γενιά στα χέρια τους. Και βέβαια, να είµαστε περήφανοι
γιατί ό,τι και να λέµε, τα ελληνικά πανεπιστήµια κατάφεραν να
είναι τουλάχιστον στις πιο σηµαντικές θέσεις, στη µεγαλύτερη
και συνολικότερη παγκόσµια κατάσταση των Ανωτάτων Εκπαι-
δευτικών Ιδρυµάτων.

Και τέλος, µία τελευταία λέξη.
Επειδή πολύς λόγος ακούστηκε για τα κολλέγια, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, εδώ πρέπει να διευκρινίσουµε το
εξής: Εµείς συνεχίσαµε το έργο, γιατί το κράτος οφείλει να έχει
συνέχεια και να µη διαταράσσει την πορεία του και να µην πα-
ραβιάζει τους νόµους, έστω και αν υπάρχει προεκλογική περίο-
δος. Αφήσαµε, όµως, τη δυνατότητα στην καινούργια ηγεσία του
Υπουργείου Παιδείας να ανακαλέσει οποιαδήποτε στιγµή, αφού
κάνει εξονυχιστικό έλεγχο, την όποια προσωρινή άδεια στο όποιο
κολλέγιο.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Παρακαλώ τελειώνετε,
έχετε υπερβεί τα εννέα λεπτά.

ΑΡΙΣΤΟΒΟΥΛΟΣ ΣΠΗΛΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν σας αρέσουν τα
κολλέγια; Κλείστε τα. Ιδού η Ρόδος ιδού και το πήδηµα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κι εµείς σας ευχαρι-
στούµε.

Το λόγο έχει, ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Βασίλειος Έξαρχος.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΕΞΑΡΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το αποτέλεσµα των εκλογών

αποτελεί µία πολύ µεγάλη και καθαρή νίκη του ΠΑΣΟΚ. Οι Ελ-
ληνίδες και οι Έλληνες µε την ψήφο τους έδωσαν ισχυρή εντολή
στο Γιώργο Παπανδρέου να σχηµατίσει αυτοδύναµη Κυβέρνηση.
Έδωσαν εντολή στο ΠΑΣΟΚ να προχωρήσει, χωρίς καθυστερή-
σεις, σε όλες τις ριζικές αλλαγές και τοµές που θα εγγυηθούν
µία νέα πορεία για τη χώρα.

Η ενίσχυση της ρευστότητας στην αγορά, η στήριξη των οι-
κονοµικά ασθενέστερων και των µεσαίων στρωµάτων, η προώ-
θηση της κοινωνικής συνοχής, το κράτος πρόνοιας, οι ριζικές
αλλαγές στο κράτος, η ανάπτυξη της υπαίθρου, η αντιµετώπιση
της ανεργίας και ιδιαίτερα της ανεργίας των νέων και η σύγχρονη
παιδεία αποτελούν τις µεγάλες προτεραιότητες και δεσµεύσεις
µας. Γι’ αυτές τις προτεραιότητες και δεσµεύσεις θα δουλέ-
ψουµε µε όλες µας τις δυνάµεις, τιµώντας στο ακέραιο την εµπι-
στοσύνη των πολιτών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γνωστό ότι η χώρα µας
βιώνει µία πρωτοφανή κρίση, που δεν είναι µόνο οικονοµική, είναι
και κρίση θεσµών, είναι και κρίση αξιών. Αυτή η κρίση έχει δηµι-
ουργήσει στους πολίτες ένα αίσθηµα ανασφάλειας και προβλη-
µατισµού συγχρόνως, για το κατά πόσο είναι εύκολη η αλλαγή
πορείας για τη χώρα και τη ζωή τους. Εµείς πιστεύουµε ότι µπο-
ρεί να υπάρξει αυτή η µεγάλη ανατροπή. Πιστεύουµε σε αυτή τη
µεγάλη αλλαγή, που µπορεί να φαίνεται δύσκολη, είναι όµως εφι-
κτή και ανταποκρίνεται στα αυτονόητα αιτήµατα των πολιτών για
αξιοπρεπή διαβίωση, για κοινωνικές παροχές, για διαφάνεια και
ισονοµία.

∆εν ισχυριζόµαστε, βεβαίως, ότι ο δρόµος είναι εύκολος. Γνω-
ρίζουµε ότι υπάρχουν δυσκολίες, έχουµε πλήρη επίγνωση των
προβληµάτων και των δυσκολιών. Έχουµε, όµως, ολοκληρωµένο
πρόγραµµα, έχουµε σχέδιο και έχουµε αναλάβει πολύ συγκεκρι-

µένες καθαρές δεσµεύσεις, δεσµεύσεις που είναι µετρήσιµες µε
συγκεκριµένο οδικό χάρτη πορείας, που ξεκινά από τις πρώτες
εκατό ηµέρες και αναφέρεται στη στήριξη των οικονοµικά ασθε-
νέστερων και των µεσαίων στρωµάτων, στο νοικοκύρεµα της οι-
κονοµίας και στην προστασία της απασχόλησης. Εµείς έχουµε
τη βούληση να εφαρµόσουµε µε συνέπεια τις δεσµεύσεις µας.
Εξάλλου, όπως φαίνεται από τη σύγχρονη πολιτική ιστορία της
χώρας µας, το ΠΑΣΟΚ ήταν πάντα για τα δύσκολα.

Έχουµε καταθέσει µία ολοκληρωµένη πρόταση για ένα άλλο
νέο µοντέλο ανάπτυξης στη χώρα.

Η πράσινη ανάπτυξη, µία νέα εθνική στρατηγική για τον αγρο-
τικό τοµέα -είναι δικές µας προτάσεις και έχουµε ξεκαθαρίσει ότι
µε βάση αυτή την πρόταση ο προσανατολισµός του αγροτικού
τοµέα της χώρας µας πρέπει να είναι κυρίως η παραγωγή τρο-
φίµων µε εγγυηµένη ταυτότητα, µε εγγυηµένη ποιότητα, µε
εµπορική αξία- η στήριξη του εισοδήµατος των αγροτών, η συ-
νέχιση των κοινοτικών ενισχύσεων και µετά το 2013, αλλά και η
δίκαιη κατανοµή αυτών των ενισχύσεων µε διαφάνεια -που δεν
έγινε αυτήν την περίοδο που κυβέρνησε η Νέα ∆ηµοκρατία- η
µείωση του κόστους παραγωγής, η εξυγίανση της αγοράς για
την καταπολέµηση της κερδοσκοπίας των καρτέλ, οι ριζικές αλ-
λαγές στους συνεταιρισµούς και στις οργανώσεις των αγροτών,
τα κίνητρα για τους νέους αγρότες, ένα σύγχρονο σύστηµα εκ-
παίδευσης των αγροτών και η κατασκευή µεγάλων αρδευτικών
έργων και έργων αποταµίευσης νερού, είναι οι δικές µας δε-
σµεύσεις.

Εµείς, το ΠΑΣΟΚ, είµαστε ξεκάθαροι. Η ανάπτυξη της υπαί-
θρου ταυτίζεται µε την περιφερειακή σύγκλιση, µε την αύξηση
του προγράµµατος δηµοσίων επενδύσεων, µε την ανακατανοµή
των δαπανών του προϋπολογισµού προκειµένου η περιφέρεια
να πάρει τους πόρους που δικαιούται µε ειδικά προγράµµατα για
τις αγροτικές περιοχές που έχουν περιβαλλοντικά ή διαρθρωτικά
προβλήµατα, όπως είναι, για παράδειγµα, οι πυρόπληκτες πε-
ριοχές. Και η επίσκεψη του Πρωθυπουργού, κύριε συνάδελφε,
στις πυρόπληκτες περιοχές και στην Ηλεία ήθελε να δώσει ένα
πρώτο δείγµα γραφής ότι ο Γιώργος Παπανδρέου και το ΠΑΣΟΚ
τιµούν τις προεκλογικές δεσµεύσεις. Αλλά χρειάζονται όµως πα-
ρεµβάσεις και για τις αγροτικές περιοχές που έχουν διαρθρω-
τικά προβλήµατα, όπως είναι καπνοπαραγωγικές περιοχές, όπως
είναι περιοχές µε προϊόντα σε κρίση.

Η ανάπτυξη της υπαίθρου, όµως, ταυτίζεται και µε τη βελτίωση
της ποιότητας ζωής. Γι’ αυτό εµείς έχουµε µιλήσει για την ανά-
γκη επέκτασης του θεσµού των ολοήµερων σχολείων και στην
ελληνική ύπαιθρο, έχουµε µιλήσει για την ανάγκη µιας νέας
πνοής για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, µε κέντρα υγείας, αγρο-
τικά ιατρεία και σύγχρονα νοσοκοµεία παντού, νοσοκοµεία που
θα έχουν το απαραίτητο προσωπικό για να βελτιωθούν και οι
συνθήκες νοσηλείας των ασθενών, αλλά και οι συνθήκες εργα-
σίας των εργαζοµένων.

Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε πρόγραµµα,
έχουµε σχέδιο, γι’ αυτό προχωρούµε µπροστά µε αισιοδοξία, µε
σιγουριά και µε αυτοπεποίθηση. Γνωρίζουµε και µπορούµε -
έχουµε εµπιστοσύνη στην κρίση των Ελλήνων πολιτών και στη
βοήθειά τους- ότι µε πολλή δουλειά, θα πετύχουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ευχαριστούµε και εµείς
τον κ. Έξαρχο. Και µάλιστα τον ευχαριστώ διπλά, γιατί δεν υπε-
ρέβη καθόλου το χρόνο.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Ιωάννης
Παπαθανασίου.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
στις 4 Οκτωβρίου συγκρούστηκαν δύο διαφορετικές αντιλήψεις
και δύο διαφορετικές προτάσεις εξόδου από την κρίση.

Η πρόταση της Νέας ∆ηµοκρατίας υποστήριξε µε ειλικρίνεια
ότι για να περιοριστεί το δηµόσιο έλλειµµα και το χρέος, χρειά-
ζονται δύσκολες, αλλά αναγκαίες αποφάσεις, και για να οδηγη-
θεί η ελληνική οικονοµία και πάλι σε αναπτυξιακούς ρυθµούς,
χρειάζονται βαθιές διαρθρωτικές αλλαγές. Στο πλαίσιο αυτό τολ-
µήσαµε και καταθέσαµε ένα ολοκληρωµένο σχέδιο µε είκοσι
τρεις συγκεκριµένες πολιτικές, ένα σχέδιο που µπορεί να µειώ-
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σει τουλάχιστον το έλλειµµα κατά 4.800.000.000 ευρώ το 2010
και κατά 5.200.000.000 ευρώ το 2011. Και λέω «τουλάχιστον»
γιατί υπήρχαν και προτάσεις που δεν µπορούσαν να κοστολογη-
θούν µε ακρίβεια. Για πρώτη φορά ένα κόµµα εξουσίας ζήτησε
ψήφο, προκειµένου να εφαρµόσει µία δύσκολη, αλλά εθνικά ανα-
γκαία πολιτική. Αυτή ήταν η πρόταση της Νέας ∆ηµοκρατίας,
πρόταση για την οποία είµαστε όλοι περήφανοι. Και ό,τι είπαµε
πριν τις εκλογές, το λέµε και τώρα.

Η πρόταση, αντιθέτως, του ΠΑΣΟΚ υποστήριζε ότι για να
βγούµε από την κρίση, χρειάζεται ένα µεγάλο αναπτυξιακό πα-
κέτο, που σε βάθος της τετραετίας απαιτεί τουλάχιστον
10.700.000.000 ευρώ. Το ΠΑΣΟΚ δεν πρότεινε ούτε ένα δυσά-
ρεστο µέτρο, παρόλο ότι είχε υποστηρίξει και εκτιµήσει ότι το
έλλειµµα θα κλείσει το 2009 τουλάχιστον στο 8%. Και κάθε φορά
που ηρωτάτο ο κ. Παπανδρέου «πού θα βρει τα λεφτά», υπο-
στήριζε µονότονα: «δεν είναι θέµα χρηµάτων, λεφτά υπάρχουν,
η πολιτική βούληση απουσιάζει».

Σήµερα, µερικές µέρες µετά, έχουµε µπροστά µας ένα άλλο
ΠΑΣΟΚ, το οποίο σιγά-σιγά επιχειρεί να πάρει απόσταση από όλα
αυτά τα οποία ευχάριστα υποσχόταν, παρόλο ότι στα λόγια λέει
ότι θα τηρήσει τα πάντα. Ό,τι ανεύθυνο, όµως, λέγατε πριν τις
εκλογές, θα το βρείτε µπροστά σας. Το βρήκατε ήδη στο λιµάνι
του Πειραιά, όπου και η χώρα εκτέθηκε διεθνώς. Προκαλείτε
προβλήµατα στην αγορά, στις επιχειρήσεις και στην κοινωνία,
για να χαϊδέψετε τα αυτιά µιας χούφτας «βολεµένων» συνδικα-
λιστών.

Βλέπουµε σήµερα την Κυβέρνηση, αντί να σηκώσει τα µανίκια
πραγµατικά και όχι επικοινωνιακά και να κάνει ό,τι είναι δυνατόν
για να περιορίσει το έλλειµµα, να προσπαθεί µε κάθε τρόπο να το
φουσκώσει για προφανείς µικροπολιτικούς λόγους.

Βλέπουµε σήµερα µία Κυβέρνηση να κάνει αυτό το οποίο δεν
θα έκανε κανένας νοικοκύρης οικογενειάρχης, να µεταθέτει, δη-
λαδή, πολιτικές που ενισχύουν τα έσοδα για το επόµενο έτος και
να επιταχύνει πολιτικές που αυξάνουν τις δαπάνες φέτος. Γιατί
να µετατεθεί χρονικά η είσπραξη τουλάχιστον 1.100.000.000
ευρώ από την τακτοποίηση των ηµιυπαιθρίων και µάλιστα σε µία
εποχή που το µεγάλο µας πρόβληµα είναι τα έσοδα; Γιατί να µε-
τατεθεί χρονικά ο διαγωνισµός ή να καθυστερήσει για το
«ΞΥΣΤΟ», όταν πάνω από 600.000.000 ευρώ θα µπορούσε να ει-
σπράξει το κράτος µέσα στο 2009; Γιατί να µετατεθεί χρονικά η
είσπραξη του ΕΤΑΚ ή των νέων τελών κυκλοφορίας; Γιατί δεν
έχει κατ’ απόλυτη προτεραιότητα κινητοποιηθεί –µάλιστα µας κα-
τηγορούσατε γι’ αυτό- ο φοροεισπρακτικός µηχανισµός και η
ΥΠ.Ε.Ε., προκειµένου να ενισχύσει τα έσοδα, τα οποία λόγω της
κρίσεως υστερούν; Και κυρίως, γιατί θα πρέπει µία σειρά από δα-
πάνες κάθε µορφής να πληρωθούν όλες τώρα, φέτος -τη στιγµή
που λόγω της κρίσεως τα έσοδα υστερούν τραγικά- και όχι στα-
διακά, όπως θα έκανε κάθε λογικός άνθρωπος;

Είναι προφανές: Γιατί σας εξυπηρετεί να εµφανίσετε φέτος το
έλλειµµα υψηλότερο και για µικροκοµµατικούς λόγους και για να
µας πείτε τάχα του χρόνου ότι πετύχατε µεγάλη µείωση. Είναι
δικαίωµά σας, αλλά είναι και δική σας η ευθύνη. ∆εν παίζουµε
κοµµατικά παιχνίδια µε το έλλειµµα όταν η χώρα πληρώνει πε-
ρισσότερα χρήµατα για τόκους απ’ ό,τι για την εκπαίδευση των
παιδιών µας και για την υγεία όλων µας. Όσοι το κάνουν αυτό θα
το βρουν µπροστά τους και από τις αγορές και από την Ευρω-
παϊκή Ένωση που θα απαιτεί περισσότερα και σκληρότερα µέτρα
τα οποία τελικά θα τα πληρώσουµε όλοι µας και η ευθύνη είναι
όλη δική σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σκοπός µας δεν είναι µόνο να
ασκήσουµε κριτική. Αντίθετα, όπως είπε και ο Πρόεδρος, θα στη-
ρίξουµε τις όποιες θετικές αποφάσεις πάρει αυτή η Κυβέρνηση.
Στηρίζουµε τις αποφάσεις σας για τα κρατικά αυτοκίνητα κι εγώ
προσωπικά ακόµα περισσότερο, γιατί αυτή η ρύθµιση για το leas-
ing περιλαµβάνεται στο νέο θεσµικό πλαίσιο για τις προµήθειες
του δηµοσίου ειδικά για τα αυτοκίνητα και τους ηλεκτρονικούς
υπολογιστές. Είναι το άρθρο 21 του νόµου περί ενδοοµιλικών συ-
ναλλαγών που ψηφίσαµε το καλοκαίρι.

Θα στηρίξουµε πολιτικές τις οποίες ξεκινήσαµε και ευχόµαστε
να ολοκληρώσετε το συντοµότερο δυνατόν. Πολιτικές όπως είναι
η εφαρµογή του νόµου για τη δηµιουργία ενιαίας αρχής για την

καταβολή των µισθών στους υπαλλήλους, η εφαρµογή ενός ολο-
κληρωµένου συστήµατος για την παρακολούθηση της συνταγο-
γράφησης και της χορήγησης φαρµάκων, το νέο σύστηµα
είσπραξης βεβαιωθέντων χρεών µε αξιοποίηση της τεχνογνω-
σίας της αγοράς, η αναδιοργάνωση της υπηρεσίας ειδικών ελέγ-
χων. Ήδη από το πρώτο εννιάµηνο του 2009 τα εκτιµώµενα
έσοδα από πάσης φύσεως πρόστιµα είναι αυξηµένα κατά 27%
σε σύγκριση µε την περασµένη χρονιά, η αλλαγή του τρόπου κα-
τάρτισης του Προϋπολογισµού µε την υιοθέτηση Προϋπολογι-
σµού προγραµµάτων, η ηλεκτρονική διασύνδεση του
Υπουργείου Οικονοµικών µε λογιστήρια των εταιρειών προκει-
µένου να γίνονται διασταυρώσεις, η εφαρµογή προγράµµατος
εγγυήσεων για επιχειρήσεις που αντιµετωπίζουν προβλήµατα, η
εφαρµογή του επενδυτικού νόµου που ενισχύει πάνω από έξι χι-
λιάδες επενδύσεις, οι συµπράξεις δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα
µε σύνολο πενήντα δύο εγκεκριµένων έργων µε 5.700.000.000
ευρώ και η δηµιουργία µιας αναπτυξιακής τράπεζας στα πρό-
τυπα της γερµανικής KFW που θα υποστηρίξει µεταξύ άλλων τη
χρηµατοδότηση έργων υποδοµής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα µια σειρά από χώρες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης βρίσκονται ήδη σε πολύ δύσκολη θέση
µε µεγάλα ελλείµµατα. Η Γαλλία έχει έλλειµµα 8,2%, η Γερµανία
5%, η Ιρλανδία 12%, η Ισπανία 8,6% και βέβαια δεν µιλάµε για τις
Ηνωµένες Πολιτείες όπου κι εκεί έχουµε πολύ µεγάλα, διψήφια
νούµερα. Όλες οι χώρες θέλουν περισσότερο χρόνο για να µει-
ώσουν τα ελλείµµατά τους και αυτό το χρόνο, πράγµατι, τον δι-
καιούται και η Ελλάδα.

Το είπα και πριν τις εκλογές και θα το πω και τώρα. Τα µέτρα
που θα απαιτηθούν θα είναι δυσάρεστα και θα απέχουν πολύ απ’
αυτά που περιλαµβάνονται στο πρόγραµµά σας. Η ευθύνη όµως
είναι πλέον δική σας. Αυτό που έχει σηµασία και όλοι ευχόµαστε
είναι να πετύχετε στο έργο σας.

Επαναλαµβάνω ότι για κάθε πολιτική για την οποία δουλέψαµε
σκληρά όλους αυτούς τους µήνες και που είστε διατεθειµένοι να
κάνετε πράξη θα έχετε τη βοήθειά µας, όµως έχω βαθιά την πε-
ποίθηση ότι είπατε συνειδητά ψέµατα στους πολίτες παρ’ όλα τα
όσα περί ειλικρίνειας ακούσαµε χθες από τον κ. Πρωθυπουργό.
Φοβάµαι ότι οι πολιτικές που θα ακολουθήσετε δεν θα έχουν καµ-
µία σχέση µε τις προεκλογικές σας δεσµεύσεις, γι’ αυτό και κα-
ταψηφίζουµε τις προγραµµατικές σας δηλώσεις.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει η Υπουρ-

γός Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας κ. Λούκα Κα-
τσέλη.

ΛΟΥΚΙΑ ΚΑΤΣΕΛΗ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανταγωνιστικό-
τητας και Ναυτιλίας): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από
λίγες ηµέρες ο ελληνικός λαός εµπιστεύθηκε στο ΠΑΣΟΚ και
στον Πρόεδρό του Γιώργο Παπανδρέου το δύσκολο έργο της
διακυβέρνησης του τόπου. Μας παρέδωσε τη σκυτάλη µε την ελ-
πίδα αλλά και την απαίτηση της επαναφοράς της εµπιστοσύνης
στο πολιτικό σύστηµα. Για µας το γεγονός αυτό αποτελεί ύψιστη
ευθύνη. Μέσα από τις πράξεις αλλά και το έργο µας καλούµεθα
να εδραιώσουµε στη συνείδηση των πολιτών την εµπιστοσύνη
απέναντι σε βασικές αξίες και θεσµούς της δηµοκρατίας ώστε οι
Έλληνες και οι Ελληνίδες να αισθανθούν ξανά περήφανοι για
τους εκπροσώπους τους, για την Κυβέρνησή τους.

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, η εµπιστοσύνη των πολι-
τών στο πολιτικό σύστηµα δεν χαρίζεται αλλά κερδίζεται καθη-
µερινά µέσα από τις πράξεις µας, µε την αποκατάσταση της
διαφάνειας, της αξιοκρατίας, της λογοδοσίας, µε τη συνέπεια
λόγων και έργων. Ήδη, από την πρώτη κιόλας εβδοµάδα ανάλη-
ψης των καθηκόντων µας δίνουµε δείγµα γραφής για το πώς θα
αντιµετωπίσουµε την πληθώρα των προβληµάτων που έχουµε
κληρονοµήσει από την κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας. Χθες
το βράδυ ανακοινώθηκε η λήξη της απεργίας στο λιµάνι του Πει-
ραιά µε άµεση επαναλειτουργία του από τη ∆ευτέρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Κύριε Παπαθανασίου, παραµένετε δυστυχώς αδιόρθωτοι. Την

ανωµαλία στο λιµάνι, την απεργία, δεν τη δηµιουργήσαµε εµείς.
Εσείς τη δηµιουργήσατε µε τις πολιτικές σας. Εµείς µε επίµονες
προσπάθειες, µε ουσιαστικό διάλογο και συνεργασία µε όλα τα
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µέρη, καταφέραµε, όπως είχαµε δεσµευθεί κατά τη συζήτηση
στη Βουλή στις 3 Μαρτίου, να αρχίσει αµέσως ουσιαστικός διά-
λογος µεταξύ του ΟΛΠ και της ΣΕΠ, της θυγατρικής της
«COSCO» για όλα τα ζητήµατα που αφορούν στην υπάρχουσα
σύµβαση παραχώρησης σε πνεύµα συνεργασίας και προς όφε-
λος του δηµοσίου συµφέροντος.

Για την Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
η προώθηση των επενδύσεων, η προσέλκυση παραγωγικών
επενδύσεων στη χώρα, η οικονοµική διπλωµατία και η «σφυρη-
λάτηση» στενών σχέσεων οικονοµικής συνεργασίας µε διεθνείς
«παίκτες», όπως η Κίνα, αποτελούν στρατηγικούς στόχους για
την ανασυγκρότηση της παραγωγικής βάσης της χώρας, για την
αντιµετώπιση της κρίσης, της ανταγωνιστικότητας και για τη δη-
µιουργία νέων θέσεων εργασίας. Γι’ αυτό το λόγο ο διάλογος
που ξεκινάει –και το τονίζω- µε συναίνεση όλων των µερών είµαι
σίγουρη ότι θα επιφέρει τις απαιτούµενες βελτιώσεις και θα
θέσει στέρεες βάσεις για µελλοντικές συνεργασίες µε την Κίνα
τόσο στον κλάδο της ναυτιλίας που αποτελεί αιχµή του δόρατος
της διεθνούς µας παρουσίας, όσο και σε άλλους τοµείς.

Η χθεσινή απόφαση της ΟΜΥΛΕ και της Ένωσης Λιµενεργα-
τών να αναστείλουν την απεργία τους αποδεικνύει όµως και κάτι
άλλο: ότι αντίθετα µ’ αυτά που συχνά ακούγονται και γράφονται,
οι εργαζόµενοι αντιµετωπίζονται απ’ αυτή την Κυβέρνηση ως
υπεύθυνοι κοινωνικοί εταίροι που απαιτούν σεβασµό στις από-
ψεις τους και στα εργασιακά και κοινωνικά τους δικαιώµατα. Η
θετική έκβαση που επετεύχθη δίνει αποστοµωτική απάντηση στις
«Κασσάνδρες» και στις συντηρητικές αντιλήψεις που καταστρο-
φολογούν και επιδιώκουν την επίλυση θεµάτων µε µετωπικές συ-
γκρούσεις. ∆είχνει ότι µέσα από υπεύθυνο διάλογο και καλή
πίστη απ’ όλα τα µέρα µπορεί να προωθηθεί το δηµόσιο συµφέ-
ρον. Αποτελεί δέσµευσή µου ως Υπουργού Οικονοµίας, Αντα-
γωνιστικότητας και Ναυτιλίας να υπηρετήσω το δηµόσιο
συµφέρον και να υλοποιηθεί µε αποτελεσµατικότητα και επιτυχία
το κυβερνητικό πρόγραµµα.

Θέλω µ’ αυτή την ευκαιρία να ευχαριστήσω τους ψηφοφόρους
της Β’ Αθήνας που µε τίµησαν µε την εµπιστοσύνη τους να τους
εκπροσωπήσω στη Βουλή. Είναι η εµπιστοσύνη, αυτή που µου
δίνει τη δύναµη να ανταποκριθώ στα καθήκοντα αυτά που µου
ανέθεσε ο Πρωθυπουργός Γιώργος Παπανδρέου µαζί µε τους
συναδέλφους Υφυπουργούς, το Σταύρο Αρναουτάκη και το
Μάρκο Μπόλαρη που θα υλοποιούν τις πολιτικές του Υπουργείου
µε έδρα τη Θεσσαλονίκη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα χρονικά της Μεταπολίτευ-
σης για πρώτη φορά όλοι οι αναπτυξιακοί «πυλώνες» της οικο-
νοµίας µας εντάσσονται κάτω από την ίδια σκέπη και το ίδιο
όραµα: την προώθηση της παραγωγικής ανασυγκρότησης της
χώρας µε αιχµή την «πράσινη» ανάπτυξη και την προώθηση της
διεθνούς οικονοµικής της παρουσίας µε ανάδειξη, µεταξύ άλλων,
του Πειραιά σε διεθνές ναυτιλιακό κέντρο και µε την ενίσχυση
της ναυτιλιακής διπλωµατίας. Η απόφαση αυτή αποδεικνύει τη
βούλησή µας να προωθήσουµε αποτελεσµατικά τις αναγκαίες
αναπτυξιακές πολιτικές, καθώς η συγκέντρωση αρµοδιοτήτων
επιτρέπει τον αποτελεσµατικό συντονισµό και τη συνέργεια δρά-
σεων.

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, αν δεν διευρυνθεί η πα-
ραγωγική βάση της χώρας, αν δεν δηµιουργηθεί νέος πλούτος
και µεγαλύτερο εθνικό εισόδηµα, όχι µόνο τα παιδιά µας δεν θα
βρίσκουν δουλειά, αλλά θα τσακωνόµαστε µεταξύ µας για το
πώς θα µοιράσουµε τη µιζέρια µας.

Και κάτι άλλο. Αν συνεχιστεί η συρρίκνωση της παραγωγικής
βάσης της χώρας όπως έγινε τα τελευταία χρόνια, όσοι φόροι
και αν επιβληθούν, τα έσοδα του κράτους θα µειώνονται. Αυτό
ήταν και ένα από τα µοιραία λάθη της οικονοµικής πολιτικής της
κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας. ∆εν διεύρυνε την παραγω-
γική βάση της χώρας, ενώ µε τη συνεχή «φοροεπιδροµή» στα µε-
σαία και χαµηλότερα στρώµατα προσπάθησε δήθεν να αυξήσει
τα δηµόσια έσοδα. Το αποτέλεσµα το γνωρίζουµε: Αρνητικός
ρυθµός ανάπτυξης και δηµοσιονοµικός εκτροχιασµός.

Είναι πλέον καιρός να αλλάξουµε πορεία, να εφαρµόσουµε
ένα ολοκληρωµένο και αξιόπιστο σχέδιο βραχυπρόθεσµα για την
αναθέρµανση της οικονοµίας και την έξοδο από την κρίση και µε-

σοπρόθεσµα για την παραγωγική ανασυγκρότηση της οικονο-
µίας που θα δηµιουργήσει νέες θέσεις εργασίας και θα βελτιώ-
σει το βιοτικό επίπεδο του πολίτη.

Για τον πρώτο στόχο, την άµεση, δηλαδή, αναθέρµανση της
οικονοµίας, προωθούµε πέντε σχέδια νόµου, που θα καταθέ-
σουµε στη Βουλή µέσα στις επόµενες εκατό ηµέρες.

Νοµοσχέδιο πρώτο για την άµεση αποκατάσταση της ρευστό-
τητας στην αγορά µε ρύθµιση δανειακών υποχρεώσεων και δυ-
νατότητα αναχρηµατοδότησης ληξιπρόθεσµων οφειλών για τις
επιχειρήσεις εκείνες που, λόγω της σηµερινής συγκυρίας, πλήτ-
τονται ιδιαίτερα κι έχουν πραγµατικό πρόβληµα αποπληρωµής
οφειλών. Με αναστολή καταβολής για ένα χρόνο της εισφοράς
0,6% του Ν. 128/75. Με ρυθµίσεις για αλλαγές στους όρους και
τις προϋποθέσεις λειτουργίας του ΤΕΜΠΜΕ και τη χορήγηση εγ-
γυήσεων του ∆ηµοσίου. Με αλλαγές –επιτέλους!- στον «ΤΕΙΡΕ-
ΣΙΑ», ώστε να πάψει να είναι θηλιά στο λαιµό χιλιάδων
επαγγελµατιών και να µετατρέπει βιώσιµες επιχειρήσεις σε προ-
βληµατικές.

Νοµοσχέδιο δεύτερο για την προστασία των δανειοληπτών
από την υπερχρέωση. Με το νοµοσχέδιο αυτό εισάγουµε και στη
χώρα µας ένα θεσµό που ισχύει σε όλες σχεδόν τις ανεπτυγµέ-
νες χώρες. ∆ίνουµε, έτσι, διέξοδο σε χιλιάδες συµπολίτες µας
να ρυθµίσουν και να αποπληρώσουν τα χρέη τους µε βάση το ει-
σόδηµα και τα περιουσιακά τους στοιχεία, ακόµα και να απαλ-
λαγούν από αυτά, µε όρους που καθορίζονται από το δικαστήριο.

Απαραίτητη προϋπόθεση για να συµβεί κάτι τέτοιο, είναι να
µην υφίστανται περιουσιακά στοιχεία και να µην επαρκούν τα
τρέχοντα εισοδήµατα του καταναλωτή για την ικανοποίηση των
δανειακών του υποχρεώσεων. Από τη διαδικασία αυτή προστα-
τεύεται η κύρια κατοικία του δανειολήπτη.

Νοµοσχέδιο τρίτο για την προστασία των καταναλωτών: Σχε-
τικά µε τις παράνοµες και καταχρηστικές πρακτικές των πιστω-
τικών ιδρυµάτων, αποκαθιστούµε πρόχειρες και ανεφάρµοστες
ρυθµίσεις του νόµου που ψήφισε η προηγούµενη κυβέρνηση και
καθιερώνουµε την αρχή του υπεύθυνου δανεισµού. Απαγορεύ-
ουµε τον ανατοκισµό στην καταναλωτική πίστη και βάζουµε
τέρµα σε διάφορα τεχνάσµατα που οδηγούν στη διόγκωση της
οφειλής, καθώς και σε κρυφές και αδιαφανείς χρεώσεις που αυ-
ξάνουν ακόµα περισσότερο το κόστος της πίστωσης.

Σχετικά µε τον Κανονισµό Προµηθειών, προχωρούµε στη δη-
µιουργία ενός συστήµατος προµηθειών µε ενιαίες προδιαγρα-
φές, ενιαία κωδικοποίηση ειδών, δηµοσιοποίηση εύρους τιµών
και καθιέρωση ανοιχτών ηλεκτρονικών διαγωνισµών. Στόχος µας
είναι να µπει φρένο στο όριο των υπερτιµολογήσεων και της σπα-
τάλης.

Σχετικά µε την πάταξη της κερδοσκοπίας, αναβαθµίζουµε και
ενισχύουµε την Επιτροπή Ανταγωνισµού και θεσµοθετούµε –
όπως είχαµε πει- ειδική Αντιµονοπωλιακή Αρχή για την πρόληψη
εναρµονισµένων πρακτικών.

Νοµοσχέδιο τέταρτο για την απλοποίηση των διαδικασιών
ίδρυσης, αδειοδότησης και λειτουργίας νέων επιχειρήσεων. Οι
διαδικασίες αυτές περιορίζονται σε µόλις τέσσερις, από δεκα-
τέσσερις έως δεκαοκτώ που κυµαίνονται σήµερα. Το διοικητικό
και γραφειοκρατικό κόστος που διέπει σήµερα την άσκηση της
επιχειρηµατικότητας, µειώνεται δραστικά σε συνεργασία µε τα
Επιµελητήρια και µε χρήση του Γενικού Εµπορικού Μητρώου,
του ΓΕΜΗ.

Προχωρούµε, µε πρότυπο τα ΚΕΠ, στη δηµιουργία Κέντρων
Μίας Στάσης για την εξυπηρέτηση των επιχειρήσεων και για την
παροχή ολοκληρωµένων υπηρεσιών προς αυτές.

Θεσπίζουµε, τέλος, Ειδικό ∆ιαµεσολαβητή του επιχειρηµατία
για µία ταχύτερη, ευέλικτη και αποτελεσµατική επίλυση προβλη-
µάτων στις συναλλαγές των επιχειρήσεων µε τη δηµόσια διοί-
κηση.

Νοµοσχέδιο πέµπτο για την αναβάθµιση των βιοµηχανικών και
επιχειρηµατικών περιοχών (ΒΕΠΕ) και των υποδοµών, εναρµονί-
ζοντας την ίδρυση και λειτουργία τους τόσο µε το υφιστάµενο
Κοινοτικό ∆ίκαιο όσο και µε το Ειδικό Χωροταξικό για τις βιοµη-
χανικές µονάδες.

Παράλληλα µε τις νοµοθετικές αυτές πρωτοβουλίες, προχω-
ράµε, χωρίς καθυστέρηση, σε πολιτικές ενεργοποίησης όλων
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των αναπτυξιακών εργαλείων που διαθέτουµε. Αξιοποιούµε τους
κοινοτικούς πόρους προς τέσσερις συγκεκριµένες κατευθύνσεις:

Πρώτον, λαµβάνουµε όλα τα αναγκαία µέτρα για την οµαλή
ολοκλήρωση του Γ’ Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης, ώστε να ικα-
νοποιηθούν οι υποχρεώσεις της χώρας χωρίς απώλεια πόρων.

∆εύτερον, σε στενή συνεργασία µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή
προωθούµε τις απαραίτητες αναθεωρήσεις των επιχειρησιακών
προγραµµάτων του ΕΣΠΑ, δηλαδή του ∆’ Κοινοτικού Πλαισίου
Στήριξης, ώστε να εναρµονιστούν µε τις προτεραιότητες του
νέου αναπτυξιακού µας προτύπου για την «πράσινη» ανάπτυξη,
την ανάπτυξη του ανθρώπινου δυναµικού και την ενίσχυση της
κοινωνικής συνοχής.

Η αναθεώρηση του ΕΣΠΑ θα γίνει µέσα στο προσεχές διά-
στηµα. Η εφαρµογή του θα παρουσιάσει ουσιαστική πρόοδο,
ώστε στο τέλος του 2010 να έχει καλύψει ένα σηµαντικό µέρος
από το χαµένο έδαφος της πρώτης τριετίας 2007-2009.

Τρίτον, προωθούµε την περιφερειακή διάσταση του ΕΣΠΑ µε
ενίσχυση των αρµοδιοτήτων των Περιφερειακών ∆ιαχειριστικών
Αρχών. Έτσι, περιορίζονται σηµαντικά τα πολλαπλά επίπεδα δια-
χείρισης, τα οποία έχουν δηµιουργήσει σηµαντικές εµπλοκές.

Τέταρτον, καταργούνται οι συγκεντρωτικές και γραφειοκρατι-
κές διατάξεις εφαρµογής των προγραµµάτων. Ακυρώνονται συ-
στάσεις φορέων, όπως οι δεκατρείς αναπτυξιακοί Οργανισµοί
Περιφέρειας και η «ΝΟΜΟΣ Α.Ε.», των οποίων η αναγκαιότητα
δεν έχει τεκµηριωθεί από πουθενά. Τροποποιούµε το Ν.
3614/2007, ώστε να απλοποιηθούν και να επιταχυνθούν οι διαδι-
κασίες υλοποίησης µε ταυτόχρονη βελτίωση του συστήµατος
αξιολόγησης και ελέγχου των έργων, καθιερώνοντας ταυτό-
χρονα και το στρατηγικό προγραµµατισµό των δηµοσίων έργων
κατά περιόδους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παραγωγική αναδιάρθρωση
του τόπου θα προωθηθεί ταυτόχρονα µε την αναµόρφωση του
επενδυτικού νόµου. Η διαφοροποίηση των παρεχόµενων κινή-
τρων θα βασιστεί, πρώτον, σε σαφή αναπτυξιακά κριτήρια και
περιφερειακή εξειδίκευση, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις ιδιαιτερό-
τητες κάθε περιοχής, µε στόχο την προαγωγή της καινοτοµίας,
της εξαγωγικής δραστηριότητας και της «πράσινης» οικονοµίας
και «πράσινης» επιχειρηµατικότητας.

∆εύτερον, στη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας, τον ορθο-
λογικό σχεδιασµό του Χάρτη Περιφερειακών Ενισχύσεων µε εξά-
λειψη των παράδοξων καταστάσεων όπου επενδύσεις σε
οικονοµικά εύρωστους νοµούς ενισχύονται µε ίδια ποσοστά ή και
µε µεγαλύτερα σε σχέση µε αδύναµους οικονοµικά νοµούς.

Τέλος, προωθούµε την επιτάχυνση των διαδικασιών εξέτασης
των αιτηµάτων ένταξης στον αναπτυξιακό νόµο και καταβολής
της ενίσχυσης. Σήµερα υπάρχει µεγάλη αναµονή για εξέταση
των επενδυτικών σχεδίων. Αυτή ανέρχεται σε δεκαπέντε µήνες
περίπου, παρά την πρόβλεψη του νόµου για εξέταση εντός δι-
µήνου. Υπάρχουν πάνω από χίλια επενδυτικά σχέδια, τα οποία
εκκρεµούν προς αξιολόγηση στην Κεντρική Υπηρεσία του
Υπουργείου.

∆ηµιουργούµε Ταµείο Αναχρηµατοδότησης της Οικονοµίας.
Το ταµείο που θα λειτουργεί µε σύγχρονους κανόνες εταιρικής
διακυβέρνησης και σε στενή συνεργασία µε παραγωγικούς και
κοινωνικούς φορείς, θα µπορεί να αντλεί κεφάλαια από τις αγο-
ρές µέσω έκδοσης οµολόγων -παραδείγµατος χάριν «πράσινων»
οµολόγων- και να προωθεί συµπράξεις µε τον ιδιωτικό τοµέα για
τη χρηµατοδότηση παραγωγικών αναδιαρθρώσεων.

Μέσω του θεσµού των Σ∆ΙΤ θα ενισχυθεί ο ουσιαστικός επι-
µερισµός του επιχειρηµατικού κινδύνου, όπου αυτός είναι µεγά-
λος, µε τον ιδιωτικό τοµέα, για την προώθηση έργων και
επενδύσεων υψηλής οικονοµικής απόδοσης.

Σε συνεργασία, τέλος, µε το Ταµείο Αναχρηµατοδότησης της
Οικονοµίας, ενεργοποιούµε και αξιοποιούµε όλους τους διαθέ-
σιµους φορείς που σήµερα είτε έχουν απαξιωθεί είτε υπολει-
τουργούν, όπως το ΚΕΠΕ και το Ταµείο Ανάπτυξης Νέας
Οικονοµίας (ΤΑΝΕΟ).

Προχωράµε, ταυτόχρονα, στην αναβάθµιση των υπηρεσιών
του Οργανισµού Προώθησης Εξαγωγών (ΟΠΕ) και του Οργανι-
σµού Ασφάλισης Εξαγωγικών Πιστώσεων (ΟΑΕΠ) και τη διασύν-
δεσή τους µε τις πολιτικές του «INVEST IN GREECE», του πρώην

ΕΛΚΕ, για την ενίσχυση πολιτικών προσέλκυσης ξένων άµεσων
επενδύσεων και προώθησης των εξαγωγών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αναθέρµανση της οικονοµίας

και η παραγωγική ανασυγκρότησή της επιδιώκονται µέσα από
ένα συγκεκριµένο σχέδιο, από ένα σχέδιο το οποίο είναι πλήρως
εφαρµόσιµο και αποσκοπεί σε µετρήσιµα αποτελέσµατα.

Θα λογοδοτούµε στον ελληνικό λαό σε κάθε βήµα. ∆εν έχουµε
καµµία διάθεση να κρατήσουµε το βλέµµα µας προς τα πίσω,
βρίσκοντας άλλοθι στο παρελθόν. Η κοινωνία µας ζήτησε να κοι-
τάξουµε µπροστά. Το πρόγραµµα που σας παρουσίασα θα µας
επιτρέψει, σε στενή συνεργασία µε όλους τους παραγωγικούς
και κοινωνικούς φορείς του τόπου, όχι µόνο να κοιτάξουµε, αλλά
και να προχωρήσουµε µπροστά!

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Βου-
λευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Χατζηδάκης Κωνσταντίνος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗ∆ΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα πρώτα από όλα να ευχηθώ καλή
επιτυχία στην Κυβέρνηση. Η επιτυχία της θα είναι προφανώς επι-
τυχία και της Ελλάδας και εύχοµαι ως Έλληνας πολίτης οι ελπί-
δες που συνοδεύουν την καινούρια Κυβέρνηση, όπως και κάθε
καινούρια Κυβέρνηση, να δικαιωθούν.

Εµείς από την πλευρά µας –το ξεκαθάρισε ο Πρόεδρός µας-
θα κάνουµε εποικοδοµητική Αντιπολίτευση. Θα στηρίξουµε κάθε
θετικό µέτρο, ιδιαίτερα αυτά που αφορούν στη διαφάνεια, τον
περιορισµό των δαπανών του δηµοσίου, καθώς και υπεύθυνα
µέτρα για την οικονοµία.

∆εν θέλουµε να αµφισβητήσουµε τις προθέσεις της Κυβέρνη-
σης, ούτε και µέτρα που παρουσιάστηκαν σε ορισµένους τοµείς.
Για παράδειγµα, δεν µπορούµε να αµφισβητήσουµε µέτρα, όπως
το νοµοσχέδιο για τα επιχειρηµατικά πάρκα, η απλούστευση της
ίδρυσης επιχειρήσεων ή το πρόγραµµα για την ενεργειακή εξοι-
κονόµηση κτηρίων, για τον πολύ απλό λόγο ότι ήταν δικά µας
µέτρα. Με εµάς ξεκίνησαν τα δύο από τα τρία στα οποία ανα-
φέρθηκα και έχουν συζητηθεί ήδη στη δική µας κυβερνητική επι-
τροπή.

Εποµένως, όσο καλά και θετικά ήταν επί των ηµερών µας, άλλο
τόσο καλά και θετικά είναι και επί ηµερών του ΠΑΣΟΚ. Με αυτό
τον τρόπο το αντιµετωπίζουµε, µε ένα σύγχρονο ευρωπαϊκό εποι-
κοδοµητικό τρόπο.

Ωστόσο, µε την ίδια ειλικρίνεια πρέπει να πω ότι υπάρχουν και
µερικά βαρίδια στον τρόπο µε τον οποίο ξεκινά η Κυβέρνηση.
Είναι κατ’ αρχάς κάποιες αχρείαστες δηµαγωγικές υποσχέσεις
που είχαν δοθεί πριν από τις εκλογές, είναι κάποιες αντιφάσεις
που είδα στο λόγο που αναπτύχθηκε εδώ από την πλευρά της
Κυβέρνησης και κάποιες ουσιώδεις ελλείψεις.

Τι θέλω να πω σε τίτλους, γιατί δεν έχω και χρόνο; Κατ’ αρχάς
σε σχέση µε τις δηµαγωγικές υποσχέσεις, υπήρξε µία υπερδρα-
µατοποίηση, πριν από τις εκλογές, της κατάστασης της οικονο-
µίας και παράλληλα παροχές από την πλευρά της Κυβέρνησης.
Είδα µε λύπη ότι η Κυβέρνηση επιµένει στην ίδια γραµµή.

Το ίδιο συµβαίνει και στο ασφαλιστικό. Από την µία παρουσιά-
ζετε ότι το ασφαλιστικό είναι, δήθεν, υπό κατάρρευση, από την
άλλη υπάρχει κάποια χαλάρωση µέτρων που είχαν ληφθεί επί
των ηµερών της δικής µας κυβέρνησης.

Εάν τα πετύχετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ –
δεν ξέρω εάν το έχετε αντιληφθεί- διεκδικείτε νόµπελ οικονοµίας,
διότι όλα αυτά µαζί δεν βγαίνουν.

Τις ίδιες δηµαγωγικές υποσχέσεις πληρώνετε και στον ΟΛΠ.
Ήρθε η κ. Κατσέλη πριν από λίγο και µας είπε περιχαρής ότι
ελύθη η απεργία, διότι θα γίνει συζήτηση για δεκαπέντε ηµέρες,
χωρίς βεβαίως να υπάρχει οριστική λύση. Μα, κοκορεύεστε, πε-
ρηφανεύεστε για ποιο πράγµα; Για ένα πρόβληµα που εσείς δη-
µιουργήσατε, ενδίδοντας στις ορέξεις των συντεχνιών και
αδιαφορώντας για το συµφέρον της χώρας και για τις διεθνείς
της δεσµεύσεις;

Και προχωρώ παραπέρα στις αντιφάσεις. Θα σταθώ σε δύο
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µόνο. Έρευνα και τεχνολογία. Εµείς προχωρούσαµε την ανα-
διάρθρωση του ερευνητικού ιστού µε βάση τα ευρωπαϊκά δεδο-
µένα για να κάνουµε εξοικονόµηση δαπανών. Εσείς, ενώ λέτε ότι
υπάρχει κρατική σπατάλη, ήρθατε την πρώτη εβδοµάδα και εί-
πατε: «Σταµατάµε οτιδήποτε σε αυτό τον τοµέα».

Να δεχθώ καλόπιστα ότι έστω εµείς κάναµε ένα λάθος και
εσείς έπρεπε να το τροποποιήσετε το πρόγραµµά µας, όχι,
όµως, και να το καταργήσετε και να αφήσετε τα πράγµατα ως
έχουν, ενδίδοντας και πάλι στις πιέσεις ορισµένων καλά οργα-
νωµένων συµφερόντων που είναι γύρω από τα ερευνητικά κέ-
ντρα.

Το ίδιο συµβαίνει και στον ΟΣΕ. Κάνετε κριτική λέγοντας ότι ο
ΟΣΕ έχει ένα µεγάλο χρέος. Πράγµατι έχει και το χρέος, δηµι-
ουργεί χρέος, όµως, εµείς ξεκινήσαµε την προσπάθεια εξυγίαν-
σης του ΟΣΕ µε δύσκολα µέτρα που αφορούν και στα τιµολόγια
και σε περικοπές δαπανών κ.ο.κ. Εσείς δεν παρουσιάζετε κανένα
απολύτως µέτρο. Και διερωτώµαι: Είναι υπεύθυνη στάση; Είναι
στάση µίας καινούριας Κυβέρνησης, η οποία διεκδικεί εκσυγ-
χρονιστικό τόνο και εκσυγχρονιστική κατεύθυνση σε αυτά τα
οποία λέει;

Και τελειώνω µε κάποιες από τις ελλείψεις που διαπίστωσα και
είναι ουσιώδεις. Λέτε ότι το ΤΕΜΠΜΕ –ειπώθηκε προηγουµένως-
εξυπηρετεί, δήθεν, κοµµατικές σκοπιµότητες. Αυτό βεβαίως κα-
θόλου δεν ισχύει. Εγκρίνονται όλες οι αιτήσεις µε βάση πολύ συ-
γκεκριµένα κριτήρια.

Λέτε, όµως, ότι θα το επεκτείνετε περαιτέρω. Για να καλύψετε
τι; Ποιες επιχειρήσεις; Ζηµιογόνες επιχειρήσεις; Μα, οι ζηµιογό-
νες επιχειρήσεις δεν επιτρέπεται να χρηµατοδοτηθούν από την
Ευρωπαϊκή Ένωση. ∆εν το ξέρετε; Γιατί τα λέτε αυτά τα πράγ-
µατα;

Τίποτε δεν άκουσα επίσης για το θέµα του ΟΤΕ. Πριν από τις
εκλογές λέγατε ότι θα επαναδιαπραγµατευτείτε µε τους Γερµα-
νούς. Τώρα τίποτε! Καµµία κουβέντα, καµµία κατεύθυνση, καµ-
µία θέση. Οφείλετε µέχρι το βράδυ να τοποθετηθείτε.

Το ίδιο και µε το θέµα της Ολυµπιακής. Είχατε διαρρήξει τα
ιµάτιά σας, όταν περνάγαµε τη µεταρρύθµιση της Ολυµπιακής.
Τώρα σιγή ασυρµάτου. Καµµία συζήτηση. Θέλω να υποθέσω ότι
η σιγή σηµαίνει συµφωνία. Εάν δεν σηµαίνει συµφωνία, παρα-
καλώ τους αρµόδιους Υπουργούς και τον Πρωθυπουργό µέχρι
τις 12.00’ τα µεσάνυχτα να το ξεκαθαρίσουν.

Το αυτό και για το περίφηµο θέµα της ακρίβειας και της αγο-
ράς. Υπήρχαν επίσηµες θέσεις σας –τις έχουµε καταγράψει- που
έλεγαν ότι τις πρώτες ηµέρες της καινούριας Κυβέρνησης µε κά-
ποιο µαγικό τρόπο θα πέσουν οι τιµές κατά 10%. Εδώ είµαστε
και περιµένουµε να πέσουν οι τιµές κατά 10%. Βάλατε τον πήχη
σε αυτό το σηµείο και πρέπει να τον περάσετε.

Αυτά ήθελα να πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Εµείς είµα-
στε εδώ από τη σκοπιά µίας σύγχρονης ευρωπαϊκής κεντροδε-
ξιάς για να αναγνωρίσουµε τα θετικά, αλλά και για να κάνουµε
κριτική στις ελλείψεις, στις αντιφάσεις, στις προχειρότητες. Η
Ελλάδα πρέπει να προχωρήσει µπροστά. Είµαστε εδώ για να
βοηθήσουµε αυτό να γίνει µε υπευθυνότητα και σοβαρότητα, µέ-
νοντας πιστοί στο δρόµο της ειλικρίνειας και της αλήθειας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Υπουρ-
γός Προστασίας του Πολίτη κ. Μιχάλης Χρυσοχοϊδης.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪ∆ΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εάν και δεν είναι αντικείµενο της
αρµοδιότητάς µου, αποτελεί πολιτικό θράσος από την πλευρά
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να έρχεται σήµερα να µας εγκα-
λεί για τις τιµές.

Οι τιµές, κύριε Χατζηδάκη, θα πέσουν, διότι εσείς επί πεντέ-
µισι χρόνια ήσασταν παρατηρητές µίας διαδικασίας λεηλασίας
του λαϊκού εισοδήµατος, όταν τα µονοπώλια και τα ολιγοπώλια
στη χώρα κατέκλεψαν στην κυριολεξία το εισόδηµα της µεσαίας
τάξης, όταν γίναµε η ακριβότερη χώρα της Ευρώπης στα τρό-
φιµα, η τέταρτη ακριβότερη χώρα στα καύσιµα και εσείς παρα-
τηρούσατε µία διαδικασία λεηλασίας χωρίς να αντιδράτε.

Και ειλικρινώς αναρωτιέµαι τι γινόταν επί πεντέµισι χρόνια

στον τοµέα αυτό, όταν µε ένα τρόπο πρωτοφανή σε όλη την Ευ-
ρώπη η κυβέρνησή σας άφηνε πεντακόσια «golden boys» να δια-
πραγµατεύονται το εισόδηµα έντεκα εκατοµµυρίων
καταναλωτών.

Οι τιµές θα πέσουν. Και θα πέσουν, γιατί το επίπεδο τιµών στη
χώρα είναι τουλάχιστον 10% παραπάνω από αυτό που πρέπει.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗ∆ΑΚΗΣ: Εδώ είµαστε και θα το
δούµε.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪ∆ΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Θα το δούµε, λοιπόν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αντιµετωπίζουµε τα τελευταία
χρόνια στον ανοιχτό κόσµο που ζούµε µία νέα πραγµατικότητα
στο χώρο της ασφάλειας των πολιτών και της ασφάλειας της
χώρας. Αντιµετωπίζουµε µία επίθεση από το οργανωµένο
έγκληµα που διατρέχει όλη την ευρωπαϊκή ήπειρο, αλλά µε ιδι-
αίτερη οξύτητα τη δική µας περιοχή, µε τη διακίνηση ανθρώπων,
ναρκωτικών και όπλων.

Χθες το βράδυ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένας αλλοδα-
πός κυνηγούσε µε ένα καλάσνικοφ στη Λεωφόρο Αλεξάνδρας
ένα ζεύγος Ελλήνων. Η οπλοκατοχή στη χώρα µας είναι πληµ-
µέληµα. Πληµµέληµα ήταν και πριν από τριάντα χρόνια, αλλά σή-
µερα πια το εµπόριο όπλων είναι σχεδόν ελεύθερο και έχει
γεµίσει ο τόπος από πυροβόλα όπλα. Και εµείς ακόµα χαρακτη-
ρίζουµε την παράνοµη οπλοκατοχή ως πληµµέληµα.

Στη χώρα κυριαρχεί µία ατµόσφαιρα ανοµίας, που οδηγεί σε
ανασφάλεια τους πολίτες, µεγάλο µέρος των οποίων αισθάνεται
την απουσία του επίσηµου κράτους. Και εδώ βεβαίως πάλι όσοι
από εσάς είστε Βουλευτές στην Α’ Αθήνας, θα βλέπετε ότι αρχί-
ζει και δηµιουργείται µία κίνηση πολιτών, η οποία έχει σαν στόχο
απαράδεκτα φαινόµενα και ιδιαιτέρως ειδεχθή, που έχουν σχέση
µε την αυτοδικία και ζητά οπλοφορία, πράγµατα τα οποία βε-
βαίως δεν πρόκειται να επιτραπούν, γιατί το επίσηµο κράτος θα
είναι εδώ από τώρα και πέρα.

Όλα αυτά, λοιπόν, οδηγούν σε πίεση τις κυβερνήσεις για
µέτρα που πολλές φορές οδηγούν στον περιορισµό των ατοµι-
κών ελευθεριών, τη συµπίεση των ατοµικών δικαιωµάτων και την
υπονόµευση των δηµοκρατικών κατακτήσεων.

Παίρνοντας το λόγο σήµερα εδώ, στη Βουλή, εν όψει της συ-
ζήτησης για ψήφο εµπιστοσύνης της Κυβέρνησης για τις Προ-
γραµµατικές της ∆ηλώσεις και µετά την οµιλία του
Πρωθυπουργού, θέλω να διακηρύξουµε µε απόλυτο τρόπο ότι η
Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ θα καταβάλλει όλες τις δυνάµεις για τη
διασφάλιση του αγαθού της ασφάλειας των πολιτών και τον τερ-
µατισµό του καθεστώτος της ανοµίας στη χώρα.

Είµαστε ασυµβίβαστοι στην καταπολέµηση του εγκληµατικού
φαινοµένου και ιδιαίτερα του σύγχρονου οργανωµένου εγκλή-
µατος, που καταστρέφει την κοινωνική συνοχή, διακινεί µεγάλες
ποσότητες µαύρου χρήµατος και οδηγεί στην υπονόµευση της
δηµοκρατίας. Η ασφάλεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
καθολικό δικαίωµα, που συνυφαίνεται µε όλα τα θεµελιώδη, ατο-
µικά και κοινωνικά δικαιώµατα.

Θέλω να διακηρύξω, επίσης, την ασυµβίβαστη στάση µας στην
προάσπιση των ατοµικών δικαιωµάτων και ελευθεριών και των
θεµελιωδών κανόνων του Συντάγµατος. ∆εν θα θυσιάσουµε τα
δηµοκρατικά δικαιώµατα στο βωµό της καταπολέµησης τους
εγκλήµατος. ∆εν θα ανεχθούµε µε κανέναν τρόπο –και αυτό είναι
µια δήλωση ενώπιόν σας και ενώπιον του ελληνικού λαού- την
παράνοµη αστυνοµική βία και αυθαιρεσία.

Βασικές µας προτεραιότητες προς αυτήν την κατεύθυνση, µια
πρώτη µου απόφαση είναι η ίδρυση γραφείου στο Αρχηγείο της
Αστυνοµίας, στο Αρχηγείο του Λιµενικού, για την αστυνοµική αυ-
θαιρεσία και την προάσπιση των ατοµικών δικαιωµάτων σε συ-
νεργασία µε το Συνήγορο του Πολίτη.

Όσο για ένα γεγονός που καταγγέλλεται τις τελευταίες µέρες,
δηλαδή η καταγγελία για τον ξυλοδαρµό ενός αλλοδαπού στη
Νίκαια, δέκα ηµέρες πριν από τις εκλογές, µε θάνατο που συ-
νέβη δύο ηµέρες µετά τις εκλογές, έδωσα εντολή και τοποθετή-
θηκε και ορίστηκε ειδικός πραγµατογνώµονας, µαζί µε τους
επίσηµους κρατικούς πραγµατογνώµονες και αναµένω το πόρι-
σµα. ∆εν απολογούµαστε για κανέναν, ο οποίος δε σέβεται τα
δικαιώµατα, την αξιοπρέπεια και την ανθρώπινη υπόσταση όλων
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των πολιτών.
∆εύτερον, θα αλλάξουµε ριζικά το καθεστώς των διοικητικών

ερευνών για τα συγκεκριµένα ζητήµατα, καθώς και το πειθαρ-
χικό δίκαιο των Σωµάτων Ασφαλείας.

Αναλάβαµε ήδη δράση για την πάταξη της εγκληµατικότητας.
Μέσα σε εύλογο χρονικό διάστηµα στόχος µας είναι να εξαρ-
θρώσουµε αυτές τις συµµορίες που απειλούν τη ζωή και την πε-
ριουσία των συµπολιτών µας. Είναι στο στόχαστρό µας οι
κλοπές, οι ληστείες, οι αρπαγές τσαντών, η διακίνηση ναρκωτι-
κών, όπλων, επικίνδυνων ουσιών, όλα αυτά που δηµιουργούν σή-
µερα µια ατµόσφαιρα ανασφάλειας και ανοµίας στη χώρα.

Συντάσσεται µέχρι τέλος Νοεµβρίου, εν όψει του 2010, ένα
νέο σχέδιο αντεγκληµατικής πολιτικής, µε στοχευµένες δράσεις,
κυρίως, στις εγκληµατογόνες περιοχές των αστικών κέντρων.
Θέλουµε να χτίσουµε Αστυνοµία φιλική προς τον πολίτη, δηµο-
κρατική, µε σεβασµό στα δικαιώµατά του και ταυτόχρονα από-
λυτα αποτελεσµατική, µε σοβαρότητα και επαγγελµατισµό.

Από την αρχή της νέας χρονιάς εφαρµόζεται ο θεσµός του
αστυνόµου της γειτονιάς στα µεγάλα αστικά κέντρα. Από την
αρχή της χρονιάς, επίσης, θα ανοίξουµε ένα µεγάλο πρόγραµµα
πεζών και εποχούµενων περιπολιών σε όλο το φάσµα του Λεκα-
νοπεδίου της Αττικής και στα µεγάλα αστικά κέντρα της περιφέ-
ρειας.

Αποτελεί, ακόµη, προτεραιότητά µας η κοινωνική ειρήνη, η κοι-
νωνική συµβίωση και η προστασία των εννόµων αγαθών. Όσο
προσηλωµένοι, ωστόσο, είµαστε στο σεβασµό της ανθρώπινης
αξιοπρέπειας και υπόστασης από την πλευρά των Σωµάτων
Ασφαλείας, άλλο τόσο είµαστε αυστηροί και στην αντιµετώπιση
της βίας που οδηγεί σε καταστροφές περιουσιών των συµπολι-
τών µας, λεηλασία των πόλεων, απώλεια θέσεων εργασίας από
φτωχούς συµπολίτες µας και εν τέλει οικονοµική και όχι µόνο
ζηµιά στη χώρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως εδώ µε τους χούλιγκανς και
τους βάνδαλους που υπό τα όµµατα του επίσηµου κράτους κα-
ταστρέφουν τις πόλεις µας, τη χώρα, θέσεις εργασίας. Να τε-
λειώνουµε µε αυτό! Αναρωτηθείτε µόνο πόσες χιλιάδες θέσεις
εργασίας χάθηκαν µετά το ∆εκέµβριο, πώς έχει υποβαθµιστεί το
κέντρο της Αθήνας, πόσο έχουν πέσει οι τιµές των ξενοδοχείων,
επειδή η πόλη δεν είναι ελκυστική στους επισκέπτες και τους
τουρίστες.

Θέλω να τονίσω απ’ αυτό εδώ το Βήµα, σήµερα, σε όλους αυ-
τούς οι οποίοι βιαιοπραγούν σε βάρος της ζωής και της περιου-
σίας των πολιτών ότι δεν υπάρχουν «επιχειρήσεις-σκούπες».
Είµαστε ενάντια στα αστυνοµικά γιουρούσια. Η Αστυνοµία θα
γίνει επαγγελµατική και σοβαρή. Η Αστυνοµία είναι υποχρεωµένη
να είναι παρούσα και να προστατεύει την έννοµη τάξη σε κάθε
περιοχή της χώρας, από το Ορµένιο µέχρι κάτω στην Ιεράπετρα
της Κρήτης -είναι καθαρό αυτό- χωρίς καµµία απολύτως εξαί-
ρεση, µε σοβαρότητα, µε επαγγελµατισµό και σεβασµό στα αν-
θρώπινα δικαιώµατα και τη νοµιµότητα.

Στο πλαίσιο του σχεδίου αντεγκληµατικής πολιτικής, ενισχύ-
ουµε τις υπηρεσίες καταπολέµησης του οικονοµικού και οργα-
νωµένου εγκλήµατος, του ηλεκτρονικού εγκλήµατος. Έχει
προστεθεί ενάµιση εκατοµµύριο χρηστών τα τελευταία χρόνια
και εκεί µέσα διεξάγεται ένας πόλεµος και πρέπει να έχουµε σύγ-
χρονες υπηρεσίες, για να µπορούµε να αντιµετωπίσουµε τα προ-
βλήµατα.

Οι πόλεις µας είναι φονικές. Μπορεί στο κέντρο της Αθήνας
να περπατήσει µία µητέρα µε το παιδί της; Έχουν καταληφθεί
όλα τα πεζοδρόµια από αυτοκίνητα και δίκυκλα. Οι δρόµοι είναι
κατειληµµένοι από αυτοκίνητα. Θα τελειώσει αυτό το θέµα. Ήδη,
άρχισαν δράσεις. Τα κέντρα των πόλεων θα έχουν τους δρόµους
για την κυκλοφορία των αυτοκινήτων και τα πεζοδρόµια για τους
πεζούς. Για όσους άλλους σχεδιασµούς γίνουν από την πλευρά
της Κυβέρνησης σε σχέση µε ποδηλατόδροµους κ.λπ., θα δια-
σφαλίσουµε την άνετη διέλευση των συµπολιτών µας.

Επιτέλους, η υπόθεση που έχει να κάνει µε µια ανθρώπινη
πόλη πρέπει να βοηθηθεί και να συντονιστεί απ’ όλους µας. Βά-
ζουµε σαν στόχο µέσα από το πρόγραµµα «Καθ’ οδόν» -το οποίο
θα ξαναρχίσουµε- να µειώσουµε τους θανάτους από τροχαία
ατυχήµατα κατά εκατό συµπολίτες µας αυτό το χρόνο και κατά

εκατοντάδες λιγότερους βαριά τραυµατίες.
Θα αντιµετωπίσουµε την αστυνοµική διαφθορά µε δύο τρό-

πους. Πρώτον, µε την Υπηρεσία Εσωτερικών Υποθέσεων, η οποία
θα αναβαθµιστεί. Το 1999, όταν ιδρύθηκε η Υπηρεσία Εσωτερι-
κών Υποθέσεων, τον πρώτο ενάµιση χρόνο προφυλάκισε εξακό-
σιους πενήντα αστυνοµικούς.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Πόσους;
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪ∆ΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Εξακόσιους πενήντα αστυνοµικούς και κατηγόρησε πε-
ντέµισι χιλιάδες αστυνοµικούς. Στη συνέχεια ατόνησε, όπως
γίνεται µε όλα τα πράγµατα στη χώρα µας -και δεν αναφέροµαι
µόνο σε εσάς, αναφέροµαι συνολικότερα- όπως γίνεται πάντοτε
στη χώρα, γιατί δεν υπάρχουν ο επαγγελµατισµός, η σοβαρό-
τητα και η συνέχεια.

Βεβαίως, από την άλλη πλευρά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
πρέπει να δούµε τα ζητήµατα της γραφειοκρατίας, για να απο-
φύγουµε τη συµµετοχή των αστυνοµικών και των Σωµάτων
Ασφαλείας όσο γίνεται λιγότερο στην εµπλοκή τους µε τους πο-
λίτες.

Το Πυροσβεστικό Σώµα θα ξαναγίνει η άξια υπηρεσία του κρά-
τους που θέλουν όλοι οι πολίτες. Εγώ λυπάµαι γι’ αυτό που αντί-
κρισα. Οι ανώτατοι αξιωµατικοί θα ξαναγίνουν πυροσβέστες,
αυτούς τους οποίους θεωρεί ο κόσµος ήρωες και όχι διαδροµι-
στές στα πολιτικά γραφεία. Θέλω να συµφωνήσουµε εδώ µεταξύ
µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι επιτέλους το θέµα του
κοµµατισµού, ιδιαίτερα στα Σώµατα Ασφαλείας, είναι µια κατα-
στροφική διαδικασία.

Προχθές είχαµε µια πυρκαγιά στην Ιστιαία. Κάηκαν χίλια πε-
ντακόσια µε δύο χιλιάδες στρέµµατα πολύτιµου δάσους. Είχαµε
προειδοποίηση για εννέα µποφόρ. Ο διοικητής, λέει, είχε άδεια.
Το συντονιστικό κέντρο της Πυροσβεστικής δεν ειδοποίησε κα-
νέναν. Μα, έτσι θα λειτουργήσουµε; Ο καθένας, δηλαδή, µπορεί
µε την αµέλειά του να καταστρέφει τον εθνικό πλούτο, το δασικό
πλούτο της χώρας; Είναι δυνατόν να γίνονται δαπάνες, οι οποίες
ενδεχοµένως ξεπέρασαν και το 1.000.000 ευρώ αυτές τις τρεις
µέρες, και δεν θα απολογηθεί κανείς στους πολίτες για το γεγο-
νός ότι ο προϋπολογισµός, οι πολίτες δηλαδή, πλήρωσαν
1.000.000 ευρώ εξαιτίας του; Έτσι θα συνεχίσουµε; Έτσι θέ-
λουµε πραγµατικά να γίνουµε µια σύγχρονη χώρα, η οποία σέ-
βεται τα λεφτά, τους πόρους και το µόχθο των πολιτών;

Θα κυριαρχήσει η αξιοκρατία σε όλα τα επίπεδα. Οι ικανοί θα
προαχθούν, ανεξαρτήτως κοµµατικής ταυτότητας. Η ολιγωρία,
η αµέλεια, η έλλειψη αίσθησης ευθύνης δεν µπορούν σε καµµία
περίπτωση να γίνονται αποδεκτές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σας αναφέρω ένα ιδι-
αίτερα σηµαντικό γεγονός µετά την επίσκεψή µου προχθές -και
πάλι- στην Ηλεία. Μετά την καταστροφή στην Ηλεία, ήρθαν, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, Ισπανοί, Πορτογάλοι, Βρετανοί να
δουν µε ποιον τρόπο κάηκαν σε ένα σηµείο τριάντα δύο άτοµα.
Μία µάνα πήρε εννέα παιδιά, τα δικά της και άλλα παιδιά, µέσα
στο αυτοκίνητό της.

Κατεβαίνοντας προς ένα σηµείο –πού άραγε- κάηκαν όλα αυτά
τα παιδιά µαζί µε τη µητέρα τους, µαζί µε µια ηλικιωµένη γυναίκα
και µε άλλους είκοσι πέντε περίπου. Και δεν υπάρχει τεκµηριω-
µένη απάντηση από την πλευρά της πολιτείας, τι συνέβη, πώς
κάηκαν εννιά παιδιά σε απόσταση δέκα µέτρων το ένα από το
άλλο µέσα σε ένα ελαιώνα. Ποιος ήταν εκεί για να αποτρέψει
αυτή τη γυναίκα να ξεκινήσει το δρόµο προς το µακάβριο θάνατο
το δικό της και των παιδιών; Ξέρετε κάτι; ∆εν υπάρχει ούτε ένα
τηλέφωνο από την Πυροσβεστική Υπηρεσία, από την ηγεσία του
Πυροσβεστικού Σώµατος εκείνη την εποχή προς την Πυροσβε-
στική Υπηρεσία Πύργου για να δούµε τι ακριβώς συνέβη και για
να µην ξανασυµβούν αυτά. Και δεν υπάρχει ούτε µία άσκηση όλα
αυτά τα χρόνια. Μετά ξανακαήκαν.

Κύριε Μαρκογιαννάκη, είδα το πόρισµα που παραδώσατε και
πραγµατικά στεναχωριέµαι, όπως στεναχωρηθήκατε και εσείς.
Θα κάνω χρήση του, ανεξάρτητα αν εσείς είχατε επιλεκτική ευ-
αισθησία για το πώς γίνονται αυτές οι έρευνες. ∆ιότι όταν ο κύ-
ριος Αρχηγός του Πυροσβεστικού Σώµατος το 2007 δήλωσε ο
ίδιος ότι εγώ ευθύνοµαι για την Πάρνηθα, τότε δεν υπήρξε καµ-
µία κύρωση. ∆εν µπορούµε να ανεχθούµε ξανά τέτοια φαινόµενα
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και τέτοια έλλειψη ευαισθησίας απέναντι στην ανθρώπινη ζωή.
Τώρα θέλω να αναφερθώ σε ένα θέµα πολύ σηµαντικό για

όλους µας. Η Αγροφυλακή θα καταργηθεί εντός του 2010. Θα
συζητήσουµε µέσα στην Κυβέρνηση και µε την ΕΝΑΕ και µε την
ΚΕ∆ΚΕ για τον τρόπο µε τον οποίο το προσωπικό της Αγροφυ-
λακής θα διανεµηθεί σε διάφορες υπηρεσίες. Επίσης, το Λιµε-
νικό Σώµα θα γίνει καθαρά επιχειρησιακό σώµα µε καθήκοντα
ακτοφυλακής και Σώµα Ασφαλείας για την προστασία κατά του
εγκλήµατος στη θάλασσα και για την προστασία του θαλασσίου
περιβάλλοντος. Στο πρώτο τρίµηνο θα καταθέσουµε νοµοσχέδιο
για την ίδρυση Αρχηγείου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, δώστε µου ένα λεπτό και θα τελειώσω.
Έρχοµαι, λοιπόν, στο ζήτηµα της λαθροµετανάστευσης. Είναι

θέµα εθνικό, είναι θέµα παγκόσµιο, είναι ζήτηµα µε ευρωπαϊκές
διαστάσεις και είναι ζήτηµα που εξελίσσεται σε µια εθνική υπό-
θεση. Ίσως, είναι το µείζον εθνικό θέµα αυτήν τη στιγµή. Η Ελ-
λάδα, οι Έλληνες είµαστε ακρίτες, είµαστε ταγµένοι να φυλάµε
σύνορα. Και δεν φυλάµε τα δικά µας σύνορα, αλλά φυλάµε τα
σύνορα της Ευρώπης. Από την άλλη πλευρά είµαστε πολύ ελκυ-
στικοί στην είσοδο και την έξοδο των µεταναστών. Ταυτόχρονα,
δυστυχώς, η χώρα δυσφηµίζεται, επειδή δεν έχει τις αναγκαίες
υποδοµές και διαχειρίζεται εκατοντάδες χιλιάδες ψυχές µε έναν
τρόπο που δεν µας τιµά. Είµαστε στην κυριολεξία κολαστήριο
ψυχών. Υπάρχουν περιπτώσεις αλλοδαπών που δεν έχουν ποινι-
κές κατηγορίες, αλλά κρατούνται σε ένα κρατητήριο, ένα επί ένα,
επί τέσσερις µήνες. Αυτό δεν µπορεί να συνεχίζεται. Η Ελλάδα
δεν είναι χώρα τέτοιου είδους. ∆εν είµαστε τριτοκοσµική χώρα.
Είµαστε δηµοκρατική χώρα. Έχουµε ευαισθησίες και δεν πρέπει
να κρατάµε τους ανθρώπους µέσα στα κρατητήρια επί µήνες. Τι
πρέπει να κάνουµε;

∆εν µπορούµε να λύσουµε µόνοι µας το πρόβληµα. Χρειαζό-
µαστε ευρωπαϊκή στήριξη, οικονοµική, διπλωµατική, πολιτική,
επιχειρησιακή. Θα διαταραχθεί η κοινωνική ειρήνη και συνοχή,
αν συνεχιστεί αυτή η κατάσταση. Θα την πληρώσουν οι φτωχοί
συµπολίτες µας και οι άµοιροι µετανάστες που γίνονται αντικεί-
µενο παράνοµης εκµετάλλευσης. Το οικονοµικό βάρος της φύ-
λαξης των συνόρων είναι δυσβάσταχτο. ∆εν µπορούµε να το
σηκώσουµε µόνοι µας.

Βάζουµε διπλό στόχο. Αναβαθµίζουµε την αποτρεπτική µας
ικανότητα. Η Ελλάδα πια δεν µπορεί να είναι ξέφραγο αµπέλι.
Από την άλλη βελτιώνουµε τις επιδόσεις µας στην προστασία
των ανθρωπίνων δικαιωµάτων για να πάψει η χώρα να κατηγο-
ρείται διαρκώς από τους διεθνείς οργανισµούς. Προς το σκοπό
αυτό δώσαµε εντολή και χίλιοι διακόσιοι µετανάστες αφέθηκαν
ελεύθεροι από τα κρατητήρια, εφόσον δεν είχαν ποινικές εκ-
κρεµότητες. Ακόµη δώσαµε τη δυνατότητα στη δεύτερη γενιά
µεταναστών να µην συλλαµβάνονται σε περίπτωση που δεν
έχουν άδεια παραµονής. Αυτό ήταν απάνθρωπο και αφορά δια-
κόσιες πενήντα χιλιάδες παιδιά.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ ολοκληρώστε.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪ∆ΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.

Προχωράµε σε έναν ανασχεδιασµό της επιχειρηµατικής µας
δράσης. Θα θέσουµε το θέµα στα Συµβούλια Κορυφής της Ευ-
ρώπης. Τρίτον, θα δηµιουργήσουµε υποδοµές για τη φιλοξενία
αυτών των ανθρώπων, ούτως ώστε να µην στεγάζονται στο ίδιο
µέρος οι κακοποιοί διακινητές ναρκωτικών µε µικρά παιδιά και
µητέρες. Έχουµε πολλή δουλειά να κάνουµε. Θέλω να σας δια-
βεβαιώσω ότι θα υπηρετήσουµε µε συνέπεια και αφοσίωση την
ασφάλεια και τις ατοµικές ελευθερίες. Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ο κ. Μαρκογιαννάκης

έχει το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, εάν µπορούσε κάποιος να κατηγοριοποιήσει τις θέσεις και
τα επιχειρήµατα των Υπουργών και των Βουλευτών του ΠΑΣΟΚ,
όπως και του Πρωθυπουργού πάνω στις Προγραµµατικές ∆η-
λώσεις, θα µπορούσε να πει ότι έχουµε δύο κατηγορίες.

Πρώτον, την προσπάθεια πλήρους απαξίωσης του έργου της
προηγούµενης κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας και δεύτε-
ρον, εκθέσεις ιδεών, µεγάλα λόγια, µεγάλες υποσχέσεις για να
πιστέψει ο ελληνικός λαός ότι τα πάντα θα λυθούν µέσα σε µικρό
χρονικό διάστηµα. Από αυτήν την τακτική ασφαλώς δεν µπο-
ρούσε να ξεφύγει και ο µόλις κατελθών του Βήµατος Υπουργός
Προστασίας του Πολίτη, ο οποίος έµµεσα επεχείρησε να απα-
ξιώσει ό,τι έχει γίνει µέχρι σήµερα και από την άλλη µεριά να µας
πει ότι έχει έτοιµες λύσεις για τα πάντα και ότι µέσα σε µικρό
χρονικό διάστηµα το µεγάλο πρόβληµα της εγκληµατικότητας
και της έλλειψης ασφάλειας των πολιτών θα αντιµετωπιστεί.

Μακάρι, να γίνει έτσι, αγαπητέ κύριε Υπουργέ. Να έχετε υπ’
όψιν σας ότι εµείς θα είµαστε εδώ να σας συµπαρασταθούµε
στην προσπάθειά σας, κάτι το οποίο δεν κάνετε εσείς όσο καιρό
εµείς κυβερνούσαµε. Να σας θυµίσω την τελευταία δήλωση που
έκανα µετά από τους χούλιγκανς που τις τελευταίες ηµέρες
έσπασαν σε διάφορους δρόµους των Αθηνών τράπεζες, αυτοκί-
νητα κ.λπ.. Σας είπα ότι χρειάζονται δραστικά µέτρα και ότι εµείς
είµαστε εδώ να σας συµπαρασταθούµε σε όποια σοβαρή προ-
σπάθεια κάνετε, κάτι που είχαµε στερηθεί κατά τη διάρκεια της
διακυβερνήσεώς µας.

Σας άκουσα µε προσοχή και θα αναφερθώ σε συγκεκριµένα
θέµατα που θίξατε. Είπατε τέρµα ο κοµµατισµός. Μακάρι, να το
εφαρµόσετε, κύριε Υπουργέ, διότι επί των δικών σας κυβερνή-
σεων ο κοµµατισµός και η αναξιοκρατία απονεύρωσαν τα Σώ-
µατα Ασφαλείας και ιδιαίτερα την Ελληνική Αστυνοµία. Οφείλω
να είµαι δίκαιος και να πω ότι στις τελευταίες δικές σας ηµέρες
έγιναν κάποια βήµατα προς την αντίθετη κατεύθυνση. Όµως, οι
προκάτοχοί σας και γενικά η πολιτική των κυβερνήσεών σας ήταν
τέτοια που ιδιαίτερα η Ελληνική Αστυνοµία, γνώρισε µαύρες
µέρες. Είµαι υπερήφανος, γιατί επί κυβερνήσεων Νέας ∆ηµο-
κρατίας εξέλιπε ο κοµµατισµός και ήρθε η αξιοκρατία. Φθάνει να
σας πω ότι κατά τις τελευταίες κρίσεις στα Σώµατα Ασφαλείας
στην Πυροσβεστική και την Ελληνική Αστυνοµία δεν υπήρξε ούτε
µία ανακοίνωση που να λέει το αντίθετο, ούτε ερώτηση, ούτε επε-
ρώτηση, ούτε µία διαµαρτυρία. Θέλω να πιστεύω ότι από εδώ
και πέρα αυτό το φαινόµενο που κάποτε είχε οδηγήσει ένας αν-
θυπαστυνόµος να διοικεί αστυνοµικές διευθύνσεις ως κοµµατι-
κός γκαουλάιτερ, θα εκλείψει.

Ένα δεύτερο πρόβληµα που αντιµετώπισα εγώ και είναι δικό
σας έργο είναι κάποιες ρυθµίσεις βαρίδια που µας τις αφήσατε
κληρονοµιά. Προς το τέλος της θητείας σας, ως Υπουργός ∆η-
µόσιας Τάξης, είχατε φροντίσει, αφού τακτοποιήσετε τους υµε-
τέρους, να κάνετε στη συνέχεια ρυθµίσεις που ουσιαστικά
έδεναν τα χέρια των επερχόµενων στην προσπάθεια να υπάρξει
µία σωστή κατανοµή του προσωπικού. Σήµερα έχουµε φθάσει
στο σηµείο σε αστυνοµικές διευθύνσεις να υπάρχουν δεκάδες
υπεράριθµων ανώτερων αξιωµατικών και σε άλλες αστυνοµικές
διευθύνσεις να µην υπάρχουν διοικητές τµηµάτων και να έχουµε
διοικητές ανθυπαστυνόµους και να µην υπάρχει δυνατότητα
οποιασδήποτε µετακίνησης. Αυτό, κύριε Χρυσοχοΐδη, είναι έργο
αποκλειστικά δικό σας.

Πάµε παρακάτω. Σας άκουσα να λέτε, όχι σήµερα, ότι ασχο-
λούνται αστυνοµικοί µε καθήκοντα αλλότρια από εκείνα τα οποία
τους έχει τάξει η πολιτεία και για τα οποία έχουν εκπαιδευτεί.
Πράγµατι, αυτό είναι ένα µεγάλο πρόβληµα. Αλλά δεν είναι µόνο
εκείνο το οποίο εξαγγείλατε και είπατε ότι κάποιοι αστυνοµικοί
θα φύγουν από φρουροί που είναι σε διάφορα πρόσωπα. Το µε-
γάλο πρόβληµα, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι ότι όπου υπάρχει
µαύρη τρύπα και πρόβληµα στη δηµόσια διοίκηση, καλείται η Ελ-
ληνική Αστυνοµία να το βουλώσει. Μα, είτε πρόκειται για υγειο-
νοµικό έλεγχο είτε πρόκειται για έλεγχο στις οικοδοµές είτε
πρόκειται για διαβατήρια -εσείς φτιάξατε το νόµο όπου υποχρε-
ώνει την Αστυνοµία να εκδίδει τα ελληνικά διαβατήρια και απα-
σχολούνται χίλια άτοµα σε αυτόν τον τοµέα- καλείται η Ελληνική
Αστυνοµία.

Επιτέλους, πρέπει να δοθεί ένα τέλος σε αυτήν την τακτική,
για να έχετε τη δυνατότητα να κάνετε την πολιτική την οποία µας
λέτε, δηλαδή να έχετε αστυνόµους στη γειτονιά και παντού, για
να µπορούν να ελέγχουν την εγκληµατικότητα, η οποία, πράγ-
µατι, είναι υπαρκτή και η οποία δεν ξεκίνησε τώρα. Ξεκίνησε πριν

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΣΤ’ - 18 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2009 157



από δεκαπέντε χρόνια, τότε που η πολιτεία βρέθηκε ανέτοιµη να
αντιµετωπίσει αυτό το φαινόµενο το οποίο ήταν πρωτόγνωρο για
την ελληνική κοινωνία. Και οι αµυντικοί µηχανισµοί, µεταξύ των
οποίων είναι και τα Σώµατα Ασφαλείας, ήταν δοµηµένοι, εκπαι-
δευµένοι, διαρθρωµένοι στο να µπορούν να αντιµετωπίσουν κα-
ταστάσεις της δεκαετία του 1950 ή του 1960 και δεν είχε γίνει
καµµία σοβαρή προσπάθεια για να αντιµετωπιστούν τα προβλή-
µατα.

Και δεν έχετε δίκιο να λέτε ότι πηγαίνετε στο κέντρο της Αθή-
νας, στην Α’ Αθηνών, όπως είπατε χαρακτηριστικά, για να δείτε
τι συµβαίνει, διότι αν, πράγµατι, θέλετε να είστε δίκαιοι, θα πρέ-
πει να πείτε ότι έγιναν σηµαντικά πράγµατα το τελευταίο διά-
στηµα, όπου, πράγµατι έχουν ανακουφίσει ιδιαίτερα την Αθήνα.
Και δεν µπορείτε να το αρνείστε αυτό. Το δέχεται ο κάθε πολίτης
ο οποίος πραγµατικά λέει ότι και περιπολίες υπάρχουν και οι
«Οµάδες ∆», οι οποίες έγιναν και χλευάστηκαν όταν τις νοµοθε-
τήσαµε, αποδίδουν έργο. Έχει πυκνώσει η παρουσία της Αστυ-
νοµίας. Έγιναν επιχειρήσεις και καθάρισε το κέντρο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ)

Αυτό είναι γεγονός, διότι το πρόβληµα των λαθροµεταναστών,
πράγµατι, είναι τεράστιο πρόβληµα το οποίο πρέπει να το δούµε
ως εθνικό πρόβληµα. Και όταν εµείς το λέγαµε, κάποιοι µας κα-
τηγορούσαν, κάποιοι µας έλεγαν ότι στερούµεθα ανθρωπίνων
συναισθηµάτων και ότι δεν αντιµετωπίζαµε αυτούς τους ανθρώ-
πους µε σωστό τρόπο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, πριν από εµένα ο κύριος Υπουργός πήρε επι-
πλέον πέντε λεπτά. Εγώ έχω έξι λεπτά στη διάθεσή µου, παρα-
καλώ να µου δώσετε και εµένα πέντε λεπτά.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): ∆εν γίνεται αυτό,
κύριε συνάδελφε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Γιατί, κύριε Πρόεδρε; Πώς,
όµως, µπόρεσε και έγινε για τον κ. Χρυσοχοΐδη, ο οποίος ενώ
είχε δεκαπέντε λεπτά του δώσατε είκοσι λεπτά;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Είναι συµφωνηµένο,
κύριε συνάδελφε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Τι συµφωνηµένο; Και εγώ
θέλω συµφωνία τώρα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε, κύριε συνάδελφε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Θα πω τώρα δυο-τρία πράγ-
µατα στα οποία αναφέρθηκε προηγουµένως ο κύριος Υπουργός.

Κύριε Υπουργέ, δίνετε κακά µηνύµατα για τους µη νοµίµους
µετανάστες, όταν έρχεστε και αφήνετε ελεύθερους όσους έχουν
συλληφθεί και καλώς έχουν συλληφθεί. Εµείς όταν πήραµε κά-
ποια αυστηρά µέτρα, αυστηροποιήσαµε τις ποινές για τους λα-
θροδιακινητές, συλλάβαµε όσους συλλάβαµε, καθαρίσαµε το
κέντρο. ∆εν το κάναµε γιατί µας άρεσε, αλλά θέλαµε µεταξύ των
άλλων να δώσουµε και ένα µήνυµα, ότι η Ελλάδα δεν είναι ξέ-
φραγο αµπέλι και όποιος έρχεται εδώ πέρα, δεν θα έλθει να βρει
µια χώρα ευηµερούσα όπου, προκειµένου να ελκύσουν, να έλ-
θουν αυτοί οι άνθρωποι, τους έστελναν από εδώ φωτογραφίες
στο Πακιστάν ή οπουδήποτε αλλού δίπλα σε Mercedes, για να
δείξουν ότι εδώ υπάρχει πλούτος και ευηµερία. Εµείς θέλαµε να
στείλουµε το αντίθετο µήνυµα. Εσείς τώρα κάνετε ακριβώς το
αντίθετο. Στέλνετε µηνύµατα ότι τα πάντα είναι καλά εδώ πέρα.

Να σας πω και κάτι άλλο. Με αυτά που λέτε για την κατάργηση
διάφορων νόµων που ψηφίστηκαν τελευταία και που έχουν να
κάνουν µε τις κουκούλες, µε το DNA και τόσα άλλα, ξέρετε τι
λέτε; Όταν λέτε ότι το σύστηµα το κατηγοροκεντρικό πρέπει να
γίνει κοινωνικοκεντρικό, στέλνετε αντίθετα µηνύµατα.

Να προχωρήσω και σε κάτι άλλο. Είπατε για το ηλεκτρονικό
έγκληµα. Κύριε Υπουργέ, αν κάπου η Αστυνοµία πηγαίνει καλύ-
τερα από ο,τιδήποτε άλλο είναι στην πάταξη του ηλεκτρονικού
εγκλήµατος. Και τον τελευταίο καιρό πράγµατι έχει καταπληκτι-
κές επιτυχίες. Μακάρι, αν µπορεί να πάει καλύτερα. Όχι, όµως,
να λέτε ότι δεν έχουν γίνει άλµατα σε αυτόν τον τοµέα.

Να σας ρωτήσω και κάτι άλλο. Ακούγαµε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, προεκλογικά τον Πρωθυπουργό να δεσµεύεται ρητά

και κατηγορηµατικά ότι θα µονιµοποιήσει τους συµβασιούχους
της Πυροσβεστικής. Επ’ αυτού δεν ακούσαµε τίποτα. Τι θα κά-
νετε; Το είπε ο Πρωθυπουργός, τους εδέχθη και µάλιστα σε συ-
νέντευξη είπε ότι «θα µονιµοποιήσουµε τους πεντέµισι χιλιάδες
συµβασιούχους της Πυροσβεστικής». Επ’ αυτού δεν άκουσα τί-
ποτα και θα πρέπει να πάρετε θέση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκείνο το οποίο θα επαναλάβω
και τελειώνω είναι το εξής. Πράγµατι το αγαθό της ασφάλειας
είναι µέγιστο αγαθό. Και εµείς σε κάθε περίπτωση, επειδή το συ-
ναισθανόµεθα, θα σταθούµε αρωγοί σε ό,τι σωστό θα πάει να
γίνει. Εάν, όµως, δούµε ότι αρχίζουµε πρακτικές και τακτικές του
παρελθόντος, τότε που το κόµµα ήταν πάνω από το κράτος και
τα πάντα ήταν στην υπηρεσία του κόµµατος, να είστε βέβαιοι ότι
θα µας βρείτε απέναντι και θα είµαστε πάρα πολύ σκληροί µαζί
σας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Καλείται στο Βήµα η
Βουλευτής του ΚΚΕ κ. ∆ιαµάντω Μανωλάκου.

∆ΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Η σκληρότερη εχθρική πολιτική
για το λαό συνεχίζεται µε τη νέα Κυβέρνηση και τη σύµπνοια της
προηγούµενης. Η διαφορά στις πινελιές και στα χρώµατα, χρώ-
µατα αυταπάτης και κοροϊδίας µε τη δήθεν επαναδιαπραγµά-
τευση και «πράσινη» ανάπτυξη, για να προλάβετε και να κάµψετε
αγωνιστικές διαθέσεις. Λέτε ότι το περιβάλλον δεν είναι µόδα.
Ναι. Είναι, όµως, µεγάλη κονόµα για το κεφάλαιο. Έτσι δείχνει.

Αλήθεια, την ιδιωτικοποίηση του µεγαλύτερου εµπορικού λι-
µανιού της χώρας, του Πειραιά, την εντάσσετε στην «πράσινη»
οικονοµία; Την ολοκληρώνετε µεθοδεύοντας εκχωρήσεις µε τµή-
µατα και λειτουργίες που έχουν αποµείνει στον ΟΛΠ, διαπράτ-
τοντας µεγαλύτερο έγκληµα σε βάρος κυριαρχικών δικαιωµάτων
και οικονοµικών δικαιωµάτων, αφαιρώντας και καταπατώντας
λαϊκές κατακτήσεις των εργαζοµένων µε δραµατικές συνέπειες
σε ολόκληρο το λαό. Αυτό είναι το δηµόσιο συµφέρον για σας.

∆εν θα νοµιµοποιήσουµε καµµιά ιδιωτικοποίηση λιµανιού, δεν
σας ανήκει τίποτε, είναι λαϊκή περιουσία.

Όµως, κοροϊδία αποτελούν και οι θέσεις για την αγροτιά. Οι
αγρότες βασανίζονται σήµερα από τις συνέπειες της κοινής
αντιαγροτικής πολιτικής. Απούλητη παραγωγή, σαπίζει στο χω-
ράφι, την ίδια ώρα γίνονται εισαγωγές ίδιων προϊόντων. Όταν
πουλιούνται προϊόντα, είναι εξευτελιστικές οι τιµές για τρίτη συ-
νεχή χρονιά, ενώ σε µερικές περιπτώσεις περσινή παραγωγή δεν
έχει καν πληρωθεί από τους εµποροβιοµήχανους. Το κόστος;
Στα ύψη. Όλα αυτά έχουν οδηγήσει σε καταχρέωση και από-
γνωση. Αυτά είναι τα αποτελέσµατα της κοινής αντιαγροτικής
πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης που εσείς και η Νέα ∆ηµο-
κρατία υλοποιείτε, έχοντας τη στήριξη και των άλλων κοµµάτων,
του ευρωµονόδροµου. Ο στόχος γνωστός. Συγκέντρωση της γης
και παραγωγής στους λίγους µεγάλους που ονόµασε χθες η
Υπουργός Γεωργίας αγρότες-επαγγελµατίες για ανταγωνιστική
και ποιοτική γεωργία, δηλαδή µεγάλες καπιταλιστικές εκµεταλ-
λεύσεις.

Το ίδιο γίνεται και στις άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Γι’ αυτό είδαµε τους κτηνοτρόφους στους δρόµους του Στρα-
σβούργου και των Βρυξελλών, τους αγρότες προχθές σε Ιρλαν-
δία και Γαλλία να καίνε τα προϊόντα τους στο κέντρο των πόλεων
και θα δούµε πολλά περισσότερα και στην Ελλάδα. Και ας µη
βιαστείτε, κύριε Χρυσοχοΐδη, να τους συµπεριλάβετε στην ανο-
µία. Νόµιµοι θα είναι.

Αυτήν την πολιτική τη συνεχίζετε, την ονοµάζετε αγροτική µε-
ταρρύθµιση µε όρκους πίστης στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Αλήθεια, λύνει αυτά τα προβλήµατα της αγροτιάς το µεσογει-
ακό µοντέλο διατροφής που είπε ο Πρωθυπουργός στις Προ-
γραµµατικές ∆ηλώσεις και µερικοί Υπουργοί; Μα, δεν εγγυάται
καµµιά απαγόρευση στις εισαγωγές λαδιού από το Μαρόκο,
όταν την ίδια ώρα µένει απούλητο το λάδι της Κρήτης, της Λα-
κωνίας, της Μεσσηνίας, όταν τα κηπευτικά σαπίζουν στα χωρά-
φια, ενώ εισάγονται από Πολωνία, Ισπανία, Γερµανία, Ολλανδία,
όταν µήλα και αχλάδια σαπίζουν στην Αγιά και τον Τύρναβο της
Λάρισας, ενώ εισάγονται από Ιταλία και Αργεντινή. Το κρασί στοι-
βάζεται στις δεξαµενές στη Νεµέα, στην Αχαΐα, στο Ηράκλειο,
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παντού σε όλη την Ελλάδα. ∆ιακινείται, όµως, κρασί Χιλής µέχρι
και πορτοκάλια Νότιας Αφρικής έχουµε.

Συνεπώς, δεν δεσµευόσαστε για προστασία της ντόπιας πα-
ραγωγής, ούτε για ικανοποιητικές εγγυηµένες τιµές που να επι-
τρέπουν στο µικρό αγρότη και κτηνοτρόφο να ζήσει στον τόπο
του, γιατί η πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης και η δική σας
είναι υπέρ της ελεύθερης αγοράς των µεγαλοαγροτών, των µε-
γαλεµπόρων, των µονοπωλίων που ξεζουµίζουν τους µικρούς και
φτωχοµεσαίους αγρότες.

Για αυτό είναι λόγια του αέρα χωρίς αντίκρισµα αυτά που τά-
ζετε για διαπραγµάτευση στην Ευρωπαϊκή Ένωση για τα σιτηρά
και τα άλλα προϊόντα. Χρόνο πάτε να κερδίσετε στον ξεσηκωµό
των απελπισµένων, για να περάσετε τα χειρότερα.

Συνεχίζετε τον διαχωρισµό των αγροτών σε κατά κύριο επάγ-
γελµα και µη, που ξεκίνησε η Νέα ∆ηµοκρατία -αίτηµα εξάλλου
των µεγαλοαγροτών και της συµβιβασµένης ηγεσίας της ΠΑΣΕ-
ΓΕΣ που είναι µαζί οι δυο συνεταιριστικές δυνάµεις Νέας ∆ηµο-
κρατίας και ΠΑΣΟΚ. Έτσι κόβετε τις επιδοτήσεις των πτωχών
αγροτών, τους εξαναγκάζετε σε ξεκλήρισµα, µειώνετε τον
αριθµό των αγροτών.

Σε ό,τι αφορά την επιστροφή του ΦΠΑ και τον Ειδικό Φόρο Κα-
τανάλωσης στο πετρέλαιο, είναι µια εξαγγελία δίχως αντίκρισµα.
Γιατί όταν καταρρέουν οι εµπορικές τιµές στον παραγωγό, τι πο-
σοστό ΦΠΑ να επιστρέψεις; Ψίχουλα κοροϊδίας. Ωστόσο τα αι-
τήµατά τους για κατάργηση του ΦΠΑ στα προϊόντα και
αφορολόγητο πετρέλαιο, όπως το έχουν και οι εφοπλιστές, τα
περιφρονείτε όπως και η προηγούµενη κυβέρνηση.

Για τις συντάξεις εξαθλίωσης του ΟΓΑ 330 ευρώ, δεσµευτή-
κατε στο πρόγραµµά σας να τις κάνετε 550 ευρώ. Χθες πρό-
σθεσε η Υπουργός Γεωργίας «σε βάθος χρόνου». Όµως, σε
βάθος χρόνου προβλέπεται κατάργηση της προνοιακής σύντα-
ξης µε νόµο του ΠΑΣΟΚ. Κοροϊδεύετε µε την ελεηµοσύνη των
30 ευρώ που θα τα πάρετε πολύ γρήγορα πίσω από την αύξηση
των έµµεσων φόρων που θα κάνετε. Αυτή είναι η ηθική αξιών και
εµπιστοσύνης που διακηρύσσετε. Απαξίωση, εγκατάλειψη της
φτωχής αγροτιάς και ερήµωση της υπαίθρου. Και ας µιλάτε για
ενίσχυση των νέων αγροτών. Τους κοροϊδεύετε µε ελπίδα. ∆εν
τους εξασφαλίζετε ούτε παραγωγή ούτε τιµές και εισόδηµα,
µόνο χρέη και βάσανα.

Εµείς, τελειώνοντας, λέµε ότι θα συνεχίσουµε να παλεύουµε
για ανάπτυξη της γεωργίας, της κτηνοτροφίας και της αλιείας
που θα εξυπηρετεί τις διατροφικές ανάγκες του λαού µας και όχι
τα µονοπώλια και την κερδοφορία τους. ∆εν δίνουµε καµµιά πί-
στωση χρόνου, αντίθετα καλούµε τους εργαζόµενους να παρε-
µποδίσουν, να δυσκολέψουν τα νέα αντιλαϊκά µέτρα. Καµµία ώρα
χαµένη.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Καλείται στο Βήµα ο
κ. Νικητιάδης Γιώργος, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, ο Πρωθυ-

πουργός της χώρας την Παρασκευή το βράδυ διατύπωσε ένα
ερώτηµα προς το Σώµα, ένα ερώτηµα προς όλες τις πτέρυγες,
ένα ερώτηµα προς τον καθένα από εµάς, ένα ερώτηµα που σχε-
τιζόταν µε το κατά πόσο κάποιος δεν πιστεύει ότι µπορούµε να
τα καταφέρουµε καλύτερα ως χώρα. Σε αυτό το ερώτηµα, η σιω-
πηρά αποδοχή εκλαµβάνεται ως σχετική προσέγγιση και θεωρώ
βέβαιο ότι δεν υπάρχει κανένας και καµµία συνάδελφος σε αυτή
την Αίθουσα που να µην θεωρεί ότι µπορεί η πατρίδα µας να τα
καταφέρει καλύτερα.

Ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ µε το ερώτηµα αυτό βεβαίως έβαζε
ένα µίνιµουµ µιας απαιτούµενης συναίνεσης που πρέπει να ξεκι-
νάει µέσα από το Εθνικό Κοινοβούλιο και να εκτείνεται στα λαϊκά
στρώµατα, να εκτείνεται στο λαό προκειµένου να καταφέρουµε
την ανάταξη της πατρίδας µας.

Είκοσι τέσσερις ώρες µετά, ο πρώην Πρωθυπουργός της
χώρας κ. Καραµανλής απροσµένως µε την τοποθέτησή του –
απροσµένως για εµένα τουλάχιστον- συνήνεσε εν πολλοίς στις
τοποθετήσεις του Πρωθυπουργού. Αποδέχθηκε ή αν θέλετε συ-
νοµολόγησε εκφράσεις όπως «εκτροχιασµένη οικονοµία» που
διατυπώθηκαν από τον Πρωθυπουργό και ήλθε να δηλώσει ότι
είναι έτοιµος ο ίδιος και η παράταξή του, να συναινέσουν σε όσα

µέτρα απαιτούνται προκειµένου να υπάρξει ανόρθωση της οικο-
νοµίας, ανάταξη της χώρας.

Το γεγονός ότι υπήρξαν και πολλές εξαιρέσεις όπως του Προ-
έδρου του ΛΑΟΣ κ. Καρατζαφέρη ο οποίος αναφερόµενος σε κά-
ποιο παραµύθι και σε κύκνους και σε πρόβατα, προσπάθησε να
επιτεθεί στον Πρωθυπουργό της χώρας ή στο ΚΚΕ που για άλλη
µια φορά επεδίωξε να µονοπωλήσει τα λαϊκά συµφέροντα, νο-
µίζω ότι είναι οι εξαιρέσεις που επιβεβαιώνουν τον κανόνα που
φαίνεται να υπάρχει, ότι αυτή τη στιγµή απαιτείται µια συναί-
νεση προκειµένου να προχωρήσουµε. Άλλωστε και ο ίδιος ο
Πρωθυπουργός δεν απέστη ούτε κατά µια γραµµή των εξαγγε-
λιών του στις Προγραµµατικές του ∆ηλώσεις και σε ό,τι έκανε
αµέσως µετά την επιλογή του ΠΑΣΟΚ από τον ελληνικό λαό. Ο
ίδιος ο Πρωθυπουργός πριν καν ορκιστεί, δηµοσιοποίησε ότι
είναι έτοιµα τα προεδρικά διατάγµατα µε τα οποία θα άλλαζε το
κυβερνητικό σχήµα. Εξαγγελία του ΠΑΣΟΚ διατυπωµένη εδώ και
πολύ µεγάλο διάστηµα. ∆ιατύπωσε ότι θα έχουµε ένα ευέλικτο
κυβερνητικό σχήµα, ένα ανανεωµένο κυβερνητικό σχήµα, ένα κυ-
βερνητικό σχήµα µε µεγάλη συµµετοχή γυναικών προκειµένου
να διασφαλίζεται η ισότητα, ένα καινούργιο σχήµα. Τίποτα πα-
ραπάνω, τίποτα παρακάτω από ό,τι εξήγγειλε, τίποτα παραπάνω,
τίποτα παρακάτω από ό,τι υποσχέθηκε.

Στην πρώτη συνεδρίαση του Υπουργικού Συµβουλίου καλείται
ο Συνήγορος του Πολίτη. Προσέξτε ιστορικώς αν έχει υπάρξει
τέτοιο προηγούµενο. Ο Συνήγορος του Πολίτη δηλαδή αυτός
που µεσολαβεί προκειµένου να µην µπορεί το κράτος να αυθαι-
ρετεί κατά του πολίτη. Και δηλώνει ο Πρωθυπουργός σε αυτή
την πρώτη συνεδρίαση ότι πρέπει να είµαστε όλοι αντιεξουσια-
στές στην εξουσία. Και αν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της
Νέας ∆ηµοκρατίας, αυτό ο Πρωθυπουργός το λέει προς εµάς,
είναι απολύτως βέβαιο ότι σε εσάς το λέει δυο και τρεις φορές.
Να είσαστε αντιεξουσιαστές στην εξουσία τη σηµερινή του
ΠΑΣΟΚ διότι έτσι µόνο θα µπορέσουµε να προχωρήσουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Πρωθυπουργός στις Προ-
γραµµατικές του ∆ηλώσεις υπήρξε συνεπέστατος και σε όλα τα
άλλα ζητήµατα: στον εκλογικό νόµο όπως διατυπώθηκε, στο
ΑΣΕΠ, στην αναβάθµιση της Βουλής, στα θέµατα της οικονοµίας,
στην «πράσινη» ανάπτυξη. Όλα όσα διατυπώθηκαν µε τις Προ-
γραµµατικές ∆ηλώσεις από τον Πρωθυπουργό την Παρασκευή
το βράδυ είναι όσα υπάρχουν στο πρόγραµµά µας, όσα κατά και-
ρούς έχουν διατυπωθεί από το κόµµα µας και από τον ίδιο τον
Πρόεδρό µας.

Θα µου επιτρέψετε όµως µια ιδιαίτερη αναφορά, µια µνεία στις
αναφορές του Πρωθυπουργού σε σχέση µε τα νησιά µας. Κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχω ακούσει ξανά σε Προγραµ-
µατικές ∆ηλώσεις τόσο µεγάλη έµφαση στο Αιγαίο. Και εγώ ως
Αιγαιοπελαγίτης αλλά φαντάζοµαι και εσείς όλοι που δεν µπορεί
να µην έρχεστε από τον περίφηµο, τον καταπληκτικό πολιτισµό
του Αιγαίου, πρέπει να αισθάνεστε πολύ βολικά, πολύ όµορφα,
όταν για πρώτη φορά Πρωθυπουργός αναφέρεται στο Αιγαίο,
αναφέρεται στις νησιωτικές πολιτικές και εξειδικεύει στις Προ-
γραµµατικές ∆ηλώσεις, όταν αναφέρεται στο περίφηµο µεταφο-
ρικό ισοδύναµο. Το µεταφορικό ισοδύναµο που πρέπει να
θυµίσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι δεν τολµήσατε να φέ-
ρετε ποτέ στην Ολοµέλεια. Το µεταφορικό ισοδύναµο που όταν
επιδιώχθηκε να µπει σε µια επιτροπή, προσπαθήσατε να το υπο-
βαθµίσετε, να το απαξιώσετε. Αυτές είναι οι δικές µας πολιτικές,
αυτά είναι που εµείς υπηρετούµε.

Πέρα όµως από αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Πρω-
θυπουργός στις προγραµµατικές του δηλώσεις έκανε µια πολύ
µεγάλη αναφορά στην τουριστική ανάπτυξη, στις εναλλακτικές
µορφές τουρισµού. Σε αυτά που θα δώσουν πραγµατικά ώθηση
σε αυτόν τον πυλώνα της οικονοµίας που κατά την εκτίµησή µας
αποτελεί ένα εκ των κυριοτέρων, προκειµένου να υπάρξει ανά-
πτυξη στη χώρα µας.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή άκουσα
πολλά για καταργήσεις Υπουργείων, µπορεί να ενσωµατώνεται
ένα Υπουργείο σε ένα άλλο –-και είσαστε πολλοί εδώ που το εί-
πατε- αλλά δεν καταργήθηκε καµµία αρµοδιότητα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)
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∆εν καταργήθηκε καµµία αρµοδιότητα του Υπουργείου Εµπο-
ρικής Ναυτιλίας. ∆εν καταργήθηκε καµµία αρµοδιότητα του
Υπουργείου Τουριστικής Ανάπτυξης. Αφήστε που δεν είχε αρ-
µοδιότητες. ∆εν καταργήθηκε καµµία αρµοδιότητα του Υπουρ-
γείου Αιγαίου, ούτε του Υπουργείου Μακεδονίας-Θράκης. Και
µην µου πείτε ότι από τότε που έγινε το Υπουργείο Αιγαίου ή το
Υπουργείο Μακεδονίας-Θράκης υποχώρησαν οι απέναντι γείτο-
νες και άρχισαν να φοβούνται και να διατυπώνουν τα αιτήµατά
τους. Σκεφτείτε πώς εξελίχθηκαν τα πράγµατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε, γιατί πιέζει πλέον ο χρόνος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ: Κλείνοντας θα επαναλάβω αυτό που
είπε ο Πρόεδρός µας. Πρέπει να προχωρήσουµε µε συναινετι-
κές διαδικασίες. Η εθνική λαϊκή ενότητα είναι όρος για να προ-
χωρήσουµε. Εάν δεν τον αποδεχτείτε εσείς, να είστε βέβαιοι ότι
ο λαός τον απαιτεί και ο λαός θα τον επιβάλει.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει η Βου-
λευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας, κ. Θεοδώρα Μπακογιάννη.

ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα τις Προγραµµατικές ∆ηλώ-
σεις της Κυβερνήσεως σε µια κρίσιµη συγκυρία, σε µια
ατµόσφαιρα αγωνίας αλλά και ελπίδας του ελληνικού λαού. Είναι
αλήθεια ότι ο ελληνικός λαός µίλησε και σας εµπιστεύτηκε την
Κυβέρνηση. Σας εµπιστεύτηκε και τις ελπίδες του, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ. Είναι, επίσης, αλήθεια ότι ο ελλη-
νικός λαός περιµένει και αγωνιά να δει αν θα υπάρξουν οι
καλύτερες µέρες τις οποίες υποσχεθήκατε.

Ο κ. Παπανδρέου κατά τη διάρκεια της προεκλογικής περιό-
δου απέφυγε συστηµατικά να δεσµευτεί σε συγκεκριµένες πολι-
τικές. Άκουσα και παρακολούθησα µε προσοχή τις
Προγραµµατικές ∆ηλώσεις. Άκουσα µε προσοχή τον κ. Παπαν-
δρέου και πράγµατι υπήρξε ένας µακρύς κατάλογος καλών προ-
θέσεων του Πρωθυπουργού. Του εύχοµαι καλή επιτυχία, διότι
πιστεύω ότι η Ελλάδα θα κερδίσει εάν η Κυβέρνηση πάει καλά.

Παρά ταύτα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τώρα που πλησιά-
ζουµε στο τέλος αυτού του τριηµέρου είναι σαφές ότι βρίσκεστε
απέναντι στον κακό προεκλογικό σας εαυτό. Αντιµετωπίζετε τα
προβλήµατα τα οποία προεκλογικά ξεπεράσατε µε έναν ουσια-
στικό λαϊκισµό και σήµερα τα έχετε µπροστά σας, µέσα σε δέκα
µέρες. Και είναι µικρό το χρονικό διάστηµα.

Και θα σας πω τρία παραδείγµατα που νοµίζω ότι γίνονται κα-
τανοητά από όλους τους Έλληνες πολίτες.

Παράδειγµα πρώτο: το Λιµάνι του Πειραιά. Φτάσατε στο ση-
µείο προεκλογικά να αµφισβητήσετε µια διεθνή σύµβαση της
χώρας. Φτάσατε στο σηµείο προεκλογικά να δώσετε το µήνυµα
σε συγκεκριµένες συντεχνίες ότι αυτές µε την Κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ θα έχουν µια διαφορετική µεταχείριση. Αποτέλεσµα:
3.000.000 κόστος από τον ΟΛΠ ηµερησίως για την ελληνική οι-
κονοµία και 6.000.000 για τις επιχειρήσεις της Αττικής. ∆εν µπο-
ρείτε αυτά να τα ισοφαρίσετε µε τα αυτοκίνητα, τα οποία, ορθώς,
µειώνετε. Ελπίζω παρεµπιπτόντως να µην βάλετε και τα ασθενο-
φόρα και τα απορριµµατοφόρα των δήµων µέσα στα κρατικά
οχήµατα που µειώνετε.

Η ουσία είναι ότι σήµερα η Ελλάδα δίνει ένα µήνυµα το οποίο
είναι λανθασµένο, ένα µήνυµα προς το εξωτερικό από το οποίο
ζητούµε επενδύσεις ότι δεν είµαστε φερέγγυα χώρα, ότι µπο-
ρούµε να συζητάµε, αλλά, δυστυχώς, δεν εφαρµόζουµε τα υπε-
σχηµένα. Είναι λάθος µήνυµα αυτό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε δεκαπέντε µέρες λέει, στα-
µατάει η απεργία. Και τι θα γίνει µετά; Μετά ποιο θα είναι το µή-
νυµα της Κυβερνήσεως; Θα πρέπει ουσιαστικά να τοποθετηθεί η
Κυβέρνηση και να το ξεκαθαρίσει από την αρχή.

Παράδειγµα δεύτερο: το Υπουργείο Εµπορικής Ναυτιλίας.
Εγώ είµαι υπέρ του µικρού σχήµατος, αλλά να το κάνουµε σχε-
διασµένα, να το κάνουµε προετοιµασµένα, κύριοι συνάδελφοι.
Φτάνουµε στο σηµείο σήµερα το Υπουργείο Εµπορικής Ναυτι-
λίας –που, εν πάση περιπτώσει, η ναυτιλία είναι εξαιρετικά ση-

µαντική για τη χώρα µας, νοµίζω το ξέρουµε όλοι- να τριχοτο-
µείται σε τρία διαφορετικά Υπουργεία.

Το Λιµενικό σήµερα δεν ξέρει πού θα πάει. Κανένας δεν γνω-
ρίζει σε ποιον αναφέρεται. Αναφέρεται στην κ. Κατσέλη που της
ήρθε η ναυτιλία χωρίς να την περιµένει γιατί δεν το γνώριζε; Ανα-
φέρεται στις υποδοµές γιατί είναι τα λιµάνια και πρέπει να είναι
ο κ. Ρέππας αν δεν κάνω λάθος; Σε ποιον αναφέρεται, τελικώς,
το Υπουργείο Εµπορικής Ναυτιλίας; Ο κ. Χρυσοχοΐδης από ό,τι
καταλαβαίνω, αναλαµβάνει τη φύλαξη για τη λαθροµετανά-
στευση. Μέχρι εκεί!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χρειάζεται σχεδιασµός, χρειά-
ζεται ουσιαστική προετοιµασία. Και αυτός ο σχεδιασµός και η
ουσιαστική προετοιµασία δεν υπήρξε για τη χώρα. Και αυτό φαί-
νεται ανάγλυφα στις δέκα πρώτες µέρες.

Θα προχωρήσω στο δεύτερο θέµα στο οποίο αναφέρθηκε ο
κ. Παπανδρέου, γιατί πρέπει να µιλήσω και τηλεγραφικά.

Θεσµικά θέλω να ξέρετε ότι η Νέα ∆ηµοκρατία θα συµφωνή-
σει σε οποιοδήποτε θεσµικό µέτρο θα οδηγήσει σε αναβάθµιση,
είτε της ποιότητας της πολιτικής είτε σε αναβάθµιση της διαφά-
νειας, των κανόνων διαφάνειας, της καταπολέµησης της δια-
φθοράς, του πολιτικού χρήµατος στη χώρα. Θα µας βρείτε
έτοιµους και θα µας βρείτε και πρωτοπόρους. Θα σας καταθέ-
σουµε ιδέες και εύχοµαι ο κ. Παπανδρέου αυτό το οποίο είπε, να
το αποδεχθεί και πράγµατι να δεχθεί και ιδέες της Αντιπολίτευ-
σης, γιατί η Αντιπολίτευση θα είναι παρούσα σε αυτό το θέµα και
θα είναι προς όφελος του συνόλου του πολιτικού κόσµου.

Τρίτον, έρχοµαι στο θέµα της εξωτερικής πολιτικής. Όταν πα-
ρέδωσα το Υπουργείο Εξωτερικών στον κ. Παπανδρέου του είπα
µια απλή κουβέντα. Η Νέα ∆ηµοκρατία θα υποστηρίξει τα εθνικά
συµφέροντα. Με τον ίδιο τρόπο που το έκανε ως Κυβέρνηση, θα
το κάνει και ως Αντιπολίτευση. Θα σταθούµε στην Κυβέρνηση σε
όλες τις µάχες τις οποίες έχει να δώσει, αλλά έχοντας κοινό
εθνικό µέτωπο, έχοντας κοινές κόκκινες γραµµές. Οι κόκκινες
αυτές γραµµές δεν είναι διαπραγµατεύσιµες, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. Τις έχουµε συµφωνήσει εδώ στην Βουλή των Ελλή-
νων.

Ξέρουµε πάρα πολύ καλά τι περιµένουµε από την Κύπρο. Ξέ-
ρουµε πάρα πολύ καλά ότι στο ταξίδι του κ. Παπανδρέου στην
Κύπρο αύριο περιµένουµε ο κ. Παπανδρέου να επαναλάβει βε-
βαίως, την υποστήριξή του στον Πρόεδρο Χριστόφια, βεβαίως
την υποστήριξή του στη διαπραγµάτευση. Βεβαίως η Ελλάδα θα
είναι παρούσα.

Μου έκανε όµως –και θέλω να το πω- εντύπωση ότι ούτε από
τον κ. Πρωθυπουργό, ούτε από τον αναπληρωτή Υπουργό Εξω-
τερικών δεν άκουσα µια κουβέντα για τη θέση της Ελλάδος στο
θέµα των εγγυήσεων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου ένα λεπτό.
Η Ελλάδα είναι εγγυήτρια δύναµη και η Ελλάδα δεν έχει µέχρι

στιγµής αποδεχθεί την λογική παρωχηµένων εγγυήσεων και δη
παρεµβατικών εγγυήσεων. Θέλω να είµαι σαφής. Και αυτό δεν
είναι θέµα κυπριακό, δεν είναι θέµα της κυπριακής κυβέρνησης.
Είναι θέµα της ελληνικής Κυβέρνησης. Και η ελληνική Κυβέρ-
νηση, η δική µας ήταν σαφής. Θέλω να ελπίζω ότι εξίσου σαφής
θα είναι και η Κυβέρνηση του κ. Παπανδρέου.

∆εύτερον, στο θέµα των Σκοπίων. Συµβολικά κακώς καταργή-
σατε το Υπουργείο, όχι για την ουσία, αλλά για τον συµβολισµό.
Το Υπουργείο Μακεδονίας-Θράκης ήταν ένα υπουργείο το οποίο
είχε έναν συµβολισµό. Κρατήσατε δυο υφυπουργούς. Καταργή-
σατε το Υπουργείο. Καταργήσατε µόνο τον συµβολισµό. Κατά τη
γνώµη µου στη µέση της διαπραγµάτευσης ήταν λάθος αυτό το
οποίο κάνατε.

Εν πάση περιπτώσει, για το θέµα των Σκοπίων υπάρχει ξεκά-
θαρη γραµµή. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχεται ο ∆εκέµ-
βρης και στον ∆εκέµβρη η Ελλάδα πρέπει να είναι σαφής και
προς τον κ. Όλι Ρεν και προς την Κοµισιόν και προς όποιον θέλει
να ακούσει ότι προϋπόθεση για να αρχίσει η έναρξη διαπραγµα-
τεύσεων µε τα Σκόπια είναι η επίλυση του ονόµατος των Σκο-
πίων. Άλλως πως, σε αυτήν τη συζήτηση η Ελλάδα δεν µπαίνει.
Θέλω να είµαι απόλυτα σαφής σε αυτό. Εγώ το έκανα εκ µέρους
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της κυβερνήσεως της Νέας ∆ηµοκρατίας. Θέλω να ελπίζω ότι µε
την ίδια αποφασιστικότητα θα προχωρήσει και η Κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ.

Τρίτον για την Τουρκία. Για την Τουρκία η θέση µας είναι, επί-
σης, καθαρή. Η Τουρκία πρέπει να γνωρίζει ότι Ευρώπη αλά καρτ
δεν υπάρχει, ότι λευκές επιταγές δεν υπάρχουν, ότι η Ελλάδα
επιθυµεί να προωθηθεί η ευρωπαϊκή ένταξη της Τουρκίας υπό
τους όρους όµως που έχει θέσει. Και οι όροι που έχει θέσει, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σαφείς. Έχουν µπει σε όλα τα
ευρωπαϊκά κείµενα. Είναι οι όροι οι οποίοι για την Ελλάδα είναι
αδιαπραγµάτευτοι και πιστεύω ότι το µήνυµα αυτό θα το δώσει
και η Κυβέρνηση µε την ίδια αποφασιστικότητα µε την οποία το
δώσαµε εµείς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω διότι ήδη πήρα περισ-
σότερο χρόνο, λέγοντας µια απλή κουβέντα. Ήδη έχετε καταλά-
βει ότι στη Νέα ∆ηµοκρατία, στα θετικά θα µας βρείτε
συµµάχους, στα αρνητικά θα µας βρείτε απέναντι. Λευκή επιταγή
δεν σας δίνουµε. Θα είµαστε εδώ και µην υποτιµήσετε τη Νέα
∆ηµοκρατία, κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ. Η Νέα ∆ηµοκρατία
είναι εδώ, είναι ενωµένη, είναι δυνατή, θα ανταποκριθεί στο θε-
σµικό της ρόλο, ασκώντας µία υπεύθυνη, συγκροτηµένη και αξιό-
πιστη Αντιπολίτευση. Μην κάνετε το λάθος να πιστέψετε ότι θα
µείνει η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ έστω και µία µέρα χωρίς θεσµικό
έλεγχο. Εύχοµαι στη νέα Κυβέρνηση καλή δύναµη και καλά απο-
τελέσµατα. Η Νέα ∆ηµοκρατία θα βρεθεί και πλάι σας και απέ-
ναντί σας. Το κριτήριο γι’ αυτό θα είναι µόνο η ίδια η πολιτική
σας και η αποτελεσµατικότητα αυτής.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Υπουρ-
γός Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνη-
σης κ. Ιωάννης Ραγκούσης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση του Γιώργου Πα-
πανδρέου και του ΠΑΣΟΚ είναι αποφασισµένη να εφαρµόσει ένα
συνεκτικό και ολοκληρωµένο σχέδιο για τη θεµελίωση ενός πο-
λιτικού συστήµατος αυτόνοµου που λειτουργεί µε διαφάνεια και
λογοδοσία. Αφετηρία µας, η ριζική αλλαγή του τρόπου ανάδει-
ξης της πολιτικής ηγεσίας του τόπου.

Για το σκοπό αυτό προχωρούµε άµεσα, όπως ήδη έχει πει ο
Πρωθυπουργός, σε ένα νέο εκλογικό νόµο, επιδιώκοντας, πρώ-
τον, την ενίσχυση της αυτονοµίας της πολιτικής, δεύτερον, την
εξασφάλιση της ανεξαρτησίας των Βουλευτών και την αναβάθ-
µισή τους µε το δραστικό περιορισµό των εκλογικών δαπανών,
αλλά και των προσωπικών ανταγωνισµών.

Η πρότασή µας είναι ένα καθαρό και απλό, στη λειτουργία του
εκλογικό σύστηµα, ένα σύστηµα που βασίζεται στις εξής συγκε-
κριµένες αρχές: πολυκοµµατική σύνθεση της Βουλής, σταθερές,
στέρεες κυβερνήσεις, ενίσχυση του κύρους και του ρόλου του
Βουλευτή µε την απαλλαγή του από την πίεση των πελατειακών
σχέσεων. Πυρήνας της πρότασης είναι η εισαγωγή ενός εκλογι-
κού συστήµατος που συνδυάζει µονοεδρικές και πολυεδρικές σε
ευρείες περιφέρειες.

Αυτό, όπως όλοι γνωρίζετε, είναι στην πραγµατικότητα µία
προσαρµογή στα ελληνικά δεδοµένα του λεγόµενου γερµανικού
µοντέλου, χωρίς ασφαλώς τα στοιχεία εκείνα του γερµανικού
εκλογικού συστήµατος που δεν προσιδιάζουν στο δικό µας συ-
νταγµατικό πλαίσιο, στη δική µας πολιτειακή και πολιτική λογική.
Είναι, για πολλούς αναµφίβολα, η σηµαντικότερη σηµαντική
διαρθρωτική αλλαγή στο πολιτικό µας σύστηµα. Πρόθεσή µας,
όπως τονίσαµε, η ευρύτερη δυνατή συναίνεση όλων των πολιτι-
κών δυνάµεων, ώστε οι εκλογές το 2013 να διεξαχθούν µε το νέο
αυτό σύστηµα.

Για το σκοπό αυτό προχωρούµε άµεσα τις επόµενες µέρες στη
συγκρότηση επιστηµονικής επιτροπής υψηλού κύρους, η οποία
θα εξειδικεύσει όλες τις εναλλακτικές προτάσεις σε όλα τα επι-
µέρους ζητήµατα, ώστε να προχωρήσουµε αµέσως µετά σε
εντατική διακοµµατική, κοινοβουλευτική, αλλά και κοινωνική,
διαβούλευση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κρίσιµος για το πολιτικό σύ-
στηµα είναι και ο χώρος των Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης. Στό-
χος µας η οριστική, ξεκάθαρη ρύθµιση των σχέσεων της
πολιτικής µε την επικοινωνιακή εξουσία. Θέλουµε ένα πολιτικό
σύστηµα διαρκώς ελεγχόµενο, αλλά ποτέ εξαρτώµενο. Θέλουµε
Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης διαρκώς κρινόµενα από τους πολί-
τες, αλλά ποτέ χειραγωγούµενα από το κράτος. Θέλουµε Μέσα
Μαζικής Ενηµέρωσης που λειτουργούν µε διαφανή οικονοµικά,
αλλά και µε βιωσιµότητα που διασφαλίζει την ανεξαρτησία τους
και τις θέσεις εργασίας σε αυτά. ∆εν θέλουµε τίποτε άλλο, από
ένα δίκαιο νοµικό πλαίσιο που θα τηρηθεί απαρέγκλιτα από
όλους.

Γι’ αυτό, θα προχωρήσουµε, πρώτον, στην αδειοδότηση των
τηλεοπτικών και ραδιοφωνικών σταθµών για ψηφιακή εκποµπή
µε ταυτόχρονη υποχρέωση όσων ήδη εκπέµπουν και αδειοδοτη-
θούν για αναλογική εκποµπή µέχρι την οριστική της κατάργηση
ως το 2012.

∆εύτερον, θα προχωρήσουµε σε αυστηρά µέτρα διαφάνειας
αλλά και σε ορθολογική κατανοµή της κρατικής διαφήµισης, που
υπογραµµίζω ότι θα αφορά και τη διαφηµιστική δαπάνη των επι-
χειρήσεων και των οργανισµών του δηµοσίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο κράτος απαιτούνται νέα
στέρεα θεµέλια και µία νέα αντίληψη, µία νέα αρχιτεκτονική. Η
χώρα έχει, πράγµατι, ανάγκη από στέρεες, αλλά και µόνιµες θε-
σµικές προσεγγίσεις. Χρειαζόµαστε µία νέα αντίληψη, µία νέα
αρχιτεκτονική για το κράτος, για την αυτοδιοίκηση, αλλά και για
τη σχέση µεταξύ τους, µία νέα αντίληψη, µία νέα αρχιτεκτονική
που θα προκύψει µέσα από στέρεα και προσεκτικά βήµατα.

Το πρώτο βήµα θα το κάνουµε µε µία ενιαία µελέτη -ένα ενιαίο
σχέδιο για ό,τι κάνουµε, όχι πρόχειρα, όχι αποσπασµατικά- µε-
λέτη που θα αναλάβει επιστηµονική επιτροπή υψηλού κύρους,
την οποία συγκροτούµε τις επόµενες µέρες, η οποία θα αξιοποι-
ήσει µε αυστηρά, αντικειµενικά κριτήρια την πλούσια προεργα-
σία που έχει γίνει. ∆υστυχώς, τονίζω, όχι στο Υπουργείο
Εσωτερικών. Σε αυτό µάλιστα το σηµείο θα ήθελα να παρακα-
λέσω τον κ. Παυλόπουλο, πρώην Υπουργό Εσωτερικών, να διευ-
κρινίσει στη συνέχεια ότι ο πρώην Πρωθυπουργός κ.
Καραµανλής από παραδροµή χθες ανέφερε ότι βάλαµε σε εφαρ-
µογή πρόγραµµα διοικητικής µεταρρύθµισης και καταθέσαµε συ-
γκροτηµένη πρόταση για τη διοικητική δοµή της χώρας. ∆ιότι
κάτι τέτοιο βεβαίως -όπως είναι γνωστό σε όλους και πρώτα και
κύρια στο Υπουργείο- δεν ισχύει.

Με το δεύτερο βήµα θα προχωρήσουµε σε διεξοδική διαβού-
λευση µε όλους τους φορείς της Αυτοδιοίκησης, αλλά και τις το-
πικές κοινωνίες, που, βεβαίως, θα κορυφωθεί µε τη διαβούλευση
και πάλι ανάµεσα στα κόµµατα και µέσα στο Κοινοβούλιο.

Το τρίτο βήµα, παράλληλο µε τα δύο προηγούµενα, ο οδικός
χάρτης εφαρµογής. Συγκροτούµε άµεσα επιτροπή παρακολού-
θησης µε συµµετοχή του κράτους και των φορέων της Αυτοδι-
οίκησης, η οποία θα προσδιορίσει µετρήσιµες, θεσµικές,
λειτουργικές, αλλά και οικονοµικές προϋποθέσεις που είναι απα-
ραίτητες, ώστε το χρονοδιάγραµµα εφαρµογής των αλλαγών
που θα θεσµοθετηθούν να είναι ένα χρονοδιάγραµµα εφαρµο-
γής προς όφελος του πολίτη. Θα προχωρούµε µε σταθερά βή-
µατα βάσει εκθέσεων προόδου, µε στόχο η µετάβαση στη νέα
αρχιτεκτονική να αποβαίνει πάντα σε όφελος του πολίτη. ∆εν
πρέπει να πληρώσουν οι πολίτες το κόστος αυτής της µετάβα-
σης.

Στη νέα αρχιτεκτονική που σχεδιάζουµε ο πρώτος βαθµός Αυ-
τοδιοίκησης αποτελείται από ισχυρούς δήµους. Άρα, λιγότερους
δήµους στο σύνολο της χώρας, βεβαίως και στην Αττική. Ο ισχυ-
ρός δήµος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αυτός που έχει
ισχυρά θεµέλια. Και για µας τα ισχυρά θεµέλια, τα ισχυρά κύτ-
ταρα του ισχυρού δήµου, είναι η γειτονιά στα αστικά κέντρα,
είναι το χωριό στην περιφέρεια. Είναι αυτονόητο ότι ο ισχυρός
δήµος θα προκύψει από την εξασφάλιση της πραγµατικής οικο-
νοµικής αυτοτέλειάς του που προϋποθέτει φορολογική αποκέ-
ντρωση, βεβαίως και ενίσχυση των διοικητικών µηχανισµών του.

Στο πλαίσιο αυτό, απόφασή µας είναι ενισχύσουµε τους πρω-
τοβάθµιους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης, αλλά και να
προωθήσουµε συνθήκες απόλυτης διαφάνειας σε αυτούς. Συ-
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γκεκριµένα θα προχωρήσουµε σ’ ένα νέο ριζικά βελτιωµένο πρό-
γραµµα έργων για τους ΟΤΑ Α’ βαθµού, σε αντικατάσταση του
«ΘΗΣΕΑ», που παρουσιάζει δυσλειτουργίες, παρά την πρόοδό
του, αδικίες και µεγάλη υστέρηση στην απορροφητικότητα. Για
να γίνει κατανοητό αυτό που σας λέω και να µη θεωρηθεί αιχµή,
αρκεί να γνωρίζετε ότι δύο µήνες πριν τη λήξη του συγκεκριµέ-
νου προγράµµατος έχουν υπογραφεί συµβάσεις που αντιστοι-
χούν µόλις στο 50% του συνολικού σχεδιασµού του. Επίσης θα
επιβάλλουµε τη διαφάνεια και την αντικειµενικότητα όλων των
χρηµατοδοτήσεων προς την Τοπική Αυτοδιοίκηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ειδικά σε αυτό το σηµείο θέλω
να τονίσω το εξής: ∆εν είναι δυνατόν να εξαιρούνται οι ΟΤΑ,
ιδίως σε συνθήκες δηµοσιονοµικού εκτροχιασµού, από το δρα-
στικό περιορισµό εξόδων και καταναλωτικών δαπανών. Είναι µεί-
ζον θέµα για τη δηµοσιονοµική κατάσταση της χώρας, για κάθε
Έλληνα φορολογούµενο να πει σταδιακά «τέρµα στο απαράδε-
κτο καθεστώς των υπερδανεισµένων, ζηµιογόνων και ελλειµµα-
τικών δήµων της χώρας». Στο ίδιο πλαίσιο θα καθιερώσουµε
καθεστώς υπαγωγής όλων των δαπανών των δήµων, όλων των
δήµων, στον προληπτικό έλεγχο του Ελεγκτικού Συνεδρίου,
πριν αυτές οι δαπάνες πραγµατοποιηθούν.

Όσον αφορά το δεύτερο βαθµό Αυτοδιοίκησης, αυτός πλέον
θα αποτελείται από τις αιρετές περιφέρειες. Η αιρετή δε περι-
φερειακή Αυτοδιοίκηση θα έχει επικεφαλής αιρετό περιφερει-
άρχη και αιρετό περιφερειακό συµβούλιο. Οι νοµαρχίες θα
λειτουργούν πλέον ως διοικητικές µονάδες της οικείας περιφέ-
ρειας. Είναι αυτονόητο ότι θα εξασφαλιστεί η αναλογική εκπρο-
σώπηση των νοµών στη σύνθεση του εκλεγµένου περιφερειακού
συµβουλίου. Στο επίπεδο της περιφερειακής Αυτοδιοίκησης θα
θεσµοθετηθεί και η κρίσιµη, για το µέλλον της Αττικής και της
Θεσσαλονίκης, µητροπολιτική Αυτοδιοίκηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πιο κρίσιµο θέµα: η νέα αρ-
χιτεκτονική που σας παρουσιάσαµε είναι αναγκαία όσο ποτέ,
είναι επείγουσα όσο ποτέ.

Αν πριν από την κρίση ήταν σκόπιµη, πλέον είναι απαραίτητος
όρος για να βάλουµε τη χώρα σε νέους ρυθµούς, σε µία νέα πο-
ρεία. Είναι επίσης ώριµη όσο ποτέ. Έχει µαζί της την πολυετή
επεξεργασία της ΚΕ∆ΚΕ και της ΕΝΑΕ. Έχει τη στήριξη της ευ-
ρύτατης πλειοψηφίας του κόσµου της Αυτοδιοίκησης και µετά
από χρόνια διαβούλευσης όχι µόνο την αποδέχονται όλοι αυτοί
αλλά πιέζουν για την εφαρµογή της. Έχει την ισχυρότατη εντολή
του ελληνικού λαού που την ενέκρινε στο πρόγραµµά µας. Έχει
όλες τις προϋποθέσεις συναίνεσης όπως µέχρι τώρα εκφρά-
στηκε στην Αίθουσα αυτή από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης.
Έχει βεβαίως µαζί της µία ευρύτατη κοινωνική πλειοψηφία, που
θέλει ισχυρή, αποτελεσµατική, διάφανη Αυτοδιοίκηση. Έχει απέ-
ναντί της κάτι, έχει το χαµένο χρόνο, έχει το χαµένο έδαφος, έχει
το ασφυκτικό, πράγµατι, χρονοδιάγραµµα ως τις επόµενες αυ-
τοδιοικητικές εκλογές.

Εάν αφήναµε να µας καθοδηγούν κοµµατικές σκοπιµότητες,
ίσως διστάζαµε. Εάν αφήναµε πάλι το πολιτικό κόστος να απο-
φασίσει, ίσως φοβόµασταν. Αλλά αυτά ήταν που καθήλωσαν τη
χώρα, αυτά εµπόδισαν να πάµε µπροστά. Γι’ αυτό µε πλήρη συ-
ναίσθηση της ευθύνης που αναλαµβάνουµε, µε επίγνωση του τι-
τάνιου έργου που απαιτείται, µε µόνο γνώµονα το συµφέρον της
χώρας, το εθνικό συµφέρον και τίποτα άλλο, προχωρούµε, όπως
είπε ο Πρωθυπουργός, άµεσα στη θέσπιση της νέας αρχιτεκτο-
νικής µέσα στο 2010 για την εφαρµογή της στις επόµενες αυτο-
διοικητικές εκλογές.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Απευθύνουµε σήµερα κάλεσµα συστράτευσης στην εθνική

αυτή προσπάθεια σε όλους τους πολίτες. Πρώτα στον ίδιο τον
κόσµο της Αυτοδιοίκησης και στους ίδιους θεσµικούς της φο-
ρείς, που είναι άλλωστε οι φυσικοί πρωταγωνιστές και η κινητή-
ρια δύναµη αυτής της προσπάθειας. Απευθύνουµε την ίδια
πρόσκληση σε όλα τα κόµµατα. Θέλουµε να προχωρήσουµε µαζί
στη νέα αυτή εποχή για την Αυτοδιοίκηση και το κράτος.

Από την πλευρά µας θα εγγυηθούµε έναν κρίσιµο όρο, δεν θα
υπάρξει καµµία µα καµµία κοµµατική σκοπιµότητα, δεν θα επι-
τρέψουµε καµµία, όσο ασήµαντη και αν είναι, µικροκοµµατική
εξαίρεση στο νέο χάρτη της Αυτοδιοίκησης. Η νέα αρχιτεκτονική

της Αυτοδιοίκησης θα ξεκινήσει και θα ολοκληρωθεί µε µόνο
γνώµονα τις ανάγκες της χώρας και των τοπικών κοινωνιών. ∆εν
θα χαραχθεί ούτε µία γραµµή για να εξυπηρετηθεί κάποιος, ο
οποιοσδήποτε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επίσης καταργείται στις επόµε-
νες αυτοδιοικητικές εκλογές, όπως έχουµε δεσµευθεί και το
ισχύον εκλογικό σύστηµα µε την προϋπόθεση του 42%. Όµως,
στο χώρο της Αυτοδιοίκησης οφείλουµε να προχωρήσουµε σε
µία ακόµα σηµαντική απόφαση και για την οποία έχουµε καθυ-
στερήσει παρ’ ότι έχουν και στο παρελθόν υπάρξει σχετικές ανα-
κοινώσεις και εξαγγελίες. Πρόκειται για το δικαίωµα συµµετοχής
στις εκλογές για την Τοπική Αυτοδιοίκηση στη δεύτερη γενιά µε-
ταναστών και στους µετανάστες που διαθέτουν άδεια µακρο-
χρόνιας διαµονής και έχουν συµπληρώσει πενταετία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Πρόθεσή µας είναι ήδη να συµµετάσχουν µε δικαίωµα εκλέ-

γειν και εκλέγεσθαι στις επόµενες αυτοδιοικητικές εκλογές. Είναι
µία πρωτοβουλία ώριµη και αυτονόητη εδώ και χρόνια σε χώρες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Προχωρούµε στο µέτρο αυτό στο
πλαίσιο µίας συνολικής νέας µεταναστευτικής πολιτικής παράλ-
ληλα µε τον στόχο της µηδενικής ανοχής στη λαθροµετανά-
στευση, που υπηρετείται µέσα από το εµπόδιο, µέσα από τον
τερµατισµό της Ελλάδας ως «ξέφραγο αµπέλι» που ανέφερε
προηγουµένως ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη.

Η πολιτική για την προώθηση της κοινωνικής ένταξης αρθρώ-
νεται σε τρεις διακριτούς αλλά συµπληρωµατικούς µεταξύ τους
κανόνες.

Πρώτος άξονας και κανόνες είναι οι εγγυήσεις ασφάλειας του
τίτλου νόµιµης διαµονής.

∆εύτερος είναι οι τοµεακές πολιτικές κοινωνικής ένταξης.
Τρίτος –όπως έχουµε δεσµευθεί προεκλογικά- είναι τα µέτρα

για τη συµµετοχή στην πολιτική ζωή που καταλήγουν στη δυνα-
τότητα απόκτησης της ελληνικής ιθαγένειας ιδίως σε όσα παιδιά
γεννιούνται στην Ελλάδα από γονείς µετανάστες που διαµένουν
ήδη στη χώρα τουλάχιστον για ορισµένο χρόνο, επίσης για
εκείνα τα παιδιά που έχουν λάβει ελληνική εκπαίδευση ορισµένης
τουλάχιστον διάρκειας.

Αυτή η νέα µεταναστευτική πολιτική είναι χρέος µας, είναι
χρέος πολιτικό απέναντι στην ελληνική κοινωνία που δικαιούται
να ζει σε συνθήκες συνοχής και ασφάλειας. Είναι χρέος ηθικό
απέναντι στους εκατοντάδες χιλιάδες αλλοδαπούς συµπολίτες
µας που ήδη ζουν και εργάζονται µαζί µας. Είναι τέλος χρέος
µας ιστορικό, γιατί εµείς δεν ξεχνούµε ότι είµαστε έθνος µετα-
ναστών, είµαστε λαός που έζησε και δηµιούργησε όχι µόνο στη
µητρόπολη αλλά και σε ολόκληρο τον κόσµο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει το διαρκές ερώτηµα το
αν θέλουµε ένα µικρό ή ένα µεγάλο κράτος. Αυτό το λέω για να
περάσω στο θέµα του κράτους.

Η απάντησή µας είναι ότι θέλουµε ένα απλό και λιτό κράτος.
Θέλουµε ένα κεντρικό κράτος αφοσιωµένο στον στρατηγικό επι-
τελικό του ρόλο. Με το δραστικό περιορισµό όλων των δοµών
των νοµικών προσώπων των επιτροπών ακόµα και των Υπουρ-
γείων, που τελικά δεν εξυπηρετούν κανέναν, επιβαρύνουν τον
Έλληνα φορολογούµενο και, βεβαίως, συνιστούν µία διαρκή αι-
µορραγία για τον προϋπολογισµό.

Από τις δαπανηρές ταµπέλες θέλουµε και προχωρούµε ήδη
σε µηχανισµούς λύσης προβληµάτων. Θέλουµε ένα κράτος
µικρό ως τη γραφειοκρατία που δεν ταλαιπωρεί πολίτες και
υπαλλήλους, που δεν βάζει εµπόδια σε πολίτες και επιχειρήσεις.
Ένα κράτος µικρό στις καταναλωτικές του δαπάνες. Ένα κρά-
τος µεγάλο στον καθοδηγητικό και λεκτικό του ρόλο, στη θέ-
σπιση προδιαγραφών και στην τήρηση κανόνων. Στόχος µας
είναι να φθάσουµε στο τέλος αυτής της διαδροµής να υπερ-
βούµε µία διάκριση, από τη µία το κράτος, από την άλλη τα κέ-
ντρα εξυπηρέτησης πολιτών. Στόχος µας είναι ένα κράτος
κέντρο εξυπηρέτησης πολιτών και επιχειρήσεων το ίδιο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει κουδούνι λήξεως της οµιλίας του
κυρίου Υπουργού)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): ∆ύο µόνο λεπτά, κύριε
Υπουργέ, για να µπορέσουµε χρονικά να ολοκληρώσουµε τη συ-
ζήτηση.
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Ο παραπάνω στόχος είναι, πράγµατι, εφικτός, µόνο αν προ-
χωρήσουµε αποφασιστικά στην εποχή της ηλεκτρονικής διακυ-
βέρνησης. Γι’ αυτό οργανώνουµε το σχεδιασµό µας σε τέσσερις
άξονες.

Πρώτος κρίσιµος άξονας είναι τα µέτρα διαφάνειας και λογο-
δοσίας. Για λόγους ουσιαστικούς και συµβολικούς απόφασή µας
είναι το πρώτο νοµοσχέδιο του δικού µας Υπουργείου σε συνερ-
γασία µε το Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και ∆ικαιωµά-
των του Ανθρώπου να αφορά στην υποχρεωτική ανάρτηση στο
διαδίκτυο των αποφάσεων και των πράξεων των Υπουργών, των
Αναπληρωτών Υπουργών και των Υφυπουργών, οι οποίες, βε-
βαίως, συνεπάγονται δαπάνες για το δηµόσιο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Η υποχρέωση αυτή θα επεκταθεί σε όλους τους φορείς άσκη-

σης της εξουσίας και διαχείρισης, όπως είναι, βεβαίως, όλοι οι
γενικοί γραµµατείς, οι νοµάρχες, οι δήµαρχοι, τα νοµικά πρό-
σωπα δηµοσίου δικαίου. Αρχή µας ό,τι δεν είναι απόρρητο ή δεν
θίγει προσωπικά δεδοµένα, στο διαδίκτυο, στο φως.

∆εύτερος άξονας η αποτελεσµατικότητα στην εξυπηρέτηση
του πολίτη, γι’ αυτό και σχεδιάζουµε την παροχή όλων των υπη-
ρεσιών µέσα από τα ΚΕΠ. Στο πλαίσιο αυτό επεξεργαζόµαστε
την εισαγωγή έξυπνης κάρτας πολίτη.

Ο τρίτος άξονας είναι ο άξονας που έχει σχέση µε την ηλε-
κτρονική διακυβέρνηση και τη διαβούλευση. Ήδη το κάνουµε
πράξη. Από αύριο αναρτάται προς δηµόσια διαβούλευση πριν
υπογραφεί το σχέδιο απόφασης για τα κρατικά αυτοκίνητα, ώστε
όπου παραστεί ανάγκη να συµπληρωθεί και να βελτιωθεί.

Θα κλείσω λέγοντας ότι για την υλοποίηση των παραπάνω στό-
χων το κύριο αποφασιστικό στήριγµά µας –και έχουµε πλήρη επί-
γνωση γι’ αυτό- θα είναι τα στελέχη και οι κρατικοί λειτουργοί,
κάθε δηµόσιος υπάλληλος. Γι’ αυτό θα πάρουµε µέτρα για τη
δίκαιη και αξιοκρατική εξέλιξη και αξιοποίηση του ανθρώπινου
δυναµικού. Θα εξετάσουµε µετά από διάλογο µε την Α∆Ε∆Υ τη
δυνατότητα υπαγωγής όλων των δηµοσίων υπαλλήλων σε ένα
νοµικό πρόσωπο γενικά του δηµοσίου και όχι σε κάθε Υπουργείο
ξεχωριστά. Η αλλαγή αυτή όπως έχουµε ήδη συζητήσει µε την
Α∆Ε∆Υ είναι απαραίτητη για την αντιµετώπιση του προσωπικού
µε ενιαίες αρχές, κανόνες, δικαιώµατα και υποχρεώσεις και, βε-
βαίως, διευκολύνει την ορθολογική κατανοµή του προσωπικού
αλλά και την καθιέρωση ενός νέου ενιαίου µισθολογίου των δη-
µοσίων υπαλλήλων.

Παράλληλα προετοιµάζουµε και την ενοποίηση των ελεγκτι-
κών µηχανισµών µε τη συγκρότηση ενιαίου Σώµατος Επιθεωρη-
τών Ελεγκτών της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης. Πρέπει και θα βάλουµε
τέλος στην ατιµωρησία των επίορκων στελεχών της ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης, γιατί όπως οι πολιτικοί δεν είναι όλοι ίδιοι, έτσι και οι
κρατικοί λειτουργοί δεν είναι όλοι ίδιοι. Οφείλουµε, λοιπόν, να
υπερασπιστούµε τους έντιµους και άξιους καταργώντας το κα-
θεστώς ατιµωρησίας για τους επίορκους. Όµως, πάνω από όλα
είναι η εµπέδωση της αξιοκρατίας και αυτό το γνωρίζουµε όλοι.
Αξιοκρατία από την πρόσληψη ως την εξέλιξη στην κορυφή της
ιεραρχίας. Για αυτόν το σκοπό το ΑΣΕΠ επιστρέφει παντού. Ενι-
σχύεται, βεβαίως, και διευρύνει τις αρµοδιότητές του. Βάζουµε
τέλος τη λογική που θέλει το κράτος «λάφυρο στο νικητή». Σε
συνεργασία µε το ΑΣΕΠ και µε την απαραίτητη, βεβαίως, ενί-

σχυσή του θα προχωρήσουµε σε µία µικρή επανάσταση -κατά τα
άλλα θα έπρεπε να θεωρείται µία αυτονόητη απόφαση- για την
ελληνική ∆ηµόσια ∆ιοίκηση. Θα αναθέσουµε πλέον στο ΑΣΕΠ την
επιλογή γενικών διευθυντών στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση µέσα από ενι-
αία διαδικασία, η οποία θα αναδείξει, όπως έχουµε δεσµευθεί,
θα κάνει πράξη το δόγµα για τους άριστους και όχι τους αρε-
στούς. Έτσι θα φέρουµε στο προσκήνιο άξια στελέχη και θα λυ-
τρώσουµε το ελληνικό κράτος οριστικά και αµετάκλητα από το
άγος του κακώς εννοούµενου κοµµατισµού.

Σε συνεργασία µε το ΑΣΕΠ καθιερώνουµε ετήσιο πολυµορφικό
διαγωνισµό εισαγωγής στο δηµόσιο µε συνδυασµό µορίων και
γραπτών εξετάσεων. Οι προσχηµατικές συµβάσεις έργου µε φυ-
σικά πρόσωπα καταργούνται µε το απαραίτητο, βεβαίως, µετα-
βατικό στάδιο για τους ήδη υπηρετούντες. Όλες οι διαδικασίες
χωρίς καµµία απολύτως εξαίρεση διενεργούνται από το ΑΣΕΠ.
Βάζουµε τέρµα στα πελατειακά «STAGE» στο δηµόσιο, βάζουµε
τέλος στην πελατειακή συνέντευξη στο δηµόσιο καθώς και στον
ευρύτερο δηµόσιο τοµέα ώστε να αποκατασταθεί η αξιοκρατία.

Πρέπει να βάλουµε τέλος και σε µία ακόµα νοσηρή κατάσταση
που δυστυχώς επικρατεί ορισµένες φορές: Καµµία απόφαση δεν
µπορεί να οδηγεί σε µια νέα γενιά «οµήρων» από τη µια, σε µια
νέα γενιά συµβασιούχων στο δηµόσιο και στους ΟΤΑ από την
άλλη. Πολιτικές ενίσχυσης της απασχόλησης θα εφαρµοστούν,
όχι όµως µε τρόπο που να καταλύει την αξιοκρατία και την εύ-
ρυθµη λειτουργία του κράτους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνω λέγοντας –και αυτό
είναι δέσµευση του Γιώργου Παπανδρέου και του συνόλου της
Κυβέρνησης και της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας και είναι επι-
ταγή και εντολή του ελληνικού λαού- ότι δεν θέλουµε ποτέ ξανά
νέα παιδιά, άξιοι άνθρωποι να αδικούνται και συχνά να εξευτελί-
ζονται εξαρτώµενοι από την εύνοια του ενός ή του άλλου –βου-
λευτικού συνήθως- γραφείου. ∆εν θέλουµε ποτέ ξανά άξια
στελέχη της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης να στιγµατίζονται ενώ δεν τους
πρέπει ως κοµµατικοί εγκάθετοι του ενός ή του άλλου κόµµατος
διότι η διαδικασία ανάδειξής τους είναι διαβλητή και «χρωµατι-
σµένη», γι’ αυτό όλοι µας πρέπει να αποµακρυνθούµε, το ΑΣΕΠ
πρέπει να κάνει τη δουλειά του κι εµείς τη δική µας. Εµείς έχουµε
την ευθύνη και θα την αναλάβουµε.

Αν έχουµε µία φιλοδοξία, αυτή είναι απλή και είναι η εξής: Κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν ο ελληνικός λαός µας δώσει
την εντολή να παραδώσουµε την εξουσία, θέλουµε να µπορούµε
να κοιτάξουµε στα µάτια τους πολίτες. Ο Γιώργος Παπανδρέου,
το σύνολο της Κυβέρνησης, εγώ προσωπικά και όλα τα στελέχη
και τα µέλη της δηµοκρατικής παράταξης θέλουµε να µπορούµε
να κοιτάξουµε στα µάτια τις επόµενες γενιές, τα παιδιά µας και
να ξέρουµε µέσα µας πρώτα και κύρια ότι κάναµε το χρέος µας,
ότι τιµήσαµε την εντολή του ελληνικού λαού.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι υπεβλήθη-
σαν στον Πρόεδρο της Βουλής επιστολές συναδέλφων σχετικές
µε το επαγγελµατικό ασυµβίβαστο µε τις οποίες δηλώνουν ότι
επιλέγουν το βουλευτικό αξίωµα.

Όλες οι επιστολές θα καταχωρισθούν στα Πρακτικά της ση-
µερινής συνεδρίασης.

(Στο σηµείο αυτό κατατίθενται για τα Πρακτικά τα προανα-
φερθέντα έγγραφα τα οποία έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Βου-
λευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Παυλόπουλος.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλή δύναµη και καλή επιτυχία

σ’ όλους σας. Καλή επιτυχία στην Κυβέρνηση και καλή τύχη, κα-
λύτερες συγκυρίες σε ορισµένα πράγµατα απ’ αυτές που αντι-
µετωπίσαµε εµείς. Και το λέω ανυπόκριτα, καλύτερες συγκυρίες
και όχι τόσο παράξενες.

Θα ήθελα να ξεκινήσω λέγοντας ότι η ετυµηγορία του ελληνι-
κού λαού είναι απολύτως σεβαστή. Αλλά αυτό σε καµµία περί-
πτωση δεν σηµαίνει ότι η Αξιωµατική Αντιπολίτευση δεν
διαδραµατίζει το ρόλο της. Εξηγώ από τώρα γιατί η απάντησή
µας είναι «όχι» στην ψήφο εµπιστοσύνης. «Όχι» στην ψήφο εµπι-
στοσύνης για δύο βασικούς λόγους. Ο πρώτος λόγος; Τον αι-
σθάνεσθε, τον ξέρετε. Από τον Πρωθυπουργό µέχρι τον
τελευταίο Υπουργό που ακούστηκε ως τώρα δεν ακούσαµε Προ-
γραµµατικές ∆ηλώσεις. Ακούσαµε προεκλογικές δηλώσεις. Σε
ορισµένες µάλιστα περιπτώσεις ο κυβερνητικός λόγος είναι πίσω
ως προς το συγκεκριµένο και µπροστά, δυστυχώς, ως προς το
αφηρηµένο απ’ ό,τι ήταν και πριν από τις εκλογές!

Καταλάβετε κάτι, κύριοι της Κυβέρνησης. Οι εκλογές πέρασαν
και κυβερνάτε τον τόπο. Κυβερνήστε τον και εδώ είµαστε να βοη-
θήσουµε στα σηµαντικά. Αλλά εδώ θα είµαστε και για να κάνουµε
την κριτική που πρέπει, όπου «το πράγµα στραβώνει».

Υπάρχει και ένα δεύτερο σηµείο που δείχνει ακριβώς την τάση
αυτής της Κυβέρνησης: Η ισοπέδωση των πάντων, η πλήρης άρ-
νηση του προηγούµενου κυβερνητικού έργου, η παραπληρο-
φόρηση, όπως και προ των εκλογών. Και τώρα το ίδιο, αλλά τώρα
συµβαίνει και κάτι άλλο. Τότε ήταν για να παραπλανηθεί το εκλο-
γικό σώµα όσο ήταν δυνατόν από την πλευρά του ΠΑΣΟΚ. Τώρα
όµως συµβαίνει για κάποιον άλλο λόγο αυτή η ισοπέδωση των
πάντων. Συµβαίνει διότι είναι φανερό ότι η Κυβέρνηση καταλα-
βαίνει ότι δεν µπορεί να κάνει αυτά που υποσχέθηκε. Θεωρεί ότι
η δική µας κυβέρνηση δεν έκανε απολύτως τίποτε είτε για να πει
ότι «χτίζει» εξ’ υπαρχής, είτε για να οικειοποιηθεί πράγµατα που
έχει κάνει η δική µας κυβέρνηση. Και θα εξηγήσω γιατί συµβαί-
νει αυτό µε συγκεκριµένα παραδείγµατα.

Πρώτα-πρώτα, αν και έφυγε ο κύριος Πρωθυπουργός, θα
ήθελα να θέσω ένα θέµα το οποίο θεωρώ µείζον µε βάση τις δη-
λώσεις του χθες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Μεταξύ άλλων
είπε χθες ο κύριος Πρωθυπουργός –και φαίνεται ότι πέρασε
κάπως απαρατήρητο από την πλευρά σας- ότι ζούµε την απα-
ξίωση της ανθρωπιάς µε φαινόµενα όπως ήταν ο ξυλοδαρµός
µέχρι θανάτου ενός Πακιστανού µετανάστη από την Ελληνική
Αστυνοµία! Αυτή είναι βαριά κουβέντα, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι. Ο Πρωθυπουργός είπε χθες ότι η Ελληνική Αστυνοµία
ξυλοκόπησε µέχρι θανάτου µετανάστη. Ο Υπουργός Προστασίας
του Πολίτη, περισσότερο προσεκτικός, αντιλαµβανόµενος την
κακή πληροφόρηση –για να πάρω την καλύτερη εκδοχή- του
Πρωθυπουργού, είπε εδώ ότι επειδή έγινε ένα επεισόδιο και κά-
ποιοι κατήγγειλαν ότι ο θάνατος ενός ανθρώπου µπορεί να οφεί-
λεται εκεί, γίνεται έρευνα διότι σε καµµία περίπτωση δεν
µπορούµε να το αφήσουµε έτσι. Φυσικά γίνεται έρευνα και θα
δείτε ότι δεν ήταν έτσι. Θεωρώ όµως απαράδεκτο ο µεν Υπουρ-
γός να λέει «ερευνούµε το θέµα», ο δε Πρωθυπουργός της
χώρας να έρχεται και να λέει ότι η Ελληνική Αστυνοµία είναι
υπεύθυνη για ξυλοδαρµό ο οποίος οδήγησε σε θάνατο µετανά-
στη!

Αντιλαµβάνεστε τι σηµαίνει αυτό για τα διεθνή fora; Γνωρίζετε
ότι υπάρχουν µη κυβερνητικές οργανώσεις που δεν πρόσκεινται
διόλου φιλικά προς την Ελλάδα οι οποίες θα αντιµετωπίσουν το
ζήτηµα αυτό λέγοντας ότι έτσι είπε ο Έλληνας Πρωθυπουργός;
Επειδή έχουµε και προηγούµενα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
αρκετά διασύρθηκε η χώρα ανεύθυνα και προ των εκλογών. Εγώ
παίρνω την καλύτερη εκδοχή, ότι δηλαδή ο Πρωθυπουργός είχε
κακή πληροφόρηση, αλλά οφείλει ως σήµερα το βράδυ να πάρει
πίσω αυτό που είπε και να µείνει σ’ αυτό που είπε ο κ. Χρυσοχοϊ-
δης. Γιατί διαφορετικά αύριο είναι ∆ευτέρα και ξέρετε ότι αύριο
δουλεύει το δικαστήριο του Στρασβούργου, δουλεύουν οι ευ-
ρωπαϊκοί οργανισµοί και θα πάρουν αυτήν τη δήλωση «φορτώ-
νοντάς» τη στο ελληνικό κράτος και στην Ελληνική Αστυνοµία η

οποία δεν έχει ευθύνη γι’ αυτά τα πράγµατα, όπως θα δείτε στο
τέλος. Όχι πια αυτή η ανευθυνότητα απέναντι στους θεσµούς,
απέναντι στον τόπο.

∆εύτερον, στο θέµα του εκλογικού νόµου, να το δούµε, αλλά
πρέπει να καταλάβετε ένα πράγµα: Η εφαρµογή του γερµανικού
µοντέλου –και έχετε καλούς συνταγµατολόγους στην Κυβέρ-
νηση- προϋποθέτει ότι δεν υπάρχει συνταγµατικό πρόβληµα. Να
δούµε, λοιπόν, ως πού µπορείτε και τότε θα δούµε ποια θα είναι
η θέση µας όταν το φέρετε. Αλλά να δούµε πρώτα πως µπορείτε
να υπερβείτε συνταγµατικά προβλήµατα όταν αυτοµολήσατε
από την αναθεώρηση και το ξέρετε.

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ δύο λεπτά παραπάνω από το
χρόνο µου γιατί πρέπει να φέρω ορισµένα παραδείγµατα.

Τρίτον, εδώ αρχίζει η απόδειξη αυτού που σας έλεγα. Ισοπε-
δώνετε τα πάντα, κύριοι της Κυβέρνησης. Αρνείστε ένα έργο µας
το οποίο είναι πολύ σηµαντικό και µε τις εξαγγελίες σας πάτε
πίσω απ’ αυτό το έργο. ∆ιοικητική µεταρρύθµιση: Υπάρχει το ει-
δικό επιχειρησιακό πρόγραµµα «∆ιοικητική Μεταρρύθµιση» που
έγινε για πρώτη φορά στο ΕΣΠΑ, 614.000.000 ευρώ. Πείτε µου
υπήρχε ειδικό επιχειρησιακό για διοικητική µεταρρύθµιση στο Γ’
ΚΠΣ; Ούτε που το είχατε δει. Αυτό εννοούσε ο Πρωθυπουργός,
όχι το έργο «∆ιοικητική Μεταρρύθµιση» για την Τοπική Αυτοδι-
οίκηση στο οποίο θα έλθω στη συνέχεια. Όταν είπε ότι σας το
παραδίδουµε έτοιµο και εξειδικευµένο, είναι το ειδικό επιχειρη-
σιακό εγκεκριµένο από την Ευρωπαϊκή Ένωση, 614.000.000
ευρώ.

∆εύτερον: Η ηλεκτρονική διακυβέρνηση για την οποία µιλάτε.
Πρόγραµµα «Σύζευξις», ηλεκτρονική πύλη «ΕΡΜΗΣ», ΚΕΠ, «ΘΗ-
ΣΕΑΣ». ∆εν τα έχετε δει; ∆εν έχετε δει πώς γίνονται οι εκλογές
από πλευράς ηλεκτρονικής διακυβέρνησης; Την τεράστια πρό-
οδο που σας επιτρέπει σήµερα να λέτε ότι θα χρησιµοποιήσετε
την ηλεκτρονική διακυβέρνηση δεν την έχετε δει; ∆εν ξέρετε πού
ήταν η ηλεκτρονική διακυβέρνηση όταν αναλάβαµε τα καθήκο-
ντά µας; Στο µηδέν. Πού ήταν το πρόγραµµα «Σύζευξης», πού
ήταν το «ΕΡΜΗΣ», πού ήταν όλα αυτά;

∆εν γνωρίζετε επίσης πως σε ό,τι αφορά ιδίως τα θέµατα του
Υπαλληλικού Κώδικα η συνέντευξη στον Υπαλληλικό Κώδικα του
κ. Αλέκου Παπαδόπουλου επί των ηµερών σας ήταν το 100%;
Την περιορίσαµε στο 7% για τους τµηµατάρχες και τους διευθυ-
ντές και στο 12% για τους γενικούς διευθυντές. Εµείς τα κάναµε
αυτά, όχι εσείς βέβαια. Εσείς είχατε κοµµατικοποιήσει όλη τη ∆η-
µόσια ∆ιοίκηση την εποχή σας. Θα χαρούµε να συνεχίσετε στα
δικά µας βήµατα.

∆εν ξέρετε επίσης ότι το Εθνικό Κέντρο ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης
τώρα λειτουργεί στο σύνολο; Για είκοσι χρόνια ούτε οι σχολές,
ούτε τα περιφερειακά ινστιτούτα υπήρχαν πλήρως. Τώρα λει-
τούργησαν όλα.

Για ποια κοµµατικοποίηση µιλάτε στα Σώµατα Ασφαλείας ή
οπουδήποτε αλλού; ∆εν γνωρίζετε ποιος είναι σήµερα αρχηγός
της Ελληνικής Αστυνοµίας, ποιος είναι υπαρχηγός του Πυρο-
σβεστικού Σώµατος; ∆εν γνωρίζετε ποιοι είναι οι γενικοί διευθυ-
ντές στο Υπουργείο Εσωτερικών, κύριε Υπουργέ των
Εσωτερικών; ∆εν πάτε να ρίξετε µια µατιά ποιοι έχουν επιλεγεί
ως γενικοί διευθυντές, πού ανήκουν πολιτικά; Αυτό εµένα δεν µε
ενδιαφέρει, αλλά το αναφέρω µιας και µιλούσατε για κοµµατι-
σµό.

Επίσης, να έρθω στο ζήτηµα το οποίο αφορά την διοικητική
µεταρρύθµιση: Πρώτα - πρώτα µην ξεχνάτε ότι ο «ΘΗΣΕΑΣ»
έδωσε διπλάσια, 3,5 δισεκατοµµύρια ευρώ, για πέντε χρόνια µε
πλήρη διαφάνεια, απ’ ότι 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ για επτά χρό-
νια του «ΕΠΤΑ», του Ειδικού Προγράµµατος Τοπικής Αυτοδιοί-
κησης. Πενταπλασιάστηκαν οι πόροι της Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης.

Πηγαίνετε για µεταρρύθµιση. Βεβαίως να πάτε. Εγώ, όµως, ξε-
κίνησα διαφορετικά. Και η ΚΕ∆ΚΕ και η ΕΝΑΕ το ξέρουν. Πρώτα
η οικονοµική µεταρρύθµιση. Αυτά κάνατε και µε τον «ΚΑΠΟ∆Ι-
ΣΤΡΙΑ». Κάνατε πρώτα το θεσµικό µέρος και τον αφήσατε µετά
να βαλτώσει οικονοµικά. Κι εµείς όχι µόνο ανορθώσαµε οικονο-
µικά την Τοπική Αυτοδιοίκηση, αλλά επιστρέφουµε αυτά που
υπεξαιρέσατε εσείς ως κυβέρνηση από την Τοπική Αυτοδιοίκηση,
µε την πρώτη δόση ύψους 200.000.000 ευρώ που δόθηκαν
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φέτος, µέσα στην κρίση.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-

ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
∆εν άκουσα, κύριε Ραγκούση, καθόλου, κύριε Υπουργέ των

Εσωτερικών, κάτι γι’ αυτά που σας έθεσε η ΚΕ∆ΚΕ προχθές. Θα
συνεχίσετε να επιστρέφετε αυτά που παρακρατήσατε; Γι’ αυτά
δεν λέτε τίποτα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Λέτε «µεταρρυθµίσεις», πετάτε τη µπάλα στην εξέδρα, αλλά
δεν µας λέτε αν θα κάνετε οικονοµική µεταρρύθµιση, που είναι το
πρώτο που χρειάζεται για να σταθεί η Τοπική Αυτοδιοίκηση στα
πόδια της.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Παυλόπουλε, θα
σας παρακαλέσω να ολοκληρώσετε.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Θα το κάνετε; Θα το κάνετε
αυτό;

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Παυλόπουλε!
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό δεν µας το είπατε. Και

αυτό είναι το µείζον θέµα της µεταρρύθµισης.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Παυλόπουλε, θα

σας παρακαλέσω να ολοκληρώσετε. Σας έχω δώσει οκτώ λεπτά,
συν ένα. Πηγαίνετε στα εννέα και πλέον λεπτά.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ολοκληρώστε, σας πα-

ρακαλώ, γιατί αντιλαµβάνεστε ότι χρονικά πλέον δεν έχουµε πε-
ριθώρια.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Για το θέµα της µεταναστευτικής πολιτικής -πέραν του ότι

εµείς φτιάξαµε τη µεταναστευτική πολιτική που εσείς ακολου-
θείτε- και ιδίως σε ό,τι αφορά τη φύλαξη των συνόρων και τα θέ-
µατα της λαθροµετανάστευσης, θέλω να πω τα εξής:

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

∆εν βρήκαµε ούτε ένα κέντρο για τους λαθροµετανάστες. ∆εν
βρήκαµε καµµία πολιτική. Πρωταγωνιστήσαµε στην Ευρώπη. Το
Σύµφωνο για τη Μετανάστευση και το Άσυλο, το οποίο θωρακί-
ζει τα σύνορά µας και κλείνει τις τρύπες του Ελσίνκι και της Μα-
δρίτης, εµείς το φέραµε σε πέρας.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Παυλόπουλε,
σας παρακαλώ να ολοκληρώσετε.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Αν η FRONTEX ήρθε στο Πυ-
θαγόρειο και φυλάσσει τα σύνορά µας, αυτό οφείλεται σε εµάς.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ολοκληρώστε. Είναι
γνωστό το έργο σας, αλλά ολοκληρώστε.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Συνεχίστε σε αυτήν την τα-
κτική, αλλά µην ισοπεδώνετε τα πάντα. ∆ιότι εδώ θα είµαστε να
σας θυµίζουµε ό,τι έχουµε κάνει, για να θεµελιώσετε πάνω εκεί
το καλύτερο. ∆εν θα διεκδικήσετε, όµως, κάτι που δεν σας ανή-
κει και κυρίως δεν θα απαξιώσετε οτιδήποτε είναι εκείνο το
οποίο, πράγµατι, έχει γίνει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ολοκληρώστε, όµως,
κύριε Παυλόπουλε.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κι επαναλαµβάνω αυτό που
έλεγα και ως κυβέρνηση από εδώ και το λέω και τώρα: Τα µε-
γάλα και τα σηµαντικά τα κάναµε µαζί. Και θα τα κάνουµε µαζί,
αν θέλετε τη συναίνεση. Εµείς θα σας τη δώσουµε. Εσείς δεν τη
δώσατε ποτέ. Συναίνεση, όµως, δεν σηµαίνει συµµετοχή στην
απόκρυψη της πραγµατικότητας ούτε βεβαίως θυσία στο βωµό
της δικής σας πολιτικής επιβίωσης.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Υπουρ-
γός Εθνικής Άµυνας, κ. Ευάγγελος Βενιζέλος.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Κυ-
ρίες και κύριοι Βουλευτές, σε έναν κόσµο γεµάτο από απειλές,
εντάσεις και κρίσεις έχει ιδιαίτερη σηµασία η κάθε Ελληνίδα, ο
κάθε Έλληνας να νιώθει ότι η χώρα διαθέτει Ένοπλες ∆υνάµεις
που στο πλαίσιο του Συντάγµατος επιτελούν την αποστολή τους.

Και η αποστολή αυτή –µη νοµίσετε ότι οι λέξεις αυτές είναι κοι-
νότοπες και άνευ ουσίας- είναι η υπεράσπιση της ακεραιότητας,
της ανεξαρτησίας, αλλά και της αξιοπρέπειας της χώρας.

Η αποστολή των Ενόπλων ∆υνάµεων συνίσταται στη διατή-
ρηση και την επαύξηση της διπλωµατικής ισχύος της χώρας.
Αυτό είναι το ουσιαστικό πολιτικό και πρακτικό περιεχόµενο του
αµυντικού και αποτρεπτικού δόγµατος που διέπει την πολιτική
µας. Μόνο µε αυτόν τον τρόπο µπορούµε να έχουµε αποτελε-
σµατική φύλαξη των χερσαίων, θαλάσσιων και εναέριων συνό-
ρων της χώρας. Μόνον έτσι, µέσα σ’ ένα δύσκολο περιβάλλον,
αποκτά νόηµα η κυριαρχία µας, προστατεύονται τα κυριαρχικά
µας δικαιώµατα και ασκούνται αποτελεσµατικά αρµοδιότητες
που απορρέουν από διεθνείς συµβάσεις ή αποφάσεις διεθνών
οργανισµών.

Βέβαια, στην εποχή µας «κυριαρχία» σηµαίνει κυρίως ικανό-
τητα πρόγνωσης, αποτροπής και διαχείρισης κρίσεων.

Η Ελλάδα θέλει να αποφεύγει τις εντάσεις. Σέβεται τα συµ-
φωνηµένα µέτρα οικοδόµησης της εµπιστοσύνης, αλλά ανθί-
σταται στις κραυγαλέες παραβιάσεις του διεθνούς δικαίου, που
προσλαµβάνουν τη µορφή απειλής πολέµου ή απειλής χρήσης
βίας.

Στέλνω σήµερα από το Βήµα της Βουλής των Ελλήνων το µή-
νυµα πως η χώρα µας διαθέτει στρατηγική ψυχραιµία και καλή
πίστη. ∆εν ενδίδει σε επιπόλαιες, σηµειακού χαρακτήρα προ-
κλήσεις που δεν έχουν βάθος. ∆εν πρόκειται, όµως, να αποδε-
χθεί καµµία διολίσθηση ως προς την προστασία των εθνικών
συµφερόντων.

Στο πλαίσιο αυτό εντάσσεται, όχι µόνο για λόγους συµβολι-
κούς, ο ενιαίος αµυντικός χώρος Ελλάδας και Κύπρου ως πλαί-
σιο συνεργασίας δύο κυρίαρχων και ανεξάρτητων κρατών –
µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στην αυγή του 21ου αιώνα πα-
τριωτισµός δεν είναι ούτε οι λεονταρισµοί ούτε οι βερµπαλισµοί.
Πατριωτισµός είναι η βαθιά γνώση της ιστορίας και η καλή αί-
σθηση του συσχετισµού των δυνάµεων, περιφερειακού και διε-
θνούς, η διαρκής πρακτική αξιοποίηση του περιθωρίου που
αφήνουν οι συσχετισµοί αυτοί, ώστε να προκύπτουν απτά απο-
τελέσµατα σε σχέση µε την προάσπιση των εθνικών συµφερό-
ντων.

Είναι, λοιπόν, πολύ σηµαντικό για την Ελλάδα, χώρα – µέλος
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ζώνης του ευρώ, να διαµορ-
φώνει ενεργό πολιτική στο πλαίσιο της ευρωπαϊκής πολιτικής
ασφάλειας και άµυνας, να συνδιαµορφώνει την ευρωπαϊκή πολι-
τική ασφάλειας και άµυνας.

Στο ίδιο πλαίσιο, έχουµε πλήρη αίσθηση της σηµασίας που
έχουν οι Ελληνοαµερικανικές σχέσεις και στον αµυντικό τοµέα,
σχέσεις που παρά τη διαφορά όγκου των δύο κρατών, διέπονται
αναµφίβολα από την αρχή του αµοιβαίου σεβασµού και της ισο-
τιµίας των µερών.

Η Ελλάδα είναι ένα παλιό, ιστορικό µέλος του ΝΑΤΟ, ήδη από
τα µέσα της δεκαετίας του ’50. Μας βαραίνει, όµως, πάντα το
αυταπόδεικτο γεγονός πως το µείζον πρόβληµα ασφάλειας της
χώρας προέρχεται από το εσωτερικό της συµµαχίας και όχι έξω
από αυτήν.

Μετέχουµε, συνεπώς, µε πάρα πολύ µεγάλη προσοχή στις συ-
ζητήσεις και τις διαβουλεύσεις για το νέο στρατηγικό δόγµα και
για τη νέα δοµή του ΝΑΤΟ. Όλα, όµως, τα θέµατα που σχετίζο-
νται µε τον επιχειρησιακό έλεγχο, µπορούν να είναι αποδεκτά
µόνο όταν είναι καθαρά ως προς το ρυθµιστικό τους περιεχό-
µενο και λειτουργικά. ∆εν µπορούµε να αποδεχθούµε τίποτα δια-
φορετικό.

Η Ελλάδα µε το πνεύµα αυτό µετέχει σε πληθώρα διεθνών
αποστολών στο πλαίσιο του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών, του
ΝΑΤΟ, της Ευρωπαϊκής Ένωσης, του ΟΑΣΕ. Μετέχει στην αµυ-
ντική συνεργασία των χωρών της Νοτιοανατολικής Ευρώπης. Θα
µετάσχω την Τρίτη και την Τετάρτη στη Σύνοδο των Υπουργών
Αµύνης των χωρών της Νοτιοανατολικής Ευρώπης, την Πέµπτη
και την Παρασκευή σε άτυπη Σύνοδο των Υπουργών Αµύνης του
ΝΑΤΟ. Έχει συνάψει και εφαρµόζει πλήθος διµερών αµυντικών
συµβάσεων, πάντα προωθώντας αυτήν την αντίληψη, που είναι
µία αντίληψη διαρκούς εξυπηρέτησης της ειρήνης και της στα-
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θερότητας στην ευρύτερη περιοχή.
Βέβαια, το δηµοσιονοµικό τίµηµα που καταβάλλει η Ελλάδα

για λόγους ασφάλειας και άµυνας είναι υπέρµετρα υψηλό, συ-
γκρινόµενο µε το τίµηµα που καταβάλλουν όλα τα άλλα κράτη –
µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ΝΑΤΟ. Η Ελλάδα έχει
αµυντικές δαπάνες που ως ποσοστό του ΑΕΠ τη φέρνουν στη
δεύτερη θέση, µετά τις αµυντικές δαπάνες των Ηνωµένων Πολι-
τειών της Αµερικής. Και όλο αυτό το σκηνικό µέσα στις συνθήκες
διεθνούς οικονοµικής κρίσης, αντιλαµβάνεστε ότι είναι ιδιαίτερα
βαρύ και δύσχρηστο.

Η συµβολή του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας στην αντιµετώ-
πιση του δηµοσιονοµικού προβλήµατος της χώρας, πρέπει να
είναι όσο γίνεται µεγαλύτερη και πρακτικότερη. Ήδη από την
επεξεργασία του σχεδίου του προϋπολογισµού του 2010 θα κα-
ταβληθεί κάθε δυνατή προσπάθεια ώστε να αρχίσει να εφαρµό-
ζεται στο Υπουργείο Άµυνας προϋπολογισµός προγραµµάτων
και όχι ένας συµβατικός, αυτοαναπαραγόµενος προϋπολογι-
σµός. Στόχος µας είναι να αυξήσουµε µε µία δέσµη µέτρων την
αποδοτικότητα των δαπανών στα µέσα επίπεδα του ΟΟΣΑ και,
βεβαίως, –να το πω και για τον τοµέα της άµυνας- να καταπολε-
µήσουµε δραστικά τη σπατάλη.

Επειδή αυτό ηχεί υπερβολικά αφηρηµένο, θα δώσω ένα πα-
ράδειγµα, το οποίο νοµίζω ότι απηχεί το πνεύµα µας:

Θα επιβληθεί σε όλο το φάσµα των Ενόπλων ∆υνάµεων σύ-
στηµα ηλεκτρονικού ελέγχου της διακίνησης των καυσίµων από
κάθε κατεύθυνση προς κάθε κατεύθυνση. Πιστεύω ότι αυτό θα
είναι ένα πρώτο χειροπιαστό και απλό παράδειγµα για το πώς
αυξάνουµε την αποδοτικότητα των δαπανών και πώς µειώνουµε
τη σπατάλη.

Στον τοµέα των εξοπλιστικών προγραµµάτων υπερίπταται στη
χώρα εδώ και πάρα πολλά χρόνια ένα βαρύ σύννεφο καχυπο-
ψίας, που συχνά δηλητηριάζει το δηµόσιο βίο. ∆εν είµαστε ως
Κυβέρνηση, δεν είµαι και εγώ προσωπικά και ο κ. Μπεγλίτης, ο
Αναπληρωτής Υπουργός Άµυνας, πρόθυµοι να ανεχθούµε την
αναπαραγωγή αυτής της κατάστασης. Μπορεί το ύψος των εξο-
πλιστικών προγραµµάτων να είναι πολύ µικρότερο, αισθητά µι-
κρότερο, από τη συνολική δηµόσια δαπάνη για τα κλασσικά
κατασκευαστικά δηµόσια έργα ή για επενδύσεις σε άλλους το-
µείς αιχµής, όπως είναι για παράδειγµα η ενέργεια, έχει, όµως,
πολύ µεγάλη σηµασία στο Υπουργείο Άµυνας, στα εξοπλιστικά
προγράµµατα να εφαρµοστούν υποδειγµατικοί κανόνες διαφά-
νειας.

Γι’ αυτό όλες οι σχετικές διαδικασίες, από το στάδιο του µα-
κροχρόνιου προγραµµατισµού και των προδιαγραφών µέχρι την
τελική σύναψη της σύµβασης, τίθενται υπό τον ουσιαστικό
έλεγχο της ∆ιαρκούς Επιτροπής Εξωτερικών και Άµυνας της
Βουλής των Ελλήνων, προς την οποία θα προτείνουµε να συ-
γκροτήσει και ειδική υποεπιτροπή, ώστε το έργο της να είναι
πολύ πιο ευέλικτο και αποτελεσµατικό.

Όλες οι συµβάσεις υπόκεινται στον ουσιαστικό και όχι απλώς
τυπικό προσυµβατικό έλεγχο του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Η σχε-
τική νοµοθεσία τροποποιείται το ταχύτερο δυνατό, ώστε να είναι
απλή, διαφανής, ευανάγνωστη και εναρµονίζεται µε τη σχετική
κοινοτική οδηγία.

Η αναποτελεσµατική και σχεδόν νοσηρή κατάσταση που επι-
κρατεί στο πεδίο των λεγόµενων αντισταθµιστικών ωφεληµάτων
που δεν αποδίδουν τα αναµενόµενα, καταργείται. Έχουµε επε-
ξεργαστεί και θα επεξεργαστούµε πληρέστερα µέτρα που ενι-
σχύουν πραγµατικά την ελληνική βιοµηχανία, τις ελληνικές
επιχειρήσεις, στο πλαίσιο που αυτό είναι ανεκτό από το Κοινο-
τικό ∆ίκαιο, έτσι ώστε να αφοµοιώνει η χώρα αµυντική τεχνολο-
γία σε τοµείς αιχµής, γιατί έχει πάρα πολύ µεγάλη σηµασία οι
Ένοπλες ∆υνάµεις να πρωτοπορούν και στην Ελλάδα στον τοµέα
της έρευνας και ανάπτυξης. Στο πλαίσιο αυτό οι τεχνολογίες των
τηλεπικοινωνιών και της πληροφορίας θα βρουν τη θέση που
τους αξίζει και στο χώρο των Ενόπλων ∆υνάµεων.

Πολύ µεγάλη σηµασία έχει να προωθήσουµε σε συνεργασία
µε τα Υπουργεία Οικονοµικών και Οικονοµίας έργα που θα µου
επιτρέψετε να τα ονοµάσω «έργα διπλής όψης», αναπτυξιακά και
αµυντικά ταυτόχρονα, έργα µικρής, µεσαίας και µεγάλης κλίµα-
κας. Σε πολλές περιφέρεις της χώρας αυτό είναι και εφικτό και

αναγκαίο. Έτσι, µία δαπάνη για ένα έργο αναπτυξιακό πολιτικού
χαρακτήρα έχει και αµυντικά οφέλη, τα οποία είναι πολλαπλάσια
πολλές φορές από τα οφέλη που αποδίδουν στη χώρα πανά-
κριβα, αλλά αναξιοποίητα και µη ενσωµατωµένα οπλικά συστή-
µατα.

Βεβαίως όλα αυτά απαιτούν µία νέα δοµή των Ενόπλων ∆υνά-
µεων, µία δοµή –το έχετε ακούσει πολλές φορές- βασισµένη στη
διακλαδικότητα, µε µονάδες ευέλικτες, έξυπνα στελεχωµένες,
γρήγορα αναπτυσσόµενες, που αξιοποιούν το πραγµατικά δια-
θέσιµο και όχι το θεωρητικά διαθέσιµο ανθρώπινο δυναµικό και
φυσικά αξιοποιούν όλους τους υλικούς πόρους, ενσωµατώνουν
πλήρως τα οπλικά συστήµατα που πληρώνει από το υστέρηµά
του ο ελληνικός λαός.

Το τρίπτυχό µας στον επιχειρησιακό τοµέα είναι διαρκής εκ-
παίδευση, σύγχρονος λειτουργικός εξοπλισµός και υψηλό φρό-
νηµα. Αλλά το φρόνηµα προϋποθέτει µία µέθοδο άσκησης της
διοίκησης των Ενόπλων ∆υνάµεων, που κατά το Σύνταγµα, βε-
βαίως, ανήκει στην αρµοδιότητα της Κυβέρνησης. Η Κυβέρνηση
διοικεί τις Ένοπλες ∆υνάµεις µε κριτήριο την αξιοκρατία, την ισο-
νοµία, το κράτος δικαίου, µε κριτήριο τον επαγγελµατισµό και
την ικανότητα του κάθε στελέχους να ανταποκρίνεται στις απαι-
τήσεις της θέσης του. Μόνο όταν το ανθρώπινο δυναµικό των
Ενόπλων ∆υνάµεων, στρατιωτικό και πολιτικό, πιστέψει ότι γίνε-
ται σεβαστή η αξιοπρέπειά του και η προσωπικότητα του, γίνεται
παραγωγικό, ανταποκρίνεται στην πρόσκληση της πολιτείας.

Η συνειδητή και αποδοτική πειθαρχία βασίζεται στο σεβασµό
των ανθρωπίνων δικαιωµάτων στο χώρο των Ενόπλων ∆υνάµεων.
∆εν υπάρχει κενό Συντάγµατος και κενό νοµιµότητας στο χώρο
των Ενόπλων ∆υνάµεων. Και αυτό αφορά και τη θέση της γυναί-
κας, την ισότητα των φύλων στο χώρο των Ενόπλων ∆υνάµεων.

Όλα τα στελέχη, στρατιωτικά και πολιτικά, πρέπει να γνωρί-
ζουν, θέλω να γνωρίζουν, ότι το πρόβληµά τους είναι και πρό-
βληµά µας, ότι η µέριµνά τους για τις οικογένειες τους είναι και
µέριµνά µας, ότι η εύλογη αγωνία τους για το εισόδηµά τους, για
την ασφαλιστική τους κατάσταση, για τις συνταξιοδοτικές τους
προοπτικές είναι και δική µας αγωνία.

Ο νέος νόµος για την υπηρεσιακή κατάσταση των αξιωµατι-
κών θα διαµορφώνει ένα πλαίσιο διαφανούς και ασφαλούς εξέ-
λιξης και ολοκλήρωσης της σταδιοδροµίας όλων των στελεχών
µε βάση τα προσόντα, την αξιοκρατία, όλα αυτά που ανέφερα
προηγουµένως για τον επαγγελµατισµό στις Ένοπλες ∆υνάµεις.
Το φαινόµενο της δηµιουργίας στρατιάς νέων αποστράτων σε
ηλικία ώριµη, τη στιγµή που είναι έτοιµοι να αποδώσουν, να αντα-
ποδώσουν την επένδυση που έχει κάνει η πατρίδα στο πρόσωπό
τους, θα πάψει να υπάρχει.

Απευθύνοµαι σε όλες τις ελληνικές οικογένειες, σε όλα τα παι-
διά της πατρίδας µας, στους στρατεύσιµους και στους στρα-
τευµένους. Η εννιάµηνη θητεία γίνεται πραγµατικότητα. Ο κάθε
νέος που εντάσσεται στις Ένοπλες ∆υνάµεις θα έχει τη βεβαιό-
τητα ότι εισέρχεται σε ένα χώρο δίκαιο, ορθολογικό, πολιτισµένο.
Το ανεκδοτολογικό δόγµα πως «εκεί που αρχίζει ο στρατός στα-
µατάει η λογική», παύει να ισχύει. Ο κάθε νέος θα εντάσσεται
στις Ένοπλες ∆υνάµεις µε βάση τα τυπικά και ουσιαστικά του
προσόντα, όπως επιτάσσει το άρθρο 5, παράγραφος 1 του Συ-
ντάγµατος. Αποκλίσεις είναι ανεκτές µόνο για νοµοθετηµένους
κοινωνικούς λόγους, προφανείς και αντιληπτούς για τον καθένα.

Αλλά και αυτή η εννιάµηνη θητεία θα είναι µία θητεία παρα-
γωγική, µία εµπειρία δηµιουργική, γιατί ο καθένας θα µπορεί να
αυξήσει τα προσόντα και τις δεξιότητές του, να φοιτήσει σε ένα
σχολείο δεύτερης ευκαιρίας, να παρακολουθήσει προγράµµατα
επιµόρφωσης και κατάρτισης σε συνεργασία µε το αρµόδιο
Υπουργείο Παιδείας.

Και όλα αυτά θα είναι επίσηµα πιστοποιηµένα, ώστε να υπάρ-
χει και µία, αν θέλετε, ανταπόδοση µε τη µορφή αντίδωρου της
πολιτείας προς το νέο πολίτη που προσφέρει τις υπηρεσίες του
στην πατρίδα υπό τα όπλα.

Με αυτό το πνεύµα αντιµετωπίσαµε ήδη και το οξύ πρόβληµα
των επαγγελµατιών οπλιτών, των ΕΠΟΠ. Ο σχετικός διαγωνισµός
του Στρατού Ξηράς βρίσκεται στο τέλος του. Θα ολοκληρωθεί
µετά από την παρεµβολή νοµοθετικής ρύθµισης που θα αφαιρεί
την παράµετρο της συνέντευξης. Η συνέντευξη δεν διεξήχθη

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΣΤ’ - 18 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2009 169



όπως επιβάλλει η νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας
και άρα νοµοθετικά θα προβλεφθεί η επανακατάρτιση των πινά-
κων. Αυτό σηµαίνει αλλαγή της τάξεως 4,7%, αλλά το 100% των
ενδιαφεροµένων και των οικογενειών τους θα έχουν τη βεβαιό-
τητα ότι τώρα επικράτησαν διαφανή και αντικειµενικά κριτήρια.

Οι διαγωνισµοί της Αεροπορίας και του Ναυτικού βρίσκονται
στην αρχή τους και θα ολοκληρωθούν µε βάση το νέο αυτό πλαί-
σιο.

Οι Ένοπλες ∆υνάµεις βρίσκονται στην υπηρεσία της κοινωνίας
όχι µόνο για να επιτελούν τη βασική αποστολή που περιέγραψα
σε σχέση µε την υπεράσπιση της ακεραιότητας και ανεξαρτη-
σίας της χώρας, αλλά και καθηµερινά. Οι Ένοπλες ∆υνάµεις δί-
νουν ζωή και µπορούν να δώσουν πολύ περισσότερη ζωή σε
πολλά νησιά και πολλές µεθοριακές περιοχές.

Η συµβολή των Ενόπλων ∆υνάµεων στην αντιµετώπιση των πα-
ράνοµων µεταναστευτικών ρευµάτων σε συνεργασία µε την Ελ-
ληνική Αστυνοµία είναι καθοριστική.

Το κυριότερο, όµως, είναι ο τοµέας της πολιτικής προστασίας.
Η πολιτική προστασία, η διαχείριση κρίσεων λόγω φυσικών κα-
ταστροφών, είναι στοιχείο του πυρήνα της εθνικής κυριαρχίας
κάθε κράτους πλέον. Έχει πολύ µεγάλη σηµασία επιχειρησιακά
οι Ένοπλες ∆υνάµεις να είναι έτοιµες και να διαθέτουν τις επαρ-
κείς δυνάµεις, τις επαρκείς οµάδες κατάλληλα εκπαιδευµένων
και εξοπλισµένων στελεχών. Ο πολίτης θα νιώθει ότι σε κάθε πε-
ρίπτωση σεισµού, πυρκαγιάς, πληµµύρας οι Ένοπλες ∆υνάµεις
διατίθενται για την προστασία του, στέκονται δίπλα του.

Τα στρατόπεδα, πράγµατι, θα αποδοθούν όπου υπάρχει αστι-
κός ιστός στις τοπικές κοινωνίες στο πλαίσιο της νέας πολεοδο-
µικής και χωροταξικής αντίληψης που πρέπει να επικρατήσει σε
όλη τη χώρα. Οι υγειονοµικές υποδοµές και δυνατότητες των
Ενόπλων ∆υνάµεων θα προσφέρουν όσο γίνεται περισσότερες
υπηρεσίες στην ελληνική κοινωνία, χωρίς να θίγεται ο προγραµ-
µατισµός και η αναγκαία επαγρύπνηση των Ενόπλων ∆υνάµεων.

Τέλος, αυτό που ονοµάζουµε «µοντέλο πράσινης ανάπτυξης»
στον ελεγχόµενο χώρο των Ενόπλων ∆υνάµεων µπορεί να βρει
άµεση υποδειγµατική εφαρµογή, όχι µόνο σε σχέση µε την ενέρ-
γεια και τη διαχείριση αποβλήτων και απορριµµάτων, αλλά και
σε σχέση µε την ίδια την κατασκευή και τη λειτουργία στρατο-
πέδων και γενικότερα στρατιωτικών υποδοµών.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο χώρος των Ενόπλων ∆υνά-
µεων, ο χώρος της Εθνικής Άµυνας, είναι το προνοµιακό και το
αναγκαίο πεδίο εθνικής συναίνεσης. Εµείς αυτό θα το σεβα-
στούµε. Αυτή είναι η αποστολή που έχουµε αναλάβει ο κ. Μπε-
γλίτης, ο Αναπληρωτής Υπουργός, και εγώ και έχουµε την
υποχρέωση έναντι του Πρωθυπουργού, της Βουλής και του ελ-
ληνικού λαού να ανταποκριθούµε πλήρως και µε απόλυτη συνεί-
δηση ευθύνης στην εντολή και την αποστολή αυτή.

Με αυτές τις σκέψεις, σας καλώ να παράσχετε ψήφο εµπι-
στοσύνης στην Κυβέρνηση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Πρέπει να πω ότι ο κ.

Βενιζέλος από τότε που είναι Υπουργός Εθνικής Άµυνας επιδει-
κνύει πολύ µεγαλύτερη αυτοπειθαρχία σε ό,τι αφορά την τή-
ρηση γενικώς του χρόνου στην Αίθουσα αυτή.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας, ο κ. Σπυρίδων Χαλβατζής.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ως ΚΚΕ δεν περιµέναµε κάτι δια-

φορετικό στις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις της Κυβέρνησης του
ΠΑΣΟΚ. Γνωρίζουµε την πολιτική και τις θέσεις του. Ξέρουµε
πώς πολιτεύτηκε ως κυβέρνηση στο παρελθόν και σαν αξιωµα-
τική αντιπολίτευση τα τελευταία χρόνια. Η πολιτική του συµβά-
διζε µε την πολιτική της Νέας ∆ηµοκρατίας στα στρατηγικά
ζητήµατα, πρωτίστως στην οικονοµία, αλλά και σε ό,τι αφορά την
πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, του ΝΑΤΟ, των Ηνωµένων
Πολιτειών, γενικότερα τις επιδιώξεις της νέας τάξης και στους
ιµπεριαλιστικούς πολέµους και στις επεµβάσεις.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

Οι Προγραµµατικές ∆ηλώσεις σήµερα δείχνουν ότι θα προ-
χωρήσει στην ίδια ρότα που είχε µέχρι τώρα. Καλλιέργησε αυ-

ταπάτες και ελπίδες. Αυτές είναι ψεύτικες και πολύ σύντοµα οι
εργαζόµενοι, οι άνεργοι, οι αυτοαπασχολούµενοι, οι νέοι άν-
θρωποι θα νιώσουν ότι οι µεγαλοστοµίες, η κινδυνολογία µε τα
ελλείµµατα θα αξιοποιηθούν, θα µετατραπούν σε πρακτικά και
συγκεκριµένα µέτρα σε βάρος των ίδιων των εργαζοµένων, του
λαού.

Από ό,τι φάνηκε από τοποθετήσεις Υπουργών, αλλάζει πολύ
γρήγορα η προτεραιότητα των νοµοσχεδίων. ∆εν έγινε καµµία
αναφορά στο νοµοσχέδιο για την έστω αναιµική στήριξη του
πραγµατικού εισοδήµατος και την αναδιανοµή, καθώς και για το
θέµα της άµεσης αντιµετώπισης της κρίσης στην αγορά εργα-
σίας, ενώ ενισχύετε και διευκολύνετε τη δράση του κεφαλαίου
και τα νέα υπερκέρδη. Αυτό είναι το πρώτο.

Το δεύτερο θέµα που θέλω να σηµειώσω είναι το εξής. Ο Πρω-
θυπουργός, Υπουργοί, Βουλευτές και της Νέας ∆ηµοκρατίας και
του ΠΑΣΟΚ κάνουν λόγο στις οµιλίες τους για τραγική κατά-
σταση στην οικονοµία, στις εργασιακές σχέσεις, στα «STAGE»,
στο µπλοκάκι, στους ενοικιαζόµενους εργαζόµενους χωρίς δι-
καιώµατα. Γενική είναι η κατατροµοκράτηση µε τα ελλείµµατα.
Την ίδια στιγµή, περισσεύει η συναίνεση από τη Νέα ∆ηµοκρατία.
Κάποιοι πέφτουν από τα σύννεφα. Όµως, αυτή είναι η σκληρή, η
βάρβαρη πραγµατικότητα που βιώνουν η εργατική τάξη, τα πλα-
τιά λαϊκά στρώµατα χρόνια και χρόνια.

Ποιος διαµόρφωσε αυτήν τη βαρβαρότητα; Ποιος καθιέρωσε
τα «STAGE»; ∆εν ήταν η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ; ∆εν ήταν η κυ-
βέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας που τα προώθησε πιο γοργά και
πιο βίαια; Γιατί προωθήθηκαν οι αλλαγές στις εργασιακές σχέ-
σεις; Γιατί ακρωτηριάζονται εργασιακά, ασφαλιστικά, κοινωνικά
δικαιώµατα; Επειδή αυτές είναι οι επιλογές του κεφαλαίου, για
µεγαλύτερη κερδοφορία των καπιταλιστικών επιχειρήσεων, για
νέα κέρδη, νέα προνόµια.

Μεσούσης της καπιταλιστικής κρίσης, οι τράπεζες, η πλουτο-
κρατία γενικότερα είχε και έχει τεράστια υπερκέρδη. Για την ερ-
γατική τάξη, για τα πλατιά λαϊκά στρώµατα, για τους
αυτοαπασχολούµενους, για τους φτωχούς αγρότες, αυτό που
δίνετε είναι φτώχεια, ανεργία, λιτότητα και σε πλατιά λαϊκά στρώ-
µατα εξαθλίωση. Και δεν είναι όλα αυτά ιδεοληψίες του ΚΚΕ,
κύριε Ρήγα του ΠΑΣΟΚ, τις οποίες αφορίζετε, είναι η βάρβαρη
πραγµατικότητα για την οποία έχετε τεράστια ευθύνη.

Το τρίτο θέµα είναι το εξής. Η Κυβέρνηση πολύ νωρίς έδειξε
δείγµα γραφής απέναντι στις εργατικές κινητοποιήσεις, πώς εν-
νοεί δηλαδή τη δηµόσια τάξη υπέρ του πολίτη. Άγρια καταστολή
µε χηµικά, γκλοµπς και χειροβοµβίδες κρότου λάµψης εναντίον
των απεργών της Ναυπηγοεπισκευαστικής Ζώνης στο Πέραµα.
Εισαγγελείς τίθενται εναντίον µαθητών στη Θεσσαλονίκη. ΜΑΤ
στο εργοστάσιο Καριπίδη στο πλευρό της εργοδοσίας, για να
σπάσουν την απεργία. Βίαιες επιχειρήσεις-σκούπα στην Οµόνοια
µε συλλήψεις εκατοντάδων µεταναστών. Μια πάγια αλήθεια έρ-
χεται στην επικαιρότητα. Για να περάσει η αντεργατική αντιλαϊκή
πολιτική, χρειάζεται την τροµοκρατία, την καταστολή των λαϊκών
αγώνων. Γι’ αυτό η Κυβέρνηση θα συνεχίσει την ίδια αυταρχική
και κατασταλτική πολιτική της Νέας ∆ηµοκρατίας. Τα συµφέρο-
ντα και τα κέρδη αυτών που έχουν την οικονοµική εξουσία προ-
στατεύει η Κυβέρνηση και όχι τα συµφέροντα του άνεργου, του
µεροκαµατιάρη, του νεολαίου, των µεταναστών.

Υπάρχει στρατηγική σύµπλευση ΠΑΣΟΚ και Νέας ∆ηµοκρα-
τίας για την καταστολή του λαϊκού κινήµατος και την καταπάτηση
δηµοκρατικών και λαϊκών ελευθεριών. Οι αντιαπεργιακοί νόµοι, η
παρεµπόδιση της συνδικαλιστικής και πολιτικής δράσης στους
χώρους δουλειάς, η ποινικοποίηση των λαϊκών αγώνων, ο περιο-
ρισµός του δικαιώµατος στη διαδήλωση φέρουν την υπογραφή
και των δύο. Όλα τα κατασταλτικά µέτρα παίρνονται στο όνοµα
της ασφάλειας του λαού, σύνθηµα που είχε προµετωπίδα το
ΠΑΣΟΚ όταν ήταν στην αντιπολίτευση.

Κατά την άποψή του ΚΚΕ, ασφάλεια για τον άνθρωπο του µό-
χθου είναι να έχει µόνιµη σταθερή δουλειά, ανθρώπινο ωράριο,
ικανοποιητική αµοιβή, αποκλειστικά δηµόσια δωρεάν παιδεία,
υγεία, πρόνοια, πολιτισµό και αθλητισµό, να έχει αξιοπρεπή σύ-
νταξη. Η ίδια η αντιλαϊκή σας πολιτική δηµιουργεί την ανασφά-
λεια, που στη συνέχεια την επικαλείστε για να χτυπήσετε λαϊκά
δικαιώµατα και τις ελευθερίες.
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Θέλουµε να κάνουµε ορισµένα σχόλια για τη διοικητική δοµή
της χώρας. Το θέµα, κύριε Υπουργέ των Εσωτερικών, δεν είναι
ποσοτικό, είναι ποιοτικό. Μικρό ή µεγάλο κράτος, το αστικό κρά-
τος υπηρετεί συγκεκριµένα συµφέροντα, υπηρετεί τα συµφέρο-
ντα και τα κέρδη της πλουτοκρατίας. Χρησιµοποιεί τις
ιδιαιτερότητες της Τοπικής Αυτοδιοίκησης, την αιρετότητα και
την άµεση σχέση µε το λαό, για να φθάνει πιο εύκολα και πιο
γρήγορα στην τσέπη των εργαζοµένων µέσα από την έµµεση φο-
ρολογία, αλλά και για να περνάνε πιο εύκολα οι καπιταλιστικές
αναδιαρθρώσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Οι τεράστιες στρατιωτικές νατοϊκές δαπάνες, κύριε Υπουργέ
της Άµυνας, η πρώτη θέση της χώρας πανευρωπαϊκά είναι φαι-
νόµενο που κρατά τριάντα πέντε χρόνια, από τη Μεταπολίτευση
µέχρι σήµερα. Τα νατοϊκά εξοπλιστικά προγράµµατα δεν έχουν
ουδεµία σχέση µε την καλώς εννοούµενη άµυνα της χώρας. Υπη-
ρετούν τις νατοϊκές ιµπεριαλιστικές ανάγκες και επιδιώξεις. Εί-
µαστε κατηγορηµατικά αντίθετοι µε τις νατοϊκές δαπάνες.

Πόσα πληρώνουµε, κύριε Υπουργέ της Άµυνας, για τις απο-
στολές στο Αφγανιστάν, στο Ιράκ, στα Βαλκάνια, στη Σοµαλία
και αλλού; Ποια σχέση έχουν αυτές οι δαπάνες µε την άµυνα της
χώρας;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ολοκληρώστε, κύριε συ-
νάδελφε.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ολοκληρώνω αµέσως, κυρία Πρόε-
δρε.

Η πίεση για ξήλωµα των κοινωνικών κατακτήσεων στην παι-
δεία, την υγεία, την πρόνοια, την κοινωνική ασφάλιση δεν ανα-
πτύσσεται γενικώς και αορίστως από την αγορά, αλλά είναι
επιταγές της Ευρωπαϊκής Ένωσης, της Συνθήκης του Μάα-
στριχτ, της στρατηγικής της Λισαβόνας, είναι επιλογές που εξυ-
πηρετούν τις ανάγκες του κεφαλαίου για περισσότερα κέρδη. Τη
Συνθήκη του Μάαστριχτ την οποία και ο Συνασπισµός ψήφισε,
µαζί µε τη Νέα ∆ηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ.

Τελειώνοντας, θέλουµε να σηµειώσουµε τα εξής. Σήµερα στον
αστικό τύπο υπάρχουν διάφορα σχόλια πανοµοιότυπα. Μόνο τα
εισαγωγικά τους λείπουν. Όλοι µιλάνε υποτιµητικά για την κινη-
τοποίηση των λιµενεργατών της Ζώνης του Περάµατος. Τον
αγώνα των εργαζοµένων, των σωµατείων για την επιβίωση τους
τον χαρακτηρίζουν σαν επαναστατική γυµναστική του ΚΚΕ. Πρό-
κειται για µια ακόµα συκοφαντική επίθεση ενάντια στο ΚΚΕ. Οι
άνεργοι, οι φτωχοί, αυτοί που δεν µπορούν να επιβιώσουν πα-
λεύουν.

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας θα είναι πάντα κοντά και
µαζί τους. Θα στηρίζει αυτούς τους αγώνες για τη βελτίωση της
ζωής τους. Θα συνεχίσουµε δραστήρια την προσπάθειά µας για
την ανασύνταξη του εργατικού κινήµατος. Θα συνεχίσουµε τον
αγώνα για την αλλαγή των συσχετισµών. Θα κάνουµε ό,τι περ-
νάει από το χέρι µας για να πειστούν περισσότεροι εργαζόµενοι
για την πρότασή µας για έναν άλλο δρόµο ανάπτυξης που έχει
ανάγκη ο τόπος ριζικά διαφορετικό από αυτόν που µέχρι τα σή-
µερα πορεύεται. Θα συνεχίσουµε τον αγώνα για βαθύτερες αλ-
λαγές για µια άλλη λαϊκή εξουσία που έτσι και αλλιώς θα γίνει
πραγµατικότητα. Και αυτή ασφαλώς θα έλθει µε την πάλη της
εργατικής τάξης, όλων των εργαζόµενων, µε την πολιτική συµ-
µαχιών του ΚΚΕ και βέβαια µε τη δραστήρια ιδεολογική, πολιτική
παρέµβασή µας.

Για όλα αυτά είναι φανερό ότι καταψηφίζουµε τις Προγραµ-
µατικές ∆ηλώσεις.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ο κ. Σαλµάς έχει το λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά τη συ-

ζήτηση των Προγραµµατικών ∆ηλώσεων της νέας Κυβέρνησης
ακούσαµε τόσο από τον Πρωθυπουργό όσο και από τους Υπουρ-
γούς της Κυβέρνησης να παρουσιάζουν εκείνες τις πολιτικές µε
τις οποίες θεωρούν ότι θα φέρουν το επιθυµητό αποτέλεσµα για
το οποίο οι Έλληνες πολίτες ψήφισαν το ΠΑΣΟΚ. Η τελική κρίση
θα έλθει όταν θα χρειαστεί να ζητήσουµε την ψήφο του ελληνι-
κού λαού οπότε τότε θα πρέπει να παρουσιαστεί το έργο τους.
Εποµένως, είναι δικαίωµα της Κυβέρνησης να επιλέγει τον τρόπο
µε τον οποίο θα φτάσει στο τελικό αποτέλεσµα. Εδώ όµως πρέ-

πει να θυµίσουµε ότι όταν εµείς παραδώσαµε την κυβέρνηση ο
µισθωτός των 850 ευρώ δεν πληρώνει φόρο ενώ το 2004 πλή-
ρωνε, οποιαδήποτε ελληνική επιχείρηση σήµερα πληρώνει λιγό-
τερο φόρο µε τον ίδιο τζίρο και µε τα ίδια έσοδα σε σχέση µε το
2003, ο συνταξιούχος του ΟΓΑ παίρνει υπερδιπλάσια σύνταξη
και έχουµε λιγότερους ανέργους ποσοστιαία µε το 2003. Αυτά
τα στοιχεία θα κρίνουν την αποτελεσµατικότητα της Κυβέρνη-
σης.

Μιλάµε συνέχεια για το κοινωνικό κράτος. Στις µέρες µας µέσα
σε αυτήν την παγκόσµια οικονοµική κρίση λίγα ακούσαµε από
αυτήν την Κυβέρνηση. Η οικονοµική κρίση σε όλον τον κόσµο δη-
µιουργεί νέους ανέργους και όλα τα κράτη αναδιαµορφώνουν τα
προνοιακά τους µοντέλα. Το βλέπουµε στις ΗΠΑ όπου γίνεται
ολόκληρη προσπάθεια για να αναµορφωθεί το προνοιακό µο-
ντέλο. Το ζούµε ακόµη και στις σκανδιναβικές χώρες και στις µε-
σογειακές και στην Κεντρική Ευρώπη.

Μιας και υπηρέτησα στο Υπουργείο Υγείας και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης θέλω να σας πω ότι δροµολογήσαµε µία σειρά µέ-
τρων που δεν είναι επί του παρόντος να αναφερθούν,
ανασυγκροτήσαµε και δηµιουργήσαµε ένα καινούργιο σχέδιο
προνοιακής πολιτικής στη χώρα. Επειδή µιλήσαµε για εποικοδο-
µητική αντιπολίτευση και δεσµευτήκαµε γι’ αυτήν θέλω να πω ότι
δεν ακούσαµε για το 2010 που είναι έτος κατά της φτώχειας,
καµµία πολιτική πρόταση, τι σκέπτεται να κάνει αυτή η Κυβέρ-
νηση ή αν πρόκειται να εξαντλήσει τις πολιτικές της κατά της
φτώχειας µόνο σε αυτό το έκτακτο επίδοµα. ∆εν ακούσαµε εάν
θα πάµε στο ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα, πού θα εφαρµοστεί
και αν θα εφαρµοστεί σε κάποιες εισοδηµατικές τάξεις.

Και πρέπει να πω ότι στα χέρια της Υπουργού Υγείας και Κοι-
νωνικής Αλληλεγγύης βρίσκονται σε εκκρεµότητα κάποιες από
τις πολιτικές που είχαµε ξεκινήσει που δεν προλάβαµε λόγω των
εκλογών να τελειώσουµε. Αυτές είναι η κάρτα αναπηρίας, οι προ-
νοιακές πολιτικές που εντάσσονται στο ΕΣΠΑ για τις οποίες δεν
ακούσαµε τίποτα. Περίπου 350.000.000 ευρώ έχει το Υπουργείο
Απασχόλησης για πολιτικές κοινωνικής προστασίας. ∆εν ακού-
σαµε καµµία πολιτική που θα ενταχθεί σε αυτό το πρόγραµµα.
Υπάρχουν και 400.000.000 ευρώ για πολιτικές από το ΕΣΠΑ πάνω
στην υγεία και στην ψυχική υγεία που και εδώ δεν ακούσαµε καµ-
µία συγκεκριµένη πολιτική παρέµβαση.

Είχαµε ξεκινήσει σηµαντικές πρωτοβουλίες για να νοικοκυρέ-
ψουµε στην πρόνοια και στην κοινωνική αλληλεγγύη τα προνοι-
ακά ιδρύµατα και τις µονάδες κοινωνικής φροντίδας. Τις εκατόν
τέσσερις µονάδες κοινωνικής φροντίδας είχαµε ξεκινήσει να τις
ενσωµατώσουµε σε έξι εθνικά δίκτυα. Το αφήνουµε αυτό παρα-
καταθήκη στη σηµερινή Κυβέρνηση ώστε να µπορεί µε λιγότερο
κόστος διοίκησης και µε µεγαλύτερη αποτελεσµατικότητα να δι-
οικεί όλα τα προνοιακά ιδρύµατα. Επίσης, είχαµε ξεκινήσει να
αλλάξουµε το θεσµικό πλαίσιο για τις µη κυβερνητικές οργανώ-
σεις που πλέον θα πρέπει να πιστοποιούνται και να αξιολογού-
νται και που βέβαια έχουν σχέση µε την ανάπτυξη του
εθελοντισµού πάνω στην υγεία και την πρόνοια. Είναι έτοιµη στο
συρτάρι της νέας Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης
η υπουργική απόφαση για να επεκτείνουµε το πρόγραµµα χο-
ρήγησης µεθαδόνης στους χρήστες ναρκωτικών ουσιών από
τους γιατρούς που είναι συµβεβληµένοι µε τον ΟΚΑΝΑ. Αυτή η
πρόταση είχε µεγάλη κοινοβουλευτική συναίνεση πλην του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.

Επίσης, είχαµε προχωρήσει και είναι προς το τέλος στην αλ-
λαγή του θεσµικού πλαισίου για τις υιοθεσίες στη χώρα µας.
Πρέπει να ξεκαθαρίσουµε στο χώρο της υγείας πώς θα πετύ-
χουµε τη µεγαλύτερη αποτελεσµατικότητα των δαπανών και το
νοικοκύρεµα των δηµοσίων δαπανών στη δηµόσια υγεία.

Βεβαίως, πρέπει να ακούσουµε τη θέση της Κυβέρνησης πάνω
στον τρόπο µε τον οποίο θα διοικούνται τα νοσοκοµειακά ιδρύ-
µατα. Θα είναι αυτοδιοικούµενα και θα λογοδοτεί ο διοικητής µε
κλειστό προϋπολογισµό ή θα είναι µε τον τρόπο που είναι µέχρι
σήµερα να λειτουργούν; ∆εν ακούσαµε τίποτα για τον χωροτα-
ξικό επανασχεδιασµό των νοσοκοµείων της Αττικής που είκοσι
τέσσερα νοσοκοµεία βρίσκονται στο κέντρο της Αθήνας µε απο-
τέλεσµα πάνω από τριακόσιες χιλιάδες γιατροί, νοσηλευτικό,
ασθενείς και συγγενείς ασθενών να εισέρχονται στο κέντρο της
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Αθήνας δηµιουργώντας και περιβαλλοντική επιβάρυνση και κυ-
κλοφοριακό πρόβληµα. ∆εν ακούσαµε για ενιαίο σύστηµα εξα-
σφάλισης ποιότητας υπηρεσιών στα δηµόσια και ιδιωτικά
ιδρύµατα. ∆εν ακούσαµε ούτε και για τις προδιαγραφές που πρέ-
πει να είναι ενιαίες τόσο στο δηµόσιο όσο και στον ιδιωτικό τοµέα
υγείας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να υπενθυµίσω ότι θα εί-
µαστε εδώ για να κάνουµε εποικοδοµητική κριτική αλλά σε κάθε
περίπτωση για τις προτάσεις που αναφέραµε εδώ πάρα πολλοί
από τους συναδέλφους θα πρέπει να δούµε αν θα ισχύσει στην
πράξη η δέσµευση του Πρωθυπουργού που είπε ότι κάθε θετική
πρόταση από την Αντιπολίτευση θα υιοθετείται.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ο κ. Όθωνας έχει το
λόγο.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΟΘΩΝΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πα-
ρακολουθώντας επί δύο ηµέρες τη συζήτηση επί των Προγραµ-
µατικών ∆ηλώσεων της Κυβέρνησης αισθάνοµαι την ανάγκη να
εντοπίσω µια πολιτική παραδοξότητα κατ’ αρχήν. ∆εν έχουµε κα-
ταθέσει κάποια πρόταση µοµφής στην κυβέρνηση της Νέας ∆η-
µοκρατίας, αγαπητοί συνάδελφοι της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης. Προς τι, λοιπόν, αυτή η διάθεση απολογιστικού
και απολογητικού χαρακτήρα για τα έργα και τις ηµέρες της εξα-
ετούς διακυβέρνησής σας, όταν αυτή η συζήτηση έκλεισε µε
τρόπο πολιτικά επώδυνο µε τη λαϊκή ετυµηγορία της 4ης Οκτω-
βρίου;

Σήµερα οφείλουµε να κοιτάξουµε προς τα εµπρός όπως έκανε
µε την εναρκτήρια οµιλία του ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ και Πρω-
θυπουργός της χώρας Γεώργιος Παπανδρέου ο οποίος περιέ-
γραψε ένα συγκεκριµένο πλαίσιο, τις προγραµµατικές
παραµέτρους και τα κοµβικά σηµεία ενός οδικού χάρτη της πο-
ρείας στην οποία πρέπει να βαδίσει η χώρα τα επόµενα χρόνια.
Επ’ αυτών των προγραµµατικών διακηρύξεων του Πρωθυπουρ-
γού δεν έχω ακούσει καµµιά διαφωνία επί της ουσίας. Έχουµε
ακούσει επιφυλάξεις ευτυχώς λίγες για την ειλικρίνεια των προ-
θέσεων. Έχουµε ακούσει αρκετές επιφυλάξεις για την εφικτό-
τητα, τη ρεαλιστικότητα, τη δυνατότητα και την
αποτελεσµατικότητα εφαρµογής αυτού του φιλόδοξου σχεδίου.

Έχουµε ακούσει για µια κατηγορία περί της γενικότητας υπο-
τίθεται των Προγραµµατικών ∆ηλώσεων του Πρωθυπουργού και
της Κυβέρνησης που παρ’ ότι υπήρξε ένας σαφής προσδιορι-
σµός του πλαισίου και των προτεραιοτήτων και από τον Πρωθυ-
πουργό αλλά και εξαντλητική εξειδίκευση στα πλαίσια της
συνήθους κοινοβουλευτικής πρακτικής διαδικασίας και του δια-
θέσιµου χρόνου που έχουν οι Υπουργοί, χρησιµοποιείται κατά
κόρον και προσχηµατικά η επίκληση της γενικολογίας υποτίθεται
λες και κάποιοι εδώ περίµεναν ότι θα προσέλθει η Κυβέρνηση µε
νοµοσχέδια, µε άρθρα, µε παραγράφους, µε παραρτήµατα και
µε εκθέσεις του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους ως συναρτώ-
µενα αποσπάσµατα.

Και βέβαια πώς άραγε να αντιπαρατεθεί κάποιος µε επί της
ουσίας διαφωνίες στο προγραµµατικό πλαίσιο που παρουσιά-
στηκε, όταν αυτό βασίζεται σε µια αυτονόητη αλήθεια αλλά και
σε κάποιες αυτονόητες επίσης προτεραιότητες.

Η αυτονόητη αλήθεια είναι η αποτύπωση της πολύ δύσκολης,
πράγµατι, πολιτικής οικονοµικής και κοινωνικής πραγµατικότη-
τας, η οποία όµως –και εδώ είναι η ποιοτική διαφορά- για πρώτη
φορά δεν την επικαλείται µια νέα Κυβέρνηση ως άλλοθι για να
µαταιώσει ή να αναβάλλει τις προγραµµατικές της επεξεργασίες
και δεσµεύσεις, αλλά την επικαλείται ως εγερτήρια, ως δηµι-
ουργική δύναµη για τη δύσκολη προσπάθεια που έχουµε µπρο-
στά µας.

Σε ό,τι αφορά τις προτεραιότητες, ποιος άραγε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, αµφισβητεί ότι πρώτη προτεραιότητα αποτελεί
η αναγέννηση της πολιτικής, η θεσµική θωράκιση και αναβάθ-
µιση της λειτουργίας του πολιτικού συστήµατος και της δηµο-
κρατίας και όχι ως πρωτοβουλία που προτάσσεται επειδή σε µια
δύσκολη οικονοµική συγκυρία πρέπει να αγοράσουµε χρόνο µε
πρωτοβουλίες χαµηλού ή µηδενικού κόστους, αλλά γιατί αυτή η
αναγέννηση της πολιτικής είναι η προϋπόθεση, η βάση χωρίς την

οποία δεν µπορεί να περπατήσει η νέα δύσκολη προσπάθεια που
έχουµε µπροστά µας, αφού χωρίς τη συµµετοχή ζωντανών κοι-
νωνικών δηµιουργικών δυνάµεων που σήµερα είναι εκτός των τει-
χών της πολιτικής και συλλογικής δράσης αφού έχουν στρέψει
τα νώτα τους µε απαξίωση απέναντι στην πολιτική και στη λει-
τουργία της, δεν µπορούµε να προχωρήσουµε;

Ποιος επίσης άραγε αµφισβητεί ότι αποτελεί προτεραιότητα
η άµεση στο µέτρο του δυνατού, ανακούφιση και ενίσχυση των
οικονοµικά ασθενέστερων και πάλι όχι µόνο ως έκφραση ιδεο-
λογικής και πολιτικής συνέπειας της παράταξής µας αλλά και
γιατί η µέσω αυτής τόνωση της ζήτησης στην αγορά εν µέσω κρί-
σης είναι επιβεβληµένη αναγκαιότητα.

Ποιος επίσης αµφισβητεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι
αποτελεί προτεραιότητα η αλλαγή του προτύπου της ανάπτυξης
της χώρας ως υπέρβαση ενός, εδώ, και χρόνια, ξεπερασµένου
µοντέλου σε όλους τους κρίσιµους τοµείς της παραγωγικής και
οικονοµικής δραστηριότητας, ενός νέου προτύπου ανάπτυξης
που θα έλθει να συνδεθεί µε τις µεγάλες ανάγκες, τις µεγάλες
απαιτήσεις και τις ώριµες διεκδικήσεις των αυτοδιοικούµενων πε-
ριφερειών και που εκεί θα κριθεί και θα συναρθρωθεί το νέο
εθνικό σχέδιο.

Και εδώ θέλω σε τίτλους να αναφέρω ενδεικτικά τρία θέµατα
που αφορούν την Κρήτη. Πρώτο θέµα, η χωροταξική και πολεο-
δοµική οργάνωση χωρίς την οποία δεν υπάρχει βάση, υπόβαθρο
σχεδιασµού του νέου προτύπου ανάπτυξης.

∆εύτερο θέµα, η διαχείριση των απορριµµάτων που βρίσκεται
σε οριακό σηµείο µετά την δραµατική καθυστέρηση της εκεί υλο-
ποίησης του περιφερειακού σχεδιασµού επί δεκαετία και πλέον
και τρίτον η αθλιότητα που αποτελεί ντροπή για το πολιτικό σύ-
στηµα στο σύνολό του, του µοναδικού οδικού άξονα που συν-
δέει το νησί από άκρον εις άκρον, τον µοναδικό οδικό άξονα στην
Ελλάδα του 2010 που συνδέει πρωτεύουσες νοµών και βρίσκεται
σ’ αυτήν την κατάσταση και που νοµίζω ότι η απουσία ειδικής
αναφοράς από την οµιλία του παριστάµενου Υπουργού Υποδο-
µών οφείλεται µόνο στην έλλειψη διαθέσιµου χρόνου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω ειλικρινά να καλέσω
όλους απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής, αφού προφανώς δεν
υπάρχει και δεν διατυπώνεται καµµία διαφωνία επί της ουσίας, να
κρατήσετε τις επιφυλάξεις σας για τη δυνατότητα να ανταπο-
κριθούµε και να είµαστε αποτελεσµατικοί και να κάνετε τη δική
σας υπέρβαση που απαιτούν οι συνθήκες, µακριά από τα πολι-
τικά ειωθότα και τα πολιτικά κλισέ που υποχρεώνουν τα κόµµατα
της Αντιπολίτευσης να καταψηφίζουν την πρόταση εµπιστοσύ-
νης στην Κυβέρνηση και να δηλώσετε, αφού δεν µπορείτε να
υπερψηφίσετε τουλάχιστον παρόντες όχι απλά στην ψηφοφορία
σε λίγη ώρα, παρόντες στη νέα προσπάθεια για τη χώρα που ήδη
ξεκίνησε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Στο Βήµα καλείται ο Βου-
λευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Νικόλαος Καντερές.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΝΤΕΡΕΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’
αρχάς θέλω να ευχαριστήσω θερµά από το Βήµα αυτό τους κα-
τοίκους της ανατολικής και δυτικής Αττικής που µε τίµησαν ξανά
µε την εµπιστοσύνη τους.

Παρακολουθήσαµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχθές τις
Προγραµµατικές ∆ηλώσεις της Κυβέρνησης όπως τις παρου-
σίασε ο κύριος Πρωθυπουργός. Πολλά από όσα ανέφερε ο κ.
Παπανδρέου αφορούν µεταρρυθµίσεις στον τρόπο λειτουργίας
της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης, την εξοικονόµηση πόρων και την ανα-
γκαία ανάπτυξη του τόπου. Αυτό σίγουρα δεν βρίσκει κανένα µας
αντίθετο.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι εξαγγελίες παρέµειναν
γενικές και δεν µας εξήγησε πού θα βρει τους αναγκαίους πό-
ρους. Ο κύριος Πρωθυπουργός υποσχέθηκε στους πολίτες έναν
οραµατικό, ρεαλιστικό αλλά και αυτονόητο δρόµο αλλαγής που
έχει ήδη σηµατοδοτηθεί από κινήσεις της νέας Κυβέρνησης. Ελ-
πίζω ότι ο δρόµος της αλλαγής που εξήγγειλε να µην αναφέρε-
ται στους µέχρι τώρα χειρισµούς και στο αδιέξοδο που βιώνουµε
στο µεγαλύτερο λιµάνι της χώρας και πιθανών στα Ναυπηγεία
Ελευσίνας. Ελπίζω ότι αυτό το αδιέξοδο δεν θα έχει επιπτώσεις
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σε µελλοντικές επενδύσεις ξένων κεφαλαίων στη χώρα µας.
Ταυτόχρονα ο κύριος Πρωθυπουργός τόνισε εµφαντικά ότι η

Κυβέρνησή του παραλαµβάνει σχεδόν καµένη γη, ότι η Νέα ∆η-
µοκρατία παρέδωσε την οικονοµία στην χειρότερη κατάσταση
όπως και το 1993 όταν το ΠΑΣΟΚ παρελάµβανε την κυβέρνηση
της χώρας από τη Νέα ∆ηµοκρατία. Μήπως το ΠΑΣΟΚ θέλει επα-
ναλαµβανόµενες εικοσαετίες για να πάει η Ελλάδα µπροστά;
Έτσι θέλει να γυρίσει σελίδα το ΠΑΣΟΚ απαξιώνοντας συνεχώς
το παρελθόν;

Κύριε Πρωθυπουργέ, µιλήσατε για ύφεση. Εσείς δεν αναγνω-
ρίσατε καν πριν από οχτώ µήνες και πλέον την ύπαρξη της διε-
θνούς οικονοµικής κρίσης υποστηρίζοντας ότι η κρίση ήταν
τέχνασµα της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Αφού θέλετε, λοιπόν, να ανατρέξετε στο παρελθόν επιτρέψτε
µου να αναφερθώ σε κάποια στοιχεία. Η αλήθεια είναι ότι εν
µέσω της µεγαλύτερης οικονοµικής κρίσης που βιώνει ο πλανή-
της µετά το κραχ του 1929, 1930 η Ελλάδα µε κυβέρνηση τη Νέα
∆ηµοκρατία κατάφερε να συγκρατήσει την ανεργία στα χαµηλό-
τερα επίπεδα απ’ ότι την παρέλαβε το 2004, ενώ στην υπόλοιπη
Ευρώπη τα νούµερα είχαν εκτιναχθεί σε υψηλούς αριθµούς.

Έχοντας µόνο µισό κοινοτικό πλαίσιο στήριξης στη διάθεσή
µας, σε αντίθεση µε τα δυόµισι που διαχειρίστηκαν οι δικές σας
κυβερνήσεις καταφέραµε να δώσουµε τεράστια ώθηση σε µε-
ταρρυθµίσεις και δηµόσια έργα που επί των ηµερών σας είχαν
µείνει ξεχασµένα. Από το Γ’ Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης δεν χά-
θηκε ούτε 1 ευρώ. Και για το ∆’ Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης ο
Κώστας Καραµανλής κατάφερε για να έρθουν στη χώρα µας
21.000.000.000 ευρώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θυµίζω ενδεικτικά το Κτηµατο-
λόγιο ύστερα από τα πρόστιµα που είχε δεχθεί η χώρα µας, το
Εθνικό Χωροταξικό Σχέδιο για πρώτη φορά στην Ελλάδα, τα ει-
δικά χωροταξικά σχέδια για τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας,
τους οδικούς άξονες της Εγνατίας, της Ιονίας Οδού και της Ολυ-
µπίας Οδού, το µετρό της Θεσσαλονίκης, τον εκσυγχρονισµό
των λιµανιών και των περιφερειακών αεροδροµίων της χώρας,
την αποκρατικοποίηση ζηµιογόνων κρατικών εταιρειών. Χρόνια
ολόκληρα προσπαθούσατε µάταια να αποκρατικοποιήσετε την
Ολυµπιακή Αεροπορία. Εν τω µεταξύ ο ελληνικός λαός πλήρωνε
ηµερησίως 1.000.000 ευρώ για να καλύψει την τρύπα. Εµείς κα-
ταφέραµε να βρούµε βιώσιµη λύση. Από στελέχη σας ακούσαµε
κατά τη διάρκεια του προεκλογικού αγώνα ότι θα την επανακρα-
τικοποιήσετε. Η «OLYMPIC AIR» από προχθές πετάει ψηλά. Τε-
λικά γυρνάτε σελίδα µπροστά ή πίσω; Μήπως θέλετε να την
προσγειώσετε;

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, το ενεργειακό µέλλον αυτού του
τόπου εξασφαλίζεται καλύτερα µε την επαναδιαπραγµάτευση
της στρατηγικής µας συµφωνίας για τον αγωγό Μπουργκάς-Αλε-
ξανδρούπολη; Μια συµφωνία που πριν µερικά χρόνια φαινόταν
σαν όνειρο για να το πετύχει η Ελλάδα και είχε κατά την προσω-
πική µου γνώµη ισάξια επιτυχία µε εκείνη της εισδοχής µας στην
ΕΟΚ από τον αείµνηστο Κωνσταντίνο Καραµανλή. Τι ακριβώς θέ-
λετε να επαναδιαπραγµατευθείτε;

Αναφερθήκατε στο Κυπριακό και στις προσπάθειες επίλυσής
του. Σας θυµίζω ότι το σχέδιο Ανάν του οποίου υπήρξατε θερ-
µός υποστηρικτής απορρίφθηκε από τον κυπριακό λαό συντρι-
πτικά. Ποια είναι η λύση που προτάσσει η Κυβέρνησή σας;

Πιστεύω στην αυριανή σας συνάντηση µε τον Πρόεδρο της
Κυπριακής Κυβέρνησης κ. Χριστόφια να συµπλεύσετε στην ορι-
στική κατεύθυνση.

Ακόµη το βέτο του Κώστα Καραµανλή, θα το στηρίξετε, τώρα
που οι εταίροι µας επαναφέρουν το Σκοπιανό στην ατζέντα; Η
κόκκινη γραµµή στην οποία αναφέρθηκε προ ηµερών ο Αναπλη-
ρωτής Υπουργός Εξωτερικών, συνδέεται µε νέο βέτο, εάν και
εφόσον αυτό κριθεί απαραίτητο για τη διασφάλιση των εθνικών
µας συµφερόντων;

∆εσµευθήκατε πως κάθε πρόταση της Αντιπολίτευσης που
οδηγεί σε ενίσχυση της διαφάνειας, θα υιοθετηθεί από όπου και
αν προέρχεται. Το καλωσορίζουµε, αν και στο παρελθόν σαν
αντιπολίτευση, οι πράξεις σας ποτέ δεν σηµατοδότησαν αυτήν
την κατεύθυνση, καθώς σε κανένα σχεδόν νοµοσχέδιο δεν
υπήρξε αποδοχή. Μένει να δούµε αυτό στην πράξη.

∆εν θα σταθώ περισσότερο σ’ αυτά τα ζητήµατα. Θέλω να πω
λίγα λόγια για τα θέµατα που σχετίζονται µε την «πράσινη» ανά-
πτυξη και το περιβάλλον.

Κύριε Πρωθυπουργέ, µιλήσατε για επανάσταση στο παγκό-
σµιο αναπτυξιακό πρότυπο. Είπατε και διαβάζω από την οµιλία
σας, ότι η «πράσινη» ανάπτυξη θα είναι η κατεύθυνση για την
ανάπτυξη της υπαίθρου. Κάποια στιγµή θα πρέπει να εξηγήσετε
αυτές τις γενικές εξαγγελίες σας. Η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµο-
κρατίας δροµολογούσε τη χώρα να γίνει ενεργειακός κόµβος
των Βαλκανίων και ολόκληρης της Ευρώπης. Ταυτόχρονα επί
των ηµερών της Νέας ∆ηµοκρατίας, υπερδιπλασιάστηκαν οι υπο-
δοµές για ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. Τα ζητήµατα που αφο-
ρούν στην προστασία του περιβάλλοντος και του φυσικού
πλούτου αυτής της χώρας αποτελούσαν κεντρικό άξονα της πο-
λιτικής µας. Ελπίζω να µην απαξιώσετε το έργο µας και να ξεκα-
θαρίσετε στον ελληνικό λαό πώς βλέπετε τον ενεργειακό ρόλο
της χώρας στο µέλλον.

Τέλος, µιλήσατε ακόµη ότι η Ελλάδα θα γίνει κέντρο παιδείας,
ότι θα δίδεται πιστοποίηση της ξένης γλώσσας και του υπολογι-
στή από την τρίτη γυµνασίου, ότι θα παρέχεται σύνταξη µέσα σε
τρεις µήνες για τους συνταξιούχους του ΙΚΑ, ΟΓΑ, ΟΑΕ και
ΟΠΑ∆ και αυτό θα γίνει το 2010, ότι θα αναπλαστούν οι πόλεις
της χώρας και τα ολυµπιακά ακίνητα θα είναι ανοιχτά για τους
πολίτες, ότι θα καταργηθούν οι νοµαρχίες, θα συµπτυχθούν οι
δήµοι, ότι θα έχουµε σύγχρονα νοσοκοµεία που θα προσλαµβά-
νονται κάθε χρόνο τρεις χιλιάδες άτοµα κ.λπ..

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα µόνο για
την κυρία Υπουργό Περιβάλλοντος να πω ότι ακούσαµε πολλά
για το περιβάλλον και θα είµαι πάντα κοντά σας, σαν τον καιρό,
αλλά δεν µας είπε κάτι για το ΧΥΤΑ που ενδιαφέρει ιδιαίτερα την
ανατολική και τη δυτική Αττική.

Κλείνοντας, λοιπόν, σκοπεύουµε να ασκήσουµε εποικοδοµη-
τική, αλλά και αυστηρή αντιπολίτευση. Στόχος µας είναι η προ-
σφορά στον πολίτη, πέρα από κάθε κοµµατική ταυτότητα, ώστε
ο πολίτης να έρθει πιο κοντά στο κράτος.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε, κύριε συ-
νάδελφε.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆η-
µοκρατίας κ. Παναγιωτόπουλος.

ΠΑΝΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις 4 Οκτωβρίου ο ελληνικός

λαός ψήφισε και ανέδειξε µια νέα κυβέρνηση. Ανεξάρτητα µε το
αν ψήφισε κάποιος ή όχι, η καλή πίστη στην πολιτική ζωή, επι-
βάλλει να δώσουµε την ευχή η Κυβέρνηση αυτή να αποβεί ωφέ-
λιµη και χρήσιµη για τον τόπο.

Λυπάµαι που οι πρώτες δηλώσεις και τα πρώτα δείγµατα γρα-
φής της Κυβέρνησης Παπανδρέου δεν µας έχουν διαφωτίσει για
τα συγκεκριµένα µέτρα που θα πάρει σε κρίσιµους και δύσκο-
λους τοµείς.

Οι πρώτες αποφάσεις και τα πρώτα µέτρα είναι περισσότερο
αποφάσεις επικοινωνιακού χαρακτήρα, πασπαλισµένες µε γερές
δόσεις χρυσόσκονης, εντυπωσιασµού, για να καλυφθούν οι γνω-
στές παιδικές ασθένειες των µελών της ηγετικής οµάδας του
ΠΑΣΟΚ, δηλαδή, ο λαϊκισµός και η δηµαγωγία. Επί της ουσίας
όµως, θα εξακολουθήσουµε να περιµένουµε συγκεκριµένες απα-
ντήσεις, γιατί µέχρι τώρα συγκεκριµένες απαντήσεις δεν υπήρ-
ξαν για µία σειρά από κρίσιµα θέµατα. Ενδεικτικά αναφέρω:
Ποιους επιτέλους θα φορολογήσει το ΠΑΣΟΚ περισσότερο και
ποιους λιγότερο; Το ρωτάµε επιµόνως και συστηµατικώς από την
προεκλογική περίοδο. Ευχολόγια ακούσαµε, αοριστολογίες
ακούσαµε, συγκεκριµένη απάντηση δεν πήραµε.

Επιπλέον, οι εξαγγελίες για το νοικοκύρεµα που έγιναν από
τον Πρωθυπουργό κατά την ανάγνωση των Προγραµµατικών ∆η-
λώσεων, έχουν πενιχρό αντίκρισµα στο ταµείο, παρ’ όλο που για
την ώρα κεφαλαιοποιούνται πολύ θετικά στα Μέσα Μαζικής Επι-
κοινωνίας.

Αλλά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, µε εντυπώ-
σεις µέσω των τηλεοράσεων και των media δεν µαζεύονται
λεφτά. Και επιτέλους, καλείται η ηγεσία του ΠΑΣΟΚ να διαλύσει
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µία κεφαλαιώδη αντίφαση που παρακολούθησε και τη στάση συ-
νολικά της ηγετικής οµάδας του κινήµατος, στη συζήτηση επί
των Προγραµµατικών ∆ηλώσεων.

∆εν µπορεί να ισχυρίζεται η ηγεσία του ΠΑΣΟΚ από τη µία
πλευρά ότι η Νέα ∆ηµοκρατία περίπου διέλυσε την οικονοµία και
να έρχεται µόλις χθες, προχθές ο Αρχηγός του ΠΑΣΟΚ και να
λέει «θα δώσω 1.000.000.000 ευρώ παραπάνω στην παιδεία, θα
αυξήσω τη σύνταξη του ΟΓΑ, θα δώσω αύξηση στο ΕΚΑΣ, θα αυ-
ξήσω το επίδοµα ανεργίας». Κάποιος λέει ανακρίβειες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα ∆ηµοκρατία ξεκαθάρισε
απόλυτα τη στάση της. Σε ό,τι θετικό κάνετε για τον τόπο, θα εί-
µαστε δίπλα σας, αλλά δεν πρόκειται να σας δώσουµε λευκή
κάρτα, λευκή επιταγή. Λυπούµαι γιατί ο Πρωθυπουργός δεν ήταν
ειλικρινής. Ακολούθησε και πάλι µία τακτική ηθεληµένης ασά-
φειας και αοριστίας. Οι Προγραµµατικές ∆ηλώσεις της Κυβέρ-
νησης µε λίγες εξαιρέσεις, ήταν µία συρραφή δηλώσεων καλών
προθέσεων. Αλλά η περίοδος των διακηρύξεων τελείωσε. Τώρα
έχουν αρχίσει για σας τα δύσκολα.

Είπε ο Πρωθυπουργός «θα ενισχύσουµε την οικονοµική δι-
πλωµατία για να έρθουν ξένες επενδύσεις στην Ελλάδα». Με τι
τρόπο; Με τον τρόπο που ενθαρρύνατε τις κινεζικές επενδύσεις;
Είναι γνωστό ότι λίγες εβδοµάδες πριν τις εκλογές πήγαιναν στο
λιµάνι, στελέχη του ΠΑΣΟΚ και χάιδευαν τα αυτιά των συνδικα-
λιστών, λέγοντας, ψηφίστε µας, κινηθείτε, ανατρέψτε τη σύµ-
βαση, διότι εµείς προτιθέµεθα, αν εκλεγούµε, να κάνουµε
επαναδιαπραγµάτευση. Ανεξάρτητα από τις καλές προσπάθειες
της κ. Κατσέλη, το ΠΑΣΟΚ για µια ακόµη φορά αποδεικνύεται
δέσµιο του κακού του εαυτού. Οφείλουµε, όµως, να σας ανα-
γνωρίσουµε ότι προσωρινώς έχετε δρέψει δάφνες στο να εµφα-
νίζετε ως µεταρρυθµίσεις και δήθεν σπουδαίες τοµές,
επιπόλαιες αποφάσεις, που είτε αγνοούν µεγάλες ιδιαιτερότη-
τες της ελληνικής κοινωνίας και της οικονοµίας µας, είτε υπο-
κρύπτουν άλλες προθέσεις. Και εξηγούµαι: Από πού και ως πού,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι µεταρρύθµιση και τοµή η κα-
τάργηση των Υπουργείων Τουρισµού και Ναυτιλίας; Η Ελλάδα
αν είναι κάπου πρωταθλήτρια παγκοσµίως, είναι στη ναυτιλία.
Και αποτελεί όνειδος η κατάργηση του Υπουργείου Εµπορικής
Ναυτιλίας.

Στον τουρισµό κάνουµε διεθνή πρωταθλητισµό. ∆εν προσφέ-
ρετε στην αναπτυξιακή προσπάθεια της χώρας µε την κατάρ-
γηση του συγκεκριµένου Υπουργείου.

Για τα Υπουργεία Μακεδονίας-Θράκης και Αιγαίου να σας θυ-
µίσω ότι η πολιτική δεν είναι µόνο διαχείριση δηµοσιονοµικών µε-
γεθών. Η πολιτική είναι και διαχείριση συµβόλων.

Και θα φθάσω στην πελώρια αντίφασή σας στα όσα λέτε και
στα όσα µας βοµβαρδίζετε για το εκλογικό σύστηµα. Ποτέ άλ-
λοτε ένα µέτρο τόσο αναχρονιστικό δεν έχει γίνει προσπάθεια
να παρουσιαστεί µε τόσο εξωραϊσµένα χρώµατα, για να πείσει
την κοινή γνώµη, για να εξαπατήσει τον ελληνικό λαό. Από πού
και ως πού αποτελεί πρόοδο το να πάµε σε µονοεδρικές περι-
φέρειες και ταυτόχρονα σε λίστα εκατό διορισµένων Βουλευτών
από τις ηγεσίες;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Θέλετε να σπρώξουµε δηµοκρατικά εκλεγµένους προέδρους

των ελληνικών κοµµάτων σε νοοτροπίες µονάρχη κεντροευρω-
παϊκής αυλής, όπου θα συνωστίζονται στα πόδια της αυλής του
εκάστοτε µονάρχη προέδρου, ως υποπόδια των ποδών οι Βου-
λευτές για να κερδίσουν την εύνοια; Τέτοια κόµµατα θέλετε; Στη
Γερµανία όπου εφαρµόζεται το σύστηµα, υπάρχουν ακόµη και
ποσοστώσεις στις ψήφους που καταλαµβάνει στο συνέδριο η
κάθε θεσµοποιηµένη τάση στα µεγάλα και ιστορικά γερµανικά
δηµοκρατικά κόµµατα.

Με την άδειά σας, κυρία Πρόεδρε, δύο λέξεις για να κλείσω.
Η Νέα ∆ηµοκρατία θα είναι µπροστά σας όπου και όταν χρει-

αστεί. Μη νοµίζετε ότι η όποια εσωστρέφεια συνεπάγεται η συ-
νεδριακή διαδικασία, θα µας βγάλει από τα καθήκοντά σας. Θα
µας βρείτε µπροστά σας στη Βουλή, στο συνδικαλιστικό κίνηµα,
στο νεολαιίστικο κίνηµα, όπου χρειαστεί για να συµπορευθούµε
στα θετικά, αλλά για να σταθούµε φραγµός στα αρνητικά.

Θέλω ολοκληρώνοντας να στείλω ένα µήνυµα σε όσους µας τί-
µησαν και σ’ αυτήν τη δύσκολη εκλογή µε την ψήφο τους. Η κυ-

βέρνηση µπορεί να έκανε λάθη. Μιλάω για την κυβέρνηση της
Νέας ∆ηµοκρατίας. Μπορεί να υπήρξαν ανοίκειες συµπεριφορές
που πλήγωσαν την παράταξη. Το έργο της Νέας ∆ηµοκρατίας
παραµένει θετικό και ευεργετικό.

Η Νέα ∆ηµοκρατία δεν έχασε ούτε το ήθος της ούτε την ψυχή
της. Προχωρούµε στην ανασυγκρότηση του κόµµατος. Θα είµα-
στε µία δυναµική και αξιόπιστη Αντιπολίτευση. Και τοποθετούµε
σε ορατό χρόνο και πάλι τη µεγάλη φιλελεύθερη δηµοκρατική
παράταξη στην προοπτική επιστροφής στην εξουσία, όχι γιατί η
εξουσία είναι αυτοσκοπός, αλλά γιατί αυτή η παράταξη ταυτί-
στηκε µε τις µεγάλες στρατηγικές επιλογές που πήγαν την πα-
τρίδα προς τα εµπρός. Και αυτήν την προσφορά διεκδικεί για τον
εαυτό της το δικαίωµα να την επαναλάβει στο µέλλον και πάλι
από τη θέση της υπεύθυνης διακυβέρνησης του τόπου.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Το λόγο έχει ο Βουλευ-
τής του ΠΑΣΟΚ κ. ∆ηµήτρης Παπουτσής. Κύριε Κοινοβουλευτικέ
Εκπρόσωπε του ΠΑΣΟΚ, εσείς είστε µετά.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Κυρία Πρόεδρε της Βουλής,
κυρία και κύριοι Υπουργοί της Κυβέρνησης, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, κατ’ αρχάς, επιτρέψτε µου να εκφράσω αυτό που
νιώθω αυτήν τη στιγµή, την τιµή µου και το µέγιστο σεβασµό µου
προς όλους σας τούτη την ώρα που έχω τη δυνατότητα από το
ναό της δηµοκρατίας που είναι το ελληνικό µας Κοινοβούλιο να
απευθυνθώ ενώπιόν σας. Επιτρέψτε µου, επίσης, από αυτό εδώ
το Βήµα να πω ένα µεγάλο ευχαριστώ τόσο προσωπικά όσο και
εκ µέρους των συναδέλφων µου από την Καβάλα που συµµετέ-
χουµε στην κυβερνητική Πλειοψηφία του ΠΑΣΟΚ, του Μιχάλη Τι-
µοσίδη, του Σάββα Εµινίδη που κατά τα φαινόµενα δεν θα
προλάβουν να έχουν τη χρονική άνεση να µιλήσουν σήµερα εδώ.
Επίσης, να απευθύνουµε ένα µήνυµα και προς τους συµπατριώ-
τες µας στο Νοµό Καβάλας, αλλά και προς όλους τους πολίτες
αυτού του τόπου, ένα µήνυµα αισιοδοξίας και βεβαιότητας. Να
είναι αισιόδοξοι, λοιπόν και βέβαιοι ότι η Κυβέρνηση και ο Πρω-
θυπουργός τους, η Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός όλων των
Ελλήνων εργάζονται σκληρά, αγωνίζονται αποφασιστικά για την
ανόρθωση της χώρας και την πρόοδο της κοινωνίας µας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επιτρέψτε µου να σας καλέσω
να αναλογιστούµε αυτές τις µέρες, δέκα-δεκαπέντε µέρες µετά
τις εκλογές το πολιτικό περιβάλλον υπό το οποίο συζητάµε σή-
µερα τις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις της Κυβέρνησης του
ΠΑΣΟΚ και του Πρωθυπουργού µας Γιώργου Παπανδρέου, να
αναλογιστούµε ότι για πρώτη φορά στη µεταπολιτευτική ιστορία
της χώρας µία Κυβέρνηση και ένας Πρωθυπουργός συναντά
τόσο υψηλά ποσοστά αποδοχής από τους πολίτες, ανεξάρτητα
του πώς εκφράστηκαν στις εκλογές, τόσο υψηλά ποσοστά απο-
δοχής και για τον τρόπο, αλλά και για το ήθος που πολιτεύονται.

Θέλησα να πάρω το λόγο, όχι µόνο από καθήκον ως µέλος της
ισχυρής ούτως ή άλλως κυβερνητικής Πλειοψηφίας του ΠΑΣΟΚ,
αλλά και από πίστη σε αυτά που θέλω να στηρίξω µε την τοπο-
θέτησή µου. Το θέµα που πραγµατεύοµαι, λοιπόν, έχει να κάνει
µε το ιδιαίτερα σηµαντικό µέρος των Προγραµµατικών ∆ηλώ-
σεων της Κυβέρνησης που αφορά στη µεταρρύθµιση της χώρας,
στην περιφερειακή ανασυγκρότηση, στην ανασυγκρότηση της
αυτοδιοίκησης, την ανάπτυξη της υπαίθρου.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µπαίνω στον πειρασµό να σας
θυµίσω πως τόσο από τη δεκαετία του 1980 όσο και από τη δε-
καετία του 1990 οι στρατηγικού χαρακτήρα θεσµικές πρωτο-
βουλίες των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ, τόσο στη δεκαετία του
1980 µε τον Ανδρέα Παπανδρέου όσο και στη δεκαετία του 1990
επίσης µε τον Ανδρέα Παπανδρέου, αλλά και τον Κώστα Σηµίτη,
αφορούσαν πράγµατι στις ανάγκες της εποχής για ισχυρές Αυ-
τοδιοικήσεις σε Α’ και Β’ βαθµό. Παράλληλα, βέβαια, η περιφέ-
ρεια αποκτούσε τη δική της θεσµική µορφή και τη δυναµική µέσα
από αποκέντρωση αρµοδιοτήτων διοικητικού ή κρατικού χαρα-
κτήρα, πράγµατα γνωστά. Η επόµενη, λοιπόν, περίοδος αυτών
των διαρθρωτικών αλλαγών σε αναφορά µε τη δεκαετία του 1990
αφορούσε τόσο στο σχέδιο «Ιωάννης Καποδίστριας» όσο και στη
θεσµοθέτηση για πρώτη φορά της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης.

Μπαίνω στον πειρασµό να θυµίσω πως σ’ αυτές τις µεταρ-
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ρυθµιστικές περιόδους δεν ήταν όλοι σύµφωνοι. Κάποιοι ήταν
απέναντι. Αποχώρησαν από τη Βουλή, σήκωσαν µαύρες σηµαίες
στη βάση στείρων τοπικισµών και διατήρησης προσωπικών εξου-
σιών. Πολέµησαν αυτού του είδους τις µεταρρυθµιστικές πρω-
τοβουλίες.

Σήµερα ο δρόµος είναι ανοιχτός. Ήδη βασικό σηµείο των Προ-
γραµµατικών µας ∆ηλώσεων είναι αυτό που αφορά σε αυτό που
προείπα, τη θεσµική διοικητική και αυτοδιοικητική ανασυγκρό-
τηση της χώρας τόσο ως προς την ανάγκη να υπάρξουν λιγότε-
ροι και πιο ισχυροί δήµοι όσο επίσης και να υπάρξει η λεγόµενη
περίπτωση του Β’ βαθµού Αυτοδιοίκησης, η ισχυρή περιφερει-
ακή Αυτοδιοίκηση. Ήρθε, λοιπόν, η ώρα για µία ορθολογική ανα-
διαµόρφωση όλων αυτών των δυνατοτήτων.

Θέλω να µείνω στο ζήτηµα που αφορά στην περιφερειακή Αυ-
τοδιοίκηση. Και θέλω να απαντήσω στα κατά τη γνώµη µου –επι-
τρέψτε µου την έκφραση- κροκοδείλια δάκρυα σε αναφορά µε τη
συγχώνευση του Υπουργείου Μακεδονίας-Θράκης. Εµείς πα-
λεύουµε για µια ισχυρή περιφερειακή Αυτοδιοίκηση. Τολµώ να
προβλέψω ότι η περιφερειακή Αυτοδιοίκηση του µέλλοντος σε
αναφορά µε την περιοχή από την οποία προέρχοµαι και είµαστε
συνηθισµένοι σε φοβικά σύνδροµα, µια ισχυρή περιφερειακή Αυ-
τοδιοίκηση Μακεδονίας-Θράκης ασφαλώς και είναι πολύ προτι-
µότερη από ένα άνευρο και αποστεωµένο Υπουργείο
Μακεδονίας-Θράκης, που η έλλειψη αρµοδιοτήτων και η συρρί-
κνωσή του κινδυνεύει και αυτόν τον ιερό ασφαλώς συµβολισµό
να τον απαξιώσει. Αν µε ρωτήσετε τι προτιµώ, ασφαλώς προτιµώ
την ισχυρή περιφερειακή Αυτοδιοίκηση Μακεδονίας-Θράκης.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Κυρίες και κύριοι, η ιδανική µορφή Αυτοδιοίκησης έχει να κάνει
µε όλα αυτά τα οποία συζητάµε, αλλά και µε την ανάγκη να υπάρ-
ξουν πόροι και να αντιµετωπιστούν ισότιµα τα παιδιά της ελληνι-
κής επαρχίας που δεν απολαµβάνουν τους ίδιους κανόνες των
εννόµων αγαθών σε αναφορά µε ύψιστα αγαθά, όπως είναι η παι-
δεία, η υγεία, ο πολιτισµός.

Τελειώνοντας, επιτρέψτε µου µόνο δύο σηµαντικά σηµεία που
αφορούν στην περιοχή µου, αλλά και ευρύτερα τη χώρα. Το ένα
έχει να κάνει µε την πώληση της βιοµηχανίας φωσφορικών λιπα-
σµάτων εν µέσω της προεκλογικής περιόδου, της µοναδικής
εθνικής λιπασµατοβιοµηχανίας στρατηγικού χαρακτήρα, όχι
µόνο για τις εκατοντάδες των εργαζοµένων στην Καβάλα, αλλά
για τους Έλληνες αγρότες σε όλη την επικράτεια. Και θέλω από
την αρµόδια Υπουργό εν προκειµένω µία ενηµέρωση µε την κα-
τάθεση του φακέλου στη Βουλή για το περιεχόµενο και τη σύµ-
βαση που αφορά και διακυβεύει, αν θέλετε, και το µέλλον των
εργαζοµένων σε αυτήν την επιχείρηση, αλλά και το µέλλον των
Ελλήνων αγροτών.

Και µία πρόταση, επιτρέψτε µου, προς την αξιότιµη Υπουργό
Γεωργίας, αλλά και τον κύριο Υφυπουργό Γεωργίας, τον κ. Καρ-
χιµάκη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε συνάδελφε, πα-
ρακαλώ, ολοκληρώστε.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Οι Έλληνες αγρότες, κύριε Πρό-
εδρε –και τελειώνω- βιώνουν τα τελευταία χρόνια και όχι µόνο
τον κίνδυνο να χάνουν κάθε φορά τη σοδειά τους εξαιτίας της
αφερεγγυότητας και της δολιότητας ασυνεπών εµπόρων που
αγοράζουν τη σοδειά τους και απολαµβάνουν περίπου καθε-
στώτος ατιµωρησίας. Παρακαλώ, από τις πρώτες νοµοθετικές
πρωτοβουλίες του Υπουργείου Γεωργίας να εξεταστεί η περί-
πτωση αυστηροποίησης του θεσµικού πλαισίου και των ποινικών
κυρώσεων που είναι απηρχαιωµένο από τη δεκαετία του 1950 µε
µια µικρή βελτίωση στις αρχές της δεκαετίας του 1980.

Έτσι νοµίζω πως πρέπει και είµαι βέβαιος ότι θα εργαστεί η
Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ. Αυτήν την Κυβέρνηση εµπιστεύονται οι
Έλληνες πολίτες και είναι βέβαιο, η συντριπτική πλειοψηφία της
Βουλής.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Βουλευ-

τής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Θεόδωρος ∆ρίτσας.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πράγµατι, και δική µας αξιολό-

γηση είναι ότι οι προγραµµατικές εξαγγελίες που έχουµε ακού-
σει και από το στόµα του κυρίου Πρωθυπουργού και από τις
κυρίες και τους κυρίους Υπουργούς κατά βάση είναι εξαγγελίες
καλών προθέσεων µε πολλές ασάφειες, εξωραϊσµούς και ωραι-
οποιήσεις.

Θα µπορούσαµε να πούµε ότι αν κάναµε ένα λογικό συλλογι-
σµό και παρακολουθούσαµε τους πρώην Υπουργούς της Νέας
∆ηµοκρατίας που έχουν µιλήσει ήδη κι έχουν εκθέσει τα θετικά
της δικής τους θητείας και µετατρέπαµε το σύνολο των θετικών,
έτσι όπως παρουσιάζονται ως θετικά, κάνοντας ένα flash-back
στο µέλλον και τα µετατρέπαµε σε προγραµµατικές δηλώσεις,
θα είχαµε πιο σαφή κατεύθυνση θετικών προοπτικών. ∆εν είναι οι
προγραµµατικές δηλώσεις που θα δείξουν πραγµατικά το µέγε-
θος της συνέπειας, είναι η πολυετής διαδροµή του κάθε κόµµα-
τος το πώς έχει σταθεί στα διάφορα ζητήµατα και φυσικά µέσα
από ποιες διεργασίες σήµερα φθάνει να αντιµετωπίσει τα σηµε-
ρινά προβλήµατα.

Έτσι κι αλλιώς, ο ΣΥΡΙΖΑ -δεν θα κάνει δίκην προθέσεων- στη-
ρίζει την κριτική του σε συγκεκριµένη προγραµµατική στάση,
µέσα από την οποία και κρίνουµε και ελέγχουµε. Και είναι αυτή
η στάση αριστερή, κοινωνικής ευαισθησίας, δηµοκρατική και µε
κατεύθυνση την έξοδο από τη σηµερινή πολύπλευρη κρίση, οι-
κονοµική, πολιτική, θεσµική, κοινωνική, περιγράφοντας, όχι µόνο
πώς θα βγούµε από αυτήν την κρίση, αλλά και το πώς θα είναι η
Ελλάδα και η ελληνική κοινωνία µετά από αυτήν την έξοδο, αν
και εφόσον και όποτε αυτή επιτευχθεί. Θα είναι, όπως εύστοχα
είπε και ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ Αλέξης Τσίπρας, µια νέα ελλη-
νική πραγµατικότητα, µια νέα ανάπτυξη που θα έχει υψηλούς δεί-
κτες ανεργίας όµως, που θα έχει µεγαλύτερες ανισότητες, που
θα έχει µεγαλύτερη επιβάρυνση του περιβάλλοντος; Αυτά πρέ-
πει να ειδωθούν µε πολύ σαφείς τρόπους.

Έχω να προσθέσω και µία άλλη επισήµανση –νοµίζω και αυτή
είναι εµφανής- µία διακριτή σχέση του τρόπου µε τον οποίο πα-
ρουσίασε τα πράγµατα ο κύριος Πρωθυπουργός, σε σχέση µε
τους Υπουργούς της νέας Κυβέρνησης και πώς εκείνοι εκθέτουν
τα ζητήµατα.

Είναι φανερό, κατά τη γνώµη µου, ότι ο κύριος Πρωθυπουργός
έχει ήδη αναθέσει στον εαυτό του τη διαχείριση του ονείρου και
αναλαµβάνουν οι Υπουργοί να παρουσιάσουν τον κοµµατιασµένο
ρεαλισµό. Σιγά-σιγά αυτή η αντίφαση, αν δεν ενωθεί, τότε θα
έχουµε µία αναπαραγωγή του γνωστού φαινοµένου του «καταλ-
ληλότερου», αλλά η οποία απαξιώνει την πολιτική. Και προς
αυτήν την κατεύθυνση πρέπει να είµαστε πάρα πολύ προσεκτι-
κοί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πράγµατι, υπάρχουν ορισµένα
σηµεία-τοµείς. Ένα από αυτά είναι η ενεργοποίηση της κοινω-
νίας. Ακόµη και όταν µιλάµε για τα σκάνδαλα, για τη διαφθορά,
για την επιβολή πάνω στην πολιτική των επιχειρηµατικών και οι-
κονοµικών συµφερόντων, η λύση δεν είναι απλά και µόνο κάποιοι
νόµοι που θα θωρακίσουν το πολιτικό σύστηµα και θα το εξυγιά-
νουν, ή θα εξασφαλίσουν την τιµωρία µε καλύτερο ή χειρότερο
νόµο «Περί ευθύνης Υπουργών», είναι πολύ µικρότερης σηµα-
σίας αυτό, όσο τεράστιας σηµασίας είναι η κοινωνική ενεργο-
ποίηση. Αν δεν καλέσουµε την ελληνική κοινωνία να συγκρουστεί
µαζί µε την πολιτική ηγεσία, µε τα συµφέροντα, αν δεν ανοίξουµε
ένα δρόµο πραγµατικά στοχευµένο προς αυτήν την κατεύθυνση,
πώς θα αλλάξουµε τους συσχετισµούς, πώς θα κάνουµε ανα-
διανοµή του πλούτου; Επειδή θα το επιθυµεί ο Υπουργός, επειδή
θα είναι καλών προθέσεων η Κυβέρνηση; Ποτέ δεν ήταν αυτό αρ-
κετό στην ιστορία της ανθρωπότητας για να επέλθουν σηµαντι-
κές αλλαγές τέτοιου χαρακτήρα και τέτοιου τύπου. Εποµένως, οι
καλές προθέσεις καλοδεχούµενες προφανώς, αλλά δεν µπορούν
να χαρακτηριστούν πολιτική πρόταση. Και από αυτήν την άποψη
θα έλεγα -εκτός από το ότι θα ήταν πολύ καλό, όπως επεσήµανε
και ο συνάδελφος και σύντροφος ∆ηµήτρης Παπαδηµούλης και
άλλοι Βουλευτές από το ΣΥΡΙΖΑ, να είχε προηγηθεί µία συζή-
τηση πριν πάει ο κ. Παπακωνσταντίνου να συζητήσει µε τον κ.
Αλµούνια- ότι θα ήταν πολύ καλό να είχε συζητήσει η ελληνική
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Βουλή γύρω από το τι θα διεκδικήσει η χώρα µας προς αυτή την
κατεύθυνση. Αλλά αυτό το Σύµφωνο Σταθερότητας θα το αφή-
σουµε άθικτο ως προς τη βασική του λογική; ∆ηλαδή, γιατί θα
πρέπει να είναι δεσµευτικός δείκτης το έλλειµµα και να µην είναι
και η ανεργία; Γιατί να µην είναι δεσµευτικοί δείκτες και µια σειρά
από άλλες κοινωνικές περιφρουρήσεις των Ελλήνων πολιτών,
των ευρωπαίων πολιτών, των φτωχών στρωµάτων; Προς αυτήν
την κατεύθυνση χρειάζονται άλλες πολιτικές.

Και να τελειώσω -γιατί δεν έχω χρόνο, δυστυχώς ο ΣΥΡΙΖΑ έχει
πολύ λίγο χρόνο διαθέσιµο για να εκθέσει τις συνολικές του από-
ψεις- µε το θέµα του λιµανιού, κάνοντας µία επιλογή από όλα τα
άλλα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ΠΑΣΟΚ, ως Κυβέρνηση, σή-
µερα καλείται να απαντήσει µεταξύ πολλών άλλων. Το κράτος,
εντάξει, έχει συνέχεια. Η πολιτική συνέπεια έχει συνέχεια; Και
εδώ µία καταστροφική αποικιακού χαρακτήρα και οδυνηρή και
για τα εθνικά στρατηγικά συµφέροντα και για το περιβάλλον και
για τους εργαζόµενους -έτσι µε αυτά τα λόγια την είχε χαρακτη-
ρίσει το ΠΑΣΟΚ λίγους µήνες πριν- παύει να είναι σήµερα τέτοιου
είδους συµφωνία; ∆εν µένει ένα τεράστιο ανοικτό ζήτηµα προς
επίλυση; Από αυτή την άποψη, τουλάχιστον, θα έπρεπε η ελλη-
νική Βουλή σήµερα, µετά και από την αναστολή της απεργίας,
να ενηµερωθεί στις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις…

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ( Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε ∆ρίτσα, σας πα-
ρακαλώ ολοκληρώστε, γιατί τώρα πλέον ο χρόνος πιέζει ακόµη
περισσότερο..

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
….σε ποια επίπεδα θα διεκδικήσει η ελληνική Κυβέρνηση την

κατοχύρωση του δηµόσιου συµφέροντος στη διαπραγµάτευση
µε την «COSCO», σε ποια σηµεία και προς ποια κατεύθυνση.

∆εν έχω άλλο χρόνο. Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Βου-
λευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Αντώνης Σαµαράς. Και η πα-
ράκλησή µου και προς εσάς, κύριε Σαµαρά, είναι η τήρηση του
χρόνου, γιατί στις δώδεκα τα µεσάνυχτα η ώρα θα πρέπει ως
γνωστόν, να ξεκινήσει η ψηφοφορία.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΑΜΑΡΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε µε-
γάλη προσοχή και ενδιαφέρον άκουσα τις Προγραµµατικές ∆η-
λώσεις. Μία πρώτη παρατήρηση είναι ότι ο Πρωθυπουργός
έµοιαζε έκπληκτος για την κατάσταση που βρήκε. Όµως γνώριζε
ακριβώς πού βρίσκεται η κατάσταση της ελληνικής οικονοµίας.
Είχε διακηρύξει προεκλογικά ότι µίλησε µε όλους τους ανώτα-
τους αξιωµατούχους των Βρυξελλών, τον κ. Αλµούνια, τον κ.
Τρισέ και τα λοιπά. Και ο ίδιος ο Επίτροπος από τις Βρυξέλλες
ανακοίνωσε δηµόσια, µία µέρα µετά την οµιλία του κ. Παπαν-
δρέου στη Θεσσαλονίκη, ότι τα ελληνικά κόµµατα γνωρίζουν
επακριβώς την κατάσταση της ελληνικής οικονοµίας. ∆εν εξε-
πλάγην, λοιπόν, ο Πρωθυπουργός. Παρ’ όλα αυτά, έταξε στους
πάντες τα πάντα. Ήταν εύκολο, γιατί βρισκόταν τότε στην αντι-
πολίτευση. Τώρα όµως είναι στην Κυβέρνηση.

∆ιαπιστώνω, πρώτον, µία θεµελιώδη αντίφαση. Είτε η οικονο-
µία αντέχει παροχές, οπότε δεν βρίσκεται σε τόσο δραµατική κα-
τάσταση όσο µας περιγράφει ο κ. Παπανδρέου, είτε η οικονοµία
δεν αντέχει παροχές και συνειδητά η Κυβέρνηση τις σπρώχνει
πέρα από τα όρια αντοχής της. Φοβάµαι ότι η αλήθεια είναι
κάπου στη µέση. Η οικονοµία δεν είναι σε τόσο τραγική κατά-
σταση, όπως την παρουσιάζει ο Πρωθυπουργός, αλλά και δεν
αντέχει παροχές και η Κυβέρνηση τις σπρώχνει, πράγµατι, πέρα
από τα όριά της. Όλα αυτά θα τα δούµε, όµως, στον προϋπο-
λογισµό.

Για την ώρα µία διόρθωση. ∆εν είναι ακριβές ότι κατέρρευσε
ο φοροεισπρακτικός µηχανισµός εξαιτίας της διακυβέρνησης
της Νέας ∆ηµοκρατίας. Ακριβές είναι ότι συρρικνώθηκε η φο-
ροδοτική ικανότητα της ελληνικής οικονοµίας συνολικά, λόγω
της παγκόσµιας κρίσης. Και αυτό συνέβη παντού στον κόσµο,
όπου εκτινάχθηκαν παντού τα ελλείµµατα και όχι µόνο στην Ελ-
λάδα.

Μία παρατήρηση. Μπορεί να φαίνεται λογιστικό αυτό που θα

πω αλλά είναι πολύ σηµαντικό.
∆ιαφαίνεται ένα σχέδιο µεταφοράς για το επόµενο έτος, για

το 2010, δηµοσίων εσόδων που επρόκειτο να εισπραχθούν
φέτος. Έτσι ξαφνικά το έλλειµµα του 2009 εµφανίζεται µεγαλύ-
τερο ενώ το έλλειµµα του 2010 θα εµφανιστεί τεχνικά µειωµένο.
Προσοχή γιατί τέτοια τεχνάσµατα δεν µπορούν να ξεγελάσουν
τις Βρυξέλλες!

Για το λιµάνι του Πειραιά έγινε ήδη λεπτοµερής ανάλυση. Προ-
σέξτε όµως γιατί ήδη τραυµατίστηκε η επενδυτική αξιοπιστία της
χώρας στο εξωτερικό και η επενδυτική ψυχολογία της χώρας στο
εσωτερικό.

Και τώρα στα υπόλοιπα και µόνο ενδεικτικά, για να είµαι στο
χρόνο µου.

Η µείωση του αριθµού των Υπουργείων προχώρησε σηµαντικά
επί Νέας ∆ηµοκρατίας. Το ΠΑΣΟΚ εµφανίζεται να την συνεχίζει
µε διαχωρισµούς κρισίµων χαρτοφυλακίων, όπως ο διαχωρισµός
του Υπουργείου Οικονοµικών από τις υπόλοιπες αρµοδιότητες
του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας. Όµως, η συγχώνευση των
δύο Υπουργείων ήταν απαραίτητη προκειµένου να µεγιστοποιη-
θούν οι συνέργειες που είχαν τα δύο Υπουργεία. ∆ηλαδή, να
γνωρίζει αυτός που χαράζει πολιτικές ανάπτυξης το δηµοσιονο-
µικό κόστος και την απόδοσή τους, ακόµα και για να γνωρίζει
εκείνος που χαράζει τον προϋπολογισµό τι έσοδα να περιµένει
από τις όποιες δραστηριότητες. Αφήστε που τώρα µε τα δύο συ-
ναρµόδια Υπουργεία οι υπογραφές θα πρέπει και πάλι να αυξη-
θούν και οι γραφειοκρατικές εµπλοκές θα πολλαπλασιαστούν
αντί να µειώσετε τη γραφειοκρατία.

Μία ακόµα παρατήρηση: Από τη ναυτιλία και τον τουρισµό πα-
ράγεται πάνω από το 30% του ΑΕΠ. Σε δύο τοµείς που η Ελλάδα
έχει διεθνώς τα πιο ποιοτικά τουριστικά της συγκριτικά πλεονε-
κτήµατα και στον τουρισµό και στη ναυτιλία εσείς καταργείτε τα
δύο Υπουργεία. Είναι λάθος! Όσο είναι καιρός ξανασκεφθείτε
το.

Και άλλο ένα λάθος ίσως σοβαρότερο: Είχε υποσχεθεί το
ΠΑΣΟΚ Υπουργείο Περιβάλλοντος. ∆εν δηµιούργησε Υπουργείο
Περιβάλλοντος. ∆ιαχώρισε τα δηµόσια έργα από το περιβάλλον
και τα συνέδεσε µε την ενέργεια. Έτσι αντικατέστησε ένα πρό-
βληµα µε ένα χειρότερο πρόβληµα. ∆ιότι εάν υπήρχε κάποια σύ-
γκρουση προτεραιοτήτων ανάµεσα στα δηµόσια έργα και το
περιβάλλον, υπάρχει πολύ µεγαλύτερη σύγκρουση προτεραιο-
τήτων ανάµεσα στην ενέργεια και το περιβάλλον. ∆ίνει έτσι το
ΠΑΣΟΚ την εντύπωση ότι παρέδωσε την ενέργεια και το περι-
βάλλον στους ακτιβιστές. Εύχοµαι αυτό να µη συµβαίνει. ∆ιότι
εάν συµβαίνει, θα διαπιστώσει ότι υπάρχει µόνο ένα πράγµα χει-
ρότερο από τους γραφειοκράτες, οι ακτιβιστές που γίνονται γρα-
φειοκράτες.

Προσοχή και σε κάτι άλλο: Η απελευθέρωση των κλειστών
επαγγελµάτων είναι, πράγµατι, ευρωπαϊκή επιταγή. Όµως, θα
πρέπει να εξαιρεθούν τα ΤΑΧΙ, όπως τα είχε εξαιρέσει και η Νέα
∆ηµοκρατία, γιατί υπάρχει ήδη υπερπληθώρα. Τι «πράσινη» ανά-
πτυξη να έχουµε για παράδειγµα στην Αθήνα όταν θα φθάσουµε
να κυκλοφορούν δεκάδες - χιλιάδες ΤΑΧΙ διπλάσια και τριπλάσια
από ό,τι τώρα!

Ένα ακόµα σφάλµα η κατάργηση του Υπουργείου Μακεδονίας
– Θράκης. Είναι αλήθεια, το δέχοµαι, πως ήταν ένα Υπουργείο
χωρίς ουσιαστικές αρµοδιότητες. Έπρεπε όµως να ενισχυθούν οι
αρµοδιότητές του όχι να καταργηθεί. Έπρεπε να γίνει ένα µε-
γάλο διοικητικό κέντρο που θα αξιοποιούσε τις τεράστιες συ-
νέργειες ανάµεσα στην οικονοµία, την ανάπτυξη, την παιδεία και
τον πολιτισµό. Έτσι θα διατηρούσαµε ανοιχτό και το µέτωπο των
συµβολισµών. ∆ιότι ο συµβολισµός αυτός θυµίζω σε συναδέλ-
φους του ΠΑΣΟΚ συστήθηκε και πήρε αυτό το όνοµα επί πρω-
θυπουργίας του Ανδρέα Παπανδρέου. Αντί να δώσει
αναπτυξιακή υπόσταση σε ένα συµβολικό θεσµό, το ΠΑΣΟΚ τον
κατάργησε.

Ένα ακόµα σηµείο η δήλωση του Πρωθυπουργού στην Κων-
σταντινούπολη για την Κύπρο.

Ανέφερε εκεί µεταξύ άλλων: «Πρέπει να απελευθερώσουµε
την Κύπρο από τις µητέρες πατρίδες». ∆ήλωση ατυχής, διότι από
τις δύο µητέρες πατρίδες οι οποίες συµβαίνει να είναι και εγ-
γυήτριες δυνάµεις, η Ελλάδα έχει συµβατικές υποχρεώσεις στην
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Κύπρο! Η Τουρκία έχει πραγµατοποιήσει εισβολή, έχει επανει-
ληµµένα καταδικαστεί γι’ αυτά που τα ενωµένα έθνη και διαθέτει
παράνοµο στρατό κατοχής στην Κύπρο. ∆εν είναι δυνατόν να εξι-
σώνουµε, για την αλήθεια να εξοµοιώνουµε το ρόλο τους υπό
τον γενικό όρο «µητέρες πατρίδες». Η Κύπρος είναι θύµα της
Τουρκίας, όχι της Ελλάδας. ∆εν µπορούµε να εξισώσουµε τον
θήτη µε το θύµα!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ η εµπειρία δείχνει
ότι οι χαρές, τα πανηγύρια, τα πυροτεχνήµατα κρατούν πολύ
λίγο. Τα φώτα σβήνουν γρήγορα και ο κόσµος περιµένει εκείνα
που του τάξατε. Καλώς ήλθατε, λοιπόν, στην πραγµατικότητα,
αν και µου φαίνεται ότι ακόµα η Κυβέρνηση δεν θέλει να την αντι-
κρίσει κατάµατα! ∆εν πειράζει, γι’ αυτόν το λόγο είµαστε εµείς
εδώ, ώστε και λύσεις να προτείνουµε και έντιµη και δυναµική
αντιπολίτευση όπως µας πρέπει να ασκήσουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Χρήστος Παπουτσής έχει το λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επι-
τρέψτε µου ένα µόνο σχόλιο σε όσα µόλις προηγουµένως ανέ-
φερε ο αξιότιµος συνάδελφος κ. Αντώνης Σαµαράς σχετικά µε
τις δηλώσεις του Πρωθυπουργού στην Κωνσταντινούπολη.

Η αλήθεια είναι ότι ποτέ δεν θυµάµαι εγώ άλλοτε Έλληνα
Πρωθυπουργό, έστω και Έλληνα πολιτικό σε τουρκικό έδαφος
στην Κωνσταντινούπολη να αναφερθεί στην ανάγκη αποχώρη-
σης των τουρκικών στρατευµάτων κατοχής. Αυτή ήταν η δήλωση
του Γιώργου Παπανδρέου!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την αίσθηση ότι θα χρεια-

στεί πολύς χρόνος, µεγάλη εσωτερική δύναµη και πραγµατική
θέληση αυτοκριτικής για να συνειδητοποιήσει η Νέα ∆ηµοκρατία
τους λόγους για τους οποίους ηττήθηκε στις εκλογές της 4ης
Οκτωβρίου, σε µία ήττα συντριπτική, µία ήττα καθολική, σε ηθικό
επίπεδο, σε πολιτικό επίπεδο, µία ήττα µίας κυβέρνησης που
οδήγησε τη χώρα στα πρόθυρα της χρεοκοπίας.

Θα έχουµε, όµως, πολύ χρόνο και είµαι απόλυτα βέβαιος πα-
ρακολουθώντας και τις διεργασίες του συνεδρίου σας να ακού-
σουµε τον τρόπο µε τον οποίο θα προσεγγίσετε τα αίτια αυτής
της ήττας. Αλλά προς το παρόν να επανέλθουµε εδώ που φοβά-
µαι ότι ορισµένοι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας έχουν ξε-
χάσει, ότι συζητούµε τις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις της
Κυβέρνησης του Γιώργου Παπανδρέου και του ΠΑΣΟΚ µετά από
το αποτέλεσµα της 4ης Οκτωβρίου.

Οµιλούµε για το κυβερνητικό πρόγραµµα της νέας Κυβέρνη-
σης, µίας Κυβέρνησης που φέρνει αυτό ακριβώς που έλειπε από
το πεδίο άσκησης της κυβερνητικής εξουσίας: Ισχυρή πολιτική
βούληση, ικανότητα, αξιοπιστία, σχέδιο και όραµα για την ελλη-
νική κοινωνία, σχέδιο και όραµα για την ελληνική οικονοµία, η
οποία χρειάζεται, πράγµατι, τοµές και προοδευτικές µεταρρυθ-
µίσεις.

Για εµάς, για το ΠΑΣΟΚ, προοδευτική µεταρρύθµιση είναι ό,τι
ενισχύει την λαϊκή κυριαρχία, ό,τι ενισχύει τη λειτουργία των δη-
µοκρατικών θεσµών, είναι ό,τι εγγυάται τη διαφάνεια και τον κοι-
νωνικό έλεγχο. Είναι προοδευτική µεταρρύθµιση ό,τι επιβάλλει
στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση να προσφέρει στους πολίτες καλύτερες
και φθηνότερες υπηρεσίες. Είναι προοδευτική µεταρρύθµιση ό,τι
ενισχύει τις προοπτικές για την ανάπτυξη της περιφέρειας, ό,τι
δηµιουργεί νέες θέσεις εργασίας, ό,τι δηµιουργεί και ενισχύει το
εισόδηµα και το αίσθηµα ασφάλειας των πολιτών.

Γι’ αυτούς τους λόγους ποτέ δεν αποδεχθήκαµε ως µεταρ-
ρύθµιση την πολιτική της Νέας ∆ηµοκρατίας, που χαρακτηρί-
στηκε από την εκτεταµένη και διαρκή επίθεση στις εργασιακές
σχέσεις, από την επίθεση ενάντια στα δικαιώµατα των εργαζο-
µένων, από τη διαρκή προσπάθεια για την κατάργηση των δικαι-
ωµάτων των εργαζοµένων, για την απαξίωση των δηµοσίων
οργανισµών και από την εξυπηρέτηση συγκεκριµένων επιχειρη-
µατικών συµφερόντων, όπως επίσης από την αποσάρθρωση του
κοινωνικού ιστού.

Ποτέ δεν αποδεχθήκαµε ως µεταρρύθµιση την πολιτική της
Νέας ∆ηµοκρατίας που εγκατέλειψε κάθε δηµόσιο αγαθό και

εµπορευµατοποίησε αδίστακτα τους τοµείς υψηλής κοινωνικής
ευθύνης, όπως είναι η εκπαίδευση, η υγεία και η ασφάλιση. Και
φυσικά ποτέ δεν αποδεχθήκαµε ως µεταρρύθµιση υπέρ του εθνι-
κού συµφέροντος το ξεπούληµα των δηµοσίων οργανισµών και
επιχειρήσεων.

∆εν υπάρχει αµφιβολία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι για
την Ελλάδα είναι εξαιρετικής και στρατηγικής σηµασίας η διε-
θνής οικονοµική συνεργασία τόσο όσον αφορά τις επενδύσεις
στο εσωτερικό της χώρας µας όσο και στον διεθνή χώρο. Όµως,
όλα αυτά πρέπει να εντάσσονται σε ένα πλαίσιο µίας συνεκτικής
εθνικής στρατηγικής. Και η στρατηγική συνεργασία πρέπει να
αποδίδει. Και πρέπει να αποδίδει ένα προφανές ισότιµο όφελος
για τη χώρα. Σε καµµία περίπτωση να µην είναι αντίθετη µε τα
εθνικά συµφέροντα, σε καµµία περίπτωση να µην υπονοµεύει τα
µέσα και τα εργαλεία που διαθέτουµε για την ανάπτυξη της πα-
τρίδας µας σε έναν πολύπλοκο και διαρκώς µεταβαλλόµενο
κόσµο.

Από αυτή την άποψη ο αγωγός Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη
έχει πολύ µεγάλη αξία. Η γεωστρατηγική σηµασία του έργου
αυτού είναι δεδοµένη και υπηρετεί πράγµατι τους πολιτικούς και
ενεργειακούς στόχους της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε µία προϋ-
πόθεση την οποία ξεχνάτε, την προϋπόθεση ότι θα υπηρετεί
πάντα την ασφάλεια του ενεργειακού εφοδιασµού και τη διαφο-
ροποίηση των πηγών ενέργειας. Προς αυτήν ακριβώς την κα-
τεύθυνση είναι η δέσµευσή µας, η δέσµευση της Κυβέρνησης
του ΠΑΣΟΚ. Η Κυβέρνηση θα κινηθεί απαρέγκλιτα εξαντλώντας
τη διαπραγµατευτική της ικανότητα για τις επί µέρους συµφω-
νίες οι οποίες έπονται και δεν υπάρχουν και το αποκρύπτετε από
τον ελληνικό λαό. Αναφέροµαι στις διαπραγµατεύσεις για τις
συµφωνίες διέλευσης, για τις συµφωνίες δικαιωµάτων κυριότη-
τας για τη χρήση γης και για τις συµφωνίες για την προστασία
του περιβάλλοντος στη στεριά και στη θάλασσα. Τα ίδια ισχύουν
και για το λιµάνι του Πειραιά. Αυτό είναι αλήθεια, είναι ακριβές.

∆ιαφωνήσαµε σε όλους τους τόνους µε απόλυτη σαφήνεια µε
την επιλογή της Νέας ∆ηµοκρατίας για τον Οργανισµό Λιµένος
Πειραιώς για εθνικούς λόγους και κυρίως γιατί στρέφεται εις
βάρος του δηµοσίου συµφέροντος. ∆ιαφωνήσαµε µε το µοντέλο
της οργάνωσης του λιµανιού έτσι όπως το επέλεξε η Νέα ∆ηµο-
κρατία. Φυσικά όµως -το δηλώσαµε τότε, το δηλώνουµε τώρα,
το δηλώνουµε πάντα- αναγνωρίζουµε τη συνέχεια του κράτους,
αλλά δεσµευτήκαµε και παραµένουµε σταθεροί στη δέσµευσή
µας να επαναδιαπραγµατευτούµε τους όρους της σύµβασης
προς όφελος του ελληνικού δηµοσίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς, οι Βουλευτές της Συ-
µπολίτευσης, σήµερα είµαστε εδώ εκφράζοντας την εντολή εκα-
τοµµυρίων Ελλήνων για να υποστηρίξουµε την αυτοδυναµία της
Κυβέρνησης του Γιώργου Παπανδρέου και του ΠΑΣΟΚ. Είµαστε
εδώ µε την εντολή του λαού να υποστηρίξουµε την υλοποίηση
του κυβερνητικού προγράµµατος του ΠΑ.ΣΟ.Κ. χωρίς καθυστε-
ρήσεις, χωρίς πισωγυρίσµατα, χωρίς αλλοιώσεις, χωρίς αλλαγές
προσανατολισµού. Έχουµε την εντολή του λαού να κατοχυρώ-
σουµε στην κοινωνία µας ένα σταθερό πλαίσιο αξιών και ιδανι-
κών, δηµοκρατικών θεσµών και κρατικών δοµών, ένα νέο
πρότυπο πολιτικής, οικονοµικής και κοινωνικής πρακτικής.
Έχουµε την εντολή να προχωρήσουµε σε µία µεγάλη ανατροπή
υπέρ του δηµοσίου ήθους, υπέρ της ανεξαρτησίας του πολιτι-
κού συστήµατος, υπέρ της διαφάνειας, υπέρ του κοινωνικού
ελέγχου γιατί η αποκατάσταση της εµπιστοσύνης στους δηµο-
κρατικούς θεσµούς της χώρας µας είναι όρος εθνικής επιβίω-
σης. Γι’ αυτό επιµένουµε ότι πρέπει η Βουλή των Ελλήνων να
είναι εκείνη που θα πάρει την πρωτοβουλία και θα σπάσει το
φαύλο κύκλο της διαφθοράς και της κατάχρησης εξουσίας. Γι’
αυτό επιµένουµε στον πρωταγωνιστικό ρόλο της Βουλής µε συ-
νεχή διαβούλευση και συνεργασία µε τα συνδικάτα, µε τα µαζικά
κινήµατα, µε τους επιστηµονικούς συλλόγους, µε τις οργανώσεις
των ενεργών πολιτών, αλλά και µε τα κινήµατα κοινωνικής κριτι-
κής και είµαστε αποφασισµένοι να εγγυηθούµε τη συµµετοχή
όλων των πολιτών στην πολιτική διαδικασία, στην οικονοµική και
κοινωνική ζωή του τόπου. ∆εσµευόµαστε ότι δεν θα ξεχάσουµε
ούτε για µια στιγµή ότι η εξουσία δίδεται από το λαό, χαράσσε-
ται από το λαό και ασκείται για τον ίδιο το λαό.
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Με βάση, λοιπόν, αυτές τις ιδεολογικές, τις πολιτικές και τις
αξιακές δεσµεύσεις η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ µε
την εντολή του λαού παρέχει ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρ-
νηση του Γιώργου Παπανδρέου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, η συνάδελφος κ. Ελένη Παναρίτη ζητά ολιγοήµερη
άδεια απουσίας στο εξωτερικό.

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό πρέπει να ολο-

κληρωθεί ο κατάλογος των οµιλητών για να συνεχίσουµε µε τις
δευτερολογίες των Αρχηγών των Κοινοβουλευτικών Οµάδων.

Πριν καλέσω στο Βήµα τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Τσίπρα,
θα ήθελα να σας γνωστοποιήσω ότι σ’ αυτή την τριήµερη συζή-
τηση επί των Προγραµµατικών ∆ηλώσεων της Κυβέρνησης τελι-
κώς κατέστη δυνατό να πάρουν το λόγο ογδόντα ένας
Βουλευτές εκτός των Αρχηγών, των Υπουργών και των Κοινο-
βουλευτικών Εκπροσώπων. Συγκριτικά µε το 2007 όπου είχαν
οµιλήσει πενήντα εννέα Βουλευτές διαπιστώνουµε όλοι ότι κα-
τέστη δυνατό να είναι σηµαντικά µεγαλύτερος ο αριθµός των συ-
ναδέλφων που µπόρεσαν να λάβουν το λόγο και γι’ αυτό θα
ήθελα να ευχαριστήσω τα άλλα µέλη του Προεδρείου αλλά και
τους συνεργάτες µας υπαλλήλους της Βουλής που δέχτηκαν να
συνεχίσουµε σήµερα χωρίς διακοπή τη συνεδρίαση παρά την κό-
πωση. Επίσης θα ήθελα να ευχαριστήσω όλους τους Βουλευτές
διότι τηρήσατε το χρονικό όριο στις οµιλίες σας.

Ορίστε, κύριε Τσίπρα, έχετε το λόγο.
ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. Σας υπόσχοµαι ότι αυτήν τη φορά θα είµαι µέσα
στα χρονικά πλαίσια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως θα καταλάβατε τόσο από
τη χθεσινή δική µου τοποθέτηση όσο και από τις οµιλίες όλων
των Βουλευτών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς –δυ-
στυχώς λίγοι είχαν τη δυνατότητα να πάρουν το λόγο- έχουµε
επιλέξει να συνεχίσουµε την τακτική που είχαµε στην προεκλο-
γική περίοδο. Μιλήσαµε συγκεκριµένα καταθέτοντας συγκεκρι-
µένες προτάσεις, καταθέτοντας ένα εναλλακτικό πρόγραµµα
διεξόδου από τη µεγάλη οικονοµική και κοινωνική κρίση. Αυτό
κάναµε όλοι και όλες στις οµιλίες µας, αυτό θα κάνουµε και θα
συνεχίσουµε να είµαστε µια δύναµη ουσιαστικού ελέγχου από
θέσεις αριστερής ριζοσπαστικής προγραµµατικής αντιπολίτευ-
σης στην Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ. ∆εν θα είµαστε µονάχα µια δύ-
ναµη καταγγελίας. Θα το κάνουµε αυτό επαρκώς, αλλά θα
αντιπροτείνουµε κιόλας. Αυτό θα συνεχίσουµε να κάνουµε διότι
αντιλαµβανόµαστε ότι αυτήν την τακτική εκτιµούν και ζητούν οι
πολίτες.

Επιτρέψτε µου όµως να σας πω ότι οι πολίτες, ενώ ζητούν από
µας να συνεχίσουµε αυτήν την τακτική που εφαρµόσαµε προε-
κλογικά, δεν ζητούν και από την Κυβέρνηση να συνεχίσει την ίδια
τακτική που εφήρµοσε προεκλογικά. Φοβάµαι πως η Κυβέρνηση
συνεχίζει την προεκλογική τακτική. Γενικόλογες αναφορές χωρίς
να «ακουµπάνε» τα µεγάλα, τα «καυτά» θέµατα που απασχολούν
την οικονοµία και τις εργασιακές σχέσεις. Συνεχίζετε να περι-
γράφετε τα προβλήµατα, αλλά δεν τολµάτε να µπείτε στη διαδι-
κασία υποβολής συγκεκριµένων προτάσεων για την έξοδο από
την κρίση. Είναι εύκολο να περιγράφει κανείς και είναι εύκολο να
περιγράφει και στόχους. Το ζήτηµα είναι µε ποιον τρόπο αυτοί οι
στόχοι θα υλοποιηθούν. Επιλέγετε να δώσετε βάρος σε επικοι-
νωνιακά ζητήµατα που αφορούν τις σχέσεις κράτους-πολίτη,
αλλά αποφεύγετε να µιλήσετε συγκεκριµένα για το ασφαλιστικό,
να µιλήσετε συγκεκριµένα για την ανεργία και το πώς θα κατα-
πολεµηθεί, για την ακρίβεια, να µιλήσετε συγκεκριµένα για το οι-
κονοµικό σας πρόγραµµα τη στιγµή που από την ίδια τη ζωή θα
κληθούµε πολύ σύντοµα να πάρουµε κρίσιµες αποφάσεις.

Ζούµε τούτες τις µέρες µία πρωτόγνωρη επικοινωνιακή τρο-
µοκρατία σε σχέση µε την κατάσταση της οικονοµίας και την κα-

τάσταση του υψηλού ελλείµµατος κι εµείς θεωρούµε ότι αυτό
είναι απαράδεκτο. Όχι ότι είναι καλή η κατάσταση. Είναι δύσκολη
η κατάσταση και το ξέρουµε, όµως είναι απαράδεκτο να απο-
προσανατολιζόµαστε από την ουσία του προβλήµατος που δεν
είναι το πώς σε συνθήκες κρίσης θα καταστρέψουµε την ανα-
πτυξιακή προοπτική της οικονοµίας προκειµένου να περιορί-
σουµε λογιστικά το µεγάλο έλλειµµα. Το ζήτηµα είναι πώς θα
προχωρήσουµε σε αναδιαρθρώσεις που θα εξασφαλίζουν την
πλήρη απασχόληση, που θα εξασφαλίζουν την κοινωνική συνοχή,
που θα ανοίγουν δρόµους για την ανάπτυξη της οικονοµίας
πάντα στην υπηρεσία των κοινωνικών αναγκών και µε σεβασµό
στο περιβάλλον.

Το λέω αυτό γιατί όλη αυτή η συζήτηση, για την έκτακτη ανά-
γκη στην οποία βρισκόµαστε και για το πολύ υψηλό έλλειµµα,
κατά τη γνώµη µας, γίνεται εκ του πονηρού. ∆εν επιχαίρουµε φυ-
σικά για το υψηλό έλλειµµα και το υψηλό χρέος. Άλλωστε οι πο-
λιτικές των κυβερνήσεων των δύο κοµµάτων εξουσίας είναι
αυτές που το δηµιούργησαν υποβάλλοντας µάλιστα διαρκώς –
επιτρέψτε µου να πω- τον ελληνικό λαό σε θυσίες δίχως αντίκρι-
σµα.

∆ιερωτώµαι όµως: Είµαστε η µοναδική χώρα στην Ευρώπη,
στον αναπτυγµένο κόσµο που σε συνθήκες οικονοµικής κρίσης
έχει πολύ µεγάλη αύξηση του ελλείµµατος; ∆είτε τα στοιχεία του
∆ιεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου µεταξύ 2007 και 2009 σε ανα-
πτυγµένες χώρες. Στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής από
2,8% 12,5%, στην Ευρωζώνη από 0,6% 6,2%, στην Ιαπωνία από
2,5% 10,5%, στο Ηνωµένο Βασίλειο από 2,6% 11,6%.

Προς τι, λοιπόν, η καταστροφολογία; Να σας πούµε προς τι. Η
δική µας εκτίµηση είναι ότι οι κυρίαρχες δυνάµεις σήµερα, το κυ-
ρίαρχο λόµπι στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αυτοί που κατευθύνουν
την πολιτική, θέλουν να αντιµετωπίσουν την κρίση ως ευκαιρία
για να βαθύνουν ακόµα περισσότερο τις ίδιες πολιτικές που µας
οδήγησαν στην κρίση. Με τις ίδιες συνταγές θέλουν να αντιµε-
τωπίσουµε την κρίση.

Πρόσχηµα, λοιπόν, αυτή η καταστροφολογία για ακόµα πιο
ελαστικές σχέσεις εργασίας, τη στιγµή που η Ελλάδα έχει µία
από τις πιο ελαστικές αγορές εργασίας στην Ευρώπη µε πάνω
από ένα εκατοµµύριο εργαζόµενους στην επισφάλεια.

Πρόσχηµα, λοιπόν, αυτή η καταστροφολογία για ακόµα µεγα-
λύτερη διάλυση του ασφαλιστικού συστήµατος τη στιγµή που οι
κατώτατες συντάξεις είναι πολύ κάτω από τα όρια της φτώχειας
στη χώρα µας.

Αυτά ζητάει ο κ. Αλµούνια, αυτά εισηγείται ο ∆ιοικητής της
Τράπεζας της Ελλάδος, ο κ. Προβόπουλος.

∆ικαιούµαστε, λοιπόν, να ξέρουµε, κύριοι της Κυβέρνησης, τι
απαντάει η Κυβέρνησή σας, τι θα διαπραγµατευτεί αύριο ο κ. Πα-
πακωνσταντίνου στις Βρυξέλλες. Αυτό είναι το κυρίαρχο ζήτηµα
που απασχολεί σήµερα τους πολίτες που µας παρακολουθούν.
Πώς σκοπεύετε να µειώσετε το έλλειµµα; Ποιοι θα κληθούν να
βάλουν το χέρι στην τσέπη για να καλυφθούν οι τρύπες των δη-
µόσιων οικονοµικών;

Αν σας ζητηθεί να συναινέσετε µε την ατζέντα του κ. Προβό-
πουλου και του κ. Αλµούνια για την αγορά εργασίας και το ασφα-
λιστικό, ώστε να πάρουµε ένα ή δύο χρόνια παράταση στη
µείωση του ελλείµµατος –αλλά µε αυτήν την ατζέντα που προ-
τείνουν- θα συµφωνήσετε; Αυτό είναι το κυρίαρχο ερώτηµα σή-
µερα.

Για εµάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το βασικό ζήτηµα δεν
είναι τόσο η αύξηση του ελλείµµατος, αλλά το πού κατευθύνεται
αυτή η αύξηση του ελλείµµατος στη χώρα µας. Ποιος καλείται να
πληρώσει την κρίση; Και την ίδια στιγµή, ποίων τα κέρδη συνεχί-
ζουν να διογκώνονται προκλητικά;

Θέλετε να σας πούµε ποίων τα κέρδη διογκώνονται προκλη-
τικά; Την ίδια στιγµή που έχουµε µέσα στο πρώτο εννιάµηνο του
2009 υποχώρηση του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος γύρω
στο 1% µε 1,5%, την ίδια στιγµή που οι αποδοχές των εργαζο-
µένων παραµένουν στάσιµες και µειώνεται η αγοραστική τους
δύναµη, η κερδοφορία των τραπεζών καλπάζει.

Σύµφωνα µε εκτιµήσεις οι έντεκα µεγαλύτερες τράπεζες στη
χώρα µας θα εµφανίσουν κέρδη στο εννιάµηνο του 2009 που θα
υπερβαίνουν τα 2.000.000.000 ευρώ, τη στιγµή που πέρυσι είχαν
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πάρει ένα πλουσιοπάροχο πακέτο ρευστού, ζεστού κρατικού
χρήµατος και εγγυήσεων ύψους 28.000.000.000. Και πόσα από
αυτά πήγαν στην αγορά; Στενάζει η αγορά.

Την ίδια στιγµή εκτιµήσεις λένε ότι στα έκτακτα έσοδα των
τραπεζών θα έχουµε µία εξαιρετικά σηµαντική αύξηση πάνω από
1,5 δισεκατοµµύριo. Τι είδους έκτακτα έσοδα είναι αυτά; Που
οφείλεται αυτή η τεράστια αύξηση των εκτάκτων εσόδων; Μα,
φυσικά στο γεγονός ότι ενώ η χώρα µας δεν έχει τη δυνατότητα
απευθείας δανεισµού από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, οι
τράπεζες δανείζονται -χρησιµοποιώντας µάλιστα οµόλογα του
ελληνικού δηµοσίου- απευθείας από την Ευρωπαϊκή Κεντρική
Τράπεζα µε 1% επιτόκιο και κατόπιν δανείζουν το ελληνικό δη-
µόσιο µε επιτόκιο 5%.

Θα κάνετε κάτι γι’ αυτό το ληστρικό µηχανισµό; Θα διεκδική-
σετε, σε ευρωπαϊκό επίπεδο, οι πιο αδύναµες χώρες – µέλη να
χρηµατοδοτούνται απευθείας από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τρά-
πεζα µε επιτόκια ανάλογα αυτών µε τα οποία δανείζονται οι τρά-
πεζες; Θα ασχοληθείτε καθόλου µε τις τράπεζες που συνεχίζουν
να έχουν υπέρογκα, προκλητικά κέρδη;

Κάποιοι µιλάνε για την ανάγκη έκτακτης εισφοράς. ∆εν την
απορρίπτουµε. Αυτό, όµως, που εµείς προτείνουµε είναι κάτι µο-
νιµότερο. Είναι η αναπροσαρµογή προς τα πάνω του φορολογι-
κού συντελεστή των κερδών των τραπεζών, µε την ταυτόχρονη,
φυσικά, αναδόµηση της αρχιτεκτονικής του χρηµατοπιστωτικού
συστήµατος, ώστε να τεθεί υπό δηµόσιο και κοινωνικό έλεγχο η
λειτουργία του.

Σε αυτά, κύριε Πρωθυπουργέ, είστε, νοµίζω, υποχρεωµένος
να απαντήσετε, διότι η Βουλή δικαιούται να ξέρει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Αυτό το έχετε, κύριε

Τσίπρα. Είναι προειδοποιητικό κουδούνι.
ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Άκουσα τον
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης. Μίλησε για θέ-
σεις εργασίας που είναι ζούγκλα και που πρέπει να διαµορφω-
θούν αλλιώς. Είπε ότι δεν γίνεται να αφήσουµε τα πράγµατα ως
έχουν σήµερα. Συµφωνούµε. Τον άκουσα να λέει ότι θα λάβει
µέτρα, ώστε να βελτιωθεί η νοµοθεσία που αφορά την ενοικίαση
εργαζοµένων.

Κύριε Υπουργέ, να βελτιωθεί η νοµοθεσία της ζούγκλας; Να
βελτιώσουµε, να αναδιαµορφώσουµε τις συνθήκες του Μεσαί-
ωνα; Να γίνει ένας καλύτερος Μεσαίωνας; Αυτό µας προτείνετε;

Εµείς εδώ θέλουµε συγκεκριµένες απαντήσεις. Καταργήστε
τους νόµους που διαµόρφωσαν το πλαίσιο λειτουργίας της µε-
ρικής απασχόλησης. Κατεδαφίστε το νόµο που δηµιούργησε
εταιρείες που νοικιάζουν εργαζοµένους σε άλλες επιχειρήσεις.
Καταργήστε τους νόµους που απορρυθµίζουν τις εργασιακές
σχέσεις στο δηµόσιο και τις ∆ΕΚΟ. ∆ώστε τέλος στους νόµους
που µείωσαν τις συντάξεις, επέκτειναν τα όρια συνταξιοδότησης,
αύξησαν τα όρια συνταξιοδότησης των γυναικών. Μην επιµείνετε
στα προγράµµατα «stage» στον ιδιωτικό τοµέα. Ό,τι δεν είναι
ηθικό και νόµιµο για το δηµόσιο, δεν είναι ηθικό και νόµιµο και για
τον ιδιωτικό τοµέα.

Θέλει απαντήσεις ο κόσµος. Οι πολίτες περιµένουν συγκεκρι-
µένες απαντήσεις σε όλα αυτά τα ζητήµατα. Και θέλουν συγκε-
κριµένες απαντήσεις, διότι έρχονται δύσκολες µέρες και θα
βρεθούµε µπροστά σε κρίσιµες αποφάσεις. Και ο κόσµος δικαι-
ούται να ξέρει. Και πάνω απ’ όλα δικαιούται να ξέρει τι θα δια-
πραγµατευτεί αύριο στις Βρυξέλλες ο Υπουργός Οικονοµικών.
Ο κόσµος θέλει να ξέρει –όπως ξέρει πολύ καλά- ότι η Κοινο-
βουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ θα είναι εδώ για να σας ελέγχει
και να σας πιέζει για αριστερές λύσεις µαζί µε τους πολίτες και
τους εργαζόµενους.

Αυτός είναι και ο λόγος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που η
Κοινοβουλευτική Οµάδα του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς θα καταψηφίσει τις Προγραµµατικές ∆ηλώσεις της Κυ-
βέρνησης και θα συνεχίσει να ασκεί έντονο κοινοβουλευτικό
έλεγχο, καταθέτοντας προτάσεις διαρκώς από σκοπιά αριστε-

ρής προγραµµατικής αντιπολίτευσης.
Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο στο σηµείο

αυτό θα λάβει ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής κ. Απόστολος Κα-
κλαµάνης.

Κύριε Πρόεδρε, σας θυµίζω αυτό που πολύ καλά γνωρίζετε,
ότι ένα δεκάλεπτο, επίσης, είναι στη διάθεσή σας.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
καλωσορίζω τους νέους και τις νέες συναδέλφους και συγχαίρω
και αυτούς και τους παλαιότερους για την εκλογή τους.

Κατά το Σύνταγµα είµαστε οι αντιπρόσωποι του Έθνους. Συ-
γκροτούµε την Εθνική Αντιπροσωπεία. Εκφράζουµε αµεσότερα
και αυθεντικότερα από οποιονδήποτε άλλο θεσµό τη λαϊκή κυ-
ριαρχία, από την οποία πηγάζει και νοµιµοποιείται κάθε άλλη
εξουσία. Πώς αντέχει κανείς το βάρος µιας τέτοιας αποστολής;
Απλά και ασφαλώς όχι περιφερόµενος από την εποµένη της
εκλογής του στα διάφορα τηλεοπτικά κανάλια -αυτό ισχύει και
για τους Υπουργούς, Κοινοβουλευτικούς και µη- ούτε αν έχει
υποθηκεύσει την εκλογή του σε χρηµατοδότες ή άλλα κυκλώ-
µατα συµφερόντων.

Αναλαµβάνοντας πριν από δεκαέξι χρόνια την Προεδρία του
Σώµατος, είχα υπογραµµίσει απευθυνόµενος στους τότε συνα-
δέλφους µου: «Τεράστια οικονοµικά συµφέροντα και ισχυρότα-
τες οµάδες πίεσης πολιορκούν µόνιµα και ασφυκτικά τη
συνείδηση των εκπροσώπων του λαού µε σύµµαχό τους πολλές
φορές την εύκολη δηµαγωγία και τον αντικοινοβουλευτικό λαϊκι-
σµό.»

Έκτοτε και µέχρι σήµερα, η πίεση των συµφερόντων αυτών
καθίσταται όλο και πιο αφόρητη. Το πολιτικό χρήµα, τα Μέσα
Μαζικής Ενηµέρωσης και ιδιαίτερα η τηλεόραση, η δύναµη της
οποίας, κατά τον Κάρλ Πόπερ, υπερβαίνει τις αντοχές της δη-
µοκρατίας, παίζουν πλέον καταλυτικό ρόλο.

∆εν περιγράφω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα φανταστικό
τοπίο. Επισηµαίνω µία πραγµατικότητα που τείνει να καταστήσει
το Κοινοβούλιο κέλυφος ενός θεσµού χωρίς περιεχόµενο.

Η απαξίωση, όµως, του κοινοβουλευτικού θεσµού στη συνεί-
δηση του λαού είναι αποτέλεσµα όχι µόνο της πολεµικής που δέ-
χεται, αλλά και της αδράνειας, ακόµα και της σιωπηλής ή
ενεργού συµµετοχής µας σε φαινόµενα ατοµικά ή συλλογικά που
προκαλούν τη δικαιολογηµένη οργή του λαού.

Οι Προγραµµατικές ∆ηλώσεις της Κυβέρνησης αποτελούν µία
ξεκάθαρη πρόταση ριζικής αντιµετώπισης του πολιτικού χρήµα-
τος, της πολιτικής διαφθοράς, του κυρίαρχου ρόλου που διεκδι-
κούν και συχνά επιβάλλουν εξωθεσµικά και εξωπολιτικά κέντρα
και παράγοντες, που ορθώς, αλλά χωρίς συνέχεια, δυστυχώς,
είχε χαρακτηρίσει ως Πρωθυπουργός ο κ. Καραµανλής σε βάρος
του δηµοσίου συµφέροντος, σε βάρος των συµφερόντων του
λαού. Αυτός ο λαός µάς έστειλε εδώ να υπερασπιστούµε αυτά τα
συµφέροντά του.

Έχουµε ήδη το πρώτο δείγµα µίας µεγάλης αλλαγής στο ρόλο
της Βουλής µέσα από τους λόγους του Πρωθυπουργού Γιώργου
Παπανδρέου, µέσα από την οµιλία του Προέδρου της Βουλής
Φίλιππου Πετσάλνικου.

Πιστεύω ότι η διαφάνεια, η αξιοκρατία, το δηµόσιο συµφέρον,
ένα κράτος στην υπηρεσία του λαού, η κοινωνική δικαιοσύνη
είναι στόχοι πραγµατικοί, όχι ρητορικοί αυτής της Κυβέρνησης.
Για να κατακτηθούν, όµως, απαιτείται η διακοµµατική συνεργα-
σία µας, η συνεργασία της Βουλής µε την Κυβέρνηση.

Αποδίδω ιδιαίτερη σηµασία στην ειδικότερη αναφορά του κυ-
ρίου Πρωθυπουργού στο νόµο περί ευθύνης Υπουργών και στο
«πόθεν έσχες». Θα επαναλάβω εδώ ότι τόσο ο νόµος για το
«πόθεν έσχες» όσο και ο νόµος για τον έλεγχο των εκλογικών δα-
πανών, κοµµάτων και υποψηφίων, είναι «για τα σκουπίδια». Κα-
νένας κρατικός λειτουργός που χρηµατίζεται δεν καταγράφει
στο πόθεν έσχες το προϊόν του χρηµατισµού του. Χαίροµαι γιατί
η νέα Κυβέρνηση υιοθετεί για τα µη δηλούµενα περιουσιακά
στοιχεία µία εκκρεµή από πενταετίας πρότασή µου, την οποία
αγνοούσε επιµόνως η προηγούµενη κυβέρνηση.

Η αποκατάσταση, όµως, της αξιοπιστίας του πολιτικού κόσµου
απαιτεί και τη διαλεύκανση -έστω και αν µε περιγραφή του Συ-
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ντάγµατος και του Κανονισµού της Βουλής επεβλήθη η παρα-
γραφή ενδεχόµενων ποινικών ευθυνών όλων των υποθέσεων που
δεν σκανδάλισαν απλώς την κοινή γνώµη. Αν παραµείνουν αδιε-
ρεύνητες θα ενισχύουν και την αντικοινοβουλευτική δηµαγωγία
µε το περίφηµο «όλοι ίδιοι είναι».

∆εν είµαστε ασφαλώς όλοι ίδιοι, αλλά δεν µπορούµε να παρι-
στάνουµε όλοι το καθαρό σιτάρι, όταν η κοινή γνώµη µάς τσου-
βαλιάζει µαζί µε µπόλικη ήρα. Πρέπει να ξεκαθαρίσει η ήρα από
το σιτάρι, να φύγει κάθε τρίχα από το ζυµάρι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζω, γνωρίζετε, γνωρίζουµε
όλοι την κατάσταση της οικονοµίας και τα καθηµερινά προβλή-
µατα του πολίτη που οφείλονται σ’ αυτή. ∆εν µε απασχολούν λι-
γότερο αυτά τα προβλήµατα, όπως και άλλα σοβαρά
προβλήµατα (η εγκληµατικότητα, η εσωτερική ασφάλεια, η διά-
λυση του κρατικού µηχανισµού, η κατάσταση της παιδείας, η
αποσύνθεση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας). Ακόµη πιο πολύ,
όµως, µε απασχολούν τα κρίσιµα και επείγοντα ζητήµατα που
αντιµετωπίζουµε στο εξωτερικό µέτωπο της χώρας.

Γιατί έρχεται ο ∆εκέµβρης! ∆ύσκολος ∆εκέµβρης, αφού φρό-
ντισε ο κ. Καραµανλής στο γνωστό ταξίδι του στην Ουάσιγκτον
από εκεί να µας ανακοινώσει ότι δεν θα αξιοποιήσει τους όρους
που είχε εξασφαλίσει η Κυβέρνηση Σηµίτη, ο τότε Υπουργός
Εξωτερικών και σήµερα Πρωθυπουργός της χώρας Γιώργος Πα-
πανδρέου, σχετικά µε την πορεία της Τουρκίας προς την Ευρω-
παϊκή Ένωση, σχετικά µε το Κυπριακό, σχετικά µε τις
διεκδικήσεις της σε βάρος της χώρας µας.

Επί πεντέµισι χρόνια η χώρα διολίσθησε σιγά-σιγά στην «ενός
ανδρός αρχή». Αυτήν τη φράση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
της Νέας ∆ηµοκρατίας, µε ακούσατε πολλές φορές να την επα-
ναλαµβάνω από αυτό το Βήµα. Απευθυνόµουν δυστυχώς σε ώτα
µη ακουόντων. Τώρα κάποιοι από εσάς µιλούν για ένα «µονάρχη»
που κυβερνούσε, για «παρέες» που κυβερνούσαν µαζί του. Κα-
τόπιν εορτής βέβαια, κλαίτε πάνω από το χυµένο γάλα!

Όλα αυτά, όµως, είναι αναπόφευκτα από τη στιγµή που η εκτε-
λεστική εξουσία –και αυτό ισχύει για κάθε εξουσία, για κάθε κυ-
βέρνηση, για κάθε πρωθυπουργό- αποκόπτει το χαλινό που την
κρατά από τη Βουλή, από τη λαϊκή αντιπροσωπεία. Και δυστυ-
χώς αυτό το χαλινό απέκοψε η προηγούµενη κυβέρνηση, ο κ. Κα-
ραµανλής. Πώς; Με την ανοχή της τότε Πλειοψηφίας της
Βουλής. Ψήφιζε ό,τι της έφερναν. Έτσι, κατάντησε η Βουλή, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, απλός «πρωτοκολλητής» αποφά-
σεων αγνώστων πολλές φορές βουλήσεων.

Τώρα η χώρα εισέρχεται σε µία νέα εποχή. ∆εν έχει αξία να
ανατρέχουµε στο παρελθόν και να ξύνουµε πληγές, παρά µόνο
εάν προβληµατιζόµαστε σωστά για το µέλλον για να αποφεύ-
γουµε τα ίδια λάθη. Τα επεισόδια προχθές στο Υπουργείο Ερ-
γασίας εµένα µου θύµισαν τις πορείες στο Καστρί το 1964 από
την εποµένη της εκλογής της κυβέρνησης της Ενώσεως Κέντρου
µε το 53% του ελληνικού λαού. Όπως επίσης η στάση της Νέας
∆ηµοκρατίας µε τον κ. Καραµανλή µετριοπαθή µεν στο Βήµα,
χωρίς διάθεση αυτοκριτικής όµως –κανένας δεν θα ήθελε να αυ-
τοµαστιγωθεί από το Βήµα ο κύριος πρώην Πρωθυπουργός- να
αφήνει περιθώρια –και τα είδαµε- της πιο επιθετικής γραµµής
στους µέχρι χθες συνεργάτες του µου θύµισε τη στάση της τότε
δεξιάς παράταξης µετά την αποχώρηση από την ηγεσία της και
την αναχώρηση στο Παρίσι του αείµνηστου Κωνσταντίνου Κα-
ραµανλή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή).

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να απευθυνθώ µε ειλικρίνεια και προς τη Νέα ∆ηµοκρα-

τία, στον απόντα τώρα Αρχηγό της κ. Καραµανλή, σε εσάς, αγα-
πητή κυρία Παπαρήγα, απούσα επίσης, σε εσάς, αγαπητέ κύριε
Καρατζαφέρη και αγαπητέ κύριε Τσίπρα. Τα πράγµατα είναι
πολύ δύσκολα και το γνωρίζετε, το γνωρίζουµε όλοι. Βάλτε
πλάτη. Εάν δεν το µπορείτε, τουλάχιστον αφήστε την Κυβέρνηση
που έχει νωπή τη λαϊκή εντολή, να ανταποκριθεί σε αυτή. Καθή-
κον µας, καθήκον όλων µας, είναι να την ελέγχουµε αυστηρά,
αλλά δίκαια, όχι να την υπονοµεύουµε στο έργο που ανέλαβε. Η
ιστορία γράφει για το παρελθόν, για όλα και για όλους µας.

ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ: Η ιστορία γράφτηκε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ο λαός όµως τους κρίνει εδώ
και τώρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ. )
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Πρόε-

δρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού κ. Γεώργιος Καρατζαφέρης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Οµολογώ ότι ήταν πολύ ενδιαφέρουσες οι
παραινέσεις που ακούσαµε από τον πρώην Πρόεδρο της Βου-
λής, αλλά εµένα µου θύµισαν αυτό που λέµε στο χωριό µου, ότι
«τα λέει στη νύφη», για τον κ. Καραµανλή, «για να τα ακούσει η
πεθερά». Πεθερά δεν είµαι εγώ. Κάποιος άλλος στην Αίθουσα
είναι η πεθερά και του λέτε να προσέξει και να µην είναι η αρχή
του ενός και συµφωνώ µαζί σας.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: ∆εν έχει ανάγκη. Το διαπιστώ-
νετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Όσον αφορά το στάρι από την ήρα, συµ-
φωνώ και σε αυτό απολύτως. Να δούµε τι θα κάνετε µε τη
«SIEMENS». Τι θα κάνετε; Εδώ έχει καταδικαστεί η Ελλάδα –γιατί
δεν το ξέρουν οι συνάδελφοι- από δικαστήρια του Μονάχου. Κα-
ταδίκη –όχι ότι τα ισχυρίζεται ο Χριστοφοράκος- ότι ο κ. Χριστο-
φοράκος µε δύο εξέχοντα στελέχη του ΠΑΣΟΚ και της Νέας
∆ηµοκρατίας –της Νέας ∆ηµοκρατίας έχει αποθάνει- από κοινού
έφαγαν τα λεφτά του ελληνικού δηµοσίου. Απόφαση και κανείς
δεν έκανε µία ένσταση. Απόφαση δικαστηρίου.

Μας ενοχλεί αυτό; Μας προβληµατίζει; Εάν συνέβαινε αυτό µε
πρόσωπο του κόµµατός µου, θα είχα πάει ήδη στη Γερµανία. Κα-
ταδίκη από γερµανικό δικαστήριο, ότι έφαγαν λεφτά του ελληνι-
κού δηµοσίου; ∆εν πρέπει να απαντήσουµε;

Εγώ δεν άκουσα τίποτα από τον αξιότιµο κύριο Πρωθυπουργό
για το τι θα γίνει µε το θέµα αυτό. Θα πάµε σε εξεταστική επι-
τροπή, κύριε Πρωθυπουργέ; Γιατί, εκτός από τις ποινικές ευθύ-
νες, υπάρχουν και αστικές ευθύνες. Να έρθουν οι Υπουργοί να
πληρώσουν. Αυτά δεν διαγράφονται. Θα πάµε, για να µάθουµε τι
έγινε, ποιοι τα πήραν, πόσα πήραν, πότε τα πήραν ή θα σφυρί-
ξουµε για άλλη µια φορά αδιάφορα, πιστοποιώντας για άλλη µια
φορά ότι κόρακας κοράκου µάτι δεν βγάζει;

Το 1999 ήταν η µεγάλη κλοπή του Χρηµατιστηρίου. Από τότε
πάει και έρχεται η οικονοµία. Γιατί; Γιατί έγινε η πιο απαίσια, η
απεχθέστερη ανακατανοµή πλούτου. Έφυγε το χρήµα από τη
µεσαία τάξη και πήγε στο κεφάλαιο, στις πενήντα οικογένειες.
Εάν δεν γίνει η ανακατανοµή, δεν γίνεται βεβαίως τίποτα όσο και
αν προσπαθήσετε. Περιµένω, λοιπόν, από εσάς, κύριε Πρωθυ-
πουργέ, µια δέσµευση για το εάν θα ανοίξει η Βουλή τους φακέ-
λους της «SIEMENS» και του Βατοπεδίου. Να ακούσουµε. Μη
µου πείτε ότι εκ του νόµου δεν γίνεται. Όλα γίνονται, εάν πρό-
κειται να υπερασπιστούµε την ηθική του πολιτικού κόσµου.

Άκουσα για το µαύρο χρήµα, το πολιτικό χρήµα κ.λπ.. Μην κο-
ροϊδευόµαστε. Ο Βουλευτής δεν τα πιάνει. Και να ήθελε να τα
πιάσει, δεν του δίνει κανείς σηµασία. Λεφτά δίνονται στην υπο-
γραφή. Όποιος έχει υπογραφή, αυτός παίρνει λεφτά. Και βρή-
κατε άλλοθι τώρα, όπως βρήκατε τότε το ∆αφέρµο για τις
ταυτότητες και το θρήσκευµα, ότι θα κάνουµε µονοεδρικές τις
περιφέρειες, για να µη λαδώνονται, να µην τα πιάνουν, να µην
έχουν ανάγκη οι Βουλευτές. Μα, ουδέποτε πήγε κανείς σε ένα
Βουλευτή µιας περιφέρειας. Θα πάει κάποιος στον Βουλευτή των
Ιωαννίνων ή της Λευκάδας, να του πει «πάρε τόσα», για να του
κάνει τι; Τα χρήµατα πάνε στα κόµµατα. Και πάνε στα κόµµατα
εξουσίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού)

Να δώσει λεφτά στο ΣΥΡΙΖΑ ή σε εµένα για ποιο λόγο; Τι να
του κάνω; Κοροϊδευόµαστε ότι κάνατε εκλογές όλα αυτά τα χρό-
νια µόνο από τη χρηµατοδότηση; Ποιος τα πιστεύει αυτά;

Πρέπει, λοιπόν, να δούµε τι κρύβεται πίσω από το µυαλό σας,
κύριε Πρωθυπουργέ. Γι’ αυτό που πάτε να φέρετε στην Ελλάδα
ήδη γίνονται εργασίες, µελέτες, αναλύσεις, σεµινάρια εις την Αγ-
γλία για το πώς θα φύγουν από τις µονοεδρικές. ∆εν εξασφαλί-
ζεται η δηµοκρατία, βλάπτεται η δηµοκρατία, όταν σε πενήντα
πέντε νοµούς της χώρας δεν θα υπάρχει εκπροσώπηση παρά
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µόνο των δυο µεγάλων κοµµάτων. Βλάπτεται η δηµοκρατία. ∆η-
λαδή, θα ξέρουµε από τώρα ποιος θα είναι Βουλευτής στη
Σπάρτη, αυτόν που θα ορίσει ο οποιοσδήποτε αρχηγός, και ποιος
θα είναι στο Ηράκλειο. Είναι δυνατόν; Αλλοίωση δηµοκρατίας κά-
νετε, κύριε Πρωθυπουργέ, όπως και αυτό που κάνετε πολύ ευ-
χερώς, να δίνετε στα πέντε χρόνια στο µετανάστη το δικαίωµα να
ψηφίζει στις τοπικές εκλογές. Καταλαβαίνετε τι παραµορφώσεις
θα γίνουν και τι αποτελέσµατα θα έχετε σε κάποιες περιοχές της
χώρας; Αντιλαµβάνεστε την ευθύνη;

Ατυχήσατε ατυχίαν µεγάλη χθες και είδα τη φιλότιµη προσπά-
θεια, πράγµατι, εκλεκτών ανδρών του ΠΑΣΟΚ να περισώσουν
ορισµένα πράγµατα, όπως για παράδειγµα του κ. Παπουτσή.
Είπε ο κ. Παπουτσής, µε παρουσία την οποία θα ζήλευε και µε-
γάλος τραγωδός εις την Επίδαυρο, ότι ο κ. Παπανδρέου είπε
µέσα στην Τουρκία να φύγει ο στρατός κατοχής από την Κύπρο.
Και το ακούσαµε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Το έχει πει κανένας άλλος;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Έχω εδώ τα Πρακτικά. Λέει, λοιπόν: «Ο κ.
Παπανδρέου τόνισε. Θέλουµε µια ευρωπαϊκή λύση για µια ενιαία
επανενωµένη Κύπρο». Συµφωνούµε. Και συµπλήρωσε: «Πρέπει
να απελευθερώσουµε την Κύπρο από εξαρτήσεις, από τις µητέ-
ρες πατρίδες, από στρατεύµατα κατοχής». Εγώ ένα στράτευµα
κατοχής ξέρω, κύριε Πρωθυπουργέ. Εσείς ξέρετε και άλλα; Εί-
µαστε στρατεύµατα κατοχής και εµείς;

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Έχουµε στρατό κατοχής εµείς
εκεί;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Είναι στρατεύµατα κατοχής οι Άγγλοι; Να
τους το πείτε. Αν και εγώ είµαι εύκολος να προσχωρήσω ότι είναι
δυο οι στρατοί κατοχής της Κύπρου. Είναι και οι Άγγλοι.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Οι Άγγλοι έχουν στρατιωτική βάση
από τις διεθνείς συνθήκες.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Είναι και οι Άγγλοι. Έχουν και οι Άγγλοι
στρατό κατοχής και χρησιµοποιούν τις βάσεις της ∆εκέλειας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Οι Άγγλοι έχουν στρατιωτική βάση
από τις διεθνείς συνθήκες.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Βέβαια, από τη συνθήκη του 1960, που δεν
είναι δική µου η υπογραφή, ούτε του κόµµατός µου. Από τότε
και δηµιουργούν, εάν θέλετε, σε ένα νησί το οποίο είναι ανεξάρ-
τητο κράτος, µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, βάσεις επικίνδυ-
νες για ό,τι γίνεται εις τη Μέση Ανατολή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού)

Εφόσον, λοιπόν, δεν είναι στρατός κατοχής της Αγγλίας, ποιος
άλλος είναι; Ποιος είναι ο στρατός κατοχής; Ένας είναι ο στρα-
τός κατοχής, κύριε Παπανδρέου, και αυτός είναι ο τουρκικός
στρατός. Και δεν άκουσα να λέτε τίποτα στον κ. Ερντογάν για
τους χίλιους εξακόσιους δεκαεννέα εκτελεσθέντες Έλληνες που
ήταν στην Κύπρο το 1974. ∆εν είπατε ούτε µια κουβέντα. Το προ-
σπερνάτε.

Και αύριο είµαι, πράγµατι, πολύ προβληµατισµένος για το τα-
ξίδι της Κύπρου. Σας λέω µόνο να θυµηθείτε, για ό,τι έχετε απο-
φασίσει κάτω, τον παππού σας. Ήταν η µια και µοναδική φορά
που Πρωθυπουργός της Ελλάδος το 1964 σήκωσε το ανάστηµα
σε ένα δηµοκρατικό Πρόεδρο της Αµερικής, τον Τζόνσον. Θέλω
να πιστεύω ότι θα έχετε στο µυαλό σας εκείνη την ηρωική πράξη
του παππού σας. Γιατί τώρα πολύ φοβούµαι ότι τα πράγµατα δη-
µιουργούνται ή δηµιουργούν συνθήκες, για να φθάσουµε σε νέα
τετελεσµένα γεγονότα.

Ποια είναι η πραγµατικότητα; Λεφτά θα βρει ο κ. Παπανδρέου.
Λεφτά θα του δώσουν, αλλά θα µας πάρουν από τα εθνικά. Θα
µας δώσουν λεφτά, αλλά θα µας πάρουν από τα εθνικά.

Παρακολουθώ αυτές τις ηµέρες την προσπάθεια του κ. Πα-
πακωνσταντίνου, εκ των ευφυεστέρων της Κυβερνήσεως και του
ΠΑΣΟΚ, όπου καλπάζει κάθε µέρα µια ή δυο µονάδες το έλ-
λειµµα. Καλπάζει, καλπάζει!. Αυτό τι σηµαίνει; Το λέω, για να ξυ-

πνήσουν οι νεοδηµοκράτες; Του χρόνου θα πουν: «Κοιτάξτε,
ήταν στο 13% και το κατεβάσαµε σε ένα χρόνο στο 8%, για να
δείτε πόσο καλοί είµαστε εµείς». Αυτό κάνει. Όµως, τι σηµαίνει
αυτό; Ότι ο τοκογλύφος που µας δανείζει θα µας δανείσει πολύ
ακριβότερα, όταν βγαίνουµε εµείς, η Κυβέρνηση, και λέµε ότι το
έλλειµµα είναι στο 12% ή στο 13%. Θα πάρουµε πολύ ακριβό-
τερα χρήµατα. Και αυτά τα χρήµατα που θα δανειστείτε τώρα
ακριβότερα, θα έρθει µια άλλη κυβέρνηση να τα ξεπληρώσει µε-
θαύριο. Αυτή είναι η πραγµατικότητα, για να ξέρουµε ακριβώς
πώς λειτουργούν τα πράγµατα.

Έρχοµαι τώρα σε ένα άλλο θέµα που ατύχησε ο κύριος Πρω-
θυπουργός. Την απαξία ανθρωπιάς –διαβάζω τα Πρακτικά του
κυρίου Πρωθυπουργού- µε φαινόµενα, όπως τον ξυλοδαρµό
µέχρι θανάτου ενός Πακιστανού µετανάστη από την Αστυνοµία.
Ήρθε και έκανε διορθωτικές κινήσεις ο αρµόδιος Υπουργός, ο
σοβαρός κ. Χρυσοχοΐδης. Και ευτυχώς! Έγινε η ιατροδικαστική
έρευνα, µε εκπρόσωπο της οικογένειας και βγήκε ότι ήταν πνευ-
µονικό οίδηµα. Τόσο εύκολα υιοθετείτε το Indymedia ή τον κ. ∆η-
µητρά; Γνωρίζω ότι ο κ. Βαλλιανάτος υπήρξε στο παρελθόν
στενός συνεργάτης σας εις το Υπουργείο Παιδείας, δεν σηµαίνει
όµως ότι αυτή την οµάδα του Ελσίνκι και του Βαλλιανάτου και
του ∆ηµητρά πρέπει να την έχετε εσείς ως οδηγό και να έρχεστε
µέσα στην Βουλή και να λέτε αυτά τα πράγµατα. Προφυλάξτε,
επιτέλους, τη σοβαρότητα την οποία πρέπει να έχει ο Πρωθυ-
πουργός σας, όταν µιλά εδώ µέσα, εις την Βουλή των Ελλήνων.

Είπατε ότι θα στηρίξετε τον κ. Παπούλια. Άκουσα τον κ. Κα-
ραµανλή, το άλλο παιδί της τραµπάλας, να λέει «και εµείς Πα-
πούλια έχουµε συνεννοηθεί». Όµως, εγώ δεν άκουσα τον
Παπούλια, που εµείς σεβόµαστε και στηρίζουµε ούτως ή άλλως
από την πρώτη ηµέρα, να λέει ότι θα είναι ξανά υποψήφιος. Και
αν δω από τις κινήσεις µέσα στην Αίθουσα εδώ, εάν δω και από
τις κινήσεις διορισµού εις την ΕΥΠ του πρέσβη κ. Μπίκα, έχω την
αίσθηση ότι ο κ. Παπούλιας κάπως σκέπτεται. Γιατί, εάν δεν σκε-
πτόταν κάπως, ο κ. Παπούλιας δεν θα άφηνε από το περιβάλλον
του για πέντε χρόνια να του φύγουν δυο άνθρωποι-κλειδιά εις
την Προεδρία. Εποµένως, µπορεί να είναι το αντίδωρο για το
οποίο σας µίλησα χθες. ∆εν ξέρω, ο χρόνος θα δείξει. Μακάρι, να
είναι πάλι ο κ. Παπούλιας.

Θέλω να δώσω µια απάντηση στον αξιότιµο Πρόεδρο της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ. Είναι ΣΥΡΙΖΑ και όχι ΣΥ-
ΡΙΖΑ.. Είναι ΛΑΟ’Σ και όχι Λ.Α.’Ο.Σ. Να το µάθετε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού)

Αν δεν θέλετε, να στείλω µια επιγραφή εις το γραφείο σας, για
να τη διαβάζετε κάθε µέρα.

Κύριε Πρόεδρε, µου έχει κάνει εντύπωση ότι συµπίπτουν µε-
ρικές φορές οι αποφάσεις σας απολύτως µε τον Αµερικανό. Μου
κάνει εντύπωση, γνωρίζοντας πού κινείστε και γνωρίζοντας πώς
κινείται εκείνος. Στο σχέδιο Ανάν ήσασταν οι πρώτοι που βγή-
κατε και είπατε «ζήτω το σχέδιο Αναν». Οι πρώτοι! Αυτό που
ήθελε να περάσει ο Αµερικανός και πίεσε Πρωθυπουργούς, Αρ-
χηγούς κοµµάτων για να περάσει.

∆εύτερον, για τον αγωγό Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη ο
µόνος που δεν ήθελε να γίνει ήταν ο Αµερικανός. Εσείς ψηφί-
σατε αρνητικά, δηλαδή, αυτό που επιθυµούσε ο Αµερικανός.

Εδώ, εις το λιµάνι του Πειραιά, λέµε να µείνουν οι Κινέζοι, γιατί
θα έχουµε και µια πρόσθετη ωφέλεια, εκτός από το παρά τον
οποίον παίρνουµε, ωφέλεια την οποία αντιλαµβάνεστε, αλλά όχι,
να φύγουν οι Κινέζοι από το λιµάνι. Ό,τι θέλει ο Αµερικανός.

Νοµίζω ότι έτσι και αλλιώς ο Αµερικάνος στο πρόσωπό σας
παρά τη ρητορική σας έχει βρει έναν καλό σύµµαχο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει η Πρόε-

δρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας και Γραµµατέας του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, κ. Αλέκα Παπαρήγα.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας του Κεντρι-
κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Κατά
τη γνώµη µας συνιστά αποπροσανατολισµό η άποψη που ακού-
στηκε από αυτό το Βήµα πολλές φορές από τα άλλα κόµµατα
της Αντιπολίτευσης ότι η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ είτε δεν έχει
σχέδιο εξόδου από την κρίση είτε έχει κάποιο σχέδιο που όµως
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δεν γίνεται γνωστό. Μία τέτοια τοποθέτηση καλλιεργεί συνειδητά
ή ασυνείδητα –δεν θέλω να κάνω δίκη προθέσεων, πάντως αντι-
κειµενικά- µία στάση αναµονής και δίνει πίστωση χρόνου στην
Κυβέρνηση.

Εµείς εκτιµάµε σαφέστατα και το λέγαµε και προεκλογικά ότι
η Κυβέρνηση έχει σχέδιο εξόδου από την κρίση και το σχέδιο
αυτό είναι δηµοσιοποιηµένο. ∆εν είναι δηµοσιοποιηµένο στις λε-
πτοµέρειές του. Όλα αυτά τα σχέδια έχουν από πάνω κάποιους
γενικούς τίτλους. Πρόκειται για σχέδιο αντιλαϊκό, αντεργατικό.
∆εν έχει καµµία σχέση µε ένα φιλολαϊκό σχέδιο εξόδου από την
κρίση. Υπηρετεί έναν και µοναδικό στόχο. Να εξασφαλίσει την
επανάληψη της άνετης κερδοφορίας για τις καπιταλιστικές επι-
χειρήσεις, για το κεφάλαιο, να διασφαλίσει ότι τα προϊόντα που
είναι απούλητα, που δεν τα βάζουν οι καπιταλιστές στην αγορά
γιατί θέλουν να διατηρήσουν τους ρυθµούς κερδοφορίας, θα
πουληθούν µε την απαιτούµενη κερδοφορία.

Θα υπενθυµίσω τρεις τίτλους που χρησιµοποιεί η Κυβέρνηση.
Κάτω από αυτούς τους τίτλους βρίσκεται και µε πολύ συγκεκρι-
µένες εκφράσεις και εξειδικεύσεις το αντιλαϊκό σχέδιο εξόδου
από την κρίση. Αυτό που λέει η Κυβέρνηση για αλλαγή του προ-
τύπου ανάπτυξης δεν µπορώ τώρα να το αναλύσω. ∆εν διαφω-
νούµε στους τίτλους αλλά διαφωνούµε στην ουσία. Η πράσινη
ανάπτυξη και η πρόσκληση ξένων επενδύσεων για να αξιοποιη-
θούν τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα της χώρας που τα ταυτίζει µε
τη ναυτιλία, τον τουρισµό, τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, την
κατασκευή κάποιων οδικών αξόνων.

Βεβαίως, αυτός ο προσανατολισµός οδηγεί στη συνειδητή επι-
λογή υποβάθµισης και αδιαφορίας για σηµαντικούς τοµείς που
θα µπορούσε να αναπτύξει η Ελλάδα και µάλιστα σε τοµείς που
έχει συγκριτικά πλεονεκτήµατα. Για παράδειγµα, ο ναυπηγοεπι-
σκευαστικός τοµέας. ∆εν είναι καθόλου τυχαίο ότι οι δυνάµεις
του ΠΑΣΟΚ στη ζώνη του Περάµατος έχουν ξεσηκώσει µία ολό-
κληρη προπαγανδιστική δραστηριότητα εναντίον του σωµατείου
της ζώνης που λέει το εξής πράγµα: Πετύχατε αυξήσεις µεγα-
λύτερες από τη σύµβαση που καθόρισε η ΓΣΕΕ. Πετύχατε να
δουλεύουν πενθήµερο οι εργαζόµενοι µε κανονικό ωράριο και
άρα οι εφοπλιστές δεν φέρνουν εδώ τα πλοία να επισκευάζονται
διότι πέφτει η ανταγωνιστικότητα. ∆ηλαδή, τι λένε στην ουσία;
Αυτό που θέλει να κάνει και η Κυβέρνηση. Φέρτε πακιστανικά,
φέρτε κινέζικα, φέρτε ινδικά µεροκάµατα για να µπορέσουµε να
είµαστε ανταγωνιστικοί και να έχουµε εδώ δουλειές. Αν έτσι επι-
διώκουν οι δυνάµεις του ΠΑΣΟΚ µέσα στο συνδικαλιστικό κίνηµα
να λύσουν τα προβλήµατα, καταλαβαίνετε ότι θα πάµε ακόµα χει-
ρότερα διότι όταν ήταν Κυβέρνηση η Νέα ∆ηµοκρατία οι συνδι-
καλιστικές ηγεσίες που πρόσκεινταν στο ΠΑΣΟΚ και όχι µόνο, το
µόνο που έκαναν ήταν να ανακατεύουν την κουτάλα και να βοη-
θούν να αναπτυχθεί ένα κίνηµα εντός των πλαισίων της δικοµ-
µατικής εναλλαγής και να παζαρεύουν πόσα θα χάσουν οι
εργαζόµενοι.

Τώρα το παζάρεµα θα γίνεται για πόσες περισσότερες θυσίες
θα καταθέσουν οι εργαζόµενοι. Κατά τη γνώµη µου, εντελώς
αποκαλυπτικός ήταν ο κ. Λοβέρδος, ο Υπουργός Απασχόλησης.
Αυτό που είπε δεν το είπε από άγνοια γιατί σε καµµιά περίπτωση
δεν θέλω να του προσάψω άγνοια ή έλλειψη ικανότητας. Είναι
ικανότατος σε αυτό που θέλει να προωθήσει. Και η βαρβαρότητα
στις εργασιακές σχέσεις έχει ξεκινήσει από τις αρχές της δεκα-
ετίας του 1990 σταδιακά. Για να µη σας πω να πάµε και πιο πίσω,
την περίοδο του 1986 όταν τέθηκε σε εφαρµογή η πολιτική της
ενιαίας εσωτερικής αγοράς. Ήταν η περίοδος προετοιµασίας
της Συνθήκης του Μάαστριχτ όπου επί Ανδρέα Παπανδρέου ξε-
κίνησε η συζήτηση για τη θεσµοθέτηση της µερικής απασχόλη-
σης. Βεβαίως, όπως όλα τα άγρια και τα βάρβαρα έτσι και αυτό
ξεκίνησε µε έναν λογικοφανή τρόπο, µε κάποια προσχήµατα τα
οποία µπορεί να δηµιουργούν ορισµένες ταλαντεύσεις. Για πα-
ράδειγµα, η λογική της µερικής απασχόλησης σε ορισµένους το-
µείς της οικονοµίας ξεκίνησε σε εποχικούς κλάδους. Θυµάµαι
πολύ καλά ότι εµείς τότε είχαµε καταγγείλει και είχαµε ανοίξει
το ζήτηµα ότι εγκαινιάζονται νέες µορφές απασχόλησης παρά
το γεγονός ότι ακόµα δεν µπορούσαµε να έχουµε στο µυαλό µας
εκείνη τη στιγµή το σύνολο, πού θα έφθαναν τα πράγµατα.
Ωστόσο, το είχαµε θέσει και είχαµε πει ότι η εποχικότητα της

απασχόλησης θα αποτελέσει ένα πρόσχηµα για γενίκευση.
Αφού, λοιπόν, ο κ. Λοβέρδος έκλαψε για τον εργασιακό Με-

σαίωνα και αφού πρόβαλε µε τον πιο άσχηµο τρόπο τη βαρβα-
ρότητα που υπάρχει στις εργασιακές σχέσεις είπε ότι θα βάλει
τάξη και ότι θα θεσµοθετήσει την εναλλακτική απασχόληση. Με
άλλα λόγια, είναι αυτό που προπαγάνδισε και προχώρησε στην
πράξη ο κ. Σηµίτης. ∆εν αναφέροµαι στο πρόσωπο Σηµίτη αλλά
στη συγκεκριµένη κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ. Θυµάστε πόσο είχε
σοκάρει τότε ο όρος «απασχολησιµότητα». Ο κ. Λοβέρδος το
είπε πιο απλά. Εναλλακτική απασχόληση.

Θα µου πείτε πριν δεκαπέντε-είκοσι χρόνια δεν τολµούσε κα-
νένα κόµµα, ακόµα και το πιο αντιδραστικό µα ούτε και η χούντα
να πουν ότι δεν ισχύει η δουλειά για όλους και οι ίσες ευκαιρίες
για δουλειά σε όλους. Εδώ έχουν φθάσει τα πράγµατα. ∆εν θα τα
αναλύσω. Τα έχουµε πει πάρα πολλές φορές τι σηµαίνει σύγ-
χρονη στρατηγική του κεφαλαίου. Τώρα φθάσαµε στο σηµείο να
θεωρείται προοδευτικό, να κατοχυρώνεις τη µερική απασχόληση
αφού πρώτα τη βάλεις στη ζωή εκβιαστικά. Και τώρα, αφού προ-
χωράµε πολλές µορφές εναλλακτικής µερικής απασχόλησης και
ελαστικότητας έρχεσθε και λέτε ότι θα θεσµοθετήσετε, θα εκ-
συγχρονίσετε, θα προστατέψετε την εναλλακτική απασχόληση.

Όλα τα άλλα που µας είπε ο κ. Παπανδρέου για την οικογέ-
νεια που θα κάνει παιδιά όσα θέλει, για την παιδεία η οποία θα
ασχοληθεί µε την προσωπικότητα του κάθε µαθητή δεν πρόκει-
ται να γίνουν ούτε σε πεντακόσια χρόνια όσο ριζοσπαστικό σύ-
στηµα και αν υπάρχει. Η εναλλακτική απασχόληση είναι
εναλλακτική απασχόληση. Να το πείτε καθαρά. Θα γενικευτούν
οι εναλλακτικές µορφές απασχόλησης.

Και συνέδεσε την εναλλακτική απασχόληση µε τη µαθητεία.
Εδώ είναι το µεγαλύτερο ψέµα, γιατί δεν µπορώ να φανταστώ
ότι είναι αφελής ο Υπουργός όσο και αν είναι καινούργιος ή για
πρώτη φορά ασχολείται µε αυτό το αντικείµενο. Τα εργασιακά
είναι υπόθεση όλων. ∆εν είναι θέµα ειδικότητας. Ας πάει να ψάξει
η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ και ας συνεννοηθεί και µε τη Νέα ∆η-
µοκρατία για να δει πώς αξιοποιήθηκαν επί κυβέρνησης Σηµίτη
και επί κυβέρνησης Κώστα Καραµανλή οι θέσεις µαθητείας ή
προσωρινής απασχόλησης µέσω ΟΑΕ∆ για παράδειγµα στον
ιδιωτικό τοµέα. ∆εν αξιοποιήθηκαν αυτές οι δωρεές προς την ερ-
γοδοσία, προς τις µεγάλες µονοπωλιακές επιχειρήσεις, γιατί
αυτές θέλουν σταθερό προσωπικό και όχι εναλλασσόµενο.

Και άλλωστε αν θέλουν εναλλασσόµενους παίρνουν εργολά-
βους. Έχουν άλλους τρόπους να δανείζουν. ∆εν θέλουν εναλ-
λασσόµενο προσωπικό στη θέση του µόνιµου. Ή τι κάνανε.
Απέλυαν το σταθερό τους προσωπικό και προσλάµβαναν µε τα
καινούργια µε τα δωρεάν προγράµµατα του ΟΑΕ∆ ή µε την
απαλλαγή από τις εργοδοτικές εισφορές. Κυρίως προσλάµβα-
ναν αυτό το προσωπικό µεσαίες επιχειρήσεις.

Γιατί τα λέµε αυτά; Γιατί τώρα θα περάσουµε σε µια καινούρ-
για φάση. Με την γενίκευση και τη µετατροπή των ελαστικών
µορφών εργασίας και ανεργίας σε εναλλακτική απασχόληση θα
γίνει το εξής πράγµα. ∆εν πρόκειται να βρίσκουν δουλειά οι ανει-
δίκευτοι ή οι µαθητευόµενοι. Πτυχιούχοι πανεπιστηµίου και υψη-
λής ειδίκευσης θα µπαίνουν σε αυτά τα προγράµµατα της
εναλλακτικής απασχόλησης και ιδιαίτερα σε αυτά τα τετράχρονα
προγράµµατα και τα παιδιά που είναι στις σχολές µαθητείας και
τα παιδιά των πιο φτωχών εργατικών λαϊκών στρωµάτων δεν πρό-
κειται στην ουσία να κάνουν µαθητεία. Θα κάνουν αυτό που γί-
νεται ακόµα πιο γενικευµένα, θα κάνουν τη βαριά δουλειά, τη
λάντζα σε όλους τους τοµείς χωρίς καν να υπηρετείται η µαθη-
τεία.

Και εν πάση περιπτώσει εµείς θα το πούµε καθαρά. Η µαθητεία
πριν απ’ όλα πρέπει να γίνεται µέσα στις ίδιες τις τεχνολογικές
σχολές και τα πανεπιστήµια. Και εκεί που χρειάζεται να πάνε
στην παραγωγή εκεί τα παιδιά θα πρέπει να δουλεύουν πολύ λι-
γότερες ώρες, όχι κανονικά ωράρια. Τι µαθητεία είναι αυτή; Πη-
γαίνουν και στην τεχνική σχολή και πληρώνουν όταν είναι
ιδιωτική πάνε και δουλεύουν και άλλες τόσες ώρες. Θα δουλεύ-
ουν λιγότερες ώρες, θα αµείβονται κανονικό µισθό, θα παίρνουν
άδεια για να πηγαίνουν στις εξετάσεις και να προετοιµάζονται
για τις εξετάσεις. Τέτοια πρέπει να είναι η µαθητεία. Θα κάνουν
δε κανονική δουλειά µαθητείας. ∆εν κάνουν τώρα κανονική δου-
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λειά µαθητείας.
Όσον αφορά δε τους επιθεωρητές εργασίας, κύριε Λοβέρδο,

θα πρέπει να σας πω ότι για να εξασφαλίσετε ότι τηρείται η νο-
µοθεσία η οποία αυτήν τη στιγµή είναι αντεργατική, µιλάµε για
τήρηση της αντεργατικής νοµοθεσίας, αλλά και αυτή η αντερ-
γατική νοµοθεσία να τηρηθεί απαιτεί έναν επιθεωρητή σε κάθε
δουλειά και έναν επιθεωρητή που δεν θα τα πιάνει από τον ερ-
γοδότη, και έναν επιθεωρητή που θα βγάζει το φόβο του εργα-
ζόµενου από µέσα του να καταγγέλλει γιατί έχουµε περιπτώσεις
που πάει η Επιθεώρηση Εργασίας και οι εργαζόµενοι παίρνουν
πίσω τις καταγγελίες γιατί φοβούνται την απόλυση. Σ’ αυτήν τη
ζούγκλα θα µου πείτε ότι µπορείτε να βάλετε τάξη και ρυθµίσεις;
Η νοµοθεσία είναι αντεργατική, θα την κάνετε πιο αντεργατική
και οι επιθεωρητές εργασίας στην καλύτερη περίπτωση θα είναι
οι επιστάτες της εργοδοσίας για να εφαρµόζεται η αντεργατική
νοµοθεσία. Τι να τους κάνουµε τους επιθεωρητές για την αντερ-
γατική νοµοθεσία;

Άλλωστε, για να τελειώσω, δεν είναι τυχαίο και όλη αυτή η
σκέψη που έχετε για το νέο εκλογικό νόµο, που πραγµατικά το
γερµανικό εκλογικό νόµο τον έχει προπαγανδίσει και η Νέα ∆η-
µοκρατία αν όχι στο σύνολό τους τα στελέχη όπως και το
ΠΑΣΟΚ. Να δούµε τι µακιαβελικό εκλογικό σχέδιο θα φέρετε. Και
οπωσδήποτε µε αυτό το σχέδιο θα προσπαθήσετε να αναστη-
λώσετε, να κάνετε γερά τα πόδια της δικοµµατικής εναλλαγής.
Σας ανησυχεί η κρίση στη Νέα ∆ηµοκρατία γιατί θέλετε τη δι-
κοµµατική εναλλαγή, εξ ου και τα δάκρυα που ρίχνετε µην τυχόν
και γίνει κάτι, διότι αυτήν την Αντιπολίτευση θέλετε. Θέλετε Αντι-
πολίτευση νεοδηµοκρατική, συναινετική, ευρωµονοδροµική. Θα
δούµε τον εκλογικό νόµο και θα τα πούµε για τα καλά τότε.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Αντι-
πρόεδρος της Κυβερνήσεως κ. Θεόδωρος Πάγκαλος για δεκα-
πέντε λεπτά.

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ανάγνωση
αυτών των Προγραµµατικών ∆ηλώσεων πιστεύω έδωσε το έναυ-
σµα για µια συζήτηση που διεξάγεται µέσα σε συνθήκες παρα-
δειγµατικές, θα έλεγα πρωτοφανούς µετριοπάθειας και
απόπειρας να κατανοηθούν οι εκατέρωθεν απόψεις.

Στον Τύπο τίθεται το ερώτηµα αν υπάρχει συναίνεση και
ακούω µερικούς που κορυβαντιούν γιατί διαπιστώνουν ότι υπάρ-
χει συναίνεση µεταξύ των δύο µεγάλων κοµµάτων και εποµένως
διαπιστώνεται κάποιου είδους άνοµη έτσι συνύπαρξη γύρω από
θέσεις που πλησιάζουν υποτίθεται ή άλλους που διεκδικούν πε-
ραιτέρω συναίνεση. Και θα ήθελα να θέσω υπό την κρίση σας
την άποψη ότι ίσως στις δηµοκρατίες η πολύ µεγάλη συναίνεση
δεν είναι επιθυµητή γιατί δεν είναι δυνατόν να προκύψει από την
κοινωνία, όπου υπάρχουν ουσιαστικές κοινωνικές διακρίσεις και
αντιτιθέµενα οικονοµικά συµφέροντα του λαού µε συγκεκριµέ-
νες οµάδες συµφερόντων και ανάµεσα σε οµάδες του ιδίου του
λαού.

Η καλή ατµόσφαιρα προϋποθέτει διαύγεια και η διαύγεια προ-
ϋποθέτει ειλικρίνεια. ∆εν θα χρησιµοποιήσω τη λέξη «αυτοκρι-
τική» γιατί δεν µου αρέσει. Είναι µια λέξη µε βεβαρηµένο
παρελθόν, τουλάχιστον για µερικούς από εµάς, όπως δεν µου
αρέσει και η λέξη που κατά κόρο εχρησιµοποιείτο από τη Νέα
∆ηµοκρατία σχεδόν πεντέµισι χρόνια, µέχρι και µερικούς µήνες
πριν από τις εκλογές, ότι πρέπει κάποιος όταν χάνει τις εκλογές
να ζητήσει «συγγνώµη» από το λαό. Το έχουµε ακούσει κατά
κόρο. Λίγοι είναι οι Βουλευτές της σηµερινής µείζονος Αντιπολί-
τευσης που δεν ήρθαν στον πειρασµό να µας πουν τον καιρό που
ήταν αυτοί πλειοψηφία, ότι πρέπει να ζητήσουµε συγγνώµη από
το λαό, ως γνήσιοι εκφραστές του λαού αυτού αλλά sic transit
gloria mundi, αγαπητοί συνάδελφοι, έτσι παρέρχεται η δόξα
αυτού του κόσµου. Και ιδού σε τι θέση βρισκόσαστε τώρα. Γι’
αυτό δεν µου αρέσουν αυτές οι λέξεις. Αυτό που µε ενδιαφέρει
όµως είναι η πρόοδος του πολιτικού διαλόγου. Και η πρόοδος
του πολιτικού διαλόγου πρέπει να πάει πέρα από τα αυτονόητα,
δηλαδή, ότι η ετυµηγορία του ελληνικού λαού είναι σεβαστή.
Αυτό όλοι το λένε και δεν µπορούν να πουν τίποτα το διαφορε-
τικό. Και όταν λέγεται πολύ αυτό, παίρνει και τη µορφή µιας κά-
ποιας λύπης για την ετυµηγορία του λαού, µιας κάποιας

νοσταλγίας άλλων ετυµηγοριών.
Υπάρχει µια πρόοδος. Το 2000 ο κ. Καραµανλής, είπε ότι νο-

θεύσαµε το εκλογικό αποτέλεσµα και ζήτησε ακύρωση του απο-
τελέσµατος των εκλογών. Όσοι είναι οι παλαιότεροι σ’ αυτή την
Αίθουσα θα το θυµούνται.

Χαίροµαι, λοιπόν, ότι έστω τώρα ακούµε αυτήν την τυπική δια-
πίστωση ότι η ετυµηγορία του λαού είναι σεβαστή από τη Νέα
∆ηµοκρατία. Εγώ όµως θα περίµενα, για να προχωρήσει ο διά-
λογος, να ακούσω κριτική ορισµένων λαθών ή εσφαλµένων επι-
λογών που πρέπει να σας οδήγησαν, αγαπητοί συνάδελφοι, στη
θέση που είσαστε, γιατί αλλιώς δεν µπορεί να συνέβη. Ο λαός
δεν φταίει ποτέ όπως ξέρετε στις δηµοκρατίες. Ο λαός έχει
πάντα δίκιο. Άρα όταν χάνουµε τις εκλογές, οι οποιοιδήποτε,
εµείς, εσείς κάτι έχουµε κάνει που δεν είναι σωστό ή που δεν
έπρεπε να γίνει έτσι ή που έπρεπε να γίνει άλλη στιγµή.

Εγώ θεωρώ ότι η υπερβολική και καταχρηστική κατασυκοφά-
ντηση του ΠΑΣΟΚ τον καιρό που ήσασταν Αντιπολίτευση και
δευτερευόντως η κατασυκοφάντηση του συνόλου του πολιτικού
συστήµατος της χώρας ήταν λάθος. Ήταν λάθος παραδείγµα-
τος χάριν όταν ο Πρωθυπουργός εκείνης της εποχής, ο Κώστας
Σηµίτης, χαρακτηρίστηκε από τον Αρχηγό σας «αρχιερέας της
διαπλοκής». Ήταν λάθος, ήταν συκοφαντία, ήταν υπερβολή, ήταν
χαρακτηριστικό ενός πνεύµατος µε το οποίο προσεγγίζατε τα
πράγµατα εκείνη την εποχή.

Ήταν λάθος η απογραφή. Αποσάθρωσε την οικονοµική ζωή
της χώρας, κατασυκοφάντησε την Ελλάδα στους κοινοτικούς χώ-
ρους και παγκοσµίως. Και δεν οδήγησε πουθενά. Γιατί όταν ολο-
κληρώθηκε η απόσβεση των αποτελεσµάτων της δήθεν
απογραφής µε τη δήθεν ήπια προσαρµογή, βρεθήκατε ακριβώς
στο ίδιο σηµείο από το οποίο είχατε ξεκινήσει.

Είναι λάθος επίσης και συνεχίζετε να το κάνετε ότι η οικονο-
µική κρίση είναι η βασική αιτία του σηµερινού δηµοσιονοµικού
εκτροχιασµού της χώρας. Ένα χρόνο πριν ξεσπάσει η οικονο-
µική κρίση -και το γνωρίζετε όλοι πολύ καλά είµαστε όλοι σ’
αυτήν την Αίθουσα και τα ακούσαµε αυτά να λέγονται από τον
τότε ηγετικό παράγοντα της παράταξής σας, τον κ. Αλογο-
σκούφη, ο οποίος δεν είναι πια µαζί µας- ακούσαµε να λέγεται ότι
ξέφυγε η οικονοµία από τον έλεγχο της κυβέρνησης, ότι δεν µπο-
ρεί να κλείσει τον προϋπολογισµό, ότι τα έσοδα έχουν πλέον µεί-
νει πολύ πίσω από τις δαπάνες. Και το ερώτηµα είναι βεβαίως
γιατί τα έσοδα άρχισαν να περιορίζονται. Μπορεί κάποιος µε
πολύ φαντασία να αναχθεί και να µου πει ότι η κρίση υπήρχε πριν
τη διαπιστώσουµε εµείς εδώ στην Ελλάδα και παγκοσµίως. Αλλά
µπορείτε να µου πείτε γιατί σας ξέφυγαν οι δαπάνες; Εκεί δεν
θέλετε να δώσετε σωστή απάντηση. Σας ξέφυγαν γιατί ήσασταν
ένα πελατειακό κράτος που βασιζόταν στο ρουσφέτι, στην ανα-
ξιοκρατία και σε ένα τέτοιο κράτος οι δαπάνες ξεφεύγουν. Και
αυτό πρέπει να το δείτε. Και πρέπει τουλάχιστον όταν γίνονται
σοβαρές προτάσεις για τον περιορισµό αυτού του είδους του
πλαισίου, που µπορεί να οδηγήσει ένα σοβαρό πολιτικό σχηµα-
τισµό, όπως προφανώς είναι η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, σε µια
τέτοια κατάντια από την άποψη της απώλειας του ελέγχου πάνω
στην πολιτική κατάσταση, να κοιτάξουµε να µην ξανασυµβεί.

Η αποσαφήνιση, λοιπόν, των θέσεων, η ιδεολογική ενοποίησή
σας πρέπει να περάσει από την αναγνώριση ορισµένων λαθών.

Άκουσα τον κ. Καρατζαφέρη που είπε ότι τα οικονοµικά των
κοµµάτων είναι και πρέπει να είναι υπό διερεύνηση. Εµείς είµα-
στε πρόθυµοι. Το έχουµε εξαγγείλει και θα το υλοποιήσουµε,
αγαπητές κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οποιεσδήποτε, όποιες
και αν είναι οι αντιδράσεις. Θα υπάρξει διαφάνεια επί των οικο-
νοµικών των κοµµάτων απόλυτη.

Τώρα για το ποιος είχε την εύνοια του µεγάλου κεφαλαίου, θα
φανεί πιστεύω όταν ξεκαθαριστούν οι δρόµοι µας και οι πλατείες
µας από τις αφίσες των κοµµάτων. Αυτοί που έπαιρναν πολλά
λεφτά τα έδειξαν. Γιατί τα πολλά λεφτά, όπως και ο γέλωτας,
φαίνονται. Και γνωρίζετε ποιων τη φυσιογνωµία βλέπαµε στους
δρόµους. Όχι του Γιώργου Παπανδρέου, ούτε κανενός από
εµάς. Είναι γνωστό ποιοι δαπάνησαν.

ΠΑΝΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι και έτσι.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):

Εµένα δεν µου αρέσει ο συλλογισµός, κύριε συνάδελφε, αλλά
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από τη στιγµή που έγινε οφείλω να τον απαντήσω. Εάν θέλετε
να δείτε ποιοι δαπάνησαν και ποιοι πήραν τα πολλά λεφτά, θα
δούµε ποιοι δαπάνησαν. Τα λεφτά δεν τα παίρνεις για να τα απο-
ταµιεύσεις, τα παίρνεις για να τα ξοδέψεις.

Επίσης, η παραγραφή των ευθυνών δεν µας ενδιαφέρει παρά
µόνο ως πολύ κακό παρελθόν. Γιατί ήταν κακό παρελθόν να
φύγει η πλειοψηφία από τη Βουλή, επειδή δεν είχε εµπιστοσύνη
στη δική της πειθαρχία, στη δική της αυτοσυγκράτηση. Και έτσι
να παραγραφούν, µέσα σε σκανδαλώδεις συνθήκες, τα σκάν-
δαλα της «SIEMENS» και του Βατοπεδίου.

Εµείς αυτά θεωρούµε ότι έχουµε υποχρέωση, όποια και αν
είναι η δικαστική έκβαση των θεµάτων -που δεν µας ανήκει να
την προβλέψουµε και να την κατευθύνουµε, γιατί υπάρχει χωρι-
σµός εξουσιών σ’ αυτήν τη χώρα, γιατί είναι δηµοκρατική η χώρα
και το Σύνταγµά µας- όποια και αν είναι, λοιπόν, η δικαστική
έκβαση των θεµάτων αυτών, εµείς µε διαδικασίες πολιτικές θα
αποδώσουµε τις πολιτικές ευθύνες. Μέχρι την τελευταία λεπτο-
µέρεια και ό,τι και αν είναι το αποτέλεσµα που θα προκύψει από
αυτές τις διαδικασίες. ∆εν µας ενδιαφέρει αυτό. Είναι σαφής η
θέση µας και είναι αδιαπραγµάτευτη.

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Από το 1998 και µετά.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):

Μέχρι την ηµέρα που θα γίνει συζήτηση, αγαπητοί συνάδελφοι.
Πάντα. Εµείς τέτοια τερτίπια δεν κάνουµε. ∆ιαφέρουµε σ’ αυτό
από εσάς.

Και θα ήθελα να πω ότι καµµιά φορά, κανείς όταν προσπαθεί
να δείξει τον καλύτερό του χαρακτήρα κάνει λάθη. Απόψε ο κ.
Παυλόπουλος µας είπε ότι γνωρίζει τα φρονήµατα των ανωτά-
των υπαλλήλων του Υπουργείου του και ότι δεν τον ενδιαφέρουν.
Μα, αφού δεν τον ενδιαφέρουν, γιατί τα γνωρίζει; Εγώ επί χρό-
νια διοίκησα το Υπουργείο Εξωτερικών και ουδέποτε έµαθα –και
υπάρχουν συνάδελφοί µας που το γνωρίζουν αυτό- τι ήταν τα
φρονήµατα του ενός ή του άλλου.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Γιατί ήταν γραµµένοι στις κλα-
δικές, γι’ αυτό.

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):
Λοιπόν, ακούσαµε µία κριτική στην οποία θεωρώ ότι δεν πρέπει
να απαντήσουµε σοβαρά, γιατί δεν αντέχει στη λογική. Η κριτική
είναι γιατί σε δέκα µέρες δεν κάναµε όσα δεν έκανε η Νέα ∆η-
µοκρατία σε πεντέµισι χρόνια. Κάποιος συνάδελφος από την
Κρήτη παρέθεσε ολόκληρο τον κατάλογο των έργων που δεν
έκανε η Νέα ∆ηµοκρατία πεντέµισι χρόνια και µας ζήτησε να τα
κάνουµε. Νοµίζω ότι αυτό είναι κάτι που δεν αντέχει στην κριτική.

Στο λιµάνι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παραδώσατε µία
πολύ κακή σύµβαση που έχει σοβαρά ζητήµατα που πρέπει να τα
ξανασυζητήσουµε. Είναι δική σας η ευθύνη για την κακή αυτή
σύµβαση, για την έλλειψη ουσιαστικής διαπραγµάτευσης για την
επικράτηση επιρροών και συµφερόντων και σ’ αυτήν την περί-
πτωση. Εµείς όµως αναγνωρίζουµε το διεθνές πλαίσιο που µας
τίθεται και θα ενεργήσουµε µέσα στο πλαίσιο αυτό. Έχουν ξεκι-
νήσει οι συζητήσεις από το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας, από
την κ. Κατσέλη. Η απεργία απ’ ό,τι έµαθα ανεστάλη. Είµαστε σε
µία καλή στιγµή. Τι νόηµα έχει η χρησιµοποίηση αυτού του θέ-
µατος για να ασκηθεί κάποια κριτική; Γιατί δεν έχουµε άλλο
θέµα;

Επίσης, η ναυτιλία στη σύγχρονη εποχή είναι πάνω απ’ όλα
θέµα χρηµατοπιστωτικό. Το θέµα είναι ποιος δίνει τα λεφτά. ∆εν
είναι θέµα σηµαίας, συµβόλων και εθνικών παραληρηµάτων. Και
τα λεφτά είναι στο Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας. Και οι πραγ-
µατικοί εφοπλιστές, όχι αυτοί που θέλουν να ζήσουν εις βάρος
του ελληνικού δηµοσίου αλλά µέσα σε µια παγκόσµια αγορά,
αυτοί ενδιαφέρονται για υγιείς και ανοιχτές σχέσεις, µε την ελ-
ληνική οικονοµία –την ελλαδική οικονοµία θα έλεγα επί του προ-
κειµένου- και το ελληνικό χρηµατοπιστωτικό σύστηµα. Γιατί αυτή
η µεταρρύθµιση που πηγαίνει προς τη σωστή κατεύθυνση, ενο-
χλεί; Γιατί µερικοί εφοπλιστές είχαν Υπουργείο δικό τους, όπως
είχαν και κόµµατα δικά τους -ή προσπαθούσαν να έχουν τουλά-
χιστον κόµµατα δικά τους- και πολιτικούς δικούς τους. Τελείωσε
αυτή η εποχή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελείωσε τι να κά-
νουµε; Ας κλάψουν αυτοί οι εφοπλιστές, ας στεναχωρηθούν, τε-
λείωσε η εποχή τους. Και αυτό δεν έχει καµµία σχέση µε µία

απαξίωση συνολικά του εφοπλιστικού κεφαλαίου που τιµά την
Ελλάδα, είναι βασικός παράγοντας της οικονοµικής µας ανά-
πτυξης και που, βεβαίως, θα αποτελέσει σηµαντικό τµήµα των
ενασχολήσεων των αρµόδιων Υπουργών.

Τώρα γεννήθηκε εθνικό θέµα, επειδή καταργήσαµε το Υπουρ-
γείο Μακεδονίας και Θράκης. Εσείς δεν καταργήσατε το Υπουρ-
γείο Αιγαίου; Αυτό σηµαίνει ότι δεν υπάρχει εθνικό θέµα στο
Αιγαίο;

ΠΑΝΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν το καταργήσαµε.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):

Κρατήσατε µία γραµµατεία, την οποία είχα την τιµή να διαδεχθώ.
ΠΑΝΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. Υπουργείο Ναυτιλίας, Αι-

γαίου και Νησιωτικής Πολιτικής.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):

Α, το βάλατε στο ναυτιλίας, λοιπόν. Ε και εµείς το βάλαµε κάπου.
Γιατί τώρα….

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Μα, δεν ντρεπόσαστε; Ειλικρινά δεν ντρεπόσαστε να κάνετε

καπηλεία εθνικών θεµάτων, να κάνετε µονοπώληση και καπηλεία
της εθνικοφροσύνης γύρω από αυτό το θέµα, που είναι ένα θέµα
καλύτερης οργάνωσης των περιφερειακών αρµοδιοτήτων του
κράτους, όταν µάλιστα επίκειται ουσιαστική περιφερειακή ανα-
µόρφωση της χώρας που προφανώς θα δώσει και στη Μακεδο-
νία και στη Θράκη και στο Αιγαίο, δυνατότητες που ποτέ δεν
είχαν πριν, µε αιρετό περιφερειάρχη, αιρετό περιφερειακό συµ-
βούλιο, δυνατότητα παρέµβασης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Αυτό είναι η πολιτική µας και κάνετε ότι δεν βλέπετε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούσαµε για τις διαφοροποι-

ήσεις στον τρόπο λειτουργίας της Βουλής, πολύ σηµαντικά
πράγµατα. Χρόνια µερικοί από µας, απ’ όλες τις παρατάξεις τα
συζητούµε εδώ σε αυτούς τους διαδρόµους, στα καφενεία και
δεν καταφέραµε να τα υλοποιήσουµε ίσως γιατί δεν είχαν ωρι-
µάσει οι συνθήκες. Αυτό δείχνει ότι εµείς αναγνωρίζουµε το βα-
σικό γεγονός ότι ο λαός δεν εκλέγει κυβέρνηση µονάχα, εκλέγει
κυβέρνηση και αντιπολιτεύσεις. Και βεβαίως κατ’ εξοχήν Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση και κυβέρνηση. Και ότι βασική προϋπόθεση
της δικής µας επιτυχίας για να επιτύχει το σύστηµά µας, είναι η
αναγνώριση των δικαιωµάτων της αντιπολίτευσης, η διεύρυνσή
τους και η προσπάθεια αυτή η αντιπολίτευση να αξιοποιηθεί
µέσα σε αυτό το πλαίσιο για να είναι ένας σηµαντικός παράγο-
ντας κριτικής, αµφισβήτησης και δηµιουργικών προτάσεων. Αυτό
είναι η προσέγγισή µας. ∆εν είµαστε προσκολληµένοι στο πα-
ρελθόν. ∆εν θα συζητήσουµε και δεν θα συζητάµε µε το παρελ-
θόν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου της Κυβέρνησης)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Θα έχετε, κύριε Πά-

γκαλε.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):

Εµείς θέλουµε ένα σύστηµα το οποίο θα στηρίζεται στη συνεχή
διεύρυνση των ελευθεριών. Οι ελευθερίες του ελληνικού λαού,
τα ατοµικά του δικαιώµατα έχουν κατακτηθεί µε ποτάµια αίµα-
τος. Ποτάµια αίµατος που χύθηκαν για την εθνική ολοκλήρωση
σε πολέµους και αγώνες εναντίον άλλων λαών και στην πρό-
σφατη εποχή ποτάµια αίµατος που χύθηκαν για να ανατραπούν
ολοκληρωτικές ιδεολογίες. Το κοινωνικό µας και οικονοµικό κα-
θεστώς γίνεται αποδεκτό από την τεράστια πλειοψηφία του ελ-
ληνικού λαού. Το κοινωνικό και οικονοµικό µας καθεστώς, που
είναι η προϋπόθεση της δηµοκρατικής ελευθερίας και των ατο-
µικών δικαιωµάτων για κάθε πολίτη, προβλέπει ένα µικτό οικο-
νοµικό σύστηµα. Χωρίς µικτό οικονοµικό σύστηµα, µε µονοπώλιο
από µια κρατική οικονοµία, ελευθερίες δεν υπάρχουν, ατοµικά
δικαιώµατα δεν υπάρχουν και εποµένως δηµοκρατία δεν υπάρ-
χει.

Εµείς πιστεύουµε στην αξιοπρέπεια του πολίτη. Πιστεύουµε
στην ανάγκη για µια διευρυµένη ευηµερία. Έχουµε σεβασµό στις
ανθρώπινες αξίες που διαµορφώνουν το σύγχρονο ευρωπαϊκό
πολιτισµό. Αυτό πρέπει να το έχουν υπ’ όψιν τους οι πολίτες. Το
σύγχρονο πολιτικό ζήτηµα είναι πώς θα υπερασπιστούµε και θα
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διευρύνουµε τη δηµοκρατία. Η δηµοκρατία δεν είναι δοσµένη µια
φορά για πάντα, είναι µια συνεχής κατάκτηση. Και εµείς αυτήν τη
δηµοκρατία θέλουµε να την παραδώσουµε κάποτε ευρύτερη,
ρωµαλεότερη, νεότερη. Γιατί πιστεύουµε ότι µόνο έτσι θα είµα-
στε υπερήφανοι για τον εαυτό µας και θα έχουµε εξασφαλίσει
την οικογενειακή µας ευτυχία.

Ευχαριστώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Υπουρ-
γός Οικονοµικών κ. Γεώργιος Παπακωνσταντίνου.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Οικονοµι-
κών): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ζητάµε ψήφο εµπιστοσύνης
για να βάλουµε µπροστά την ελληνική οικονοµία, για να προ-
στατεύσουµε το εισόδηµα και τις προοπτικές της µέσης ελληνι-
κής οικογένειας, για να ανοίξουµε νέους δρόµους ανάπτυξης, να
κτίσουµε ένα σύγχρονο, δίκαιο, αποτελεσµατικό κοινωνικό κρά-
τος, µια νέα σχέση εµπιστοσύνης ανάµεσα στο κράτος και στον
πολίτη. Το ξέρουµε καλά. Βρισκόµαστε σε µια από τις ιστορικά
πιο δύσκολες στιγµές στη χώρα, µε την ελληνική οικονοµία σε
ύφεση για πρώτη φορά µετά από δεκαέξι χρόνια, µε µεγάλη
πραγµατική ανεργία, µε την ιστορικά µεγαλύτερη µείωση των
επενδύσεων, µε τεράστιο έλλειµµα ανταγωνιστικότητας, µε τους
πολίτες, εργαζόµενους, ανέργους, µικρούς επιχειρηµατίες να
µην µπορούν να τα βγάλουν πέρα.

Πριν από δυο εβδοµάδες στις εκλογές οι πολίτες είπαν πολύ
καθαρά ποιος φταίει για τη σηµερινή κατάσταση. ∆εν πείστηκαν
από τα άλλοθι και τις δικαιολογίες της κυβέρνησης της Νέας ∆η-
µοκρατίας. Και είπαν εξίσου καθαρά σε ποιον εναποθέτουν τις
ελπίδες τους για να βγούνε από αυτό το τέλµα. Εµείς συνεπώς
κοιτάµε µπροστά, όχι πίσω, σχεδιάζουµε για το παρόν και το µέλ-
λον.

Πρέπει όµως όλοι να ξέρουµε και το σηµείο αφετηρίας, να
γνωρίζουν οι Έλληνες πολίτες την πραγµατική κατάσταση, κυ-
ρίως τα δηµόσια οικονοµικά. Ξεκινάµε από µια βασική αρχή: κα-
θαροί λογαριασµοί. Ο Πρωθυπουργός στην οµιλία του µίλησε
για δηµοσιονοµικό εκτροχιασµό χωρίς προηγούµενο, µίλησε για
κατάσταση έκτακτης ανάγκης. Έτσι είναι. Τα στοιχεία είναι εξορ-
γιστικά.

Πώς να περιγράψει κανείς τη σηµερινή κατάσταση των εσό-
δων; Η πρόβλεψη του προϋπολογισµού ήταν για έσοδα φέτος
πάνω από 65.000.000.000 ευρώ. Θα φτάσουν στο τέλος του χρό-
νου τα 50.000.000.000, 15.000.000.000 λιγότερα, µια πτώση που
κατά κανέναν τρόπο δεν µπορεί να εξηγηθεί από τη διεθνή κρίση.

Πώς να περιγράψει κανείς την εκτόξευση των δαπανών;
75.000.000.000 προέβλεπε για φέτος ο προϋπολογισµός. Θα ξε-
περάσουν τελικά τα 80.000.000.000. Ούτε και αυτό µπορεί να
εξηγηθεί από τη διεθνή κρίση.

Το τελικό συνολικό δηµόσιο έλλειµµα προβλεπόταν αρχικά
στον προϋπολογισµό περίπου στα 5.000.000.000. Αναθεωρήθηκε
στη συνέχεια σε λιγότερο από 10.000.000.000. Μαζί µε όλα τα
κρυφά χρέη τα οποία καταγράφουµε θα φτάσει, αν δεν ξεπερά-
σει τελικά, τα 30.000.000.000 ευρώ.

Πριν από µερικές εβδοµάδες η προηγούµενη κυβέρνηση δή-
λωνε στην Ευρωπαϊκή Ένωση ότι το έλλειµµα θα είναι 6% του
ΑΕΠ. Η ανεξάρτητη Τράπεζα της Ελλάδος -όχι η σηµερινή Κυ-
βέρνηση- προβλέπει για φέτος το διπλάσιο.

∆ηµόσιο χρέος. Το εξάµηνο ήταν 292. 000.000.000. Θα κλείσει
το χρόνο στα 300.000.000.000, το µεγαλύτερο στην Ευρωπαϊκή
Ένωση ως ποσοστό του ΑΕΠ, το µεγαλύτερο ιστορικά στη χώρα
µας.

Αυτή είναι η κατάσταση, κυρίες και κύριοι. Και µπροστά σε
αυτά τα νούµερα κάνει τεράστια εντύπωση η άνεση κριτικής που
ακούγεται από τέως Υπουργούς και Βουλευτές της Νέας ∆ηµο-
κρατίας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Νέας ∆ηµοκρατίας και τέως
Υπουργοί, είµαστε εδώ εξαιτίας των δικών σας επιλογών. Είµα-
στε εδώ εξαιτίας των δικών σας λαθών. Είµαστε εδώ εξαιτίας των
δικών σας οικονοµικών επιλογών που βόλεψαν κάποιους. Γι’ αυτό
είµαστε σήµερα εδώ. Γι’ αυτό η σηµερινή Κυβέρνηση έχει τέτοια
δυσκολία να αντεπεξέλθει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

Αυτή είναι λοιπόν, η κατάσταση, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
χωρίς υπεκφυγές, χωρίς ψέµατα, χωρίς φτιασιδώµατα αλλά και
χωρίς άλλοθι για να αποφύγουµε τις δεσµεύσεις µας. ∆εσµευ-
τήκαµε προεκλογικά για τη στήριξη της οικονοµίας µε ένα πα-
κέτο 2.500.000.000 ευρώ. Αυτές τις δεσµεύσεις θα τις
τηρήσουµε στο ακέραιο. Γιατί µια οικονοµία σε ύφεση, µε πτώση
του ΑΕΠ µεταξύ 1% και 2% για φέτος χρειάζεται επανεκκίνηση
και γιατί την κρίση δεν µπορούν να την πληρώνουν πάντα οι ίδιοι.

Το πρώτο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών θα αφορά
στη χορήγηση ενός έκτακτου επιδόµατος αλληλεγγύης και η
πρώτη δόση θα καταβληθεί πριν το τέλος του 2009. Είναι η δέ-
σµευσή µας απέναντι στους Έλληνες πολίτες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Επίσης έχουµε δεσµευτεί µε την εισοδηµατική πολιτική του

2010 να δοθούν αυξήσεις πάνω από τον πληθωρισµό σε µισθούς
και συντάξεις και να µην υπάρξει καµµία αύξηση στα τιµολόγια
των ∆ΕΚΟ για τον επόµενο χρόνο. Το είπαµε προεκλογικά, δε-
σµευτήκαµε, θα το κάνουµε πράξη. Είναι στοιχειώδης υποχρέ-
ωση κοινωνικής αλληλεγγύης. Αλλά και κάτι άλλο, είναι και µέσο
για να ανακόψουµε την περαιτέρω βύθιση της ζήτησης και της οι-
κονοµικής δραστηριότητας.

Μαζί µε τα υπόλοιπα σχέδια νόµου για τις πρώτες εκατό µέρες
θα δώσουµε ανάσα και θα βοηθήσουµε την επανεκκίνηση της ελ-
ληνικής οικονοµίας. Μαζί µε τον επαναπροσανατολισµό των
επενδύσεων προς την πράσινη ανάπτυξη θα στηρίξουµε την αλ-
λαγή του παραγωγικού προτύπου της χώρας µας για να αυξή-
σουν την παραγωγικότητα, την ανταγωνιστικότητα που έχει
καταρρεύσει, την ισόρροπη ανάπτυξη σε όλη τη χώρα. Αυτό ση-
µαίνει οικονοµική πολιτική µε επίκεντρο τον πολίτη, το εισόδηµά
του, την ανάπτυξη και τις προοπτικές των πιο αδύναµων σε αυτήν
τη χώρα.

Είναι όµως σαφές ότι παράλληλα πρέπει να ξεκινήσει και µια
σοβαρή, συστηµατική και προ πάντων κοινωνικά δίκαιη προσπά-
θεια βελτίωσης στα δηµόσια οικονοµικά. Το χρειάζεται η χώρα,
το οφείλουµε σε αυτή, θα δουλέψουµε σκληρά και θα το κάνουµε
σε όλα τα Υπουργεία και βέβαια στο Υπουργείο Οικονοµικών του
οποίου έχω εγώ την ευθύνη µαζί µε τον Υφυπουργό Φίλιππο Σα-
χινίδη.

Για να γίνει αυτό θα πρέπει όχι απλώς να µειωθούν δραστικά
οι σπατάλες αλλά και όλες οι δαπάνες που δεν εξυπηρετούν το
δηµόσιο συµφέρον. Όχι φυσικά οι δαπάνες για την παιδεία. Θα
τιµήσουµε την προεκλογική µας δέσµευση. Ο προϋπολογισµός
του 2010 θα έχει αυξηµένα κονδύλια για την παιδεία κατά
1.000.000.000 ευρώ. Όχι βέβαια οι δαπάνες για την υγεία ή για
τη στήριξη της απασχόλησης. Θα προχωρήσουµε στις προσλή-
ψεις νοσηλευτών για τις οποίες έχουµε δεσµευτεί, στη στήριξη
των ασφαλιστικών εισφορών των νέων για να βρουν δουλειά. Θα
γίνουν όµως περικοπές δαπανών και σπατάλης σε όλα τα Υπουρ-
γεία, σε όλο το στενό και ευρύτερο δηµόσιο τοµέα.

Ως Υπουργός Οικονοµικών δεν πρόκειται να υπογράψω αµοι-
βές διοικητών και υψηλόβαθµων διευθυντικών στελεχών που
προκαλούν το δηµόσιο αίσθηµα, µισθούς ανύπαρκτων εντεταλ-
µένων συµβούλων που είναι πολλαπλάσιες του όσο παίρνει ένας
έµπειρος γιατρός του ΕΣΥ. Τα «golden boys» κάθε είδους και
κάθε χρώµατος τελειώνουν εδώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
∆εν πρόκειται να συναινέσουµε σε προκλητικές αµοιβές µελών

διοικητικών συµβουλίων, σε επιτροπές χωρίς αντικείµενο, στη
συνεχιζόµενη λειτουργία φορέων που έχουν αποκλειστικό στόχο
να αµείβονται κάποιοι χωρίς να παράγεται αποτέλεσµα, σε προ-
µήθειες σε εξωπραγµατικές τιµές, σε προνοµιακές σχέσεις που
υποκρύπτουν διαφθορά, σε πελατειακές προσλήψεις στο δηµό-
σιο τοµέα, σε αµφιβόλου σκοπιµότητας ενισχύσεις και επιχορη-
γήσεις. Το χρωστάµε στους Έλληνες πολίτες και θα το κάνουµε.

Και την ίδια στιγµή το ξεκαθαρίζουµε. ∆εν θα υπάρχουν στην
Κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ απλήρωτες καθαρίστριες των 300 ευρώ στα
δηµόσια σχολεία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
∆εν θα υπάρχουν ωροµίσθιοι, συµβασιούχοι και πραγµατικές

υπερωρίες που µένουν µήνες απλήρωτοι. Το δηµόσιο θα τιµά τις
υποχρεώσεις του στην αγορά για πραγµατικά αγαθά και υπηρε-
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σίες και θα απελευθερωθούν έτσι πόροι για την αγορά που δι-
ψάει για ρευστότητα, πόροι για την οικονοµία που έχει ανάγκη
από επενδύσεις σε νέες επενδυτικές δραστηριότητες.

Όλα αυτά ήταν δεσµεύσεις προεκλογικά και το 2010 θα είναι
στις πιστώσεις του προϋπολογισµού. Είναι στοιχειώδεις, αυτο-
νόητες υποχρεώσεις ενός κράτους δικαίου το οποίο έχει τις σω-
στές προτεραιότητες και διασφαλίζει το δηµόσιο συµφέρον.

Για το υπόλοιπο της φετινής χρονιάς, τους τρεις µήνες που
µένουν θα κάνουµε ό,τι µπορούµε για να συγκρατήσουµε τις δα-
πάνες εξασφαλίζοντας όµως ταυτόχρονα τα απαραίτητα κονδύ-
λια για τις υποχρεώσεις µας. Οι συντάξεις θα πληρωθούν, τα
κενά στα σχολεία θα καλυφθούν, οι πιο αδύναµοι θα στηριχθούν,
µε επιπρόσθετο αλλά περιορισµένο δανεισµό πριν το τέλος του
έτους εφόσον χρειαστεί. Γιατί φυσικά το µαξιλάρι για το οποίο
µας µιλούσαν προεκλογικά απλά δεν υπάρχει.

Ξεκινάµε όµως ταυτόχρονα τη µεγάλη προσπάθεια για τη ρι-
ζική αναµόρφωση του τρόπου κατάρτισης και εκτέλεσης του
προϋπολογισµού. Μόνο έτσι θα µπορέσουµε να ελέγξουµε πραγ-
µατικά τη σπατάλη και να ξέρει ο πολίτης πού πάνε τα χρήµατά
του.

Σήµερα έχουµε ένα σύστηµα που απλώς αναπροσαρµόζει στις
περσινές πιστώσεις, χωρίς να εξετάζει πώς ξοδεύτηκαν τα χρή-
µατα και τι ακριβώς αποτέλεσµα παρήγαγαν. Θα φύγουµε από
αυτό το σύστηµα. Θα πάµε σε έναν πολυετή προϋπολογισµό από
µηδενική βάση, όπου οι πιστώσεις συνδέονται µε στόχους και
αποτελέσµατα και θα ελέγχονται όλοι γι’ αυτό. Θα πάµε σε συ-
νεργασία µε την Τράπεζα της Ελλάδος, µετά από ευρεία δια-
βούλευση, αξιοποιώντας την καλύτερη διεθνή και εθνική
εµπειρία. ∆ράσεις σε σωστή κατεύθυνση, που ξεκίνησαν από την
προηγούµενη κυβέρνηση, θα τις συνεχίσουµε. Εµείς δεν µηδενί-
ζουµε. Παράδειγµα, η ενιαία αρχή πληρωµής στο δηµόσιο. Την
ξεκίνησε η προηγούµενη κυβέρνηση, θα προχωρήσει, είναι κρί-
σιµη.

Θα προχωρήσει φυσικά και η προσπάθεια για προϋπολογισµό
προγραµµάτων, αλλά όµως σε σοβαρή βάση, γιατί είναι προφα-
νές ότι δεν µπορεί να ολοκληρωθεί µία παρόµοια τοµή µε πέντε
µόλις υπαλλήλους, γιατί τόσους βρήκαµε στο αρµόδιο τµήµα,
όταν σε γραµµατεία ενός γενικού γραµµατέα υπάρχουν τρεις
υπάλληλοι για να βγάζουν το πρωτόκολλο.

Παράλληλα µε την περιστολή των δαπανών για να µειωθεί το
έλλειµµα, χρειάζεται, όχι απλώς να ανακάµψουν, αλλά να αυξη-
θούν περαιτέρω τα έξοδα του κράτους. ∆ιευκρινίζω: όχι µε νέους
φόρους στη µέση ελληνική οικογένεια, όχι µε λύσεις που εξα-
ντλούνται σε έκτακτες εισφορές,

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
…αλλά µε βαθιές τοµές, συστηµατική δουλειά και διάθεση για

συγκρούσεις όπου χρειαστεί. Και µία γενική αρχή: να αισθάνε-
ται ο πολίτης ότι όλοι πληρώνουν ανάλογα µε τις δυνατότητές
τους και τα πραγµατικά τους εισοδήµατα και τα χρήµατα που δί-
νουν πιάνουν τόπο.

Ξέρουµε ότι τα προβλήµατα είναι διαρθρωτικά και έχουν βα-
θιές ρίζες, απλώς σήµερα έγιναν τόσο έντονα από τις απίστευτα
πελατειακές πρακτικές της προηγούµενης κυβέρνησης. Ας στα-
µατήσουµε, λοιπόν, να κρυβόµαστε πίσω από το δάκτυλό µας.
Πιστεύει κανείς σ’ αυτήν την Αίθουσα ότι είναι µόλις τρεις χιλιά-
δες οι Έλληνες πολίτες µε ετήσια εισοδήµατα ετησίως άνω των
200.000 ευρώ; Γιατί τόσοι είναι αυτοί που δηλώνουν αυτά τα ει-
σοδήµατα. ∆εν γνωρίζουµε όλοι µας ότι υπάρχει προκλητικός
πλούτος γύρω µας που φοροδιαφεύγει; ∆εν ξέρουµε πού βρί-
σκονται τα ακίνητα των off-shores εταιρειών; Σίγουρα δεν είναι
πάντως στη Νίκαια και στο Κερατσίνι. ∆εν γνωρίζουµε ότι η εκτε-
ταµένη συναλλαγή και διαφθορά στους φοροεισπρακτικούς µη-
χανισµούς διαλύει κάθε έννοια δικαιοσύνης και εµπιστοσύνης
ανάµεσα στο συνεπή φορολογούµενο και στο κράτος; Τα ξέ-
ρουµε όλοι όλα αυτά. Απλώς η προηγούµενη κυβέρνηση δεν
µπόρεσε να τα αγγίξει. Και δεν το έκανε, γιατί ήταν όµηρος συµ-
φερόντων. Εµείς θα τολµήσουµε.

Για το υπόλοιπο αυτής της χρονιάς θα καταβάλλουµε µία µε-
γάλη προσπάθεια κάλυψης της υστέρησης των εσόδων του δη-
µοσίου, διορθώνοντας αδικίες, λάθη και παραλείψεις σε µέτρα
που παραλάβαµε, ενεργοποιώντας τον υπάρχοντα ελεγκτικό και

εισπρακτικό φορολογικό µηχανισµό, παρά τις δυσκολίες στη λει-
τουργία του. Ξεκινήσαµε ήδη µε δικαιοσύνη όµως, επικεντρώνο-
ντας στα πραγµατικά προβλήµατα και µε επίγνωση της δύσκολης
οικονοµικής κατάστασης.

Οι ανείσπρακτοι φόροι, για τους οποίους µιλήσαµε προεκλο-
γικά, θα ελεγχθούν. Στόχος µας, να µη χαθεί ούτε 1 ευρώ από
αυτά που µπορεί το δηµόσιο να εισπράξει. Θα κυρώσουµε άµεσα
διεθνείς και διµερείς συµβάσεις, προκειµένου να καταπολεµάται
η απάτη σε φορολογικά και τελωνειακά θέµατα, για να µπορούµε
να εντοπίζουµε φορολογητέο εισόδηµα που σήµερα διαφεύγει.

Θα αναδιοργανώσουµε εκ βάθρων και θα θωρακίσουµε θε-
σµικά το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους, ένα θεσµό που η κυ-
βέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας καταρράκωσε στη θλιβερή
υπόθεση των ανταλλαγών της λιµνοθάλασσας Βιστωνίδας µε δη-
µόσια περιουσία, αλλά και σε άλλες υποθέσεις.

Ξεκινάµε όµως άµεσα και τη δηµόσια διαβούλευση για το νέο
φορολογικό πλαίσιο που θα φέρουµε προς ψήφιση στη Βουλή
τους πρώτους µήνες του 2010, ένα πλαίσιο για ένα πιο δίκαιο,
σύγχρονο και αποδοτικό σύστηµα φορολογίας µε ριζικές αλλα-
γές στη φορολόγηση εισοδήµατος φυσικών και νοµικών προσώ-
πων, στη φορολόγηση της περιουσίας, αλλά και στους
ελεγκτικούς µηχανισµούς.

Από τις επόµενες εβδοµάδες θα µπορούν πολίτες και φορείς
να διατυπώνουν προτάσεις στο διαδίκτυο, προτάσεις που θα
ενταχθούν στην οργανωµένη κοινωνική διαβούλευση. Στόχος
µας, το νέο πλαίσιο να εµπεδώνει την εµπιστοσύνη του πολίτη
στη φορολογική δικαιοσύνη και στην αποτελεσµατικότητα µε βα-
σικές αρχές, αυτές που αναπτύχθηκαν στο κυβερνητικό µας πρό-
γραµµα.

Θέλουµε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ένα φορολογικό σύ-
στηµα που κύριος στόχος του δεν είναι η εκ των υστέρων τιµω-
ρία, αλλά η διευκόλυνση της συνέπειας και της συµµόρφωσης
µε κίνητρα. Θέλουµε ένα φορολογικό σύστηµα σταθερό που θα
υποστηρίζεται από θεσµούς και ικανά και έντιµα στελέχη που
εκτελούν έργο µε συνέπεια. Υπάρχουν πολλά τέτοια, θα τα βοη-
θήσουµε να κάνουν τη δουλειά τους σωστά. Μόνο έτσι θα εµπι-
στευτούν οι πολίτες, οι επιχειρηµατίες και οι επενδυτές το
κράτος και την οικονοµία µας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από το αυριανό Συµβούλιο των
Υπουργών Οικονοµικών της Ευρωπαϊκής Ένωσης ξεκινά τις επό-
µενες εβδοµάδες και µήνες µία δύσκολη διαπραγµάτευση.
Έχουµε να αντιµετωπίσουµε την καχυποψία, θα έλεγα, την ανυ-
ποληψία, στην οποία έχει περιέλθει, δυστυχώς, η Ελλάδα διε-
θνώς. Και πριν προβούν σε νουθεσίες, θα παρακαλούσα τους
Βουλευτές και τέως Υπουργούς της Νέας ∆ηµοκρατίας να ανα-
λογιστούν τις ευθύνες τους για τη σηµερινή κατάσταση. Σε
αυτήν τη συζήτηση δεν προσερχόµαστε ως απολογητές, δεν
πάµε για να ζητήσουµε απλώς µία παράταση, πάµε για να εκθέ-
σουµε το δικό µας σχέδιο για την οικονοµική ανάκαµψη, για το
συµµάζεµα των δηµοσίων οικονοµικών και τη νέα αναπτυξιακή
πορεία της χώρας -το σχέδιο για το οποίο έχουµε λάβει καθαρή
εντολή από τους Έλληνες πολίτες- πάµε µε καθαρούς λογαρια-
σµούς. Θα είναι η πρώτη µας σφραγίδα στην ανάκτηση της χα-
µένης εµπιστοσύνης µε δείγµα γραφής την ανεξαρτητοποίηση
της Εθνικής Στατιστικής Υπηρεσίας, για να φύγουν επιτέλους τα
στατιστικά στοιχεία από κάθε προσπάθεια µικροκοµµατικής εκ-
µετάλλευσης. Πάµε µε σαφείς στόχους και µέτρα για τη στήριξη
της οικονοµικής δραστηριότητας, µε τα µέτρα στήριξης τα οποία
έχουµε δεσµευτεί απέναντι στους Έλληνες πολίτες, για το συµ-
µάζεµα των δηµοσίων οικονοµικών, µε µείωση του ελλείµµατος
σε µονοψήφιο ποσοστό του ΑΕΠ το 2010 και σταδιακή αποκλι-
µάκωση στη συνέχεια, σε µία περίοδο τριών µε τέσσερα χρόνια,
µε προσαρµογές όχι έκτακτου, αλλά µόνιµου και διαρθρωτικού
χαρακτήρα ισόρροπα από την πλευρά των δαπανών και των εσό-
δων. Πάµε για σηµαντικές διαρθρωτικές αλλαγές που βελτιώ-
νουν τη λειτουργία της οικονοµίας, των αγορών που
αντιµετωπίζουν χρόνια προβλήµατα και παθογένειες, αντί να τα
κρύβουν κάτω από το χαλί.

Έτσι, θα συντάξουµε τους επόµενους µήνες και το νέο πρό-
γραµµα σταθερότητας που θα καταθέσουµε στην Ευρωπαϊκή
Επιτροπή, το οποίο φυσικά, και πριν το καταθέσουµε, θα το φέ-
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ρουµε στη Βουλή για συζήτηση. Ας µην ανησυχεί ο Πρόεδρος
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ.

Έχουµε, κυρίες και κύριοι, πολλή δουλειά µπροστά µας. Το ξέ-
ρουµε, θα αντιµετωπίσουµε δυσκολίες, αλλά κάθε κρίση, κάθε
δυσκολία είναι και ευκαιρία για υπερβάσεις. ∆εν ξεχνάµε ποτέ
ότι οι πολίτες ψήφισαν για αλλαγή, όχι απλώς αλλαγή κυβέρνη-
σης, αλλαγή νοοτροπίας, αλλαγή πορείας, αλλαγή πολιτικών.
Μας ζήτησαν να κάνουµε υπερβάσεις. Θα τις κάνουµε, τους το
χρωστάµε και θα τα καταφέρουµε γιατί θα έχουµε την κοινωνία
µαζί µας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Θα ολοκληρώσουµε,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως πάντα….

ΠΑΝΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το
λόγο, έχουµε δικαίωµα δευτερολογίας.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σας παρακαλώ, κύριε
Παναγιωτόπουλε, νωρίτερα έπρεπε να κάνετε χρήση.

ΠΑΝΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ο Κανονισµός µάς δίνει το δι-
καίωµα δευτερολογίας.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σας παρακαλώ να κα-
θίσετε κάτω. Θα ολοκληρωθεί η συζήτηση…

ΠΑΝΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν µπορούµε να ακούµε
αστήρικτες και ανιστόρητες καταγγελίες. Να υποδύονται ορι-
σµένοι το δηµόσιο κατήγορο και να ξεχνούν ότι το ΠΑΣΟΚ κυ-
βέρνησε είκοσι χρόνια και δεν προήλθε από παρθενογένεση.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Παναγιωτό-
πουλε, έχετε δικαίωµα να δηµιουργήσετε µία εντύπωση εδώ,
αλλά θα σας παρακαλέσω να καθίσετε κάτω.

ΠΑΝΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Μην παριστάνετε ότι δεν γνω-
ρίζετε τίποτε για το έγκληµα. Αρκετά ακούσαµε.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Θα σας παρακαλέσω,
κύριε Παναγιωτόπουλε, να καθίσετε κάτω και να σεβαστείτε, όχι
µόνο τον Κανονισµό, αλλά και τις διαδικασίες που ισχύουν επί
δεκαετίες σ’ αυτήν την Αίθουσα, όταν γίνεται συζήτηση επί των
Προγραµµατικών ∆ηλώσεων.

ΠΑΝΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν δευτερολογεί ο Αρχηγός
του κόµµατος. Είµαι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και θα µου
δώσετε το λόγο για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Καθίστε κάτω, κύριε
Παναγιωτόπουλε. Σας παρακαλώ!

Ολοκληρώνουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι…
ΠΑΝΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Σας παρακαλώ να µου δώσετε

ένα λεπτό…
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Παναγιωτό-

πουλε, θα σας παρακαλέσω να καθίσετε κάτω.
ΠΑΝΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Πριν ακούσουµε τον Πρωθυ-

πουργό, επειδή δεν δευτερολογεί ο Αρχηγός του κόµµατος,
έχουµε δικαίωµα δευτερολογίας.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Καθίστε κάτω, κύριε
Παναγιωτόπουλε, για να ακούσετε τι λέω!

ΠΑΝΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ακούµε τόση ώρα χωρίς να
αντιδρά κανένας. ∆εν µπορεί να µείνουν αναπάντητα αυτά που
ειπώθηκαν. Θα ακούσετε την αλήθεια.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ο Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας και πρώην Πρωθυπουργός κ. Καραµανλής µε ει-
δοποίησε σήµερα το πρωί διά του Γραµµατέα της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδος ότι δεν θα δευτερολογήσει.

ΠΑΝΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Έχουµε δικαίωµα δευτερο-
λογίας.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Αν θέλατε να ασκήσετε
το δικαίωµα της δευτερολογίας, σας έδωσα το λόγο, όπως θυ-
µάστε, νωρίς. Θα είχατε τη δυνατότητα µετά τις τοποθετήσεις
Υπουργών να ζητήσετε το λόγο για δευτερολογία, ακόµη και
µετά την οµιλία του Αντιπροέδρου της Κυβέρνησης. Γνωρίζετε
όµως πολύ καλά ότι πάντα η διαδικασία της τριήµερης συζήτη-
σης επί των Προγραµµατικών ∆ηλώσεων ολοκληρώνεται αυτήν
την ώρα µε τη δευτερολογία του Πρωθυπουργού.

Το λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Γεώργιος Πα-
πανδρέου.

(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ χειροκροτούν ζωηρά και πα-

ρατεταµένα)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι,
Τόσο οι συνάδελφοι Βουλευτές όσο και οι πολίτες είχαν επί

τρεις ηµέρες την ευκαιρία να ακούσουν τις Προγραµµατικές ∆η-
λώσεις της Κυβέρνησης, των Υπουργών, καθώς βεβαίως και
όλων των κοµµάτων του Κοινοβουλίου.

Θα ήθελα να ευχηθώ καλή και γόνιµη θητεία σε όλους τους
νέους Βουλευτές, από όλες τις πτέρυγες του Κοινοβουλίου και
µε την ευκαιρία αυτή να συγχαρώ όλους τους Υπουργούς, αλλά
κυρίως τους νέους Υπουργούς για την επιτυχή πρώτη τους πα-
ρουσία στη Βουλή.

∆έχοµαι τους θετικούς λόγους που ακούστηκαν για συναίνεση
και στήριξη σε µεγάλα και κρίσιµα θέµατα από τη Νέα ∆ηµο-
κρατία. Και θέλω να τους δεχθώ ως ειλικρινείς. Θέλω να θυµίσω
τη δική µας στήριξη και συµµετοχή τόσο στα εθνικά θέµατα, στο
διάλογο για την παιδεία, αλλά και στον αγώνα µας για τη διαφά-
νεια, έστω και αν δεν έγιναν οι προτάσεις µας ποτέ αποδεκτές
από την Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας σε ό,τι αφορούσε το
θέµα της διαφάνειας.

Χαίροµαι πάντως για το ότι δέχθηκαν στην πράξη µία µεγάλη
δηµοκρατική τοµή στην πολιτική µας ζωή, που έφερε το ΠΑΣΟΚ,
που είναι η εκλογή του Αρχηγού της Νέας ∆ηµοκρατίας από την
ευρεία βάση των ψηφοφόρων σας.

Επισηµαίνω την τοποθέτηση του ΣΥΡΙΖΑ για άσκηση προ-
γραµµατικής αντιπολίτευσης και υπενθυµίζω την πάγια θέση µας
για προγραµµατικές συγκλίσεις.

Αξιοπερίεργη είναι η στάση του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδος, που µε το «καληµέρα» εξήγγειλε τόσες κινητοποιήσεις
όσες δεν έκανε τα τελευταία πέντε χρόνια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
Μακάρι το πρόβληµα της χώρας µας να ήταν µόνο η διεθνής

οικονοµική συγκυρία. Τότε δεν θα είχαµε παρά να πάρουµε,
όπως οι περισσότερες ανεπτυγµένες και αναδυόµενες χώρες,
µέτρα Κεϋνσιανά, µέτρα προοδευτικά, µε παρέµβαση του κρά-
τους, µε δηµόσιες επενδύσεις δηλαδή, µέτρα για την τόνωση της
πραγµατικής µας οικονοµίας.

Αυτό µεγαλώνει µεν το έλλειµµα και το χρέος της χώρας, αλλά
παράλληλα συγκρατεί την ύφεση σε ανεκτά επίπεδα. Αυτό κι έκα-
ναν, όπως σας είπα, οι περισσότερες χώρες, γι’ αυτό και τα ελ-
λείµµατά τους έχουν αυξηθεί. Από τις Ηνωµένες Πολιτείες µέχρι
τη Γερµανία, από την Κίνα µέχρι τη Γαλλία, από την Ισπανία µέχρι
το Ηνωµένο Βασίλειο.

Το έκαναν είτε δανειζόµενοι είτε αξιοποιώντας το απόθεµα
τους όπως έκανε η Κίνα. Όταν συναντήθηκα στο Πεκίνο µε τον
Πρόεδρο Χου Ζιντάο, µου µιλούσε για τόνωση της οικονοµίας µε
δηµόσιες επενδύσεις που θα αύξαναν το ρυθµό ανάπτυξης από
το 4%-5% σε 9% φέτος, µε έµφαση µάλιστα στην πράσινη τε-
χνολογία και ενέργεια.

Αλλά ακόµα και οι κυβερνήσεις που ασπάζονται νεοφιλελεύ-
θερες θεωρίες, αναγκάστηκαν να καταπιούν τη γλώσσα τους και
να ασπαστούν την ανάγκη µίας κρατικής παρέµβασης για την
αποτροπή της ύφεσης. Εµείς εδώ τι κάναµε: Πρώτον, δεν υπήρξε
πρόγραµµα τόνωσης της αγοράς και της πραγµατικής οικονο-
µίας. Αντιθέτως, στη χώρα µας µειώθηκαν οι δηµόσιες επενδύ-
σεις.

Παίρνω παράδειγµα το πώς βοηθήθηκαν οι Τράπεζες. Τακτο-
ποίησαν αυτοί τους λογαριασµούς τους και τους Ισολογισµούς
τους, αλλά δεν στηρίχθηκαν οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Μά-
λιστα πολλές Τράπεζες βρήκαν την ευκαιρία µε την κρίση στην
αγορά να επιβάλουν δυσµενέστερους όρους στις δανειακές υπο-
χρεώσεις πολλών, επιβαρύνοντας ακόµα περισσότερο τη µικρή
και µεσαία επιχείρηση στη χώρα µας.

Άρα, όχι µόνο τόνωση δεν είχαµε, αλλά και επιβάρυνση για
πολλούς κλάδους της οικονοµίας. Επιβάρυνση, που βαθαίνει την
ύφεση αλλά και οξύνει προβλήµατα, όπως τις εργασιακές σχέ-
σεις, την ανεργία, τις ακάλυπτες επιταγές, το κλείσιµο επιχειρή-
σεων, τη φτώχεια, την ανασφάλεια του εργαζόµενου, το
εισόδηµα της µεσαίας τάξης.

Η δε έλλειψη τόνωσης της πραγµατικής οικονοµίας στέγνωσε
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την αγορά και έφερε έναν φαύλο κύκλο έλλειψης εσόδων στον
κρατικό κορβανά. Αυτό µε τη σειρά του διόγκωσε ακόµα περισ-
σότερο το έλλειµµα του Προϋπολογισµού.

∆υστυχώς, αυτά που περιγράφω δεν είναι παρά στοιχειώδεις
οικονοµικές αλήθειες που βγήκαν από την εµπειρία του µεγάλου
κράχ του 1929 και υιοθετήθηκαν έστω και δειλά σήµερα από τη
νεοσυντήρηση σήµερα σε όλον τον κόσµο.

Αυτή είναι όµως µόνο η µία όψη του νοµίσµατος. Γιατί όχι µόνο
δεν είχαµε ένα πρόγραµµα προσωρινής τόνωσης της οικονοµίας
µας, αλλά παράλληλα δανειζόµασταν και χρεώναµε το κράτος
µε ιλιγγιώδη ποσά.

Παραλάβατε χρέος του κράτους στα 160 δισεκατοµµύρια
ευρώ το 2004 και παραδίδετε, και θα φτάσει ως το τέλος του
2009, πιθανόν πάνω από 300 δισεκατοµµύρια ευρώ. Με άλλα
λόγια, διπλασιάσατε το ιστορικό χρέος της χώρας µόλις σε έξι
χρόνια.

Άρα, λεφτά υπήρχαν. Λεφτά από δανεισµό. Λεφτά από το
ΕΣΠΑ, ακίνητη περιουσία του ∆ηµοσίου, κερδοφόρες επιχειρή-
σεις του ∆ηµοσίου, όπως ο ΟΤΕ. Το ερώτηµα λοιπόν δεν ήταν
και δεν είναι εάν υπήρχαν λεφτά, αλλά πού πήγαν τα λεφτά!

Γιατί ακούω συνέχεια ότι πρέπει να µην είµαστε ευχάριστοι,
αλλά να γίνουµε δυσάρεστοι και άρα υπεύθυνοι. Να πάρουµε,
ακούω, σκληρά µέτρα. Σκληρά µέτρα για ποιους; Να παγώσουµε
τους µισθούς και τις συντάξεις των εργαζοµένων; Θα λύσουν το
πρόβληµά µας τα 500 εκατοµµύρια ευρώ που θα εξοικονοµή-
σουµε από τους µισθωτούς και συνταξιούχους;

Θα τονώσει την οικονοµία µας η αφαίρεση και άλλου εισοδή-
µατος από τα πιο αδύναµα στρώµατα της ελληνικής κοινωνίας;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Ζητάτε να πληρώσουν τα πιο ευάλωτα στρώµατα της ελληνι-

κής κοινωνίας την διεθνή ύφεση, αλλά και την ευνοιοκρατία των
τελευταίων ετών;

Το λέω αυτό, διότι το ερώτηµα δεν είναι αν θα είµαστε δυσά-
ρεστοι ή ευχάριστοι, αλλά δυσάρεστοι για ποιους και ευχάριστοι
για ποιους: Γιατί αυτό που κάνατε εσείς, ήταν να είστε πολύ ευ-
χάριστοι στους εκλεκτούς σας, «ηµέτερους» και φίλους, και πολύ
δυσάρεστοι στον άνθρωπο του µόχθου και της παραγωγής.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Μερικά απλά παραδείγµατα: ∆ηµιουργήθηκαν 700 νέες δηµό-

σιες Υπηρεσίες επί των ηµερών σας, καθώς και 470 νέες αµει-
βόµενες Επιτροπές αµφίβολης χρησιµότητας. Ετήσια
επιβάρυνση του Προϋπολογισµού: 230 εκατοµµύρια ευρώ.

Ο Πρόεδρος και ∆ιευθύνων Σύµβουλος της ∆ΕΗ έφτασε να
έχει ετήσιες αµοιβές 300.000 ευρώ και επιπλέον 100 χιλιάδες
µπόνους, µε µηνιαίες αποδοχές πάνω από 33 χιλιάδες ευρώ. Ο
Πρόεδρος και ∆ιευθύνων Σύµβουλος της ΕΡΤ έχει ετήσιες αµοι-
βές 347.000 ευρώ, πάνω από 28 χιλιάδες ευρώ το µήνα.

Το παράδειγµα της ΛΑΡΚΟ, που οδηγήθηκε σε απαξίωση και
µεγαλύτερα ελλείµµατα: Στην Εταιρεία αυτή το 2004 τα διευθυ-
ντικά στελέχη ήταν 14. Μετά από το 2004 υπερτριπλασιάστηκαν
και έφτασαν τον αριθµό 52, µε αµοιβές που κυµαίνονται από 6 χι-
λιάδες µέχρι 10 χιλιάδες ευρώ το µήνα.

Και ένα ακόµα παράδειγµα: Ο Πρόεδρος και ∆ιευθύνων Σύµ-
βουλος του ΟΠΑΠ είχε ετήσιες αµοιβές 500 χιλιάδες ευρώ, πε-
ρίπου 1400 ευρώ την ηµέρα.

Τι θα πούµε στο νέο επιστήµονα που δουλεύει ανασφάλιστος
µε «STAGE» για 500 ευρώ το µήνα ή στον ιδιωτικό υπάλληλο των
700 ευρώ και των απλήρωτων υπερωριών;

Αυτή είναι η υπευθυνότητα;
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

Αυτή είναι η υπευθυνότητα απέναντι στον Έλληνα πολίτη, στο
νέο άνθρωπο, στον άνεργο; ∆εν θα µας αµφισβητήσουν; ∆εν θα
µας απορρίψουν; ∆εν θα τους απογοητεύσουµε;

Αυτά είναι µερικά µόνο παραδείγµατα, µιας πολιτικής που µε-
τέφερε τεράστιο πλούτο από τα φτωχότερα και µεσαία στρώ-
µατα της χώρας µας, σε λίγους και «ηµέτερους».

∆ιότι σε αυτά χρειάζεται να προσθέσει κανείς τις χαριστικές
φορολογικές ρυθµίσεις σε µεγαλοµετόχους, τα δώρα σε Τράπε-
ζες όπου χαρίστηκαν οι υποχρεώσεις τους στα ασφαλιστικά Τα-
µεία, τα δώρα στη φαρµακοβιοµηχανία µε τα υπερκέρδη που
φορτώνουν ελλείµµατα στα νοσοκοµεία, την επιπλέον φορολό-

γηση του πολίτη µε τους έµµεσους φόρους, τις συνεχείς πελα-
τειακές πολιτικές από τις προσλήψεις, µέχρι τα δηµόσια έργα και
τις προµήθειες, την κακοδιαχείριση του ΕΣΠΑ, αλλά και την εκτε-
ταµένη διαφθορά και ατιµωρησία που πήγαζε από ψηλά στην κυ-
βέρνηση.

Οι δικοί µας στόχοι, η φιλοσοφία µας και το πρόγραµµά µας
γυρίζουν σελίδα στον τόπο, στη διαχείριση της χώρας, του κρά-
τους, της οικονοµίας. Θέλουµε να είµαστε και θα είµαστε απο-
τελεσµατικοί και δίκαιοι.

Πρώτον, να τονώσουµε άµεσα την αγορά µε τα µέτρα τα οποία
έχουµε περιγράψει.

∆εύτερον, το νοικοκύρεµα του κράτους, µε αποφασιστικά
µέτρα καταπολέµησης της σπατάλης, της πελατειακής αντίλη-
ψης, της διαφθοράς. Με σωστή και χρηστή αξιοποίηση του πλού-
του και της περιουσίας του Ελληνικού λαού. Με σηµαντικές
θεσµικές αλλαγές υπέρ του πολίτη και της διαφάνειας, για την
κατάργηση της γραφειοκρατίας και της διαφθοράς, που εµπο-
δίζουν και την ιδιωτική και την ξένη επένδυση στη χώρα µας.

Τρίτον, µε επένδυση στην ανάπτυξη και µάλιστα σε εκείνη που
σπάει την εξάρτησή µας από το τσιµέντο και τα καταναλωτικά
δάνεια και µας πάει σε µία νέα κατεύθυνση της πράσινης ανά-
πτυξης. Σε ένα νέο πρότυπο προϊόντων, από το χωράφι µέχρι τον
τουρισµό, που εγγυάται την ελληνική ταυτότητα, την εργασία για
τους νέους, την επένδυση σε παιδεία, σιγουριά και πρόνοια για
τον πολίτη, µε καινοτοµία και ελληνικό πολιτισµό. Όλα αυτά µαζί
δηµιουργούν υπεραξία στα προϊόντα µας, ανταγωνιστικότητα
στην οικονοµία µας και ποιότητα στη ζωή και στο χωριό και στην
πόλη.

Τέταρτον, µια οικονοµία που αναπτύσσεται και αναδιανέµει δί-
καια τον πλούτο, όπου η δίκαιη αυτή αναδιανοµή θα συµβάλει
και ουσιαστικά στη συνεχή τόνωση και ευρωστία της αγοράς.
∆ιότι ένα βασικό µήνυµα από την πρόσφατη κρίση του καπιταλι-
σµού, ήταν η τεράστια ανισότητα στα εισοδήµατα που οδήγησε
στον υπερδανεισµό και τελικά στο µεγάλο οικονοµικό κραχ τον
περασµένο Σεπτέµβρη.

Η πρότασή µας και προς την Ευρωπαϊκή Ένωση και προς τις
διεθνείς αγορές είναι ότι η Ελλάδα χρειάζεται και την άµεση τό-
νωση της οικονοµίας, καθώς και το άµεσο αλλά και µεσοπρόθε-
σµο και συστηµατικό νοικοκύρεµα του κράτους και της
πολιτείας, για να µπορέσουµε να επενδύσουµε αναπτυξιακά. ∆ε-
σµευόµαστε και για τα δύο. Αυτό θα διαπραγµατευθούµε στην
Ευρωπαϊκή Ένωση τις επόµενες εβδοµάδες. Το θεωρούµε και
ρεαλιστικό και εφικτό και αυτονόητο.

Και απαντώ και στις αιτιάσεις της άλλης Αριστεράς, που κα-
ταγγέλλουν το διεθνές οικονοµικό σύστηµα. Εγώ όχι µόνο θα
συµφωνήσω, αλλά και ως Πρόεδρος της Σοσιαλιστικής ∆ιε-
θνούς, έχω κάνει σκληρή κριτική στο διεθνές χρηµατοπιστωτικό
σύστηµα, αλλά και στο πολιτικό σύστηµα διακυβέρνησης του
πλανήτη µας, που επιτρέπει τη συγκέντρωση τόσης εξουσίας,
ώστε να αιχµαλωτίζονται οι δηµοκρατικοί θεσµοί, παίρνοντας
έτσι αποφάσεις µε αδιαφάνεια και εις βάρος του δηµοσίου συµ-
φέροντος τόσων λαών.

Όµως αύριο που θα διαπραγµατεύοµαι στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και στο Συµβούλιο Κορυφής, ίσως να τους προβληµα-
τίσω µε την κριτική µου, ίσως ακόµα και να πείσω µερικούς από
αυτούς τους συντηρητικούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ότι το Μά-
αστριχτ έχει πολλά προβλήµατα, έχει ήδη αυτοακυρωθεί, αφού
ο στόχος ήταν να περιορίσει τον πληθωρισµό σε εποχές παχιών
αγελάδων, ενώ σήµερα έχουµε ύφεση.

Αλλά µην ξεχνάτε ότι εκεί πηγαίνω πρωτίστως για να προα-
σπίσω τα συµφέροντα του Έλληνα πολίτη, να προασπίσω την
αξιοπιστία της Ελλάδας και εκεί περιµένουν πράξεις. Περιµένουν
πράξεις και όχι θεωρίες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Για να το πω απλά, λαϊκά, για να το καταλάβουµε όλοι: Έρχε-

ται ένας πολύ καλός σου φίλος και σου ζητά δανεικά. Του δίνεις
µια φορά, του δίνεις δυο φορές, του δίνεις τρεις φορές. Όταν
έλθει την τέταρτη φορά µε πολλές δικαιολογίες για το πώς δεν
τα βγάζει πέρα, ξέρεις τι του λες; «Γιατί να σου δώσω και άλλα
χρήµατα; Για να τα ξαναπαίξεις στα χαρτιά; Για να τα ξαναχά-
σεις στη ρουλέτα; Για να κερνάς τους φίλους σου; Κοίταξε επι-
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τέλους την οικογένειά σου, νοικοκύρεψε τα οικονοµικά σου και
µετά τα λέµε».

Αυτά θα ακούσουµε, αυτά θα µας πουν, κύριοι της Νέας ∆η-
µοκρατίας. Και αν ήµασταν εκτεθειµένοι στις παγκόσµιες αγο-
ρές που δεν έχουν φίλους, χωρίς το «µαξιλάρι» της Ευρωπαϊκής
Ένωσης που επιδεικνύει µια στοιχειώδη αλληλεγγύη, καταλα-
βαίνετε πού θα βρισκόµασταν σήµερα.

Ναι, να αλλάξουµε την Ευρώπη. Σύµφωνοι. Αλλά µόνο µία
αξιόπιστη Ελλάδα, µία ισχυρή Ελλάδα µπορεί ξανά να παίξει
αυτό το ρόλο.

Αυτή την Ελλάδα θα φτιάξουµε, αυτή την Ελλάδα, µε κύρος.
∆ιότι η Ελλάδα τα τελευταία χρόνια έχει χάσει κάθε ίχνος αξιο-

πιστίας στο εξωτερικό. Έχουµε χάσει κάθε ίχνος αξιοπιστίας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

Αυτό για το οποίο δεσµεύοµαι, είναι να αξιοποιήσω ως Πρω-
θυπουργός της χώρας, της πατρίδας µας, το απόθεµα αξιοπι-
στίας που δηµιουργήσαµε διεθνώς, µε τη συµµετοχή στην ΟΝΕ,
την παρουσία µας στα Βαλκάνια, την ένταξη της Κύπρου στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, τη νέα πορεία της Τουρκίας προς την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, τους Ολυµπιακούς Αγώνες του 2004.

Για να µπορέσουµε πρωτίστως να αποφύγουµε όχι µόνο τις
δυσµενείς για µας, κρίσεις, αλλά και αποφάσεις που θα µπο-
ρούσαν να πάρουν δυσµενείς αποφάσεις όπως η επιτήρηση, πε-
ριορίζοντας έτσι κυριαρχικά µας δικαιώµατα –διότι αυτό ακριβώς
είναι η επιτήρηση- για το πώς εµείς θα αποφασίζουµε για την οι-
κονοµία µας.

Και αυτό το λέω, διότι δεν θα επιτρέψω να αδικηθεί από την
κρίση που ζούµε σήµερα στην Ελλάδα, µια κρίση πολύ βαθύτερη
από την οικονοµική, µια κρίση αξιών, θεσµών και διακυβέρνησης
ο µέσος Έλληνας, η ελληνική οικογένεια, ο αδύναµος αλλά και ο
νέος και δηµιουργικός άνθρωπος.

Γι’ αυτό θα προστατέψουµε το εισόδηµα και τα δικαιώµατα
των πολιτών µας, αλλά και παράλληλα θα χρειαστεί να βάλουµε
και τάξη, να νοικοκυρέψουµε τη χώρα µας, να την κάνουµε ευ-
νοµούµενη πολιτεία, όπως µας αξίζει. Να συγκρουστούµε µε
αντιλήψεις, µε πρακτικές πολλών ετών, αν όχι και γενεών.

Μπαίνω µπροστά. Αλλά δεν θα τα καταφέρω µόνος µου, ούτε
θα τα καταφέρουν µόνοι τους οι 15 Υπουργοί, ούτε και µόνοι
τους οι 160 βουλευτές της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας. Θα τα
καταφέρουµε µόνο όταν αναλάβουµε όλοι µαζί τις ευθύνες µας.

∆εν ζητώ την ανοχή, ζητώ τη συµµετοχή και την ευθύνη όλων
µας.

Αύριο θα καλέσω όλους τους Έλληνες να είµαστε συνεπείς µε
τις φορολογικές µας δηλώσεις, διαφορετικά, η πατρίδα µας θα
χρεοκοπήσει.

Εσείς διαλύσατε το Σ∆ΟΕ.
Αλλά για να είναι ο Έλληνας συνεπής και µάλιστα περήφανος

που πληρώνει φόρο, πρέπει να αισθάνεται ότι το φορολογικό σύ-
στηµα είναι δίκαιο, ότι ο πλούτος αναδιανέµεται δίκαια. Να ξέρει
επίσης, ότι κάθε ευρώ το οποίο πληρώνει πιάνει τόπο, ότι πάει
σε καλύτερη παιδεία, υγεία, περιβάλλον, στην περιφερειακή ανά-
πτυξη. Να ξέρει ότι θα τον σέβεται το κράτος, θα τον σέβεται ο
δηµόσιος υπάλληλος, ότι αν είναι συνεπής µε τις δικές του υπο-
χρεώσεις, δεν θα έχει µπλεξίµατα µε την Εφορία ή συναλλαγές
κάτω από το τραπέζι.

Για να ζητήσουµε –το ξέρω καλά- από κάθε Έλληνα και Ελλη-
νίδα τη συµµετοχή και την ευθύνη, πρέπει πρώτα απ’ όλα να το
δείξουµε εµείς, η ηγεσία του τόπου. ∆εν µπορεί να πληρώνει ο
πολίτης τους φόρους του και να βλέπει Υπουργούς, να φτιά-
χνουν off shore για να αποφύγουν τους δικούς τους φόρους
προς το ελληνικό κράτος.

∆εν µπορεί να βλέπει την ακίνητη περιουσία του κράτους ή τα
λεφτά των ασφαλιστικών Ταµείων να γίνονται αντικείµενο πλου-
τισµού πολιτικών, ή να παραµένουν ανεξιχνίαστες και ατιµώρη-
τες υποθέσεις διαφθοράς.

Τέλος στο κράτος-λάφυρο του κόµµατος που κερδίζει τις
εκλογές.

Γι’ αυτόν το λόγο πήραµε και από την πρώτη στιγµή µέτρα.
Μέτρα για τη διαφάνεια, µέτρα για την αξιοκρατία, µέτρα για την
περικοπή της σπατάλης.

Και θα συνεχίσουµε, για να βάλουµε επιτέλους τάξη σε αυτό

το Κράτος, διασφαλίζοντας το αίσθηµα δικαίου του πολίτη.
Θα έχουµε δυσκολίες, δεν το αµφισβητώ. Αλλά είµαι αισιόδο-

ξος. Είµαι αισιόδοξος, γιατί ξέρω τις τεράστιες δυνατότητες που
κρύβει µέσα του κάθε Έλληνας και κάθε Ελληνίδα.

Με τα πρώτα µέτρα µας, στέλνουµε κι ένα ακόµα µήνυµα: το
µήνυµα ότι µπορούµε. ∆εν µας λείπει τίποτα. Και ξέρω ότι ο Έλ-
ληνας, όταν δει µία φιλότιµη προσπάθεια, θα φιλοτιµηθεί και θα
συµβάλει και ουσιαστικά, µε µία προϋπόθεση: να ξαναπιστέ-
ψουµε στον εαυτό µας. Να ξαναπιστέψουν η Ελληνίδα και ο Έλ-
ληνας στον εαυτό τους. Να πιστέψει ο νέος στον εαυτό του. Να
πιστέψουµε όλοι µας ξανά στην Ελλάδα. Τότε θα τα καταφέ-
ρουµε. Τότε θα ξαναβρούµε την αξιοπρέπειά µας, την περηφά-
νια µας, την ενότητα της ψυχής µας.

Αυτό θα γίνει όταν ο πολίτης ξέρει ότι η Πολιτεία προστατεύει
αρχές, αξίες, αλλά και τα δικά του δικαιώµατα: διαφάνεια, αξιο-
κρατία, λογοδοσία, αξιολόγηση, αλληλεγγύη, συµµετοχή και δια-
βούλευση. Προστασία δικαιωµάτων, όχι προστασία ισχυρών.

Τότε θα µπορούµε να λύσουµε και τα πιο δύσκολα προβλή-
µατα. ∆ιότι ναι, εµείς οι Έλληνες έχουµε και απόθεµα ψυχής,
απόθεµα γνώσης, απόθεµα εµπειρίας, απόθεµα πολιτισµού και
γενναιότητας, απόθεµα δύναµης και δηµιουργικότητας.

Γι’ αυτό ολοκληρώνω µε µία τοποθέτηση απέναντι σε όσους
µε ευκολία ισοπεδώνουν και τα βάφουν όλα µαύρα. Άκουσα από
µία πλευρά τη θεωρία ότι «αυτή η Κυβέρνηση όχι µόνο δεν είναι
προοδευτική, αλλά είναι και ύποπτη, διότι είναι εξαρτηµένη στα
µεγάλα συµφέροντα, στις πολυεθνικές, στο διεθνές καπιταλι-
στικό σύστηµα και άρα, ό,τι και να κάνει, όλα αυτά είναι απλώς
µία συνοµωσία απέναντι στον ελληνικό λαό».

Άκουσα από την άλλη ότι «αυτή η Κυβέρνηση είναι ύποπτη για
τη µη πατριωτική της συµπεριφορά, τις εξαρτήσεις της από µε-
γάλες δυνάµεις που συνοµωτούν και αυτές απέναντι στον Ελλη-
νισµό και την Ελλάδα.»

Και οι δύο αυτές θεωρίες οδηγούν µαθηµατικά στην απάθεια,
στον αρνητισµό, στην απαισιοδοξία, στο διχασµό και τον εξτρε-
µισµό.

Ευνουχίζουν τις πραγµατικές δυνατότητες που έχει η χώρα
µας και ο Ελληνισµός.

Εγώ, µε τόλµη και παρρησία, απέναντι σε αυτές τις θεωρίες,
λέω απλά:

Η Κυβέρνηση του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος, η Κυ-
βέρνηση αυτή δεν χρωστάει σε κανέναν. Και αυτό το διαπιστώ-
νει ο Ελληνικός λαός από την προσωπική µου πορεία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
∆εν χρωστάω σε κανέναν.
Χρωστάµε µόνο στον Ελληνικό λαό και θα απελευθερώσουµε

τις δυνατότητες του Ελληνικού λαού, διότι για εµάς δεν είναι
θεός ούτε η αγορά, ούτε καµµία πολυεθνική, ούτε κανένα συ-
γκεντρωτικό πελατειακό κράτος, ούτε καµµία µεγάλη δύναµη.

Εµείς λέµε πολύ απλά: Πρώτα ο πολίτης. Αυτό σηµαίνει ότι και
την αγορά θα αξιοποιήσουµε και το Κράτος θα αξιοποιήσουµε
και στρατηγικές συµµαχίες θα δηµιουργήσουµε µε Ρωσία, µε
Κίνα, µε Ηνωµένες Πολιτείες, µε Ευρωπαίους, µε Άραβες, αλλά
και κάθε µας πράξη και κάθε µας διαπραγµάτευση, κάθε µας
επαναδιαπραγµάτευση, θα γίνεται µε γνώµονα το δηµόσιο συµ-
φέρον, το συµφέρον του Ελληνικού λαού και κανενός άλλου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Και θα δώσουµε ο καθένας µας τα τέσσερα αυτά χρόνια τον

καλύτερό µας εαυτό. Μαζί θα κινητοποιήσουµε ό,τι καλύτερο
έχει µέσα του ο Έλληνας και η Ελληνίδα. Όσα συγκριτικά πλεο-
νεκτήµατα έχει η πατρίδα µας, η Ελλάδα.

Αυτή είναι η υπόσχεσή µας. Αυτή την εντολή µας έδωσε ο Ελ-
ληνικός λαός.

Αυτή την εµπιστοσύνη ζητώ από εσάς απόψε, εδώ, από το Ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο.

Σας ευχαριστώ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ χειροκροτούν ζωηρά και πα-

ρατεταµένα)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί των Προ-
γραµµατικών ∆ηλώσεων της Κυβερνήσεως.

Θα ακολουθήσει ονοµαστική ψηφοφορία για την παροχή
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ψήφου εµπιστοσύνης της Βουλής προς την Κυβέρνηση.
Σύµφωνα µε το άρθρο 70Α’ του Κανονισµού, έχουν έλθει στο

Προεδρείο επιστολές συναδέλφων ευρισκοµένων σε αποστολή
στο εξωτερικό, µε τις οποίες γνωστοποιούν την ψήφο τους. Οι
ψήφοι αυτές θα συνυπολογιστούν στην καταµέτρηση που θα
ακολουθήσει.

Οι παρέχοντες ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση, µετά την
εκφώνηση του ονόµατός τους, απαντούν «ΝΑΙ».

Οι αρνούµενοι ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση, απα-
ντούν «ΟΧΙ».

Καλούνται επί του καταλόγου οι Βουλευτές κύριοι Σπηλιόπου-
λος Κωνσταντίνος από το ΠΑΣΟΚ και Τσιάρας Κωνσταντίνος από
τη Νέα ∆ηµοκρατία.

Παρακαλώ να αρχίσει η ανάγνωση του καταλόγου.
(ΜΕΤΑ ΚΑΙ ΤΗ ∆ΕΥΤΕΡΗ ΑΝΑΓΝΩΣΗ ΤΟΥ ΚΑΤΑΛΟΓΟΥ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Υπάρχει συνάδελφος
που δεν άκουσε το όνοµά του; Κανείς.

Οι επιστολές οι οποίες απεστάλησαν στο Προεδρείο από τους
συναδέλφους, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α’ του Κανονισµού της
Βουλής καταχωρίζονται στα Πρακτικά και έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κηρύσσεται περαιω-
µένη η ψηφοφορία και παρακαλώ τους κύριους ψηφολέκτες να
προβούν στην καταµέτρηση των ψήφων και την εξαγωγή του
αποτελέσµατος.

(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω προς το Σώµα το αποτέ-
λεσµα της διεξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας για την
παροχή ψήφου εµπιστοσύνης προς την Κυβέρνηση.

Ψήφισαν συνολικά 300 Βουλευτές.
Στην Κυβέρνηση έδωσαν ψήφο εµπιστοσύνης 160 Βουλευτές.
(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ χειροκροτούν ζωηρά και πα-

ρατεταµένα)
Αρνήθηκαν ψήφο 140 Βουλευτές, σύµφωνα µε το παρακάτω

πρωτόκολλο ονοµαστικής ψηφοφορίας:

«ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΑΡΟΧΗ ΨΗΦΟΥ ΕΜΠΙΣΤΟΣΥΝΗΣ
ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΠΡΟΣ ΤΗ ΝΕΑ ΚΥΒΕΡΝΗΣΗ

EΠIKPATEIAΣ NAI OXI
Ραγκούσης Ιωάννης +
Παναρίτη Ελένη (Έλενα) +
Μόσιαλος Ηλίας +
Τσόκλη Μαρία Γλυκερία (Μάγια) +
Γερουλάνος Παύλος +
Σιούφας ∆ηµήτριος +
Τσουµάνη-Σπέντζα Ευγενία +
Αυγερινοπούλου ∆ιονυσία +
Αντώναρος Ευάγγελος +
Καζάκος Κωνσταντίνος +
Κοραντής Ιωάννης +
Μουλόπουλος Βασίλειος +

Α’ ΑΘΗΝΩΝ
Σκανδαλίδης Κωνσταντίνος +
∆ιαµαντοπούλου Άννα +
Παπουτσής Χρήστος +
Αλευράς Αθανάσιος (Νάσος) +
Τσούρας Αθανάσιος +
Κουβέλης Σπυρίδων +
Οικονόµου Παντελής +
Ζούνη Παναγιώτα (Πέµη) +
Μπακογιάννη Θεοδώρα (Ντόρα) +
Αβραµόπουλος ∆ηµήτριος +
Παυλόπουλος Προκόπιος +
Βόζεµπεργκ Ελισσάβετ (Ελίζα) +
Πιπιλή Φωτεινή +
Κανέλλη Γαρυφαλλιά (Λιάνα) +
Παφίλης Αθανάσιος +
Πλεύρης Αθανάσιος +
Τσίπρας Αλέξιος +

Β’ ΑΘΗΝΩΝ
Λοβέρδος Ανδρέας +
Χρυσοχοΐδης Μιχαήλ +
Κατσέλη Λουκία-Ταρσίτσα (Λούκα) +
Κακλαµάνης Απόστολος +
∆ηµαράς Ιωάννης +
Αποστολάκη Ελένη-Μαρία (Μιλένα) +
∆αµανάκη Μαρία +
Ανδρουλάκης ∆ηµήτριος (Μίµης) +
Ξενογιαννακοπούλου Μαρία-Ελίζα (Μαριλίζα) +
Ευθυµίου Πέτρος +
Παπανδρέου Βασιλική (Βάσω) +
Σακοράφα Σοφία +
Χυτήρης Τηλέµαχος +
Κουτρουµάνης Γεώργιος +
Νταλάρα Άννα +
Γείτονας Κωνσταντίνος +
Παπαϊωάννου Μιλτιάδης +

Βούρος Ιωάννης +
Χαραλαµπόπουλος Γεώργιος-Ερνέστος +
Πρωτόπαπας Χρήστος +
Σπηλιωτόπουλος Αριστόβουλος (Άρης) +
Χατζηδάκης Κωνσταντίνος (Κωστής) +
Μεϊµαράκης Ευάγγελος-Βασίλειος +
Μητσοτάκης Κυριάκος +
Γιακουµάτος Γεράσιµος +
Καµµένος Παναγιώτης (Πάνος) +
Παναγιωτόπουλος Παναγιώτης (Πάνος) +
Παπαθανασίου Γιάννης +
Πολύδωρας Βύρων +
Βαρβιτσιώτης Μιλτιάδης +
Ντινόπουλος Αργύρης +
Παπαρήγα Αλεξάνδρα +
Χαλβατζής Σπυρίδων +
Μαυρίκος Γεώργιος +
Παπακωνσταντίνου Νικόλαος +
Πρωτούλης Ιωάννης +
Καρατζαφέρης Γεώργιος +
Γεωργιάδης Σπυρίδων-Άδωνις +
Αϊβαλιώτης Κωνσταντίνος +
Κουβέλης Φώτιος-Φανούριος +
Παπαδηµούλης ∆ηµήτριος +
Ψαριανός Γρηγόριος +

ΝΟΜΟΣ ΑΙΤΩΛΙΑΣ ΚΑΙ ΑΚΑΡΝΑΝΙΑΣ
Μωραΐτης Αθανάσιος (Θάνος) +
Μακρυπίδης Ανδρέας +
Γιαννακά Σοφία +
Κουρουµπλής Παναγιώτης +
Σαλµάς Μάριος +
Σταµάτης ∆ηµήτριος +
Καραγκούνης Κωνσταντίνος +
Μωραΐτης Νικόλαος +

ΝΟΜΟΣ ΑΡΓΟΛΙ∆ΟΣ
Μανιάτης Ιωάννης +
Ανδριανός Ιωάννης +
Παπαδηµητρίου Ελισάβετ (Έλσα) +

ΝΟΜΟΣ ΑΡΚΑ∆ΙΑΣ
Ρέππας ∆ηµήτριος +
Κωνσταντινόπουλος Οδυσσέας +
Λυκουρέντζος Ανδρέας +

ΝΟΜΟΣ ΑΡΤΗΣ
Τσιρώνης ∆ηµήτριος +
Στασινός Παύλος +
Παπασιώζος Κωνσταντίνος +

ΝΟΜΟΣ ΑΤΤΙΚΗΣ
Παπανδρέου Γιώργος +
Χριστοφιλοπούλου Παρασκευή (Εύη) +
Οικονόµου Βασίλειος +
Πάγκαλος Θεόδωρος +
Ασπραδάκης Παντελεήµων (Παντελής) +
Βρεττός Κωνσταντίνος (Ντίνος) +
Βλάχος Γεώργιος +
Μπούρας Αθανάσιος +
Καντερές Νικόλαος +
Γκιόκας Ιωάννης +
Βορίδης Μαυρουδής (Μάκης) +
Λεβέντης Αθανάσιος +

ΝΟΜΟΣ ΑΧΑΪΑΣ
Κατσιφάρας Απόστολος +
Σπηλιόπουλος Κωνσταντίνος +
Παπαδόπουλος Αθανάσιος +
Τριανταφυλλόπουλος Ανδρέας +
Μπεκίρης Μιχαήλ +
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Νικολόπουλος Νικόλαος +
Καραθανασόπουλος Νικόλαος +
Τσούκαλης Νικόλαος +
Χρυσανθακόπουλος Αλέξανδρος +

ΝΟΜΟΣ ΒΟΙΩΤΙΑΣ
Τόγιας Βασίλειος +
Τσόνογλου-Βυλλιώτη Βασιλική +
Αγάτσα Αριάδνη +
Γιαννάκης Μιχαήλ +

ΝΟΜΟΣ ΓΡΕΒΕΝΩΝ
Χαντάβας Αθανάσιος +

ΝΟΜΟΣ ∆ΡΑΜΑΣ
Αηδόνης Χρήστος +
Κεφαλίδου Χαρούλα (Χαρά) +
Τζίµας Μαργαρίτης +

ΝΟΜΟΣ ∆Ω∆ΕΚΑΝΗΣΟΥ
Κρεµαστινός ∆ηµήτριος +
Νικητιάδης Γεώργιος +
Ζωΐδης Νικόλαος +
Κουσουρνάς Ευστάθιος +
Ιατρίδη Τσαµπίκα (Μίκα) +

ΝΟΜΟΣ ΕΒΡΟΥ
Ντόλιος Γεώργιος +
Ρενταρή-Τέντε Όλγα +
Τσιαούση Ελένη +
∆ερµεντζόπουλος Αλέξανδρος +

ΝΟΜΟΣ ΕΥΒΟΙΑΣ
Περλεπέ-Σηφουνάκη Αικατερίνη +
Κεδίκογλου Συµεών +
Μαρκόπουλος Κωνσταντίνος +
Κεδίκογλου Συµεών (Σίµος) +
Μαρίνος Γεώργιος +
Παπανδρέου-Παπαδάκη Ουρανία +

ΝΟΜΟΣ ΕΥΡΥΤΑΝΙΑΣ
Καρανίκας Ηλίας +

ΝΟΜΟΣ ΖΑΚΥΝΘΟΥ
Βαρβαρίγος ∆ηµήτριος +

ΝΟΜΟΣ ΗΛΕΙΑΣ
Κατρίνης Μιχαήλ +
Κουτσούκος Γιάννης +
Αντωνακόπουλος Παναγιώτης +
∆ηµητρουλόπουλος Παναγιώτης (Τάκης) +
Κοντογιάννης Γεώργιος +
Τζαβάρας Κωνσταντίνος +

ΝΟΜΟΣ ΗΜΑΘΙΑΣ
Σιδηρόπουλος Αναστάσιος +
Γικόνογλου Αθανάσιος +
Τόλκας Άγγελος +
Χαλκίδης Μιχαήλ +

ΝΟΜΟΣ ΗΡΑΚΛΕΙΟΥ
Κεγκέρογλου Βασίλειος +
Αρναουτάκης Σταύρος +
Παρασύρης Φραγκίσκος +
Στρατάκης Εµµανουήλ +
Σκραφνάκη Μαρία +
Αυγενάκης Ελευθέριος +
Κεφαλογιάννης Εµµανουήλ +
Κριτσωτάκης Μιχαήλ +

ΝΟΜΟΣ ΘΕΣΠΡΩΤΙΑΣ
Κατσούρας Χρήστος +

Α’ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ
Βενιζέλος Ευάγγελος +
Καστανίδης Χαράλαµπος +
Αράπογλου Χρυσή +
Μαγκριώτης Ιωάννης +
Καϊλή Ευδοξία-Εύα +
Βούγιας Σπυρίδων +
Ροµπόπουλος Θωµάς +
Καραµανλής Κωνσταντίνος +
Γκιουλέκας Κωνσταντίνος +
Καλαφάτης Σταύρος +
Ιωαννίδης Ιωάννης +
Ράπτη Ελένη +
Ζιώγας Ιωάννης +
Καλαντίδου Σοφία +
Κολοκοτρώνης Άγγελος +
Κουράκης Αναστάσιος (Τάσος) +

Β’ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ
Γερανίδης Βασίλειος +
Αρβανιτίδης Γεώργιος +
Καράογλου Θεόδωρος +
Αναστασιάδης Σάββας +
Τζέκης Άγγελος +
Βελόπουλος Κυριάκος +
Αµανατίδου-Πασχαλίδου Ευαγγελία (Λίτσα) +

NOMOΣ ΙΩΑΝΝΙΝΩΝ
Παντούλας Μιχαήλ +
Αργύρης Ευάγγελος +
Οικονόµου Αθανάσιος +
Τασούλας Κωνσταντίνος +
Καλογιάννης Σταύρος +

ΝΟΜΟΣ ΚΑΒΑΛΑΣ
Τιµοσίδης Μιχαήλ +
Παπουτσής ∆ηµήτριος +
Εµινίδης Σάββας +
Παναγιωτόπουλος Νικόλαος +

ΝΟΜΟΣ ΚΑΡ∆ΙΤΣΗΣ
Ρόβλιας Κωνσταντίνος +
Σαλαγιάννης Νικόλαος +
Θεοχάρη Μαρία +
Τσιάρας Κωνσταντίνος +
Ταλιαδούρος Σπυρίδων +

ΝΟΜΟΣ ΚΑΣΤΟΡΙΑΣ
Πετσάλνικος Φίλιππος +
Τζικαλάγιας Ζήσης +

ΝΟΜΟΣ ΚΕΡΚΥΡΑΣ
Γκερέκου Αγγελική (Άντζελα) +
∆ένδιας Νικόλαος-Γεώργιος +
Χαραλάµπους Χαράλαµπος +

ΝΟΜΟΣ ΚΕΦΑΛΛΗΝΙΑΣ
Μοσχόπουλος Σπυρίδωνας +

ΝΟΜΟΣ ΚΙΛΚΙΣ
Φλωρίδης Γεώργιος +
Παραστατίδης Θεόδωρος +
Κιλτίδης Κωνσταντίνος +

ΝΟΜΟΣ ΚΟΖΑΝΗΣ
Κουκουλόπουλος Παρασκευάς +
Αθανασιάδης Αλέξανδρος +
Βλατής Ιωάννης +
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Κασαπίδης Γεώργιος +
Παπαδόπουλος Μιχάλης +

ΝΟΜΟΣ ΚΟΡΙΝΘΙΑΣ
Μπεγλίτης Παναγιώτης +
Φαρµάκη Αικατερίνη +
Μανωλάκης Άγγελος +
Κόλλιας Κωνσταντίνος +

ΝΟΜΟΣ ΚΥΚΛΑ∆ΩΝ
Ρήγας Παναγιώτης +
Παπαµανώλης Γεώργιος +
Βρούτσης Ιωάννης +

ΝΟΜΟΣ ΛΑΚΩΝΙΑΣ
Γρηγοράκος Λεωνίδας +
∆αβάκης Αθανάσιος +
Αποστολάκος Γρηγόριος +

ΝΟΜΟΣ ΛΑΡΙΣΗΣ
Έξαρχος Βασίλειος +
Σαχινίδης Φίλιππος +
Νασιώκας Έκτορας +
Χαρακόπουλος Μάξιµος +
Ζώης Χρήστος +
Σκυλλάκος Αντώνιος +
Ροντούλης Αστέριος +
∆ιώτη Ηρώ +

ΝΟΜΟΣ ΛΑΣΙΘΙΟΥ
Καρχιµάκης Μιχαήλ +
Πλακιωτάκης Ιωάννης +

ΝΟΜΟΣ ΛΕΣΒΟΥ
Σηφουνάκης Νικόλαος +
Γαληνός Σπυρίδων +
Σκοπελίτης Σταύρος +

ΝΟΜΟΣ ΛΕΥΚΑ∆ΟΣ
Μαργέλης Σπυροπάνος +

ΝΟΜΟΣ ΜΑΓΝΗΣΙΑΣ
Καρτάλης Κων/νος +
Ζήση Ροδούλα +
Νάκος Αθανάσιος +
Νάνος Απόστολος +
Μαρκάκης Παύλος +

ΝΟΜΟΣ ΜΕΣΣΗΝΙΑΣ
Κουσελάς ∆ηµήτριος +
Γιαννακοπούλου Κωνσταντίνα (Νάντια) +
Βουδούρης Οδυσσέας +
Σαµαράς Αντώνιος +
Λαµπρόπουλος Ιωάννης +

ΝΟΜΟΣ ΞΑΝΘΗΣ
Μάντατζη Τσετίν +
Ξυνίδης Σωκράτης +
Κοντός Αλέξανδρος +

Α’ ΠΕΙΡΑΙΩΣ
Καρύδης ∆ηµήτριος +
Μπεντενιώτης Εµµανουήλ +
Μιχαλολιάκος Βασίλειος +
Μανωλάκου ∆ιαµάντω +
Αποστολάτος Βαϊτσης +
∆ρίτσας Θεόδωρος +

Β’ ΠΕΙΡΑΙΩΣ
Νιώτης Γρηγόριος +
Λιντζέρης ∆ηµήτριος +

∆ιαµαντίδης Ιωάννης +
Τραγάκης Ιωάννης +
Νεράντζης Αναστάσιος +
Νικολαΐδου Βαρβάρα (Βέρα) +
Ανατολάκης Γεώργιος +
Λαφαζάνης Παναγιώτης +

ΝΟΜΟΣ ΠΕΛΛΗΣ
Τζάκρη Θεοδώρα +
Θεοδωρίδης Ηλίας +
Γιουµατζίδης Βασίλειος +
Καρασµάνης Γεώργιος +

ΝΟΜΟΣ ΠΙΕΡΙΑΣ
Αµοιρίδης Ιωάννης +
Παπαγεωργίου Αθανάσιος +
Μίχου Μαρία +
Κουκοδήµος Κωνσταντίνος +

ΝΟΜΟΣ ΠΡΕΒΕΖΗΣ
Παπαχρήστος Ευάγγελος +
Τσουµάνης ∆ηµήτριος +

ΝΟΜΟΣ ΡΕΘΥΜΝΗΣ
Όθωνας Εµµανουήλ +
Κεφαλογιάννη Όλγα +

ΝΟΜΟΣ ΡΟ∆ΟΠΗΣ
Χατζή Οσµάν Αχµέτ +
Πεταλωτής Γεώργιος +
Στυλιανίδης Ευριπίδης +

ΝΟΜΟΣ ΣΑΜΟΥ
Βαρδίκος Πυθαγόρας +

ΝΟΜΟΣ ΣΕΡΡΩΝ
Μπόλαρης Μάρκος +
Κουτµερίδης Ευστάθιος +
Τζελέπης Μιχαήλ +
Λεονταρίδης Θεόφιλος +
Καριπίδης Αναστάσιος +
Κόλλια-Τσαρουχά Μαρία +
Πολατίδης Ηλίας +

ΝΟΜΟΣ ΤΡΙΚΑΛΩΝ
Χάιδος Χρήστος +
Μαγκούφης Χρήστος +
Μερεντίτη Αθανασία (Σούλα) +
Λέγκας Νικόλαος +
Χατζηγάκης Σωτήριος +

ΝΟΜΟΣ ΦΘΙΩΤΙ∆ΟΣ
Τσώνης Νικόλαος +
Αντωνίου Αντωνία (Τόνια) +
Μπατζελή Αικατερίνη +
Σταϊκούρας Χρήστος +
Γιαννόπουλος Αθανάσιος +

ΝΟΜΟΣ ΦΛΩΡΙΝΗΣ
Λιάνης Γεώργιος +
Κωνσταντινίδης Ευστάθιος +

ΝΟΜΟΣ ΦΩΚΙ∆ΟΣ
Παπαθανάση Αφροδίτη +

ΝΟΜΟΣ ΧΑΛΚΙ∆ΙΚΗΣ
∆ριβελέγκας Ιωάννης +
Λαφαζάνης Αργύριος +
Βαγιωνάς Γεώργιος +

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΣΤ’ - 18 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2009 195



ΝΟΜΟΣ ΧΑΝΙΩΝ
∆αµιανάκης Ευτύχιος +
Σκουλάκης Εµµανουήλ +
Βαλυράκης Ιωσήφ +
Μαρκογιαννάκης Χρήστος +

ΝΟΜΟΣ ΧΙΟΥ
Τσουρή Ελπίδα +
Μουσουρούλης Κωνσταντίνος +

ΓΕΝΙΚΟ ΣΥΝΟΛΟ: «ΝΑΙ» 160
……”…….”………: «ΟΧΙ» 140
ΣΥΝΟΛΟ ΨΗΦΙΣΑΝΤΩΝ: 300
O ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ»
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς, η Κυβέρνηση

έτυχε της ψήφου εµπιστοσύνης της Βουλής, όπως προβλέπουν
το άρθρο 84 του Συντάγµατος και το άρθρο 141 του Κανονισµού
της Βουλής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή δεν έχουν οριστικοποι-
ηθεί τα µέλη των ∆ιαρκών Επιτροπών -έχουν ενηµερωθεί οι Κοι-
νοβουλευτικές Οµάδες µε επιστολή µου- και επειδή θα πρέπει

να περιµένουµε τις απαντήσεις από τις Κοινοβουλευτικές Οµά-
δες σε σχέση µε το σε ποιες επιτροπές θα υπαχθούν οι Βουλευ-
τές κάθε κόµµατος, επειδή εκτιµούµε ότι αυτό θα χρειαστεί
µερικές µέρες, αφού και η πρακτική του παρελθόντος δείχνει ότι
τουλάχιστον µία εβδοµάδα χρειάζεται έως ότου έρθουν όλες οι
απαντήσεις των Κοινοβουλευτικών Οµάδων, για να µπορέσουµε
µετά να προχωρήσουµε στη συγκρότηση των επιτροπών και στην
εκλογή των προεδρείων και επειδή τη µεθεπόµενη εβδοµάδα, ως
γνωστόν, είναι ο εορτασµός της εθνικής επετείου της 28ης
Οκτωβρίου, ηµέρα Τετάρτη, και η Βουλή πάντα κλείνει µία µέρα
πριν τουλάχιστον και µία ηµέρα µετά από την 28η -συµπεριλαµ-
βανοµένης και της 28ης βέβαια- η Βουλή, εφόσον κατατεθούν
επίκαιρες ερωτήσεις µέχρι τη δεκάτη πρωινή της ∆ευτέρας 2 Νο-
εµβρίου 2009, θα συνεδριάσει το νωρίτερο την Πέµπτη 5 Νοεµ-
βρίου 2009 και αν κατατεθούν µέχρι τη δεκάτη πρωινή της Τρίτης
3 Νοεµβρίου 2009, θα συνεδριάσει και την Παρασκευή 6 Νοεµ-
βρίου 2009.

∆έχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 00.30’ λύεται η συνε-

δρίαση.
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Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ
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